
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ.  21147, 21270
2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ.  21167, 21171, 21176,

21182, 21183, 21194, 21195, 21196, 21198, 21199, 21206,
21207, 21213, 21216, 21217, 21220, 21221, 21226, 21227,
21228, 21231, 21234, 21236, 21238, 21240, 21241, 21242,
21244, 21248, 21270

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 3978 έως 4031 ,

σελ. 21147-21162                
2 .Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών , σελ.

21163 - 21166
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων: 
α) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών: 
i. µε θέµα: « Έγκριση από τη Γενική Διεύθυνση Ανταγωνι-

σµού της Ε.Ε. για τον αυτοκινητόδροµο Πάτρα-Πύργος και
χρονοδιάγραµµα κατασκευής του έργου», σελ. 21167

ii. µε θέµα: «Ποιο είναι το ακριβές χρονοδιάγραµµα εργα-
σιών του Πάτρα-Πύργος;», σελ. 21167

iii. µε θέµα: «Η Ν.Δ. «πάγωσε» τα µεγάλα έργα στη Θεσσα-
λονίκη και σήµερα τα επανεξαγγέλλει. Μεγάλες καθυστερή-
σεις και υψηλό κόστος για τους φορολογούµενους πολίτες»,
σελ. 21170

iv. µε θέµα: «Υποβάθµιση της Φθιώτιδας µέσω της µη εκτέ-
λεσης σειράς δροµολογίων στο σιδηροδροµικό δίκτυο της -
Χαρακτηριστικά τα παραδείγµατα της υπολειτουργίας σε
Μπράλο, Μώλο, Στυλίδα», σελ. 21172

v. µε θέµα: «Να αποσαφηνίσει η Κυβέρνηση τις προθέσεις
της για την αξιοποίηση της έκτασης του Αεροδροµίου Ηρα-
κλείου Ν. Καζαντζάκης», σελ. 21174

vi. µε θέµα: «Αξιοποίηση του αεροδροµίου Ν. Καζαντζάκης
προς όφελος της τοπικής κοινωνίας», σελ. 21174

vii. µε θέµα: « Άµεσα µέτρα ανακούφισης των πληγέντων
στην ευρύτερη περιοχή του Δήµου Μινώα Πεδιάδας από τον
σεισµό των 5,8 Ρίχτερ», σελ. 21177

viii.  µε θέµα: «Το ακριβές ποσό του αποθεµατικού της ΑΤ-
ΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ ΑΕ», σελ. 21179

ix. µε θέµα: «Αντιπληµµυρική θωράκιση της Ολυµπιάδας
Χαλκιδικής», σελ. 21181

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων,

των τροπολογιών του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση της από 26-7-2021 τροποποί-
ησης και αντικατάστασης της από 3-6-2019 επιµέρους Σύµ-
βασης Δωρεάς για το  Έργο VI από 6-9-18 Σύµβασης Δω-
ρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος Κοινωφελές  Ίδρυµα Σταύρος
Νιάρχος και του ελληνικού δηµοσίου για την ενίσχυση και
αναβάθµιση των υποδοµών στον τοµέα της υγείας και των
παραρτηµάτων της και άλλες επείγουσες διατάξεις για την
αντιµετώπιση της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19», σελ.
21183 - 21252

2. Κατάθεση σχεδίων νόµων: 
i. Οι Υπουργοί Εξωτερικών, Οικονοµικών, Εθνικής  Άµυνας,

καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών και Εξω-
τερικών κατέθεσαν την 1.10.2021 σχέδιο νόµου: «Κύρωση
της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δη-

µοκρατίας και της Κυβέρνησης της Γαλλικής Δηµοκρατίας
για την εγκαθίδρυση στρατηγικής εταιρικής σχέσης για τη
συνεργασία στην άµυνα και την ασφάλεια.», σελ. 21244

ii. Οι Υπουργοί Μεταναστευτικής Πολιτικής, Οικονοµικών,
Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εξωτερικών, Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Προστα-
σίας του Πολίτη, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Δικαιοσύνης,
Εσωτερικών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, καθώς και οι Αναπληρω-
τές Υπουργοί Οικονοµικών, Εξωτερικών και Εσωτερικών, κα-
τέθεσαν την 1.10.2021 σχέδιο νόµου «Κύρωση Συµβατικών
Κειµένων αναφορικά µε το Διεθνές Κέντρο για την Ανάπτυξη
Μεταναστευτικής Πολιτικής (ICMPD)», σελ. 21246

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α., σελ. 21195 - 21210
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν., σελ. 21183 - 21195
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο., 

σελ. 21210 - 21230
ΜΠΟΥΡΑΣ Α., σελ. 21230 - 21270
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ., σελ. 21147 - 21182

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 21195, 21196, 21198, 

21199, 21206, 21207
ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 21220, 21231
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 21226, 21227                                                                     
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 21183, 21194, 21195
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 21213, 21216, 21217, 
21220, 21221, 21226, 
21227, 21228                                                                                     

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ. , σελ. 21228
ΜΠΛΟΥΧΟΣ Κ. , σελ. 21207
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 21231, 21234, 21236, 

21238, 21240, 21241, 
21242, 21244, 21248, 
21270                                                                                                           

ΞΑΝΘΟΣ Α. , σελ. 21234
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 21298, 21199
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 21267, 21171, 21176, 21182  

Β. Επί προσωπικού  θέµατος :
ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 21231                                                                                    
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 21231

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΒΑΡΔΑΚΗΣ Σ. , σελ. 21174, 21175, 21176
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 21179, 21180, 21181
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ Γ. , σελ. 21177, 21178, 21179, 

21180, 21181, 21182
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ Κ του Αχ. , 

σελ. 21167, 21169, 21170, 
21171, 21172, 21173, 
21175, 21176

ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 21167, 21169
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 21174, 21176, 21177, 21178

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΑ’

Παρασκευή 1 Οκτωβρίου 2021



ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 
σελ. 21167, 21168

ΠΑΝΑΣ Α. , σελ. 21181
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 21170, 21171                                                                               
ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ Ι. , σελ. 21172, 21173

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας:
ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 21218, 21219, 21220
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Μ. , σελ. 21190, 21244
ΑΚΤΥΠΗΣ Δ. , σελ. 21196
ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ Τ. , σελ. 21210
ΑΠΑΤΖΙΔΗ Μ. , σελ. 21192, 21244
ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Σ. , σελ. 21200
ΑΥΓΕΡΗ Θ. , σελ. 21184, 21186, 21206, 

21230, 21234, 21236, 
21247

ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 21226, 21227, 21228
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 21203
ΒΡΥΖΙΔΟΥ Π. , σελ. 21210
ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 21238
ΓΚΑΓΚΑ Α. , σελ. 21234
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 21195, 21196, 21234, 21236
ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ Ε. , σελ. 21220, 21221
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 21195, 21211, 21213
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 21207
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 21213, 21216, 21227
ΚΕΦΑΛΑ Μ. , σελ. 21241
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ  21239.
ΚΡΗΤΙΚΟΣ Ν. , σελ. 21183, 21248
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 21188, 21245
ΛΙΟΥΠΗΣ Α. , σελ. 21201
ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ Κ. , σελ. 21205
ΜΑΡΚΟΥ Κ. , σελ. 21202                                                                                   
ΜΠΑΡΑΜ Μ. , σελ. 21239
ΜΠΛΟΥΧΟΣ Κ. , σελ. 21206, 20207
ΞΑΝΘΟΣ Α. , σελ. 21206, 21230, 21231, 21233
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 21195, 21216, 21217
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 21194, 21195, 21199, 

21220, 21221, 21228, 
21230, 21240, 21242, 
21248

ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 21197, 21198, 21199
ΠΟΥΛΑΣ Α. , σελ. 21186
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ. , σελ. 21240
ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β. , σελ. 21208
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 21236
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 21197
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 21225, 21226, 21227, 21228
ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ Γ. , σελ. 21200, 21246
ΦΩΤΗΛΑΣ Ι. , σελ. 21240
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 21217

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 21206                                                                               
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 21195



Αθήνα, σήµερα την 1η Οκτωβρίου 2021, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 8.05’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της Η’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΣΟΦΙΑΣ ΣΑΚΟΡΑΦΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 30-9-2021
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της Σ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης 30
Σεπτεµβρίου 2021, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο των
σχεδίων νόµου: 

1.«Κύρωση συµφωνίας τροποποίησης της από 24.6.2016 Σύµ-
βασης Παραχώρησης που τιτλοφορείται «Σύµβαση Παραχώρη-
σης σχετικά µε τη χρήση και την εκµετάλλευση ορισµένων

χώρων και περιουσιακών στοιχείων εντός του Λιµένος Πειραιώς»
µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και της "ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΣ ΛΙΜΕ-
ΝΟΣ ΠΕΙΡΑΙΩΣ Α.Ε."»

2. «Πρόληψη και αντιµετώπιση περιστατικών κακοποίησης και
παραµέλησης ανηλίκων, Πρόγραµµα «Κυψέλη» για την αναβάθ-
µιση της ποιότητας των παρεχόµενων υπηρεσιών σε βρεφικούς,
βρεφονηπιακούς και παιδικούς σταθµούς, διατάξεις για την προ-
ώθηση της αναδοχής και της υιοθεσίας, «Προσωπικός Βοηθός
για τα Άτοµα µε Αναπηρία» και άλλες διατάξεις»)

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Ραλλία Χρηστίδου, Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών, τα
ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΑ’

Παρασκευή 1 Οκτωβρίου 2021



21148 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΑ’ - 1 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2021 21149



21150 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΑ’ - 1 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2021 21151



21152 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΑ’ - 1 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2021 21153



21154 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΑ’ - 1 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2021 21155



21156 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΑ’ - 1 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2021 21157



21158 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΑ’ - 1 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2021 21159



21160 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΑ’ - 1 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2021 21161



21162 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΑ’ - 1 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2021 21163

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



21164 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΑ’ - 1 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2021 21165



21166 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων µας ενηµερώνει ότι οι επίκαιρες ερωτήσεις
που θα συζητηθούν είναι οι εξής: Οι µε αριθµό 1080/20-9-2021,
1084/23-9-2021, 1087/24-9-2021, 1097/27-9-2021 και 1098/27-9-
2021 επίκαιρες ερωτήσεις και η µε αριθµό 7382/17-6-2021 ερώ-
τηση κατ’ άρθρο 130 παρ. 5 του Κανονισµού της Βουλής θα
απαντηθούν από τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών κ. Κων-
σταντίνο Καραµανλή. Οι µε αριθµό 1082/22-9-2021, 1086/24-9-
2021 και 1100/27-9-2021 επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν
από τον Υφυπουργό Υποδοµών και Μεταφορών κ. Γεώργιο Κα-
ραγιάννη. 

Η µε αριθµό 1090/26-9-2021 επίκαιρη ερώτηση που απευθύ-
νεται στον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ. Σπυρίδωνα
Άδωνι Γεωργιάδη δεν θα απαντηθεί λόγω αναρµοδιότητας. 

Επίσης, η µε αριθµό 1084/23-9-2021 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή Ηλείας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ανδρέα Νικολακό-
πουλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών και η µε
αριθµό 1080/20-9-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή Ηλείας
του Κινήµατος Αλλαγής κ. Μιχάλη Κατρίνη προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών, οι οποίες αναφέρονται στο ίδιο θέµα,
θα συζητηθούν ταυτόχρονα χωρίς να επηρεάζονται τα δικαιώ-
µατα των οµιλητών ως προς τον χρόνο οµιλίας τους σε εφαρ-
µογή της διάταξης της παραγράφου 4 του άρθρου 131 του
Κανονισµού της Βουλής.

Ξεκινάµε µε την πρώτη µε αριθµό 1084/23-9-2021 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηλείας της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Ανδρέα Νικολακόπουλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Με-
ταφορών, µε θέµα: «Έγκριση από τη Γενική Διεύθυνση Ανταγωνι-
σµού της Ε.Ε. για τον αυτοκινητόδροµο Πάτρα - Πύργος και
χρονοδιάγραµµα κατασκευής του έργου» και την τρίτη µε αριθµό
1080/20-9-2021 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή
Ηλείας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Μιχάλη Κατρίνη προς τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Ποιο είναι το ακρι-
βές χρονοδιάγραµµα εργασιών του Πάτρα - Πύργος;».

Κύριε Νικολακόπουλε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά ως πρώ-
τος επερωτών. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η κατασκευή ενός σύγχρονου αυτοκινητόδρο-

µου από την Πάτρα µέχρι τον Πύργο είναι ένα έργο σηµαντικό
για την Ηλεία, είναι ένα έργο πνοής, ένα έργο το οποίο θα δώσει
ιδιαίτερη ανάπτυξη σ’ αυτή την περιοχή, η οποία µέχρι σήµερα
δεν έχει την ανάπτυξη που της αξίζει. Είναι ίσως από τις λίγες
περιοχές στη χώρα που δεν έχει έναν σύγχρονο αυτοκινητό-
δροµο. Είναι µια περιοχή η οποία έχει υποστεί φυσικές κατα-
στροφές στο παρελθόν. Για δεύτερη φορά επλήγη από
πυρκαγιές µετά από δεκατέσσερα χρόνια και από σεισµούς και
δεν έχει λάβει ακόµα την αποζηµίωση στο παρελθόν που έπρεπε.
Άρα, λοιπόν, πρέπει να γίνει αντιληπτό ότι είναι ένα έργο πνοής,
πολύ σηµαντικό για την Ηλεία. 

Κύριε Υπουργέ, µέχρι σήµερα έχουµε συζητήσει το θέµα αυτό
αρκετές φορές, έχουν γίνει συσκέψεις, έχουν γίνει συζητήσεις,
αρκετές επικοινωνίες. Μας είχατε δεχθεί πάντοτε όταν το ζητού-
σαµε, µας ενηµερώνατε, συζητήσεις στην αρµόδια επιτροπή της
Βουλής εδώ. Άρα έχουµε εξαντλήσει αρκετά το θέµα. Ξέρουµε
πάρα πολύ καλά τι έχει κάνει η προηγούµενη κυβέρνηση, τα
έχουµε πει. Πολλά πράγµατα από αυτά αποκαλύφθηκαν και στην
προανακριτική επιτροπή, το σπάσιµο των εργολαβιών σε οκτώ, µε
αποτέλεσµα να ήταν βέβαιο ότι δεν θα ολοκληρωνόταν το έργο. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, γι’ αυτό το έργο υπάρχει η δέσµευση
της Κυβέρνησής µας και η Κυβέρνησή µας υλοποιεί αυτά τα
οποία υπόσχεται. Υπάρχει δέσµευση του Πρωθυπουργού προς
τους πολίτες της Ηλείας και νοµίζω ότι ήρθε η ώρα να υλοποι-
ήσουµε αυτό το έργο. 

Σας µεταφέρω, λοιπόν, και την αγωνία και την ανησυχία των
πολιτών της Ηλείας και σας ερωτώ, συγκεκριµένα και µε σαφή
τρόπο, εάν υπάρχει έγκριση από την αρµόδια Επιτροπή Ανταγω-

νισµού, που αποµένει από την Ευρωπαϊκή Ένωση, για το έργο.
Αν δεν υπάρχει, σε τι χρόνο προσδιορίζετε ότι θα υπάρξει; Ποιο
είναι το συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα; Πότε προβλέπετε ότι θα
υπογραφεί η σύµβαση, θα έρθει στη Βουλή για κύρωση και θα
έχουµε έναρξη εργασιών;

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε συνά-

δελφε.
Τον λόγο έχει, τώρα, ο κ. Κατρίνης από το Κίνηµα Αλλαγής. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε, και

καλό µήνα.
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς θεωρώ πολύ σηµαντικό το γεγονός

ότι κάνοντας µια ερώτηση στις 20 Σεπτέµβρη είδα να υπάρχει
µια κινητικότητα σε επίπεδο κοινοβουλευτικό από το σύνολο των
συναδέλφων στον Νοµό Ηλείας, οι οποίοι µάλιστα µε χαρά είδα
ότι προανήγγειλαν και ευχάριστες ειδήσεις, που εύχοµαι να τις
επιβεβαιώσετε κι εσείς σήµερα µε την απάντησή σας.

Δεν θα επαναλάβω τις διακοµµατικές ευθύνες από το 2007
όλων των κυβερνήσεων για το γεγονός ότι σήµερα η Ηλεία δεν
έχει έναν σύγχρονο αυτοκινητόδροµο. Τα έχουµε πει πάρα πολ-
λές φορές σ’ αυτή την Αίθουσα. Είχαµε κάνει και ειδική συνε-
δρίαση της Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου. Έχουν περάσει
όµως πάνω από δύο χρόνια από την ανάληψη της διακυβέρνη-
σης από τη Νέα Δηµοκρατία και σχεδόν ενάµισης χρόνος από τη
στιγµή που το Υπουργείο υπέβαλε το αίτηµα για την αλλαγή του
µοντέλου και έγκριση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Το έχουµε
συζητήσει πάρα πολλές φορές στη Βουλή και σε επίκαιρες ερω-
τήσεις και σε επιτροπή. 

Μέχρι σήµερα που µιλάµε, όµως, δεν έχει δοθεί η έγκριση από
την Επιτροπή Ανταγωνισµού, η οποία αναµένεται εδώ και µήνες.
Και το λέω γιατί τον Μάιο, όπως κι εσείς αναφερθήκατε στην
προηγούµενη επίκαιρη που συζητήσαµε, είχε έρθει η αρµόδια
Επίτροπος κ. Βεστάγκερ και είχε τεθεί το ζήτηµα, αν δεν κάνω
λάθος, σε µια κατ’ ιδίαν συζήτηση και µε τον Πρωθυπουργό και
µε εσάς και είχε δηµιουργηθεί η εντύπωση ότι το θέµα θα διευ-
θετηθεί άµεσα. 

Όλη αυτή, λοιπόν, η αβεβαιότητα καταλαβαίνετε ότι προκαλεί
ανασφάλεια και αγωνία στους κατοίκους της Ηλείας, αφού κα-
νένας, σήµερα που µιλάµε -εκτός κι αν µας διαψεύσετε, που το
εύχοµαι ολόψυχα- δεν µπορεί να πει µε ακρίβεια πότε θα ξεκινή-
σει ακριβώς το έργο και πότε θα ολοκληρωθεί, δεδοµένου ότι θα
εγκριθεί. Το λέω αυτό, κύριε Υπουργέ, γιατί θυµάστε ότι στην
προπροηγούµενη ερώτηση που είχαµε κάνει µαζί είχατε την κα-
λοσύνη να µου πείτε ηµεροµηνίες ολοκλήρωσης του έργου, που
ήταν τον Μάρτιο του 2024 και Οκτώβριο του 2024. 

Θέλω, τέλος, να πω ότι µε έκπληξη άκουσα και διάβασα την
οµιλία του Πρωθυπουργού στη ΔΕΘ, ο οποίος αναφέρθηκε στα
µεγάλα έργα που έχουν ξεκινήσει ή θα ξεκινήσουν, όπως είναι ο
ΒΟΑΚ, το µετρό Θεσσαλονίκης, το αεροδρόµιο Καστελλίου, η
Γραµµή 4 του µετρό, χωρίς να αναφερθεί στο Πάτρα - Πύργος.
Και το λέω, γιατί εσείς πάντα αναφέρεστε στο Πάτρα - Πύργος
όταν µιλάτε για τα µεγάλα έργα. Αυτό δηµιουργεί περαιτέρω
ανασφάλεια.

Δύο ερωτήµατα, λοιπόν: Πρώτον, αν έχουµε µια απάντηση να
δώσουµε στους κατοίκους της Ηλείας και της Αχαΐας για το πότε
θα δοθεί έγκριση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και ποιο είναι το
χρονοδιάγραµµα υλοποίησης του έργου, λαµβάνοντας, πρώτον,
υπ’ όψιν τον νέο νόµο για τις δηµόσιες συµβάσεις, που θεωρη-
τικά προκαλεί σύντµηση αλλά και την πιθανή καθυστέρηση από
τη διαδικασία του Ελεγκτικού Συνεδρίου και κύρωση στη Βουλή,
που αυτό είναι το λιγότερο.

Το δεύτερο -επίσης σηµαντικό- που το έχουµε συζητήσει: Πότε
θα ολοκληρωθούν οι εργασίες βελτίωσης του υφιστάµενου οδι-
κού δικτύου, οι οποίες είχαν προαναγγελθεί τον Μάιο του 2020,
αλλά σήµερα που µιλάµε δεν έχουν ακόµα ξεκινήσει. 

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
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Κύριοι συνάδελφοι, κύριε Κατρίνη και κύριε Νικολακόπουλε,
να σας ευχαριστήσω για την ερώτησή σας. Ούτως η άλλως νο-
µίζω ότι έχουµε κάνει αρκετές φορές, όπως είπε κι ο κ. Κατρίνης,
έναν πολύ ενδιαφέρον διάλογο για αυτό το ζήτηµα και αντιλαµ-
βάνοµαι πλήρως το ενδιαφέρον που δείχνετε για την ολοκλή-
ρωση της Πατρών - Πύργου. Διότι νοµίζω ότι είναι ένα έργο που
συζητιέται τουλάχιστον από το 2007 και πιο πριν, δηλαδή, είναι
ένα έργο το οποίο το συζητάµε πάνω από δεκαπέντε χρόνια και
είναι, λοιπόν, γι’ αυτό τον λόγο ένα πολύπαθο έργο.

Η Κυβέρνηση έχει προχωρήσει -τα έχουµε πει πολλές φορές-
σε µια σειρά ενέργειες, προκειµένου να καλύψει λάθη, παραλεί-
ψεις αλλά και την τραγική και χαµένη τετραετία της διακυβέρνη-
σης του ΣΥΡΙΖΑ. Διότι εµείς, όπως σωστά είπατε, κύριε
Νικολακόπουλε, έχουµε επιλέξει τον δρόµο της αλήθειας. Αυτός
ο δρόµος δεν είναι πάντα εύκολος, είναι δύσκολος. Αποφεύ-
γουµε τον λαϊκισµό. 

Έχουµε εξηγήσει, όχι όταν βγήκαµε Κυβέρνηση, αλλά από
τότε που ήµασταν αντιπολίτευση, τι ακριβώς θα κάνουµε και
αυτά τα βήµατα ακριβώς κάναµε. Για να µην ξαναλέµε τα πράγ-
µατα, όπως έχουν γίνει, να κάνουµε µια πολύ σύντοµη ιστορική
αναδροµή. Εάν η διαδικασία του διαγωνισµού, που είχε ξεκινήσει
η τότε Κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου, το 2014, είχε προχωρήσει
κανονικά, το έργο θα ήταν έτοιµο το 2019. Να το ξαναπώ, για να
καταλάβουµε πού υπάρχουν ευθύνες. Εάν δεν είχε γίνει η κατά-
τµηση των οκτώ κοµµατιών, σήµερα ο δρόµος αυτός θα ήταν
έτοιµος. 

Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ είχε µια άλλη άποψη. Ακύρωσε
αυτόν τον διαγωνισµό και έσπασε το έργο σε οκτώ κοµµάτια, µε
τις γνωστές επιπτώσεις. Όλοι γνωρίζουµε σε αυτή την Αίθουσα
γιατί έγινε αυτό. Μην τα ξαναλέµε. Αποτέλεσµα; Το έργο δεν κιν-
δύνευε να καθυστερήσει, αλλά στην ουσία να µην γίνει ποτέ.
Γιατί; Διότι στις κατατµήσεις τέτοιων µικρών έργων και µε την
ποιότητα των αναδόχων που είχαµε θα γινόταν το ένα κοµµάτι ή
τα δύο κοµµάτια και τα άλλα κοµµάτια δεν θα γινόντουσαν ποτέ.
Και αυτό δεν το λέµε εµείς, το λέει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η
οποία όταν ο ΣΥΡΙΖΑ αποφάσισε να κατατµήσει το έργο, είπε
«Εγώ δεν σας χρηµατοδοτώ πέρα από το 2023.».

Με λίγα λόγια, έδειξε την αντίθεσή της στις κατατµήσεις των
έργων. Τι κάναµε εµείς; Πρώτον, βάζουµε τέλος στο αδιέξοδο
της κατάτµησης. Δεύτερον, πετυχαίνουµε και παίρνουµε από τη
Γενική Διεύθυνση Περιφερειακής Ανάπτυξης, τη λεγόµενη Digit
Regio, το πράσινο φως για να µπορεί το έργο να είναι χρηµατο-
δοτήσιµο και µετά το ’23. 

Τρίτον, και το πιο δύσκολο από όλα, κάναµε πράξη την προ-
εκλογική µας δέσµευση. Διότι, τι είχαµε πει εµείς; Εµείς είχαµε
πει ότι καλύτερη λύση για το συγκεκριµένο κοµµάτι είναι να επα-
νέλθει πίσω στην Ολυµπία Οδό, πίσω στον παραχωρησιούχο.
Αυτή, κατά την άποψή µας, ήταν η βέλτιστη και ταχύτερη λύση.
Διότι, αν δεν το κάναµε αυτό, θα έπρεπε να κάνουµε ένα διαγω-
νισµό δηµοσίου έργου, που σηµαίνει ότι θα είχαµε προσφυγές,
καθυστερήσεις και µια χρηµατοδότηση που δεν ξέραµε αν θα
µπορούσαµε να την πετύχουµε. 

Τι κάνουµε, λοιπόν; Μετά από µία πολύ σκληρή διαπραγµά-
τευση που έγινε, διότι καταλαβαίνετε ότι το Πάτρα - Πύργος ήταν
ένα αναβαλλόµενο κοµµάτι, το οποίο βγήκε και τώρα ερχόταν η
Ελληνική Δηµοκρατία και ζητούσε να ξαναµπεί πίσω στην παρα-
χώρηση. Μετά, λοιπόν, από µία διαπραγµάτευση που έγινε, λά-
βαµε και αυτό ήταν το πιο σηµαντικό από όλα σε όλη αυτή τη
διαδικασία, το πράσινο φως της γενικής διεύθυνσης της εσωτε-
ρικής αγοράς.

Πέµπτον, και αυτό είναι σήµερα αν θέλετε το πιο βασικό, είναι
ότι τελείωσε η τεράστια αργοπορία αυτού του µεγάλου και πο-
λύπαθου οδικού έργου. Έχουµε, ήδη, πάρει την προγνωστοποί-
ηση από τη «DIGICOM», που σηµαίνει ότι επί της ουσίας έχουµε
πάρει το πράσινο φως να ξεκινήσει το έργο. Μάλιστα, εντός των
επόµενων ηµερών θα κάνουµε το επόµενο στάδιο, που είναι µια
τυπική διαδικασία. Θα στείλουµε εκ µέρους του Υπουργείου µας
τη γνωστοποίηση, για να πάρουµε την τελική γνωστοποίηση. Να
το εξηγήσω αυτό λίγο καλύτερα, για να το καταλάβουν -γιατί
είναι τεχνικοί όροι- και όσοι δεν µπορούν να ξέρουν σε λεπτοµέ-
ρεια όλα αυτά. 

Τι σηµαίνει, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, προγνωστοποίηση από
τη «DIGICOM»; Σηµαίνει και το έχουµε αυτό γραπτώς ότι, παιδιά,
είναι απλά τα πράγµατα, µπορείτε να ξεκινήσετε τις διαδικασίες
του έργου. Γι’ αυτό, λοιπόν, τι θα κάνουµε στο αµέσως προσεχές
διάστηµα; Για να γλυτώσουµε χρόνο µε την προγνωστοποίηση,
θα πάµε στο Ελεγκτικό Συνέδριο για να µπορέσουµε να πάρουµε
το πράσινο φως από εκεί και θα φέρουµε τη σύµβαση, όπως
οφείλουµε, στη Βουλή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θα µου πείτε τώρα, πότε θα πάρετε τη γνωστοποίηση, δη-
λαδή, το τελικό. Όπως σας είπα, το τελικό πράσινο φως, που
είναι η γνωστοποίηση, είναι µια τυπική διαδικασία. Σύµφωνα µε
αυτά που µας έχουν πει σε προφορικό επίπεδο και δεν έχουµε
κανέναν λόγο να µην πιστεύουµε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η τε-
λική γνωστοποίηση θα έρθει µέσα στο επόµενο δίµηνο. 

Εποµένως -και ολοκληρώνω µε αυτό την πρωτολογία µου- η
µεγάλη περιπέτεια του λαού της Ηλείας µετά από µία δεκαπεν-
ταετία, έληξε, παρά τη σκληρή κριτική που δεχθήκαµε. Είχαµε
αρκετές αντιπαραθέσεις και µε εσάς, κύριε Κατρίνη, και µε Βου-
λευτές του ΣΥΡΙΖΑ ακόµα και µε Βουλευτές της Συµπολίτευσης,
οι οποίοι δεν πίστευαν ότι µπορούµε, ότι µέσα σε αυτό το σύν-
τοµο χρονικό διάστηµα, δεν µπορούµε να κάνουµε πράξη αυτά
που λέγαµε προεκλογικά. Αυτά, λοιπόν, τα κάναµε και σας είπα
ότι ακολουθήσαµε τον δύσκολο δρόµο, γιατί ο εύκολος δρόµος
θα ήταν να έχει ξεκινήσει ο δρόµος µε κατάτµηση, να είχαµε ρίξει
στάχτη στα µάτια του κόσµου, που θα έβλεπε µπουλντόζες να
ξεκινάνε, αλλά το έργο αυτό δεν θα ολοκληρωνόταν ποτέ. Επο-
µένως, το έργο ξεκινά στις αρχές του 2022. Κι επειδή δεν έχω
χρόνο, στη δευτερολογία µου θα απαντήσω και στις άλλες ερω-
τήσεις για τα χρονοδιαγράµµατα και τι γίνεται µε τα έργα οδικής
ασφάλειας.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Τον λόγο έχει, τώρα, ο κ. Νικολακόπουλος από τη Νέα Δηµο-

κρατία για να δευτερολογήσει.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι σήµερα ακούσαµε µια πολύ θετική

εξέλιξη. Ακούσαµε ότι έχουµε το πράσινο φως από την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή για να προχωρήσει το έργο. Και το λέω αυτό
γιατί είναι πάρα πολύ σηµαντικό, γιατί όπως αναφέρατε και εσείς,
µιλάµε για ένα πολύπαθο έργο. Και όταν µιλάµε για πολύπαθο
έργο, µιλάµε για ένα έργο το οποίο συζητήθηκε στη Βουλή, του-
λάχιστον από το 2007, όταν η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
έφερε στη Βουλή την κύρωση της σύµβασης παραχώρησης και
σίγουρα στην Ηλεία συζητείται πολύ πιο πριν, διότι όλοι µπο-
ρούµε να καταλάβουµε, αν θέλετε, ότι και άλλοι έχουν µιλήσει
πριν από το 2007 για την υλοποίηση ενός τόσο σηµαντικού
έργου. Μιλάµε για ένα έργο το οποίο το 2013 πάλι στη Βουλή
απεντάχθηκε και πλέον εξελίχθηκε ως δηµόσιο έργο, µια διαδι-
κασία την οποία ο ΣΥΡΙΖΑ τότε ψήφισε και είναι πολύ σηµαντικό
αυτό να το πούµε. Άρα, λοιπόν, µε όλες αυτές τις παλινωδίες που
υπήρξαν δεν ήταν καθόλου βέβαιο ότι θα είχαµε θετική απόφαση
από την Ευρωπαϊκή Ένωση γι’ αυτά τα οποία έκανε µέχρι σήµερα
το ελληνικό κράτος, όπως και αυτό που είδαµε το 2015, να µα-
ταιώνεται η δηµοπράτηση του έργου και να σπάει σε οκτώ εργο-
λαβίες.

Μετά από όλα αυτά, λοιπόν, µε ανακούφιση µπορώ να πω ότι
η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έδωσε το πράσινο φως. Όµως, όλες
αυτές οι παλινωδίες, κύριε Υπουργέ, έχουν δηµιουργήσει -νοµίζω
ότι θα καταλάβετε και θα πρέπει να δικαιολογήσετε- αµφιβολίες,
έλλειψη εµπιστοσύνης, ενδεχοµένως, στους πολίτες της Ηλείας
οι οποίοι αγωνιούν, διότι έχουν ακούσει πολλά µέχρι σήµερα,
έχουν ακούσει εξαγγελίες για υλοποίηση του έργου και δεν
έχουν εµπιστοσύνη. Άρα, λοιπόν, θα πρέπει να είµαστε αυστηροί
από εδώ και πέρα στα χρονοδιαγράµµατα. 

Ζητώ τη δική σας προσωπική εποπτεία να µη χαθεί άλλος χρό-
νος και δεν πρέπει να χαθεί άλλος χρόνος για έναν επιπλέον
λόγο, κύριε Υπουργέ. Διότι σε αυτό τον δρόµο έχουν προκληθεί
τα περισσότερα τροχαία ατυχήµατα στην Ελλάδα και θα ανα-
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φέρω, κύριε Υπουργέ, κάποια στατιστικά στοιχεία. Θα σας πω
µόνο ότι από το 2009 µέχρι το 2019 σε αυτό τον δρόµο έχουµε
εκατόν έξι θανατηφόρα ατυχήµατα µε εκατόν τριάντα νεκρούς
από ό,τι λένε τα στοιχεία. Επίσης, σαράντα ένα σοβαρά ατυχή-
µατα µε εβδοµήντα πέντε σοβαρά τραυµατίες. Και αφήνω τα
ατυχήµατα τα οποία έχουν µικρότερους τραυµατισµούς. Το 2020
µόνο έχουµε εννέα θανατηφόρα ατυχήµατα και δώδεκα  τραυ-
µατίες, δύο σοβαρά και τέσσερις νεκρούς. Όπως αντιλαµβάνε-
στε, δεν χωρά καµµία άλλη καθυστέρηση.

Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι σήµερα ακούσαµε ότι θα γίνει ένα
αποφασιστικό βήµα και όλοι οι πολίτες της Ηλείας αναµένουν
πλέον τα επόµενα στάδια, τα οποία και εσείς αναφέρατε από
εδώ, για να µη χαθεί άλλος πολύτιµος χρόνος και νοµίζω ότι το
επόµενο ραντεβού γι’ αυτό το έργο θα πρέπει να είναι για την
κύρωση αυτής της συµφωνίας εδώ στη Βουλή και βέβαια τη δική
σας παρουσία στην ίδια, προκειµένου να ξεκινήσουν οι εργασίες,
γιατί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας υλοποιεί όσα έχει υπο-
σχεθεί. Περιµένουµε -και είµαι σίγουρος ότι θα γίνει γιατί πρέ-
πει- να υλοποιηθεί και αυτό το έργο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Το λόγο έχει ο κ. Κατρίνης από το Κίνηµα Αλλαγής.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς είναι προφανές και προφανείς οι

ευθύνες της προηγούµενης κυβέρνησης για την καθυστέρηση
των τεσσεράµισι ετών. Είµαι σίγουρος ότι αν δινόταν ο λόγος
στον κ. Παππά που είναι και ο αρµόδιος τοµεάρχης, ακόµη και
αν δεν το ήθελε, σίγουρα θα παραδεχόταν ότι χάθηκαν τεσσε-
ράµισι χρόνια, χωρίς να γίνει σχεδόν τίποτα, παρά ελάχιστα
πράγµατα. Είναι προφανείς, λοιπόν, οι ευθύνες.

Εµείς, όµως, τι θα πούµε στους πολίτες της Ηλείας; Λέµε έχει
ευθύνες ο ΣΥΡΙΖΑ. Εγώ σας το είπα από την αρχή ότι υπάρχουν
διακοµµατικές και διαχρονικές ευθύνες από το 2007. Δεν είναι η
πρώτη φορά που το λέω. Το ξέρετε, το έχω πει πάρα πολλές
φορές σε αυτή την Αίθουσα. Έχουν περάσει είκοσι επτά µήνες
από τη ανάληψη της διακυβέρνησης και πλέον καταλαβαίνετε και
εσείς ότι όπως ο ΣΥΡΙΖΑ καθυστέρησε δύο χρόνια να πάρει την
έγκριση για την κατάτµηση και έχει ευθύνη γι’ αυτό, πλέον οι ευ-
θύνες βαραίνουν και τις δικές σας πλάτες για την όποια καθυ-
στέρηση. Περιµένω µε ενδιαφέρον τη δευτερολογία σας.
Εύχοµαι τα χρονοδιαγράµµατα να είναι σαφή, συγκεκριµένα και
πολύ σύντοµα. 

Εµείς, λοιπόν, τι θα πούµε στους πολίτες της Ηλείας; Ότι ο
Πρωθυπουργός σπαταλά πολύ µεγάλο πολιτικό κεφάλαιο; Και
το λέω γιατί πραγµατικά ακούγοντας τον Πρωθυπουργό στη
Θεσσαλονίκη να µην το αναγγέλλει στα µεγάλα έργα που θα γί-
νουν το επόµενο διάστηµα, ενώ -επαναλαµβάνω- εσείς σε κάθε
δηµόσια τοποθέτησή σας αναφέρεστε στο Πάτρα - Πύργος.
Αυτό δηµιούργησε εύλογα µια ανησυχία και σε µένα και σε πάρα
πολλούς που είδαν την οµιλία του Πρωθυπουργού. 

Μας είπατε ότι έχετε την προγνωστοποίηση και ότι περιµένετε
το επόµενο διάστηµα. Περιµένουµε, λοιπόν, να ακούσουµε συγ-
κεκριµένα και το λέω γιατί εσείς είχατε δώσει ηµεροµηνίες. Το
είπατε µάλιστα και σε µία πρόσφατη συνέντευξή σας προχθές
στον «ΑΝΤENNA» ότι ξεκινούν οι εργασίες στις αρχές του 2022,
αυτό που είπατε και τώρα στη Βουλή. Το λέω, όµως, αυτό γιατί
σε προηγούµενες συζητήσεις και απαντήσεις είχαµε δώσει χρο-
νοδιαγράµµατα. 

Και ρωτάω ευθέως: Θα προλάβει το έργο να ολοκληρωθεί
µέχρι το τέλος του 2024; Δεν το λέω εγώ. Το έχει πει ο κ. Καρα-
γιάννης στη συνέντευξή του όντας ο γενικός γραµµατέας τον
Ιούλιο, ότι τέλος της χρονιάς µπαίνουν τα εργοτάξια και θα ολο-
κληρωθούν µέχρι το 2024. Ήταν στη συνέντευξη στο «ΣΚΑΪ» στις
22 Ιουλίου. Το είχατε πει κι εσείς. Εδώ, λοιπόν, είναι ευθύ το ερώ-
τηµα: Θα παραδοθεί εντός του 2024 το Πάτρα - Πύργος; Άρα
αυτό που λέτε ότι θα ξεκινήσει αρχές του 2022 οδηγεί στην ολο-
κλήρωση του έργου µέσα στο 2024; 

Δεύτερον, για τις εργασίες συντήρησης. Μέχρι να γίνει το µε-
γάλο έργο οι πολίτες της Ηλείας περνάνε από τον υπάρχοντα
δρόµο ο οποίος είναι ο πιο αιµατοβαµµένος δρόµος της χώρας.

Το έχουµε παραδεχτεί όλοι σε αυτή την Αίθουσα και δυστυχώς
τα τροχαία δυστυχήµατα αυξάνονται και προστίθενται το ένα
µετά το άλλο. Τον Μάιο είχατε πει ότι έχει γίνει δηµοπράτηση και
συµβασιοποίηση για τις εργασίες συντήρησης. Διαβάζω στις 10
Αυγούστου ότι έγινε ανακατάταξη των εκπτώσεων και ότι λέτε
ότι θα τελειώσουν µέχρι τέλος του 2022 τα έργα συντήρησης.
Εγώ λέω αυτά τα οποία έχουν ειπωθεί από την πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου. 

Και ξέρετε, επειδή το 2022 είναι και πιθανόν έτος εκλογικό, αν
πάµε σε εκλογές το 2022 και αν δεν έχει γίνει ούτε η συντήρηση
του υπάρχοντος δικτύου ούτε έχει προχωρήσει ο νέος αυτοκινη-
τόδροµος, καταλαβαίνετε ότι δεν ξέρω πώς ο Πρωθυπουργός ή
κάποια άλλα στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας θα µπορέσουν να
επιχειρηµατολογήσουν υπέρ αυτού. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, έχω συγκεκριµένα ερωτήµατα και τελειώνω.
Πρώτον, µπορείτε να µας δώσετε ακριβές χρονοδιάγραµµα υλο-
ποίησης του έργου Πάτρα - Πύργος; Είπατε ότι θα ξεκινήσει στις
αρχές του 2022 και πότε θα ολοκληρωθεί. Και δεύτερον, πότε θα
ολοκληρωθούν οι εργασίες συντήρησης του υπάρχοντος δι-
κτύου, το οποίο είναι πολύ σηµαντικό για την ασφαλή διέλευση
των κατοίκων της Ηλείας, αλλά και της Αχαΐας;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε συνά-

δελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Να επαναλάβω αυτό που είπα, γιατί νοµίζω,
κύριε Κατρίνη, ότι ή δεν το καταλάβατε ή προσπαθείτε να µην το
καταλάβετε. Και το λέω αυτό µε όλη τη συµπάθεια. Η περιπέτεια
των δεκαπέντε και δεκαεπτά ετών, η οποία έχει ξεκινήσει για
τους κατοίκους της περιοχής σας τελείωσε και τελείωσε διότι
έγινε µία συντονισµένη προσπάθεια από την Κυβέρνηση και το
Υπουργείο Υποδοµών να πείσουµε τους Ευρωπαίους για το προ-
φανές. Ήταν µία πολύ δύσκολη διαπραγµάτευση και εδώ πρέπει
να ευχαριστήσω τους αρµόδιους Επιτρόπους, στην Ευρωπαϊκή
Επιτροπή, τη DG GROW, τη DG REGIO και βεβαίως τη DG
COMP. 

Το τελικό στάδιο που είχαµε, για να καταλαβαίνουµε σε αυτή
την Αίθουσα όλοι και να µιλάµε επί συγκεκριµένων θεµάτων, είναι
κατά πόσο αφού το έργο επανέρχεται πίσω στην παραχώρηση
υπήρχαν ζητήµατα κρατικών ενισχύσεων. Μάλιστα θα είµαστε
στη θέση όταν θα έρθει στη Βουλή για να γίνει νόµος του κρά-
τους η σύµβαση αυτή, να σας αποδείξουµε ότι η χρηµατοδοτική
συµβολή του δηµοσίου µέσω ευρωπαϊκών κονδυλίων και εθνικών
κεφαλαίων θα είναι εντυπωσιακά µικρότερη από αυτή που ήταν
παλαιότερα. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, πήραµε το πράσινο φως από τη DG COMP,
διότι η DG COMP βλέπει κατά πόσο υπάρχουν ζητήµατα κρατι-
κών ενισχύσεων, αν είναι συµβατές αυτές οι κρατικές ενισχύσεις
ή δεν είναι. 

Έχουµε πάρει, λοιπόν, την προγνωστοποίηση. Όσοι µας ακούνε
και γνωρίζουν από τα ευρωπαϊκά θέµατα καταλαβαίνουν ότι αυτό
είναι το ουσιαστικό, γιατί µε την προγνωστοποίηση κλείνεις όλες
τις εκκρεµότητες και παραµένει η τυπική διαδικασία του τελικού
notification, το οποίο, όπως σας είπα σύµφωνα µε αυτά που µας
έχει πει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, θα το λάβουµε µέχρι το τέλος του
χρόνου, τους επόµενους δύο µήνες. Και στο µεταξύ, για να κερ-
δίσουµε χρόνο µπορούµε να πάµε στο Ελεγκτικό Συνέδριο και να
το φέρουµε στη Βουλή για να γίνει νόµος του κράτους. 

Εποµένως, η µεγάλη περιπέτεια που ξεκίνησε, το έργο αυτό
το 2007 να έχει µπει στην Ολυµπία Οδό, το 2010 να σταµατάνε
όλα τα µεγάλα project των αυτοκινητοδρόµων, µετά το έργο
αυτό να µπαίνει ως αναβαλλόµενο, να βγαίνει, να γίνεται δηµόσιο
έργο, να γίνεται κατάτµηση, τώρα επανέρχεται εκεί που έπρεπε
να είναι, στην Ολυµπία Οδό. Αυτό σηµαίνει ότι το έργο αυτό θα
γίνει µε ταχύτητα γιατί είναι ένα έργο το οποίο είναι σχετικά τε-
χνικά εύκολο γιατί είναι πεδινό και θα γίνει γρήγορα. 

Πάµε τώρα στα χρονοδιαγράµµατα. Διότι ναι, κύριε Κατρίνη,
εµείς δεν έχουµε πρόβληµα να δίνουµε χρονοδιαγράµµατα και
να κρινόµαστε από αυτά. Θα σας πω για τα χρονοδιαγράµµατα
κι εδώ είµαστε να κριθούµε. Με ρωτάτε, λοιπόν, πότε θα τελει-
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ώσει το έργο. Το έργο, λοιπόν, τµηµατικά θα αρχίσει να παραδί-
δεται όχι το 2024, αλλά το 2023 εφόσον πάρουµε σε ένα δίµηνο
το notification. Προσέξτε, εάν πάρουµε το τελικό πράσινο φως
το οποίο -επαναλαµβάνω- είναι τυπικό από την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή στο επόµενο δίµηνο, θα ξεκινήσουν οι πρώτες εργολαβίες.
Θα µπουν τα πρώτα εργοτάξια το 2022 και θα παραδοθεί ένα
κοµµάτι του έργου και ειδικά το κοµµάτι Κάτω Αχαΐα - Πύργος
µέσα στα τέλη, στο τρίτο τρίµηνο θέλουµε να ελπίζουµε του
2023. Και το υπόλοιπο έργο, όπως πολύ σωστά είπατε και εσείς,
θα παραδοθεί µέχρι το τέλος του 2024. 

Αναφορικά τώρα µε αυτό που είπατε εσείς, κύριε Νικολακό-
πουλε. Έχετε απόλυτο δίκιο. Το έργο αυτό έχει τεράστια σηµα-
σία και όχι µόνο για την ανάπτυξη της περιοχής. Εγώ θα σας
έλεγα ότι έχει ακόµα µεγαλύτερη σηµασία για τα ζητήµατα οδι-
κής ασφάλειας και τα νούµερα τα οποία αναφερθήκατε δεν είναι
νούµερα, είναι ανθρώπινες ζωές που χάνονται κάθε χρόνο. Κά-
νουµε κάτι το οποίο δεν έχει γίνει ποτέ ξανά στην Ελλάδα. Λέµε
ότι παράλληλα θα κάνουµε και έργα οδικής ασφάλειας, διότι νο-
µίζουµε ότι δεν µπορεί µια χώρα σαν την Ελλάδα να αποδέχεται
είκοσι µε τριάντα θανατηφόρα τροχαία κάθε χρόνο. 

Θυµίζω πως πρόκειται για ένα πρόγραµµα παρεµβάσεων σε
όλο το µήκος των ογδόντα πέντε χιλιοµέτρων και είναι προϋπο-
λογισµού 30 εκατοµµυρίων ευρώ. Η απόφαση για τη διενέργεια
του ανοιχτού διαγωνισµού υπεγράφη -µιλάµε για τα έργα οδικής
ασφάλειας- στις 28 Δεκεµβρίου 2020. Ταχύτατα οι υπηρεσίες του
Υπουργείου έβγαλαν στον αέρα τον διαγωνισµό, ο οποίος διε-
ξήχθη ηλεκτρονικά στις 9 Φεβρουαρίου 2021. Στις 6 Αυγούστου
εξέδωσα απόφαση που ενέκρινα το αποτέλεσµα της διαδικασίας
αποσφράγιση και αξιολόγησης των προσφορών. Έναν σχεδόν
µήνα µετά, στις 7 Σεπτεµβρίου η εταιρεία που κατετάγη δεύτερη
άσκησε -όπως της παρέχει ο νόµος το δικαίωµα- προδικαστική
προσφυγή ενώπιον της ΑΕΠΠ, η συζήτηση της οποίας είχε ορι-
στεί για τις 15 Οκτωβρίου 2021. 

Ως εκ τούτου, όπως αντιλαµβάνεστε, αυτή τη στιγµή έχουµε
αυτή την ένσταση, αλλά θεωρούµε ότι θα την ξεπεράσουµε. Και
δεσµεύοµαι, γιατί µε ρωτήσατε πότε θα τελειώσουν τα έργα οδι-
κής ασφάλειας, να σας πω ότι τα έργα οδικής ασφάλειας θα τε-
λειώσουν εντός του 2022. Αυτό, όµως, που θέλω να σηµειώσω
και να επισηµάνω είναι το εξής: Θα έχουµε, λοιπόν, την κατα-
σκευή του κύριου έργου.

Το κύριο έργο περνάει σε πολλά σηµεία από το παλιό οδικό
δίκτυο, αλλά έχει και νέα χάραξη. Εποµένως το 2022 θα έχουµε
ένα ασφαλές δευτερογενές δίκτυο και το 2023 τµηµατικά ένα
κοµµάτι του νέου δρόµου και θα ολοκληρωθεί ο Πατρών - Πύρ-
γου το 2024. Εποµένως θα έχουµε δύο εργολαβίες και στο τέλος
θα έχουµε έναν δρόµο µε διόδια, δηλαδή οι χρήστες θα πληρώ-
νουν και θα έχουµε όµως και την εναλλακτική σε αρκετά κοµµά-
τια να έχουµε ένα µοντέρνο, εκσυγχρονισµένο και ασφαλές
δευτερογενές οδικό δίκτυο, πράγµα το οποίο δεν έχει γίνει ποτέ
ξανά στην Ελλάδα.

Εποµένως το µαρτύριο και όλη αυτή η ιστορία του Πατρών -
Πύργου λαµβάνει σήµερα ένα τέλος και εµείς δεσµευόµαστε ότι
θα κάνουµε τα πάντα να κρατήσουµε αυτά τα χρονοδιαγράµ-
µατα, διότι στο τέλος από αυτό κρινόµαστε. Κρινόµαστε από το
να βρίσκουµε λύσεις, που βρήκαµε λύσεις, παρά την ανελέητη
κριτική που είχαµε δεχτεί και τελικά κρινόµαστε για το κατά πόσο
δίνουµε τα έργα στην ώρα τους µε πλήρη διαφάνεια -θυµηθείτε
το σπάσιµο των οκτώ κοµµατιών και γιατί έγινε- και µε αποτελε-
σµατικότητα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Προχωράµε στην πρώτη µε αριθµό 1087/24-9-2021 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθη-
νών του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Νικόλαου Παππά
προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Η ΝΔ
«πάγωσε» τα µεγάλα έργα στη Θεσσαλονίκη και σήµερα τα επα-
νεξαγγέλλει. Μεγάλες καθυστερήσεις και υψηλό κόστος για τους
φορολογούµενους πολίτες».

Σε αυτή την ερώτηση θα απαντήσει, επίσης, ο Υπουργός Υπο-
δοµών και Μεταφορών κ. Καραµανλής.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Επιτρέψτε µου µόνο ένα σχόλιο πριν

µπω στο κυρίως θέµα της ερώτησης, επειδή ακούστηκαν πολλά
στην Αίθουσα σε σχέση µε τη συζήτηση της προηγούµενης ερώ-
τησης.

Το 2013 στα τέλη Απριλίου ο κ. Σαµαράς, ο κ. Βενιζέλος και ο
κ. Τσούκαλης βρέθηκαν σε κάποιο από τα εργοτάξια της Κορίν-
θου - Πατρών. Εξήγγειλαν µαζί µε τις κάµερες και κάποια µηχα-
νήµατα που είχαν µεταφερθεί εκεί ότι το έργο θα είχε τελειώσει
το 2015. Την επόµενη µέρα και τα µηχανήµατα εξαφανίστηκαν
και οι εργαζόµενοι δεν είχαν τι να κάνουν. Συνέχισε ακριβώς η
ίδια κατάσταση µε παγωµένο το έργο, το οποίο ολοκληρώθηκε
µε τη δική µας διακυβέρνηση.

Ο κ. Καραµανλής λυπάµαι για ακόµα µια φορά κάνει ένα λο-
γικό άλµα, διότι το έργο των Πάτρας - Πύργου απεντάχθηκε το
2013. Εγκρίθηκε η χρηµατοδότηση το 2018. Υπήρχαν εργολαβίες
σε εξέλιξη. Από πού προκύπτει ότι δεν θα ολοκληρώνονταν το
έργο; Δεν είναι σε θέση να απαντήσει, αντιθέτως φαντάζοµαι θα
είναι σε θέση να προσκοµίσει και την αλληλογραφία. Την έχουµε
ζητήσει, κύριε Υπουργέ, από τον Μάιο του 2020 την αλληλογρα-
φία σας µε τις αρµόδιες υπηρεσίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης για
το Πάτρα - Πύργος. Γιατί δεν τις βλέπουµε κατατεθειµένες; Νο-
µίζω θα ήταν ένα πολύ σηµαντικό βήµα αναβάθµισης του διαλό-
γου και εντός της Αιθούσης. Σας καλώ να το κάνετε έστω και
τώρα. Είµαστε έναν χρόνο και τέσσερις µήνες µετά την αίτηση
κατάθεσης εγγράφων.

Πάµε τώρα στα έργα της Θεσσαλονίκης. Για το µετρό της
Θεσσαλονίκης υπήρχε πάλι υλοποιούµενος σχεδιασµός, όχι µε
βάση αυτά που είπαµε εµείς, όχι µε βάση αυτά που είπε η διοί-
κηση της «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ», η οποία θήτευε επί δικής µας κυβέρ-
νησης, αλλά µε βάση και αυτά που έλεγε ο ανάδοχος. Ο
διευθύνων σύµβουλος, λοιπόν, του αναδόχου έλεγε ότι το έργο
θα είναι τελειωµένο στο τέλος του 2020, πέρα από τον σταθµό
«Βενιζέλου». Υπήρχε, λοιπόν, ένας σχεδιασµός ο οποίος υλοποι-
ούνταν κανονικότατα.

Ήρθατε και αλλάξετε αυτόν τον σχεδιασµό και πήγατε -κατά
τη γνώµη µου και ολίγον πονηρά, αν µου επιτρέπετε- το χρονο-
διάγραµµα της υλοποίησης του έργου στο τέλος του 2023, διότι
αυτό είναι πέραν της ολοκλήρωσης της συνταγµατικής θητείας.
Αν ω µη γένοιτο ολοκληρώσει και την τετραετία ο κ. Μητσοτάκης
δεν θα έχουµε να δούµε ούτως η άλλως το µετρό της Θεσσαλο-
νίκης ολοκληρωµένο µε βάση και τις δικές σας εξαγγελίες.

Επέκταση του µετρό προς τα βορειοδυτικά. Υπήρχε µειοδότης
από το φθινόπωρο του 2019. Πάγωσε το έργο ως τον Μάρτη του
2021, όπου και ολοκληρώθηκε η κατακύρωση του.

Προαστιακός της δυτικής πλευράς. Η σύµβαση εκπόνησης
των αναγκαίων τεχνικών µελετών δηµοπρατήθηκε τον Νοέµβριο
του 2018. Την ακυρώσατε και αυτή και ανακοινώσατε εκ νέου το
έργο τον Φεβρουάριο του 2021.

Οδική σύνδεση του λιµανιού µε ΠΑΘΕ και Εγνατία. Το λιµάνι
αν δεν συνδεθεί επαρκώς και µε το σιδηροδροµικό δίκτυο συµ-
φωνούµε νοµίζω και µε το οδικό δίκτυο είναι ένα λιµάνι το οποίο
υπολείπεται των δυνατοτήτων του. Έτσι δεν είναι; Και εκεί
έχουµε αντίστοιχες καθυστερήσεις.

Θέλω να κάνω και µια αναφορά στην ανατολική περιφερειακή
οδό. Ξέρετε και γνωρίζετε ότι δεν είδαν στον εθνικό στρατηγικό
σχεδιασµό υποδοµών και µεταφορών, τον οποίο συµφωνήσαµε
εµείς και για τη χρηµατοδότησή του και για τις προτεραιότητές
του µε τις υπηρεσίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Δυστυχώς επι-
λέξατε να πάτε σε αυτή την οδό, αποχαρακτηρίζοντας και πάνω
από εβδοµήντα στρέµµατα αναδασωτέες εκτάσεις.

Και τέλος, πείτε µας µια κουβέντα για το στρατόπεδο Γκόνου.
Είχαµε έναν σχέδιο, σχεδιασµό ο οποίος υλοποιούνταν. Ακού-
σαµε κάποια στιγµή τον κ. Μητσοτάκη να λέει ότι θα γίνει, όχι εµ-
πορευµατικό κέντρο, αλλά ζώνη ελεύθερου εµπορίου και ουδέν
νεότερο από τότε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Κύριε Παππά, δεν θα συνεχίσω τον διάλογο
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για την Πατρών - Πύργου. Πολύ ευχαρίστως όποτε θέλετε µπο-
ρείτε και εσείς να καταθέσετε µια ερώτηση για να δούµε τα
πράγµατα πώς έχουν. Νοµίζω ότι ήταν αποκαλυπτικά αυτά που
ειπώθηκαν στη διαδικασία που ακούσατε και που µας άκουσαν
όσοι µας παρακολουθούν.

Κυρία Πρόεδρε, δεν θέτω εγώ ερωτήµατα, αλλά ρητορικά θα
το κάνω στον κ. Παππά. Ειλικρινά νοµίζω ότι µάλλον δεν πρέπει
να έχει ο ΣΥΡΙΖΑ επαφή µε τον τεχνικό κόσµο και µε το τι συµ-
βαίνει γενικότερα στα έργα υποδοµών στη χώρα µας ή ο ΣΥΡΙΖΑ
γνωρίζει τι γίνεται αλλά λέτε απίθανα πράγµατα.

Θα µου επιτρέψετε εδώ να σας πω ότι τα τελευταία δύο χρόνια
το να λέτε ότι η Νέα Δηµοκρατία έχει παγώσει όλα τα έργα απο-
τελεί κάτι το οποίο δεν µπορούµε να αποδείξουµε από τα πραγ-
µατικά γεγονότα.

Πρέπει να βάλουµε µια λογική νοµίζω στην αντιπολιτευτική τα-
κτική µας και να βλέπουµε τα γεγονότα και να κάνουµε κριτική
εκεί που πρέπει, να συµφωνούµε και εκεί που πρέπει, γιατί νο-
µίζω ότι αυτή η στείρα αντιπαράθεση τελικά οδηγεί τους περισ-
σότερους από αυτούς που µας ακούν να κλείνουν τις
τηλεοράσεις τους. 

Εποµένως, πάµε να δούµε τι έχουµε κάνει µέχρι στιγµής. Πρώ-
τον, έχουµε βάλει µπρος το µεγαλύτερο πρόγραµµα έργων που
έχει γίνει, κύριε Παππά, από το 2004. Ξεµπλοκάρουµε ένα προς
ένα όλα τα µεγάλα εµβληµατικά έργα και φυσικά όλα τα έργα
της Θεσσαλονίκης. Ε65, το ξεµπλοκάραµε. Πάτρα - Πύργος, το
ξεµπλοκάραµε και προχωράει. Μετρό Θεσσαλονίκης, Γραµµή 4
του µετρό στην Αθήνα, ΒΟΑΚ, Καστέλλι, Άκτιο - Αµβρακία. Αυτά
είναι µερικά από τα παραδείγµατα των έργων που προχωράνε
και έχουν µπλοκαριστεί. Μιλάµε, κύριε Παππά, για ένα έργο 13
δισεκατοµµυρίων ευρώ, εκ των οποίων έχουµε συµβασιοποιήσει
τα 3,2 δισεκατοµµύρια ευρώ, όταν εσείς σε τέσσερα χρόνια εί-
χατε συµβασιοποιήσει µόνο 800 εκατοµµύρια ευρώ.

Πάµε στη Θεσσαλονίκη για να απαντήσω µία προς µία τις ερω-
τήσεις σας. Πρώτα απ’ όλα µιλάτε για το µετρό Θεσσαλονίκης.
Νοµίζω ότι όλοι έχουµε στη µνήµη µας, κύριε Παππά, τα εγκαίνια
µε τους µουσαµάδες του 2018. Όχι µόνο εµείς, αλλά και όλοι οι
Θεσσαλονικείς έχουν στη µνήµη τους ένα σόου που κάνατε ενώ
το µετρό δεν ήταν όχι έτοιµο να παραδοθεί, αλλά δεν είχατε
λύσει βασικά ζητήµατα. Το 2019 είχατε υποστηρίξει ότι το µετρό
θα ξεκινήσει τη λειτουργία του το 2020. Δηλαδή είχατε πει κάτι
το οποίο δεν στηρίζεται τεχνικά πουθενά.

Όταν το είχε πει αυτό η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, αγαπητέ κύριε
Παππά, δεν υπήρχαν οι σταθµοί της «Αγίας Σοφίας» και «Βενιζέ-
λου». Δεν υπήρχε υποδοµή, δηλαδή, δεν υπήρχαν οι ράγες στο
µεγαλύτερο τµήµα του έργου. Δεν είχαν εγκατασταθεί τα συστή-
µατα σηµατοδότησης και τηλεπικοινωνιών. Δεν είχαν ξεκινήσει
οι δοκιµές. Μιλάµε για ένα σύστηµα driverless που θέλει δεκαο-
κτώ µήνες δοκιµές. Πώς ήταν δυνατόν, λοιπόν, να ήταν έτοιµο
το έργο το 2020, όταν δεν είχαν γίνει όλα αυτά που σας αναφέρω
τώρα;

Θέλετε να µας πείτε και να µας πείσετε και επιµένετε σ’ αυτό
στον ΣΥΡΙΖΑ ότι το µετρό Θεσσαλονίκης θα ξεκινούσε το 2020
χωρίς δοκιµές, χωρίς φορέα λειτουργίας, χωρίς ολοκληρωµέ-
νους σταθµούς, χωρίς συρµούς και χωρίς ράγες.

Αυτά δεν γίνονται ούτε στα κινούµενα σχέδια. 
Στη δευτερολογία µου θα σας απαντήσω και στις υπόλοιπες

ερωτήσεις που θέσατε, ειδικά για το τι γίνεται µε τον σταθµό «Βε-
νιζέλου», όπως και για όλα τα άλλα έργα. 

Αναφερθήκατε -και κλείνω µε αυτό, κυρία Πρόεδρε- στο fly-
over. Μα, το πρόβληµα εδώ, κύριε Παππά, είναι ότι το flyover δεν
ήταν στο εθνικό σχέδιο µεταφορών; Αυτό είναι το θέµα µας; Δεν
δεχόµαστε όλοι ότι η Θεσσαλονίκη είναι κορεσµένη από κίνηση
και για ένα ζήτηµα, που συζητιέται εδώ και τριάντα χρόνια, την
περιφερειακή, πρέπει να βρούµε λύση; Ένα φιλοπεριβαντολο-
γικό έργο; Γι’ αυτό εγκρίθηκε. Δεν καταλαβαίνω για ποιον λόγο
δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε σ’ αυτό, πραγµατικά. Και σας
καλώ να το ξαναεξετάσετε µέσα στο κόµµα σας, διότι αυτό το
έργο είναι ένα έργο πραγµατικής πνοής. 

Αυτό το έργο, λοιπόν, µαζί µε το µετρό που θα ολοκληρωθεί
το 2023, µαζί µε ένα σύγχρονο αεροδρόµιο που έχει γίνει και µαζί
και µε πεντακόσια πενήντα λεωφορεία που θα κυκλοφορούν σε

έναν µήνα στη Θεσσαλονίκη, νοµίζω ότι αλλάζουν τη συµπρω-
τεύουσα και ότι η Θεσσαλονίκη πλέον είναι µία πόλη που αφήνει
τον χειρότερό της εαυτό πίσω. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε Υπουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, ο κ. Καραµανλής

άφησε την ουσία των απαντήσεων, για κάποια σηµεία της ερώ-
τησής µου, για τη δευτερολογία του. Θα ήθελα, λοιπόν, εγώ να
τον παρακινήσω να την αξιοποιήσει, όχι µόνο για να απαντήσει
σε αυτά, αλλά επειδή µπήκε στον πειρασµό να γενικεύσει την
κουβέντα και να αναφέρει και τον Βόρειο Οδικό Άξονα της Κρή-
της, να µας δώσει µία ηµεροµηνία για το δεύτερο στάδιο του δια-
γωνισµού. Δώστε µας µια ηµεροµηνία. Πήγατε µε τον κ.
Μητσοτάκη στην Κρήτη, κάνατε και µία εκδήλωση, µάλιστα και
µε ηλεκτρονικά µέσα, µια πάρα πολύ ωραία παρουσίαση για να
τους εξηγήσετε ότι επανέρχεστε στον δικό µας σχεδιασµό, τον
οποίο λοιδορούσατε, καθυβρίζατε, συκοφαντούσατε για δύο
χρόνια. Είπατε ότι ξαναγυρνάµε στον σχεδιασµό της κυβέρνησης
του ΣΥΡΙΖΑ. Μία ηµεροµηνία δεν µας δώσατε για τη δεύτερη
φάση, την κατάθεση δεσµευτικών προσφορών. Κάντε τουλάχι-
στον αυτό τώρα. 

Δεύτερον, θέλω µία κουβέντα για το στρατόπεδο Γκόνου. Πάλι
δεν είπατε τίποτα. 

Και τρίτον, θέλω να σας παρακαλέσω να µην προκαλούµε τον
κοινό νου εδώ πέρα. Εµείς παραλάβαµε το έργο του µετρό της
Θεσσαλονίκης µε δαπάνες 30%. Όταν παραλάβατε εσείς είχαν
πραγµατοποιηθεί δαπάνες 75%. Μας λέτε ότι λέµε ψέµατα για
το χρονοδιάγραµµα της ολοκλήρωσης του έργου για το τέλος
του 2020. Έλεγε ψέµατα και ο κ. Εξάρχου, CO τότε του
«ΑΚΤΟΡΑ»; Λόγια σταράτα και καθαρά. Σας ακούω. Έλεγε ψέ-
µατα; Αυτό θα ήθελα πραγµατικά να το ακούσω από σας και το
περιµένω µε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Σας εξήγησα, κύριε Παππά, για ποιον λόγο το
έργο του µετρό Θεσσαλονίκης ήταν η µεγαλύτερη απάτη επί ΣΥ-
ΡΙΖΑ, διότι εγκαινιάσατε µουσαµάδες χωρίς να έχετε κάνει όλα
αυτά τα βήµατα που σας είπα στην πρωτολογία µου και για συν-
τοµία χρόνου δεν θα επανέλθω. Και µάλιστα θα πάω ένα βήµα
παραπέρα και θα σας πω ότι εσείς µπορεί ως κυβέρνηση να εγ-
καινιάζατε µουσαµάδες -αυτό είναι δικό σας δικαίωµα και κριθή-
κατε από αυτό στις εκλογές και στη Θεσσαλονίκη και σε όλη την
Ελλάδα- αλλά θα σας πω και κάτι άλλο, ότι ως Αντιπολίτευση κά-
νετε κάτι που κατά την άποψή µου -και θέλω να το καταθέσω εδώ
στη Βουλή- είναι ακόµα χειρότερο, ενθαρρύνετε προσφυγές για
να καθυστερήσει το έργο. Και όταν ενθαρρύνουµε προσφυγές
για να καθυστερήσει το έργο και συµµετέχουµε σε διαδηλώσεις
στον σταθµό «Βενιζέλου» κάποιος κερδίζει, κύριε Παππά, και
αυτός δεν είναι οι Θεσσαλονικείς. Ξέρετε ποιος είναι µετά τις δι-
αιτησίες αυτός που κερδίζει; Ο ανάδοχος, ο εργολάβος. Κάποτε,
λοιπόν, αυτά πρέπει µε ψυχραιµία να τα δούµε και να αφήσουµε
την πολιτική αντιπαράθεση για πράγµατα που δεν πρέπει να κά-
νουµε. 

Η Θεσσαλονίκη, λοιπόν, χρειάζεται µετρό. Χρειάζεται και αρ-
χαία. Και κάνουµε αυτό που κάνατε και εσείς στον σταθµό της
«Αγίας Σοφίας». Αυτό ακριβώς κάνουµε, αλλά εµείς ξεπαγώσαµε
το έργο και επιµένω σε αυτό: 

Πρώτον ολοκληρώσαµε πλήρως τις δύο σήραγγες. Ολοκλη-
ρώσαµε τα έργα πολιτικού µηχανικού. Κατασκευάσαµε πλήρως
τη διπλή γραµµή στο τµήµα από Συντριβάνι ως Αµαξοστάσιο.
Αναµένεται να ολοκληρωθεί το υπόλοιπο τµήµα από Νέο Σιδη-
ροδροµικό Σταθµό έως Συντριβάνι. Έχουν αφιχθεί στο αµαξο-
στάσιο δεκαπέντε από τους δεκαοκτώ συρµούς και βρίσκονται
σε εξέλιξη σχετικές δοκιµές τους. 

Ξεκινήσαµε, κύριε Παππά, τις δοκιµές µε την κίνηση τρένου
στο τµήµα «Συντριβάνι» ως «Αµαξοστάσιο». Σήµερα που µιλάµε
έχουν ξεκινήσει οι δοκιµές. Αυτό αποδεικνύει ότι το έργο προ-
χωράει. Επίσης, δώσαµε -όπως σας είπα- λύση στον σταθµό «Βε-
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νιζέλου» και αυτό έληξε το θέµα στο Σ.τ.Ε.. Δεν µπορώ να κατα-
λάβω για ποιον λόγο προσπαθείτε, όχι εσείς αλλά ένα µέρος του
κόµµατός σας, αυτό το ζήτηµα ξανά πολιτικά να το σηκώσει. Και
επίσης, όπως σας είπα, έχουµε προχωρήσει σε όλα αυτά τα ζη-
τήµατα. 

Εποµένως, για την οδική σύνδεση της 6ης προβλήτας δεν χρει-
άζεται να σας πω τίποτα. Θα καταθέσω στα Πρακτικά, αφού τε-
λειώσω κυρία Πρόεδρε, το ιστορικό των τριάντα δύο ενεργειών
από τον Δεκέµβριο του ’19 µέχρι σήµερα. Η τριακοστή δεύτερη
ενέργεια είναι η υπογραφή αυτής της σύµβασης. Εγώ δεν υπο-
στηρίζω ότι η προηγούµενη κυβέρνηση δεν είχε κάνει τίποτα,
αλλά για την 6η προβλήτα, που ήταν η ντροπή της Θεσσαλονίκης,
η δική µας Κυβέρνηση βρήκε την τελική λύση, διότι η γέφυρα,
εάν δεν είχαµε κάνει όλα αυτά που σας λέω, θα ήταν ακόµα στον
αέρα.

Σχετικά µε τα αντιπληµµυρικά έργα στη Λαχαναγορά και στην
Καλαµαριά: Κάνατε και εσείς ένα βήµα, µικρό όµως. Ξέρετε τι
κάνατε, κύριε Παππά; Το εντάξατε στο 7α δηλαδή στις αναγκα-
στικές απαλλοτριώσεις µέσω Υπουργικού Συµβουλίου. Εµείς
προχωρήσαµε τις απαλλοτριώσεις και εγκρίναµε τις µελέτες κτη-
µατολογίου.

Και θέλω να σας πω ότι όλα αυτά τα έργα συνεχίζονται µε
αµείωτη προσπάθεια και -όπως σας είπα και στην πρωτολογία
µου- η Θεσσαλονίκη δεν θα έχει καµµία σχέση µε τη Θεσσαλο-
νίκη επί των δικών σας ηµερών, δηλαδή, επί των µουσαµάδων.

Κλείνω µε τον ΒΟΑΚ, γιατί µου ζητήσατε χρονοδιάγραµµα.
Κύριε Παππά, σας το έχω πει πολλές φορές, είµαι στη διάθεσή
σας στα πλαίσια του κοινοβουλευτικού ελέγχου και όχι έτσι στα
πεταχτά µέσα σε δύο δευτερόλεπτα, να βάλουµε κάτω όλα τα
ζητήµατα στην Κρήτη, µε πολύ µεγάλη χαρά. Σας προκαλώ και
σας προσκαλώ να το κάνετε και να έρθετε και στην Επιτροπή -
αν θέλετε- Παραγωγής και Εµπορίου, για να έχουµε παραπάνω
χρόνο να τα συζητήσουµε αυτά µε ψυχραιµία. Και είµαι σίγουρος
ότι θα διαφωνήσουµε, αλλά σε µερικά µεγάλα project µπορεί τα
δύο µεγάλα κόµµατα σε αυτή τη χώρα, επιτέλους, να συµφωνή-
σουν. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.

Κωνσταντίνος Αχ. Καραµανλής καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε Υπουργέ.

Τώρα θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 7382/17-6-2021 ερώ-
τηση του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή
Φθιώτιδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ιωάννη Σαρα-
κιώτη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:
«Υποβάθµιση της Φθιώτιδας µέσω της µη εκτέλεσης σειράς δρο-
µολογίων στο σιδηροδροµικό δίκτυο της - Χαρακτηριστικά τα πα-
ραδείγµατα της υπολειτουργίας σε Μπράλο, Μώλο, Στυλίδα»,
στην οποία θα απαντήσει επίσης ο Υπουργός κ. Καραµανλής.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Τα προηγούµενα χρόνια και επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ ξεκί-

νησαν, επιταχύνθηκαν και ολοκληρώθηκαν µεγάλα έργα τα οποία
αφορούν και τον σιδηρόδροµο και περιλαµβάνουν και τον Νοµό
Φθιώτιδας. Θα αναφέρω τα χαρακτηριστικά παραδείγµατα της
δίδυµης σήραγγας του Καλλιδρόµου, που είχε αποτελέσει ανέκ-
δοτο στην Ευρωπαϊκή Ένωση για πολλές δεκαετίες, αλλά και τη
µεγάλη γέφυρα της Εκκάρας. 

Δυστυχώς, τα τελευταία χρόνια, όχι µόνο έχουµε ένα πισωγύ-
ρισµα, αλλά δεν έχουν ολοκληρωθεί καν τα τελικά στάδια έργων
τα οποία ήταν έτοιµα. Χαρακτηριστικά θα αναφέρω την περί-
πτωση του σιδηροδροµικού σταθµού του Μώλου. Σε σειρά κοι-
νοβουλευτικών ερωτήσεων µεταθέτετε, κύριε Υπουργέ, την
έναρξη της λειτουργίας του όλο και πιο πίσω. Θα αναφέρω την
απάντηση που έλαβα στις 29 Απριλίου του τρέχοντος έτους,
όπου αναφέρατε ότι υπολείπονται µικρής κλίµακας εργασίες για
την πλήρη ολοκλήρωσή τους. 

Μεταφέρω την αγωνία, την ανησυχία τόσο των αυτοδιοικητι-

κών της περιοχής, αλλά και των πολιτών της περιοχής του Δήµου
Καµµένων Βούρλων για την άµεση λειτουργία του σταθµού και
αναµένουµε απάντηση για το πότε θα ξεκινήσει.

Εν συνέχεια έρχοµαι στο δεύτερο σκέλος της ερώτησης και
στα δροµολόγια από Στυλίδα προς Λιανοκλάδι. Τα προηγούµενα
χρόνια εκτελούνταν δροµολόγια από τις 5 το πρωί µέχρι τις 11
το βράδυ, τα οποία ένωναν την ανατολική Φθιώτιδα και τη Στυ-
λίδα µε το Λιανοκλάδι, τη Λαµία, αλλά εν συνεχεία και την Αθήνα.
Τώρα εκτελούνται από τις 9 το πρωί µέχρι τις 5 το απόγευµα. Για
ποιο λόγο σταµάτησαν τα υπόλοιπα δροµολόγια και πότε θα ξε-
κινήσουν και πάλι;

Έρχοµαι στο τρίτο σκέλος για το θέµα του Μπράλου. Κύριε
Υπουργέ, εκτελούνταν τα προηγούµενα χρόνια δεκαέξι δροµο-
λόγια, δύο καθηµερινά και περισσότερα τις Κυριακές λόγω της
τουριστικής κίνησης. Τώρα µε πανηγυρισµούς µάθαµε ότι θα
επανέλθουν στη λειτουργία τέσσερα µόλις δροµολόγια, τα οποία
σύµφωνα µε τις καταγγελίες των κατοίκων δεν εξυπηρετούν καν
τα γύρω χωριά και τον Δήµο Αµφίκλειας. Πότε θα ξεκινήσουν;
Σκοπεύετε να ξεκινήσετε και πάλι τα δεκαέξι δροµολόγια και
πότε θα γίνει αυτό;

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κύριε συνά-

δελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, ελπίζω να έχουµε το χρόνο σε µια

άλλη περίπτωση να συζητήσουµε για το µεγάλο πρόγραµµα σι-
δηροδροµικών έργων 3,3 δισεκατοµµυρίων που πολύ γρήγορα
στις επόµενες εβδοµάδες θα εξαγγείλουµε για το πώς ακριβώς
θα γίνουν, τα οποία θα γίνουν µε τη διαδικασία της µελετοκατα-
σκευής, που σηµαίνει ότι δεν θα έχουµε το φαινόµενο που είχαµε
στο παρελθόν δηλαδή έργα να ξεκινάνε, να σταµατάνε και να ξα-
ναξεκινάνε, διότι στην ουσία µιλάµε για έργα, όπως λένε στην
Ευρωπαϊκή Ένωση «Turn Key».

Πάµε, όµως, στα δικά σας θέµατα, της περιοχής σας και τις
ερωτήσεις που µου έχετε κάνει. Αναφερθήκατε στο σιδηροδρο-
µικό σταθµό του Μώλου, τον οποίον η δική µας Κυβέρνηση ενέ-
ταξε στην πρώτη συµπληρωµατική σύµβαση της Τιθορέας -
Δοµοκού τον περασµένο Απρίλιο, προϋπολογισµού είκοσι τεσ-
σάρων εκατοµµυρίων ευρώ. 

Να σας θυµίσω και να θυµίσω σε όσους µας ακούνε πότε ξε-
κίνησε αυτό το έργο για να καταλάβουµε τι καθυστερήσεις
έχουµε σ’ αυτό το έργο; Ξεκίνησε από την «ΕΡΓΟΣΕ», αγαπητέ
κύριε συνάδελφε, όχι πριν από ένα και δύο χρόνια, αλλά το 2012.
Να το ξαναπώ; Το 2012 µε πολύ µικρότερο προϋπολογισµό και
µε πολύ µικρότερο χρόνο υλοποίησης. Όταν, λοιπόν, αυτό το
έργο θα ολοκληρωθεί θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι θα οφεί-
λεται στις ενέργειες της Κυβέρνησης. 

Εποµένως, στην ερώτησή σας νοµίζω ότι είναι σαφές ότι το
έργο αυτό επιτέλους τελειώνει και όχι µε υπαιτιότητα της σηµε-
ρινής Κυβέρνησης. Οι καθυστερήσεις δεν οφείλονται στις ενέρ-
γειες που έκανε η σηµερινή Κυβέρνηση και αν ήθελα να σηκώσω,
αν θέλετε, την πολιτική αντιπαράθεση, θα σας ρωτούσα τι κάνατε
εσείς επί τεσσερισήµισι χρόνια, αλλά αυτό νοµίζω ότι δεν απα-
σχολεί κανέναν.

Στην ερώτησή σας αναφερθήκατε σε διακοπές δροµολογίων
από την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ». Γνωρίζετε και γνωρίζουν και όλοι οι κάτοι-
κοι της περιοχής ότι τα κύρια αίτια για τις διακοπές αυτές υπήρ-
ξαν τα πολύ έντονα καιρικά φαινόµενα τόσο του «Ιανού» του
Σεπτεµβρίου πέρυσι όσο και αυτά του Ιουνίου του 2021. Εξαιτίας,
λοιπόν, των φυσικών αυτών καταστροφών προκλήθηκαν αρκετές
ζηµιές στη σιδηροδροµική υποδοµή, η οποία σταδιακά και µε µε-
γάλη αποτελεσµατικότητα και ταχύτητα επανέρχεται σε κυκλο-
φορία. 

Για παράδειγµα από τις 3 Σεπτεµβρίου επανακυκλοφόρησαν
οι αµαξοστοιχίες 1520 και 1521 στη διαδροµή Αθήνα, Λιανοκλάδι,
Αθήνα, ενώ την περασµένη εβδοµάδα αποκαταστάθηκε η σιδη-
ροδροµική σύνδεση µεταξύ Λάρισας και Λιανοκλαδίου και κατά
συνέπεια καταργήθηκε η υποκατάσταση τµήµατος της διαδρο-
µής µε λεωφορεία της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ». 
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Βλέπετε, λοιπόν, ότι και εδώ βρίσκουµε λύση, ότι σταδιακά για
τα όποια υπαρκτά προβλήµατα που οφείλονται σε φυσικές κα-
ταστροφές προσπαθούµε να βρούµε άµεση λύση. 

Τόσο, λοιπόν, ο ΟΣΕ ως διαχειριστής αν θέλετε της σιδηρο-
δροµικής υποδοµής όσο και η «ΕΡΓΟΣΕ» ως υπεύθυνη για το τε-
χνικό κοµµάτι του εκσυγχρονισµού του σιδηροδροµικού δικτύου
καταβάλλουν κάθε προσπάθεια για να επανέλθουν αυτά τα δρο-
µολόγια πίσω.

Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ ακροθιγώς και στην υπο-
γραφή µνηµονίου συνεργασίας που κάνουµε µε την «ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ», διότι έχετε δίκιο, πρέπει να ενισχύσουµε τα δροµολόγια
που υπάρχουν. Η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», όµως, δεν είναι πια κρατική εται-
ρεία, πουλήθηκε επί πινακίου φακής επί των δικών σας ηµερών.
Και τώρα καθόµαστε εµείς και προσπαθούµε να διορθώσουµε τα
µεγάλα προβλήµατα που βρήκαµε, έτσι ώστε να έχουµε µία εται-
ρεία ιδιωτική, γιατί εµείς πιστεύουµε στην ιδιωτική πρωτοβουλία,
αλλά όταν παίρνει κάποια χρήµατα για να κάνει τις λεγόµενες
«άγονες γραµµές», να τις κάνει. Νοµίζω ότι όλοι θα συµφωνή-
σουµε σε αυτό.

Εποµένως, εδώ και ενάµιση χρόνο διαπραγµατευόµαστε µε
την «TRENITALIA» και την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», ώστε τα δροµολόγια για
τα οποία πληρώνεται από τον Έλληνα φορολογούµενο να τα
κάνει και να ελέγχεται από αυτό. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κύριε

Υπουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, επί των δικών µας

ηµερών από τον Μπράλο περνούσαν δεκαέξι τρένα. Επί των
δικών σας ηµερών κάποια στιγµή δεν περνούσε κανένα και τώρα
περνάνε τέσσερα. Μάλλον µε τα µαθηµατικά που γνωρίζω εγώ
το δεκαέξι είναι κάπως µεγαλύτερο από το τέσσερα. 

Επί των δικών µας ηµερών, όπως προανέφερα, το Λιανοκλάδι
- Στυλίδα ξεκινούσε στις 5 το πρωί και τελείωνε στις 11 το βράδυ.
Όπως γνωρίζω, φαντάζοµαι είναι περισσότερα τα δροµολόγια
µε αυτό που γίνεται επί δικών σας ηµερών µε 9 το πρωί µέχρι 5
το απόγευµα, εκτός αν έχετε να µας πείτε κάτι διαφορετικό.

Το τι έγινε επί δικών µας ηµερών στη Φθιώτιδα µε το τρένο το
γνωρίζουν όλοι, γιατί το βλέπουν. Βλέπουν και τη δίδυµη σή-
ραγγα στο Καλλίδροµο και τη µεγαλύτερη κρεµαστή γέφυρα στα
Βαλκάνια που σε τέσσερα χρόνια ολοκληρώθηκε στην Εκκάρα.
Επί δύο χρόνια δεν µπορείτε έναν έτοιµο, ολοκληρωµένο σταθµό
στο Μώλο να εκκινήσετε τη λειτουργία του, επί δικών σας ηµε-
ρών επί δύο χρόνια. Έχουν σταλεί επιστολές, έχουν γίνει συναν-
τήσεις µε τους δηµάρχους της περιοχής και δεν έχετε κάνει
απολύτως τίποτα.

Από εκεί και πέρα εγώ ζήτησα συγκεκριµένες ηµεροµηνίες.
Μας ακούνε οι κάτοικοι της περιοχής και από τον Μπράλο, από
την Αµφίκλεια, από τα Καµένα Βούρλα, από τη Στυλίδα, πότε θα
ξεκινήσει η λειτουργία του σταθµού του Μώλου;

Δεύτερον, τα δροµολόγια Στυλίδα - Λιανοκλάδι θα αυξηθούν,
ναι ή όχι και πότε; Από τα τέσσερα που έχουµε φτάσει στον
Μπράλο τα τρένα θα επανέλθουµε στα δεκαέξι, ναι ή όχι και
πότε; 

Θα σας καταθέσω και χθεσινή εκδήλωση που έλαβε χώρα στην
Αµφίκλεια µε τίτλο: «Κινητοποίηση ενάντια στην αποµόνωση!».
Αναφέρουν οι κάτοικοι, ήταν παρούσα και η δήµαρχος της πε-
ριοχής, ότι τα δροµολόγια αυτά τα τέσσερα που λέτε δεν βο-
λεύουν σχεδόν κανέναν και δεν επαρκούν σε καµία των
περιπτώσεων προκειµένου να καλυφθούν οι ανάγκες διασύνδε-
σης. Θα το καταθέσω στα Πρακτικά.

Θα καταθέσω στα Πρακτικά και την επιστολή από τον Πολιτι-
στικό και Εξωραϊστικό Σύλλογο των Απανταχού Δρυµαιωτών, που
αναφέρει ότι «Ο συγκοινωνιακός αποκλεισµός της περιοχής
απειλεί τη διαβίωση των κατοίκων. Κραυγή αγωνίας, εννέα χιλιά-
δες µόνιµοι κάτοικοι αποµονωµένοι. Όλη η περιοχή απειλείται µε
ταχεία ερήµωση και βέβαιο µαρασµό». Έργα δικά σας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Σαρακιώτης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κύριε συνά-

δελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Το 2016 µας λέει ο αγαπητός κύριος συνάδελ-
φος ήταν πολύ περισσότερα τα δροµολόγια στην περιοχή του.
Βέβαια, ήταν πολύ περισσότερα. Ξέρετε, γιατί αγαπητέ κύριε συ-
νάδελφε; Γιατί σε αυτή την Αίθουσα πρέπει να τελειώσει κάποτε
το ψέµα και ο λαϊκισµός. Γιατί τότε η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» ήταν κρατική
εταιρεία, κύριε συνάδελφε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Το ’19.  
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Το 2016 είπατε. Ποιο ’19; Το ’19 δεν ήταν αυτά
τα δροµολόγια. Δεν σας διέκοψα και σας άκουσα µε απόλυτη
προσοχή. Επιτρέψτε µου, λοιπόν, µην χάνετε την ψυχραιµία σας.
Είπατε αυτά που θέλατε να πείτε, τώρα πρέπει να έχετε την ψυ-
χραιµία να ακούσετε την απάντηση. Σωστά;

Λοιπόν, το 2016 και το 2017 εννοείται ότι τα δροµολόγια ήταν
περισσότερα, η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» ήταν κρατική εταιρεία. Εσείς την
ιδιωτικοποιήσατε όταν κατηγορούσατε την κυβέρνηση Σαµαρά -
Βενιζέλου ότι θα ήταν έγκληµα αν την ιδιωτικοποιούσαν για κάτω
από 500 εκατοµµύρια και ένα δισεκατοµµύριο. Και ξέρετε πόσο
την ιδιωτικοποιήσατε, αγαπητέ κύριε συνάδελφε του ΣΥΡΙΖΑ;
Όσο είναι οι κρατικές επιδοτήσεις έξι ετών. 

Συγχαρητήρια, ήταν το πιο σύντοµο ανέκδοτο ιδιωτικοποίησης
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Στην ουσία αυτό που κάνατε ήταν ότι
χαρίσατε την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» και αυτή τη στιγµή όχι απλά την ιδιω-
τικοποιήσατε, αλλά δεν είχατε και τον µηχανισµό να ελέγχετε αν
τα λεφτά που παίρνει η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» κάθε χρόνο για να εκτελεί
τις λεγόµενες «άγονες γραµµές», τις εκτελεί. 

Οι προκάτοχοί µου υπέγραφαν χαρτιά ότι έχουν εκτελεστεί -
λέει- τα δροµολόγια, διότι «έτσι µας είπε ο ΟΣΕ», χωρίς να ελέγ-
χουν αν όντως έχουν εκτελεστεί. 

Αυτό, λοιπόν, το «αστειάκι» και αυτό το έγκληµα τελειώνει,
διότι σήµερα έχουµε καταλήξει µε την «TRENITALIA» σε ένα πολύ
συγκεκριµένο πλάνο: «Ναι, κύριοι, θα παίρνετε τα 50 εκατοµµύ-
ρια τον χρόνο για δέκα συν πέντε χρόνια, είστε υποχρεωµένοι,
όµως, πρώτον, να εκτελείτε τα δροµολόγια», που µε την «εξαι-
ρετική» ιδιωτικοποίηση του ΣΥΡΙΖΑ ούτε αυτό δεν είχατε προ-
βλέψει και έρχεστε τώρα και µας «κουνάτε το δάχτυλο» και µας
καταθέτετε και Πρακτικά ότι ο πρόεδρος του εξωραϊστικού συλ-
λόγου έχει παράπονα. 

Σε εσάς να τα πει τα παράπονά του, αγαπητέ κύριε συνά-
δελφε, που η ιδιωτικοποίησε η προηγούµενη κυβέρνηση και το
δικό σας κόµµα την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» µε τον τρόπο που το έκανε. 

Το τελευταίο που θέλω να πω είναι ότι όλοι γνωρίζουµε ότι τα
σιδηροδροµικά έργα στην Ελλάδα από το 1996 και µέχρι και σή-
µερα είχαν τεράστιες καθυστερήσεις. Οι προϋπολογισµοί ξεπερ-
νούσαν κάθε λογική, οι συµπληρωµατικές συµβάσεις διαδέχονταν
η µία την άλλη. Τι σήµαινε αυτό; Ότι εκτοξεύονταν οι προϋπολο-
γισµοί εκτοξεύονταν τα χρονοδιαγράµµατα. 

Μάλιστα, για τον σιδηροδροµικό σταθµό για τον οποίον µι-
λάµε, σας είπα ότι έχει ξεκινήσει αυτό το έργο από το 2012. Από
το 2012! Και εµείς υπογράψαµε τη συµπληρωµατική σύµβαση
για να τελειώσει αυτό το έργο. Εσείς τεσσεράµισι χρόνια τι κά-
νατε; Και έρχεστε εδώ και µας εγκαλείτε; 

Νοµίζω ότι πλέον θα πρέπει να καταλάβετε ότι δεν µπορείτε
να πετάτε «στάχτη στα µάτια» των ψηφοφόρων σας. Και θα πρέ-
πει κάποτε όσοι µας ακούνε να καταλάβουν ποιοι κάνουν συγκε-
κριµένη και µεθοδική δουλειά για να κλείνουν οι εκκρεµότητες
του παρελθόντος και ποιοι απλά συνεχίζουν να κοροϊδεύουν
τους ψηφοφόρους τους. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Η τρίτη µε αριθµό 1098/27-9-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου

κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία κ. Σωκράτη Βαρδάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Με-
ταφορών και η τρίτη µε αριθµό 1097/27-9-2021 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινή-
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µατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών, οι οποίες αναφέρονται στο ίδιο θέµα,
θα συζητηθούν ταυτόχρονα, χωρίς να επηρεάζονται τα δικαιώ-
µατα των οµιλητών ως προς τον χρόνο οµιλίας τους, σε εφαρ-
µογή της διάταξης της παραγράφου 4 του άρθρου 131 του
Κανονισµού της Βουλής. 

Στην µε αριθµό 1098/27.9.2021 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σω-
κράτη Βαρδάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών,
µε θέµα: «Να αποσαφηνίσει η Κυβέρνηση τις προθέσεις της για
την αξιοποίηση της έκτασης του αεροδροµίου Ηρακλείου
“ΝΙΚΟΣ ΚΑΖΑΝΤΖΑΚΗΣ”» και στην µε αριθµό 1097/27.9.2021 επί-
καιρη ερώτηση του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής
κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Με-
ταφορών, µε θέµα: «Αξιοποίηση του αεροδροµίου «ΝΙΚΟΣ ΚΑ-
ΖΑΝΤΖΑΚΗΣ» προς όφελος της τοπικής κοινωνίας» θα απαντήσει
ο Υπουργός Μεταφορών και Υποδοµών κ. Κωνσταντίνος Καρα-
µανλής.

Τον λόγο έχει ο κ. Σωκράτης Βαρδάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία για δύο λεπτά.  

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µην εκνευρίζεστε. Γιατί εκνευρίζεστε; Αν έχετε

κάτι να τεκµηριώσετε, να το λέτε οµαλά για να το καταλαβαί-
νουµε και εµείς. 

Μπορείτε να πείσετε κάποιον ότι ο Βόρειος Οδικός Άξονας
ωρίµασε, σχεδιάστηκε σε δύο χρόνια; Κάτι έκανε και η προηγού-
µενη κυβέρνηση για να έχουµε υλοποίηση του πρώτου τµήµατος
Χερσόνησος - Νεάπολη το ’22, όπως µας είχατε πει; Άρα, κάτι
έκανε κι η προηγούµενη. Τέλος πάντων, δεν είναι το θέµα µας
αυτό. 

Κύριε Υπουργέ, όταν συντάσσαµε αυτή την επίκαιρη ερώτηση
σίγουρα δεν ξέραµε τη µεγάλη καταστροφή που θα µας έβρισκε
στην Κρήτη: Ένας φονικός σεισµός µε έναν νεκρό και είµαστε,
κυρία Πρόεδρε, τυχεροί µέσα στην ατυχία µας που δεν έγινε ο
σεισµός νύχτα. Θα θρηνούσε σήµερα όλη η Κρήτη. 

Κύριε Υπουργέ, θέλω να σας εφιστήσω -επιτρέψτε µου την έκ-
φραση- την προσοχή. Δείξτε την απαιτούµενη προσπάθεια που
χρειάζεται για να µην συµβεί στους σεισµόπληκτους ό,τι έχει
συµβεί, κύριε Υπουργέ, µε τους πληµµυροπαθείς του Δήµου Χερ-
σονήσου, που µετά από έναν και πλέον χρόνο επιχειρηµατίες και
οικογένειες που επλήγησαν από τις πληµµύρες δεν έχουν πάρει
ούτε 1 ευρώ. Οι πολίτες, οι οικογένειες των σεισµόπληκτων πε-
ριοχών που δοκιµάστηκαν και δοκιµάζονται χρειάζονται την
άµεση και ουσιαστική παρέµβαση του κράτους. 

Μια και είναι αρµοδιότητας του Υπουργείου, δράττοµαι της ευ-
καιρίας, κύριε Υπουργέ, να σας πω ότι πρέπει άµεσα να πάρετε
µια πρωτοβουλία και να δηµιουργηθεί γραφείο ΤΑΣ, δηλαδή Το-
µέας Αποκατάστασης Σεισµοπλήκτων στο Ηράκλειο, που ξέρετε
πολύ καλύτερα από µένα ότι µπορεί να λύσει αρκετά προβλή-
µατα όσον αφορά ακόµα και τη γραφειοκρατία. 

Κύριε Υπουργέ, σας µεταφέρω την αγωνία και την αναστά-
τωση που επικρατεί το τελευταίο διάστηµα στην Κρήτη για την
αξιοποίηση της έκτασης του αεροδρόµιου «ΝΙΚΟΣ ΚΑΖΑΝΤΖΑ-
ΚΗΣ», σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα. Έχουµε βέβαια και ιδία
άποψη και όχι µόνο. 

Στην οµιλία του στη ΔΕΘ ο εντεταλµένος σύµβουλος του ΤΑΙ-
ΠΕΔ κ. Σταµπουλίδης αναφέρθηκε στην έκταση του αεροδρό-
µιου «ΝΙΚΟΣ ΚΑΖΑΝΤΖΑΚΗΣ» εν όψει της επικείµενης έγκρισης
του καταλόγου µε τα πρώτα έργα που θα ενταχθούν στις διαδι-
κασίες Μονάδα Ωρίµανσης και Έργων του Ταµείου και βέβαια
προκάλεσε σφοδρές αντιδράσεις φορέων περιφέρειας και
δήµου. 

Απορώ, κύριε Υπουργέ. Εσείς ο ίδιος έχετε πει ότι είναι πολύ-
πλοκο το ιδιοκτησιακό καθεστώς. Πώς γίνονται τέτοιες ανακοι-
νώσεις όταν δεν έχει ξεκαθαρίσει καν το ιδιοκτησιακό καθεστώς; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, δώστε µου ένα λεπτό ακόµα και µειώστε τον
χρόνο από τη δευτερολογία µου.

Συνεπώς, για να µην φανεί ότι κάτι µας κρύβετε και αφού έχετε
δεσµευτεί ότι θα δείτε τις προτάσεις και του δήµου και της περι-

φέρειας, αλλά και των φορέων της Κρήτης, µετά βέβαια τη
θύελλα που δηµιούργησαν όλα αυτά που είπε ο κ. Σταµπουλίδης,
πρέπει να µας απαντήσετε στις παρακάτω ερωτήσεις. 

Ο κ. Σταµπουλίδης προσπάθησε µέσω του τοπικού ραδιοφω-
νικού σταθµού, «ΡΑΔΙΟ ΚΡΗΤΗ», στην εκποµπή του κ. Αργυράκη
να αναδιπλώσει αυτά που είχε πει. Αν υπήρχαν παρερµηνείες,
εσείς θα µας το πείτε. Είπε ο κ. Σταµπουλίδης ότι δεν υπάρχει
κανένα πρόβληµα και κανένα θέµα παραχώρησης της συγκεκρι-
µένης έκτασης στο ΤΑΙΠΕΔ για ιδιωτικοποίηση. 

Άρα, τα ερωτήµατα που τίθενται, κύριε Υπουργέ, είναι σαφέ-
στατα: Πρώτο, είναι στις προθέσεις της Κυβέρνησης η µεταβί-
βαση της έκτασης του αεροδροµίου Ηρακλείου «ΝΙΚΟΣ
ΚΑΖΑΝΤΖΑΚΗΣ» στο ΤΑΙΠΕΔ, µε σκοπό την πώληση σε ιδιώτη ή
παραµένει η εν λόγω έκταση στο δηµόσιο και τα πεντακόσια
στρέµµατα περίπου στον Δήµο Ηρακλείου; Εκεί έτσι και αλλιώς,
κύριε Υπουργέ, δεν µπορείτε να κάνετε παρέµβαση, ακόµα και
νοµικά δεν στέκει.

Δεύτερο, ξεκάθαρα να µας απαντήσετε εάν προτίθεστε να λά-
βετε υπ’ όψιν τις µελέτες που έχουν κατατεθεί και θα κατατεθούν
και αν συµπεριλάβετε στον σχεδιασµό και στην υλοποίηση ενός
σχεδίου προς όφελος της κοινωνίας τον δήµο, την περιφέρεια,
τους τοπικούς φορείς και την κοινωνία του Ηρακλείου. 

Κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ για την ανοχή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε. Ελπίζω να κρατήσετε τον λόγο σας για τη δευτερολο-
γία σας. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κεγκέρογλου από το Κίνηµα Αλλαγής. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Από την πολλή ωρίµανση στον ΒΟΑΚ έχει από το 2012 να δη-

µοπρατηθεί έργο. Οπότε, µην επαίρεται κανείς για την ωρίµανση,
αγαπητέ κύριε Βαρδάκη. 

Το θέµα των σεισµών και των προβληµάτων θα το συζητή-
σουµε στη συνέχεια σε ερώτηση που κατατέθηκε. Εποµένως, δεν
αναφέροµαι καθόλου τώρα προς εσάς, κύριε Καραµανλή. 

Σχετικά µε την αξιοποίηση του αεροδρόµιου «ΝΙΚΟΣ ΚΑΖΑΝ-
ΤΖΑΚΗΣ» προς όφελος της τοπικής κοινωνίας, είναι γεγονός ότι
υπήρξε µια σύγχυση µε ενηµέρωση η οποία υπήρξε σε τοπικό
επίπεδο για την πρόθεση να παραχωρηθεί το αεροδρόµιο στο
ΤΑΙΠΕΔ ή στο Υπερταµείο, κάπου εκεί. 

Αυτό το οποίο, όµως, πρέπει να ξεκαθαρίσουµε, κύριε
Υπουργέ, είναι η ουσία. Το ιδιοκτησιακό καθεστώς είναι δεδο-
µένο, έχει να κάνει ο δήµος σε ένα σηµαντικό ποσοστό και έχουν
και κρατικοί φορείς. 

Εποµένως, αυτό που πρέπει να συµφωνηθεί είναι το εξής: Εάν
η αξιοποίηση της περιοχής του αεροδροµίου γίνει σύµφωνα µε
τις προβλεπόµενες θεσµικές διαδικασίες και αφού εκπονηθεί το
ΕΣΧΑΔΑ, θα γίνουν παράλληλα οι τροποποιήσεις και η ένταξη
στο ελληνικό πολεοδοµικό σχέδιο, όπως το λέγαµε παλαιότερα,
της περιοχής -µε την πρόταση του δήµου γίνεται αυτού- ούτως
ώστε να έχουµε, µετά από διαβούλευση, το αποτέλεσµα που θέ-
λουµε. Εµείς θέλουµε, δηλαδή -εγώ προσωπικά- την εγγύηση ότι
θα ακολουθηθούν όλες οι διαδικασίες. Εντάξει, η περιφέρεια, εν-
τάξει και ο δήµος να πουν την άποψή τους, αλλά εγώ βάζω και
µια επιπλέον παράµετρο, την τοπική κοινωνία της Αλικαρνασσού.

Κύριε Καραµανλή, για χρόνια η Αλικαρνασσός επιβαρυνόταν
από το αεροδρόµιο και συνεχίζει να επιβαρύνεται. Θέλει, λοιπόν,
να έχει λόγο ως τοπική κοινότητα. Και το λέω µε τη γενικότερη
έννοια, όχι για το Δήµο Ηρακλείου σώνει και καλά. Οι δήµοι δεν
δίνουν πολλή σηµασία στις τοπικές κοινότητες, δεν δίνουν πολλή
σηµασία στα θεσµικά όργανα, γιατί, όπως ξέρετε, είχαν εκλεγεί
µε µια διαφορετική διαδικασία και δεν υπάρχει σεβασµός.

Άρα, ό,τι απαιτείται για να λειτουργήσει θεσµικά µια διαδικασία
διαβούλευσης, η οποία θα φέρει το επιθυµητό αποτέλεσµα, θα
πρέπει να το εγγυηθείτε. Ο δήµος έχει επεξεργαστεί προτάσεις.
Δεν είναι στο µηδέν. Έχει κάνει διαβούλευση. Να ενταχθεί η το-
πική κοινότητα σε αυτό και να έχουµε το αποτέλεσµα που θέ-
λουµε. 

Τα ΕΣΧΑΔΑ είναι µια εγγύηση, µε τον τρόπο που έχουν θεσµο-
θετηθεί ότι γίνονται, αρκεί να ακολουθηθεί η διαδικασία. Να µην
υπάρχει σύγχυση και να µην εκπονηθούν από ένα γραφείο εδώ
στο κέντρο -είτε στο Υπουργείο Υποδοµών, είτε οπουδήποτε
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ανατεθεί αυτό- αλλά να είναι αποτέλεσµα της πρότασης της το-
πικής κοινωνίας για την κάλυψη των αναγκών που µπορεί να γίνει
µε αυτή τη διαδικασία. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω να µιλάω για την

εκµετάλλευση και την αξιοποίηση του «ΝΙΚΟΣ ΚΑΖΑΝΤΖΑΚΗΣ»,
θέλω να πω ότι έχει απόλυτο δίκιο ο κ. Κεγκέρογλου. Υπάρχει
ερώτηση, στην οποία θα σας απαντήσει ο Υφυπουργός, ο κ. Κα-
ραγιάννης, για τα ζητήµατα του σεισµού. Το µόνο που εγώ νο-
µίζω ότι πρέπει να ακουστεί σε αυτή την Αίθουσα, είναι πως από
την πρώτη στιγµή είναι πάνω από εκατό µηχανικοί του Υπουρ-
γείου Υποδοµών και της Γενικής Διεύθυνσης Φυσικών Καταστρο-
φών στην περιοχή, οι οποίοι σε όλες τις φυσικές καταστροφές
δίνουν ένα πολύ σηµαντικό παρών. Επίσης, θα ήθελα να σας πω
ότι µέχρι σήµερα το πρωί -και νοµίζω ότι είναι σηµαντικό να
δούµε την ταχύτητα µε την οποία προχωράµε- έχουν διεξαχθεί
δύο χιλιάδες εκατόν ογδόντα πέντε αυτοψίες. Τα υπόλοιπα θα
σας τα πει, όπως σας είπα, ο κ. Καραγιάννης, απαντώντας στη
σχετική ερώτηση που έχει κάνει ο κ. Κεγκέρογλου.

Τώρα πάµε στο επίµαχο ζήτηµα. Έχουµε µιλήσει αρκετές
φορές σε αυτή την Αίθουσα για την αξιοποίηση του «ΝΙΚΟΣ ΚΑ-
ΖΑΝΤΖΑΚΗΣ» σε ένα ευρύτερο πλάνο που έχουµε θέσει για έργα
που αλλάζουν την Κρήτη και της δίνουν µεγάλη αναπτυξιακή
πνοή. Από πλευράς µας έχουµε κάνει αυτό που είχαµε πει ως αν-
τιπολίτευση. Έχουµε δηµιουργήσει έναν οδικό χάρτη και έχουµε
συνδέσει την υλοποίηση µε την καταβολή δόσεων από την Ευ-
ρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων. Γιατί το κάναµε αυτό; Μάλιστα,
το είχαµε πει και ως αντιπολίτευση και µας ψήφισαν γι’ αυτό. Για
να αποφύγουµε τα τραγικά λάθη που έγιναν στο Ελληνικό. Διότι
έχω την πεποίθηση και θέλω να πιστεύω ότι κάποτε σε αυτόν τον
τόπο και εµείς οι πολιτικοί πρέπει να µάθουµε από τα λάθη µας. 

Βρίσκοµαι στην ευχάριστη θέση να σας πω, ότι το πρώτο ορό-
σηµο για την εκταµίευση της πρώτης δόσης του δανείου εκπλη-
ρώθηκε. Και αυτό έχει γίνει µε την επιστολή που έστειλα εγώ ως
Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών στην ΕΤΕΠ, µε την οποία
παρέχεται η διαβεβαίωση ότι το υφιστάµενο αεροδρόµιο «ΝΙΚΟΣ
ΚΑΖΑΝΤΖΑΚΗΣ» δεν θα χρησιµοποιηθεί ως πολιτικό ή στρατιω-
τικό αεροδρόµιο µετά την έναρξη της λειτουργίας του Καστελ-
λίου. Όπως χαρακτηριστικά µπορώ να σας πω, η έκταση του
υφιστάµενου αεροδροµίου θα αναπτυχθεί -και αυτό το έχουµε
πει σε όλους τους τόνους- ως αναπόσπαστο τµήµα της πόλης
του Ηρακλείου και της ευρύτερης αστικής περιοχής. Μάλιστα,
αναµένουµε και την εκταµίευση του δανείου µεταξύ ΕΤΕΠ και
της ελληνικής Κυβέρνησης αµέσως µετά την ολοκλήρωση του
λεγόµενου «χρονοδιαγράµµατος αεροναυτιλίας».

Παράλληλα, µε τη µέριµνα του Υπουργείου Υποδοµών συγ-
κροτήθηκε οµάδα εργασίας, κύριε Κεγκέρογλου, για να κάνουµε
και αυτό στο οποίο αναφερθήκατε, δηλαδή κοινή οµάδα εργα-
σίας του Υποδοµών και του Εθνικής Άµυνας. Διότι και το Υπουρ-
γείο Εθνικής Άµυνας, όπως ξέρετε καλύτερα από µένα, έχει στην
κυριότητά του µια πολύ σηµαντική έκταση στην περιοχή. Σκοπός
της οµάδας εργασίας είναι να επιλύσουµε τα πολύ δύσκολα ιδιο-
κτησιακά θέµατα, που αφορούν χρήσεις του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας, του ΝΑΤΟ και της Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας
σχετικά µε τις µελλοντικές αµυντικές παραµέτρους.

Η ολοκλήρωση των εργασιών αυτής της οµάδας αναµένεται
να γίνει µετά και την αεροφωτογράφηση, για να έχουµε πλήρη
εικόνα του τι θα πρέπει να χρησιµοποιηθεί από το Υπουργείο
Άµυνας και τι όχι. 

Γίνεται, εποµένως, σαφές ότι από πλευράς µας γίνονται όλες
οι προβλεπόµενες ενέργειες, για τις οποίες, µάλιστα, έχω ενη-
µερώσει τόσο εσάς όσο και άλλους συναδέλφους σας κατά τη
διάρκεια του κοινοβουλευτικού ελέγχου.

Να πάµε τώρα στο θέµα του ΤΑΙΠΕΔ και να το κλείσουµε και
να το ξεκαθαρίσουµε. Δεν µεταβιβάζεται καµµία ιδιοκτησία ΤΑΙ-
ΠΕΔ, καµµία ιδιοκτησία στο Υπερταµείο. Το Υπερταµείο, µάλι-

στα, κύριε Βαρδάκη, είναι δικό σας δηµιούργηµα, δηµιούργηµα
του ΣΥΡΙΖΑ. Εµείς συνεχίζουµε κανονικά το έργο µας για την
αξιοποίηση αυτής της έκτασης, διότι, όπως σας είπα, πιστεύω
ότι δεν πρέπει να την αφήσουµε να γίνει Ελληνικό. Τι θα κάνει το
ΤΑΙΠΕΔ, για να το ξεκαθαρίσουµε; Το ΤΑΙΠΕΔ θα µας βοηθήσει
στην ωρίµανση του έργου, διότι το ΤΑΙΠΕΔ έχει µία πολύ συγκε-
κριµένη τεχνογνωσία από όλες τις εργασίες και την αξιοποίηση
του Ελληνικού. Δεν θέλουµε, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, να πε-
ράσουν άλλα είκοσι πέντε χρόνια και να υπάρχει µια διαµάχη για
το πώς πρέπει να αξιοποιηθεί ο χώρος. 

Το δεύτερο που θα αναφέρω, το έχει ξαναπεί όχι µόνο ο οµί-
λων, αλλά και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός και άλλα µέλη της Κυ-
βέρνησης. Κύριε Κεγκέρογλου, δεν πρόκειται να αγνοήσουµε τις
απόψεις της τοπικής κοινωνίας. Η τοπική κοινωνία -και πολύ
σωστά λέτε για την Αλικαρνασσό, το αποδέχοµαι αυτό που λέτε
και έχετε απόλυτο δίκιο, διότι πριν ακόµα η Νέα Δηµοκρατία γίνει
κυβέρνηση, είχα επισκεφθεί την περιοχή και είχα δει τα προβλή-
µατα που είχε δηµιουργήσει στο αεροδρόµιο- η τοπική κοινότητα
και όλοι οι ενδιαφερόµενοι κάτοικοι πρέπει να έχουν άποψη.
Άλλο, όµως, να έχω άποψη κι άλλο να επιβάλω την άποψή µου,
άλλο να µπλοκάρω το έργο και άλλο να γίνονται αυτά, που γινόν-
τουσαν στους δήµους πέριξ του Ελληνικού, όπου ο ένας ήθελε
το άλφα, ο άλλος το βήτα και στο τέλος δεν γινόταν τίποτα. 

Εποµένως, στο ΤΑΙΠΕΔ δεν έχει µπει τίποτα που έχει σχέση µε
το «ΝΙΚΟΣ ΚΑΖΑΝΤΖΑΚΗΣ». Είναι ένας µηχανισµός υποβοήθη-
σης για την ωρίµανση όλης της µελετητικής διαδικασίας. Εµείς
είµαστε στη διάθεση όλων των τοπικών φορέων να ξεκινήσει
ένας εποικοδοµητικός διάλογος για το τι πρέπει να γίνει στην πε-
ριοχή. Όµως, τα προβλήµατα τα ιδιοκτησιακά πρέπει να λυθούν,
για να γνωρίζουµε ποιος έχει τι και, τελικά, ποια ακριβώς έκταση
θα παραχωρηθεί προς αξιοποίηση.

Αυτά για να µην υπάρχουν ως προς την αξιοποίηση του
«ΝΙΚΟΣ ΚΑΖΑΝΤΖΑΚΗΣ».

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Τον λόγο έχει ο κ. Βαρδάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία για τρία λεπτά.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το πολύπλοκο ιδιοκτησιακό καθεστώς το ξέ-

ρουµε ήδη. Εκεί έχετε απόλυτο δίκιο. Να σας θυµίσω ότι η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση ήδη είχε προχωρήσει σε παραχώρηση
είκοσι έξι στρεµµάτων, αν δεν κάνω λάθος, από την 126 Σµηναρ-
χία Μάχης, δηλαδή από το Μετοχικό Ταµείο Στρατού στην Πολι-
τική Αεροπορία. Δεν στέκοµαι, όµως, σε αυτό. Εµένα µε
καλύπτουν οι απαντήσεις που δώσατε σε µεγάλο βαθµό.

Όµως όταν λέτε ότι έχετε δηµιουργήσει -και αυτό το ξέρω
γιατί το έχετε δηλώσει- κοινή οµάδα εργασίας και σωστά το κά-
νατε, δεν είδα σε αυτή την κοινή οµάδα εργασίας να συµµετέχει
κάποιος από την περιφέρεια. Έχει τεχνικούς συµβούλους η πε-
ριφέρεια, έχει ο δήµος. Καλό θα ήταν να συµµετέχει κάποιος.

Δεύτερον, εσείς είχατε πει σε δεύτερο χρόνο ότι θα παραχω-
ρήσετε την αρµοδιότητα σε ιδιώτες για τη σύνταξη µελέτης. Άρα,
αυτό µας δηµιούργησε την ανησυχία, αν θέλετε.

Μας λέτε εδώ από το Βήµα της Βουλής µε τον πιο επίσηµο
τρόπο ότι το ΤΑΙΠΕΔ θα παίξει τον ρόλο του τεχνικού συµβού-
λου. Μπράβο σας, µε γεια σας µε χαρά σας. Μας είπατε ότι δεν
παραχωρείτε ούτε σπιθαµή γης στο ΤΑΙΠΕΔ ή στο Υπερταµείο.
Άρα, παραµένει στο δηµόσιο και τα πεντακόσια στρέµµατα πε-
ρίπου το 1/3 δηλαδή της έκτασης στον Δήµο Ηρακλείου. Και το
δεύτερο –που εµένα µε καλύπτει- είναι αυτό που είπατε πάλι µε
τον πιο επίσηµο τρόπο, ότι θα λάβετε υπ’ όψιν σας µετά από δια-
βούλευση που θα γίνει τις προτάσεις όχι µόνο της τοπικής κοι-
νωνίας αλλά του Δήµου Ηρακλείου και της Περιφέρειας Κρήτης.
Ήδη σας ενηµερώνω –και σας την έχουµε στείλει και σαν ανα-
φορά- για την πρόταση του τεχνικού επιµελητηρίου. Και βέβαια
έχει προχωρήσει απ’ ότι ξέρω και ένα χωροταξικό σχεδιασµό ο
Δήµος Ηρακλείου. Αυτά λοιπόν να τα λάβετε υπ’ όψιν σας σε
δεύτερο χρόνο.

Μας είπατε πάλι ότι δεν υπάρχει άµεση εξάρτηση όσο αφορά
το Καστέλι µε την έκταση του αεροδροµίου Ηρακλείου. Σωστά
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το κατάλαβα; Και βέβαια συµφωνούµε ότι το Ηράκλειο δεν πρέ-
πει να γίνει ένα δεύτερο Ελληνικό. Και για αυτό θα συµβάλλουµε
και εµείς.

Εν κατακλείδι, κυρία Πρόεδρε, εµένα µε κάλυψαν οι απαντή-
σεις σας, αρκεί κύριε Υπουργέ, αυτές οι απαντήσεις που δώσατε
να γίνουν πράξη και σε δεύτερο λόγο τα στελέχη του Υπουρ-
γείου σας όταν κάνουν ανακοινώσεις, να ξέρουν τι λένε.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο κ. Κεγκέρογλου από το Κίνηµα Αλλαγής.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το ΤΑΙΠΕΔ συστάθηκε µε τον ν.3986/2011 και

κάλυψε ένα µεγάλο θεσµικό κενό που υπήρξε στη χώρα. Δεν
υπήρχε ο φορέας για την αξιοποίηση της ιδιωτικής περιουσίας
του δηµοσίου. Τα ΕΣΧΑΔΑ είναι ένα θεσµικό εργαλείο και πρέπει
να πω ότι σε πολλές περιπτώσεις όπου λειτούργησε όπως προ-
βλεπόταν η διαδικασία, έχουµε αποτελέσµατα. Έχουµε την εµ-
πειρία της πρώην αµερικανικής βάσης, που µόνο όταν
προχώρησε το ΕΣΧΑΔΑ µε βάση τον ν.3986 είδαµε αποτελέ-
σµατα σε σχέση µε τη µελέτη του έργου και τις διαδικασίες. Άρα
λοιπόν θεσµικά δεν είµαι αντίθετος στη διαδικασία των ΕΣΧΑΔΑ.
Αντίθετα ζητώ η διαδικασία αυτή να τηρείται ευλαβικά. 

Τι σηµαίνει αυτό; Στην κοινή οµάδα για το ιδιοκτησιακό θα πα-
ρακαλέσω να διευρυνθεί και να µπει ο Δήµος Ηρακλείου. Είναι
ένα ζήτηµα, που πραγµατικά πρέπει να ξεκαθαριστεί σε σχέση
µε το ιδιοκτησιακό. Πρέπει να σας πω ότι υπάρχουν δικαστικές
αποφάσεις που αποδίδουν κυριότητα στον πρώην Δήµο Αλικαρ-
νασσού, κατ’ επέκταση στον Δήµο Ηρακλείου, πολλών τµηµάτων
τα οποία χρησιµοποιούνταν από τις στρατιωτικές µονάδες ή ήταν
για άλλες χρήσεις. Άρα η κοινή οµάδα να περιλάβει και τον ιδιο-
κτήτη κατά 32%, τουλάχιστον, που είναι ο Δήµος Ηρακλείου.

Δεύτερον, θεωρώ ότι πρέπει να υπάρξει επίσηµη ανάθεση και
επίσηµο πλαίσιο συµφωνίας ανάµεσα στο Υπουργείο Υποδοµών,
το ΤΑΙΠΕΔ, τον δήµο και την περιφέρεια και παρακαλώ πολύ
κάντε το µε µία προγραµµατική συµφωνία ή σύµβαση. Αν κάνετε
µία προγραµµατική συµφωνία ή και σύµβαση µέσα στην οποία
να συµπεριληφθούν ο κοινός τόπος για την διαδικασία που θα
ακολουθήσουµε προκειµένου ο δήµος να κάνει την τροποποίηση
του ΓΠΣ σύµφωνα µε το αποτέλεσµα το οποίο θέλουµε. Και βε-
βαίως στο συνολικό σχεδιασµό και στη µελέτη, τη στρατηγική
για την αξιοποίηση του χώρου που θα έχουµε καταλήξει -και δεν
γίνεται εκεί να επιβληθεί η γνώµη κανενός µεµονωµένα, θα είναι
το απαύγασµα και η συνισταµένη όλων των απόψεων- αυτή η δια-
δικασία να λειτουργήσει θεσµικά.

Οι δύο εγγυήσεις, λοιπόν, που ζητώ εγώ είναι να µπει ο Δήµος
Ηρακλείου στην κοινή οµάδα και να υπάρξει προγραµµατική συµ-
φωνία ή και σύµβαση για το πλαίσιο µε το οποίο θα κινηθούµε
το επόµενο διάστηµα όπου εκεί θα περιγράφεται τι κάνει το Υπο-
δοµών, τι κάνει το ΤΑΙΠΕΔ, η περιφέρεια, ο δήµος και η τοπική
κοινότητα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Να επαναλάβω γιατί καλό είναι να είµαστε ξεκάθαροι, τουλά-

χιστον, από την πλευρά της Κυβέρνησης τι ακριβώς θέλουµε να
κάνει το ΤΑΙΠΕΔ. Το ΤΑΙΠΕΔ είναι ένας οργανισµός ο οποίος
µπορεί να µας βοηθήσει στην ωρίµανση αυτού του έργου. Τι ση-
µαίνει αυτό πρακτικά; Ότι το ΤΑΙΠΕΔ έχοντας πρότερη εµπειρία
στο πρότζεκτ του Ελληνικού µπορεί να βοηθήσει να τρέξουν κά-
ποιες διαδικασίες πολύ πιο γρήγορα. Τελεία και παύλα. Αυτό
κάνει το ΤΑΙΠΕΔ. Δεν είναι αναθέτουσα αρχή το ΤΑΙΠΕΔ. Δεν µε-
ταβιβάζεται. Πώς θα µπορούσε άλλωστε να µεταβιβαστεί το ακί-
νητο αυτό στο ΤΑΙΠΕΔ όταν -πολύ σωστά είπε και  ο κ.
Κεγκέρογλου και έχει δίκιο- σχεδόν το 1/3 ανήκει στον Δήµο
Ηρακλείου;

Έχετε δίκιο, το ιδιοκτησιακό είναι όντως πολύπλοκο. Για αυτό
έχουµε κάνει αυτή την επιτροπή. Διότι το πιο σηµαντικό πρό-

βληµα, που έχουµε σε αυτή τη φάση δεν είναι το ιδιοκτησιακό
µεταξύ του δήµου. Είναι τι θα κρατήσει τελικά από όλη αυτή την
έκταση των πεντακοσίων στρεµµάτων το Υπουργείο Άµυνας για
εθνικούς λόγους. Εποµένως αυτό είναι το ζήτηµα, το υπ’ αριθµόν
ένα ζήτηµα, το οποίο πρέπει αυτή τη στιγµή να ξεκαθαρίσουµε.
Και αυτό κάνουµε. Με πολύ µεγάλη χαρά να έρθει και η περιφέ-
ρεια, να έρθει και ο δήµος και να τους ενηµερώσουµε. Το αν θέ-
λουν να συµµετάσχουν στην επιτροπή, δεν το βρίσκω
απαραίτητο. Αλλά δεν θέλω να φανεί εδώ ότι είµαστε αρνητικοί.
Ευχαρίστως να το συζητήσουµε. 

Ξέρετε στην Ελλάδα υπάρχει ένα ρητό, που λέει ότι αν θέλεις
να µην δώσεις λύση, κάνε µια επιτροπή. Αν σε αυτή την επιτροπή
αρχίζουµε και βάζουµε καµµιά δεκαπενταριά ανθρώπους, θα αρ-
γήσει να ξηµερώσει. Η συγκεκριµένη επιτροπή έχει ένα αντικεί-
µενο, να λύσει τα ζητήµατα µε τον Υπουργό Άµυνας. Εποµένως
πολύ ευχαρίστως να το συζητήσουµε. 

Δεύτερον, δεν είπαµε ποτέ ότι θα αφήσουµε έξω από την ευ-
ρύτερη συζήτηση και τον ευρύτερο διάλογο για την αξιοποίηση
του «ΝΙΚΟΣ ΚΑΖΑΝΤΖΑΚΗΣ» την τοπική κοινωνία. Θα ήταν έγ-
κληµα αυτό και νοµίζω ότι έχουµε µάθει από τα λάθη ως χώρα
από τα λάθη του παρελθόντος στο Ελληνικό. Εποµένως δεν νο-
µίζω ότι αυτό είναι ένα πεδίο πολιτικής αντιπαράθεσης. Θα πρέ-
πει να καταθέσουµε όλοι τις απόψεις µας. Θα πρέπει όµως να
γίνει και µια µελέτη. 

Γιατί ξέρετε κάτι, κύριε Βαρδάκη; Δεν νοµίζω ότι είναι στο χέρι
ενός Υπουργού ακόµα και ενός Πρωθυπουργού να αποφασίσει
πώς θα αξιοποιήσει µια τόσο µεγάλη έκταση χωρίς να υπάρχει
µια συγκεκριµένη µελέτη σκοπιµότητας να µας πει τι µπορεί να
αξιοποιηθεί εκεί. Γι’ αυτό και η Νέα Δηµοκρατία ως αντιπολί-
τευση είχε πει ότι θα εξετάσουµε και το ενδεχόµενο να χρησιµο-
ποιήσουµε τη διαδικασία των πρότυπων προτάσεων για το
συγκεκριµένο αυτό έργο. Μην φοβόµαστε και µην δαιµονοποι-
ούµε τον ιδιωτικό τοµέα. Μπορεί ο ιδιωτικός τοµέας να έρθει και
να µας κάνει µια πρόταση ότι ο χώρος αυτός επειδή είναι παρα-
θαλάσσιος πρέπει να γίνει ένα hub κρουαζιέρας. Μπορεί να µας
πει ότι πρέπει να γίνει κάτι άλλο. Αλλά συνήθως οι δηµόσιοι λει-
τουργοί, οι Υπουργοί, οι δήµαρχοι και οι περιφερειάρχες να µην
είναι κοντά στην αγορά και να µην ξέρουν τι χρειάζεται να γίνει
σε αυτή την έκταση. 

Μια έκταση που νοµίζω ότι όλοι θα συµφωνήσουµε, πως είναι
ένα πραγµατικό «φιλέτο» για την ευρύτερη περιοχή. Πρέπει λοι-
πόν να ακούσουµε τους φορείς, να ακούσουµε τον ιδιωτικό
τοµέα. Αυτή είναι η άποψη της Κυβέρνησης. Και νοµίζω ότι µπο-
ρούµε όλοι µαζί να καθίσουµε σε ένα τραπέζι και να ακούσουµε
µε προσοχή προτάσεις. 

Αυτό θέλουµε να κάνουµε. Κανένας, όµως, δεν έχει το δι-
καίωµα να επιβάλει την άποψή του. Αυτό είναι το σηµαντικό.

Και κλείνω, κυρία Πρόεδρε, λέγοντας ότι χαίροµαι που ξεκα-
θαρίζουµε τον ρόλο του ΤΑΙΠΕΔ, γιατί ακούστηκαν πολλά κάτω
στον Δήµο Ηρακλείου και στην ευρύτερη περιοχή και θέλω να το
ξεκαθαρίσουµε για να ξέρουµε από εδώ και πέρα πώς θα κινη-
θούµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Για την επιτροπή, κύριε Υπουργέ, να

ξέρετε πως υπάρχουν άνθρωποι, που ξέρουν σπιθαµή προς σπι-
θαµή και έχουν αποτυπώσει το ιδιοκτησιακό καθεστώς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, θα
τα συζητήσετε µεταξύ σας και αργότερα, όχι αυτή τη στιγµή.

Κύριοι συνάδελφοι, δεν θα συζητηθεί λόγω αναρµοδιότητας η
πέµπτη µε αριθµό 1090/26-9-2021 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου της Βουλευτού Β’ Πειραιώς του ΜέΡΑ25 κ. Φωτεινής Μπα-
καδήµα προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε θέµα:
«Διεθνές Κέντρο Θαλάσσιας Τεχνολογίας και Καινοτοµίας στη
Σύρο».

Δεν θα συζητηθούν κατόπιν συνεννόησης η δεύτερη µε αριθµό
7686/30-6-2021 ερώτηση του κύκλου των αναφορών και ερωτή-
σεων του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Σωκράτη Φάµελλου προς τον Υπουργό Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, µε θέµα: «Το πρόβληµα πυ-
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ροπροστασίας στο Σέιχ Σου θέλει άµεση λύση και όχι διαγκωνι-
σµούς αρµόδιων και αναρµόδιων» και η τρίτη µε αριθµό
7797/651/5-7-2021 ερώτηση και αίτηση κατάθεσης εγγράφων
του κύκλου αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Β’ Θεσσα-
λονίκης του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη Φάµελ-
λου προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας, µε θέµα: «Στο Εθνικό Πάρκο Σχινιά - Μαραθώνα
συντελείται ακόµη ένα έγκληµα σε βάρος του περιβάλλοντος και
της προστασίας της βιοποικιλότητας».

Δεν θα συζητηθεί, επίσης, λόγω κωλύµατος του Βουλευτή η τέ-
ταρτη µε αριθµό 1093/27-9-2021 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Λεωνίδα Στολτίδη προς τον Υπουργό Εσω-
τερικών, µε θέµα: «Άστεγα το 1ο και το 2ο Γυµνάσιο του Δήµου
Λαγκαδά στην ΠΕ Θεσσαλονίκης».

Και πάµε τώρα στην πέµπτη µε αριθµό 1100/27-9-2021 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Υπο-
δοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Άµεσα µέτρα ανακούφισης των
πληγέντων στην ευρύτερη περιοχή του Δήµου Μινώα Πεδιάδας
από τον σεισµό των 5,8 Ρίχτερ».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών κ. Γεώργιος Καραγιάννης.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Οφείλω να δηλώσω για την προηγούµενη ερώτηση -σε αντί-

θεση µε τον κ. Βαρδάκη- ότι εγώ δεν έµεινα ικανοποιηµένος, γιατί
έγιναν δύο θεσµικές προτάσεις και ο Υπουργός δεν τις αποδέχ-
θηκε. Οι θεσµικές εγγυήσεις πρέπει να υπάρχουν στη δηµοκρα-
τία. Δεν είναι ούτε άτυπη η συζήτηση ούτε άτυπες οι διαδικασίες
που ακολουθούνται.

Έρχοµαι, όµως, στο µεγάλο θέµα, που αφορά την ανακούφιση
των πληγέντων στην ευρύτερη περιοχή του Δήµου Μινώα Πεδιά-
δας του Δήµου Αρχανών - Αστερουσίων και πολλών σεισµόπλη-
κτων και στους υπόλοιπους γειτονικούς δήµους µεµονωµένα.

Να πω ότι από 27 Σεπτέµβρη ζούµε στην περιοχή έναν εφιάλτη
και επιτρέψτε µου και το προσωπικό λόγω του ότι αφορά το
χωριό µου και τη γύρω περιοχή. Αυτές τις µέρες, πραγµατικά,
αποτυπώνεται στα πρόσωπα των ανθρώπων η αγωνία για το πώς
θα διαβιώσουν, πώς θα περάσουν στο άµεσο διάστηµα, αλλά και
πώς θα υπάρξει αποκατάσταση και οµαλοποίηση της οικονοµι-
κής και κοινωνικής ζωής το επόµενο µεγάλο χρονικό διάστηµα.

Κύριε Υπουργέ, ήσασταν στο Αρκαλοχώρι, συµµετείχαµε µαζί
και στις ανακοινώσεις και στη σύσκεψη που έγινε. Να πούµε ότι
έχει ήδη κηρυχθεί και ο δήµος και ο διπλανός, άρα, το αίτηµα
της πρώτης µέρας δεν υφίσταται διότι προχώρησε η Κυβέρνηση
σε αυτό. Πρέπει να σας πω ότι υπάρχουν πάρα πολλά ζητήµατα
σε σχέση µε αυτά που κουβεντιάσαµε. Τα ζητήµατα της φροντί-
δας, της αρωγής, που αφορούν τη σίτιση, τη διαβίωση µε τον
ένα ή τον άλλο τρόπο τα προχωρά ο δήµος.

Έχουµε ένα θέµα που αφορά τη µεσοπρόθεσµη εγκατάσταση
των ανθρώπων. Το άµεσο έγινε είτε µε τις σκηνές είτε µε οτιδή-
ποτε. Όµως, σύµφωνα και µε τις εξαγγελίες της Κυβέρνησης τις
επόµενες µέρες πρέπει να πάψουν να υπάρχουν σκηνές. Έχουµε
διάφορες λύσεις δροµολογήσει, έχετε διάφορες επιλογές κάνει
και αυτό το οποίο µένει στο θέµα της µεσοπρόθεσµης στέγασης
-γιατί έρχεται χειµώνας- είναι να δούµε τελικά το αίτηµα του
δήµου σε σχέση µε τους οικίσκους. Επειδή βλέπω µια µεγάλη
διαφορά στα νούµερα, αποτυπώνουν την πραγµατική κατάσταση
οι τετρακόσιοι είκοσι; Και αν την αποτυπώνουν, γιατί από την
πλευρά των υπηρεσιών του Υπουργείου µιλάµε για λιγότερα νού-
µερα; Βεβαίως, το άµεσο των τριάντα τριών θα πρέπει να το
ενεργήσετε, γιατί θα είναι µια πρώτη ανακούφιση και για το Αρ-
καλοχώρι και για τους µικρούς οικισµούς γύρω.

Να δούµε, λοιπόν, το θέµα αυτό, να δούµε το θέµα των αιθου-
σών σε ποιο στάδιο είναι, αν προχώρησε, για να επαναλειτουρ-
γήσουν τα σχολεία. Είναι πάρα πολύ δύσκολο να εφαρµοστεί η
τηλεκπαίδευση, γιατί δεν υπάρχει σπίτι για τα παιδιά. Άρα, η
λύση που προτείνατε είναι σωστή, αλλά πότε θα έρθουν οι αί-
θουσες;

Να µας πείτε πόσες αιτήσεις έγιναν τελικά για αυτοψίες. Εάν

έχουµε το συνολικό νούµερο, πόσες έχουν πραγµατοποιηθεί µα-
κροσκοπικά σε πρώτη φάση µέχρι σήµερα; Βεβαίως, νοµίζω ότι
σήµερα θα προστεθεί και ο αριθµός που είπε ο Υπουργός και θα
έχουµε καλύτερα ποσοτικά αποτελέσµατα.

Να δώσετε κατεύθυνση όταν πηγαίνουν σε µια γειτονιά, να την
ελέγχουν όλη, αν είναι δυνατόν, να µην διακόπτουν για να πάνε
κάπου αλλού και να γυρίσουν, διότι δηµιουργείται σύγχυση, όχι
γιατί υπάρχει ντε και καλά δόλος, αλλά δηµιουργείται σύγχυση
και στην αγωνία τους οι άνθρωποι και στην κατάσταση που είναι
καταλαβαίνετε ότι γίνονται επιρρεπείς σε φήµες και σε οποιαδή-
ποτε µη τήρηση διαδικασίας.

Να πω, λοιπόν, ότι επικεντρώνοµαι µε την ερώτησή µου σή-
µερα σε αυτά τα δύο συν το µεγάλο θέµα, που έχει να κάνει -και
όπου εµπλέκεται, βεβαίως, το Υπουργείο Υποδοµών- µε την ορ-
γανωµένη ανασυγκρότηση της περιοχής.

Η Κυβέρνηση ανακοίνωσε µέτρα, τα οποία, µάλιστα, θα συζη-
τήσουµε ως τροπολογία στο νοµοσχέδιο σήµερα, αλλά υπάρχει
η ανάγκη της οργανωµένης ανασυγκρότησης. Οι οικισµοί δεν
µπορούν να ανασυγκροτηθούν και τα σπίτια να αποκατασταθούν
µόνο µε την ευθύνη του ιδιοκτήτη, γιατί λείπει το σχέδιο, λείπει
η δυνατότητα να βγάλουν άδεια, λείπει η δυνατότητα να προχω-
ρήσει όλη αυτή η διαδικασία.

Θα έλεγα, λοιπόν, να µας πείτε εάν σκέφτεστε κάποια διαδι-
κασία σε συνδυασµό µε την εκπόνηση του ειδικού χωρικού, να
διευκολύνει το υπόβαθρο πάνω στο οποίο θα πρέπει να γίνουν
οι νέες κατοικίες. Να µας πείτε εάν εξετάσατε την πρόταση που
έκανα και αποδέχτηκε ο Πρωθυπουργός για τη µετεγκατάσταση,
τουλάχιστον, του οικισµού των Ρουσοχωρίων, που και για τους
λόγους του αεροδροµίου επιβάλλεται η µετεγκατάστασή του και
δεν νοείται να χτίσουµε έναν νέο οικισµό σε αυτή τη θέση που
είναι ούτως η άλλως επιβαρυµένη.

Να δούµε αυτά τα θέµατα. Είναι και του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος, βεβαίως, πάρα πολλά, όπως το πολεοδοµικό σχέδιο του
Αρκαλοχωρίου που είναι στην τελική φάση και δεν έχει δηµοσιο-
ποιηθεί, το κόστος της έκδοσης µιας άδειας, είναι πάρα πολλά.

Όµως, επειδή προωθείται η λύση της αποζηµίωσης οικο-
σκευής και κτηρίου µε τη µέθοδο της προκαταβολής και στη συ-
νέχεια το σύνολο, όπως ακριβώς στις πυρόπληκτες περιοχές,
θέλω να σας πω ότι κακώς η Κυβέρνηση κατήργησε την άµεση
βοήθεια των 600 ευρώ. Είναι πολύ σηµαντική αυτή η µικρή βοή-
θεια τις πρώτες µέρες όπου δεν έχουν τα απαραίτητα, που µπο-
ρούν να τα αποκτήσουν και µε αυτό το βοήθηµα. Χρειάζεται να
επανεξεταστεί. Δεν είναι δικό σας µόνο θέµα, είναι και του Εσω-
τερικών. Πρέπει να το ξαναδούµε, να επανεξεταστεί.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κύριε συνά-

δελφε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, κύριε Κεγκέρογλου, οφείλω να οµολογήσω

ότι η αντίδρασή σας από την ώρα που κατεγράφη ο µεγάλος σει-
σµός, που έπληξε την Κρήτη την προηγούµενη Δευτέρα µέχρι
την κατάθεση της υπό συζήτηση ερώτησης ήταν κάτι παραπάνω
από άµεσος.

Πραγµατικά όταν είδα σε πόση ώρα καταθέσατε την ερώτηση,
ήταν πολύ µεγάλη η έκπληξη µου. Βέβαια, το ίδιο άµεση ήταν και
η αντίδραση της Κυβέρνησης. Και χαίροµαι που µας δίνεται από
το Βήµα της Βουλής η δυνατότητα να απαντήσουµε και να σας
ενηµερώσουµε αναλυτικά για το τι έχουµε πράξει ως Υπουργείο,
αλλά και ευρύτερα ως Κυβέρνηση.

Ο µεγάλος σεισµός, γνωρίζετε πολύ καλύτερα από µένα, συ-
νέβη τη Δευτέρα 27 Σεπτεµβρίου το πρωί. Λίγες ώρες µετά ακρι-
βώς, µηχανικοί της Διεύθυνσης Αποκατάστασης Φυσικών
Καταστροφών του Υπουργείου µας βρίσκονταν εκεί, στην πε-
ριοχή, καθώς και µηχανικοί από τις κτιριακές υποδοµές που µε-
τέβησαν άµεσα στο δηµαρχείο Μινώα Πεδιάδος και
συγκρότησαν µέσα σε λίγη ώρα το συντονιστικό κέντρο για να
δούµε τι ακριβώς χρειάζεται να γίνει και να ξεκινήσουµε τους
πρώτους οπτικούς ελέγχους. Οµοίως και από την ΚΤΥΠ, τα τε-
χνικά κλιµάκια µε εντολή του Υπουργού Κώστα Καραµανλή µε-
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τέβησαν στην Κρήτη στο πεδίο ουσιαστικά της αρµοδιότητάς
τους, οι µονάδες υγείας πήγανε στα κέντρα υγείας, πήγαµε στο
δικαστικό µέγαρο, πήγαµε σε όλα τα σχολεία και εξετάσαµε το
τι ακριβώς γίνεται. Την επόµενη ακριβώς µέρα ξεκίνησαν οι αυ-
τοψίες πάρα τη δυσκολία µε τους µετασεισµούς, όπως πολύ
καλά γνωρίζετε, από πενήντα µηχανικούς του Υπουργείου Υπο-
δοµών και Μεταφορών. Επίσης, άµεσα στείλαµε και έγγραφο
προς το δήµο για την επίδειξη των χώρων, ώστε να αποσταλούν
άµεσα οι τριάντα τρεις πρώτοι οικίσκοι για την κάλυψη των στε-
γαστικών αναγκών των πληγέντων και οι οποίοι είναι και άµεσα
διαθέσιµοι. 

Γνωρίζετε πολύ καλά, γιατί επικοινωνούµε σχεδόν καθηµερινά,
ότι είµαστε σε διαρκή επικοινωνία µε τον δήµαρχο, µε τον περιφε-
ρειάρχη και µε τους τοπικούς Βουλευτές εκεί. Θα καταθέσω τα
απαραίτητα έγγραφα προς ενηµέρωσή σας για το τι ακριβώς
έχουµε αποστείλει στον δήµαρχο της κυρίως πληγείσας περιοχής.
Γι’ αυτό προετοιµάζουµε, και οφείλω να το γνωρίζετε αυτό, τις
αµέσως επόµενες µέρες µια µεγάλη προµήθεια ενενήντα οικίσκων
για τον ίδιο λόγο. Αυτήν τη στιγµή στην Κρήτη βρίσκονται περίπου
εκατό µηχανικοί και δικοί µας και του Υπουργείου Υποδοµών,
καθώς και των εποπτευόµενων φορέων, ώστε να προχωρήσουµε
όσο πιο γρήγορα γίνεται τους ελέγχους. Δεσµευόµαστε και σαν
Κυβέρνηση ότι αυτοί θα γίνουν όσο το δυνατόν γρηγορότερα κατά
το µέτρο του δυνατού, αλλά πάνω απ’ όλα θα πρέπει να εξασφα-
λίσουµε και την ασφάλεια των µηχανικών µας, γιατί δυστυχώς
έχουµε συνεχώς µετασεισµικές δονήσεις.

Εκτιµούµε ότι µέσα στις επόµενες µέρες θα έχουν ολοκληρω-
θεί οι έλεγχοι αυτοί, οπότε και η ΔΑΕΦΚ θα είναι έτοιµη να συν-
τάξει τη σχετική ΚΥΑ για την οριοθέτηση των πληγεισών
περιοχών και τη χορήγηση της στεγαστικής συνδροµής στους
ιδιοκτήτες των πληγέντων κτηρίων για την αποκατάσταση και του
σεισµού της 24ης του Ιουλίου και του σεισµού, που συνέβη τη
Δευτέρα.

Η συγκεκριµένη ΚΥΑ θα προβλέψουµε να έχει µέσα και τη χο-
ρήγηση στεγαστικής συνδροµής για την αποκατάσταση και των
ιδιωτικών κτηρίων και των κτηρίων που ανήκουν στο ελληνικό δη-
µόσιο. Παράλληλα, η αρµόδια διεύθυνσή µας θα προβεί στην έκ-
δοση υπουργικής απόφασης, προκειµένου να καθοριστούν οι
ηµεροµηνίες, καθώς και διαδικασία χορήγησης της επιδότησης
ενοικίου για να καλύψουµε τις ανάγκες. 

Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, γιατί ήµασταν εκεί όλες αυτές τις
ώρες, ότι και ο Πρωθυπουργός και ο αρµόδιος Υπουργός, κ. Στυ-
λιανίδης ήταν εκεί. Συντονίσαµε µε αρµόδιο κυβερνητικό κλιµά-
κιο όλη την αντίδρασή µας. Ήµασταν δίπλα στους κατοίκους,
είδαµε τη µεγάλη ζηµιά που έχει συµβεί και νοµίζω πως από την
πρώτη στιγµή η Κυβέρνησή µας έδωσε απαντήσεις πώς πρέπει
να χειριστούµε κάποια πράγµατα και µε τα ξενοδοχεία και µε τα
σπίτια από το πρόγραµµα «ΕΣΤΙΑ» και µε τις κατασκηνώσεις,
ώστε να αντιµετωπίσουµε όσο πιο γρήγορα γίνεται αυτό το
πραγµατικά δύσκολο και πολύ έντονο σεισµικό φαινόµενο.

Κύριε Κεγκέρογλου, θα µου επιτρέψετε στη δευτερολογία µου
να πω πιο εξειδικευµένα πράγµατα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ.
Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η αντίδραση ήταν άµεση γιατί συνέβη στον

τόπο µας και εκεί δεν είµαστε επισκέπτες. Είµαστε µαζί µε τους
ανθρώπους που επλήγησαν όλες αυτές τις µέρες. Πράγµατι, η
υπηρεσία του Υπουργείου Υποδοµών που ήταν ήδη εκεί για να
καταγράψει και να ελέγξει τα σπίτια που επλήγησαν από τον προ-
ηγούµενο σεισµό ενισχύθηκε µε προσωπικό και ελπίζω να προ-
χωρήσει.

Θέλουµε όµως, να µας πείτε πιο συγκεκριµένα πράγµατα.
Πότε εκτιµάτε ότι θα ολοκληρωθεί ο πρώτος µικροσκοπικός
έλεγχος όλων των κτηρίων που έχουν πληγεί, µετά και από τις
δηλώσεις των πολιτών; Ορισµένοι από τους οποίους δεν κάνουν
δηλώσεις, αλλά το κλιµάκιο ελέγχει εφόσον περνάει από δίπλα.
Και το δεύτερο ερώτηµα είναι πότε εκτιµάτε, µε βάση και την
εκτίµηση σεισµικού κινδύνου που έχει γίνει για την εκτόνωση της
σεισµικής δραστηριότητας ότι θα ξεκινήσουν οι επιτροπές για

τον τελικό χαρακτηρισµό της ζηµιάς των κτηρίων; Πόσο διά-
στηµα κατά την άποψή σας θα χρειαστεί για να ολοκληρωθεί;
Διότι, όλο αυτό συνδέεται µε το πακέτο της αποζηµίωσης. Για να
κάνει ασφαλή δήλωση και όχι κατ’ εκτίµηση ο ιδιοκτήτης, καλό
είναι να έχει -αν και δεν απαιτείται- την τελική εκτίµηση της επι-
τροπής. Θα ήταν σηµαντικό λοιπόν αν µας το πείτε.

Πάµε τώρα στο θέµα, που έχει να κάνει µε την προσωρινή στέ-
γαση, πέραν των σκηνών που είπαµε ότι τις επόµενες µέρες δεν
πρέπει να υπάρχουν. Είπατε σωστά για τους τριάντα τρεις άµε-
σους οικίσκους, συν ενενήντα, άρα έχουµε εκατόν είκοσι τρεις
µαζί µε τη δηµοπράτηση, που θα είναι στη διάθεση του δήµου.
Στις σχολικές αίθουσες έχουµε κάποιο νούµερο, κάποια εξέλιξη;
Διότι υπάρχουν και κάποια σχολεία στην ευρύτερη περιοχή. Οι
εκατόν είκοσι τρεις οικίσκοι θα είναι µόνο για το Δήµο Μινώα ή
θα είναι και για άλλους δήµους; Έχουν αιτηθεί άλλοι δήµοι; Δεν
το ξέρω.

Θα ήθελα να µε ενηµερώσετε αν έχει υπάρξει κάποια συζή-
τηση και κάποια απόφαση της Κυβέρνησης στο θέµα της οργα-
νωµένης ανασυγκρότησης. Γνωρίζετε ότι µικροί οικισµοί δεν
έχουν σχέδιο, έχουν µόνο οριοθέτηση. Όταν λοιπόν, θα κληθούν
οι ιδιοκτήτες κάποιων σπιτιών -που τώρα είναι σε κάποια τετρα-
γωνικά, µε δρόµους σοκάκια δυόµισι µέτρων και διαβάσεις ή
τσικµάδες, αδιέξοδα δηλαδή-, να οικοδοµήσουν µια σύγχρονη
κατοικία µε τα χρήµατα αυτά που θα δώσει η πολιτεία και τα
οποία είναι σηµαντικά, νοµίζω ότι θα γίνει ένα έκτρωµα. Δεν
υπάρχει η δυνατότητα να γίνει κάτι τέτοιο. Χρειάζονται νέα υπό-
βαθρα σε όλους τους οικισµούς, που είναι πάνω από ένα ποσο-
στό η ζηµιά και δεν είναι λίγοι. Δηλαδή και το Χουµέρι και η Ζίντα
και η Μουσούτα, και οι Κάτω Πουλιές και ο Σαµπάς και τα Ρουσ-
σοχώρια και άλλοι οικισµοί έχουν µεγάλο ποσοστό. Άρα λοιπόν,
εκεί χρειάζονται νέα υπόβαθρα και νέα κατανοµή της ιδιοκτη-
σίας, για να γίνουν οι νέες κατοικίες. 

Ιδιαίτερα για τον οικισµό Ρουσσοχωρίων, η πρόταση που κα-
τέθεσα στον κ. Μητσοτάκη για µετεγκατάσταση, κατά την άποψή
µου είναι παραπάνω από αναγκαία. Τη θέλουν οι κάτοικοι. Μπο-
ρείτε και πρέπει µε µία συγκεκριµένη διαδικασία να προχωρήσει
η µετεγκατάσταση τους δυτικά και στα όρια του γενικού πολεο-
δοµικού σχεδίου του Αρκαλοχωρίου που υπάρχει αυτή τη στιγµή
η δυνατότητα.

Κύριε Υπουργέ, είναι ζητήµατα που αν τώρα τα σχεδιάσουµε
και τα προβλέψουµε θα προχωρήσει η αποκατάσταση, αλλιώς
δυστυχώς θα βλέπουµε για δύο και τρία και πέντε χρόνια τους
οικισµούς, που θα στήσουµε τώρα για την προσωρινή στέγαση,
να έχουν πάρει µόνιµο χαρακτήρα. Και αυτό δεν θα είναι τιµητικό
για την πολιτεία µας, δεν θα είναι τιµητικό για την Κυβέρνηση,
δεν θα είναι τιµητικό για κανέναν µας, βεβαίως. Τα λέµε τώρα και
κρούουµε τον κώδωνα του κινδύνου, αλλά κάνουµε και συγκε-
κριµένες προτάσεις. 

Θα ήθελα να ξέρω την δικιά σας άποψη για το θέµα.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε συνά-

δελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Κύριε Κεγκέρογλου, οφείλω να οµολογήσω ότι οι πα-
ρατηρήσεις σας είναι πραγµατικά to the point. Σας συγχαίρω
γιατί και κατά τη διάρκεια της σύσκεψης, που έγινε µε τον Πρω-
θυπουργό µας µιλήσατε για ζητήµατα, τα οποία πραγµατικά η
Κυβέρνηση από την πρώτη στιγµή τα εξέλαβε σοβαρά και στα
οποία προσπαθούµε να απαντήσουµε. 

Θα ξεκινήσω ίσως από το πιο δύσκολο, που αφορά τη µετεγ-
κατάσταση. Νοµίζω ότι ίδιος ο Πρωθυπουργός σας απάντησε και
θα το εξετάσουµε αυτό το ζήτηµα. Το εξετάζουµε µε θετική
σκέψη. Αυτήν όµως, τη στιγµή επιτρέψτε µου να σας πω ότι από
το Βήµα της Βουλής είναι πάρα πολύ δύσκολο να δεσµευτούµε
για κάτι τέτοιο.

Σε ό,τι αφορά τους οικίσκους, θα κατατεθεί η αλληλογραφία
για την εγκατάσταση των πολιτών στα Πρακτικά της Βουλής. Πε-
ριµένω από τον δήµο να µας δείξει τους χώρους, ώστε να κατέ-
βουν. Ήδη έχουν µετακινηθεί προς το λιµάνι του Πειραιά, γιατί
έχουµε και τη θαλάσσια µεταφορά. Νοµίζω ότι στις επόµενες
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µέρες οι πρώτοι κάτοικοι θα καλυφθούν µε αυτόν τον τρόπο. Πε-
ριµένουµε όµως -και από την πρώτη στιγµή είµαστε σε µια
διαρκή συνεργασία µε τον περιφερειάρχη, µε το δήµαρχο- και
για τα ξενοδοχεία και για τις κατασκηνώσεις και για τις κατοικίες
και έτσι θα µπορέσει ο κόσµος να καλυφθεί εκεί. 

Όσον αφορά τα σχολεία, φαίνεται ότι µέσα τις επόµενες µέρες
θα έχουµε µια καθαρή εικόνα και θα δούµε τις πρώτες αίθουσες,
που θα πρέπει να κατεβάσουµε εκεί. Θα προσπαθήσουµε αυτή
τη φορά και να χρησιµοποιήσουµε το µέσο της τηλεδιάσκεψης
για να καλύψουµε κάποιο κενό και µε τους οικίσκους για τις αί-
θουσες διδασκαλίας, αλλά και να προχωρήσουµε άµεσα και γρή-
γορα σε επισκευές των αιθουσών ώστε τα παιδιά να έρθουν
γρήγορα στις αίθουσες διδασκαλίας.

Για τις αυτοψίες που µε ρωτήσατε, σας το είπε νοµίζω και ο
Υπουργός, ήµασταν µέχρι χθες το βράδυ στις δύο χιλιάδες εκα-
τόν ογδόντα πέντε και θα προχωρήσουµε όσο πιο γρήγορα.
Τώρα, επειδή µου ζητήσατε συγκεκριµένα πράγµατα για τις αυ-
τοψίες. Υπάρχει ένα τεχνικό ζήτηµα. Οι µηχανικοί είναι εκεί και
προσπαθούν. Μακάρι να ήταν όλα τα σπίτια ανοιχτά. Μακάρι οι
ιδιοκτήτες να ήταν εκεί πέρα, αλλά πάρα πολλοί ιδιοκτήτες λεί-
πουν αυτή τη στιγµή. Τα σπίτια δεν είναι ανοιχτά και δεν µπο-
ρούµε να προσδιορίσουµε ακριβώς πότε θα καταφέρουµε να
τελειώσουµε τις αυτοψίες. Μακάρι να ήταν λίγο πιο οργανωµένα
τα πράγµατα και από την πλευρά του δήµου και να µπορούσαµε
να ανοίγαµε όλα τα σπίτια και πέρα από τον εξωτερικό οπτικό
έλεγχο να µπορούσαµε να µπούµε και µέσα και να δούµε τι ζη-
µιές έχουν υποστεί. Αυτό είναι τεχνικά δύσκολο. Είναι απόλυτα
λογικό, βέβαια, γιατί το σεισµικό φαινόµενο συνεχίζεται ουσια-
στικά ακόµη. Άρα, δεν µπορώ να σας απαντήσω αυτή τη στιγµή
αν θα τελειώσουµε σε τρεις, τέσσερις ή πέντε µέρες. Μακάρι να
τελειώσουµε όσο πιο γρήγορα και να έχουµε µια εικόνα τώρα. 

Σε ό,τι αφορά την Κυβέρνηση γι’ αυτό που είπατε για το κό-
στος άδειας επισκευής είτε ανακατασκευής του κτηρίου. Ξέρετε,
µε τον τρόπο πλέον που εφαρµόζουµε, µε το έναντι της κρατικής
αρωγής που δίνουµε, µε τις 20.000 που θα µπορεί να πάρει κά-
ποιος πολίτης το σπίτι του οποίου έχει υποστεί µια σοβαρή κα-
ταστροφή και δεν µπορεί να κατοικήσει εκεί, και θα καλύψει τα
έξοδά του και θα ξεκινήσει η διαδικασία και θα πληρώσει τον µη-
χανικό για να γίνει η άδεια επισκευής. Είναι ο καλύτερος τρόπος.
Αυτός ο τρόπος δίνει άµεση λύση και άµεση ανάσα σε όλους αυ-
τούς τους ανθρώπους ώστε να κάνουν ένα ξεκίνηµα. Η πολιτεία
είναι δίπλα. Τις επόµενες µέρες -ήσασταν στη σύσκεψη και ακού-
σατε και τον Πρωθυπουργό- ο κ. Τριαντόπουλος, ο αρµόδιος
Υφυπουργός, µαζί µε τον Γενικό Γραµµατέα Χωροταξίας θα κα-
τέβουν στο δήµο εκεί, θα δουν όλα αυτά τα ζητήµατα και θα τα
αντιµετωπίσουµε πολύ συστηµατικά και πολύ µεθοδικά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.

Γεώργιος Καραγιάννης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προανα-
φερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε Υφυπουργέ.  

Τώρα θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 1086/24-9-2021 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Χρήστου Γιαννούλη προς
τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Το ακριβές
ποσό του αποθεµατικού της «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ Α.Ε.»».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Γε-
ώργιος Καραγιάννης.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Εύχοµαι η αλήθεια που διατυπώνεται σε αυτή την Αίθουσα να

έχει την τροχιά του ακοντίου πριν από κάποια χρόνια, όταν κα-
τακτήσατε το παγκόσµιο ρεκόρ και χθες είχαµε και την επέτειο
αυτής της διάκρισης. Δυστυχώς, όµως, αντιθέτως, εξαπολύονται
βέλη τα οποία δεν έχουν σχέση µε την αλήθεια. 

Άκουσα πριν από λίγο τον κ. Καραµανλή, κύριε Υφυπουργέ, να
µην απαντά όταν του τέθηκαν ερωτήµατα γύρω από τα ζητήµατα

των έργων της Θεσσαλονίκης. Και καταλαβαίνω γιατί δεν απαν-
τάει. Αναζητά, όµως, την ίδια ώρα ένα λογικό βήµα, µια λογική
αφετηρία, όπου Αντιπολίτευση και Κυβέρνηση θα βρουν ένα
κοινό τόπο να συνεννοηθούν. 

Σε αυτό ακουµπά και η ερώτηση για τη διαχείριση των αποθε-
µατικών της «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ Α.Ε.» από τον Σεπτέµβριο του 2019
µέχρι τον Ιούνιο ή τον Ιούλιο του 2021 -διαλέξτε εσείς όποια ηµε-
ροµηνία θέλετε- για τη χρήση αυτών των χρηµάτων που άγγιζαν
τον Σεπτέµβρη του 2019 τα 920 εκατοµµύρια και τώρα είναι πε-
ρίπου στα 250 µε 270 εκατοµµύρια αποθεµατικό. Αυτό συµψη-
φίζεται, προστίθεται στα 37 δισεκατοµµύρια τα οποία µε αγώνα,
ιδρώτα και αίµα συγκεντρώθηκαν και αφέθηκαν για πρώτη φορά
στη µεταπολιτευτική µας ιστορία στη διάδοχή κυβέρνηση τον
Ιούλιο του 2019.

Το ζήτηµα, όµως, δεν είναι µόνο ηθικό. Έχει και µια αναπτυ-
ξιακή διάσταση. Γιατί αναζητώντας κοινό τόπο Κυβέρνησης-Αν-
τιπολίτευσης, τουλάχιστον για τις υποδοµές να βρούµε µια
λογική συνεννόησης, δεν µπορεί να επικαλείστε συνεχώς το
έωλο, αστείο, αστήριχτο επιχείρηµα για το µετρό της Θεσσαλο-
νίκης περί «µουσαµάδων», όταν υπάρχει ιστορικά αποτυπωµένη
ή πρόοδος 2016-2019 από το 30% κοντά στο 75%-89%. 

Θα παραθέσω µία ενδεικτική στατιστική αποτύπωση. Στα δύο
χρόνια, ενώ υπήρχε το 2016-2019 χρηµατοδότηση µε ετήσιο
µέσο όρο 300 µε 350 εκατοµµύρια, εσείς από τα αποθεµατικά,
από τα έτοιµα χρήµατα -γιατί στο προηγούµενο αναφέροµαι και
σε ευρωπαϊκή χρηµατοδότηση µέσω του ΕΣΠΑ- σε είκοσι έξι
µήνες χρηµατοδοτήσατε έργα -σε είκοσι έξι µήνες, όχι σε έναν
χρόνο- και διαθέσετε 317 εκατοµµύρια ευρώ, όσα δηλαδή η προ-
ηγούµενη διοίκηση διέθετε περίπου σε έναν χρόνο. 

Το ερώτηµά µου θα παραµείνει στη σφαίρα της ειλικρινούς
απορίας. Με ποιον τρόπο διαχειριστήκατε αυτά τα αποθεµατικά,
το πολύτιµο κοµπόδεµα των Ελλήνων πολιτών, µε βάση το οποίο
και µε βάση τις επιδόσεις της προηγούµενης διοίκησης και κυ-
βέρνησης -ναι, πείτε την αλήθεια- το 2021 χωρίς τον σταθµό Βε-
νιζέλου η Θεσσαλονίκη θα είχε µετρό. Και αφήστε αυτές τις
λαθροχειρίες -ευτυχώς όχι εσείς προσωπικά, ο κ. Καραµανλής-
ότι µιλούσαµε για το 2020 το 2019 κ.λπ.. Το 2021, εάν δεν υπήρχε
η µετατόπιση του γινατιού Μητσοτάκη για την απόσπαση των αρ-
χαίων, η Θεσσαλονίκη θα είχε σταθµούς του µετρό σε λειτουρ-
γία.

Πάµε τώρα στα αποθεµατικά και θα επανέλθω στη δευτερο-
λογία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
συνάδελφε.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Κύριε Γιαννούλη, σκέφτοµαι αν και η ερώτηση του
συνάδελφου σας του κ. Παππά και η δική σας η ερώτηση είναι
για να προάγετε πραγµατικά το πόσο καλή δουλειά κάνουµε στο
Υπουργείο Υποδοµών. Πραγµατικά, µου κάνουν πάρα πολλή µε-
γάλη εντύπωση αυτά που είπε ο κ. Παππάς. Πραγµατικά µου κά-
νουν εντύπωση. Δηλαδή, µόνο να σας απαριθµήσω τα έργα που
γίνονται αυτή τη στιγµή στη Θεσσαλονίκη. Τα έργα, όχι τα λόγια,
όχι µουσαµάδες. Πηγαίνετε στη Χαλκιδική και θα δείτε αν γίνεται
εργολαβία. Πηγαίνετε στο Θέρµη - Γαλάτιστα δείτε αν γίνεται ερ-
γολαβία. Δείτε τι γίνεται στην οδική σύνδεση. Πάτε στο Καλοχώρι
και δείτε το εργοτάξιο του αναδόχου για την οδική σύνδεση.
Αυτά είναι έργα, που γίνονται στη Θεσσαλονίκη. Αυτή τη στιγµή
θέλετε να σας πούµε για το τι έχουµε ξεκινήσει, για το δικαστικό
µέγαρο, για τις σχολικές µονάδες; Να µην φάµε, όµως, τον
χρόνο µας για τη Θεσσαλονίκη, γιατί φαντάζοµαι θα έχουµε τη
δυνατότητα να τα απαντήσουµε κι άλλη φορά τώρα.

Πραγµατικά, κάνοντας µια πολύ ουσιαστική και πολύ γόνιµη
κοινοβουλευτική συζήτηση, θα ήθελα να σας πω, κύριε Γιαν-
νούλη, καλό είναι σε αυτή την Αίθουσα όταν αναπαράγουµε δη-
µοσιεύµατα, να τα ελέγχουµε. Θα ήθελα να σας ξεκαθαρίσω το
εξής. Οι εταιρείες του ελληνικού δηµοσίου, όπως είναι η «ΑΤΤΙΚΟ
ΜΕΤΡΟ Α.Ε.», δεν έχουν κέρδη ώστε να δηµιουργούν αποθεµα-
τικά. Άρα, δεν υπάρχει η λέξη αποθεµατικό. Τα αποθεµατικά
αυτά που αναφέρατε δεν έχουν καµµία σχέση µε το «µαξιλα-
ράκι», που όπως λέτε εσείς άφησε η προηγούµενη κυβέρνηση.
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Είναι άλλο το αποθεµατικό και άλλο ταµειακά διαθέσιµα της εται-
ρείας. 

Πράγµατι, λοιπόν, στις 30-9-2019 υπήρχαν 920 εκατοµµύρια.
Ξέρετε από πού ήταν αυτά; Ήταν προερχόµενα από τα δάνεια
της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων, καθώς και από το κοµ-
µάτι το συγχρηµατοδοτούµενο του ΠΔΕ. Αυτό το ποσό προορί-
ζεται αποκλειστικά για τη χρηµατοδότηση των έργων του µετρό,
την κάλυψη των τοκοχρεολυσίων και την κάλυψη κάθε είδους λει-
τουργικών δαπανών της εταιρείας, όπως είναι οι µισθοί, οι αµοι-
βές τρίτων και τα γενικά έξοδα. 

Ξέρετε γιατί ξεκίνησα έτσι, κύριε Γιαννούλη; Τι σηµαίνει η
απορρόφηση όλων αυτών των χρηµάτων; Σηµαίνει ότι η «ΑΤΤΙΚΟ
ΜΕΤΡΟ Α.Ε.» πραγµατικά κάνει δουλειά, κάνει έργο και στη δευ-
τερολογία µου θα σας πω ακριβώς πού πήγαν αυτά τα λεφτά.
Δεν έχουµε να κρύψουµε απολύτως τίποτα. 

Τώρα όσον αφορά την απορρόφηση, θέλω µόνο να ρωτήσετε
τους συναδέλφους σας που σας έδωσαν τα στοιχεία το εξής: Σε
αυτά τα νούµερα µέσα είναι και τα λεφτά που δόθηκαν για τις δι-
αιτησίες, ναι ή όχι;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε Υφυ-

πουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ, σε µια άλλη κοι-

νοβουλευτική µας συνάντηση χθες σας είπα και θα σας επανα-
λάβω ότι στην πολιτική και στη ζωή είµαστε αυτό που κάνουµε
και όχι αυτό που λέµε. Και επειδή οι αριθµοί είναι συγκεκριµένοι
και τους προσπεράσατε, είτε είναι διαθέσιµα είτε είναι αποθεµα-
τικό είναι 920 εκατοµµύρια των Ελλήνων πολιτών. Συµφωνούµε
σε αυτό; Μπράβο. 

Αυτά τα 920 εκατοµµύρια διατέθηκαν, µε βάση τα δικά σας
στοιχεία, σε ό,τι ανέφερα για τη χρηµατοδότηση έργων σε διάρ-
κεια είκοσι έξι µηνών 317 εκατοµµύρια. Είναι ακριβές αυτό;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Θα σας πω πόσα ακριβώς είναι.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Είναι ακριβές. 
Σε αντιδιαστολή µε την προηγούµενη διοίκηση και κυβέρνηση

-σας το ξαναλέω- η οποία κατά µέσο όρο χρηµατοδοτούσε έργα,
εξέλιξη έργων, εκεί που από το 30% πας στο 70% εκτέλεση ενός
έργου, µε µέσο όρο 300 εκατοµµύρια. Εξίσου σαφές είναι.

Θέλω να σας θέσω ερωτήµατα γιατί αυτή η διαδικασία κοινο-
βουλευτικού ελέγχου έχει εσάς στη θέση να απαντάτε και εµάς
στη θέση να ρωτάµε. Δεν αντιστρέφονται οι ρόλοι. Θα αντιστρα-
φούν πολύ σύντοµα µετά τις εκλογές. Σε ό,τι αφορά τη διαχεί-
ριση ή την κατεύθυνση του αποθεµατικού, των διαθέσιµων, των
920 εκατοµµυρίων µπορείτε να µας εξηγήσετε εάν έχει αιτηθεί η
«ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ Α.Ε.» σε αυτό το διάστηµα χρηµατοδότηση από
ευρωπαϊκά κονδύλια; 

Γνωρίζετε, φαντάζοµαι, ότι είναι ένα έργο χρηµατοδοτούµενο
από το ΕΣΠΑ µε ηµεροµηνία ολοκλήρωσης της δεύτερης έντα-
ξης το 2023. Συµφωνούµε σε αυτό; Υπήρχε λοιπόν η δυνατότητα
αντί τα διαθέσιµα να δοθούν µε τον τρόπο που δόθηκαν και να
µειωθεί αυτό το ταµείο, αυτός ο κουµπαράς της «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ
Α.Ε.», να αναζητήσετε χρηµατοδότηση από ευρωπαϊκά κονδύλια;
Είναι συγχρηµατοδοτούµενο το έργο; Είναι. Μήπως αυτά τα
έργα, που χρηµατοδοτήθηκαν δεν εµπίπτουν ή είναι εφευρέσεις
ή παρελκυστικές ή άλλου είδους εµπνεύσεις της νέας διοίκησης
και δεν µπορούσε να τα εγκρίνει η διαχειριστική αρχή; Κάνω µια
ερώτηση. 

Επί είκοσι έξι µήνες το ελληνικό δηµόσιο -και µην το αµφισβή-
τησε- δεν έχει χρηµατοδοτήσει την «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ Α.Ε.» σχε-
δόν ούτε µε ένα ευρώ. Ζητήθηκε χρηµατοδότηση από τις
δηµόσιες επενδύσεις; Συζητάµε και για την Αθήνα και για τη Θεσ-
σαλονίκη για έργα υψηλής σηµασίας για την ποιότητα ζωής, τη
συγκοινωνία και τώρα και για την ασφάλεια και την υγεία των πο-
λιτών. 

Για το ερώτηµα που µου θέσατε, και κλείνω µε αυτό, εσείς
πρέπει να απαντήσετε από πού έχουν καταβληθεί οι αποζηµιώ-
σεις των αναδόχων από τις καθυστερήσεις, την αδράνεια και το
τέλµα, το οποίο ήταν προφανές, βγάζει µάτια. Γι’ αυτό σας λέω
ότι, επειδή και εσείς και εγώ έχουµε εικόνα της Θεσσαλονίκης,

καλό θα ήταν να µην χρησιµοποιούµε µόνο τις µεταφορές τρίτων
και συνήθως πολιτικών κολάκων -αναφέροµαι στον κ. Καρα-
µανλή- για την πραγµατική εικόνα. Έχουµε µάτια όλοι και βλέ-
πουµε και εσείς, και εγώ, και οι πολίτες, που µας παρακολουθούν
για το τι από αυτά που λέτε εσείς, τι από αυτά που λέµε εµείς
είναι η πραγµατικότητα. Κανείς δεν µπορεί να µπει ενδιάµεσος
στην αλήθεια της όρασης και της αντίληψης των πραγµάτων. 

Απαντήστε µου εσείς και µην το θέτετε σε µένα το ερώτηµα
από πού αποζηµιώθηκαν οι ανάδοχοι, οι κατασκευαστικές εται-
ρείες για όλες αυτές τις αποζηµιώσεις, που έχουν καταβληθεί
και σε τι βαθµό κινδυνεύουµε να το δούµε και στο µέλλον. 

Εν κατακλείδι εγώ εκείνο που θέλω να σας πω είναι ότι, επειδή
ακριβώς οι αριθµοί είναι συγκεκριµένοι, η αναγκαιότητα για την
υλοποίηση του έργου είναι συγκεκριµένη. Έχετε δώσει αντιφα-
τικές ερµηνείες και ηµεροµηνίες. Η κ. Μενδώνη µας είπε για το
2025, ο Πρωθυπουργός το 2023 και τέλος ο κ. Καραµανλής, αν
θυµάµαι καλά, έλεγε για φθινόπωρο του 2023. Ο κ. Μητσοτάκης
το πήγε τέλος του 2023 και η κ. Μενδώνη έχει µείνει στο 2025,
αλλά αυτό είναι ένα άλλο ζήτηµα. 

Διασφαλίσετε δύο πράγµατα: Τη διάφανη, δεοντολογική και
αποτελεσµατική διαχείριση του ταµείου, του αποθεµατικού -
όπως θέλετε να το πείτε, πείτε το- και επίσης την εξάντληση χρη-
µατοδοτικών εργαλείων που δεν θα επιβαρύνουν την τσέπη των
Ελλήνων πολιτών, τόσο απλά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Κύριε Γιαννούλη, επαναλαµβάνω µε όλο τον σεβασµό
στην κοινοβουλευτική σας παρουσία, είναι ταµειακά διαθέσιµα.
Είναι άλλο τα ταµειακά διαθέσιµα και άλλο είναι το αποθεµατικό.
Να µην κάνουµε µάθηµα εταιρικού δικαίου εδώ πέρα, δεν έχει
καµµία ουσία, αλλά είναι δύο διαφορετικά πράγµατα. Δεν έχουν
καµµία σχέση το ένα µε το άλλο. 

Μου είπατε για νούµερα και για αποζηµιώσεις. Μα, για τις απο-
ζηµιώσεις αυτές που ζητάτε για τις απορροφήσεις, να τα ζητή-
σετε από τους συναδέλφους σας. Τα ξέρουν, θα σας τα
απαντήσουν οι ίδιοι. Δεν χρειάζεται να σας τα απαντήσουµε
εµείς. 

Εµείς θα σας απαντήσουµε γι’ αυτά που κάναµε, για τους εί-
κοσι έναν µήνες. Γιατί επί είκοσι έναν µήνες είναι τα στοιχεία, που
µας έχετε καταθέσει για τα 920 εκατοµµύρια. Και εκεί θα δούµε
την πρόοδο που έχει γίνει στον Πειραιά. Εγώ θα σας αναφέρω
ανά έργο τι πρόοδος ακριβώς έχει γίνει και πού έχουν πάει όλα
αυτά τα χρήµατα. 

Είναι απλά τα ζητήµατα, κύριε Γιαννούλη. Ξέρετε όλα αυτά τα
θέµατα υπάρχουν στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», τα ξέρουν οι διαχειριστικές,
τα ξέρουν οι ευρωπαίοι εταίροι µας, είναι γνωστά. Η εταιρεία
είναι εντελώς ανοιχτή και να πάτε και εσείς ο ίδιος και να ζητή-
σετε οποιοδήποτε στοιχείο θέλετε. Και εµείς κατά τη διάρκεια
του κοινοβουλευτικού ελέγχου µε µεγάλη µας χαρά να σας απαν-
τήσουµε. 

Όπως πολύ σωστά σας είπα, από τα 920 εκατοµµύρια και
µέχρι 30-6-2021 για έργα χρησιµοποιήθηκαν 318 εκατοµµύρια.
Μπορώ να σας πω πού ακριβώς χρησιµοποιήθηκαν: Για το µετρό
στον Πειραιά 84,5 εκατοµµύρια, για το µετρό Θεσσαλονίκης, το
βασικό έργο, 190,23 εκατοµµύρια, για το µετρό Θεσσαλονίκης
στην Καλαµαριά 30 εκατοµµύρια και για το τραµ του Πειραιά
9,87. Για τα υπόλοιπα νούµερα, γιατί µένουν και άλλα, υπάρχουν
οι δευτερεύουσες βοηθητικές συµβάσεις 3,22 εκατοµµύρια. 

Ειδικά όµως για τις λοιπές δαπάνες πέρα αυτών των έργων
µπορώ να σας δώσω και επιπλέον στοιχεία, όπως ότι ο ΦΠΑ για
τα έργα από τη 1-10-2019 έως και 30-6-2021 ανήλθε περίπου στα
70 εκατοµµύρια, τόκοι και έξοδα της Ευρωπαϊκής Τράπεζας
Επενδύσεων περίπου 167 εκατοµµύρια, χρεολύσια που αφορούν
σε αποπληρωµή κεφαλαίων 168 εκατοµµύρια, τέλος µισθοδοσία
είναι τα 22,5 εκατοµµύρια και λειτουργικά έξοδα µε ΦΠΑ 7,35. 

Οφείλω βέβαια να σας πω ότι η «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ Α.Ε.» µέσα
σε αυτά τα νούµερα, τα 900 εκατοµµύρια, πρέπει να προσθέ-
σουµε και τα έσοδά της γιατί έχει κάποια έσοδα από την επι-
στροφή ΦΠΑ, από είσπραξη τόκων, από την είσπραξη δαπανών
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από δαπάνες COVID και από την εκµετάλλευση των πάρκινγκ.
Άρα αυτό το νούµερο είναι 95,78. 

Δεν έχουµε να κρύψουµε, κύριε Γιαννούλη, απολύτως τίποτα.
Τα έργα στη Θεσσαλονίκη προχωρούν, τα έργα στον Πειραιά
προχωρούν. Το καλοκαίρι του 2022 ο Πειραιάς θα µπορεί να συν-
δεθεί µε το αεροδρόµιο σε πενήντα λεπτά. 

Και τώρα, επειδή επανήλθατε και επαναφέρατε και τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µα, αυτά που είπαµε ήταν
η αλήθεια, κύριε Γιαννούλη. Κατ’ αρχάς ο συνάδελφος κ. Παπ-
πάς επικαλέστηκε ότι το µετρό θα ήταν έτοιµο το 2020. Εσείς,
ορθότερα νοµίζω, αλλά δυστυχώς ούτε αυτό ανταποκρίνεται
στην πραγµατικότητα, είπατε για το 2021. 

Η Κυβέρνηση λέει ότι η Θεσσαλονίκη θα έχει µετρό το 2023.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Η κ. Μενδώνη δεν είναι στην Κυβέρ-
νηση;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών):

Η κ. Μενδώνη είπε ξεκάθαρα ότι, αν µέχρι το 2025 δεν έχουν
τελειώσει και κλείσει τα πάντα, και χρηµατοοικονοµικά και λογι-
στικά το έργο, θα µας ζητήσει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή πίσω τα
χρήµατα. Δεν είπε ότι το έργο θα τελειώσει το 2025. Μη διαστρε-
βλώνετε, σας παρακαλώ, την πραγµατικότητα. Η κ. Μενδώνη
είναι µια πολύ έµπειρη πολιτικός, ξέρει πάρα πολύ καλά το έργο
και χάρη σε αυτήν θα προχωρήσει το µετρό της Θεσσαλονίκης
γιατί η δουλειά που γίνεται στην αρχαιολογία στη Θεσσαλονίκη
είναι πάρα πολύ σηµαντική. Οι θεσσαλονικείς θα έχουν και µετρό
και αρχαία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κύριε

Υπουργέ.
Προχωρούµε στη δεύτερη µε αριθµό 1082/22-9-2021 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Χαλκιδικής του Κινή-
µατος Αλλαγής κ. Απόστολου Πάνα προς τον Υπουργό Υποδο-
µών και Μεταφορών µε θέµα: «Αντιπληµµυρική θωράκιση της
Ολυµπιάδας Χαλκιδικής», στην οποία θα απαντήσει επίσης ο
Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Καραγιάννης.

Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, για πολλοστή φορά από το Βήµα αυτό τονίζω

τη µεγάλη ανάγκη της Χαλκιδικής σε υποδοµές, προκειµένου να
εξασφαλιστούν τα αυτονόητα στους πολίτες της και να στηριχθεί
περαιτέρω ο τουρισµός, η αγροτική οικονοµία και η συνολική κοι-
νωνική ανάπτυξη και πρόοδος της Χαλκιδικής.

Δεν θα µακρηγορήσω καθώς θεωρώ ότι είστε ήδη ενήµερος
για τα δύο έντονα καιρικά φαινόµενα, που έπληξαν την περιοχή
της Ολυµπιάδας στη Χαλκιδική τον Νοέµβριο του 2019. Από τις
πληµµύρες, που έγιναν στην περιοχή πολλές ιδιοκτησίες υπέστη-
σαν σηµαντικές καταστροφές, όπως επίσης και τεράστια τµή-
µατα του οδικού δικτύου της ευρύτερης περιοχής. 

Η κοινωνία και η τοπική κοινότητα της Ολυµπιάδας το έχουν
τονίσει, αλλά και εγώ µέσω πάµπολλων κοινοβουλευτικών παρεµ-
βάσεων έχω επισηµάνει επανειληµµένα πως οι απότοµες κλίσεις
των ρεµάτων είναι επικίνδυνες και σε επικείµενη πληµµύρα ενδέ-
χεται να χαθούν περαιτέρω περιουσίες, αλλά και η ζωή των κα-
τοίκων της Ολυµπιάδας και των γύρω περιοχών να µπει σε
µεγάλο κίνδυνο.

Η κατάσταση αυτή είναι γνωστή και στις αρµόδιες αρχές, ενώ
µέχρι σήµερα, κύριε Υπουργέ, οι πληγέντες δεν έχουν αποζηµιω-
θεί. Κατά τη διάρκεια των πληµµυρών βρέθηκαν εκεί αρµόδιες
υπηρεσίες και της περιφέρειας, αλλά και το Υπουργείο βρέθηκε
εκεί, αλλά δυστυχώς, µέχρι τώρα δεν έχουν προχωρήσει τα αν-
τιπληµµυρικά έργα τα οποία έπρεπε να γίνουν. 

Για τους παραπάνω λόγους, σας ερωτώ: Με ποιο συγκεκρι-
µένο χρονοδιάγραµµα θα ολοκληρωθούν οι διαδικασίες, ώστε η
Ολυµπιάδα Χαλκιδικής, επιτέλους, να αποκτήσει το αντιπληµµυ-
ρικό έργο που της αξίζει; 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κύριε συνά-

δελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Αξιότιµε κύριε Βουλευτά, διαβάζοντας την ερώτησή σας και
ετοιµάζοντας την απάντησή µου -σκέφθηκα– το αντιλαµβάνοµαι
ότι πολλές φορές οι αρµοδιότητες ανάµεσα στο ελληνικό κράτος
είναι δυσδιάκριτες. 

Στη συγκεκριµένη, όµως ερώτησή σας, επειδή εγώ έχω και µία
ιδιαίτερη ευαισθησία και εκείνη την ηµέρα των καταστροφών
ήµουν εκεί, µε τον τότε Γενικό Γραµµατέα Πολιτικής Προστασίας
-λίγη ώρα µόλις αφότου τελείωσε το πληµµυρικό φαινόµενο εί-
µασταν εκεί πέρα, το είδαµε, είδαµε τι ακριβώς έγινε- είµαστε σε
συνεχή επικοινωνία µε τον δήµαρχο και αντιµετωπίζουµε όλα τα
ζητήµατα που υπάρχουν. 

Οφείλω, όµως, να διευκρινίσω κάποια πράγµατα για να µην δη-
µιουργούνται παρεξηγήσεις και για να µην αναφέρονται µέσα λέ-
ξεις περί αδιαφορίας, γιατί, ουσιαστικά, δεν υπάρχει καµµία
αδιαφορία από την Κυβέρνησή µας σε όλα αυτά τα θέµατα. Εί-
µαστε πάνω από όλα τα ζητήµατα, τα παρακολουθούµε, δίνουµε
απαντήσεις και δίνουµε λύσεις.

Βέβαια, θα πρέπει να γνωρίζουµε ποιος είναι υπεύθυνος για
κάθε µία από τις ενέργειες, που απαιτούνται για την πρόληψη
αυτών των ακραίων καιρικών φαινοµένων, καθώς και για την απο-
κατάσταση των επιπτώσεων των καταστροφών σε υποδοµές και
κατοικίες. 

Εν όψει αυτών, λοιπόν, επιτρέψτε µου να σας αποσαφηνίσω
το εξής. Οι αρµοδιότητες που αφορούν τον σχεδιασµό, µελέτη,
κατασκευή και συντήρηση των αντιπληµµυρικών έργων, καθώς
και οι αρµοδιότητες που αφορούν τον καθαρισµό, την αστυνό-
µευση ρεµάτων και απαλλοτριωµένων χώρων πλησίον των ρεµά-
των, ασκούνται αποκλειστικά από τις οικείες περιφέρειες. Τα
αντιπληµµυρικά έργα που εκτελούνται στην ορεινή κήτη των υδα-
τορεµάτων, όπως είναι τα έργα ορεινής υδρονοµίας, τα µικρά
ξυλοφράγµατα και τα µικρά δασοτεχνικά έργα, υπάγονται στις
αρµοδιότητες της Δασικής Υπηρεσίας, η οποία µέχρι πριν από
λίγες ηµέρες ήταν υπό την αποκεντρωµένη διοίκηση και πλέον
είναι υπηρεσία του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας.

Αυτά όλα που σας αναφέρω, αξιότιµε κύριε Βουλευτά, αναφέ-
ρονται και στο έγγραφο της Πολιτικής Προστασίας, που είναι
αναρτηµένο στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» για την αντιµετώπιση κινδύνων από
την εκδήλωση πληµµυρικών φαινοµένων. Η αρµοδιότητα του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών σε ό,τι αφορά τον τοµέα
των αντιπληµµυρικών και εγγειοβελτιωτικών έργων, αφορά µόνο
µία και µοναδική κατηγορία, αυτά τα έργα που χαρακτηρίζει ο
Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών ως ειδικά και εθνικού επι-
πέδου αντιπληµµυρικά έργα και από αυτά εξαιρούνται η συντή-
ρηση και ο καθαρισµός υδατορεµάτων.

Άρα νοµίζω, ότι έως έναν βαθµό σας περιέγραψα τις αρµοδιό-
τητές µας και µε πολύ µεγάλη µου χαρά να σας πω στη δευτε-
ρολογία µου, τι ακριβώς έχουµε κάνει, για τον δήµο που
αναφέρεστε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Υπουργέ. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να πω, ότι δεν

αναφέρθηκα ποτέ στη λέξη αδιαφορία. Είναι κάτι για το οποίο
είµαι ιδιαίτερα προσεκτικός και, αν µη τι άλλο, είπα ότι από την
πρώτη στιγµή επισκεφθήκατε την περιοχή.

Όµως, θα πρέπει να αντιληφθούµε, καθώς υπάρχει µία σύγ-
χυση αρµοδιοτήτων, ότι εγώ από την πρώτη στιγµή απέστειλα
επιστολή στην Περιφέρεια Κεντρικής Μακεδονίας για να προχω-
ρήσει στη συγκεκριµένη διαδικασία, αλλά, ουδέποτε πήραµε την
απάντηση, που επιθυµούσαµε και όταν βρισκόµαστε µπροστά σε
έναν πολύ ιδιαίτερο και δύσκολο χειµώνα, όπου αντιλαµβάνεσθε
όλοι ότι η κλιµατική αλλαγή έχει επιφέρει τεράστιες αλλαγές,
υπάρχει µεγάλος κίνδυνος να αντιµετωπίσουµε τέτοια φαινόµενα
και µέσα από αυτά τα φαινόµενα να έχουµε αποτελέσµατα τα
οποία θα ακουµπήσουν την ίδια στιγµή και την κεντρική εξουσία. 

Θέλω να σας πω ότι τις πληγείσες περιοχές τις είχα επισκεφθεί
και εγώ ο ίδιος ως επικεφαλής του κλιµακίου του Κινήµατος Αλ-
λαγής και ιδίοις όµµασι είδα το µέγεθος των καταστροφών.
Υπήρχαν απελπιστικές εικόνες και φαινόταν ότι µέχρι τότε
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υπήρχε µία πρόχειρη αποκατάσταση των προηγούµενων ζηµιών
και επιφανειακή αντιµετώπιση του προβλήµατος. 

Το ζήτηµα, λοιπόν, είναι από εδώ και πέρα τι µέλει γενέσθαι
για το συγκεκριµένο θέµα, γιατί είναι ένα θέµα, το οποίο απασχο-
λεί έντονα τους κατοίκους της Ολυµπιάδας, της Χαλκιδικής, ένα
µέρος που έχει και µεταλλευτική δραστηριότητα, αλλά στηρίζε-
ται και στον τουρισµό, έχουν γίνει πάρα πολλές ενέργειες από
τον πρόεδρο του τοπικού συµβουλίου, από τη δηµοτική αρχή και
προφανώς κάποια πράγµατα δεν προχωρούν. Κι επειδή είµαστε
µπροστά και στο Ταµείο Ανάκαµψης, που από ό,τι φαίνεται θα
είναι ένα εργαλείο, το οποίο µπορούµε να χρησιµοποιήσουµε στη
χρηµατοδότηση τέτοιων αντιπληµµυρικών έργων κοκ., νοµίζω ότι
και το Υπουργείο σε συνεργασία µε την περιφέρεια, παρ’ όλο
που µπορεί οι αρµοδιότητες να συγχέονται σε κάποιο επίπεδο,
µπορεί να επιταχύνει µε τη δική του συµβολή όλες τις διαδικα-
σίες. Πρέπει, δηλαδή, να ξεπεράσουµε την επικείµενη γραφει-
οκρατία. Γι’ αυτό είµαστε εδώ, όταν κάποιοι κωλυσιεργούν, να
ιεραρχούµε τα ζητήµατα, να ιεραρχούµε τα προβλήµατα τα
οποία υπάρχουν, γιατί µέσα από τα προβλήµατα υπάρχουν και
περιουσίες, υπάρχουν και ανθρώπινες ζωές, που όπως σας είπα
και πιο πριν, αυτές οι περιουσίες από το 2019 -και από αυτό το
Βήµα έχοντας κάνει επίκαιρη ερώτηση- ακόµη δεν έχουν αποζη-
µιωθεί.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Ο κύριος Υφυπουργός έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Κυρία Πρόεδρε, κύριε Βουλευτά, µε την Περιφέρεια
Κεντρικής Μακεδονίας είµαστε σε µια διαρκή επαφή και από την
πρώτη στιγµή ήταν εκεί και ο Περιφερειάρχης, ο κ. Τζιτζικώστας,
ο οποίος µάλιστα από ό,τι είδαµε και το επόµενο διάστηµα, φρόν-
τισε να γίνουν και οι εκκαθαρισµοί των απαραίτητων υδατορεµά-
των, που υπάρχουν εκεί, και η διευθέτησή τους και νοµίζω ότι η

περιφέρεια είναι πάνω από αυτά τα ζητήµατα και γνωρίζει την
κρισιµότητα της περιοχής της Ολυµπιάδος και αυτό είναι πάρα
πολύ σηµαντικό, όπως σηµαντικό είναι και το ενδιαφέρον που
δείχνει ο δήµαρχος της περιοχής, ώστε να προάγει τα συµφέ-
ροντα και να προχωρήσει έργα. 

Έχουµε έρθει πολλές φορές σε επαφή µαζί του, πολλές φορές
µας έχει ζητήσει και µας έχει υποβάλλει αιτήµατα. Ήδη, µας έχει
υποβάλλει ένα αίτηµα για 1,7 εκατοµµύρια ευρώ, το οποίο ήδη
το κάναµε αποδεκτό και είναι πολιτική απόφασή µας να το προ-
χωρήσουµε, αλλά δεν µένουµε µόνο εκεί σε ό,τι αφορά τη συγ-
κεκριµένη περιοχή. Ήδη έχουµε πιστώσει 597.000 για την
αποκατάσταση τεχνικών έργων για την αναβάθµιση του αστικού
περιβάλλοντος του δηµοτικού καταστήµατος στην Ιερισσό, προ-
κειµένου να γίνουν κάποια αντιπληµµυρικά έργα στην περιοχή
και µπορώ αυτή την απόφαση να σας την δώσω, καθώς και µε
απόφαση, που υπογράψαµε πριν από λίγες ηµέρες, εγκρίθηκε η
δέσµευση ποσού άνω των 120.000 περίπου προς τον Δήµο Αρι-
στοτέλη, για την αποκατάσταση ζηµιών δικτύου αποχέτευσης οµ-
βρίων στις Κοινότητες Αρναίας και Παλαιοχωρίου. 

Είµαστε δίπλα στην περιοχή, αντιλαµβανόµαστε τα ζητήµατα
που έχει εκείνη η περιοχή και είµαστε ανοικτοί σε οποιαδήποτε
συνεργασία και µε εσάς και µε τους αρµοδίους, τον δήµαρχο και
τον περιφερειάρχη, ώστε όπου µπορεί, η τεχνογνωσία του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών και οι Υπηρεσίες του να
σας βοηθήσουν.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων.
Θα γίνει µια ολιγόλεπτη διακοπή, για να µπούµε στην ηµερήσια

διάταξη.
(ΔΙΑΚΟΠΗ)



(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση
της από 26-7-2021 τροποποίησης και αντικατάστασης της από
3-6-2019 επιµέρους Σύµβασης Δωρεάς για το Έργο VI από 6-9-
18 Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος “Κοινωφελές
Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρχος” και του Ελληνικού Δηµοσίου για
την ενίσχυση και αναβάθµιση των υποδοµών στον τοµέα της
υγείας και των παραρτηµάτων της και άλλες επείγουσες διατά-
ξεις για την αντιµετώπιση της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-
19». 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση της
23ης Σεπτεµβρίου 2021 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συ-
νεδρίαση ενιαία επί της αρχής, επί των άρθρων και των τροπο-
λογιών. Ως προς την οργάνωση της συζήτησης προτείνεται µε
φυσική παρουσία να συµµετέχουν οι εισηγητές, οι ειδικοί αγο-
ρητές και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, ένας κύκλος κατά
προτεραιότητα που θα περιλαµβάνει έναν οµιλητή από κάθε Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα και ένας δωδεκαµελής κύκλος οµιλητών µε
την εξής αναλογία: πέντε από τη Νέα Δηµοκρατία, τρεις από τον
ΣΥΡΙΖΑ και ένας συνάδελφος από κάθε ένα από τα υπόλοιπα
κόµµατα. Με υπηρεσία τηλεδιάσκεψης -πλατφόρµα Webex- και
µε φυσική παρουσία προτείνεται επίσης ένας δωδεκαµελής κύ-
κλος οµιλητών µε την ίδια ως άνω αναλογία. Τα ονόµατα των οµι-
λητών έχουν ήδη οριστεί από τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες µε
σχετικές επιστολές. 

Πλην των δύο υπουργικών τροπολογιών, που είναι του Υπουρ-
γείου Υγείας και είναι εδώ και οι δύο Υπουργοί, έχουν ειδοποι-
ηθεί για τις υπόλοιπες τρεις τροπολογίες εγκαίρως να προσέλθει
όποιος Υπουργός θα τις υπερασπιστεί και θα τις παρουσιάσει.
Επί της βασικής εισήγησης νοµίζω ότι δεν υπάρχει αντίρρηση.
Εποµένως, µπορούµε να ξεκινήσουµε. 

Καλείται στο Βήµα ο γενικός εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Νεοκλής Κρητικός. 

ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς να

πούµε καλό µήνα. 
Μετά από τρεις συνεδριάσεις στην Επιτροπή Κοινωνικών Υπο-

θέσεων προχωράµε σήµερα στην Ολοµέλεια της Βουλής στη συ-
ζήτηση του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας µε τίτλο:
«Κύρωση της από 26-7-2021 τροποποίησης και αντικατάστασης
της από 3-6-2019 επιµέρους Σύµβασης Δωρεάς για το Έργο VI
από 6-9-18 Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος Κοινωφε-
λές “Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρχος” και του Ελληνικού Δηµοσίου
για την ενίσχυση και αναβάθµιση των υποδοµών στον τοµέα της
υγείας και των παραρτηµάτων της και άλλες επείγουσες διατά-
ξεις για την αντιµετώπιση της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-
19». 

Το νοµοσχέδιο χωρίζεται σε δύο µέρη. Για το πρώτο µέρος νο-
µίζω ότι συµφωνήσαµε όλοι ότι η σχέση και η συνεργασία µε το
Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» µόνο θετικά αποτελέσµατα φέρνει
και τυχόν τροποποιήσεις κρίνονται πάντοτε υπό τις συνθήκες
στις οποίες βρισκόµαστε και πάντα σε συνεννόηση µε τον δω-
ρητή. Η αρχική τροποποίηση της σύµβασης για τη δηµιουργία
µονάδων παραγωγής ραδιοφαρµάκων αποφασίστηκε υπό τις
συνθήκες που αντιµετωπίσαµε στο πρώιµο στάδιο της πανδη-
µίας, καθώς ελήφθησαν υπ’ όψιν η εξαιρετική δυσκολία δηµιουρ-
γίας των µονάδων παραγωγής ραδιοφαρµάκων µέσω της
έκδοσης ειδικών αδειών και αντίστοιχα, ιδιαίτερα η οικονοµική
τιµή αγοράς φαρµάκου. 

Υπό εκείνες, λοιπόν, συνθήκες τις οποίες κρίνουµε µέσα από
το πρίσµα της κρίσης και λαµβάνοντας υπ’ όψιν τη σχέση κό-
στους-οφέλους, κρίθηκε επωφελέστερο για το ελληνικό κράτος
να περιοριστεί η σύµβαση µόνο στην προµήθεια του ειδικού ια-
τρικού εξοπλισµού PET/CT µε πενταετή εγγύηση συντήρησης.

Σήµερα, όµως, και µετά από ενδελεχείς συζητήσεις και διαβου-
λεύσεις πάλι µεταξύ του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» και του
ελληνικού δηµοσίου και ύστερα από αξιολόγηση της πορείας του
έργου αµφότερες οι πλευρές έκριναν πως η αρχική δέσµευση
του ελληνικού δηµοσίου να εκπονήσει όλες τις απαραίτητες τε-
χνικές ενέργειες µέσω της εταιρείας «ΚΤΙΡΙΑΚΕΣ ΥΠΟΔΟΜΕΣ»
θα επέφερε χρονικές καθυστερήσεις στην ολοκλήρωση του
έργου. 

Έτσι µε την υπ’ αριθµόν 1256 από 31-12-2020 απόφαση του
πρώην Αναπληρωτή Υπουργού Υγείας αποφασίστηκε για λόγους
καλύτερης εξυπηρέτησης εκτέλεσης του έργου ο προµηθευτής
να αναλάβει την ολοκλήρωση των µελετών, την κατασκευή ολο-
κλήρωση των επιµέρους χώρων και την εγκατάσταση των µηχα-
νηµάτων. Το κόστος εξισορροπήθηκε µε µείωση της εγγύησης
συντήρησης από τα πέντε στα δύο έτη, ενώ παράλληλα ορίστηκε
η ΚΤΥΠ ως υπεύθυνη για τον συντονισµό του τεχνικού προγράµ-
µατος εκ µέρους του ελληνικού δηµοσίου, έτσι ώστε σε συνερ-
γασία µε το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» και τον ανάδοχο
προµηθευτή να βοηθά στην επίλυση διαδικαστικών και αδειοδο-
τικών θεµάτων. 

Η συνολική δαπάνη ολοκλήρωσης του Έργου VI υπολογίζεται
στο ποσό των 7.250.000 ευρώ. Η δωρεά θα ολοκληρωθεί και θα
παραδοθεί σύµφωνα µε το επικαιροποιηµένο χρονοδιάγραµµα
του έργου τον Φεβρουάριο του 2022.

Έρχοµαι τώρα στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου το οποίο
περιέχει ανανέωση συµβάσεων και διατάξεις οι οποίες σχετίζον-
ται µε τις έκτακτες συνθήκες, που αντιµετωπίσαµε και αντιµετω-
πίζουµε λόγω πανδηµίας, όπως επίσης και διατάξεις για την
επίτευξη µεγαλύτερου ποσοστού εµβολιασµών σε ευαίσθητες
κοινωνικές οµάδες οι οποίοι δεν έχουν εύκολη πρόσβαση στα
κέντρα εµβολιασµού, ούτε έχουν τη δυνατότητα να δηλώσουν
αίτηση µέσα από την ηλεκτρονική πλατφόρµα. 

Αναφέρω επιγραµµατικά, όπως και χθες, ορισµένες παρατά-
σεις που προβλέπονται µέχρι τέλος του έτους: Οι συµβάσεις ερ-
γασίας του προσωπικού ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου
διαφόρων ειδικοτήτων, που υπηρετεί στην κεντρική υπηρεσία
του Υπουργείου Υγείας. Οι συµβάσεις εργασίας ορισµένου χρό-
νου των ιατρών του ΕΟΔΥ που έχουν τοποθετηθεί. Οι συµβάσεις
εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου του ΕΟΔΥ για
υπηρεσίες φύλαξης και καθαριότητας, εστίασης και σίτισης.

Η ανάθεση υπηρεσιών από τον ΕΟΔΥ για την εξέταση δειγµά-
των από ιδιωτικούς παρόχους. Η ισχύς της ρύθµισης για την
πρόσληψη ιατρικού νοσηλευτικού και λοιπού βοηθητικού προ-
σωπικού του ΕΟΔΥ. Η ισχύς διάθεσης ιατρικού προσωπικού
ΕΟΔΥ σε µονάδες ειδικών λοιµώξεων του ΕΣΥ. Η διενέργεια
rapid test και της υποχρέωσης ηλεκτρονικής καταγραφής στο
Εθνικό Μητρώο Ασθενών COVID-19. Η ισχύς της διαδικασίας
αποστολής φαρµάκων σε ασθενείς και ευπαθείς οµάδες οι
οποίες βρίσκονται σε περιορισµό. Η ισχύς των υφιστάµενων συµ-
βάσεων των οικογενειακών ιατρών και των ασκούντων καθήκοντα
οικογενειακού ιδιωτών ιατρών. Η µετατροπή χρήσης κλινών σε
ΜΕΘ και ΜΑΘ. Η αναγκαστική διάθεση χώρων στο δηµόσιο για
την προστασία της δηµόσιας υγείας. 

Επίσης, παρατείνεται η σύναψη συµβάσεων για την ενίσχυση
των δοµών της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. Ακόµα, συνε-
χίζεται η δυνατότητα αποδοχής δωρεών από ιδιώτες και πάσης
φύσεως νοµικά πρόσωπα προς τον ΕΟΔΥ, µια πρακτική η οποία
είχε µόνο θετικά αποτελέσµατα να επιδείξει.

Τελευταία αναφέρω την παράταση της υγειονοµικής κάλυψης
ανασφάλιστων και ευάλωτων κοινωνικών οµάδων που χρήζουν
νοσηλείας ανεξαρτήτως της ασθένειάς τους, καλύψεις οι οποίες
θεσµοθετήθηκαν µε τους ν.4368/2016 και ν.4753/2020. Στη συ-
νέχεια και ειδικά στο κεφάλαιο Δ’ του δευτέρου µέρους και συγ-
κεκριµένα στα άρθρα 30 έως 34 περιέχονται διατάξεις για τη
µεγαλύτερη δυνατή εµβολιαστική κάλυψη ευάλωτων κοινωνικών
οµάδων από την κοινωνία των πολιτών, κυρίως πολιτών τρίτων
χωρών ή ανιθαγενών.

Με τις προτεινόµενες διατάξεις τροποποιείται το νοµοθετικό
πλαίσιο, έτσι ώστε να συµπεριληφθούν και άλλες διοικητικές
δοµές πέραν των ΚΕΠ για την έκδοση και χορήγηση προσωρινού
ΑΜΚΑ ή ψηφιακού πιστοποιητικού COVID-19 σε ειδικές κατηγο-
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ρίες δικαιούχων. Η ρύθµιση κρίνεται απαραίτητη, καθώς θέλουµε
να παρασχεθεί η µέγιστη ευελιξία στη χορήγηση προσωρινού
ΑΜΚΑ ή του πιστοποιητικού εµβολιασµού, κυρίως σε ευάλωτες
κοινωνικές οµάδες οι οποίες δεν έχουν τη δυνατότητα να προ-
σέρχονται αυτοπροσώπως στα ΚΕΠ για να λάβουν τα σχετικά έγ-
γραφα και δεν διαθέτουν τις απαραίτητες ψηφιακές δεξιότητες
για να αιτηθούν ηλεκτρονικά την έκδοσή του.

Επίσης, είναι αναγκαία επιτέλους η αποσυµφόρηση των ΚΕΠ
τα οποία είναι µέχρι σήµερα οι µοναδικές φυσικές διοικητικές
δοµές χορήγησης προσωρινού ΑΜΚΑ ή ψηφιακού πιστοποιητι-
κού COVID-19. Δίνουµε πλέον έτσι τη δυνατότητα της ανωτέρω
χορήγησης σε ένα συγκεκριµένο κύκλο διοικητικών δοµών, οι
οποίες εξυπηρετούν διάφορες κοινωνικές οµάδες και καλύπτουν
διάφορους τοµείς της δηµόσιας δράσης.

Πέραν αυτών δίνεται η δυνατότητα έκδοσης ψηφιακού πιστο-
ποιητικού εµβολιασµού στην Υπηρεσία Υποδοχής και Ταυτοποί-
ησης, δηλαδή, στα καταστήµατα και στα προαναχωρησιακά
κέντρα. Επιπρόσθετα δίνεται η δυνατότητα σε µη κυβερνητικές
οργανώσεις, φορείς της Κοινωνίας των Πολιτών και οργανώσεις
µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα, όπως επίσης και στα δηµοτικά ια-
τρεία να συµµετέχουν στο επιχειρησιακό σχέδιο εµβολιασµού. 

Σκοπός της συγκεκριµένης ρύθµισης είναι η προσέλκυση ευά-
λωτων κοινωνικών οµάδων που δεν προσεγγίζουν εύκολα το σύ-
στηµα υγείας, όπως είναι οι άστεγοι, οι παράτυποι µετανάστες,
ενώ αντίθετα επισκέπτονται ευκολότερα τα ιατρεία των ΜΚΟ και
των δήµων.

Παράλληλα η εµπλοκή της τοπικής αυτοδιοίκησης και της Κοι-
νωνίας των Πολιτών στην εµβολιαστική διαδικασία προκρίνεται
ως καλή πρακτική από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και είναι ιδιαί-
τερα αποτελεσµατική στην προσέλκυση ευάλωτων πληθυσµών.

Τέλος, στα άρθρα 35 έως 37 περιέχονται λοιπές διατάξεις για
συµβάσεις καθαριότητας, απολύµανσης σχετιζόµενες µε το
Υπουργείο Παιδείας, όπως επίσης ρυθµίσεις για την αντιµετώ-
πιση σε συγκεκριµένο νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, ενώ
το προτελευταίο άρθρο περιέχει την παράταση ισχύος ρύθµισης
των προϋποθέσεων διάθεσης προϊόντων δειγµατισµού.

Παράλληλα µε το σχέδιο νόµου έχουν κατατεθεί οι τροπολο-
γίες που θα αναλυθούν όµως στη συνέχεια από τους αρµόδιους
Υπουργούς και συνοπτικά περιέχουν την ανανέωση συµβάσεων
του επικουρικού προσωπικού, τις ρυθµίσεις για την καταβολή
του ΕΝΦΙΑ, την αύξηση του ορίου για τις γονικές παροχές, την
ενίσχυση των νοικοκυριών και την απορρόφηση της αύξησης του
ρεύµατος και µια σειρά από άλλες ευεργετικές ρυθµίσεις σχετι-
κές µε την κινητροδότηση των συµπολιτών µας να εµβολιαστούν
για να χτίσουµε την τεχνητή µας ανοσία.

Βασικά στοιχεία και πολιτικά µηνύµατα, κυρίες και κύριοι, από
αυτήν τη νοµοθετική πρωτοβουλία είναι: Πρώτον, η ανανέωση
όλων των συµβάσεων επικουρικού προσωπικού µέχρι τις 31 Μαρ-
τίου του 2022 όλων των κλάδων ιατρικού, νοσηλευτικού και
πάσης φύσεως λοιπού προσωπικού των νοσοκοµείων του ΕΣΥ,
των δοµών πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας και των εποπτευο-
µένων φορέων του Υπουργείου Υγείας, των στρατιωτικών νοσο-
κοµείων, του «ΝΙΜΤΣ» και των πανεπιστηµιακών νοσοκοµείων.
Αυτό δείχνει ότι η Κυβέρνηση δεν θέλει να χάσει άλλο πολύτιµο
χρόνο από πιθανό εκτροχιασµό στο πλήθος των κρουσµάτων και
προς τούτο συνεχίζει να στηρίζει έµπρακτα το σύστηµα υγείας.

Δεύτερον, οι παρατάσεις των συµβάσεων βοηθούν στην καλή
διαχείριση της πανδηµίας, καθώς η οικονοµία και οι πολίτες δεν
αντέχουν άλλο περιορισµό της κινητικότητας και της οικονοµικής
δραστηριότητας. Επίσης, η σωστή διαχείριση θα δώσει τον απα-
ραίτητο χρόνο στην πολιτική ηγεσία να ασχοληθεί και µε άλλα
σοβαρά ζητήµατα που σχετίζονται µε την εξωτερική πολιτική και
τις απειλές που εκτοξεύονται διαρκώς από την γείτονα χώρα
Τουρκία.

Τρίτον, οι παρατάσεις των συµβάσεων που σχετίζονται µε τη
διαχείριση της πανδηµίας συµπλέουν µε το Σύνταγµα και ο τρό-
πος νοµοθέτησής τους µέσω ενός νέου σχεδίου νόµου είναι ο
πιο ενδεδειγµένος τρόπος.

Τέταρτον, ο εµβολιασµός των ευάλωτων κοινωνικών οµάδων
και ιδιαίτερα των παράτυπων µεταναστών είναι ένα στοίχηµα της
Κυβέρνησης, έτσι ώστε εστίες υπερµετάδοσης να εντοπιστούν

και να προβλεφθούν προτού η εξάπλωση του ιού ακυρώσει οποι-
αδήποτε προληπτική πρακτική.

Πέµπτον, στο πλαίσιο της συνεργασίας και του διακοµµατικού
διαλόγου είναι δυνατός ο εντοπισµός κοινών πολιτικών και ση-
µείων σύγκλισης, µιας και στο τέλος αυτούς που υπηρετούµε και
εµείς και εσείς είναι οι πολίτες και η εξέλιξη της κοινωνικής ζωής.

Συνολικά είναι ένα νοµοσχέδιο που επιδιώκει να προλάβει κρί-
σεις, να δώσει τη δυνατότητα σε ευάλωτες κοινωνικές οµάδες
να προστατευτούν και να προστατέψουν το κοινωνικό σύνολο,
να ενισχύσει την προσπάθεια εξόδου της χώρας µας από την
πανδηµία.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι µέσα από τις αντιθέσεις µας και τις συγ-
κλίσεις µας µπορούµε και να βελτιώνουµε νοµοθετικές πρωτο-
βουλίες και να γίνουµε αρωγοί της κοινής προσπάθειας της
συντριπτικής πλειοψηφίας των πολιτικών δυνάµεων, να κερδί-
σουµε τελικά αυτόν τον αόρατο εχθρό.

Σας καλώ, λοιπόν, να στηρίξετε και να υπερψηφίσετε το παρόν
σχέδιο νόµου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η συ-
νάδελφος, γενική εισηγήτρια από τον ΣΥΡΙΖΑ, κ. Θεοδώρα Αυ-
γέρη.

ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα

ήθελα πρώτα να αναφερθώ στα έκτροπα των τελευταίων ηµερών
από χρυσαυγίτες νεοναζί σε σχολεία λαϊκών γειτονιών της Θεσ-
σαλονίκης. Ύστερα και από τις δηµόσιες τοποθετήσεις του Υφυ-
πουργού Παιδείας νοµίζω ότι καταλάβαµε πολλά.

Κατ’ αρχάς συνειδητοποιήσαµε πόσο εξαρτηµένη είναι η Νέα
Δηµοκρατία του κ. Μητσοτάκη από την ακροδεξιά. Είναι τόσο
εξαρτηµένη που τα στελέχη της δεν τολµούν να πουν τα πράγ-
µατα µε το όνοµά τους όταν αντικρίζουν από τηλεοράσεως τη
φασιστική βία.

Δεν τολµάτε, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι της
Πλειοψηφίας, να καταδικάσετε τις πράξεις φασιστικών οµάδων
οπαδών της Χρυσής Αυγής που προσπαθούν να στήσουν ξανά
τους πυρήνες τους στις λαϊκές γειτονιές.

Φασιστοειδή χρησιµοποιούν σχολικές εγκαταστάσεις για να
κάνουν καταδροµικές επιθέσεις, να τραµπουκίζουν και να ξυλο-
κοπούν µαθητές, φοιτητές και όσους διαδηλώνουν κατά του φα-
σισµού. Φωνάζουν υπέρ της Χρυσής Αυγής και µετέρχονται έναν
πρωτόγνωρο αντικοµµουνισµό άλλων εποχών. Μπροστάρηδες
της εγχώριας ακροδεξιάς, η οποία εσχάτως αναβαθµίστηκε στο
αντιεµβολιαστικό κίνηµα, έχουν δώσει διαπιστευτήρια όλα αυτά
τα τελευταία χρόνια µε το µίσος προς πρόσφυγες, µετανάστες
και απόκληρους της κοινωνίας. 

Όµως, τι να πείτε αφού αυτήν την ακροδεξιά την ερωτευτή-
κατε προεκλογικά και τώρα την τρέφετε µέσα στον κόρφο σας;
Και πώς τώρα να της πείτε αυτής της ακροδεξιάς να µην εµφα-
νίζεται έτσι αφτιασίδωτη και να µην στοχοποιεί φοιτητές, µαθη-
τές µέχρι και νήπια µε λίστες προγραφής;

Αναγκάζονται βέβαια κάποιοι στριµωγµένοι Υπουργοί σας, που
κάνουν τα στραβά µάτια, να καταδικάσουν δήθεν τους φασίστες,
σπεύδοντας ταυτόχρονα να καταδικάσουν και τους αντιφασίστες
µην τυχόν και παρεξηγηθούν από τους πρώτους, τους φασίστες. 

Με αυτή σας την στάση, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας, διαπράττετε ένα ιστορικό εγκληµατικό λάθος. Έναν χρόνο
µετά την οριστική καταδίκη της Χρυσής Αυγής αφήνετε την εγ-
κληµατική οργάνωση να φυτεύει τον σπόρο της στις σχολικές
αυλές. Και για να το συνδυάσουµε µε το νοµοσχέδιο που συζη-
τάµε σήµερα στην Ολοµέλεια, χέρι-χέρι η Νέα Δηµοκρατία µε
τους ακροδεξιούς στην κοινωνία, χέρι-χέρι η Νέα Δηµοκρατία µε
τους κρατικοδίαιτους ιδιώτες στην οικονοµία. Τίποτα από αυτά
δεν είναι υγιές. Τίποτα από αυτά δεν προσιδιάζει σε ένα υγιές
κοινωνικό κράτος, αλλά αυτό το κοινωνικό κράτος είναι που βά-
ζετε στο στόχαστρο, που θέλετε να το ξεπαστρέψετε.

Κι όταν οι δηµοκρατικοί πολίτες, ο προοδευτικός κόσµος
σπεύδει να υπερασπιστεί αυτό το κοινωνικό κράτος, τα δηµόσια
νοσοκοµεία, τα δηµόσια σχολεία, το δικαίωµα των πολιτών χωρίς
διακρίσεις στο κοινωνικό κράτος, τότε εµφανίζονται οι κουκου-
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λοφόροι, τα παιδιά µε τα µαύρα ρούχα και ταυτόχρονα ενεργο-
ποιούνται τα αντιαριστερά ανακλαστικά.

Κύριε Υπουργέ, σας το είπαµε και στη συζήτηση στην επι-
τροπή, το επαναλαµβάνουµε και τώρα στην Ολοµέλεια, ότι είναι
εµφανές ότι επισπεύδετε και µεθοδεύετε την ολοκληρωτική πα-
ράδοση του δηµόσιου Εθνικού Συστήµατος Υγείας στους ιδιώ-
τες. Και εσείς όχι µόνο δεν το αρνηθήκατε, αλλά ξεκάθαρα µας
είπατε πόσο σας γοητεύει το µοντέλο των ΣΔΙΤ. Το να είναι ιδιω-
τικό το Εθνικό Σύστηµα Υγείας και µε τα δείγµατα γραφής που
ήδη έχετε δώσει, αποδεικνύεστε απόλυτα πιστός σε αυτό το
δόγµα. Πλήρης ιδιωτικοποίηση των πάντων. 

Η πανδηµία στο πρώτο κύµα της έβαλε απότοµο φρένο στα
σχέδιά σας, αλλά τώρα εν µέσω του τέταρτου και σφοδρότατου
κύµατος ξαναπροσπαθείτε να µπείτε στον κόλπο που αφήσατε
ηµιτελές τον Φεβρουάριο του 2020, να ξεκάνετε το δηµόσιο ΕΣΥ.

Προφανώς οι κοινοβουλευτικές διαδικασίες δεν αποτελούν για
σας εµπόδιο. Αποδεικνύετε διαρκώς την έφεσή σας στις αντικοι-
νοβουλευτικές και αντιθεσµικές διαδικασίες. Στην επί της αρχής
συζήτηση του νοµοσχεδίου ακόµα κι εσείς ο ίδιος το παραδεχ-
θήκατε ότι δεν είναι σοβαρή κοινοβουλευτική διαδικασία να έρ-
χεται ένα νοµοσχέδιο ξηµερώµατα Σαββάτου και να συζητείται
Δευτέρα πρωί στην επιτροπή. 

Σήµερα βλέπουµε ότι στο νοµοσχέδιο ενσωµατώνονται πλή-
θος τροπολογιών που δεν είναι καν αρµοδιότητας του Υπουρ-
γείου Υγείας. Είναι σοβαρά και πολύ σηµαντικά ζητήµατα της
οικονοµίας, της ενέργειας τα οποία θα έπρεπε να εισαχθούν µε
τη δέουσα κοινοβουλευτική διαδικασία και προσοχή και όχι την
τελευταία στιγµή. Δεν ξέρω αν έχετε την αίσθηση ότι µε αυτήν
την κακή νοµοθέτηση στήνετε παγίδα σε µας.

Να σας ξεκαθαρίσουµε ότι εµείς πάντα θα είµαστε έτοιµοι για
να συλλάβουµε τις κουτοπονηριές σας. Το ζήτηµα είναι όµως ότι
αυτές τις παγίδες τις στήνετε για να εγκλωβίζετε µια ολόκληρη
κοινωνία µέσα σε αδιέξοδα ακόµη και όταν πρόκειται για το
πλέον ευαίσθητο θέµα της δηµόσιας υγείας, της υγείας των αν-
θρώπων.

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, µε το καληµέρα κάθε
Υπουργού σας, η δηµόσια περιουσία χάνει την αξία της και ένας
πελάτης ιδιώτης κάπου χαµογελά. Αυτό γίνεται και µε το παρόν
νοµοσχέδιο που εισάγεται σήµερα στην Ολοµέλεια προς ψήφιση.
Διαβάζει κανείς τον τίτλο για τροποποίηση της σύµβασης δω-
ρεάς από το ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» και θα νοµίζει ότι η
δωρεά τελικά θα ενισχύσει τη δηµόσια υγεία και τις δοµές της.
Διαβάζει στον τίτλο για ενίσχυση και αναβάθµιση των υποδοµών
στον τοµέα της υγείας. Και θα νοµίζει κάποιος ότι φέρνετε κίνη-
τρα για τους νέους γιατρούς να πάνε να υπηρετήσουν σε ένα
ακριτικό νησί ή ότι στελεχώνετε τις µονάδες εντατικής θεραπείας
που στενάζουν µε νέο µόνιµο προσωπικό. 

Δυστυχώς όµως στο µόνο που παίρνει άριστα αυτή η κυβερ-
νητική πλειοψηφία είναι στους παραπειστικούς τίτλους. Γενικώς
το συνηθίζετε να µη λέτε τα πράγµατα µε το όνοµά τους και να
παραπλανάτε. Δεν λέτε, λοιπόν, ότι µετατρέπετε µία δωρεά που
δροµολογήθηκε από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ το 2018 από κοι-
νής ωφέλειας σε ιδιωτική. Δεν λέτε ότι αρνείστε να βάλετε τέλος
στην αισχροκέρδεια και τις υπερτιµολογήσεις των ραδιοφαρµά-
κων που τα πληρώνει ο ελληνικός λαός πέντε φορές πάνω από
άλλες ευρωπαϊκές χώρες. Δεν λέτε για ποιο λόγο αρνείστε τα
δηµόσια νοσοκοµεία να τα παράγουν. 

Δεν λέτε ότι αρχικά αυτή η σύµβαση επέτρεπε σε τέσσερα δη-
µόσια νοσοκοµεία να παράγουν τα ραδιοφάρµακα και ότι εσείς
µε το που γίνατε Κυβέρνηση τροποποιήσατε αυτή τη διάταξη.
Και δεν λέτε ότι την τροποποιήσατε για να συνεχίσει ανενόχλητο
το µονοπώλιο ενός ιδιώτη. Δεν λέτε ότι νοµοθετείτε στην υγεία
µε πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου εδώ και δύο χρόνια, µε τη
Βουλή λειτουργούσα στην Ολοµέλεια χωρίς την παρουσία των
Βουλευτών. 

Δεν λέτε ότι εδώ και δύο χρόνια απείχατε από κάθε είδους κοι-
νοβουλευτικό έλεγχο, ότι αρνείστε προκλητικά να απαντάτε στις
κοινοβουλευτικές ερωτήσεις πλην των ελαχίστων επίκαιρων ερω-
τήσεων και ότι εκατοντάδες κοινοβουλευτικές ερωτήσεις παρα-
µένουν αναπάντητες όπως αυτές για το έγκληµα πέρυσι τέτοιον
καιρό στη Θεσσαλονίκη. 

Δεν λέτε τίποτα για το έγκληµα της Θεσσαλονίκης πριν ένα
χρόνο, όπως δεν λέτε γιατί πάτε σε lockdown αφού τα κάνατε
όλα τόσο καλά. Δεν λέτε τίποτα για τους νεκρούς που φτάνουν
περίπου τους δεκαπέντε χιλιάδες, γι’ αυτούς που διασωληνώθη-
καν εκτός ΜΕΘ γιατί δεν υπήρχε κρεβάτι στην εντατική. Ούτε
λέτε επί δύο χρόνια ότι οι δηµόσιες συµβάσεις και προµήθειες
στα νοσοκοµεία γίνονται κατά παρέκκλιση όλων των κειµένων
διατάξεων, ούτε ότι η διασπάθιση δηµοσίου χρήµατος επί των
ηµερών σας είναι άνευ προηγουµένου, µιας και ποτέ άλλοτε µε
την προσκόµιση ενός απλού τιµολογίου δεν κέρδισαν τόσο λίγοι
τόσα πολλά. 

Ούτε λέτε ότι βγάζετε από τα νοσοκοµεία γιατρούς και νοση-
λευτές και βάζετε εργολάβους, ότι έχετε µετατρέψει τα δηµόσια
νοσοκοµεία σε νοσοκοµεία µιας νόσου και έχετε εξαντλήσει τα
όρια και τις δυνάµεις του υγειονοµικού προσωπικού που δου-
λεύει ακαταπόνητα µέσα στις πιο δύσκολες συνθήκες. 

Από την άλλη αφήνετε δεκάδες ΜΕΘ και ΜΑΦ αναξιοποίητες
ενώ την ίδια ώρα τα νοσοκοµεία είναι στο κόκκινο. Ούτε και για
τα µονοκλονικά φάρµακα λέτε κάτι. Ή µάλλον µέχρι τώρα δεν
λέγατε τίποτα για τα µονοκλονικά φάρµακα. Κι όχι µόνο δεν λέ-
γατε τίποτα, αλλά αντιµετωπίζατε ως γραφικούς όσους µιλούσαν
γι’ αυτά, την ώρα που άλλες χώρες τα αξιοποιούσαν και έσωζαν
ζωές. 

Δεν λέτε και τίποτε για το εµβολιαστικό σας πρόγραµµα που
έχει εκτροχιαστεί, ότι έχετε αποτύχει παταγωδώς σε κάθε στόχο
σας σε σχέση µε αυτό, αν και στις διατάξεις 31 και επόµενα υπο-
κρύπτεται µια µικρή οµολογία αποτυχίας. Μας το είπαν και οι φο-
ρείς κατά την ακρόασή τους, το παραδεχτήκατε κι εσείς ότι τα
ποσοστά του εµβολιασµού σε αυτές τις ευάλωτες οµάδες είναι
στα τάρταρα και ότι έρχεται πολύ καθυστερηµένα η εµπλοκή και
άλλων φορέων στο εµβολιαστικό πρόγραµµα, όπως για παρά-
δειγµα µη κυβερνητικών οργανώσεων, οργανώσεων πολιτών για
τον εµβολιασµό αυτών των ευάλωτων οµάδων. Και πάλι όµως το
κάνετε χωρίς τις αναγκαίες ασφαλιστικές δικλίδες χωρίς αυ-
στηρή επιστηµονική εποπτεία και επιτήρηση, σαν λύση ανάγκης
της τελευταίας στιγµής όταν έχετε αποτύχει σε όλα άλλα. Σας
το επισηµάναµε αυτό και το επισηµαίνουµε ξανά.

Τίποτα από όλα τα παραπάνω κατά συνέπεια δεν λέτε σ’ αυτές
τις τριάντα εφτά διατάξεις, σ’ αυτά τα τριάντα εφτά άρθρα που
απλά προστίθενται στο δεύτερο µέρος ενός νοµοσχεδίου, µιας
σύµβασης δωρεάς που αλλιώς ξεκίνησε, κύριε Πλεύρη και αλλού
την πάτε.

Για την ακρίβεια δεν κάνετε τίποτα ουσιαστικά µε τις διατάξεις
που έρχονται για να καταφέρει το δηµόσιο ΕΣΥ να αντέξει την
πανδηµία, να αναδιατάξει τις δυνάµεις του, να ενισχυθεί και να
επεκταθεί. Όλη η κοινωνία την περίοδο της πανδηµίας συνειδη-
τοποίησε την ανάγκη για τη θωράκισή του και την ενίσχυση του
δηµόσιου ΕΣΥ. 

Η Κυβέρνηση, αντίθετα, αφού το έστυψε, το ξεζούµισε, ξεζού-
µισε υγειονοµικούς και εργαζόµενους όλων των ειδικοτήτων, σή-
µερα, έρχεται να τους εγκλωβίσει σε ένα ιδιότυπο καθεστώς
οµηρίας ολιγόµηνων παρατάσεων. Υιοθετείτε ένα πλέγµα ασυ-
νάρτητων διατάξεων για το οποίο καµµία λογική εξήγηση δεν
µπορεί να δοθεί. Και τι θέλω να πω: Στο νοµοσχέδιο ορίζοντας
των κάθε µορφής εκτάκτων συµβασιούχων είναι ένα τρίµηνο της
παράτασης των συµβάσεων τους, δηλαδή το τέλος του χρόνου.
Στις τροπολογίες που καταθέσατε χθες, ο ορίζοντας της παρά-
τασης των συµβάσεων κυµαίνεται από έξι έως δώδεκα µήνες. 

Με βάση ποια λογική και µε βάση ποιο επιχειρησιακό σχέδιο
γίνονται όλα αυτά; Μέχρι την κατάθεση των τροπολογιών είχαµε
καταλάβει ότι βάζατε, θέτατε, το τέλος της πανδηµίας µαζί µε το
τέλος της παράτασης των συµβάσεων, δηλαδή 31-12-2021. Απο-
φασίστε τελικά µε ποιο κριτήριο κάνετε αυτές τις παρατάσεις και
αν τα κριτήρια είναι ενιαία για όλους. Πώς δηµιουργείτε εργαζό-
µενους τόσων διαφορετικών και πολλών ταχυτήτων, όταν όλοι
καλούνται να ανταποκριθούν στις ίδιες ανάγκες της πανδηµικής
κρίσης; Και παρακαλώ να απαντήσετε ποιο είναι το υγειονοµικό
σας σχέδιο για τη Θεσσαλονίκη και τις άλλες περιοχές της βό-
ρειας Ελλάδας. Καταθέστε το και εξηγήστε το δηµόσια, µε υπο-
γραφή αυτού που το εισηγείται και αυτού που το αποφασίζει, για
να µην κρύβεστε µετά πίσω από την ασυλία των επιτροπών. 
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Είναι προφανές ότι έχετε χάσει την µπάλα και ότι πέρα από το
πώς θα στρώσετε τον δρόµο στον περίπατο των ιδιωτικών συµ-
φερόντων, αποψιλώνοντας δηµόσια νοσοκοµεία και δηµόσιες
δοµές υγείας, δεν µπορείτε τίποτα άλλο να οργανώσετε. Πέραν
αυτού, δεν έχετε κανένα οργανωµένο σχέδιο διαχείρισης της
υγειονοµικής κρίσης. 

Και σ’ αυτό το σηµείο θα ήθελα να σας επισηµάνω ότι το αί-
τηµά µας παραµένει εξαρχής το ίδιο: Πάρτε πίσω τις αναστολές
εργασίας των υγειονοµικών. Δώστε µόνιµη λύση στην οµηρία
όλων αυτών των ανθρώπων που εργάζονται τρία, τέσσερα, πέντε
ακόµη και έξι χρόνια, µε συµβάσεις και αβεβαιότητα. Αφήστε
αυτές τις γελοιότητες µε τις παρατάσεις των τριών και των έξι
µηνών και παρατείνετε όλες τις συµβάσεις των επικουρικών, του-
λάχιστον, µέχρι το τέλος του επόµενου χρόνου, του 2022. 

Τα νοσοκοµεία στενάζουν υπό το βάρος της πανδηµίας και
των αποχωρήσεων υπαλλήλων µε τεχνογνωσία και εµπειρία.
Φέρνετε εργολάβους µε απευθείας αναθέσεις για να καλύψουν,
δήθεν, τα κενά που εσείς δηµιουργήσατε µε τις αναστολές,
ακόµη και για να βγάζουν τις µισθοδοσίες στα νοσοκοµεία. Κι
εκεί όµως τα κάνουν µαντάρα, όπως στο Νοσοκοµείο Σύρου
όπου ο διοικητής ζήτησε από εργαζόµενους του νοσοκοµείου να
διορθώσουν τα λάθη του εργολάβου. Ονοµατίζετε το νοµοσχέδιο
«επείγουσες διατάξεις για την αντιµετώπιση της πανδηµίας»
αλλά κατά πώς φαίνεται το επείγον για σας είναι να πάτε σε εκλο-
γές µε ικανοποιηµένους τους πολίτες και όµηρους τους εργαζό-
µενους. 

Δεν είναι βεβαίως plan b αυτό. Είναι το βασικό σας σχέδιο.
Πώς να ξεµπερδέψετε µε το κοινωνικό κράτος, µε τα δηµόσια
νοσοκοµεία, τα δηµόσια σχολεία και όλες τις δηµόσιες δοµές
που κρατούν την κοινωνία όρθια παρά τις δυσκολίες. 

Πείτε, λοιπόν, κύριε Πλεύρη, στο ακροατήριό σας γιατί εξαι-
ρέσατε τα Νοσοκοµεία Ηρακλείου, Ιωαννίνων, Λάρισας και το
«Παπαγεωργίου» από την τοποθέτηση συνοδευτικής µονάδας
παραγωγής ραδιοφαρµάκων και εξηγήστε τους αν µπορείτε -αν
µπορείτε να το πείτε- πώς έχουν τα πράγµατα, ότι µε αυτόν τον
τρόπο ευνοείται το µονοπώλιο της µίας και µοναδικής ιδιωτικής
επιχείρησης που παράγει και προµηθεύει τα ελληνικά νοσοκο-
µεία µε ραδιοφάρµακο, µε την τιµή στον Θεό, εις βάρος των φο-
ρολογουµένων και των ασφαλιστικών ταµείων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Παρακαλώ την ανοχή σας για πολύ λίγο ακόµα, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, ολοκληρώ-
στε, κυρία Αυγέρη.

ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Πείτε τα αυτά, ό,τι κάνετε, στο
ακρωτήριό σας -αν τολµάτε- µήπως και σταµατήσουν να µισούν
τους γείτονές τους που οραµατίζονται µία καλή και δίκαιη κοι-
νωνία και κάθε συνάνθρωπό µας που αγωνίζεται για µια καλύ-
τερη ζωή και τον καθένα που δεν βάζει το εγώ του πάνω από το
εµείς. 

Εξηγήστε ακόµα πώς, ξαφνικά, για τα µονοκλωνικά αντισώ-
µατα εισάγετε σήµερα µε τροπολογία θεσµικό πλαίσιο ώστε το
κράτος να προµηθευτεί θεραπείες µονοκλωνικών αντισωµάτων,
όταν τα συγκεκριµένα σκευάσµατα λάβουν την τελική έγκριση.
Εσείς, µέχρι εχθές, δεν ήσασταν αυτός που εχθρευόταν κάθε
σχετική δήλωση και ξεκινούσατε εκστρατείες λάσπης εναντίον
όσων µε επιστηµονικά επιχειρήµατα αναφέρονταν σε αυτά; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και θα ολοκληρώσω- η Νέα Δη-
µοκρατία άλλου ενός Μητσοτάκη δεν µπορεί να κρύψει ούτε τον
νεοφιλελευθερισµό της ούτε τον νεοσυντηρητισµό της. Σε άλλο
ένα νοµοθέτηµα φορτώνει ό,τι µπορεί από τις ξεπερασµένες της
ιδεολογικές επιταγές και ό,τι µπορεί από πελατειακά αιτήµατα.
Θα περίµενε κάποιος ότι θα µπορούσε, τουλάχιστον, να φέρει
κάποιο αποτέλεσµα στη διαχείριση της πανδηµίας και της υγει-
ονοµικής κρίσης. Ούτε µπορεί ούτε θέλει. Και αυτό φαίνεται ξε-
κάθαρα, πλέον, µε το πώς ενορχηστρώνει την πλήρη απαξίωση
και υποβάθµιση του ΕΣΥ, αφού αποστερεί από τις δηµόσιες
δοµές πολύτιµους πόρους και δυνατότητες υγιούς ανάπτυξης,
αρχίζει σιγά-σιγά να εφαρµόζει το επόµενο στάδιο, αυτού της
αποστέρησης ανθρωπίνων πόρων. 

Επιµένετε στη διαθεσιµότητα και τις αναστολές εργασίας για-
τρών, την ώρα που τα κενά διογκώνονται, διακινδυνεύοντας ζωές
εκατοντάδων ασθενών. Εµπαίζετε τους επικουρικούς και τους
συµβασιούχους. Φυσικά, κουβέντα δεν κάνει η Κυβέρνηση και ο
νέος Υπουργός της, για το τι θα γίνουν αυτοί οι άνθρωποι, παρά
τις υποσχέσεις και τα χειροκροτήµατα µε τα οποία υποδέχονταν
τους ήρωες της πανδηµίας. Υποθέτω πως είτε δεν τους θεωρείτε
πελάτες σας είτε δεν ξέρετε πώς να ανταµείβετε κάποιον χωρίς
να ακολουθεί, να µεσολαβεί, απευθείας ανάθεση. 

Κύριε Υπουργέ, δεν σας καλούµε απλά, το απαιτούµε. Κατα-
θέστε στο Κοινοβούλιο, καταθέσετε στο Σώµα, στη Διαρκή Επι-
τροπή Κοινωνικών Υποθέσεων, το υγειονοµικό σας σχέδιο για
την αντιµετώπιση αυτού του τέταρτου σφοδρότατου κύµατος
της πανδηµίας, τόσο στη Θεσσαλονίκη όσο στη βόρεια Ελλάδα,
αλλά και στις άλλες περιοχές της χώρας για να γνωρίζει και η
Βουλή των Ελλήνων και ο ελληνικός λαός ποιο είναι, επιτέλους,
αυτό το σχέδιο και ποιοι οι συντάκτες του. Με όνοµα και υπο-
γραφή και να δούµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο τώρα θα

πάρει ο ειδικός αγορητής από το Κίνηµα Αλλαγής, ο συνάδελφος
κ. Ανδρέας Πουλάς.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς

καλό µήνα. 
Τα επιδηµιολογικά στοιχεία δείχνουν ότι η πανδηµία βρίσκεται

ακόµα εδώ και επιµένει. Ήδη στη βόρεια Ελλάδα έχει αναζωπυ-
ρωθεί και αναµένεται να γίνει πιο απειλητική, ειδικά τώρα που
έχουν αρχίσει να αυξάνονται τα κρούσµατα µεταξύ των παιδιών
ως συνέπεια του ανοίγµατος των σχολείων. Για άλλη µια φορά η
κατάσταση ξεφεύγει στη Θεσσαλονίκη, στη Λάρισα, στο Κιλκίς,
στη Χαλκιδική, στη Δράµα και σε άλλες περιοχές, όπως ακριβώς
πριν έναν χρόνο, όταν η βόρεια Ελλάδα ήταν στο επίκεντρο της
εξάπλωσης του ιού. Περιοχές της χώρας µπαίνουν σε µίνι lock-
down και ακόµα δεν έχει τελειώσει η τουριστική περίοδος στα
νησιά µας, ούτε φυσικά έχει ξεκινήσει ο χειµώνας που ευνοεί τον
συγχρωτισµό και την εξάπλωση του κορωνοϊού. 

Αντιλαµβανόµαστε ότι η κατάσταση, ειδικά στη βόρεια Ελ-
λάδα, µέρα µε την ηµέρα γίνεται και πιο δύσκολη. Η αύξηση των
κρουσµάτων πιθανόν να οδηγήσει σε αύξηση νοσηλειών είτε σε
απλές κλίνες είτε σε κλίνες ΜΕΘ. Αυτό σηµαίνει ότι το Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας έπρεπε να είχε προετοιµαστεί χθες. Αντίθετα, βλέ-
πουµε ότι εξακολουθεί να υπάρχει µεγάλη έλλειψη σε ιατρικό και
νοσηλευτικό προσωπικό, κατάσταση η οποία έχει επιδεινωθεί και
µε την αναστολή εργασίας ανεµβολίαστων υγειονοµικών. 

Μήπως, κύριοι Υπουργοί, πρέπει να υιοθετήσετε την πρόταση
της ΠΟΕΔΗΝ για δύο rapid test την εβδοµάδα στους ανεµβολία-
στους υγειονοµικούς, προκειµένου να επιστρέψουν στην εργα-
σία τους και να καλύψουν κενά; 

Κύριε Υπουργέ, πρόσφατα επισκεφθήκατε µαζί µε την κυρία
Αναπληρώτρια Υπουργό Υγείας τη βόρεια Ελλάδα προκειµένου
να δείτε από κοντά την κατάσταση που επικρατεί εκεί. Δεν µας
ενηµερώσατε, όµως, ποιο είναι το σχέδιό σας προκειµένου οι πε-
ριοχές που προανέφερα να ξεπεράσουν τη δύσκολη αυτή πε-
ρίοδο. Είναι γνωστό ότι οι περιοχές αυτές έχουν χαµηλή
εµβολιαστική κάλυψη, γεγονός που υποδηλώνει ότι η κατάσταση
µπορεί πολύ εύκολα να εκτραχυνθεί. 

Θα πρέπει, λοιπόν, άµεσα να λάβετε µέτρα προφύλαξης γενι-
κού χαρακτήρα, όπως να αποφασίσετε τι θα γίνει µε τις παρελά-
σεις εν όψει της 28ης Οκτωβρίου, αλλά και τα µέτρα αποφυγής
συγχρωτισµού στα µέσα µαζικής µεταφοράς και στα σχολεία. Ας
µην ξεχνάµε ότι πέρσι η 28η Οκτωβρίου ήταν ο καταλύτης του
µαύρου Νοέµβρη που ζήσαµε.

Επιπλέον, πώς σκοπεύετε να καλύψετε τις ανάγκες σε υγει-
ονοµικό προσωπικό της βόρειας Ελλάδας; Πληροφορούµαστε
ότι υπάρχει µεγάλη έλλειψη γιατρών σε καίριες ειδικότητες.
Πέρσι είδαµε το φαινόµενο των µετακινήσεων προσωπικού από
δοµή σε δοµή είτε υποχρεωτικά είτε εθελοντικά, γεγονός που
αποδυνάµωνε τις κατά τόπους δοµές υγείας, αλλά και οδηγούσε
το προσωπικό σε σωµατική και ψυχική εξουθένωση. Αυτήν τη
φορά η εµπλοκή του ιδιωτικού τοµέα θα πρέπει να είναι ουσια-
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στική και µε οργανωµένο σχέδιο και όχι αποσπασµατική και επι-
λεκτική. 

Δεν µπορούµε να ξεχάσουµε ότι πέρσι οι ιδιωτικές µονάδες
υγείας που είχαν επιλεγεί να ενταχθούν στη µάχη κατά της παν-
δηµίας δεν προσέφεραν τα αναµενόµενα. Στις συνθήκες αυτές
έρχονται να προστεθούν τα στοιχεία από τα νοσοκοµεία µας.
Έχουµε το δεύτερο µεγαλύτερο αριθµό διασωληνωµένων στην
Ευρώπη και το µεγαλύτερο αριθµό θανάτων από COVID που αγ-
γίζουν, περίπου, τις δεκαπέντε χιλιάδες. 

Αναλογικά µε τον πληθυσµό µας είναι στοιχεία που είναι ενδει-
κτικά της ποιότητας του συστήµατος υγείας που διαθέτει η
χώρα. Ένα στα τέσσερα κρούσµατα πλέον είναι παιδιά, τα οποία
ασθενούν συχνότερα και βαρύτερα µε στελέχη της µετάλλαξης
«Δέλτα». Το 30% των κρουσµάτων είναι παιδιά και νέοι. Ποιο είναι
ακριβώς το σχέδιό σας για την ενίσχυση των παιδιατρικών δοµών
της χώρας που διαβάζουµε και ακούµε ότι έχετε το τελευταίο
χρονικό διάστηµα; Και δεν µιλάµε µόνο για την Αθήνα και τη Θεσ-
σαλονίκη, µιλάµε και για την περιφέρεια. 

Θα θέλαµε να µας ενηµερώσετε για τις προθέσεις σας στο εν-
δεχόµενο της αύξησης των νοσηλειών παιδιών, γιατί αυτό που
έχουµε δει µέχρι σήµερα είναι ότι τα µέτρα που παίρνετε, τα λαµ-
βάνετε κατόπιν εορτής. Θέλουµε να σας αφυπνίσουµε, γιατί αν
αυξηθούν οι νοσηλείες παιδιών µε κορωνοϊό οι παιδιατρικές κλι-
νικές που υπάρχουν αυτήν τη στιγµή στη χώρα δεν θα είναι αρ-
κετές. Και αυτό το γνωρίζετε πολύ καλά. 

Το σχέδιο χρήσης του ιδιωτικού τοµέα για non COVID περι-
στατικά µπορεί να υλοποιηθεί µόνο στην Αθήνα, άντε και στη
Θεσσαλονίκη. Σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί να υλοποιηθεί
στην περιφέρεια, καθώς εκεί δεν υπάρχουν ιδιωτικές παιδιατρι-
κές κλινικές. Πώς σκοπεύετε αυτό να το αντιµετωπίσετε;

Κύριε Υπουργέ, όσον αφορά το θέµα των εµβολιασµών το Κί-
νηµα Αλλαγής δεν σας κάνει κριτική για το πώς στήθηκε το πρό-
γραµµα «ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ». Αντίθετα θεωρούµε ότι ήταν ένα
πετυχηµένο πρόγραµµα στην οργάνωσή του. Το πρόβληµα δεν
ήταν ο τρόπος που κλείνονταν τα ραντεβού και η εξυπηρέτηση
των πολιτών. Το πρόβληµα ήταν και είναι το διάστηµα που µεσο-
λαβεί µέχρι ο πολίτης να πειστεί για να κλείσει το ραντεβού. Σε
αυτό σας κάνουµε κριτική. 

Θεωρούµε ότι δεν τα καταφέρατε να πείσετε τους πολίτες για
τα οφέλη του εµβολιασµού. Έχουν περάσει σχεδόν δέκα µήνες
από τότε που ξεκίνησε το εµβολιαστικό πρόγραµµα και η σύγ-
κριση µας µε άλλες χώρες της Ευρώπης, όπως η Πορτογαλία, η
Ισπανία, η Δανία είναι απογοητευτική. 

Για ποιο λόγο συµβαίνει αυτό; Το έχουµε ερευνήσει; Το
έχουµε δει; Τι κάνετε για να πείσετε τους εξακόσιους χιλιάδες
ανεµβολίαστους πολίτες της χώρας µας προκειµένου να εµβο-
λιαστούν ειδικά στη βόρειο Ελλάδα; Ο αριθµός των ανεµβολία-
στων συµπολιτών µας δεν φαίνεται να µειώνεται, καθώς στους
δύσπιστους και στους πρόθυµους να ενστερνιστούν θεωρίες συ-
νωµοσίας έρχονται να προστεθούν εκείνοι που έχουν χάσει την
εµπιστοσύνη τους στην Κυβέρνησή σας και αρνούνται συνειδητά
να αποδεχθούν την υποχρεωτικότητα που επιβάλλατε χωρίς να
προηγηθεί καµµία προσπάθεια πειθούς.

Ως προς τα παιδιά και τους εφήβους δώδεκα µε δεκαεπτά
ετών τι έχετε κάνει για αυτά για να τους πείσετε; Πώς έχετε ενι-
σχύσει το αίσθηµα αλληλεγγύης και κοινωνικής συνείδησης νε-
ολαίας να εµβολιαστεί για να προστατέψει τους ηλικιωµένους;
Πού είναι οι ενηµερωτικές δράσεις στα σχολεία για τα οφέλη του
εµβολιασµού, τις οποίες είχατε εξαγγείλει; Πού πήγαν τα 18,5
εκατοµµύρια ευρώ που δαπανήθηκαν για µια ενηµερωτική εκ-
στρατεία υπέρ του εµβολιασµού που κανένας µας δεν αντιλή-
φθηκε;

Οι επιστήµονες επιµένουν πως µε ανεµβολίαστα παιδιά τα σχο-
λεία δεν θα µπορέσουν να µείνουν ανοιχτά µετά τις γιορτές.
Προς το παρόν, όµως, εσείς διαχειρίζεστε µια κατάσταση µε το
βλέποντας και κάνοντας χωρίς κανένα σχεδιασµό για την τηλεκ-
παίδευση, για την κάλυψη του µαθησιακών κενών, για την προ-
σθήκη αιθουσών περιµένοντας µε απάθεια την κατάσταση να
κορυφωθεί στην εκπαιδευτική κοινότητα. 

Ένα άλλο ζήτηµα που θέλω να θίξω είναι το ζήτηµα των µονο-
κλωνικών αντισωµάτων. Θεωρούµε ότι τα µονοκλωνικά αντισώ-

µατα δεν αποτελούν λύση στη µάχη κατά του κορωνοϊού, αλλά
µέρος αυτής. Το εµβόλιο είναι αυτό που έχει φέρει θετικά απο-
τελέσµατα στην αντιµετώπιση της πανδηµίας. Παρ’ όλα αυτά
είναι θετικό το γεγονός ότι ρυθµίζεται το ζήτηµα εισαγωγής µο-
νοκλωνικών αντισωµάτων στη χώρα µας.

Θα ήθελα, όµως, εδώ να σας επιστήσω την προσοχή, κύριε
Υπουργέ, στην κατεύθυνση της σωστής χρήσης τους µε βάση τα
θεραπευτικά πρωτόκολλα που θα εκδοθούν από τους επιστήµο-
νες. Η χρήση τους δεν απευθύνεται σε όλες τις περιπτώσεις
ασθενών µε COVID-19. Για να δούµε αποτελέσµατα θα πρέπει
να γίνει λελογισµένη χρήση. 

Κύριε Υπουργέ, σχετικά µε τις δωρεές η προηγούµενη ηγεσία
του Υπουργείου Υγείας απέφευγε να φέρει στοιχεία στην Επι-
τροπή Κοινωνικών Υποθέσεων της Βουλής για την αξιοποίησή
τους. Πέρα από ένα καλοστηµένο φυλλάδιο που είχε διανείµει ο
προηγούµενος Υπουργός Υγείας πριν ενάµιση χρόνο περίπου
δεν γνωρίζουµε το είδος των δωρεών, το ύψος τους, τι είδους
υλικό και εξοπλισµός αγοράστηκε και σε ποια δηµόσια νοσοκο-
µεία ή δηµόσιες δοµές πρωτοβάθµιας φροντίδας διατέθηκε.
Γιατί µας κρατάτε στο σκοτάδι για αυτό το θέµα; Ζητάµε άµεσα
να συγκληθεί η Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων της Βουλής για
να µας ενηµερώσετε για τις δωρεές που έχουν γίνει όλο αυτό το
χρονικό διάστηµα της πανδηµίας και πού και πώς έχουν χρησι-
µοποιηθεί.

Κάτω από αυτήν τη λογική επιλέγετε να τροποποιηθεί η από
3-6-18 αρχική σύµβαση του ελληνικού δηµοσίου µε το κοινωφε-
λές ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος», αφαιρώντας µετά την προµήθεια
του κύκλου αυτού και την υποχρέωση του δηµοσίου να εκπονή-
σει τεχνικές µελέτες για τα τέσσερα νοσοκοµεία όπου θα τοπο-
θετηθούν τα PET-CT. 

Θυµίζουµε ότι οι µελέτες αυτές γίνονταν από την ανώνυµη
εταιρεία «ΚΤΙΡΙΑΚΕΣ ΥΠΟΔΟΜΕΣ A.E.», η οποία έχει διαδεχθεί
τον ΟΣΚ, τη «ΔΕΠΑΝΟΜ», τη «ΘΕΜΙΣ ΚΑΤΑΣΚΕΥΑΣΤΙΚΗ». Πρό-
κειται για οργανισµούς που έχτιζαν σχολεία, νοσοκοµεία, δικα-
στικά µέγαρα µε έµπειρα και ικανότατα στελέχη. Ποια
αξιολόγηση τους έκρινε µη ικανούς να εκπονήσουν εγκαίρως τις
απαραίτητες τεχνικές ενέργειες για την εγκατάσταση των µηχα-
νηµάτων PET-CT;

Είναι φανερό ότι δεν εµπιστεύεστε τις δοµές και τα στελέχη
του δηµοσίου, αυτούς δηλαδή που στήριζαν και στηρίζουν το δη-
µόσιο χαρακτήρα της υγείας, της παιδείας, των τεχνικών υποδο-
µών, των ελεγκτών κάθε αυθαιρεσίας και ανεπάρκειας του
ιδιωτικού τοµέα τον οποίον έχετε θεοποιήσει.

Με αυτόν τον τρόπο κάνετε άλµα στο παρελθόν, καθώς τρέ-
φετε ένα κρατικοδίαιτο, εσωστρεφές ιδιωτικό τοµέα που απο-
µυζά το δηµόσιο και µόνο απαιτεί, όπως οι ιδιωτικοί πάροχοι
υγείας που αποδείχθηκαν πολύ λίγοι µπροστά στις µεγάλες και
αιφνίδιες απαιτήσεις της πανδηµίας.

Κατά τα λοιπά το σχέδιο νόµου που φέρνετε για ακόµη µία
φορά δεν είναι αντάξιο των προσδοκιών µας. Δεν συνεπάγεται
καµµία τοµή, καµµία µεταρρύθµιση, κανένα όραµα. Απλώς πα-
ρατείνει για τρίτη, τέταρτη φορά έκτακτες ρυθµίσεις για την αν-
τιµετώπιση της πανδηµίας που πλέον µόνο έκτακτες δεν
µπορούν να χαρακτηριστούν µετά από δεκαοκτώ µήνες κορω-
νοϊού.

Με τον COVID-19 πλέον αναπόσπαστο κοµµάτι της καθηµερι-
νότητάς µας είναι παράλογο να διατηρείτε εν ισχύι προσωρινής
φύσεως διατάξεις, όπως για τη στελέχωση του ΕΣΥ, που καθη-
µερινά αποξηλώνεται µε συνταξιοδοτήσεις, της λήξης συµβά-
σεως και τις αναστολές εργασίας. 

Την ίδια ώρα δε που µπαίνουν µε φόρα οι ιδιώτες γιατροί στο
ΕΣΥ και επιστρέφουν οι εργολάβοι στη σίτιση, στη φύλαξη, στην
καθαριότητα των νοσοκοµείων οι προκηρύξεις για την κάλυψη
κενών οργανικών θέσεων προχωράνε αργά. 

Τελικά, κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε µε βάση τους οργανισµούς
που έχουν τα νοσοκοµεία πόσες κενές θέσεις υπάρχουν σε νο-
σηλευτικό και ιατρικό προσωπικό και θα πρέπει το επόµενο χρο-
νικό διάστηµα να καλυφθούν;

Τα χρόνια της κρίσης πάρα πολλοί γιατροί και νοσηλευτές
αναγκάστηκαν να εγκαταλείψουν τη χώρα και να αναζητήσουν
καλύτερη τύχη στο εξωτερικό. Οι νέοι γιατροί γνωρίζετε πολύ
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καλά ότι φεύγουν στο εξωτερικό, γιατί βρίσκουν καλύτερες συν-
θήκες εργασίας και χρηµατικές απολαβές. Εάν πραγµατικά θέ-
λετε να ανακοπεί το brain drain των γιατρών θα πρέπει άµεσα να
αλλάξει το µισθολόγιό τους. 

Και επίσης ένα σηµαντικό θέµα είναι η µισθολογική αναβάθ-
µιση των νοσηλευτών, η ένταξή τους στα βαρέα και ανθυγιεινά,
σας το φωνάζουµε εδώ και πόσο καιρό. Πρέπει να χαρακτηριστεί
η νόσος COVID-19 ως επαγγελµατική νόσος και κατ’ επέκταση ο
θάνατος από COVID-19 ως εργατικό ατύχηµα. 

Επίσης, θα πρέπει να δούµε πάλι το ζήτηµα της αστικής ευθύ-
νης των γιατρών, γιατί τελευταία βλέπετε πληθαίνουν οι καταγ-
γελίες ενάντια σε συναδέλφους γιατρούς από ανθρώπους, οι
οποίοι είναι ξεχασµένοι, να το πω λαϊκά, που στρέφονται ενάντια
σε γιατρούς. Πρέπει να το δούµε αυτό το θέµα.

Φέρατε τροπολογία στην οποία περιλαµβάνεται η υποτιθέµενη
λύση που δίνεται στο πρόβληµα έλλειψης αναισθησιολόγων από
τα νοσοκοµεία της χώρας. Πράγµατι, αναγνωρίζω ότι δεν επιλέ-
γουν πολλοί γιατροί την ειδικότητα της αναισθησιολογίας. Κατά
τη διάρκεια της πανδηµίας η έλλειψή τους ήταν καθοριστικής ση-
µασίας, καθώς έχουν τον σηµαντικό ρόλο στο να αναλαµβάνουν
τη διασωλήνωση ασθενών COVID-19 όταν επιδεινώνεται η ανα-
πνευστική τους λειτουργία. Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι οι άλλες
ειδικότητες των γιατρών που είχαν εµπλοκή µε τον COVID-19 δεν
είχαν σηµαντική συµβολή στη θεραπεία των περιστατικών. 

Άρα, το οικονοµικό κίνητρο που δίνετε στους αναισθησιολό-
γους δεν αποτελεί για εσάς κάποιου είδους αδικία για τους για-
τρούς των άλλων ειδικοτήτων; Τι απαντάτε σε αυτό στους
εντατικολόγους, τους πνευµονολόγος, τους παθολόγους, τους
καρδιολόγους, που όλο αυτό το χρονικό διάστηµα ήταν στην
πρώτη γραµµή; 

Το βασικότερο, τι απαντάτε στα νέα παιδιά, τους ειδικευόµε-
νους, που είναι όλη την ηµέρα µέσα στα νοσοκοµεία, µέσα στις
κλινικές COVID-19, µε δέκα εφηµερίες στην πλάτη τους κάθε
µήνα και οι οποίοι λαµβάνουν 50 ευρώ για την εφηµερία καθαρά;
Τι θα πούµε σε αυτούς τους γιατρούς; Πώς θα τους πείσουµε να
µείνουν και να προσφέρουν τις υπηρεσίες τους στη χώρα µας; 

Θα σας παρακαλούσα το συγκεκριµένο ζήτηµα να το δείτε µε
µεγαλύτερη προσοχή, γιατί κινδυνεύετε να δηµιουργήσετε µέσα
στα νοσοκοµεία γιατρούς δύο ταχυτήτων. Δεν θέλω να επεκταθώ
περισσότερο, γιατί γνωρίζω από πρώτο χέρι τι γίνεται στα νοσο-
κοµεία. Ξέρω τι προσφέρει η κάθε ειδικότητα. 

Κύριε Υπουργέ, αν και όλοι οι επιστήµονες τονίζουν ότι µία
ισχυρή πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας θα είναι ασπίδα στη διά-
δοση του ιού, εσείς επιλέγετε να µην ακούτε πίσω από την αυτα-
ρέσκεια του συγκεντρωτικού επιτελικού σας κράτους. 

Το Κίνηµα Αλλαγής σας καλούσε από την πρώτη στιγµή της
πανδηµίας να βάλετε στη µάχη την τοπική αυτοδιοίκηση, καθώς
µόνο οι ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού µπορούν να γνωρίζουν τις τοπικές
ιδιαιτερότητες κάθε περιφέρειας, τις υγειονοµικές ανάγκες των
τοπικών πληθυσµών, τις ευάλωτες κοινωνικές οµάδες κάθε πε-
ριοχής και µπορούν να συντονίσουν και να οργανώσουν αποτε-
λεσµατικά τη διεξαγωγή τεστ, αλλά και την συµµετοχή στον
εµβολιασµό των κινητών µονάδων του ΕΟΔΥ, των τοπικών ιατρι-
κών συλλόγων και των φορέων της κοινωνίας των πολιτών. Κά-
νατε δεκαοκτώ µήνες για να µας ακούσετε, να ακούσετε τη φωνή
της λογικής. 

Πράγµατι, ένα µεγάλο µέρος των ευάλωτων κοινωνικών οµά-
δων παραµένει ανεµβολίαστο: Οι Ροµά, οι µετανάστες, οι άστε-
γοι. Όµως, η πολιτεία είναι εκείνη η οποία οφείλει να βρεθεί
στους καταυλισµούς, τις κλειστές δοµές, τους δρόµους, να τους
δείξει το ενδιαφέρον της, να τους πείσει να εµβολιαστούν και όχι
να τους προτρέπει να πάνε µόνοι τους, στο δόγµα της ατοµικής
ευθύνης, να αναζητήσουν το εµβόλιο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ ένα λεπτό. 
Για εσάς οι αδύναµοι αυτοί συµπολίτες µας είναι αόρατοι και

στο περιθώριο. Γι’ αυτούς προαναγγέλλετε µέτρα χωρίς να ξέ-
ρετε εάν και πώς τελικά θα υλοποιηθούν, εάν υλοποιηθούν. Για
παράδειγµα, ποιος θα συντονίσει, ποιος θα επιτηρεί και µε ποια
µέσα τον εµβολιασµό τους από τους φορείς της τοπικής αυτοδι-

οίκησης και της Κοινωνίας των Πολιτών; Για τον ίδιο λόγο διατη-
ρείτε και τις κατά παρέκκλιση διατάξεις για τις προµήθειες ια-
τροφαρµακευτικού εξοπλισµού ατοµικών µέσων προστασίας.
Πόσα χρήµατα έχουν δαπανηθεί και κυρίως πόσα απ’ αυτά έχουν
φτάσει στα δηµόσια νοσοκοµεία και έχουν δαπανηθεί για την
προστασία της δηµόσιας υγείας; 

Κύριε Υπουργέ, κλείνοντας, η Κυβέρνησή σας πρέπει να ανα-
κρούσει πρύµνα όσον αφορά τον τρόπο που διαχειρίζεται την
πανδηµία, αλλά και γενικότερα το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Σας καλούµε για άλλη µια φορά σε εθνικό διάλογο για το ΕΣΥ,
για την πρωτοβάθµια υγεία που θέλουµε και µας αξίζει για τον
21ο αιώνα, για να µην προβείτε σε µονοµερείς ενέργειες περί
ιδιωτικοποιήσεων, που έρχονται σε αντίθεση µε το κοινό αίσθηµα
και τις ανάγκες της κοινωνίας. 

Στη συνείδηση της συντριπτικής πλειοψηφίας των πολιτών το
ΕΣΥ έχει δικαιωθεί, έχει αποκατασταθεί, έχει αναδειχθεί στον κυ-
ρίαρχο πυλώνα στήριξης της δηµόσιας υγείας. Η προστασία της
πρέπει να παραµείνει κρατική υπόθεση ώστε να είναι διαθέσιµη
για κάθε πολίτη, ανεξάρτητα από την οικονοµική επιφάνεια και
κοινωνική θέση. 

Για το Κίνηµα Αλλαγής η αρχή αυτή είναι αδιαπραγµάτευτη.
Σας καλούµε, λοιπόν, να πράξετε το αυτονόητο και να στηρίξετε
το ΕΣΥ µε έργα και όχι µε λόγια. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο ειδι-
κός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεώρ-
γιος Λαµπρούλης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Επιτρέψτε µου µια γρήγορη αναφορά µε αφορµή τα γεγονότα
στη Σταυρούπολη Θεσσαλονίκης και τη µετατροπή του ΕΠΑΛ σε
ορµητήριο φασιστικών εγκληµατικών συµµοριών, µε τις δολοφο-
νικές τους επιθέσεις. Απέναντι σε αυτά τα γεγονότα δεν χωρά
κανένας εφησυχασµός. 

Η αποµόνωση κάθε ναζιστικής οργάνωσης επιτυγχάνεται µέσα
στους χώρους δουλειάς, τις γειτονιές, τους χώρους της νεο-
λαίας, ώστε να µη βρίσκει χώρο η απάνθρωπη αυτή ιδεολογία.
Γιατί ο αγώνας για να ηττηθεί η ναζιστική ιδεολογία και πρακτική
δεν ολοκληρώθηκε µε την αυτονόητη καταδίκη της Χρυσής
Αυγής στις αίθουσες των δικαστηρίων. Μπροστά δε στα γεγο-
νότα καταρρέει ακόµα µία φορά η ανιστόρητη, επικίνδυνη, αλλά
και επίσηµη θεωρία της Ευρωπαϊκής Ένωσης των δύο άκρων,
που αξιοποιείται από τµήµατα της Νέας Δηµοκρατίας και στε-
λέχη της Κυβέρνησης. 

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας και η ΚΝΕ, όπως οφείλουν,
δίνουν όλες τους τις δυνάµεις στον αγώνα ενάντια στο φασισµό
έχοντας επίγνωση του αποτρόπαιου προσώπου του, γνωρίζον-
τας, όµως, πως τον φασισµό θα τον τσακίσει αµετάκλητα ο λαός
µε τον αγώνα του ενάντια στο ίδιο το καπιταλιστικό σύστηµα που
τον γεννά. 

Στα του νοµοσχεδίου, η ανάπτυξη των δηµόσιων υπηρεσιών
υγείας και η καθολική τους αξιοποίηση από τον λαό, κατά τη
γνώµη µας, δεν µπορεί να εξαρτάται από τη φιλανθρωπία, τον
εθελοντισµό και την ατοµική διάθεση προσφοράς. 

Θεωρούµε ότι το κράτος µε αποκλειστική του ευθύνη πρέπει
να εξασφαλίζει πλήρως τις αντίστοιχες υπηρεσίες, τις αναγκαίες
δοµές, την πλήρη χρηµατοδότηση από τον κρατικό προϋπολογι-
σµό, την εξασφάλιση της στελέχωσης µε µόνιµο προσωπικό πλή-
ρους και αποκλειστικής απασχόλησης, τον επαρκή και σύγχρονο
ιατροµηχανολογικό εξοπλισµό και αυτά να αποτελούν στοιχεία
του πανελλαδικά ανεπτυγµένου δηµόσιου συστήµατος υγείας,
προκειµένου να µπορούν να παρέχονται έγκαιρα, µε ασφάλιση
και απολύτως δωρεάν όλες οι προληπτικές διαγνωστικές και θε-
ραπευτικές πράξεις σε όσους έχουν ανάγκη, χωρίς όρους και
προϋποθέσεις. Γιατί αυτά που παράγουν οι εργαζόµενοι στη
χώρα µας και πολύ περισσότερο αυτά που εµποδίζονται να πα-
ραγάγουν λόγω της καπιταλιστικής ιδιοκτησίας φτάνουν και πε-
ρισσεύουν για την ανάπτυξη ενός δηµόσιου, σύγχρονου,
καθολικού και δωρεάν συστήµατος υγείας. 

Εξάλλου, τα χρήµατα που διαθέτει το ίδρυµα τόσο για τη συ-
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νολική σύµβαση όσο και για τη συγκεκριµένη που συζητούµε σή-
µερα για τα PET SCAN, καθώς και για το σύνολο των υποτµηµά-
των της σύµβασης αποτελούν ένα πολύ ελάχιστο µέρος από τα
τεράστια κέρδη που προκύπτουν από την άγρια εκµετάλλευση
των εργαζοµένων, από τον απλήρωτο χρόνο εργασίας που δηµι-
ουργεί τα κέρδη. 

Η σηµερινή, όπως και η προηγούµενη κυβέρνηση, αξιοποίησε
–και αξιοποιείτε και εσείς- τέτοιες συµφωνίες, συµβάσεις, µε
στόχο τη βαθύτερη ιδεολογική επίδραση του λαού, των εργαζο-
µένων, πατώντας πάνω στα οξυµένα προβλήµατα που δηµιουρ-
γεί η αντιλαϊκή σας πολιτική, προσπαθώντας να καλλιεργήσετε
το δήθεν ανθρώπινο πρόσωπο του εκµεταλλευτικού συστήµατος
και παράλληλα τη συµφιλίωση µε την αντίληψη ότι όσο πάει καλά
η κερδοφορία των επιχειρηµατικών οµίλων θα περισσεύει και κα-
νένα ψίχουλα για τους εργαζόµενους. Και παράλληλα στόχος
σας είναι η αποδοχή από τους εργαζόµενους της αντίληψης για
κοινωνικές υπηρεσίες και παροχές, όχι ως δικαίωµα, αλλά ως φι-
λανθρωπία. 

Αυτά συµβαίνουν την ίδια ώρα που µε ευθύνη τόσο της Κυβέρ-
νησης της Νέας Δηµοκρατίας όσο και της προηγούµενης του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και όλων των προηγούµενων κυβερνήσεων µε τις πολιτικές
που υλοποιήσατε και υλοποιείτε υπέρ της πλουτοκρατίας, υπέρ
των επιχειρηµατικών οµίλων, περικόπτετε δηµόσιες παροχές
στην υγεία, αυξάνετε την ανταποδοτικότητα και τις πληρωµές
στις υπηρεσίες υγείας, τα φάρµακα, τις εξετάσεις, εµπορευµα-
τοποιείτε το δηµόσιο σύστηµα υγείας, µετατρέποντας τα νοσο-
κοµεία σε επιχειρήσεις.

Έτσι, συµβάλατε και συµβάλλετε όλοι σας ώστε το δικαίωµα
των ασθενών, των εργαζοµένων, της πλειοψηφίας του λαού σε
απαραίτητες δηµόσιες µονάδες υγείας να παρουσιάζεται ως
προσφορά απ’ αυτούς που καταδικάζουν τον λαό στην εξα-
θλίωση. Γιατί η κατάσταση που επικρατεί στα δηµόσια νοσοκο-
µεία της χώρας, που ενισχύουν την επιχειρηµατική τους δράση,
που µειώνουν το προσωπικό, που υποχρηµατοδοτούνται από το
κράτος και καλούνται να επιβιώσουν πουλώντας τις υπηρεσίες
άµεσα στους ασθενείς ή στα λεηλατηµένα από το κράτος και το
κεφάλαιο ασφαλιστικά ταµεία, δίνει και τις απαντήσεις, ειδικό-
τερα την περίοδο της πανδηµίας και µάλιστα µε τον πιο τραγικό
τρόπο. 

Και έρχεστε µε όσα προβλέπονται στο νοµοσχέδιο και συνεχί-
ζετε προκλητικά την ίδια απαράδεκτη και επικίνδυνη πολιτική
στην αντιµετώπιση της πανδηµίας. Γιατί µόνο πρόκληση, εµ-
παιγµό και κοροϊδία απέναντι στον λαό αποτελούν τα όσα προ-
βλέπονται στο νοµοσχέδιο, αφού καλά κρατούν οι τεράστιες
ελλείψεις µέτρων προστασίας του λαού, η απαράδεκτη κατά-
σταση του επικίνδυνα υποστελεχωµένου δηµόσιου τοµέα της
υγείας, της σχεδόν ανύπαρκτης δηµόσιας πρωτοβάθµιας φρον-
τίδας υγείας, η έλλειψη ουσιαστικής ενηµέρωσης σχετικά µε τα
εµβόλια και τους εµβολιασµούς, αλλά και οι αντιφατικές τοπο-
θετήσεις και τα µέτρα που αφήνουν εκτεθειµένο τον λαό τόσο
απέναντι στην πανδηµία όσο και στην αντιµετώπιση όλων των
άλλων αναγκών του στην ιατροφαρµακευτική περίθαλψη. Και
απέναντι σε αυτή την κατάσταση όχι µόνο δεν κάνετε κάτι για
την αντιµετώπιση αυτών των προβληµάτων, αλλά κουνάτε και το
δάχτυλο στον λαό και στους εργαζόµενους να αποδεχθούν αυτή
την πολιτική. Σε αντίθετη περίπτωση οδηγείτε τους εργαζόµε-
νους σε αναστολή εργασίας, περικοπή του µισθού τους έως και
την απόλυσή τους. Και ο κατήφορος της αντιλαϊκής πολιτικής
δεν έχει πάτο. 

Εδώ φτάσατε στο σηµείο -σας το είπαµε και στην επιτροπή-
µε απόφαση υπουργική να απαγορεύετε σε ανεµβολίαστα άτοµα
µε ειδικές ανάγκες -παιδιά και ενήλικες- να παρευρίσκονται, να
αξιοποιούν, να εκπαιδεύονται στα ΚΔΑΠ ΑΜΕΑ και στα ΚΔΗΘ.
Και δεν είναι διόλου τυχαίο το ότι ανοίξατε το θέµα, για παρά-
δειγµα, της υποχρεωτικότητας. Στόχος σας να µετατοπιστεί η
συζήτηση, να ενισχυθεί ο κοινωνικός αυτοµατισµός, να ταυτιστεί
οποιαδήποτε κριτική στην κυβερνητική πολιτική µε ακροδεξιές,
συνωµοσιολογικές, ανορθολογικές και αντιεµβολιαστικές από-
ψεις και κινήσεις που καθόλου αυθόρµητες δεν είναι και που η
ίδια η Κυβέρνηση προβάλλει, τις αξιοποιεί τις ανέχεται, αφού
αποτελούν έναν βολικό γι’ αυτήν αντίπαλο.

Μετακυλύετε τις δικές σας ευθύνες στον λαό, µετατρέποντας
το εµβόλιο από ανάγκη, δικαίωµα και όπλο της επιστήµης, σε
µέσο διαίρεσης των εργαζοµένων και συναλλαγής, ενώ, εκβιά-
ζοντας, επιτίθεστε στα εργασιακά δικαιώµατα, φτάνοντας και
στο σηµείο να επικαλείστε -όχι εσείς, το προηγούµενο διάστηµα-
την κοινωνική δικαιοσύνη για να επιβάλλετε απαγορεύσεις και
ποινές στον λαό, ενώ δεν ακούγεται τσιµουδιά για την ανύπαρκτη
φαρµακοεπαγρύπνηση και επιδηµιολογική επιτήρηση.

Ισχυρίζεστε πως εξαντλήσατε τα µέτρα ενηµέρωσης των ερ-
γαζοµένων, γεγονός που αποτελεί ένα χοντρό ψέµα. Σχεδόν που-
θενά δεν έγινε ουσιαστική ενηµέρωση. Αντίθετα, µε τις
παλινωδίες σας, τις αντιφατικές σας τοποθετήσεις και τα µέτρα
αναπαράγετε τον φόβο, τους ενδοιασµούς, τη διστακτικότητα,
που είναι αναµενόµενο να υπάρξουν σε ένα τµήµα του πληθυ-
σµού. Και µιλάµε για ανθρώπους που δεν ανήκουν στους περι-
θωριακούς του αντιεµβολιασµού, αλλά είναι εκτεθειµένοι στους
ανταγωνισµούς των φαρµακευτικών οµίλων, στις αντιφατικές το-
ποθετήσεις ορισµένων επιστηµόνων ανάλογα µε τα ιδιαίτερα
συµφέροντα που είναι προσδεδεµένοι και χωρίς, φυσικά, την ου-
σιαστική κρατική στήριξή τους. 

Να, λοιπόν, πως το βολικό, για την Κυβέρνηση, σκηνικό «εµ-
βολιασµένοι - ανεµβολίαστοι» τροφοδοτείται και από την ίδια, για
να συσκοτίζει τις κυβερνητικές και κρατικές ευθύνες των πρωτο-
κόλλων-λάστιχο, του άθλιου δηµόσιου συστήµατος υγείας πριν
και κατά τη διάρκεια της πανδηµίας. 

Αντίστοιχα τα δωράκια στους επιχειρηµατίες της υγείας και
άλλα πολλά, σε βάρος, όµως, των λαϊκών αναγκών. Γιατί και όσα
προβλέπονται στα προτεινόµενα άρθρα του νοµοσχεδίου για τη
λειτουργία των δηµόσιων µονάδων υγείας, δεν αποτελούν έκτακτα
µέτρα λόγω των συνθηκών της πανδηµίας, αλλά συνέχιση υλοποί-
ησης της διαχρονικής αντιλαϊκής πολιτικής στον χώρο της υγείας.
Έτσι, την τεράστια υποστελέχωση όλων των δηµόσιων µονάδων
υγείας και πρόνοιας την αντιµετωπίζετε -όπως και µε προηγούµε-
νες ρυθµίσεις σε τόσα νοµοσχέδια, τροπολογίες- µε τη βιοµηχανία
µετακινήσεων προσωπικού όλων των κλάδων και ειδικοτήτων από
µονάδα σε µονάδα. Αυτό έχει ως αποτέλεσµα να µισοκλείνετε ορι-
σµένες τρύπες του συστήµατος υγείας και, ταυτόχρονα, να ανοί-
γετε πολύ περισσότερες, αφού η υποστελέχωση των µονάδων
υγείας µε τα µακροχρόνια ραντεβού για ιατρικές εξετάσεις, χει-
ρουργεία, θεραπείες κ.λπ., δεν αντιµετωπίζεται µε εσωτερικές µε-
τακινήσεις, οι οποίες όχι µόνο δεν λύνουν το πρόβληµα, αλλά το
διευρύνουν. 

Αντίστοιχα, κατά την πάγια τακτική σας, όπως πριν, αλλά και
κατά τη διάρκεια της πανδηµίας, προβλέπετε προσλήψεις επι-
κουρικού προσωπικού ΙΔΟΧ, διαφόρων συµβάσεων κ.λπ., γεγο-
νός που δεν προσθέτει σε προσωπικό ουσιαστικά τίποτα, αφού
αυτοί που προσλαµβάνονται για ορισµένο χρονικό διάστηµα, ου-
σιαστικά αντικαθιστούν τους προηγούµενους που απολύονται µε
τη λήξη της σύµβασης. 

Τα προβλεπόµενα, λοιπόν, στο νοµοσχέδιο, αλλά και συνολικά
τα µέτρα που λήφθηκαν από την αρχή της εκδήλωσης πανδη-
µίας, εφαρµόζονταν µε άµεσο ή έµµεσο τρόπο πολύ πριν την
πανδηµία και αντανακλούσαν -πως και αντανακλούν- την πολιτική
περικοπών στο δηµόσιο σύστηµα υγείας, τη µείωση του λεγόµε-
νου «εργατικού κόστους» µέσω της µείωσης του προσωπικού,
της ενίσχυσης, αντίστοιχα, του επικουρικού προσωπικού και της
µείωσης του µόνιµου και αλλά. 

Αλήθεια, και πριν την πανδηµία, µε την πολιτική όλων των κυ-
βερνήσεων, δεν στέλνονταν χιλιάδες ασθενείς πεσκέσι στους
ιδιώτες επιχειρηµατίες της υγείας; Και αυτό συνέβαινε και συµ-
βαίνει επειδή όλες οι κυβερνήσεις, χωρίς εξαίρεση, είχατε φρον-
τίσει ώστε οι δηµόσιες µονάδες υγείας να µην µπορούν να
ανταποκριθούν ακόµα και σε σχετικά απλές ανάγκες του λαού
στην ιατροφαρµακευτική τους περίθαλψη, νοσηλεία, θεραπείες
κ.λπ..

Θεωρούµε, λοιπόν, πως η κατεύθυνση των µέτρων, το περιε-
χόµενό τους, πρέπει να αξιολογούνται µε κριτήριο αν ωφελούν
τη λαϊκή οικογένεια, να κρίνεται αν η πρόοδος της επιστήµης,
της τεχνολογίας, η αύξηση της παραγωγικότητας µπαίνουν στην
υπηρεσία των λαϊκών αναγκών µε σύγχρονες, αποκλειστικά δη-
µόσιες και δωρεάν υπηρεσίες υγείας, πρόνοιας για όλους, χωρίς
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προϋποθέσεις. Έτσι και η εξασφάλιση του έγκαιρου και γενικού
εµβολιασµού στο πλαίσιο ενός σύγχρονου κρατικού συστήµατος
υγείας για όλες τις λαϊκές ανάγκες, αποτελεί ανάγκη και δι-
καίωµα του λαού και η διασφάλισή του πρέπει να αποτελεί υπο-
χρέωση του κράτους. Έτσι, όπως ο αναγκαίος εµβολιασµός δεν
υποκαθιστά τα υπόλοιπα µέτρα προστασίας της δηµόσιας υγείας
ή αν υποθέσουµε πως αυτά τα µέτρα λαµβάνονταν, δεν αναιρεί-
ται σε καµµία περίπτωση η αναγκαιότητα του εµβολιασµού. 

Αυτό που απαιτείται και είναι αναγκαίο σήµερα, είναι η αξιο-
ποίηση όλων των ασφαλών εµβολίων, µε ταυτόχρονη αξιοποίηση
και των επιστηµονικών ενδεικνυόµενων νέων φαρµάκων σε συν-
δυασµό µε όλα τα άλλα µέτρα πρόληψης και µε δεδοµένη την
ανάγκη ενός πλήρως ανεπτυγµένου, στελεχωµένου και εξοπλι-
σµένου δηµόσιου συστήµατος υγείας σε όλα τα επίπεδα και ιδι-
αίτερα στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, ενός συστήµατος
ικανού να αντιµετωπίζει τόσο τις τρέχουσες όσο και τις έκτακτες
λαϊκές υγειονοµικές ανάγκες. 

Μπορούσατε και µπορείτε -αλλά δεν το κάνατε και δεν το κά-
νετε- να θωρακίσετε το δηµόσιο σύστηµα υγείας µε µαζικές
προσλήψεις µόνιµου προσωπικού, όπως έλεγαν και διεκδικούσαν
οι γιατροί, οι υγειονοµικοί στο σύνολό τους από την πρώτη
στιγµή της πανδηµίας, αλλά και πριν από την πανδηµία, που γνω-
ρίζουν τις αντοχές των δηµόσιων νοσοκοµείων, την ανεπάρκεια
της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. Εσείς συνεχίζετε να βαφτί-
ζετε «θωράκιση» τα µπαλώµατα και την ανακύκλωση του προσω-
πικού. Και αυτό όχι από ανικανότητα, όπως σας κατηγορούσε ο
ΣΥΡΙΖΑ και άλλα κόµµατα, αλλά από καθαρά συνειδητή επιλογή,
αφού η ενίσχυση του δηµόσιου συστήµατος υγείας είναι σε ευ-
θεία αντίθεση µε την πολιτική σας, την πολιτική που υπηρέτησαν
όλες οι κυβερνήσεις διαχρονικά, δηλαδή, της εµπορευµατοποί-
ησης, της ιδιωτικοποίησης της υγείας, µια πολιτική που θεωρεί
κόστος την προστασία της υγείας, ένα κόστος που απειλεί τη µε-
γάλη καπιταλιστική κερδοφορία. 

Συνεπώς, τα µέτρα σας έχουν παρελθόν, παρόν και κυρίως
προδιαγράφουν το µέλλον, δηλαδή αποτελούν την προετοιµασία
της γενικευµένης εφαρµογής τους στο πλαίσιο του λεγόµενου
«νέου ΕΣΥ» που έχει διακηρύξει και διακηρύττει η Κυβέρνηση,
µια προετοιµασία στην οποία όλες οι προηγούµενες κυβερνήσεις
συνέβαλαν, βάζοντας η κάθε µία το δικό της λιθαράκι στο αντι-
λαϊκό οικοδόµηµα. Αυτό σηµαίνει συνέχιση και επέκταση της λει-
τουργίας των νοσοκοµείων µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια µε
βάση τις κατευθύνσεις του Οργανισµού Διασφάλισης της Ποι-
ότητας στην Υγεία, του ΟΔΙΠΥ, και τα κριτήρια κοστολόγησης
οµοιογενών διαγνωστικών κατηγοριών, τα οποία διαµόρφωσε το
Κέντρο Τεκµηρίωσης και Κοστολόγησης Νοσοκοµειακών Υπηρε-
σιών στη διάρκεια της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, γεγονός που ση-
µαίνει πως όλο και µεγαλύτερο µέρος του κόστους λειτουργίας
-συµπεριλαµβανοµένης µελλοντικά και της µισθοδοσίας- του
ολοένα λιγότερου και φθηνότερου προσωπικού των νοσοκο-
µείων-επιχειρήσεων θα πρέπει να καλύπτεται από την πώληση
υπηρεσιών υγείας σε ασθενείς - πελάτες του ΕΟΠΥΥ και ασφα-
λιστικές εταιρείες. 

Πρόκειται, δηλαδή, για την λογική των δηµόσιων µονάδων
υγείας που λειτουργούν ως αυτοχρηµατοδοτούµενες επιχειρή-
σεις η οποία θα οξύνει τη διαφοροποίησή τους και θα κρίνει τη
βιωσιµότητά τους ανάλογα µε τα έσοδα που θα έχουν και στον
ανταγωνισµό τους µε τα άλλα νοσοκοµεία. Και αυτή τη στρατη-
γική κατεύθυνση αποδέχεστε και υπηρετείτε, υπηρετήσατε όλοι
σας, µε Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ.

Οι θέσεις, λοιπόν, και οι προτάσεις του ΚΚΕ δεν συµπιέζονται
στις αντοχές -όπως λέτε όλοι σας- της οικονοµίας, της καπιταλι-
στικής οικονοµίας. Έρχονται σε σύγκρουση µε την ανάπτυξη των
κερδών των λίγων, µιας χούφτας εκµεταλλευτών που είναι αυτοί
που ακόµα και στις συνθήκες της πανδηµίας συνεχίζουν να θη-
σαυρίζουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου)

Βρισκόµαστε στο 2021 µε την τεράστια ανάπτυξη της επιστή-
µης, της τεχνολογίας, τη χώρα µας να διαθέτει πολυάριθµο και
επιστηµονικό και εργατικό, τεχνικό δυναµικό που µπορούν να ικα-
νοποιήσουν τις σύγχρονες ανάγκες του λαού µας. Για να γίνει

αυτό, όµως, χρειάζεται µια διαφορετική νέα κοινωνική οργά-
νωση, ο σοσιαλισµός µε τον ίδιο τον λαό να κάνει κουµάντο. Μια
κοινωνία µε τέτοια οργάνωση της παραγωγής και των υπηρεσιών
όλης της οικονοµίας που η ανάπτυξή της θα καθορίζεται µε απο-
κλειστικό γνώµονα όχι το κέρδος αλλά τις σύγχρονες λαϊκές
ανάγκες στην υγεία, την πρόνοια, το φάρµακο, αντίστοιχα στην
παιδεία, στη δουλειά, παντού. Και ακριβώς οι προτάσεις µας
είναι και χρήσιµες και αναγκαίες και ουσιαστικές τόσο για το σή-
µερα όσο και για το αύριο.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Οι εξελίξεις στον τοµέα της υγείας και όχι µόνο επιβεβαιώνουν

ότι δύο δρόµους ανάπτυξης έχει µπροστά του ο λαός, τον δρόµο
που θα έχει ως κριτήριο την ικανοποίηση των κοινωνικών αναγ-
κών του και το σηµερινό που αντιµετωπίζει την υγεία ως εµπό-
ρευµα. Και από την άποψη ακριβώς αυτής της αντιπαράθεσης
θα κριθεί και η κατάκτηση του συστήµατος υγείας που θα υπη-
ρετεί τις κοινωνικές ανάγκες και τις συνεχώς διευρυνόµενες
ανάγκες του λαού µας. 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω λίγα δευτερόλεπτα. Υπάρχουν κάποιες
τροπολογίες του Υπουργείου Υγείας. Θα µπορούσαν τα άρθρα
της τροπολογίας του Υπουργείου Υγείας να ενσωµατωθούν στο
νοµοσχέδιο, να το έχει προβλέψει δηλαδή ο Υπουργός. Στο νο-
µοσχέδιο -που στην ουσία παραπέµπει σε τροπολογίες παλιότε-
ρες- θα µπορούσαµε να ψηφίσουµε µε βάση τη θέση µας σε
κάθε άρθρο. Στις δύο τροπολογίες του Υπουργείου Υγείας -και
όχι µόνο σε αυτές αλλά και στις άλλες τροπολογίες των άλλων
Υπουργείων- έτσι όπως έρχονται αναγκαστικά θα πρέπει να ψη-
φίσουµε συνολικά για την τροπολογία, ενώ εµείς συµφωνούµε
για παράδειγµα σε κάποια άρθρα και σε κάποια διαφωνούµε. Και
αυτή η αποδοχή µας ή τέλος πάντων η αρνητική µας ψήφος δεν
αποτυπώνεται. 

Για αυτό, κύριε Πρόεδρε, στη δευτερολογία θα έχουµε τον
χρόνο να τοποθετηθούµε σε κάθε άρθρο της κάθε τροπολογίας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο τώρα θα

πάρει η συνάδελφος κ. Μαρία Αθανασίου από την Ελληνική
Λύση. 

ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ξεκινήσω µε την τοποθέτησή µου µε το ότι η Ελληνική Λύση

καταδικάζει όλα τα φασιστικά, ναζιστικά µορφώµατα που βλέ-
πουµε τον τελευταίο καιρό. Αυτά που συµβαίνουν είναι εξαιρε-
τικά επικίνδυνα και θα πρέπει να προσέχουµε ιδιαίτερα. 

Καλούµαστε σήµερα να κυρώσουµε τροποποίηση δωρεάς για
ενίσχυση και αναβάθµιση των υποδοµών των νοσοκοµείων την
ίδια στιγµή που έχετε αφήσει εν γνώσει σας τα νοσοκοµεία χωρίς
έµψυχο υλικό, χωρίς επαρκές υγειονοµικό προσωπικό, χωρίς για-
τρούς και νοσηλευτές. Και σαν να µην έφταναν οι ήδη υπάρχου-
σες ελλείψεις σε προσωπικό, έρχεστε µε τις αναστολές εργασίας
εξαιτίας των µη εµβολιασµένων υγειονοµικών να επιτείνεται και
να οξύνετε την παθογένεια. Ανακαλέσετε τις αναστολές τώρα,
στελεχώστε τα νοσοκοµεία µας. 

Έχουµε το πρόσφατα εγκαινιασµένο επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ
και άρτια εξοπλισµένο Νοσοκοµείο Καρπάθου να υστερεί σε για-
τρούς. Οι αιµοκαθαιρόµενοι της Δωδεκανήσου να εξυπηρετούνται
από το Νοσοκοµείο Ρόδου. Έτι χειρότερο οι αιµοκαθαιρόµενοι
ασθενείς που εξυπηρετούνται στη µονάδα τεχνητού νεφρού στο
νοσοκοµείο Αργοστολίου να πρέπει να ζητήσουν µονάδες αιµοκά-
θαρσης αλλού, αφού οι τέσσερις από τις οκτώ νοσοκόµες που
εξυπηρετούσαν τους νεφροπαθείς τέθηκαν σε αναστολή ως ανεµ-
βολίαστες από 1-09-2021. Ανάλγητο, απάνθρωπο, όνειδος για τη
σύγχρονη Ελλάδα!

Τα Νοσοκοµεία Σερρών και Λήµνου δεν µπορούν να λειτουρ-
γήσουν µε ασφάλεια χωρίς εξειδικευµένους αναισθησιολόγους.
Ειδικά στο Νοσοκοµείο Σερρών η πρόσφατη τοποθέτηση αναι-
σθησιολόγου δεν περιόρισε το πρόβληµα δεδοµένου ότι συγκε-
κριµένος ιατρός τέθηκε σε αναστολή όντως ανεµβολίαστος από
1-09-2021. Υποστελεχωµένα νοσοκοµεία στη Δράµα, στον Πύργο
και άλλα πολλά ανά την ελληνική επικράτεια. 

Σκοπεύατε, όπως είχατε πει, να λάβετε µέτρα για τη λειτουρ-
γία των νοσοκοµείων των τουριστικών περιοχών για το καλοκαίρι.
Μάλιστα. Βέβαια ούτε αυτό δεν κάνατε. Εµάς δεν µας ενδιαφέ-
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ρουν µόνο οι τουριστικές περιοχές αλλά όλη η Ελλάδα, ακόµα
και το πιο αποµακρυσµένο, ακόµα και το πιο µικρό νησί. Σας ρω-
τούµε: Οι ανάγκες των τόπων αυτών περιορίζονται µόνο στο κα-
λοκαίρι; Σκοπεύατε να εξασφαλίσετε στο µόνιµο πληθυσµό
ισάξια παροχή υπηρεσιών υγείας, αν δεν ήταν τουριστική η πε-
ριοχή; Τα γεγονότα απαντούν από µόνα τους. Δεν χρειάζεται να
απαντήσετε εσείς, κύριε Υπουργέ.

Επίσης, σε µη τουριστικές περιοχές ποια τύχη επιφυλάσσετε
στο µόνιµο πληθυσµό τους; Από τα έργα σας δείχνετε ότι περισ-
σότερο ενδιαφέρεστε για τους επισκέπτες παρά για τον Έλληνα
πολίτη. Περισσότερο ενδιαφέρεστε για το φαίνεσθαι παρά για
την ουσία.

Και ενώ συµβαίνουν αυτά, προκρίνετε ως λύση την εκπαί-
δευση, µέτρα για επείγουσα διασωλήνωση και σταθεροποίηση
ασθενών, ώστε να διακοµιστούν σε άλλα νοσοκοµεία προκειµέ-
νου να παρασχεθούν οι αναγκαίες ιατρικές υπηρεσίες µε ό,τι
αυτό µπορεί να συνεπάγεται για τις ανθρώπινες ζωές και τον κρί-
σιµο ενδεχοµένως χαµένο χρόνο. Στην καλύτερη περίπτωση δε
οι ανάγκες καλύπτονται µε αποσπάσεις προσωπικού, θέτοντας
σε αναστολή όµως τα τακτικά χειρουργεία µε αποτέλεσµα οι κά-
τοικοι να βρίσκονται διαρκώς σε µια διαδικασία είτε µη εξυπηρέ-
τησης, είτε µετακίνηση σε άλλους νοµούς, είτε στην προσφυγή
σε ιδιωτικές κλινικές. 

Η απαξίωση των δηµόσιων δοµών και υπηρεσιών υγείας συνε-
χίζεται παρά την αντικατάσταση της πολιτικής ηγεσίας του
Υπουργείου Υγείας. Εµείς ως Ελληνική Λύση έχουµε επανειληµ-
µένως εφιστήσει την προσοχή σας στην υποστελέχωση του ΕΣΥ,
αλλά εσείς απαξιώνετε καν να µας απαντήσετε.

Χαρακτηριστικά να αναφέρουµε τις ερωτήσεις µε αριθµό πρω-
τοκόλλου 1809/8-11-2019, 1497/21-10-2020, 1151/29-10-2020,
όπου κάνουµε λόγο για υποστελεχωµένα νοσοκοµεία της περι-
φέρειας για τα οποία απαξιώνετε να απαντήσετε. Ανεπίτρεπτο
για ένα δηµοκρατικά εκλεγµένο κόµµα. Αυτή είναι η άποψή σας
για τον κοινοβουλευτισµό; Απαντάτε όποτε θέλετε και όποτε σας
συµφέρει; Αυτά είναι για τα Πρακτικά από τις ερωτήσεις µας. Τα
καταθέτω.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μαρία Αθανασίου καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μέσα στα δύο χρόνια της πανδηµίας θα θέλαµε να µας ενη-
µερώσετε, κύριε Υπουργέ, πόσες προκηρύξεις µόνιµου ιατρικού
και νοσηλευτικού προσωπικού έχετε κάνει, σε ποιο στάδιο βρί-
σκεται η υλοποίηση αυτών των διαγωνισµών, πόσοι µόνιµοι για-
τροί και νοσηλευτές έχουν αναλάβει υπηρεσία. Έχετε εξαγγείλει
τον διαγωνισµό για τη µονιµοποίηση των τεσσάρων χιλιάδων νο-
σηλευτών. Τι θα απογίνει το υπόλοιπο επικουρικό προσωπικό
µετά τη λήξη των συµβάσεων; Θα περάσουν από τον ΟΑΕΔ µετά
τη λήξη της σύµβασής τους;

Οι γιατροί της χώρας µας εργάζονται µε τις χαµηλότερες µη-
νιαίες αποδοχές στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Αν πραγµατικά θέλετε
η Ελλάδα να κρατά τους γιατρούς της και το νοσηλευτικό προ-
σωπικό, θα πρέπει άµεσα να αλλάξει το µισθολόγιό τους και να
τους εντάξετε στα βαρέα και ανθυγιεινά. Τα ίδια και τα ίδια σας
λέµε συνέχεια.

Επιπλέον κύριε Υπουργέ, τι θα γίνει µε τη διάθεση των µονο-
κλωνικών αντισωµάτων; Σε αυτά αναφερόµαστε από πέρυσι και
εσείς αντί να µας απαντήσετε για το πότε θα τα διαθέσετε στην
ελληνική αγορά, επιµένετε σε ένα εµβόλιο το οποίο πλέον δεί-
χνουν και οι µελέτες ότι δεν προσφέρει ανοσία για µεγάλο χρο-
νικό διάστηµα. Η µάχη κατά της πανδηµίας απαιτεί
συντονισµένες προσπάθειες, σχέδιο και αποφασιστικότητα, στοι-
χεία τα οποία η Κυβέρνηση δεν έχει δείξει ότι διαθέτει µέχρι σή-
µερα. Μέχρι σήµερα δεν έχει φέρει προς ψήφιση κανένα σχέδιο
νόµου που να δείχνει πραγµατική πρόθεση για ενίσχυση της
πρωτοβάθµιας υγείας. 

Στο Β’ Μέρος του υπό ψήφιση νοµοσχεδίου κάνετε πάλι λόγο
για επείγουσες διατάξεις σχετικά µε την αντιµετώπιση του κορω-
νοϊού. Αµφισβητούµε τον όρο «επείγουσες». Σχεδόν δύο χρόνια
µετά δεν επιτρέπεται ο συγκεκριµένος όρος.

Άλλωστε, µε το άρθρο 5 «Παράταση ανάθεσης υπηρεσιών από

τον ΕΟΔΥ για την εξέταση δειγµάτων σε ιδιώτες παρόχους» κα-
ταρρίπτετε οι ίδιοι το αφήγηµά σας για κάλυψη δήθεν έκτακτων
αναγκών. Οι ανάγκες πλέον δεν είναι έκτακτες.

Η αρχική πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου προέβλεπε ότι ο
ΕΟΔΥ µπορούσε µέχρι τις 31-12-2020 να αναθέσει σε ιδιώτες την
απευθείας εξέταση δειγµάτων σε τρίτους ιδιωτικούς φορείς -πα-
ροχή υπηρεσιών υγείας- συνάπτοντας και τις σχετικές συµβάσεις
κατά παρέκκλιση των κείµενων εθνικών διατάξεων, εφόσον υφί-
σταται άµεσος κίνδυνος εµφάνισης και διασποράς του κορω-
νοϊού. Πλέον ούτε επείγων κίνδυνος υπάρχει, αντιθέτως
υφίσταται κανονικότητα στην εµφάνιση και την αντιµετώπιση του
ιού, αλλά και επαρκής εµπειρία των ειδικών.

Επιπροσθέτως, σε αντίθεση µε το έτος 2020 υφίστανται τρόποι
αντιµετώπισης, καθώς και εγκεκριµένες θεραπείες µέσω ήδη
πέντε εγκεκριµένων φαρµάκων από τον Οκτώβριο του 2021,
όπως και επισήµως ανήρτησε η Κοµισιόν.

Παρ’ όλα αυτά, εσείς επιµένετε να θεωρείτε αυθαιρέτως την
κατάσταση έκτακτη και να επιλέγετε τη δράση σας κατά παρέκ-
κλιση των κειµένων διατάξεων, αναθέτοντας σε ιδιώτες κάτι το
οποίο θα µπορούσε κάλλιστα το ελληνικό δηµόσιο να παράσχει.
Προφανώς και ο σκοπός σας είναι η κερδοσκοπία φίλα προσκει-
µένων ιδιωτών επαγγελµατιών υγείας σε βάρος των φόρων των
Ελλήνων πολιτών.

Κύριοι συνάδελφοι, τα άρθρα του Β’ Μέρους του υπό ψήφιση
νοµοθετήµατος αφορούν σε παρατάσεις, το άρθρο 2 σε παρά-
ταση συµβάσεων προσωπικού ΙΔΟΧ, το άρθρο 3 σε παράταση
ισχύος ρυθµίσεων του ΕΟΔΥ για την αντιµετώπιση εκτάκτων
αναγκών λόγω του κορωνοϊού, το άρθρο 4 σε παράταση ισχύος
συµβάσεων εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου ΕΟΔΥ
για τις ανάγκες φύλαξης και καθαριότητας και κάλυψης αναγκών
εστίασης και σίτισης, το άρθρο 8 σε παράταση ισχύος της διά-
θεσης ιατρικού προσωπικού ΕΟΔΥ σε µονάδες ειδικών λοιµώ-
ξεων. Μετατρέπετε τους γιατρούς σε νοµάδες. Αυτό το άρθρο
αποτελεί περίτρανη απόδειξη της προχειρότητας µε την οποίαν
αντιµετωπίζετε τις ελλείψεις υγειονοµικού προσωπικού.

Δεδοµένης της επιβαρυµένης κατάστασης, το υπάρχον προ-
σωπικό θα έπρεπε να κατανεµηθεί και να αξιοποιηθεί µε τέτοιον
τρόπο, ώστε να καλυφθούν µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο όλες
οι ελλείψεις µε ασφάλεια και αξιοπιστία.

Ακολούθως µε το άρθρο 18 «Διάθεση χώρων και προσωπικού
για την καταπολέµηση του COVID-19» και το άρθρο 19 «Διάθεση
χώρων και προσωπικού για την καταπολέµηση της διασποράς του
κορωνοϊού» αφ’ ενός προβαίνετε στη µετατροπή χρήσης κλινών
για την καταπολέµηση της διασποράς του κορωνοϊού και αφ’ ετέ-
ρου δεσµεύετε προσωπικό, µε αποτέλεσµα να παρέχονται πληµ-
µελώς οι άλλες υπηρεσίες των νοσοκοµείων στους ασθενείς.

Αλήθεια, πόσοι θάνατοι ασθενών από τις κανονικές τους νό-
σους έχουν σηµειωθεί λόγω της αδικαιολόγητης και άσκοπης
αδυναµίας των νοσοκοµείων να παράσχουν τις αυτονόητες υπη-
ρεσίες, αυτές τις οποίες παρείχαν µέχρι το ξέσπασµα της παν-
δηµίας; Πόσοι ακόµη άδικοι θάνατοι θα επέλθουν από άλλες
αιτίες, θάνατοι οι οποίοι οφείλονται στην επιπολαιότητά σας και
την αναλγησία σας προς τους χρονίως ή τους εκτάκτους πά-
σχοντες;

Στο άρθρο 20 «Επίταξη νοσοκοµειακού υλικού», αλλά και το
άρθρο 24 «Διάθεση ειδικού εξοπλισµού ΜΕΘ και ΜΑΦ και έκτα-
κτη ανάπτυξη κλινών ΜΕΘ και ΜΑΦ λόγω εκτάκτων αναγκών δη-
µόσιας υγείας» επισηµαίνουµε ότι απαιτείται τεράστια προσοχή
στη διάθεση και τη χρήση νοσοκοµειακού υλικού, αλλά και των
διαθέσιµων κλινών, ιδιαιτέρως για τους ασθενείς οι οποίοι δεν
νοσηλεύονται µε COVID-19 και οι οποίοι, όπως ήδη καταδείξαµε,
είναι παραµεληµένοι.

Σε καµµία περίπτωση δεν θα πρέπει στο όνοµα καµµιάς παν-
δηµίας να µείνουν χωρίς υλικοτεχνική υποδοµή κλινικές οι οποίες
φιλοξενούν non-COVID ασθενείς και να έχουµε άδικους θανά-
τους λόγω κακής διαχείρισης νοσοκοµειακού υλικού. Έχετε όλο
τον χρόνο να οργανώσετε καταλλήλως τις υποδοµές, ούτως
ώστε να µην χρειάζεται λήψη τέτοιων εκτάκτων µέτρων.

Αυτές οι διατάξεις είναι αναχρονιστικές, φέτος δεν δικαιολο-
γούνται καθόλου. Δεν επιτρέπεται διατάξεις τέτοιου τύπου να
καταλαµβάνουν τόσα άρθρα υπό ψήφιση νοµοθετηµάτων δύο
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σχεδόν χρόνια µετά την έναρξη της πανδηµίας. Γιατί να χρειάζε-
ται να καταφύγετε σε επιτάξεις; Γιατί δαπανάτε τόσο χρόνο και
τόσο µελάνι για αυτά τα θέµατα, από τη στιγµή κατά την οποία
έχουµε και θεραπείες και γνώση;

Στο άρθρο 23 µε τίτλο «Σύναψη δηµοσίων συµβάσεων για την
αντιµετώπιση του κορωνοϊού» ακολουθείτε πάλι τη µέθοδο της
σύναψης συµβάσεων µε ιδιώτες κατά παρέκκλιση όλων των κεί-
µενων διατάξεων περί δηµοσίων συµβάσεων, σαν να βρισκόµα-
στε µπροστά σε κάποια έκτακτη ανάγκη η οποία δεν µπορούσε
αλλιώς να καλυφθεί παρά µόνο µε αυτό τον τρόπο.

Η έκτακτη ανάγκη πλέον αποτελεί πρόφαση στα χείλη σας. Ο
σκοπός σας είναι η απευθείας ανάθεση σε ιδιώτες, χωρίς να
υπάρχει ούτε ανάγκη ούτε λόγος και αυτό το προτιµάτε µε θυσία
όλων των κείµενων διατάξεων, των οποίων σε καιρό ειρήνης –
εννοώ κανονικότητας- επιλέγετε απροκάλυπτα την παρέκκλιση,
µε αποτέλεσµα την αδιαφάνεια στη διαδικασία επιλογής, καθώς
επίσης και στις σχετικές δαπάνες.

Τέλος, φτάνοντας στο Δ’ Μέρος του υπό ψήφιση νοµοθετήµα-
τος, στέκοµαι στο άρθρο 29, σχετικά µε τη χορήγηση προσωρι-
νού ΑΜΚΑ από άλλες διοικητικές δοµές φορέων της Γενικής
Κυβέρνησης, καθώς και στο άρθρο 31 µε τίτλο «Εµβολιασµός
ευάλωτων κοινωνικών οµάδων από φορείς της κοινωνίας των πο-
λιτών». Αυτά τα άρθρα είναι φανερό ότι αφορούν κυρίως στους
παρανόµους ευρισκοµένους εντός της ελληνικής επικράτειας αλ-
λοδαπούς. Ο κύριος Υπουργός διαβεβαίωσε ρητά ότι σε καµµία
περίπτωση ο εµβολιασµός αυτών των ανθρώπων δεν θα σηµαίνει
και τη νοµιµοποίησή τους. Δεν έχουµε λόγο να αµφισβητούµε τα
λόγια του και τις δεσµεύσεις του. Ωστόσο, από την ακρόαση των
φορέων στη δεύτερη κοινοβουλευτική συνεδρίαση προέκυψε ότι
µόνο το 2% των αλλοδαπών, οι οποίοι σηµειωτέον κυκλοφορούν
ελεύθερα τις απογευµατινές σίγουρα ώρες, είναι εµβολιασµένοι.
Είµαστε βέβαιοι δε ότι δεν λαµβάνουν κανένα είδος προφύλαξης
κατά του ιού, καθιστώντας τις περιοχές που κυκλοφορούν υγει-
ονοµικές βόµβες.

Επίσης, θα θέλαµε να γνωρίζουµε το ποσό του 2% επί ποιας
βάσης είναι, δηλαδή ποιο το σύνολο των προσώπων των παρα-
νόµων αλλοδαπών το οποίο διαµένει στη χώρα µας; Ξέρετε -και
µας ενηµερώνετε συχνά- πόσα είναι τα κρούσµατα, πόσοι είναι
οι πεθαµένοι, πόσοι είναι οι εµβολιασµένοι Έλληνες. Πείτε µας,
λοιπόν, αυτό το 98% των ανεµβολίαστων αλλοδαπών ποιον
αριθµό αντιπροσωπεύει. Φρονούµε ότι ο κύριος Υπουργός δεν
έχει σαφή εικόνα επ’ αυτού και τούτο αποτελεί µείζον ζήτηµα.

Στο άρθρο 32 «Ρυθµίσεις για τη συµµετοχή πολιτών τρίτων
χωρών ή ανιθαγενών στο Εθνικό Επιχειρησιακό Σχέδιο Εµβολια-
σµών κατά του COVID-19» η Κυβέρνηση κλείνει το µάτι στους
ανιθαγενείς και τους µετανάστες. Πώς συµβαδίζει η συµµετοχή
αυτών των προσώπων σε σχέδιο το οποίο φέρει τον τίτλο
«εθνικό», ακόµα και αν πρόκειται για το πρόγραµµα εµβολια-
σµού; Και αντίστοιχα, τι εθνικό σχέδιο έχει να επιδείξει η Κυβέρ-
νηση, όπως άλλωστε και οι προκάτοχοί της, για τον
επαναπατρισµό των εξακοσίων χιλιάδων Ελληνόπουλων, τα
οποία µετανάστευσαν τα πέτρινα χρόνια της κρίσης; Ποια κίνη-
τρα; Ποια εθνικά κίνητρα τους δίνετε, ώστε να θεωρήσουν την
πατρίδα τους ξανά φιλόξενη και να επαναπατριστούν; Ποιους θα
βρουν να τους περιµένουν; Τους παράνοµους µετανάστες οι
οποίοι κυκλοφορούν ελεύθεροι στον δρόµο ή κοιµούνται στα
πάρκα; Ή µήπως θεωρείτε ότι θα πρέπει να αναπληρωθεί ο πλη-
θυσµός της Ελλάδας µε όποιον προλάβει να µπει από τα σύνορά
της, όποιας εθνικότητας, µε όποιον τρόπο;

Αντιλαµβάνεστε ότι οι πολιτικές σας, οι οποίες είναι αφιλόξε-
νες και εχθρικές για τους Έλληνες και αντιθέτως απόλυτα φιλό-
ξενες και φιλικές προς τους µετανάστες, οδηγούν µε µαθηµατική
ακρίβεια στην αντικατάσταση αργά ή γρήγορα του πληθυσµού
της Ελλάδος µε πρόσωπα τα οποία ούτε σχετίζονται µε την Ελ-
λάδα ούτε έχουν καµµία πρόθεση, βεβαίως, να σχετιστούν και
να προσαρµοστούν µε τις αξίες και τα ιδανικά της.

Όχι, κύριοι, δεν πρέπει σε καµµιά περίπτωση η αδιαφορία σας
και η έλλειψη στρατηγικού σχεδιασµού σας να οδηγήσει την Ελ-
λάδα µας σε αφανισµό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κλείνοντας, κύριοι της Κυβέρνησης, πάλι αρχίσαµε την ίδια κα-
ραµέλα ότι υπάρχει έξαρση των κρουσµάτων και πρέπει να τη-
ρηθούν αυστηρά πρωτόκολλα, ενώ βγαίνουν οι ειδικοί και µας
λένε «δεν µας ενδιαφέρουν οι παρελάσεις και πάµε να σώσουµε
τα Χριστούγεννα». Μετά θα µας πουν «πάµε να σώσουµε το
Πάσχα» και πάει λέγοντας. Την ώρα που καθηµερινά στην Ελ-
λάδα γίνονται πορείες διαµαρτυρίας από διάφορους δικαιωµα-
τιστές και ευαίσθητους πολίτες, χωρίς µάσκες και χωρίς
αποστάσεις ασφαλείας, δεν θα µπορέσουν να γίνουν οι καθιερω-
µένες δοξολογίες στον «Άγιο Δηµήτριο» της Θεσσαλονίκης και
στις Μητροπόλεις της Ελλάδας για την επέτειο του «ΟΧΙ».

Αν καταφέρουµε να περιορίσουµε οτιδήποτε αφορά την εθνική
µας υπόσταση και την ορθόδοξη ταυτότητά µας, αµέσως θα πε-
ριοριστούν όλες οι πανδηµίες και όλες οι ασθένειες και θα είναι
άπαντες ευχαριστηµένοι. Ντροπή και µόνο ντροπή, αλλά πλησιά-
ζουν οι εκλογές και ο θόρυβος θα είναι εκκωφαντικός!

Η Ελληνική Λύση ψηφίζει «όχι» επί της αρχής.
Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και κλείνουµε τις ει-

σηγήσεις των εκπροσώπων των κοµµάτων µε τη συνάδελφο κ.
Μαρία Απατζίδη από το ΜέΡΑ25.

ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο

αποτελεί επικαιροποιηµένη Κύρωση µίας σύµβασης δωρεάς ανά-
µεσα στο κοινωφελές ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» και το ελληνικό
δηµόσιο, µε σκοπό να ενισχυθούν και να αναβαθµιστούν οι υπο-
δοµές στον τοµέα της υγείας. Το νοµοσχέδιο ουσιαστικά επιβε-
βαιώνει και ανανεώνει µια ήδη υπάρχουσα συµφωνία.

Ως ΜέΡΑ25 είµαστε ως γνωστόν επιφυλακτικοί απέναντι σε
παρόµοια νοµοσχέδια. Είµαστε δύσπιστοι, γιατί ενώ είναι κατ’
αρχήν θετικό ότι παρέχονται ως δωρεά κάποιοι αναγκαίοι πόροι
για να αναβαθµιστεί και να ενισχυθεί ο χώρος της υγείας, από
την άλλη είναι εξαιρετικά αρνητικό το γεγονός ότι η Κυβέρνηση
καταφεύγει στη λογική του outsourcing, δηλαδή της εξωτερικής
ανάθεσης σε έναν τοµέα όπως είναι η υγεία, που είναι κατ’ εξο-
χήν συνταγµατική υποχρέωση του κράτους. Το outsourcing είναι
µια επικίνδυνη λογική που ως ΜέΡΑ25 θεωρούµε ότι δεν θα πρέ-
πει να συνηθίσουµε. Είναι µια λογική όµως, που την είδαµε από
την εποχή του ΣΥΡΙΖΑ. Άλλωστε η σύµβαση αυτή µε το ίδρυµα
«Σταύρος Νιάρχος» προέκυψε για πρώτη φορά στις µέρες δια-
κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ. 

Οι δράσεις που αναλαµβάνει το ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος»
προβλέπονται κατ’ αρχήν στον ν.4564/2018 που ψηφίστηκε επί
των ηµερών ΣΥΡΙΖΑ. Το γεγονός αυτό δείχνει µια βασική συνέ-
χεια µεταξύ των δύο κοµµάτων, δηλαδή της Νέας Δηµοκρατίας
και του ΣΥΡΙΖΑ που διαιωνίζουν µια κατά βάση µνηµονιακή λο-
γική σύνδεσης της υγείας µε τον ιδιωτικό τοµέα. Εµπεδώνεται η
λογική αυτή πλήρως όµως, µε την παρούσα Κυβέρνηση, καθώς
βασική αρχή είναι η νεοφιλελεύθερη λογική της στήριξης στον
ιδιωτικό τοµέα και της σύµπραξης του δηµοσίου και ιδιωτών
ακόµη και στον χώρο της υγείας, που αφορά σε ανελαστικά
αγαθά. Χρειάζεται πάλι, κύριε Υπουργέ, να υπενθυµίσουµε -είστε
και νοµικός και πολύ καλός εξ όσων γνωρίζω- το άρθρο 21 του
Συντάγµατος που ορίζει ότι το κράτος µεριµνά για την υγεία των
πολιτών και παίρνει ειδικά µέτρα για την προστασία της νεότη-
τας, του γήρατος, της αναπηρίας και για την περίθαλψη των από-
ρων; 

Αυτήν την αρχή, σε αυτήν την Αίθουσα που είµαι δύο χρόνια,
τείνουµε εντελώς να την ξεχάσουµε µε την εφαρµογή των µνη-
µονιακών πολιτικών που οδήγησαν σε ελαχιστοποίηση του κρά-
τους και βεβαίως µε την παρούσα Κυβέρνηση, η οποία φιλοδοξεί
να επιβάλει τις νεοφιλελεύθερες πολιτικές της ως νέα κανονικό-
τητα. 

Αυτό σηµαίνει ότι η υγεία των πολιτών από εδώ και στο εξής
δεν θα είναι πια δηµόσιο αγαθό, που τη µέριµνά του την επιτάσ-
σει το ίδιο το Σύνταγµα. Είναι µια υπόθεση, που θα επαφίεται
στην καλοσύνη των ιδιωτών, στην ιδιωτική φιλανθρωπία. 

Εµείς, ως ΜέΡΑ25 θεωρούµε ότι το να έχει ανάγκη το κράτος
τους ιδιώτες, δηλαδή τις δωρεές του ιδιωτικού τοµέα δεν είναι
µε κανέναν τρόπο κανονικότητα. Εν προκειµένω όµως, οι δωρεές
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του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος», οι οποίες εν τέλει έχουν κό-
στος, καθώς µε παρόµοιες δωρεές όπως αυτές του Ιδρύµατος,
µεταλλάσσεται σταδιακά ο δηµόσιος χαρακτήρας του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα αποτελεί το Νοσοκοµείο Κοµοτη-
νής που έχει µεταβληθεί σε νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου.
Εξάλλου δεν µπορούν εν τέλει να αποφευχθούν οι µόνιµες προσ-
λήψεις προσωπικού, γιατί ακόµη και αν δωρίζονται υπερσύγ-
χρονα µηχανήµατα, χρειάζεται και ένα προσωπικό το οποίο θα
τα χειριστεί. Αυτό ισχύει κατ’ εξοχήν και µε τις µονάδες εντατικής
θεραπείας, για τις οποίες θα πρέπει να υπάρξουν ανάλογες
προσλήψεις εντατικολόγων και άλλων ειδικοτήτων. 

Το βασικό πρόβληµα του Εθνικού Συστήµατος Υγείας είναι η
υποστελέχωση και εκεί το κράτος πρέπει να αναλάβει τις ευθύ-
νες του. Στην Ελλάδα οι δηµόσιες δαπάνες υγείας αντιστοιχούν
περίπου στο 5% του ΑΕΠ, ένα από τα χαµηλότερα ποσοστά στην
Ευρώπη αυτήν τη στιγµή. Επίσης, οι µόνιµες προσλήψεις είναι
απαραίτητες, προκειµένου να µην είναι µονοθεµατικά τα νοσο-
κοµεία µας, δηλαδή για την COVID-19, το οποίο αποτελεί ένα τε-
ράστιο πρόβληµα αυτήν τη στιγµή στο δηµόσιο σύστηµα υγείας.
Δηλαδή, το τι γίνεται για να νοσηλευτείς αν, ας πούµε, έχεις µια
άλλη πάθηση.

Χρειάζεται να κάνουµε και µια ευρύτερη παρατήρηση ως
ΜέΡΑ25. Ο ρυθµός των εµβολιασµών έχει παγώσει και µάλιστα,
σε ένα επίπεδο χαµηλότερο από τις άλλες ευρωπαϊκές χώρες.
Αυτό σηµαίνει ότι η στρατηγική της Κυβέρνησης, ο αυταρχισµός
να χρησιµοποιεί εκβιασµούς, λέγοντας «κάντε το» µε όποιο κό-
στος, αντί να πείσει τον κόσµο να πάει να κάνει αυτήν την πράξη,
όπως και τα µέτρα της υποχρεωτικότητας του εµβολιασµού
στους υγειονοµικούς, δεν είχαν την επιθυµητή κατάληξη. Εκ του
αποτελέσµατος η απόφαση δηλαδή της Κυβέρνησης να σταλούν
επτά χιλιάδες υγειονοµικοί σε διαθεσιµότητα και αναστολή κα-
θηκόντων δεν είχε τα προσδοκώµενα από την Κυβέρνηση απο-
τελέσµατα. Πολλοί µάλιστα από αυτούς είχαν λόγους υγείας να
µην εµβολιαστούν, όχι λόγους ιδεολογίας που είναι ένα 10% της
χώρας µας. Αλλά δεν τους δόθηκε από την Κυβέρνηση επαρκής
χρόνος για να προσκοµίσουν κάποια πιστοποιητικά για το ζήτηµα
αυτό.

Η Κυβέρνηση πρέπει να καταλάβει επιτέλους ότι παρόµοιες
εκβιαστικές πολιτικές οδηγούν σε περιχαράκωση στρατοπέδων
και σε έναν φαύλο κύκλο αυτοδικαίωσης και από τους εµβολια-
σµένους και από τους ανεµβολίαστους.

Η δηµοκρατική όµως, λογική λέει ότι θα πρέπει να είναι µόνο
η πειθώ. Εν προκειµένω, µαζί µε την προσφορά προεµβολιαστι-
κών ελέγχων στους ανεµβολίαστους που έχει προτείνει το
ΜέΡΑ25 -να πάει να εξεταστεί, δηλαδή ένας άνθρωπος πριν κάνει
το εµβόλιο, να ξέρει ποιο είναι αυτό το εµβόλιο που θα του ται-
ριάζει, ώστε να διασκεδαστούν µε επιστηµονικό τρόπο οι όποιες
υπόνοιες ότι αυτά τα εµβόλια έχουν δυσµενείς επιπτώσεις στην
υγεία τους-, ένα δηµοκρατικό κράτος λειτουργεί µε την πειθώ,
ιδίως την επιστηµονική. Είστε πολλοί γιατροί στην Αίθουσα και
καταλαβαίνετε πολύ καλά τι εννοώ. 

Αυτά τα κενά όµως, που δηµιουργούνται από την αναστολή
εργασίας των υγειονοµικών, κατά τη γνώµη µας και κατά τη
γνώµη όλου του κόσµου, είναι δυσαναπλήρωτα. Αλλά η Κυβέρ-
νηση ενδιαφέρεται για τα δυσαναπλήρωτα κενά µόνο αν δεν
αφορούν αστυνοµικούς, όπως είδαµε µε την παρέµβαση του
Υπουργού κ. Σκέρτσου και όχι αν αφορούν σύστηµα δηµόσιας
υγείας. Και εδώ η Κυβέρνηση κάνει την κρίση ευκαιρία, κατά την
αγαπητή έκφραση νεοφιλελεύθερων αρθρογράφων.

Εν προκειµένω, κάνει την υγειονοµική κρίση ευκαιρία. Ανα-
στέλλεται η εργασία πολλών υγειονοµικών. Ενδεικτικά αναφέ-
ρουµε τους πάνω από διακόσιους εξειδικευµένους νοσηλευτές
στη Θεσσαλονίκη, που λόγω της αποµάκρυνσης τους έχουν πα-
ραλύσει µέσα στη συµπρωτεύουσα και πάνε και σε lock down. 

Με αυτόν τον τρόπο απαξιώνεται ακόµη περισσότερο το δη-
µόσιο σύστηµα υγείας και γίνεται ώριµο φρούτο στο να περάσει
στο µεταβατικό καθεστώς των ΣΔΙΤ, στις συγχωνεύσεις και µετά
στις ιδιωτικοποιήσεις που αγαπάει τόσο πολύ η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας. Γιατί τώρα, λόγω των κενών που έχει προκα-
λέσει η Κυβέρνηση υπάρχει ευχέρεια να παρουσιαστούν οι ΣΔΙΤ

ως µοναδική λύση και να εµπεδωθεί και η αντίστοιχη νοοτροπία
στο λαό. Δηλαδή, σύµφωνα µε αυτοεκπληρούµενες προφητείες,
στις οποίες πάντα καταφεύγει η Κυβέρνηση. 

Βεβαίως, είναι ηλίου φαεινότερο ότι µετά την πανδηµία του κο-
ρωνοϊού, θα πρέπει οι υγειονοµικοί να ενταχθούν στα βαρέα και
ανθυγιεινά επαγγέλµατα, που έχουµε πει τόσες φορές. Το υγει-
ονοµικό προσωπικό βρίσκεται εδώ και πάνω από έναν χρόνο σε
καθεστώς υπερεργασίας, χωρίς να απολαµβάνουν άδειες µε την
ίδια ευχέρεια που το κάνουν όλοι οι εργαζόµενοι στη χώρα και
µε µισθούς που αποκλίνουν κατά πολύ από τα ευρωπαϊκά δεδο-
µένα προς το χειρότερο. Γι’ αυτό και θα πρέπει να υπάρξει µια
όχι µόνο ηθική, αλλά και υλική ανταµοιβή επιτέλους, µε µεγαλύ-
τερη διενέργεια µόνιµων προσλήψεων προσωπικού, που θα ανα-
κουφίσει το ήδη υπάρχον. Γιατί µακάρια είναι λιγότερο η
κοινωνία που έχει ήρωες, όπως η δική µας τους υγειονοµικούς
και περισσότερο αυτή που δεν χρειάζεται να έχει ήρωες, γιατί
έχει καλή οργάνωση προς όφελος των εργαζοµένων. 

Χρειάζεται όµως να επικεντρωθούοµε και στο πιο σηµαντικό
µέρος του νοµοσχεδίου που είναι το κεφάλαιο δ’, µε τις διατάξεις
για την ενίσχυση του προγράµµατος εµβολιασµού και την αντι-
µετώπιση σχετικών ζητηµάτων. Αναφερόµαστε κυρίως στο
άρθρο 29 µε το οποίο δίνεται η δυνατότητα χορήγησης προσω-
ρινού ΑΜΚΑ σε άτοµα χωρίς ΑΦΜ ή δελτίο αστυνοµικής ταυτό-
τητας και από κοινωνικές υπηρεσίες, κέντρα κοινότητας, κέντρα
ένταξης µεταναστών, ΟΤΑ Α’ βαθµού, καθώς επίσης και από δι-
οικητικές δοµές φορέων της γενικής κυβέρνησης, χωρίς την απα-
ραίτητη αυτοπρόσωπη παρουσίαση των ενδιαφεροµένων. 

Επίσης, στο άρθρο 30 όπου δίνεται η δυνατότητα έκδοσης του
πιστοποιητικού εµβολιασµού από τις παραπάνω υπηρεσίες συν
τα προαναχωρησιακά κέντρα και τις φυλακές. 

Αναφερόµαστε επίσης, στο άρθρο 31 µε το οποίο εντάσσονται
στο εθνικό πρόγραµµα εµβολιασµού οι δήµου µέσω των δηµοτι-
κών ιατρείων, οι ΜΚΟ και η κοινωνία των πολιτών. Δηλαδή µε τη
δυνατότητα κάλυψης µέρους του λειτουργικού κόστους συµµε-
τοχής τους σε περατώσεις µετακίνησης στο πλαίσιο του εµβο-
λιασµού ευάλωτων κοινωνικών οµάδων, που δεν έχουν
πρόσβαση σ’ αυτά τα κοινωνικά αγαθά. Καθώς και στο άρθρο
32, µε το οποίο ξεκαθαρίζεται ρητά πως η απόδοση προσωρινού
ΑΜΚΑ αξιοποιείται µόνο για την περίπτωση εµβολιασµού και έκ-
δοσης πιστοποιητικού εµβολιασµού ή νόσησης. 

Επιπλέον, κατά το άρθρο 32 οι πρόσφυγες κατά τη διάρκεια
της διαδικασίας δεν διώκονται και δεν εκτελούνται αποφάσεις
απέλασης και αποµάκρυνσης.

Ως ΜέΡΑ25 θεωρούµε ότι µε τις συγκεκριµένες διατάξεις η
Κυβέρνηση κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση. Δυστυχώς
όµως, πολύ αργά και µάλλον για τους λάθος λόγους. Είναι προ-
φανές πως τα συγκεκριµένα άρθρα αφορούν στον εµβολιασµό
των µεταναστών και των προσφύγων. Μας βρίσκει απολύτως
σύµφωνους. Η διαδικασία αυτή όµως, θα έπρεπε να έχει ξεκινή-
σει από την πρώτη στιγµή που τα εµβόλια ήταν διαθέσιµα στη
χώρα µας.

Δεν το λέω µόνο για ανθρωπιστικούς λόγους, αλλά και για λό-
γους κοινής λογικής, αφού δεν έχει κανένα νόηµα να αφήνεις
ανεµβολίαστο ένα οποιοδήποτε ποσοστό ατόµων που διαµένουν
έτσι κι αλλιώς στην χώρα σου και µπορούν να νοσήσουν και να
σου µεταφέρουν τον ιό. 

Η Κυβέρνηση, όχι µόνο άργησε να το αντιληφθεί αυτό, αλλά
δεν είµαστε καθόλου βέβαιοι πως και τώρα το αντιλαµβάνεται ή
απλά, το είπα και προηγουµένως -µε διαβεβαίωσε ο Υπουργός
ότι δεν ισχύει κάτι τέτοιο, θα το δούµε στην πράξη, βέβαια, αυτό-
ότι έχουν µείνει κάποιες δόσεις εµβολίου, από τη στιγµή που µε
δική της καθαρά ευθύνη ο εµβολιασµός των πολιτών δεν προ-
χωρά.

Οι ως τώρα πολιτικές της Κυβέρνησης για το µεταναστευτικό,
άλλωστε, µας επιβάλλουν να είµαστε το λιγότερο επιφυλακτικοί
ως προς τις προθέσεις της, γιατί ως ΜέΡΑ25 είµαστε εκ διαµέ-
τρου αντίθετοι στη διάθεση προσωρινού ΑΜΚΑ στους πρόσφυ-
γες και µετανάστες και απαιτούµε την απόδοση κανονικού
αριθµού ασφαλισµένου, ώστε να απολαµβάνουν στην πληρότητά
τους τις υπηρεσίες υγείας. Είναι θέµα κοινής λογικής νοµίζω. 

Η Κυβέρνηση, βέβαια, προσφέρει τώρα το «τυράκι» της µη
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δίωξης κατά τη διάρκεια της διαδικασίας του εµβολιασµού και
έκδοσης πιστοποιητικού. Εµείς, ως ΜέΡΑ25, κατ’ αρχήν έχουµε
µια δοµική διαφορά µε την Κυβέρνηση στο θέµα των απελάσεων,
των επαναπροωθήσεων και των διώξεων των κατατρεγµένων αν-
θρώπων. 

Επίσης, όµως, δεν αντιλαµβανόµαστε τη χρησιµότητα του να
εµβολιάσεις κάποιον και να τον στείλεις υγιή πίσω στον τόπο από
τον οποίο για να φύγει διακινδύνευσε τα πάντα. Ξανά, αµφισβη-
τούµε οποιοδήποτε ανθρωπιστικό κίνητρο πίσω από τις κινήσεις
της Κυβέρνησης, ιδιαίτερα µετά την ανάθεση του Υπουργείου
Υγείας σε έναν πολιτικό, που προέρχεται από το χώρο της µισάν-
θρωπος ακροδεξιάς. Αυτά βλέπουν στη Σταυρούπολη τα φασι-
στοειδή και γίνονται όλα αυτά τα επεισόδια και δεν ξέρω πού
µπορεί να φτάσει αυτή η κατάσταση. 

Το άρθρο 31 είναι, κατά τη γνώµη µας, αρκετά προβληµατικό,
καθώς δεν διευκρινίζετε τι ακριβώς εννοείτε όταν ανατίθεται ο
εµβολιασµός στην κοινωνία των πολιτών. Πώς θα διασφαλίζεται
και από ποιον η αρτιότητα της διαδικασίας; 

Επιπλέον, είµαστε αντίθετοι στη µεταφορά υποχρεώσεων του
κράτους προς ιδιώτες προς µη κυβερνητικές οργανώσεις κ.λπ.,
ιδιαιτέρως µάλιστα, από τη στιγµή που οι υπηρεσίες που µετα-
φέρονται στη συγκεκριµένη περίπτωση είναι ιατρικές πράξεις και
αφορούν προσωπικά δεδοµένα. 

Αυτό που, επίσης, χρειάζεται να σηµειωθεί είναι ότι και σε αυτή
την περίπτωση χρειάζεται µια καµπάνια πειθούς, για να έρθουν
οι παράτυποι µετανάστες και άλλοι που ανήκουν σε παρόµοιες
ευάλωτες πληθυσµιακές οµάδες να εµβολιαστούν, κάτι το οποίο,
βεβαίως, είναι πολύ δυσχερές από µια Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας, η οποία επενδύει στο ακροδεξιό προφίλ της, χαϊ-
δεύοντας τα χειρότερα ρατσιστικά αντανακλαστικά που
υπάρχουν στη χώρα και µε την επιλογή πολιτικών προσώπων για
την Κυβέρνηση και µε την επιλογή πολιτικών και τακτικών. 

Ευτυχώς, γίνεται κατανοητό -έστω και καθυστερηµένα- ότι οι
ρατσιστικές πολιτικές της Νέας Δηµοκρατίας κατά τα πρώτα έτη
διακυβέρνησή της  και στον τοµέα της υγείας εµπεριέχουν ακόµη
και υγειονοµικούς κινδύνους. Τώρα, όµως, η Κυβέρνηση θα πρέ-
πει να κερδίσει την εµπιστοσύνη αυτών των πληθυσµιακών οµά-
δων και να προσέλθουν, να εµβολιαστούν και να συνεισφέρουν
µε τη σειρά τους στη συνολική υγεία του πληθυσµού. 

Σε ό,τι αφορά στο τελευταίο άρθρο του Κεφαλαίου Δ’, προ-
φανώς και το πρόγραµµα εµβολιασµού πρέπει να παραταθεί. Η
προηγούµενη πρόβλεψη, όµως, που του έδινε ισχύ έως το τέλος
Ιουνίου, δείχνει το πόσο µακριά είναι οι συγκεκριµένοι κύριοι της
Κυβέρνησης από την πραγµατικότητα, για το πώς θα έπρεπε δη-
λαδή το εµβολιαστικό πρόγραµµα να κινηθεί, πιστεύοντας την
ίδια της  την προπαγάνδα και τον αυτοθαυµασµό που έχει πάντα,
εκτιµώντας πως το πρόγραµµα εµβολιασµού θα είχε ολοκληρω-
θεί δια µαγείας σε ένα τόσο µικρό διάστηµα και µάλιστα, µετά
τις παλινωδίες και τις αντιφατικές πολιτικές της περιόδου αυτής. 

Αν πάλι η Κυβέρνηση δεν πιστεύει στη δική της προπαγάνδα,
τότε µάλλον το «βλέποντας και κάνοντας» είναι ο πραγµατικός
οδηγός της κυβερνητικής πολιτικής σε ένα τόσο σηµαντικό ζή-
τηµα, όπως η παγκόσµια υγειονοµική κρίση.

Όποια από τις δύο περιπτώσεις και να ισχύει, αυτή η Κυβέρ-
νηση είναι σίγουρα επικίνδυνη για την υγεία των πολιτών και για
τους παραπάνω λόγους είµαστε πολύ επιφυλακτικοί ως προς το
νοµοσχέδιο, καθώς θέτει σε λάθος πλαίσιο ορισµένα πράγµατα
που είναι αναγκαίο να γίνουν. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα προχωρήσουµε

ως εξής. Ο κύριος Υπουργός θα µιλήσει -το λέω για να το ξέρουν
και οι Κοινοβουλευτικοί- αφού ακούσει τοποθετήσεις συναδέλ-
φων. 

Πριν, όµως, πάµε στον κύκλο των οµιλητών κατά προτεραι-
ότητα -τους αναφέρω για να είναι στην Αίθουσα- είναι οι κ.κ.
Ακτύπης,  Πολάκης, Φραγκίδης και  Ασηµακοπούλου. Ο κ. Συν-
τυχάκης δεν θα εκφωνηθεί, θα έρθει αργότερα. 

Έχει ζητήσει τον λόγο ο Υπουργός για πέντε λεπτά για να πα-
ρουσιάσει τις τροπολογίες τις δικές του, για να τις έχουν υπόψη
τους οι συνάδελφοι που θα µιλήσουν. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Πράγµατι, τη βα-
σική οµιλία µου θα την κάνω αργότερα και θα απαντήσω σε όσα
έχουν αναπτυχθεί.

Ήθελα, όµως, κυρίως για τους συναδέλφους, οι οποίοι παρα-
κολουθούν και δεν έχουν ενηµερωθεί για τις τροπολογίες, να
αναπτύξω τις δύο τροπολογίες τις οποίες έχουµε καταθέσει.
Στην επιτροπή είχαµε αναφερθεί σε αυτές τις τροπολογίες. Τα
περισσότερα άρθρα αφορούν παρατάσεις. Θέλω να αναφερθώ
σε τρία συγκεκριµένα θέµατα, που έχουν ενδιαφέρον και φαντά-
ζοµαι ότι θα υπάρξουν τοποθετήσεις. 

Πρώτα απ’ όλα, γίνεται η παράταση των συµβάσεων, που ήταν
µια ολόκληρη συζήτηση,  του συνόλου του επικουρικού προσω-
πικού, ιατρικού, νοσηλευτικού και πάσης φύσεως λοιπού προσω-
πικού, µέχρι τις 31-3-2022. 

Το δεύτερο που θέλω να αναφέρω στην πρώτη τροπολογία
είναι αναφορικώς µε τις αποζηµιώσεις των αναισθησιολόγων. Δί-
νεται η δυνατότητα να µετακινούνται αναισθησιολόγοι για να πα-
ρέχουν υπηρεσίες σε άλλα τµήµατα του ΕΣΥ σε άλλα νοσοκοµεία
και να αποζηµιώνονται ηµερησίως µε 250 ευρώ για κάθε εφηµε-
ρία. Αντιστοίχως, δίνουµε και τη δυνατότητα σε ιδιώτες αναισθη-
σιολόγους να µπορούν για έξι µήνες να παρέχουν υπηρεσίες στο
ΕΣΥ µε εφηµερίες, που κι αυτές θα πληρώνονται στο ποσό των
250 ευρώ. 

Φαντάζοµαι δεν θα κατηγορήσετε για ιδιωτικοποίηση του ΕΣΥ
επειδή δίνουµε τη δυνατότητα σε ιδιώτες αναισθησιολόγος να
παρέχουν υπηρεσίες  το επόµενο εξάµηνο. Γιατί άκουσα κι όλη
την επιχειρηµατολογία για την ιδιωτικοποίηση. Να δω αν θα το
ψηφίσετε αυτοί, που τόση ώρα ουσιαστικά εδώ πέρα κατηγορού-
σατε όλους όσοι είναι στον ιδιωτικό τοµέα και είναι συνάδελφοι
αυτών που εργάζονται στο ΕΣΥ. Οι γιατροί και οι νοσηλευτές
υπάρχουν και στον ιδιωτικό τοµέα, εργάζονται και παρέχουν υπη-
ρεσία και αυτοί οι άνθρωποι. Δεν µπορείτε να τους προσβάλλετε
συνεχώς, όταν αναφέρετε ότι δεν έχουν κάνει τίποτα όλο αυτό
το διάστηµα και κάθονται. 

Τώρα στην επόµενη τροπολογία την οποία φέρνουµε, θα
ήθελα να αναφερθώ στο θέµα, το οποίο έχει να κάνει µε το
άρθρο 7, αναφορικώς µε τα µονοκλωνικά αντισώµατα και την
πρώιµη πρόσβαση. Εδώ, λοιπόν, επειδή πολλοί αστικοί µύθοι
έχουν ακουστεί, να αναφέρουµε τα εξής. Τα µονοκλωνικά αντι-
σώµατα βρίσκονται σε πειραµατικό στάδιο, δεν έχουν ολοκλη-
ρωθεί στο σύνολο των κλινικών δοκιµών. Από τον Φεβρουάριο
του 2021 η χώρα µας συµµετέχει κανονικά σε όλες τις διαδικα-
σίες, προκειµένου να µπορεί, όταν το επιτρέψουν οι συνθήκες,
να εισάγει αυτά τα µονοκλωνικά αντισώµατα. Τον Αύγουστο του
2021 υπήρξαν οι πρώτες ολοκληρωµένες µελέτες τρίτης φάσης,
που αναφέρθηκαν στο τµήµα ότι µπορεί να υπάρχει ένα θερα-
πευτικό όφελος. 

Πώς µπορεί, λοιπόν, να γίνει εισαγωγή των µονοκλωνικών αν-
τισωµάτων; Είτε µέσω κλινικών δοκιµών είτε µέσω της πρώιµης
πρόσβασης. Εάν εφαρµόζονταν αυτές οι δυνατότητες στην
πραγµατικότητα, η εταιρεία θα έπρεπε να πληρώσει το κόστος
και θα έπρεπε να υπήρχε η διαδικασία σε ποιους θα δοθούν. Ερ-
χόµαστε, λοιπόν, εδώ και νοµοθετούµε, αφού έχει ολοκληρωθεί
η διαδικασία και αφού η χώρα µας µε τα προγράµµατα από το
Φεβρουάριο του 2021 βρίσκεται στο πρόγραµµα προµηθειών.
Θα τα προµηθεύσει, όµως, αφού έβγαιναν οι µελέτες και µπο-
ρούσαν να χρησιµοποιηθούν και ολοκληρώθηκε η τρίτη φάση.
Γιατί πριν ήταν µόνο στο στάδιο των κλινικών δοκιµών και τώρα
είναι και στο στάδιο της πρώιµης πρόσβασης. 

Δίνουµε τη δυνατότητα µε την τροπολογία, επειδή οι εταιρείες
δεν θα πλήρωναν αυτά τα φάρµακα όπως τα πληρώνουν και στις
κλινικές δοκιµές και στην πρώιµη πρόσβαση, να τα πληρώσει το
ελληνικό δηµόσιο και παράλληλα, ο φορέας που θα πιστοποιήσει
ποιοι µπορούν να λάβουν βάσει των ενδείξεων αυτά τα µονοκλω-
νικά αντισώµατα.

Κάποιοι προσπαθούν ουσιαστικά να βάλουν τα µονοκλωνικά
αντισώµατα ανταγωνιστικά του εµβολιασµού. Η αντιµετώπιση
της πανδηµίας είναι ο εµβολιασµός. Πρώτον, τα µονοκλωνικά αν-
τισώµατα συνολικά βρίσκονται ακόµα σε επίπεδο εγκριτικό και
πειραµατικό για να ολοκληρωθούν όλες οι διαδικασίες και δεύ-
τερον, βρίσκονται σε πολύ µικρή παραγωγή παγκοσµίως και στο
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πρόγραµµα στο οποίο συµµετέχουµε κι εµείς της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και αφορούν πολύ συγκεκριµένες περιπτώσεις που δεν
είναι οι περιπτώσεις κάποιου που βρίσκεται στη ΜΕΘ. 

Άρα, όποιος αυτήν τη στιγµή αναφέρεται στα µονοκλωνικά αν-
τισώµατα ως αντίβαρο του εµβολιασµού, στην πραγµατικότητα
είναι επιστηµονικά εκτεθειµένος διότι ο εµβολιασµός έχει ολο-
κληρώσει όλες τις διαδικασίες, και προλαµβάνει -τι;-και τη δυ-
σκολία της νόσησης, αλλά µε βεβαιότητα τη νόσηση σε πιο ήπια
µορφή, όπως δείχνουν όλα τα στοιχεία που προσκοµίζουµε, δη-
λαδή ότι το 90% των ανθρώπων στις ΜΕΘ είναι ανεµβολίαστοι,
που έχουν ακούσει κόσµο και έχουν παρασυρθεί και δεν εµβο-
λιάζονται, ενώ µόλις το 10% είναι εµβολιασµένοι. Άρα αυτή είναι
η λύση. 

Από εκεί και πέρα, κάνουµε χρήση κάθε θεραπείας που υπάρ-
χει, αλλά η χρήση αυτής της θεραπείας δεν θα γίνει όποτε το
φαντάζεται ο καθένας µε βάση αυτό που πιστεύει, αλλά όταν
ολοκληρώνονται οι συγκεκριµένες µελέτες που µπορούν να δί-
νονται ασφαλώς. Η πρώτη φορά, λοιπόν, ήταν τον Αύγουστο,
που έχουµε µια µελέτη ολοκλήρωσης της τρίτης φάσης, που δεί-
χνει ότι υπάρχει κάποιο θεραπευτικό αποτέλεσµα. Πάλι όµως
αυτό γίνεται µε λελογισµένη κρίση. 

Ολοκληρώνοντας, κύριε Πρόεδρε, πραγµατικά θέλω να µου
απαντήσουν όλοι αυτοί που έχουν έρθει εδώ κατά καιρούς και
αναφέρονται στα µονοκλωνικά, που είναι οι ίδιοι που κατηγορούν
τα εµβόλια, ότι δήθεν είναι σε πειραµατικό στάδιο. Καλούν, λοι-
πόν, να δίνει η πολιτεία κάτι το οποίο είναι σε πειραµατικό στάδιο,
όπως είναι τα µονοκλωνικά. Και λέµε θα τα δώσουµε. Πότε; Τώρα
που έχουµε συγκεκριµένες αναφορές και µελέτες ολοκλήρωσης
της τρίτης φάσης. Αυτοί είναι οι ίδιοι που φοβούνται να κάνουν
το εµβόλιο ή το κάνουν αφού πιέζονται, το οποίο έχει ολοκληρώ-
σει όλες τις διαδικασίες, δεν βρίσκεται σε κλινικές έρευνες και
είναι ασφαλές. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί τα φέρνετε σε αντιπα-
ράθεση;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν τα φέρνω σε
αντιπαράθεση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πριν ανοίξω τον κα-
τάλογο, µου ζήτησε τον λόγο, όχι για να κάνει την οµιλία του,
αλλά για δύο - τρία λεπτά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΚΚΕ κ. Καραθανασόπουλος.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Ως ΚΚΕ, θέλουµε να καταγγείλουµε αυτό που συντελείται στη

Θεσσαλονίκη τις τελευταίες µέρες, µε τον πιο επίσηµο τρόπο. Η
Κυβέρνηση να αναλάβει τις ευθύνες της. Τι έχουµε; Τάγµατα
εφόδου της Χρυσής Αυγής και φασιστικών οργανώσεων να προ-
ελαύνουν στη Θεσσαλονίκη, να καταλαµβάνουν σχολεία -από τη
Σταυρούπολη πήγαν στον Εύοσµο, πήγαν στους Αµπελόκηπους,
προσπάθησαν πάλι στη Σταυρούπολη- και να µετατρέπουν τα
σχολεία σε ορµητήρια παράνοµων, εγκληµατικών πράξεων, να
τροµοκρατούν µαθητές, να τροµοκρατούν καθηγητές, να διακό-
πτουν τη λειτουργία των σχολείων, να τροµοκρατούν γονείς. 

Όλα αυτά, τα οποία συµβαίνουν, επιβεβαιώνουν ότι πρόκειται
για οργανωµένο σχέδιο αυτών των οργανώσεων και των οµάδων.
Ένα τέτοιο σχέδιο στηρίζεται σε πλάτες συγκεκριµένων µηχανι-
σµών. Έτσι, λοιπόν, επιβεβαιώνεται ότι η στάση του Υπουργείου
Παιδείας να συµψηφίζει τη δράση αυτών των οµάδων µε το νεο-
λαιίστικο -και µαθητικό και φοιτητικό- κίνηµα είναι απαράδεκτη,
γιατί επί της ουσίας δείχνει ανοχή στη δράση αυτών των οµάδων. 

Δεν πήρε κανένα µέτρο να προστατέψει τα σχολεία από τη
δράση τους. Συγκαλύπτει τη δράση τους σε αυτό το επίπεδο.
Αυτή η στάση του Υπουργείου Παιδείας είναι επικίνδυνη. Το λέµε
καθαρά ότι είναι συνένοχοι. Η αστυνοµία εκ των υστέρων προ-
χωράει σε συλλήψεις µαζικές, αλλά εδώ και τώρα πρέπει η Κυ-
βέρνηση η ίδια συνολικά να διασφαλίσει την οµαλή λειτουργία
των σχολείων στο πολεοδοµικό συγκρότηµα της Θεσσαλονίκης. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Εµείς το λέµε καθαρά ότι είναι βαθύτατα γελασµένα αυτά τα
θρασύδειλα, εγκληµατικά στοιχεία των ναζιστικών και φασιστι-

κών οργανώσεων ότι θα µπορούν να τροµοκρατούν τους µαθη-
τές, τους φοιτητές και τον λαό της Θεσσαλονίκης. Το ΚΚΕ θα
κάνει ό,τι µπορεί ώστε το εργατικό, λαϊκό και νεολαιίστικο κίνηµα
να τσακίσει το αυγό του φιδιού που επωάζεται από µηχανισµούς
και κύκλους του συστήµατος, αποτελώντας έναν ακόµη εγκλη-
µατικό µηχανισµό του ίδιου του συστήµατος. 

Επαναλαµβάνω και πάλι το κάλεσµα, το οποίο κάνει το ΚΚΕ
στην Κυβέρνηση να διασφαλίσει, εδώ και τώρα, την οµαλή λει-
τουργία των σχολείων στο πολεοδοµικό συγκρότηµα της Θεσ-
σαλονίκης, αλλιώς θα έχει βαθύτατες και βαρύτατες ευθύνες. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Καληµέρα σας, καλό
µήνα. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Χάρης Θεοχάρης.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Να κάνω κι εγώ µια µικρή
παρέµβαση για τα ζητήµατα της Σταυρούπολης, τα οποία συζη-
τήθηκαν από πολλούς και τελευταία βέβαια, από τον Κοινοβου-
λευτικό Εκπρόσωπο του ΚΚΕ 

Η Κυβέρνηση -το λέω προς όλους και για τα προηγούµενα
σχόλια που ακούστηκαν από Βήµατος- έχει δράση σε επίπεδο
λόγων και σε επίπεδο έργων. Η Κυβέρνηση διά του Κυβερνητικού
Εκπροσώπου κ. Οικονόµου, καταδίκασε τη βία αυτή, αλλά και
κάθε είδους βία, από όπου και αν προέρχεται.. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Έλεος! Ντροπή!
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Η ντροπή είναι δική σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Καραθανασό-

πουλε, σας παρακαλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Πρέπει να ντρέπεστε!

Είσαι απαράδεκτος!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ντροπή!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Μπάρκα, σας

παρακαλώ!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν ντρέπεσαι;
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δεν σας επιτρέπω!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, κύριε

Καραθανασόπουλε!
Κύριε Μπάρκα, πάλι θα µου πείτε ότι ξέρω µόνο εσάς;
Κύριε Θεοχάρη, συνεχίστε.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Η βία αυτή, η φασιστική,

είναι καταδικαστέα, όπως και κάθε είδους βία. 
Η Κυβέρνηση έδρασε και µε πράξεις. Κινητοποίησε τη δικαιο-

σύνη µε έγγραφο της Υπουργού Παιδείας. Οι εισαγγελείς ενερ-
γοποιήθηκαν, η αστυνοµία ενεργοποιήθηκε και αποτρεπτικά µε
παρουσία, ώστε να µην συνεχίσουν τα επεισόδια, αλλά και µε
έρευνες, µε συλλήψεις, µε προσαγωγές και µε κατασχέσεις
όπλων και άλλων παράνοµων υλικών. Θα συνεχίσει να το κάνει.
Τα κίνητρα όµως δεν έχουν σχέση µε τη βία. Στη δηµοκρατία η
βία δεν είναι ανεκτή και αυτό επιτέλους πρέπει να το πείτε. Όσο
δεν το λέτε είστε εσείς υπόλογοι. 

Ευχαριστώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ

τον λόγο για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ναι, κύριε Καραθανα-

σόπουλε, θα σας δώσω τον λόγο, αλλά να πω κι εγώ τα δικά µου. 
Θα λέτε από εδώ αυτά που θέλετε, θα λένε από εκεί αυτά που

θέλουνε και θα κρίνει ο κόσµος. Σας παρακαλώ πολύ, καφενείο
όχι. Παρακαλώ µην ξανασηκωθείτε. Το κάνατε πολλές φορές.
Μην πείτε ότι, επειδή ξέρω µόνο εσάς. Ναι, εσείς που κοιτάτε
πίσω.

Τον λόγο έχει ο κ. Καραθανασόπουλος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, η αντί-

ληψη καταδίκης της βίας, απ’ όπου κι αν προέρχεται, επί της ου-
σίας δηµιουργεί συνθήκες ανοχής στη δράση των φασιστικών
οµάδων και των εγκληµατικών αυτών οργανώσεων. 

Εµείς το λέµε καθαρά, η βία προέρχεται από το κράτος και
τους µηχανισµούς του, τους µηχανισµούς καταστολής απέναντι
στους εργαζόµενους, τους συνταξιούχους, τους επαγγελµατίες,
τη νεολαία. Αξιοποιεί το αστικό κράτος τέτοιου είδους µηχανι-
σµούς, για να τσακίσει το εργατικό λαϊκό κίνηµα. Αυτή είναι η
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ουσία των ζητηµάτων και των γεγονότων. Όλα τα υπόλοιπα είναι
άλλα λόγια να αγαπιόµαστε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Καραθανασόπουλε.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν θα συνεχιστεί
αυτό.

Θα σας δώσω τον λόγο, κύριε Θεοχάρη, ορίστε.
Παρακαλώ να µην τον διακόψουµε.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Λυπάµαι, γιατί έχετε µια

ευκαιρία να καταδικάσετε και να βοηθήσετε στην επίλυση των
προβληµάτων. Ξαναλέω, η Κυβέρνηση έδρασε και θα συνεχίσει
να δρα, σε κάθε τέτοια περίπτωση. Όταν όµως µας λέτε εδώ, στη
Βουλή, στο Κοινοβούλιο πως η µόνη πραγµατική βία είναι η βία
του κράτους, εσείς εξοπλίζετε µε επιχειρήµατα όλες αυτές τις
οµάδες, που δεν ανήκουν στο κράτος, να θεωρούν ότι µπορούν
να ασκούν βία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Καλείται στο Βήµα,
για να πάµε και στους οµιλητές, ο κ. Διονύσιος Ακτύπης από τη
Νέα Δηµοκρατία.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο πλαίσιο της συνολικής προ-

σπάθειας της σηµερινής Κυβέρνησης να αντιµετωπίσει και να
διαχειριστεί την κρίση της πανδηµίας στη χώρα µας, διαπιστώ-
σαµε πόσο σηµαντική είναι η συνδροµή των κοινωφελών ιδρυ-
µάτων στη δηµιουργία των απαραίτητων υποδοµών και στη
συνολική βελτίωση της ποιότητας των υπηρεσιών υγείας στη
χώρα µας. Αξίζει, µάλιστα, να σηµειωθεί πως η συνολική δωρεά
από το κοινωφελές ίδρυµα είναι µία πρωτοβουλία που προορί-
ζεται να δώσει µία νέα δυναµική στη δηµόσια υγεία, ενισχύοντάς
την σηµαντικά µε στόχο την άµεση κάλυψη ενός ευρέως φάσµα-
τος αναγκών.

Πριν αναφερθώ στο σηµερινό νοµοσχέδιο, επιτρέψτε µου δύο
λόγια για την Αντιπολίτευση και ιδιαίτερα την Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση. 

Επειδή πολλά ειπώθηκαν από τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ
για τη συνολική, δήθεν, αποτυχία της Κυβέρνησης στην αντιµε-
τώπιση του κορωνοϊού και ειδικά για την αποτυχία του εµβολια-
στικού προγράµµατος, θα πρέπει να τονιστεί πως όπως
συνοµολογούν ευρωπαίοι εταίροι, το πρόγραµµα «ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ»,
συνιστά ένα πρόγραµµα πρότυπο, το οποίο καθιστά τη χώρα µας
παράδειγµα προς µίµηση και µάλιστα, σε διεθνές επίπεδο.

Κύριοι συνάδελφοι, κατά τον τελευταίο ενάµιση χρόνο η Κυ-
βέρνηση αυτή έχει προχωρήσει στον υπερδιπλασιασµό των κλι-
νών ΜΕΘ στην οργάνωση ενός προτύπου για όλη την Ευρωπαϊκή
Ένωση προγράµµατος µαζικών εµβολιασµών, αλλά και στην ενί-
σχυση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας µε χιλιάδες νέο προσω-
πικό. Επειδή, από την πλευρά της Αντιπολίτευσης ακούγεται
συνεχώς και αδιαλείπτως το ερώτηµα σχετικά µε τις προσλήψεις
στο ΕΣΥ, ας δούµε µερικά στοιχεία, τα οποία αναφέρθηκαν και
στην επιτροπή. 

Τον Φεβρουάριο του 2020 για ιατρικό προσωπικό αναφέρθη-
καν εννιακόσια σαράντα τρία άτοµα, τον Ιούλιο του 2020,
ογδόντα δύο άτοµα. Τον Σεπτέµβριο του 2020, τετρακόσια
άτοµα, εκ των οποίων τα διακόσια προορίζονταν για τη στελέ-
χωση των ΜΕΘ. Τον Φεβρουάριο του 2021, εννιακόσια τριάντα
εννιά άτοµα, τον Σεπτέµβρη του 2021, πεντακόσια τριάντα τέσ-
σερα άτοµα. Συνολικά, προκηρύχθηκαν δύο χιλιάδες οκτακόσιες
ενενήντα οκτώ θέσεις µονίµων ιατρών και καλύφθηκαν πάνω από
δύο χιλιάδες θέσεις. Αρκετές βγήκαν άγονες. Σε αυτούς θα πρέ-
πει να προσθέσουµε και τους δύο χιλιάδες εκατόν είκοσι εννιά
επικουρικούς ιατρούς. Άρα, µιλάµε για επάνω από τέσσερις χι-
λιάδες µέχρι αυτή τη στιγµή να έχουν µπει στο ΕΣΥ είτε ως επι-
κουρικοί είτε ως µόνιµοι. 

Εσείς, βέβαια, επί των ηµερών σας δεν προκηρύξατε σχεδόν
τίποτε και ως συνήθως, «δεν προλάβατε». Θα πρέπει δε, να το-
νίσω πως αντίστοιχες είναι οι προκηρύξεις που κάναµε για νοση-
λευτικό προσωπικό. Τη στιγµή αυτή έχουµε πάρει δώδεκα
χιλιάδες ως επικουρικό προσωπικό και επιπλέον, εκκρεµούν οι
δύο προκηρύξεις, που έχουν ανακοινωθεί για τέσσερις χιλιάδες

άτοµα νοσηλευτικό προσωπικό και εννιακόσια δέκα άτοµα για
λοιπό προσωπικό. 

Θα µου επιτρέψετε εδώ να αναφερθώ σε µία εµµονή την οποία
έχετε, κύριοι συνάδελφοι, µε το Νοσοκοµείο της Ζακύνθου. Ίσως
είναι η δεύτερη ή η τρίτη φορά που φέρνετε κάποια επερώτηση
για το ζήτηµα των προβληµάτων του Νοσοκοµείου Ζακύνθου.
Θεωρώ ότι δεν είναι ο κατάλληλος χώρος για να ασκήσετε αντι-
πολίτευση.

Θέλω να σας πω ότι το Νοσοκοµείο της Ζακύνθου είναι αυτό
το οποίο σε διάστηµα δύο ετών έχει λειτουργήσει µονάδα εντα-
τικής θεραπείας, έχει κάνει αλλαγή όλων των µηχανηµάτων του
τεχνητού νεφρού. Σε έναν, δύο µήνες θα υπάρχουν καινούργια
κολονοσκόπια, γαστροσκόπια, καινούργια λαπαροσκοπικά εργα-
λεία, µετά από τόσα χρόνια που λειτουργούσε, εκατόν είκοσι ένα
άτοµα προσωπικό, ψηφιακός µαστογράφος και µέτρηση οστικής
µάζας σε ψηφιακή µορφή. 

Αλλαγή µετασχηµατιστών του νοσοκοµείου, αύξηση της χρη-
µατοδότησης του νοσοκοµείου. Το 2018 ήρθαν στα 4.050.000
ευρώ και το 2020 κλείσαµε στα 7.200.000 ευρώ. Δηλαδή, µιλάµε
για διπλασιασµό περίπου. Ξεχνάτε, βέβαια, τον µήνα Ιούνιο, ήταν
σηµαντικός για εσάς, γιατί εκεί ξεκινούσαν οι κινητοποιήσεις,
γιατί δεν υπήρχαν τα εξαιρέσιµα και οι εφηµερίες. Αυτό, βέβαια,
τα δύο τελευταία χρόνια έχει σταµατήσει να υπάρχει γιατί οι χρη-
µατοδοτήσεις έρχονται κανονικότατα.

Μιλάµε για ενεργειακή αναβάθµιση του νοσοκοµείου, η οποία
ξεκινάει τις επόµενες ηµέρες και για 300.000 ευρώ για φάρµακα
χηµειοθεραπειών, τα οποία γίνονται στη Ζάκυνθο και δεν µετα-
φέρονται οι ασθενείς στο Ρίο, στην Πάτρα. Εποµένως, θεωρώ
ότι είναι κάπως άσκοπο να ασχολείστε συνέχεια µε το Νοσοκο-
µείο της Ζακύνθου. Κάτι συµβαίνει, βέβαια, µε την τοπική οργά-
νωση, απ’ ό,τι καταλαβαίνω, δεν σας δίνει καλές πληροφορίες
και τελικώς, συνεχώς θα  εκτίθεστε. 

Όσο δε, για τους γιατρούς, οι οποίοι παραιτήθηκαν και για
έναν συνάδελφο, ο οποίος παραιτήθηκε τις τελευταίες ηµέρες,
θέλω να σας πω ότι επί των ηµερών σας παραιτήθηκαν δώδεκα
γιατροί. Εδώ είναι τα στοιχεία, τα οποία έχω και επί των ηµερών
µας έχουν παραιτηθεί τέσσερις. Είχατε τοποθετήσει τέσσερις,
πέντε γιατρούς, τοποθετήσαµε και εµείς τέσσερις, πέντε για-
τρούς. 

Αυτή είναι η ιστορία. Το ζήτηµα των γιατρών το γνωρίζετε,
υπάρχει ένα πρόβληµα, αλλά το να κατηγορείται ένα νοσοκοµείο
στο σύνολο για προβλήµατα στην περιοχή, είναι λάθος σας και
αυτό θα αποδειχθεί. Το καταλαβαίνει και η τοπική κοινωνία ότι
είναι λάθος και γι’ αυτό σας γυρίζει και την πλάτη. 

Όπως θέλετε να δείτε και γι’ αυτό στρουθοκαµηλίζετε και πε-
τάτε τυφλά λάσπη στον ανεµιστήρα, η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας αντιδρά δυναµικά και ανταποκρίνεται αποτελεσµατικά
στις απαιτήσεις µιας δυναµικής κρίσης, όπως είναι αυτή της παν-
δηµίας του κορωνοϊού, ενώ παράλληλα δεν παραλείπει να δίνει
άµεσα λύσεις και να λαµβάνει ουσιαστική µέριµνα για οποιοδή-
ποτε άλλο κρίσιµο ζήτηµα της χώρας µας από την εξωτερική πο-
λιτική µέχρι τις φυσικές καταστροφές.

Αλλά τι να θυµηθούµε; Ότι µας λέγατε να µην κοροϊδεύουµε
τον κόσµο ότι θα βγει το εµβόλιο; Το εµβόλιο βγήκε. Μετά περά-
σατε σε δυο γραµµές. Μια του Αρχηγού σας, που έλεγε ότι είναι
υπέρ των εµβολίων και µια µιας άλλης οµάδας, που έλεγε ότι το
εµβόλιο είναι σε πειραµατικό στάδιο.

Οφείλουµε πραγµατικά να σας αναγνωρίσουµε µεγάλη πολι-
τική στρατηγική, αφού καταφέρατε να είσαστε µε όλους. Δεν µας
κάνει, όµως, εντύπωση, αφού εσείς είσαστε αυτοί που κάνατε
δεκάδες µειώσεις µισθών και συντάξεων και στις διαδηλώσεις
ήσασταν µαζί µε τους διαδηλωτές. Ήσασταν και τότε µε όλους,
κατά την προσφιλή σας τακτική. Μετά είπατε να µη στηριζόµαστε
στα εµβόλια, αλλά να φέρουµε τα µονοκλωνικά αντισώµατα. Βέ-
βαια, δεν είχε καµµία σηµασία για σας πως ήταν άκρως σε πει-
ραµατικό στάδιο. Αφού πέρασε στην τρίτη φάση, λέµε να τα
φέρουµε. Μπορούµε να πούµε στην κοινωνία ότι δεν τρέχει τί-
ποτα, µην παίρνετε µέτρα προστασίας, έχουµε τα µονοκλωνικά;
Γιατί στην Ελλάδα µας αναλογούν περίπου πέντε χιλιάδες δό-
σεις. Γιατί; Διότι απλά, για όλη την Ευρώπη υπάρχουν διακόσιες
είκοσι πέντε χιλιάδες δόσεις. Τώρα τόσα µπορούν να παραχ-
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θούν. Έτσι, λοιπόν, τα θυσιάσατε όλα στο βωµό µιας επικίνδυνης
για τη δηµόσια υγεία αντιπολίτευσης.

Σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες που κατατέθηκαν, θα ήθελα να
αναφερθώ σε δυο από αυτές, όπως είναι η παράταση του επι-
κουρικού προσωπικού µέχρι το τέλος του Μαρτίου του 2022 και
τα κίνητρα, τα οποία δίδονται µε τις εφηµερίες για τους αναισθη-
σιολόγους.

Κλείνοντας, είναι πλέον γνωστό και αδιαµφισβήτητο πως η Κυ-
βέρνηση κατάφερε να βελτιώσει σηµαντικά το επίπεδο των ια-
τρικών υπηρεσιών και να εξασφαλίσει τις καλύτερες δυνατές
συνθήκες νοσηλείας για τους Έλληνες πολίτες. Στην προσπά-
θεια αυτή, αξιοσηµείωτη ήταν και η συνδροµή των κοινωφελών
ιδρυµάτων. 

Είναι, λοιπόν, σηµαντικό το ότι συζητούµε σήµερα για µια
δωρεά που θα αναβαθµίσει κι άλλο την ποιότητα των παρεχόµε-
νων υπηρεσιών υγείας προς τους Έλληνες πολίτες. Ως Έλληνες,
αποδείξαµε ότι µπορούµε να τα καταφέρουµε και να βγούµε νι-
κητές από κάθε κρίση. Έτσι, λοιπόν, συνεχίζουµε την καλή δου-
λειά, ακολουθώντας πάντα τις οδηγίες των ειδικών και έχοντας
στραµµένο το βλέµµα µας προς το µέλλον. Μόνο έτσι, άλλωστε,
θα παραµείνουµε ασφαλείς και θα καταφέρουµε να ξεπερά-
σουµε ταχύτατα όλες τις δυσµενείς συνέπειες της υγειονοµικής
κρίσης. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Διονύσιος Ακτύπης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα στοιχεία, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε, κύριε Ακτύπη. 

Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Πολάκη, θα δώσω τον λόγο στον
Υπουργό Δικαιοσύνης κ. Τσιάρα για την τροπολογία του µε γε-
νικό αριθµό 1087 και ειδικό 159.

Καλό µήνα, κύριε Υπουργέ, ορίστε έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καλό µήνα και στις κυρίες και στους κυρίους συναδέλφους.
Αφορά στην τροπολογία που κατατίθεται από την πλευρά του

Υπουργείου Δικαιοσύνης, βεβαίως µε σκοπό την εύρυθµη λει-
τουργία των δικαστηρίων και την αποφυγή συγχρωτισµού πολ-
λών ατόµων, ιδίως δικηγόρων και διαδίκων σε κλειστούς χώρους,
εν όψει βέβαια, όλων αυτών που ζούµε µε την πανδηµία. 

Προβλέπονται, όσον αφορά τα πολιτικά δικαστήρια και για το
χρονικό διάστηµα από την 1η Οκτωβρίου του 2021 έως και τις 31
Δεκεµβρίου του 2021, τα εξής: Πρώτον, ο χρονικός καταµερι-
σµός εντός αυτής της µέρας όλων των εγγεγραµµένων στο πι-
νάκιο ή έκθεµα υποθέσεων, µε σκοπό την αποφυγή του
συγχρωτισµού. Δεύτερον, η δυνατότητα δήλωσης στην γραµµα-
τεία του δικαστηρίου µέσω ηλεκτρονικού ταχυδροµείου ότι όλοι
οι διάδικοι δεν επιθυµούν να εξετάσουν κατά τη συζήτηση µάρ-
τυρα προκειµένου η συζήτηση της υπόθεσής τους να τεθεί στην
αρχή του πινακίου ή εκθέµατος και τρίτον, η δυνατότητα λήψης
ενόρκων βεβαιώσεων ενώπιον δικηγόρου. 

Αντιλαµβάνεστε ότι είναι θέµατα, τα οποία προβλέπονται και
στις αλλαγές του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας, αλλά αυτή τη
στιγµή έπρεπε να νοµοθετήσουµε εν όψει ουσιαστικά της επα-
νέναρξης της συνολικής λειτουργίας της δικαιοσύνης και γι’ αυτό
ερχόµαστε µε τροπολογία να προτείνουµε τις συγκεκριµένες δια-
τάξεις ενώπιον της εθνικής αντιπροσωπείας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Καλείται τώρα στο Βήµα ο κ. Παύλος Πολάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ

- Προοδευτική Συµµαχία.  
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Καλό

µήνα να έχουµε, αν και δεν το βλέπω.
Κύριε Πλεύρη, εκτεθήκατε πάρα πολύ µε την προηγούµενη σας

τοποθέτηση στην προσπάθεια υπεράσπισης της τροπολογίας,
που καταθέσατε για τα µονοκλωνικά. Σας το φώναξα από κάτω
και θα το αποδείξω τώρα και σε εσάς, όπως και στον κ. Ακτύπη.

Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα για λίγη ανοχή στον χρόνο,
γιατί θέλω να αναφερθώ στο θέµα των κυκλοτρονιών και γιατί η
σηµερινή συζήτηση αφορά και σε ένα θέµα, για το οποίο έχω πα-
λέψει για ένα χρόνο και περίπου. 

Αντίθετα µε ό,τι πολλοί θα περίµεναν, δεν θα µιλήσω ρεβανσι-
στικά ούτε για προσωπική δικαίωση, γιατί είναι το τελευταίο
πράγµα που µε ενδιαφέρει σε σχέση µε το καλό των ασθενών.
Εγώ έτσι έχω µάθει να ασκώ την ιατρική. Όπως επανειληµµένως
έχω πει, η αλήθεια πάντα δικαιώνεται στο τέλος, κάτι που µε
έκανε να υποµένω για πάνω από έναν χρόνο µια «δολοφονία» της
προσωπικότητάς µου µέσα από καθηµερινή οργανωµένη και συν-
τονισµένη στοχοποίηση και λοιδορία, απαξίωσής µου ως δήθεν
αντιεµβολιαστή, ψιλοψεκασµένο, αντιεπιστηµονικό και υπονο-
µευτή του εµβολιαστικού προγράµµατος της χώρας. 

Ήδη από τα τέλη Νοεµβρίου του 2020, µε επανειληµµένες
αναρτήσεις στη σελίδα µου στα µέσα κοινωνικής δικτύωσης και
από τις 8 Δεκεµβρίου και σε κάθε οµιλία µου στη Βουλή, αλλά
και σε κάθε δηµόσια τοποθέτησή µου, φώναζα και εκλιπαρούσα
την προηγούµενη πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Υγείας να φέ-
ρετε κι εδώ τις θεραπείες µε τα µονοκλωνικά αντισώµατα προ-
κειµένου να σωθούν ανθρώπινες ζωές. 

Από πέρυσι έλεγα κάτι που και ο Αλέξης Τσίπρας από το φό-
ρουµ των Δελφών το ζήτησε επιτακτικά. Έλεγα, λοιπόν, ότι πα-
ράλληλα µε τα εµβόλια πρέπει µέσα από την ενίσχυση του
πρωτοβάθµιου συστήµατος υγείας και των νοσοκοµείων, να χο-
ρηγείται νωρίς στην πορεία της νόσου, µέχρι την έβδοµη ή
όγδοη µέρα από την έναρξη των συµπτωµάτων, η θεραπεία µε
τα µονοκλωνικά αντισώµατα σε αυτούς που έχουν τις προϋπο-
θέσεις, τις ενδείξεις να νοσήσουν βαριά ή και να καταλήξουν από
κορωνοϊό, δηλαδή σε άτοµα µεγάλης ηλικίας, µε συνυπάρχοντα
χρόνια νοσήµατα ή υπό ανοσοκαταστολή. 

Ουδέποτε µέχρι σήµερα η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη και των Υπουργών έχει απαντήσει ή έχει παράσχει την πα-
ραµικρή εξήγηση, γιατί δεν έφερε τη συγκεκριµένη θεραπεία, η
οποία, όπως έχω πει χαρακτηριστικά, αποτελεί τις έτοιµες σφαί-
ρες στον πόλεµο κατά του κορωνοϊού, ενώ τα εµβόλια είναι τα
οχυρωµατικά έργα. Είχαµε και έχουµε πόλεµο και χρειαζόµαστε
σφαίρες και βλήµατα. 

Κάθε φορά που απηύθυνα αυτό το ερώτηµα στον κ. Κοντοζα-
µάνη ήταν σαν να µου απαντούσε ο προ εικοσαετίας πρόεδρος
του Εδεσσαϊκού, καθώς οι υπεκφυγές του ήταν του τύπου: «Ναι,
εµείς θα τα φέρουµε, όταν τα φέρουµε, αλλά µέχρι να τα φέ-
ρουµε, δεν τα φέρνουµε». 

Ακούστε, λοιπόν, για να καταλάβετε, κύριε Πλεύρη, το έγ-
κληµα που έχει διαπραχθεί µε στοιχεία, γιατί εγώ πάντα µιλάω
µε στοιχεία και σας προκαλώ και εσάς και τον κ. Ακτύπη και τον
κ. Μπλούχο, που είναι συνάδελφοι γιατροί, να απαντήσετε συγ-
κεκριµένα. 

Από την 1η Ιανουαρίου 2021 µέχρι τις 30 Σεπτεµβρίου 2021
έχουν καταγραφεί στη χώρα µας -στοιχεία του ΕΟΔΥ είναι όλα
αυτά- συνολικά πεντακόσιες δεκαέξι χιλιάδες τριακόσια είκοσι
κρούσµατα, εκ των οποίων τα πενήντα εννέα χιλιάδες τετρακόσια
είκοσι επτά αφορούσαν άτοµα άνω των εξήντα πέντε ετών. Δη-
λαδή, τα κρούσµατα σε αυτήν την ηλικιακή οµάδα είναι το 8,7%
των συνολικών κρουσµάτων, που καταγράφηκαν στη χώρα µας
από 1η Γενάρη µέχρι 30 Σεπτέµβρη 2021. Κατά το ίδιο χρονικό
διάστηµα, έχουν καταγραφεί συνολικά εννέα χιλιάδες εννιακό-
σιοι ογδόντα τρεις  θάνατοι από την 1η Γενάρη. Συνολικά είµαστε
στους δεκατέσσερις χιλιάδες οκτακόσιους τριάντα αυτή τη
στιγµή. Από την 1η Γενάρη µέχρι χτες είχαµε εννέα χιλιάδες εν-
νιακόσιους ογδόντα τρεις θανάτους, εκ των οποίων οι οκτώ χι-
λιάδες διακόσιοι είκοσι επτά αφορούν σε άτοµα άνω των εξήντα
πέντε ετών. Δηλαδή, αυτή η πληθυσµιακή οµάδα που είναι το
8,7% των κρουσµάτων έδωσε το 82,5% των θανάτων. Το κατα-
λαβαίνετε; Δεν µπορώ να το ζωγραφίσω περισσότερο. 

Αυτή ακριβώς είναι η οµάδα, που θα έπρεπε να βοηθήσουµε
µε τα µονοκλωνικά αντισώµατα, διότι γνωρίζαµε -γιατί δεν ξεχά-
σαµε την ιατρική, κύριοι συνάδελφοι, και δεν θα µας τη µάθει και
ο Τσιόδρας- ότι όσο αυξάνει η ηλικία -πολύ περισσότερο µάλιστα
συνυπάρχουν και νοσήµατα- τόσο µικρότερη είναι η ανοσοαπό-
κριση στο εµβόλιο. Σωστά; Δεν αποδεικνύεται τώρα αυτό; Δη-
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λαδή ακόµη και αν εµβολιαστούν οι ηλικιωµένοι, εξακολουθούν
να έχουν τον κίνδυνο της βαριάς νόσησης ή και του θανάτου, ει-
δικά αυτοί που πάσχουν από κάποιες νόσους. Γι’ αυτό, αν θυµά-
στε από την αρχή είχα πει ότι πρέπει να εµβολιαστούν όλοι οι
άνω των εξήντα και όσοι ανήκουν σε ευπαθείς οµάδες από τις
µικρότερες ηλικίες. Γι’ αυτό άλλωστε, και η τρίτη δόση του εµ-
βολίου δίνεται µόνο σε αυτές τις οµάδες. Το αποδείξατε εκ του
αποτελέσµατος αυτό που φώναζα τότε.

Τι έγινε, όµως, για άτοµα άνω των εξήντα πέντε ετών που είτε
δεν εµβολιάστηκαν είτε εµβολιάστηκαν και δεν τους κάλυψε το
εµβόλιο; Ξεκάθαρες κουβέντες: Η Κυβέρνηση τους άφησε να πε-
θάνουν και θα το αποδείξω τώρα. Ακούστε τώρα γιατί είπατε ψέ-
µατα προηγουµένως. Αν η Κυβέρνηση είχε φέρει από τις αρχές
του έτους είκοσι χιλιάδες δόσεις µονοκλωνικών αντισωµάτων,
δηλαδή περί τις χίλιες πεντακόσιες µε δύο χιλιάδες δόσεις τον
µήνα και τις χορηγούσε σε εκείνους τους νοσούντες που είπα
πριν, δηλαδή στους πενήντα εννέα χιλιάδες τετρακόσιους είκοσι
επτά, σε αυτήν την οµάδα άνω των εξήντα πέντε, που σύµφωνα
µε το ιστορικό τους και τη διάγνωση του γιατρού τους είχαν αυ-
ξηµένες πιθανότητες να νοσήσουν βαριά, είναι βέβαιο ότι θα εί-
χαµε σώσει τουλάχιστον έξι χιλιάδες συνανθρώπους µας µε
βάση τα αποτελέσµατα, που και στις πρώιµες µελέτες και στις
τελικές µελέτες αποδεικνύουν την αποτελεσµατικότητα των µο-
νοκλωνικών αντισωµάτων. Δηλαδή θα είχαν αποσοβηθεί έξι χι-
λιάδες θάνατοι από τον Γενάρη από τους οκτώ χιλιάδες
διακόσιους είκοσι επτά µέχρι σήµερα. 

Πείτε µε όπως θέλετε, αλλά αυτό εγώ ούτε µπορούσα ούτε
µπορώ να το δεχτώ και να το ανεχτώ ούτε πρόκειται να το συγ-
χωρήσω στην Κυβέρνηση Μητσοτάκη και τις επιτροπές που διό-
ρισε για να διαχειριστούν την πανδηµία. Το ίδιο «γιατί»
στοιχειώνει τους ανθρώπους, που έχασαν τους δικούς τους. Για
το δικό µου αξιακό σύστηµα και τη διαδροµή µου στην ιατρική
επιστήµη, ακόµα και ένας συνάνθρωπός µας να είχε σωθεί, το
κέρδος θα ήταν ανεκτίµητο, πόσω µάλλον έξι χιλιάδες. Γιατί, λοι-
πόν, δεν τα έφερε η Κυβέρνηση; 

Να πούµε τώρα τι συµβαίνει και σε µια σειρά από άλλες χώρες
και εδώ είναι όλα τα στοιχεία. Μήπως δεν γνώριζαν τα οφέλη της
συγκεκριµένης θεραπείας, επειδή είναι παντελώς ανίκανοι και
άχρηστοι; Ήµασταν δηλαδή εµείς πιο ενηµερωµένοι και πιο διο-
ρατικοί από τον «στρατό» του δήθεν επιτελικού κράτους και των
δεκάδων ειδικών, που τοποθέτησε στις διάφορες επιτροπές; Θα
µπορούσα να δεχτώ αυτή την εξήγηση µέχρι το Νοέµβριο του
2020, που δόθηκε η πρώτη επείγουσα έγκριση στην «ELI LILLY»
από τον FDA για τη θεραπεία κατά του κορωνοϊού για το µονο-
κλωνικό αντίσωµα bamlanivimab και στις 21-11-2020 δόθηκε στο
συνδυασµό της «REGENERON». 

Έκτοτε, όµως, έχουν δηµοσιευτεί εκατοντάδες µελέτες σε επι-
στηµονικά περιοδικά και χιλιάδες άρθρα στο διεθνή Τύπο που
αναλύουν διεξοδικά και ποσοτικοποιούν τα οφέλη των συγκεκρι-
µένων θεραπειών. Παρέχουν προστασία 70% µε 75% από τη
βαριά νόσηση και τον θάνατο. Αποκλείεται να µην το είχαν δια-
βάσει αυτό οι ίδιοι συνάδελφοι της επιτροπής. Αποκλείεται να
µην ήξεραν. 

Πάµε τώρα στα συγκεκριµένα κι εδώ είναι όλα τα στοιχεία,
κύριε Πλεύρη µου, και θα τα καταθέσω για τα Πρακτικά στο
τέλος.

Στις 23 Δεκεµβρίου, λοιπόν, ο ΕΟΦ της Ουγγαρίας έδωσε
άδεια για χρήση µονοκλωνικών αντισωµάτων. Στα µέσα του Γε-
νάρη η Γερµανία παρήγγειλε και πήρε -αφήστε αυτά τώρα τα
κουλτουριάρικα- διακόσιες χιλιάδες δόσεις. Αµέσως έκαναν το
ίδιο -εδώ είναι τα στοιχεία- οκτώ τουλάχιστον χώρες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, Γαλλία, Ιταλία, Τσεχία, Σουηδία, Ρουµανία, Βέλ-
γιο, Σλοβακία, Σλοβενία, καθώς και η Ελβετία, που είναι εκτός
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Χιλιάδες δόσεις. Πού βρέθηκαν; 

Στις 26 Φεβρουαρίου ο ΕΜΑ έδωσε έγκριση-σύσταση για τη
θεραπεία του συνδυασµού της «REGENERON» και στις 5 Μαρ-
τίου έκανε το ίδιο για τη θεραπεία της «ELI LILLY», που το αντί-
σωµα τότε έπιανε και την Α και τη Β παραλλαγή. Και να µην τα
ξέρανε, τους τα φώναζα εγώ. Θα έπρεπε κάτι να ακούσουν.

Τώρα πάµε σε ένα επόµενο ερώτηµα. Μήπως δεν ήταν διαθέ-
σιµες οι είκοσι χιλιάδες δόσεις που θα χρειαζόµασταν εµείς;

Είναι γελοίο επιχείρηµα, πραγµατικά γελοίο, το οποίο εκθέτει
όσους το επικαλούνται. Εδώ βρήκε και πήρε η µικρή Σλοβακία
δεκαπέντε δόσεις, δεν θα βρίσκαµε εµείς είκοσι χιλιάδες; Εξάλ-
λου η «ELI LILLY» είχε στείλει επιστολή τον Δεκέµβριο στο
Υπουργείο Υγείας, µε την οποία ενηµέρωνε ότι θα µπορούσε να
µας διαθέτει σε µηνιαία βάση χίλιες περίπου δόσεις κι εµείς δεν
απαντήσαµε ποτέ. 

Τέλος, θα µπορούσαµε να πάρουµε και όσες δόσεις χρειαζό-
µασταν από το «Clinical Trials Register» της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Μήπως το οικονοµικό κόστος για την αγορά των είκοσι
χιλιάδων δόσεων µονοκλωνικών ήταν απαγορευτικό; Πάλι
ντροπή σε όσους τολµούν να ξεστοµίσουν τέτοιο επιχείρηµα.

Η Γερµανία προµηθεύτηκε τα µονοκλωνικά σε 2.000 ευρώ ανά
δόση και η Σλοβακία σε 860 ευρώ ανά δόση. Πόσο κοστίζει, κύριε
Πλεύρη, η θεραπεία που παίρνει σχεδόν το σύνολο των ασθενών
που νοσηλεύονται µε το αντιϊκό ρεµδεσιβίρη; Έχει αποτελεσµα-
τικότητα 25% µε 30% και καλώς το δίνουµε. Κοστίζει 2.100 ευρώ
η πενθήµερη και σας πιέζουν τα 860 ευρώ των µονοκλωνικών;

Εµείς και 2.000 ευρώ να τα παίρναµε, θα δαπανούσαµε 40 εκα-
τοµµύρια ευρώ σε δέκα µήνες. Η συγκεκριµένη Κυβέρνηση, που
έχει φάει σε απευθείας αναθέσεις πάνω από 2 δισεκατοµµύρια
ευρώ, έχει χαρίσει σε παραχωρησιούχος των εθνικών οδών,
στους ιδιοκτήτες των αεροπορικών εταιρειών, στα αεροδρόµια
άνω των 500 εκατοµµυρίων ευρώ, έχει πετσώσει τα ΜΜΕ πάνω
από 150 εκατοµµύρια ευρώ, δίνει στις ιδιωτικές κλινικές 30 και
40 εκατοµµύρια ευρώ ανά εξάµηνο για τη νοσηλεία των µη
COVID περιστατικών και άλλα ουκ έστιν αριθµός και θα τολµήσει
να πει ότι είναι πολλά τα ποσά αυτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Πολάκη, σας
παρακαλώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Μήπως τελικά, η Κυβέρνηση δεν τα έφερνε γιατί ήθελε έτσι να

προµοτάρει τα εµβόλια, καθιστώντας τα ως τη µοναδική λύση
για την πανδηµία; Πιθανώς, αλλά δεν πρόκειται ποτέ να το οµο-
λογήσουν και να το παραδεχτούν, καθώς έτσι θα αποκαλυπτό-
ταν, όχι µόνο ο κυνισµός, η αναλγησία και η υστεροβουλία τους
-όσο περισσότεροι θάνατοι, τόσο µεγαλύτερος ο φόβος των πο-
λιτών και άρα η πίεση να εµβολιαστούν- αλλά και η αποτυχία εν
γένει της Κυβέρνησης να στηρίξει το εµβολιαστικό πρόγραµµα
στην πειθώ και όχι στον καταναγκασµό και τον κοινωνικό διχασµό
που µέχρι σήµερα ακολουθεί.

Εξίσου πιθανή εξήγηση και σε συνδυασµό µε το προηγούµενο
είναι και η ιδεοληπτική εµµονή της Κυβέρνησης να αποφύγει µε
κάθε τρόπο την ενίσχυση του δηµοσίου συστήµατος υγείας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Πολάκη, µε
φέρνετε σε πολύ δύσκολη θέση.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τελειώνω. Σας παρακαλώ, είναι ένα θέµα
που το κουβεντιάζουµε έναν χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας άφησα τέσσερα
λεπτά παραπάνω.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δώστε µου ένα λεπτό.
Για να είναι αποτελεσµατική η χρήση των µονοκλωνικών αντι-

σωµάτων, απαιτείται η όσο το δυνατόν µεγαλύτερη συµµετοχή,
ενεργοποίηση και συνδροµή της πρωτοβάθµιας υγείας µέσω του
θεσµού του οικογενειακού γιατρού και των ΤΟΜΥ, αλλά και η
βελτίωση υπηρεσιών των νοσοκοµείων µε την πρόσληψη µόνιµου
εξειδικευµένου υγειονοµικού προσωπικού. Κι αυτό γιατί ο για-
τρός που παρακολουθεί και γνωρίζει το ιστορικό του ασθενούς
πρέπει εντός επτά ηµερών να ενηµερώνει για το ποιοι έχουν την
ένδειξη να κάνουν τη συγκεκριµένη θεραπεία. 

Όπως και σε όλα τα άλλα, η Κυβέρνηση του Μητσοτάκη επιρ-
ρίπτει την ευθύνη στον πολίτη αποποιούµενη η ίδια κάθε δική της
ευθύνη, λέγοντας «έχετε τα εµβόλια, όποιος νοσήσει βαριά ή πε-
θάνει δικό του πρόβληµα», ακόµα και αν έχει εµβολιαστεί.

Μια κουβέντα, για να κλείσω την οµιλία µου. Εδώ έχω και τα
στοιχεία. Δεν προλαβαίνω να τα αναπτύξω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε την οµιλία
σας πριν κλείσω το µικρόφωνο.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Αυτά τα στοιχεία δείχνουν ότι η Σουηδία,
κύριε Πλεύρη, την οποία ξεπεράσαµε σε αριθµό θανάτων, από
15 Μαΐου µέχρι σήµερα έχει τετρακόσιους είκοσι θανάτους. Η
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Ελβετία από 15 Μαΐου µέχρι σήµερα έχει τετρακόσιους σαράντα
εννέα θανάτους. Η Πορτογαλία έχει εννιακόσιους πενήντα έξι
θανάτους από 15 Μαΐου µέχρι σήµερα. Η Τσεχία έχει τριακόσι-
ους πενήντα έξι θανάτους από 15 Μαΐου. Εµείς πόσους έχουµε;
Έχουµε τρεισήµισι χιλιάδες. Τι είχαν αυτές οι χώρες; Τη θερα-
πεία µε τα µονοκλωνικά και κάποιες και την ιβερµεκτίνη, που την
έχουν δώσει µαζικά και που εδώ ευτυχώς κάποιοι τη δίνουν.

Μια τελευταία κουβέντα. Κύριε Πλεύρη, πόσο ψευδεπίγραφη
είναι η ιστορία που λέτε µε το θέµα των κυκλοτρονίων; Τα αφαι-
ρέσατε από τη δωρεά του Νιάρχου για να στηρίξετε τον «ΒΙΟΚΟ-
ΣΜΟ» του Λαυρίου, του οποίου για τέσσερα, πέντε χρόνια
καταφέραµε και του µειώσαµε µόνο 100 ευρώ την τιµή, γιατί ήταν
µονοπώλιο και µετά µε τη διαπραγµάτευση όταν αρχίζαµε να βά-
ζουµε κυκλοτρόνια κατέβηκε στα 350 και τώρα µαθαίνω παρα-
κάτω. Γιατί δεν έχετε βάλει µπροστά το κυκλοτρόνιο του Μεταξά
και το κυκλοτρόνιο των Αγίων Αναργύρων, που είχε αγοραστεί από
τα χρήµατα της περιφέρειας Αττικής επί διακυβέρνησης Δούρου,
τα οποία έχουν µπει και στα δύο νοσοκοµεία εδώ και ενάµιση
χρόνο και δεν παράγουν αυτήν τη στιγµή φάρµακο; Τόσο πολύ
είστε δεσµευµένοι στο ότι πρέπει να τα αγοράζετε από εκεί;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Πολάκη, έχετε
πάρει τον διπλάσιο χρόνο. Σας παρακαλώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Έχετε δίκιο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έχω δίκιο, αλλά πού

να το βρω:
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ για την ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ ευχαριστώ για

τον σεβασµό.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Αυτά είναι τα στοιχεία. Προκαλώ οποιοδή-

ποτε συνάδελφο µπορεί, να αντιπαρατεθεί σε αυτά τα στοιχεία ,να
το κάνει. Θα τον ακούσω µε προσοχή. Ήρθε ο νους στην κεφαλή
σας. Δυστυχώς ήρθε πάρα πολύ αργά. Θρηνήσαµε πάνω από
επτά, οκτώ χιλιάδες νεκρούς που θα µπορούσαµε να έχουµε απο-
φύγει. Φέρτε τα γρήγορα, για να µην θρηνήσουµε και άλλους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει ο κύ-
ριος Υπουργός.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Σε όσα ακούστη-
καν, πρώτα απ’ όλα περιµένω να δω να καταθέσει η επιστολή της
«LILLY» και να δω πως ο κ. Πολάκης γνωρίζει την επιστολή της
«LILLY».

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Την έχει ο κ. Κοντοζαµάνης.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ. Δεν

σας διέκοψε, κύριε Πολάκη. Σας παρακαλώ! Ζητάµε δηµοκρατία
έξω και δεν την εφαρµόζουµε εδώ. Σας παρακαλώ! Από την ώρα
που ανέβηκα, µιλιά δεν έβγαλε!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Άκουσα τον κ.
Πολάκη να αναφέρεται σε επιστολή φαρµακοβιοµηχανίας. Να
καταθέσει την επιστολή ο κ. Πολάκης.

Πάµε, λοιπόν, τώρα στα δεδοµένα, τα οποία αναφέρετε. Γνω-
ρίζετε ότι αυτό το οποίο εγκρίθηκε της «LILLY» τον Νοέµβριο το
ανακάλεσε ο FDA τον Απρίλιο;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Πάλι ψεύτης είσαι!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Πολάκη, σας

παρακαλώ. Ήσασταν δεκατέσσερα λεπτά πάνω, κάνετε και δια-
κοπές;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Λέει ψέµατα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Θα τα ακούσετε.
(Θόρυβος – Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-

κρατίας)
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δεν σταµατάω, γιατί έχω δίκιο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ! Θα

βγείτε και οι δύο!
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Καλά ηρέµησε, µην πάθεις κανένα εγκε-

φαλικό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Από την αρχή, κύριε

Υπουργέ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Η Ελλάδα συµ-

µετείχε µαζί µε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση στην κοινή αγορά µο-
νοκλωνικών αντισωµάτων.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Οι άλλοι γιατί έπαιρναν…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν θέλει να

ακούσει ο κ. Πολάκης. Συνεχίστε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Πολάκη, έχετε

κι εσείς δίκιο και αυτός από την πλευρά του λέει ότι έχει δίκιο. Τι
να κάνουµε; Επειδή έχουµε δίκιο, θα σηκωθούµε όλοι όρθιοι;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Τώρα πάµε στα
δεδοµένα. Συµµετείχε στην κοινή αγορά και αυτή η κοινή αγορά
είχε µελέτες. Αναφερθήκατε στη «LILLY» και σας λέω ότι αυτό
που εγκρίθηκε τον Νοέµβριο ανεκλήθη τον Απρίλιο και ζητήθηκε
να πάει µαζί µε άλλο, για να έχει θεραπευτικό αποτέλεσµα.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Το ξέρω.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Το ξέρετε. Άρα

εσείς προσέξτε τι ζητήσατε.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Μέχρι τότε έπιανε την «άλφα» και τη

«βήτα». Τη «δέλτα» δεν έπιανε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Άρα, ο κ. Πολά-

κης εδώ πέρα που µίλησε για την επιστολή της «LILLY» δεν σας
είπε ότι αν το παίρναµε τότε µε την έγκριση που υπήρχε, θα είχε
ανακληθεί τον Απρίλιο και θα το είχαµε δώσει σε κόσµο. Αυτά
δεν τα λέει ο κ. Πολάκης.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Θα είχες σώσει τρεις χιλιάδες κόσµο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Πολάκη, σας

παρακαλώ µην επεµβαίνετε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Είδατε; Είπε ότι

θέλει επιχειρήµατα, αλλά διακόπτει. Αυτό ξέρει.
Τι έκανε, λοιπόν, η Ελλάδα και το έκανε πάρα πολύ σωστά µαζί

µε την Ευρωπαϊκή Ένωση; Γιατί εδώ -τον ακούσατε- σας κα-
λούσε για επιστολή φαρµακοβιοµηχανίας, που τυχαία τη γνωρίζει
και ενδεχοµένως την έχει ο κ. Πολάκης, δεν ξέρω πώς. Δεν σας
λέει, όµως, ότι αυτό εγκρίθηκε και µετά ανακλήθηκε. Είπε ότι
πρέπει να πάει µαζί µε άλλο. Είµαστε σε αυτήν τη συµφωνία,
κύριε Πολάκη. Μόλις ήρθε τον Απρίλιο ανακάλεσε και είπε ότι
πρέπει να γίνει ένας συνδυασµός. Σ’ αυτόν τον συνδυασµό είµα-
στε και υπογράφουµε τη σύµβαση, όπως και µε το «REGENE-
RON», που λέτε. Είµαστε από τον Φεβρουάριο.

Ποια είναι, λοιπόν, η σοβαρή πολιτεία, που πρέπει να το πούµε
κοιτώντας τον κόσµο; Εκτός του ότι τα στοιχεία αυτά που λέτε
δεν ευσταθούν, γιατί εσείς µιλάτε για νούµερα, τα οποία δεν
υπάρχουν. Δεν υπάρχει προσωπικό. Εδώ σας µιλάω µε βάση τα
επιχειρήµατά σας.

Τα νούµερα αυτά και στο «REGENERON» είµαστε για δύο χι-
λιάδες, να µάθετε. Εξήντα πέντε χιλιάδες είναι για όλη την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Αυτές είναι οι συµφωνίες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Αλλά εσείς έρχεστε εδώ να πείτε διάφορα πράγµατα.

Πότε ερχόµαστε και λέµε και σωστά αυτό που λέγαµε από την
πρώτη στιγµή; Όταν είµαστε στην κλινική φάση που έχουµε πια
τις µελέτες του Αυγούστου, που υπάρχει ένα προσδόκιµο και
πάλι ενδεχοµένως να υπάρχουν σοβαρές παρενέργειες, βε-
βαίως, γιατί ακόµα δεν έχουν ολοκληρωθεί όλες αυτές οι φάσεις
και κάνουµε τον µηχανισµό να το φέρουµε την κατάλληλη στιγµή.
Αν εσείς ήσασταν τότε που αντί να στέλνετε στο Facebook και
να λέτε «περιµένω τις µεταλλάξεις τον Σεπτέµβριο» βγαίνατε σο-
βαρά σ’ αυτόν τον κόσµο και του λέγατε να εµβολιαστεί, θα εί-
χαµε άλλο αποτέλεσµα. Συνεπώς, ο λαϊκισµός σας µε τα
µονοκλωνικά θα τελειώσει.

Η χώρα ακολούθησε ακριβώς ό,τι έκανε η Ευρωπαϊκή Ένωση.
Μόλις υπήρξαν οι απαιτούµενες µελέτες για να έχουµε την κα-
λύτερη δυνατή ασφάλεια στους πολίτες µας στους Έλληνες, τη
δίνουµε. 

Το µόνο που έχω να σας πω είναι «καλή ανοσία», γιατί µάλλον
τώρα κάνατε και τη δεύτερη δόση. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Επί προσωπικού, κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα τον λόγο 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν υπάρχει προσω-
πικό. Δεν είπε τίποτα. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Είπε για την επιστολή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Υπουργός ήσασταν.

Φυσικά, θα την έχετε. 
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Τον λόγο έχει ο κ. Φραγγίδης του Κινήµατος Αλλαγής. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο

που συζητάµε σήµερα περιέχει την τροποποίηση της δωρεάς του
Ιδρύµατος Νιάρχος, όσον αφορά το Έργο VI καθώς και πολλές
διατάξεις που σχετίζονται µε την πανδηµία, κυρίως παρατάσεις
διατάξεων. 

Όσον αφορά στο Ίδρυµα «Νιάρχος» είναι γνωστή σε όλους η
διαχρονική προσφορά του προς το ελληνικό δηµόσιο και την ελ-
ληνική κοινωνία. Στα δύσκολα χρόνια της οικονοµικής και υγει-
ονοµικής κρίσης οι δωρεές που συνεισφέρουν στην αναβάθµιση
της ποιότητας ζωής και υγείας των πολιτών αποκτούν προστιθέ-
µενη αξία, γιατί δεν προσδίδουν απλά κάτι παραπάνω σε ένα σύ-
στηµα που ευηµερεί, αλλά συµβάλλουν στην κάλυψη των κενών,
που αφήνουν οι ανεπαρκείς δηµόσιες δαπάνες. 

Η Κυβέρνηση από την πλευρά της οφείλει να ιεραρχεί τις
ανάγκες και να εντάσσει τις δωρεές σε ένα γενικότερο σχεδια-
σµό, ώστε να αποκοµίζεται το µεγαλύτερο δυνατό όφελος για
τον άµεσο αποδέκτη που είναι το κράτος και τον τελικό αποδέκτη
που είναι η κοινωνία. Η Κυβέρνηση δυστυχώς δεν έχει επιδείξει
ένα τέτοιο έργο. Αντιθέτως, παρά τις συνεχείς προτάσεις µας,
δεν έχει προβεί στη δηµιουργία ενός µηχανισµού αξιοποίησης
των δωρεών µε βάση τη σωστή αξιολόγηση των αναγκών, την
ορθή και αποτελεσµατική διαχείριση και τη διαφάνεια. Ένας τέ-
τοιος µηχανισµός δεν θα λογοδοτούσε πιο αξιόπιστα για την κυ-
βερνητική απόφαση να τροποποιηθεί έτσι όπως τροποποιείται το
Έργο VI της δωρεάς µε τις όποιες οικονοµικές προεκτάσεις. 

Κατά τη διάρκεια της πανδηµίας, πραγµατοποιήθηκαν πολλές
δωρεές προς το σύστηµα υγείας, των οποίων την τύχη όµως
αγνοούµε. Σίγουρα γνωρίζουµε ότι υπήρξε ιατροτεχνολογικός
εξοπλισµός, που παρέµεινε σε αποθήκες, λόγω έλλειψης προ-
σωπικού για το χειρισµό του ή έλλειψης σχεδίου για τη διαχεί-
ρισή του. Το νοµοσχέδιο περιέχει επίσης πολυάριθµες
παρατάσεις διατάξεων, που σχετίζονται µε την πανδηµία. 

Πέρα από τις ανάγκες της πανδηµίας ο τρόπος που νοµοθε-
τείτε, κύριε Υπουργέ, µε παρατάσεις, αποσπασµατικές διατάξεις
και πλήθος τροπολογιών, αποκαλύπτει την απουσία συγκεκριµέ-
νης φιλοσοφίας για τον νευραλγικό τοµέα της υγείας, για το πού
θέλετε να πάτε την υγεία, ποιο είναι το σχέδιο και ποιο είναι το
όραµά σας. Με την επίφαση της πανδηµίας µένετε στις παρατά-
σεις, στην κατά παρέκκλιση διάταξη και αδιαφάνεια. Εφαρµόζετε
το ουδέν µονιµότερον του προσωρινού. Είµαστε στον δεύτερο
χρόνο της πανδηµίας και ο κορωνοϊός ενδέχεται να γίνει ενδηµι-
κός. Για πόσο καιρό ακόµα θα επικαλείστε τον κορωνοϊό; Δεν νο-
µίζετε ότι είναι ώρα να νοµοθετήσετε πιο σοβαρά και
ολοκληρωµένα για την υγεία; 

Το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, σε αντίθεση µε τον ιδιωτικό τοµέα
που συµµετείχε επιλεκτικά στην αντιµετώπιση της πανδηµίας,
απέδειξε τη σταθερή αξία του σε χαλεπούς καιρούς. Οφείλετε
να το ενισχύσετε και δεν υπάρχει καµµία δικαιολογία. 

Εδώ θέλω να αναφερθώ και λίγο στον νοµό µου, κύριε Υπουργέ.
Ξέρετε ότι το Νοσοκοµείο του Κιλκίς που έχει διακόσια δεκαπέντε
κρεβάτια εκ των οποίων τα µισά και παραπάνω είναι χειρουργικά,
που συµµετέχει στην αντιµετώπιση της πανδηµίας που έχει σή-
µερα, που είναι σε lockdown ο νόµος -τρία τµήµατα κορωνοϊού-
είναι το µοναδικό νοσοκοµείο της 4ης ΥΠΕ, που δεν έχει µονάδα
εντατικής θεραπείας. Πιέζουµε, ξαναπιέζουµε, παίρνουµε υποσχέ-
σεις, αλλά στην ουσία ουδέν. Και σήµερα λειτουργούν εκεί τρία
τµήµατα αντιµετώπισης ασθενών µε κορωνοϊό. 

Στο ιατρονοσηλευτικό προσωπικό έχουµε τεράστιες ελλείψεις
και µαζικές αποχωρήσεις. Το brain drain των γιατρών σε συνδυα-
σµό µε τις συνταξιοδοτήσεις διαγράφουν ένα δυσοίωνο µέλλον,
αν δεν γίνουν µόνιµες προσλήψεις. Ήδη τα κενά είναι τεράστια,
πολύ έντονα βέβαια στη βόρεια Ελλάδα. Παίρνω ως παράδειγµα
τους αναισθησιολόγους, µιας νευραλγικής σηµασίας ειδικότητα,
που η έλλειψή της µπορεί να παραλύσει ένα ολόκληρο νοσοκο-
µείο. 

Στους επικουρικούς εφαρµόζετε το µαρτύριο της σταγόνας,
κρατώντας τους οµήρους, αφού δεν τους νοµιµοποιείτε. Η πα-
ράταση της θητείας τους για µια πενταετία θα τους παρείχε ένα
βαθµό ασφάλειας, για να συνεχίσουν να εργάζονται και να προ-

γραµµατίσουν στοιχειωδώς τη ζωή τους. Οι γιατροί, η ραχοκο-
καλιά του ΕΣΥ όλη την περίοδο της πανδηµίας εργάζονται µε αυ-
ταπάρνηση, εξαντλητικά ωράρια και επικινδυνότητα. Χρειάζονται
αναγνώριση, επιβράβευση και κίνητρα. Να τους εντάξετε επιτέ-
λους στα βαρέα και ανθυγιεινά, όπως και όλους τους εργαζόµε-
νους της πρώτης γραµµής, να τους αναβαθµίσετε µισθολογικά.
Να φροντίσετε το αφορολόγητο και τον εξορθολογισµό των εφη-
µεριών τους.

Η αποδιοργάνωση της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας απο-
δείχτηκε περίτρανα στην πανδηµία. Δεν την οργανώσατε, δεν την
ενισχύσατε, δεν την επιλέξατε στο βαθµό και στο χρόνο που
έπρεπε στην αντιµετώπιση του κορωνοϊού. Θα µπορούσε να
αξιοποιηθεί στην ενηµέρωση, στην πρόληψη και στους εµβολια-
σµούς, όπως άλλωστε και η τοπική αυτοδιοίκηση που καθυστε-
ρηµένα θυµηθήκατε. Έτσι θα είχαµε έγκαιρα ενηµερωµένους
πολίτες και όχι δύσπιστους και παραπληροφορηµένους από το
διαδίκτυο. Το εµβολιαστικό πρόγραµµα θα είχε προχωρήσει κα-
λύτερα και θα ήµασταν πιο κοντά στο τείχος ανοσίας. Καθυστε-
ρηµένα εµπλέξατε και την εκκλησία, ενώ και οι κινητές µονάδες
του ΕΟΔΥ δεν βλέπουµε να συµµετέχουν ενεργά στον εµβολια-
σµό. 

Με τόσους ανεµβολίαστους και αρνητές, η καµπάνια ενηµέ-
ρωσης δεν µπορεί να χαρακτηριστεί επιτυχηµένη. Για την ακρί-
βεια, ήταν πεταµένα λεφτά. Θα ήταν καλύτερα να είχε
ενηµερωθεί ο κόσµος µέσω οικογενειακών γιατρών, φαρµακο-
ποιών, γενικά ειδικών, που παραδοσιακά εµπιστεύονται. 

Πολύ καθυστερηµένα και µετά από πίεση δική µας και γενικά
της Αντιπολίτευσης εντάσσετε τους παράτυπους µετανάστες
στο πρόγραµµα εµβολιασµού. Δεν το κάνατε όµως όταν απου-
σίαζε ο φόβος της απέλασης, όταν ίσχυαν οι περιορισµοί λόγω
πανδηµίας. Χρειάζεται τώρα να βρείτε τρόπους να τους πείσετε
ότι δεν θα απελαθούν και να τους προσεγγίσετε µέσω των κα-
τάλληλων δοµών. Υπάρχουν περιοχές αλλά και πληθυσµοί, όπως
οι Ροµά, µε χαµηλή εµβολιαστική κάλυψη. Και αυτό βέβαια είναι
αδικαιολόγητο. 

Συµπερασµατικά, η Κυβέρνηση µε αυτό το νοµοσχέδιο εξακο-
λουθεί να µην εγκαταλείπει τη λογική της διαχείρισης. Οι παθο-
γένειες και τα προβλήµατα του συστήµατος υγείας δεν λύνονται
µε προσωρινά µέτρα και εµβαλωµατικές λύσεις. Χρειάζεται χαρ-
τογράφηση αναγκών και µακρόπνοος σχεδιασµός, κύριε
Υπουργέ. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΚΙΝΑΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει η κ.

Σοφία - Χάιδω Ασηµακοπούλου από την Ελληνική Λύση. 
Να ετοιµάζεται ο κ. Λιούπης από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η προστασία

και η βελτίωση της δηµόσιας υγείας, προκειµένου οι πολίτες να
έχουν ισότιµη πρόσβαση σε σύγχρονη και αποτελεσµατική υγει-
ονοµική περίθαλψη είναι πραγµατικά µείζονος σηµασίας. Η δη-
µόσια υγεία στην Ελλάδα, όµως, εµφανίζει δοµικά ελλείµµατα
και δέχεται ισχυρά πλήγµατα. 

Η παραγωγική και βιώσιµη συνεργασία στον τοµέα της υγείας,
µέσω της αξιοποίησης της τεχνογνωσίας, είναι καθοριστικής ση-
µασίας. Μία ακόµη φορά συζητούµε για τις συµβάσεις µεταξύ
του Κοινωφελούς Ιδρύµατος Σταύρος Νιάρχος και του ελληνικού
δηµοσίου και ιδιαίτερα ως προς την ενίσχυση και την αναβάθµιση
των υποδοµών στον τοµέα της υγείας. Φέρνετε, κατ’ αρχάς, µία
τροποποιητική συµφωνία, η οποία αφορά στην προµήθεια και
στην εγκατάσταση ιατρικού εξοπλισµού στα Νοσοκοµεία του
Ηρακλείου, της Λάρισας, της Αλεξανδρούπολης και των Ιωαννί-
νων. Η προµήθεια αυτή θα γίνει µε αποκλειστική χρηµατοδότηση
του ιδρύµατος. 

Χωρίς αντίρρηση, πρόκειται για µία συµβολή, καθώς στην Ελ-
λάδα το σύστηµα υγείας παρουσιάζει σηµαντικά προβλήµατα
ανεπάρκειας. Πρόκειται για µια συµβολή, όµως, υπό όρους,
καθώς σε περίπτωση που απαιτηθεί υπέρβαση του αρχικώς σχε-
διασθέντος προϋπολογισµού, τότε τη δαπάνη αυτή οφείλει να
την καλύψει το δηµόσιο. 

21200 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Τα ελληνικά νοσοκοµεία αντιµετωπίζουν τεράστια προβλήµατα
δεκαετιών, προβλήµατα που ζητούν άµεσες λύσεις και όχι µπα-
λώµατα. Χρησιµοποιούνται ακόµη πολύ παλιά µηχανήµατα, σε
πολλές περιπτώσεις, ενώ και τα πιο πρόσφατα δεν συντηρούνται
όπως θα έπρεπε. Υπάρχουν ανάγκες για προσλήψεις, για στελέ-
χωση, για αξιοπρέπεια στη νοσηλεία των ασθενών. Η καθολική
κάλυψη της υγείας και η παροχή των ποιοτικών υπηρεσιών της
θα έπρεπε να αποτελεί άµεση προτεραιότητα. 

Άγνωστος παραµένει ο λόγος για τον οποίο θα χρησιµοποιηθεί
από το Ίδρυµα µία ανώνυµη εταιρεία ειδικού σκοπού υπό την
ονοµασία «Πρωτοβουλία για την Υγεία», προκειµένου να υλοποι-
ήσει το έργο. Υποτίθεται ότι το κράτος -και συγκεκριµένα το κρά-
τος δικαίου- µεριµνά, λαµβάνοντας µέτρα για την προστασία της
υγείας. Υποτίθεται ότι πρέπει να παρεµβαίνει µε θετικές ενέρ-
γειες και παροχή υπηρεσιών και αγαθών για την προστασία του
δικαιώµατος στην υγεία, δηλαδή, τόσο για την πρόληψη όσο και
την καταστολή ή θεραπεία οποιασδήποτε κατάστασης που βάλ-
λεται κατά της προστασίας της υγείας ως έννοµου αγαθού. Υπο-
τίθεται ότι πρέπει να δηµιουργεί τις κατάλληλες υποδοµές για
παροχή υπηρεσιών ιατρικής περίθαλψης υψηλού επιπέδου, που
αρµόζουν στην κατάσταση του ασθενούς. Ένα ολοκληρωµένο
σύστηµα υγείας δεν εκπληρώνει τις υποχρεώσεις του προς τους
πολίτες µόνο µέσω της παροχής υπηρεσιών απλά και τυπικά.
Οφείλει να επιδιώκει τη διαρκή βελτίωση των υπηρεσιών αυτών. 

Οι υγειονοµικοί έδωσαν κατά τη διάρκεια της πανδηµίας -και
εξακολουθούν βεβαίως να δίνουν- στην κυριολεξία, την ψυχή
τους. Κάνετε λόγο για ήρωες, τη στιγµή που δεν ασχολείστε καν
µε τις πραγµατικές ανάγκες του συστήµατος υγείας. Είναι ανεπί-
τρεπτο να παρέχονται υπηρεσίες υγείας στους Έλληνες πολίτες
εντός του ΕΣΥ µετά πολλών εµποδίων. Στο έλλειµµα των υλικών
και των µηχανηµάτων προστίθεται και το έλλειµµα προσωπικού.
Οι σηµαντικές ελλείψεις σε υλικά, µηχανήµατα και σε προσωπικό
οδηγούν ουσιαστικά τα νοσοκοµεία σε υπολειτουργία. 

Πώς είναι δυνατόν να πιστεύετε ότι χωρίς την απαιτούµενη
στελέχωση και θωράκιση τα νοσοκοµεία µας έχουν µέλλον; Η µε-
γάλη φυγή νέων γιατρών στο εξωτερικό, οι πολύ δύσκολες συν-
θήκες εργασίας στο ΕΣΥ µε τις υπεράριθµες εφηµερίες και τις
χαµηλές αποδοχές και η απουσία ελκυστικών ευκαιριών για ερ-
γασία, ώστε να επιλέξουν την ειδικότητα του αναισθησιολόγου,
επί παραδείγµατι, είναι οι αιτίες για τις οποίες οι αναισθησιολόγοι
είναι είδος προς εξαφάνιση στο δηµόσιο σύστηµα υγείας. 

Χαρακτηριστικό και πρόσφατο παράδειγµα αποτελεί το Νοσο-
κοµείο «Μεταξά», στο οποίο ακυρώνονται τα χειρουργεία και εξυ-
πηρετούνται µόνο τα έκτακτα περιστατικά, λόγω της έλλειψης
αναισθησιολόγων, όπως θα καταθέσουµε και στα Πρακτικά. Από
τους δώδεκα αναισθησιολόγους έµειναν µόνο τέσσερις και από
τα έξι χειρουργικά τραπέζια λειτουργεί µόνο το ένα. Σύµφωνα
µε τον διευθυντή της ιατρικής υπηρεσίας του Νοσοκοµείου «Με-
ταξά» το πρόβληµα παρουσιάστηκε µετά το Πάσχα, καθώς άρ-
χισαν κάποιες µετακινήσεις αναισθησιολόγων στα νησιά, για να
καλύψουν τις ανάγκες, µε αποτέλεσµα να παραιτηθούν πέντε
από τους δώδεκα αναισθησιολόγους. Τελικά, λόγω διορισµού
δύο αναισθησιολόγων σε άλλα νοσοκοµεία και λόγω αναρρωτι-
κής άδειας ενός ακόµη, έφτασαν σήµερα σ’ αυτό το σηµείο. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Σοφία - Χάιδω Ασηµακοπού-
λου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Βλέπουµε και σ’ αυτό το νοµοσχέδιο πλήθος παρατάσεων, γε-
γονός που αποδεικνύει ότι δεν υπάρχει συγκεκριµένος και δοµη-
µένος σχεδιασµός. Βλέποντας και κάνοντας. Βλέπουµε
παράταση των συµβάσεων του προσωπικού ιδιωτικού δικαίου
ορισµένου χρόνου στην κεντρική υπηρεσία του Υπουργείου
Υγείας, παράταση των συµβάσεων εργασίας ορισµένου χρόνου
των γιατρών, παράταση των συµβάσεων εργασίας ορισµένου
χρόνου του ΕΟΔΥ για τις ανάγκες φύλαξης και καθαριότητας
των κτηρίων ευθύνης, καθώς και για τις ανάγκες εστίασης και σί-
τισης έως 31-12-2021, βλέπουµε µέχρι και παράταση στις συµ-
βάσεις καθαριότητας, απολύµανσης και φύλαξης του
Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων. Προφανώς, έχετε
µπερδέψει τη λέξη «επίλυση» µε τη λέξη «παράταση». 

Το κράτος οφείλει να δηµιουργεί συνθήκες τέτοιες, ώστε οι
πολίτες του να είναι όσο το δυνατόν πιο υγιείς. Η πρόσβαση στην
ποιοτική υγειονοµική φροντίδα αποτελεί ένα ζήτηµα-κλειδί. Τα
εµπόδια και οι περιορισµοί πρόσβασης στις υπηρεσίες υγείας
αποτελούν ένα φαινόµενο, που συνδέεται µε εκείνο των κοινωνι-
κών ανισοτήτων στην υγεία. 

Κλείνοντας, θα θέλαµε να τονίσουµε ακόµη µία φορά ότι πρέ-
πει, επιτέλους, το ελληνικό κράτος να δώσει κίνητρα, µέσω της
παραγωγής πλούτου και της δηµιουργίας νέων θέσεων εργα-
σίας, σε όλους εκείνους τους Έλληνες και τις Ελληνίδες, που
βρίσκονται στο εξωτερικό, σε όλους εκείνους τους εξακόσιες χι-
λιάδες νέους µας, ώστε να επιστρέψουν πίσω στη χώρα µας. Το
δικαίωµα στην υγεία είναι θεµελιώδες. Αποτελεί, µάλιστα, ανα-
πόσπαστο κοµµάτι της κοινωνικής, οικονοµικής και βιώσιµης ανά-
πτυξης. Είναι υπόθεση όλων και είναι πρωτίστως επένδυση. 

Εµείς στην Ελληνική Λύση το λέµε ξεκάθαρα: Είναι ανεπίτρε-
πτο, ο χώρος της υγείας να αντιµετωπίζεται µε προχειρότητα και
βιασύνη. Δεν χωρούν προχειροδουλειές στην υγεία των Ελλή-
νων. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε, κυρία Ασηµακοπούλου.

Τον λόγο έχει τώρα ο Αθανάσιος Λιούπης από τη Νέα Δηµο-
κρατία. Στη συνέχεια να ετοιµάζεται ο κ. Κωνσταντίνος Μαρκό-
πουλος από το ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και αµέσως µετά
θα δώσω τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Ελλη-
νικής Λύσης, τον κ. Βιλιάρδο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συ-

ζήτηση αφορά το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υγείας, το οποίο
εισάγει πολλές και απαραίτητες διατάξεις. 

Στο πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου περιλαµβάνεται η τροπο-
ποίηση της από 3-6-2019 σύµβασης δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµα-
τος «Σταύρος Νιάρχος» και του ελληνικού δηµοσίου. Το
Κοινωφελές Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» είναι σταθερός υποστη-
ρικτής του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. 

Η πανδηµία έφερε επιπλέον πίεση στις δηµόσιες δοµές υγείας
και δηµιούργησε αυξηµένες ανάγκες σε επίπεδο εξοπλισµού και
εγκαταστάσεων. Το ίδρυµα ανταποκρίνεται όλο αυτό το διά-
στηµα σταθερά στις ανάγκες αυτές, στηρίζοντας την εθνική προ-
σπάθεια. Συνιστά ένα από τα καλύτερα παραδείγµατα συνεχούς
και εποικοδοµητικής συνεργασίας δηµοσίου και ιδιωτικής πρω-
τοβουλίας. Με βάση την ήδη υπογραφείσα συµφωνία είχε απο-
φασιστεί η προµήθεια και η εγκατάσταση ιατρικού εξοπλισµού
PET CT για τα Νοσοκοµεία Ηρακλείου, Ιωαννίνων, Λάρισας και
Αλεξανδρούπολης. Πρόκειται για έναν πολύ απαραίτητο εξοπλι-
σµό που λείπει, ιδίως από την ελληνική περιφέρεια. Βοηθά πολύ
στην ακριβέστερη διάγνωση, παρακολούθηση και αποφασιστικό
ρόλο παίζει στην επιλογή της κατάλληλης θεραπείας στους χι-
λιάδες ασθενείς µε καρκίνο. 

Μέχρι τώρα αυτή η δυνατότητα υπήρχε µόνο στο κέντρο µε
αποτέλεσµα την µεγάλη ταλαιπωρία και την µεγάλη οικονοµική
επιβάρυνση χιλιάδων συµπολιτών µας µε καρκίνο. Έτσι, λοιπόν,
σε δεύτερο χρόνο κρίθηκε ότι θα καθυστερήσουν πολύ οι διαδι-
κασίες µε το να γίνουν από την πλευρά του ελληνικού δηµοσίου
οι απαραίτητες τεχνικές µελέτες και προπαρασκευαστικές διερ-
γασίες. Με τη σηµερινή τροποποίηση το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρ-
χος» έρχεται και πάλι να συνδράµει, καλύπτοντας το κόστος των
µελετών υπό τον όρο ότι το ελληνικό δηµόσιο αναλαµβάνει τη
συντήρηση του ειδικού εξοπλισµού. 

Το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου περιλαµβάνει διατάξεις
που αφορούν την κάλυψη των αναγκών που έχουν προκύψει
εξαιτίας της πανδηµίας. Τα συνολικά µέτρα που έλαβε η Κυβέρ-
νηση τον τελευταίο ενάµιση χρόνο βοήθησαν το ΕΣΥ να σταθεί
στο ύψος των απαιτήσεων, ιδίως όµως χάρη στην αυταπάρνηση
που επέδειξε όλο το ιατρικό νοσηλευτικό και διοικητικό προσω-
πικό των δηµόσιων νοσοκοµείων. 

Σήµερα µετά την ευρεία εµβολιαστική εκστρατεία που πραγ-
µατοποιείται πλέον και στους εφήβους πιστεύουµε ότι θα έχουµε
έναν καλύτερο χειµώνα. Ωστόσο, η πανδηµία είναι ακόµα εδώ
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και εποµένως εξακολουθούν να υπάρχουν ανάγκες για έκτακτα
µέτρα στήριξης της δηµόσιας υγείας. 

Στο πλαίσιο αυτό παρατείνονται πολλές συµβάσεις και διαδι-
κασίες µέχρι το τέλος του χρόνου, όπως ενδεικτικά η αποστολή
φαρµάκων σε ασθενείς και ευπαθείς οµάδες που βρίσκονται σε
περιορισµό, οι συµβάσεις εργασίας ορισµένου χρόνου των ια-
τρών που έχουν τοποθετηθεί και αυτών πρόκειται να τοποθετη-
θούν. Πολύ σηµαντική είναι η παράταση της υγειονοµικής
κάλυψης για ανασφάλιστους και ευάλωτες κοινωνικές οµάδες
που χρήζουν νοσηλείας. Το ίδιο αναγκαία είναι και η παράταση
της ένταξης απόρων και ανασφάλιστων µε χρόνια νεφρική ανε-
πάρκεια τελικού σταδίου σε συµβεβληµένες µε τον ΕΟΠΥΥ µο-
νάδες αιµοκάθαρσης.

Ξεχωριστής σηµασίας είναι και οι διατάξεις που στοχεύουν
στην ενίσχυση του εµβολιαστικού προγράµµατος. Δίνεται έµ-
φαση στο να επιλυθούν τα προβλήµατα που παρατηρούνται κυ-
ρίως σε σχέση µε υπηκόους τρίτων χωρών και ανιθαγενείς.

Για τον εµβολιασµό είναι προαπαιτούµενο ο πολίτης να διαθέ-
τει ΑΜΚΑ. Σήµερα διευκολύνεται η διαδικασία έκδοσης προσω-
ρινού ΑΜΚΑ, αφού πλέον χορηγείται εκτός από τα ΚΕΠ και από
τις κοινωνικές υπηρεσίες στα κέντρα κοινότητος, στα κέντρα έν-
ταξης µεταναστών των δήµων χωρίς να απαιτείται να εµφανιστεί
αυτοπροσώπως ο αιτών.

Αντίστοιχα δίνονται πολλαπλές επιλογές στον τρόπο που µπο-
ρεί κάποιος να εκδώσει το ψηφιακό πιστοποιητικό εµβολιασµού
του, µια πρόβλεψη ιδιαίτερα χρήσιµη σε όσους δεν έχουν γνώση
ή πρόσβαση σε τεχνολογία. Έτσι για τους υπηκόους τρίτων
χωρών δίνεται η δυνατότητα να εκδώσουν τα πιστοποιητικά τους
στα κέντρα ένταξης µεταναστών των δήµων, στις υπηρεσίες υπο-
δοχής και ταυτοποίησης, στα προαναχωρησιακά κέντρα και στα
καταστήµατα κράτησης.

Εξασφαλίζεται ευκολότερη πρόσβαση στον εµβολιασµό για
ευάλωτες κοινωνικές οµάδες, όπως µετανάστες και άστεγοι.
Προκειµένου να αισθάνονται αυτές οι κοινωνικές οµάδες περισ-
σότερο ασφαλείς προκρίνεται ο εµβολιασµός τους στα δηµοτικά
ιατρεία και από µη κυβερνητικές οργανώσεις. 

Ταυτόχρονα µε την τροπολογία 1092 εισάγεται η χρήση µονο-
κλωνικών αντισωµάτων για την πρόληψη της βαριάς νόσησης
από κορωνοϊό. Τα µονοκλωνικά αντισώµατα δεν έχουν λάβει
ακόµα έγκριση από τον EMA, αλλά έχει εκδοθεί η επιστηµονική
γνώµη της Επιτροπής Φαρµάκων Ανθρώπινης Χρήσης του EMA,
του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Φαρµάκων.

Λοιπόν, σε αυτό το σηµείο επειδή αναφέρθηκε και σε εµάς
θέλω να πω στον πρώην Αναπληρωτή Υπουργό Υγείας και να τον
καλωσορίσω στην επιστηµονική λογική, άλλα έλεγε πριν από
καιρό, αλλά αυτά που µας λέει σήµερα. Πράγµατι το εµβόλιο
απευθύνεται στην πρόληψη. Τα µονοκλωνικά αντισώµατα είναι η
θεραπεία µαζί µε άλλες θεραπείες. Είναι φαίνεται αποτελεσµα-
τικά, µπορεί να µειώσουν τις νοσηλείες να µειώσουν, τη βαριά
νόσηση, µπορεί να µειώσουν και τους θανάτους. Δεν αποτρέ-
πουν όµως. Όσο για τα άλλα τα απάντησε ο κύριος Υπουργός.

Για τα µονοκλωνικά αντισώµατα, λοιπόν, έχουν εκφραστεί δια-
φορετικές απόψεις, έχουν θεοποιηθεί και έχουν υποτιµηθεί. Η
αλήθεια είναι κάπου στη µέση. Δεν είναι πανάκεια. Δεν είναι το
φάρµακο που µας σώζει σίγουρα από τις επιπτώσεις του κορω-
νοϊού. Ο εµβολιασµός είναι το µοναδικό ισχυρό όπλο που διαθέ-
τει η επιστηµονική κοινότητα έναντι των ιών. 

Με τροπολογία 1093 παρατείνονται ως το τέλος Μαρτίου του
’22 όλες οι ενεργές συµβάσεις του επικουρικού προσωπικού
στους κλάδους ιατρικού, νοσηλευτικού και άλλου προσωπικού
των νοσοκοµείων και των δοµών πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας. Το επικουρικό αυτό προσωπικό καλύπτει πολύ σηµαντι-
κές ανάγκες που εν µέσω της πανδηµίας έχουν αυξηθεί.

Ταυτόχρονα µε την ίδια τροπολογία ενισχύονται οι αναισθη-
σιολόγοι που µετακινούνται σε άλλα νοσοκοµεία και λαµβάνουν
πρόσθετη αποζηµίωση ενός ηµεροµισθίου για κάθε ηµέρα µετα-
κίνησης και το ποσό των 250 ευρώ για κάθε µέρα εικοσιτετράω-
ρης εφηµερίας. Γίνεται µια απαραίτητη προσπάθεια να
αντιµετωπιστεί το πρόβληµα της ελλείψεως αναισθησιολόγων
που καθυστερεί πολλά χειρουργεία ή που πλαισιώνουν µονάδες
εντατικής θεραπείας. 

Εδώ, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να τονίσω ότι οι άγονες ειδικό-
τητες δεν είναι µόνο οι αναισθησιολόγοι, αλλά και οι εντατικολό-
γοι και οι γιατροί των ΤΕΠ και άλλοι. Ανάµεσα στις αιτίες και η
φυγή πολλών γιατρών στο εξωτερικό. 

Άρα, λοιπόν, πρέπει να ανοίξει η συζήτηση για νέο µισθολόγιο
υγειονοµικών, για τα βαρέα και ανθυγιεινά, αλλά και να γίνει επα-
νακαθορισµός των άγονων υγειονοµικά περιοχών όχι µόνο µε
βάση το γεωγραφικό ανάγλυφο, αλλά και µε τη δυνατότητα πλή-
ρωσης των θέσεων αυτών.

Στις Σποράδες, παραδείγµατος χάριν, στη Μαγνησία, που δεν
είναι άγονες, στην Αλόννησο δεν έχει πάει µόνιµος γιατρός τα
τελευταία δέκα χρόνια. Άρα πρέπει να δοθούν περαιτέρω κίνη-
τρα οικονοµικά, αλλά και θεσµικά.

Συνολικά το σηµερινό νοµοσχέδιο κάνει αναγκαίες παρεµβά-
σεις στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, καλύπτονται οι ανάγκες που
έχουν προκύψει εξαιτίας της πανδηµίας και ταυτόχρονα ενισχύε-
ται η εµβολιαστική διαδικασία στοχεύοντας σε κατηγορίες αν-
θρώπων, όπως µη νόµιµους µετανάστες που µέχρι σήµερα έχουν
µικρή εµβολιαστική κάλυψη. Άλλο ένα πλέγµα ρυθµίσεων που
εξασφαλίζει την οµαλή λειτουργία του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας και την παροχή κινήτρων για την εµβολιαστική κάλυψη
όσο το δυνατόν µεγαλύτερου ποσοστού του πληθυσµού.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Λιούπη.

Τον λόγο έχει ο κ. Μάρκου από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να προσθέσω µετά το κλείσιµο

της οµιλίας του εκλεκτού συναδέλφου για την αύξηση του µισθο-
λογίου των γιατρών και για την ένταξη στα βαρέα και ανθυγιεινά,
καλώς τους και ας αργήσανε. Ελπίζω ότι σας έπεισε ο Πρό-
εδρος, ο κ. Τσίπρας από την οµιλία του στη Θεσσαλονίκη και χαί-
ροµαι για αυτό. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, να µιλήσουµε για τη δωρεά του Ιδρύµατος
«Σταύρος Νιάρχος». Προφανώς οι χορηγίες αυτές είναι καλοδε-
χούµενες, είναι χρήσιµες. Μικροψυχία δεν σας αφήνει να αναφέ-
ρετε κάθε φορά ότι αυτές οι χορηγίες άρχισαν επί κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ και οφειλόντουσαν στην υψηλή αξιοπιστία που είχε η
τότε ηγεσία του Υπουργείου Υγείας και για αυτό συνεχίζονται,
αλλά το αποτέλεσµα µετράει.

Ταυτόχρονα στο παρόν νοµοσχέδιο, κύριοι της Κυβέρνησης,
έρχεστε να παρατείνετε ακόµα τις συµβάσεις για ένα πεντάµηνο.
Και θα µπορούσε να ρωτήσει κανείς τι θα γίνει µετά το πεντά-
µηνο; Εγώ να προβλέψω ότι θα τις ανανεώσετε πάλι και γιατί εν-
δεχοµένως από τον κορωνοϊό δεν θα έχουµε γλιτώσει, αλλά και
θα αρχίσετε τις πελατειακές πρακτικές εν όψει εκλογών. Το θέµα
είναι να δώσετε µια οριστική λύση.

Ξέρετε και κάτι άλλο; Θα ήθελα να συµπληρώσω κάτι. Αυτές
τις κινητές µονάδες του ΕΟΔΥ, οι οποίες τρέχουν και καλύπτουν
ένα σηµαντικό ποσοστό από τις ανάγκες σε αυτή τη φάση, γιατί
δεν αποφασίζετε να τις εντάξετε στην πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας στην οποία δεν έχετε κάνει ούτε ένα τόσο βηµατάκι για
να τη στηρίξετε και ακολούθως να ακολουθήσουν και την πορεία
των υπόλοιπων συµβασιούχων; Δέστε το.

Θα αναφέρω, κύριε Υπουργέ µια περίπτωση ενός συναδέλ-
φου, την ξέρετε καλά, απλά για να βγάλουµε τα κρίσιµα πολιτικά
συµπεράσµατα. Πρόκειται για τον Αντιπρόεδρο του ΕΟΔΥ, που
ο Πρόεδρος του ΙΣΑ, ο κ. Πατούλης τον διώκει πειθαρχικά, διότι
στο πλαίσιο των καθηκόντων του τιµώρησε επίορκους γιατρούς
για υπερβολική συνταγογράφηση και για την οποία περίπτωση
εσείς είπατε ότι είµαι αναρµόδιος. 

Προσέξτε τα πολιτικά συµπεράσµατα, γιατί είναι φαιδρή ιστο-
ρία αυτή. Πρώτο συµπέρασµα πολιτικό. Εσείς αρνείστε να πα-
ρέµβετε στον πολιτικά οµόσταβλό σας, τον κ. Πατούλη. Ο κ.
Πατούλης, που δεν έχει καµµία αρµοδιότητα, τιµωρεί µε πειθαρ-
χικό έναν δηµόσιο λειτουργό που έκανε το καθήκον του. Δίνει το
µήνυµα, δηλαδή, ότι καθένας που µπορεί να παρανοµεί, αν έχει
στην άκρη κάποιον Πατούλη, µπορεί να ξεγλιστράει.

Ο κ. Πατούλης για να µεταφέρει αυτό το µήνυµα ταυτόχρονα
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ασχολείται µε κάτι που δεν έχει καµµία αρµοδιότητα, διότι ο κ.
Γεωργακόπουλος είναι γιατρός, µέλος του Ιατρικού Συλλόγου
Πατρών. Πρόκειται, δηλαδή, για γελοίο εφεύρηµα. Άρα, λοιπόν,
βλέπουµε µία πολιτική ανηθικότητα την οποία πλέον την έχετε
ενστερνιστεί. Τα συµπεράσµατα των συµπολιτών µας είναι αυτο-
νόητα. 

Πάµε πιο πέρα. Βυθίζονται τα νοσοκοµεία -και σας κατέθεσα
και µία ερώτηση- βυθίζονται τα νοσοκοµεία της δυτικής Ελλάδας.
Ο λαλίστατος συνάδελφος από τη Ζάκυνθο, που δεν είναι παρών,
µας έψεξε ότι έχουµε λάθος πληροφόρηση στην καλύτερη περί-
πτωση. Μιλάω, λοιπόν, γι’ αυτόν τον λόγο συγκεκριµένα και πείτε
αν αυτό δεν είναι βύθιση. 

Το Νοσοκοµείο Ζακύνθου από εξήντα τέσσερις θέσεις ειδικευ-
µένων έχει µόλις τριάντα πέντε. Από είκοσι πέντε θέσεις ειδικευο-
µένων έχει µόλις τρεις. Έχει έναν επικουρικό, ενώ εµείς
παραδώσαµε οκτώ. Πρόσφατα, τώρα, παραιτήθηκαν δύο παθο-
λόγοι και παραιτήθηκε ο συντονιστής - διευθυντής της καρδιο-
λογικής κλινικής και της µονάδας θεραπείας εµφραγµάτων. Αν
δεν είναι αυτό βύθιση, τι λέτε να είναι; 

Στη δυτική Ελλάδα, το Αίγιο ξεµένει από καρδιολόγο και απο-
σπά τον καρδιολόγο των Καλαβρύτων, που µένει χωρίς καρδιο-
λόγο. Το Αργοστόλι χωρίς κανέναν παθολόγο. Αποσπάται από
την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας της Πάτρας κάθε τόσο κά-
ποιος. Στη Λευκάδα δέκα µέρες δεν εφηµερεύει αναισθησιολό-
γος. Γιατί δεν προσλαµβάνετε αναισθησιολόγους και πετάτε
µερικά δεκάρικα µήπως έρθει κάποιος ιδιώτης; Ο Πύργος απο-
σπά παθολόγους από όλη την Πελοπόννησο και τη δυτική Ελ-
λάδα, µέχρι και απ’ την Τρίπολη. Η Αµαλιάδα λειτουργεί µόνο
σαν εµβολιαστικό κέντρο και µόνο τα ΤΕΠ. Αν αυτό δεν είναι κα-
ταβύθιση του συστήµατος υγείας, πείτε µου σε ποιον πάτο θα το
θεωρήσετε ότι είναι ανεπαρκές. 

Ερχόµαστε τώρα να πούµε και κάτι άλλο. Μας κατηγόρησε ο
κύριος Πρωθυπουργός χτες σε µια συνέντευξή του ότι η Αντιπο-
λίτευση δεν βοήθησε στην αντιµετώπιση της πανδηµίας. Ας έρθει
να το πει εδώ πέρα µπροστά στον τέως Υπουργό και Τοµεάρχη
Υγείας, τον κ. Ξανθό. Ή αν θέλετε, επαναλάβετέ και εσείς τώρα
εδώ απ’ αυτό το Βήµα ότι η Αντιπολίτευση δεν βοήθησε στην αν-
τιµετώπιση και τους εµβολιασµούς για την πανδηµία, για να
δούµε τι όριο έχει το θράσος σας. 

Δεν ξέρω τι θα θεωρούσατε βοήθεια. Να εµφανιζόµαστε όλοι
σε φωτογραφίες όπου κάνουµε εµβολιασµό χωρίς πουκάµισο;
Όµως, θα σας δώσουµε αυτή τη βοήθεια, κύριε Υπουργέ, ακόµα
περισσότεροι τώρα που την έχετε ανάγκη. 

Καταθέτω και προς τους συντρόφους µου εδώ πέρα, προς τον
ΣΥΡΙΖΑ, ότι από δω και πέρα το σύνθηµά µας πλέον προς την
κοινωνία είναι: «Εµβολιαστείτε, γιατί πρέπει να εµβολιαστείτε και
µε αυτόν τον τρόπο θα γλιτώσουµε και από τον κορωνοϊό και από
τον “ιό Μητσοτάκη”». 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Καλείται στο Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελ-
ληνικής Λύσης, ο κ. Βασίλειος Βιλιάρδος. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Προστατεύει και από τον «ιό Μητσοτάκη» το εµβόλιο, κύριε

συνάδελφε; Τόσο αποτελεσµατικό είναι;
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο περιλαµ-

βάνει µία ακόµη αναθεώρηση ή προσθήκη της δωρεάς του Ιδρύ-
µατος «Σταύρος Νιάρχος», η οποία θα πρέπει να είναι η έκτη
κατά σειρά, εάν δεν κάνουµε λάθος, ενώ ακόµη δεν έχει οριστι-
κοποιηθεί. 

Εκτός αυτού, το νοµοσχέδιο συµπεριλαµβάνει µία ακόµη πα-
ράταση των έκτακτων µέτρων της πανδηµίας, κωµικοτραγική
κατά κάποιο τρόπο, αφού ήταν φανερό από τη δεύτερη τουλάχι-
στον παράταση ότι η πανδηµία δεν θα έληγε σε τρεις µήνες.
Ούτε θα λήξει. Εντούτοις, η Κυβέρνηση συνεχίζει µε τις τρίµηνες
παρατάσεις, όταν είναι σε όλους µας γνωστό πως οι πανδηµίες
αυτού του είδους διαρκούν τουλάχιστον δύο χρόνια.

Με τον τρόπο αυτό οι πολίτες τροµοκρατούνται, παραµένον-
τας σε µία κατάσταση παρατεταµένου σοκ. Οπότε, στην ουσία η

πανδηµία εργαλειοποιείται για την επίτευξη κάποιων στόχων που
ασφαλώς δεν είναι προς όφελος των πολιτών. Είναι γνωστό, άλ-
λωστε, πως τέτοιου είδους σοκ παραλύουν τις κοινωνικές αντι-
δράσεις, οπότε επιβάλλονται, µεταξύ άλλων, µέτρα στέρησης
της ελευθερίας που υπό άλλες συνθήκες θα ήταν αδύνατο να
επιβληθούν. 

Ένα ανάλογο σοκ ήταν η καταδίκη της Ελλάδας στα µνηµόνια
χωρίς κανέναν ουσιαστικό λόγο, όπως έχουµε τεκµηριώσει πολ-
λές φορές σε προηγούµενες οµιλίες µας, µε στόχο τη µείωση
των ονοµαστικών µισθών και συντάξεων των εργαζοµένων,
καθώς επίσης τη λεηλασία της δηµόσιας και ιδιωτικής περιου-
σίας, που βρίσκεται πλέον σε πλήρη εξέλιξη. 

Δυστυχώς για όλους µας, η Ελλάδα ως ανεξάρτητο κράτος
έχει πάψει πλέον να υπάρχει, ενώ έχει πληµµυρίσει από ανεξάρ-
τητες αρχές που στην ουσία είναι εξαρτηµένες από τους ξένους
δανειστές µας. Παράδειγµα, η ΡΑΕ, η Ρυθµιστική Αρχή Ενέρ-
γειας, που µοιράζει άδειες ΑΠΕ µε εισαγόµενα µηχανήµατα,
χωρίς να ενδιαφέρεται καθόλου για την εθνική πολιτική στην
ενέργεια. Για παράδειγµα, στην Εύβοια δίνει άδειες για ανεµο-
γεννήτριες στα καµένα δάση, όπως θα καταθέσουµε στα Πρα-
κτικά όλα µαζί αργότερα, παρά το ότι η Κυβέρνηση ισχυριζόταν
πως θα είναι αναδασωτέα. 

Επόµενο παράδειγµα η ΑΑΔΕ, που δεν ελέγχεται καν από το
Υπουργείο Οικονοµικών, αποτελώντας βέβαια προϋπόθεση του
τρίτου µνηµονίου, που ψηφίστηκε και από τα τρία κόµµατα της
τρόικας εσωτερικού, αν και ιδρύθηκε το 2016 από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Τρίτο παράδειγµα το Υπερταµείο, η µητρική του ΤΧΣ, του Τα-
µείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας, του ΤΑΙΠΕΔ και της
ΕΤΑΔ, που έχει τα ακίνητα του δηµοσίου, που ιδρύθηκε µεν το
2016, αλλά ήταν επίσης προϋπόθεση του τρίτου µνηµονίου στο
οποίο υποθηκεύτηκε, µεταφέρθηκε και θα ξεπουληθεί η δηµόσια
περιουσία µας έναντι των κρατικών χρεών µας, που, όµως, θα
συνεχίσουν να αυξάνουν. 

Βέβαια, θα µπορούσε να µας αντικρούσει κανείς λέγοντας πως
οι ανεξάρτητες αρχές προβλέπονται από την ευρωπαϊκή νοµο-
θεσία. Θα του απαντούσαµε, όµως, ότι στη Γερµανία η αντί-
στοιχη ΡΑΕ δεν είναι καθόλου ανεξάρτητη, ενώ πρόσφατα
υπήρξε καταδικαστική απόφαση από ευρωπαϊκό δικαστήριο,
όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, χωρίς όµως να συµµορφω-
θεί ως συνήθως η Γερµανία. Γιατί δεν συµµορφώθηκε; Επειδή
είναι οικονοµικά ανεξάρτητη. Χωρίς οικονοµική ανεξαρτησία
ασφαλώς δεν υπάρχει εθνική κυριαρχία, είτε το θέλουµε είτε όχι.
Επαναλαµβάνουµε ότι χωρίς οικονοµική ανεξαρτησία δεν υπάρ-
χει εθνική κυριαρχία. Είναι «ψευδεσιακή». 

Επιστρέφοντας στο νοµοσχέδιο, όπως αναφέραµε, έχει ανα-
θεωρηθεί πολλές φορές και ακόµη δεν έχει οριστικοποιηθεί, ενώ
οφείλουµε να επαναλάβουµε πως το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος»
έχει την έδρα του στις Βερµούδες, στον γνωστό φορολογικό πα-
ράδεισο. Δηλαδή, δεν πληρώνει φόρους στην Ελλάδα, όπως
ούτε ΦΠΑ για την παρούσα δωρεά, κάτι που θεωρούµε εντελώς
αθέµιτο, υπενθυµίζοντας πως οι Έλληνες του εξωτερικού δεν
επιτρέπεται καν να ψηφίζουν εάν δεν έχουν ΑΦΜ, οπότε εάν δεν
πληρώνουν φόρους. 

Σχετικά µε το ιστορικό της δωρεάς θα καταθέσουµε ανάλογο
έγγραφο στα Πρακτικά, για να µην τα αναφέρουµε ένα προς ένα,
σηµειώνοντας πως το σύνολο των συµφωνηθέντων έργων είναι
περί τα 228.000.000 ευρώ έως τώρα, οπότε αποµένουν ακόµη
215.000.000 µετά την αύξηση του ποσού στα 444.000.000 από
400.000.000 που ήταν έως πρόσφατα.

Θα απορροφηθούν, αλήθεια, κυρίως από το Νοσοκοµείο
Σπάρτης, όπως υποθέτουµε από τον αναλυτικό πίνακα που θα
καταθέσουµε στα Πρακτικά; 

Το νοµοσχέδιο, τώρα, του Ιουλίου του 2020, ο ν.4702, περιε-
λάµβανε τη δωρεά εκατόν πενήντα πέντε ΜΕΘ και δεκαεννέα
ΜΑΦ σε δεκαπέντε νοσοκοµεία λόγω της πανδηµίας. Αλήθεια,
λειτουργούν αυτές οι ΜΕΘ; Ρωτάµε επειδή, όπως διαβάζουµε,
το Φεβρουάριο του 2021 δόθηκαν ως δωρεά από το Ίδρυµα
«Σταύρος Νιάρχος» στον «Ευαγγελισµό» είκοσι νέες κλίνες ΜΕΘ.
Όµως, το νοσοκοµείο διαφοροποίησε ξαφνικά τις τεχνικές προ-
διαγραφές του έργου, αλλάζοντας, έτσι, και τον τελικό ανάδοχο,
ενώ έξι µήνες µετά οι νέες κλίνες ΜΕΘ αγνοούνται, σύµφωνα µε
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τα σχετικά έγγραφα που θα καταθέσουµε στα Πρακτικά.
Κάτι σχετικά ανάλογο συνέβη µε τη δωρεά της κ. Αγγελοπού-

λου, µε την οποία δόθηκαν περίπου 2,4 εκατοµµύρια ευρώ για
δεκαοκτώ κλίνες ΜΕΘ στο «Παπανικολάου», χωρίς, όµως, να έχει
διατεθεί ακόµα προσωπικό, οπότε δεν λειτουργούν. Θα καταθέ-
σουµε, επίσης, σχετικό έγγραφο για τα Πρακτικά. Ισχύει; Εάν ναι,
δεν φαίνεται σαν να προτιµάει η Κυβέρνηση να διασπείρει πανικό
και να νοικιάζει ΜΕΘ από ιδιώτες;

Όσον αφορά τώρα τις αεροδιακοµιδές «Νιάρχος», αφού ξεκί-
νησαν οι πτήσεις της «Air Νιάρχος - ΕΚΑΒ» -η «Νιάρχος» απαιτεί
πάντοτε να βάζει το όνοµά της στις δωρεές- γιατί ανανεώνονται
οι συµβάσεις µε ιδιώτες; Δεν είναι αρκετές αυτές οι πτήσεις; 

Σηµειώνουµε εδώ πως η δωρεά, το Έργο V, αφορούσε την
προµήθεια δύο νέων αεροσκαφών και την επισκευή των δύο υφι-
σταµένων ελικοπτέρων ύψους 26,4 εκατοµµυρίων ευρώ. Θα κα-
ταθέσουµε το σχετικό για τα Πρακτικά.

Εκτός αυτού, δώρισε, τελικά, η «AEGEAN» στο δηµόσιο το
ATR που είχε υποσχεθεί, έτσι ώστε να µετατραπεί για αεροδια-
κοµιδές του ΕΚΑΒ; Ελπίζω να µας απαντήσει ο Υπουργός στις
ερωτήσεις που κάνουµε.

Περαιτέρω, η δωρεά των 7,5 εκατοµµυρίων έχει κόστος, αν
διαβάσει κανείς τους όρους που θέτει το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρ-
χος». Για παράδειγµα, προϋποθέτει την κάλυψη τους ξενοδοχει-
ακού κόστους ή άλλου εξοπλισµού που απαιτείται για την
ολοκλήρωση του έργου, τη διαµόρφωση των κατάλληλων συν-
θηκών για την παράδοση των χώρων που θα εγκατασταθεί ο ια-
τρικός εξοπλισµός κ.λπ., όπως θα καταθέσουµε αναλυτικά στα
Πρακτικά, για να µην τις αναφέρουµε όλες.

Εντούτοις, το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους δεν το έχει πο-
σοτικοποιήσει. Γιατί αλήθεια; 

Τέλος, θα αναφερθούµε µόνο στο άρθρο 33, στην παράταση
στο πρόγραµµα για την εθνική εκστρατεία εµβολιασµού λογικά
έως την 31-12-2021. Θα χρησιµεύσει, αλήθεια, ξανά ως πρό-
σχηµα για να δοθούν περισσότερες διαφηµίσεις σε φιλικά προς
την Κυβέρνηση µέσα µαζικής ενηµέρωσης, έτσι ώστε να συνεχι-
στεί η πολιτική χειραγώγηση των Ελλήνων;

Συνεχίζοντας τώρα στην οικονοµία, το τελευταίο χρονικό διά-
στηµα αυξάνονται κατακόρυφα οι τιµές µιας σειράς βασικών
αγαθών, όπως των τροφίµων, του φυσικού αερίου και του ηλε-
κτρισµού. Εύλογα, λοιπόν, αναρωτιέται κανείς εάν πρόκειται για
µια επικίνδυνη ή για µια σχετικά ακίνδυνη άνοδο των τιµών, του
πληθωρισµού καλύτερα, αν, δηλαδή, είναι κάτι παροδικό, που θα
περάσει σύντοµα -όπως, άλλωστε, δήλωσε ο Διοικητής της Τρά-
πεζας της Ελλάδας- ή όχι.

Στο πλαίσιο αυτό αρκετοί δίνουν την εντύπωση πως είµαστε
αντιµέτωποι µε µία άγνωστη κατάσταση, κάτι που ασφαλώς δεν
ισχύει. Ειδικότερα, οι διαδικασίες που παρατηρήθηκαν παγκο-
σµίως µετά τις δύο κρίσεις των τιµών του πετρελαίου της δεκαε-
τίας του 1970 -κάτι ανάλογο διαπιστώνεται και σήµερα µε το
φυσικό αέριο- παρέχουν αρκετό επεξηγηµατικό υλικό, όπου ο
πυρήνας της ιστορίας είναι ο εξής:

Οι τότε αυξήσεις των τιµών του πετρελαίου χτύπησαν τις οι-
κονοµίες πλήρους απασχόλησης -µηδενικής ανεργίας δηλαδή-
στις αρχές της δεκαετίας του ’70, όπου, όµως, τα συνδικάτα των
εργαζοµένων ήταν εξαιρετικά ισχυρά. Σε αυτές τις συνθήκες
υπήρξε ένα εξωτερικό σοκ µε τη µορφή της ανόδου των τιµών
του πετρελαίου, το οποίο οδήγησε αρχικά σε µια αύξηση του επι-
πέδου των τιµών των βιοµηχανικών χωρών. Έτσι, αυξήθηκε µεν
ο πληθωρισµός, αλλά θα ήταν προσωρινός, παροδικός. Θα επα-
νέρχονταν, δηλαδή, εύκολα οι τιµές στο προηγούµενο επίπεδο
εάν δεν αντιδρούσαν τα συνδικάτα. Με απλά λόγια, εάν τα συν-
δικάτα ήταν διατεθειµένα να αποδεχθούν τη µείωση του πραγ-
µατικού µισθού των εργαζοµένων -πραγµατικός είναι ο
ονοµαστικός πλην τον πληθωρισµό- λόγω του πληθωρισµού και
δεν ήθελαν να επιβαρύνουν την κερδοφορία των εγχώριων επι-
χειρήσεων, οι αυξήσεις των τιµών θα ήταν πράγµατι παροδικές.
Εντούτοις, σε όλες τις χώρες του πλανήτη τα αυξανόµενα επί-
πεδα των τιµών ήταν το σήµα για τα συνδικάτα για να ζητήσουν
αυξήσεις, µε στόχο, στην ουσία, να µετατοπίσουν τα βάρη από
τις υψηλότερες τιµές πετρελαίου στους εργοδότες.

Με δεδοµένη τώρα την πλήρη απασχόληση, την έλλειψη ερ-

γατικού δυναµικού δηλαδή, καθώς, επίσης, τη µεγάλη τότε δια-
πραγµατευτική ισχύ των συνδικάτων, στις περισσότερες δυτικές
χώρες απαιτήθηκαν και έγιναν αποδέκτες πολύ µεγάλες αυξή-
σεις µισθών. Αµέσως µετά, όµως, λόγω του ότι η οικονοµία ήταν
σε περίοδο ανάπτυξης, οι επιχειρήσεις µετέφεραν ένα µέρος των
αυξήσεων των τιµών του πετρελαίου και των µισθών στις τιµές
των προϊόντων, οπότε στους εργαζοµένους έµµεσα ως κατανα-
λωτές.

Το γεγονός αυτό έθεσε σε λειτουργία το σπιράλ των µισθών -
τιµών - µισθών, όπως αποκαλείται, δηλαδή ανέβαιναν οι µισθοί,
µετά ξανά οι τιµές, µετά οι µισθοί κ.ο.κ., επειδή τα συνδικάτα προ-
σπαθούσαν και πετύχαιναν ακόµη υψηλότερους µισθούς για να
υπερκαλύψουν τον πληθωρισµό. Τελικά, η προσπάθειά τους αυτή
στραγγαλίστηκε βίαια από τις κεντρικές τράπεζες απλούστατα µε
την αύξηση των βασικών επιτοκίων, µε αποτέλεσµα να δηµιουρ-
γηθεί ύφεση. Η ύφεση αυτή προκάλεσε την απότοµη αύξηση της
ανεργίας, όπως, άλλωστε, βιώσαµε και στην Ελλάδα µε το µνηµό-
νιο -αυτή ήταν η συνταγή- οπότε µειώθηκε η διαπραγµατευτική
ισχύς των συνδικάτων και εξασθένισαν, τελικά, εντελώς ως απο-
τέλεσµα της επικράτησης του ακραίου νεοφιλελευθερισµού που
βιώνουµε ακόµη και σήµερα.

Συµπερασµατικά, λοιπόν, ο πληθωρισµός δεν προκαλείται από
ένα συγκεκριµένο γεγονός ή από σοκ προσφοράς, αλλά είναι το
αποτέλεσµα µιας διαδικασίας κατά την οποία οι µισθοί -το κό-
στος εργασίας ανά µονάδα παραγόµενου προϊόντος, για να εί-
µαστε πιο ακριβείς- διαδραµατίζουν το σηµαντικότερο ρόλο,
αυτόν του οδηγού των εξελίξεων. Εν προκειµένω, εάν δεν υπάρ-
χουν µισθολογικές απαιτήσεις που βασίζονται στα αυξανόµενα
ποσοστά πληθωρισµού ή που δεν µπορούν να επιβληθούν από
τους εργαζόµενους στους εργοδότες, τότε δεν προκαλείται
διαρκής ή κλιµακούµενος πληθωρισµός. 

Εξακολουθούν, βέβαια, να υπάρχουν αυξήσεις τιµών, αλλά
αυτό που χαρακτηρίζουµε ως πληθωρισµό ή ως υπερπληθωρι-
σµό, δηλαδή µία επιταχυνόµενη αύξηση των τιµών που διαρκεί
αρκετά χρόνια, δεν υπάρχει.

Όταν, εποµένως, ο Διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδας ή οι
Υπουργοί αναφέρονται σε ένα παροδικό φαινόµενο, δεν εννοούν
τις αυξήσεις των τιµών, αλλά το ότι δεν θα πυροδοτηθεί το σπι-
ράλ µισθών - τιµών - µισθών λόγω της υψηλής ανεργίας στην Ελ-
λάδα, της αδυναµίας ανυπαρξίας των συνδικάτων, των συνεχών
µεταναστευτικών ροών και της αποδοχής της µοίρας τους εκ µέ-
ρους των εργαζοµένων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα πάρω και τον χρόνο της δευτερολογίας µου, κύριε Πρό-
εδρε.

Εύλογη υπόθεση, πολύ περισσότερο αφού οι Έλληνες εργα-
ζόµενοι είναι οι µοναδικοί στην ιστορία που αποδέχτηκαν την
ονοµαστική µείωση των αµοιβών τους κατά περίπου 30% µέσω
των µνηµονίων, να γίνουν, δηλαδή, τα 1.000 ευρώ, 700 ευρώ,
χωρίς καµµία διαµαρτυρία, ενώ τώρα τα 700 ευρώ θα γίνουν 500
ευρώ πληθωριστικά εάν δεν αντιδράσουν οι εργαζόµενοι.

Εποµένως το µέλλον και η στάση των εργαζοµένων θα δείξει
εάν η υπόθεση του διοικητή και της Κυβέρνησης όσον αφορά
τον πληθωρισµό είναι σωστή ή όχι. Εάν δηλαδή είµαστε αντιµέ-
τωποι µε µία επικίνδυνη ή µε µία ακίνδυνη αύξηση των τιµών µε
πληθωρισµό ή όχι, κάτι που δεν αφορά φυσικά µόνο την Ελλάδα
αλλά πολλές χώρες του πλανήτη. 

Θα κλείσουµε µε τους εξευτελιστικούς ισχυρισµούς που ακού-
στηκαν εδώ από συνάδελφο δυστυχώς για τους µη εµβολιασµέ-
νους, για το ότι πρόκειται δηλαδή για ανθρώπους του περιθωρίου,
για ακροδεξιούς και λοιπά. Αλήθεια, είναι τόσο δύσκολο να κατα-
λάβει κανείς πως υπάρχουν άνθρωποι που δεν έχουν εµβολιαστεί
επειδή φοβούνται, επειδή είναι επιφυλακτικοί, επειδή ακούγονται
πολλές αντικρουόµενες απόψεις, επειδή έχουν συγκεκριµένα νο-
σήµατα, επειδή έχουν ήδη ασθενήσει και λοιπά; Τόσο δύσκολο
είναι; Δεν είναι θράσος να αποκαλούνται όλοι αυτοί ακροδεξιοί ή
άνθρωποι του περιθωρίου; Δεν είναι ντροπή τέτοιου είδους εκ-
φράσεις; Δεν είναι φασιστικές; 

Δεν θα ήταν καλύτερα να ασχοληθεί η Κυβέρνηση γενικότερα
οι κυβερνήσεις µε την αισχροκέρδεια των εµβολίων; Δεν γνωρί-
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ζουν πως µόνο η γερµανική «BioNTech» που παράγει το mRNA σε
συνεργασία µε την «PFISER» κέρδισε µόνο το δεύτερο τρίµηνο
του 2021 2,6 δισεκατοµµύρια ευρώ µόνο από το mRNA; Δηλαδή
κερδίζει καθαρά 50% από ένα εµβόλιο που χρηµατοδοτήθηκε από
τους φορολογούµενους πολίτες; Μιλάµε για 50% όταν καµία επι-
χείρηση στον πλανήτη δεν έχει καθαρά κέρδη πάνω από 5% το
πολύ, πολύ; Έτσι ενδιαφέρεται η συγκεκριµένη φαρµακευτική
εταιρεία για την υγεία µας κερδίζοντας τόσο µεγάλα ποσά; Αυτό
και µόνο δεν κάνει εύλογα επιφυλακτικούς τους πολίτες; Είναι πα-
ράλογο να σκέφτονται ποιοι κερδίζουν τεράστια ποσά από την συ-
νεχή τροµοκρατία που ασκείται στην κοινωνία; Σχεδόν 1
δισεκατοµµύριο το µήνα µόνο µία εταιρεία και µόνο από ένα εµ-
βόλιο! 

Εάν ισχύουν πάντως οι κατηγορίες του συναδέλφου του ΣΥ-
ΡΙΖΑ σύµφωνα µε τις οποίες η Κυβέρνηση θυσίασε έξι χιλιάδες
Έλληνες µόνο το 2021 που πέθαναν άδικα επειδή δεν έφερε τα
µονοκλωνικά όπως οκτώ άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης
για να αναγκάσει, να εκβιάσει τους πολίτες να εµβολιαστούν, θα
ήταν πραγµατικά έγκληµα, κυριολεκτικά δολοφονία. Να πείσει
πρέπει η Κυβέρνηση και όχι να εκβιάσει, πόσο µάλλον µε τέτοιο
επαίσχυντο φασιστικό τρόπο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Βιλιάρδο.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Κωνσταντίνος Μαραβέγιας από τη Νέα

Δηµοκρατία και να ετοιµάζεται ο κ. Μπλούχος επίσης από τη Νέα
Δηµοκρατία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε µεγάλη έκπληξη άκουσα
προηγουµένως τον κ. Μάρκου τον τελευταίο οµιλητή του ΣΥΡΙΖΑ
να ρωτάει ευθέως την Κυβέρνηση αν µπορεί ευθαρσώς να πει
ότι δεν έβαλε πλάτη η αντιπολίτευση. Εγώ δεν θέλω να το γενι-
κεύσω. Θα απαντήσω ότι σίγουρα δεν έβαλε πλάτη ο ίδιος ο κ.
Μάρκου όταν καταθέτει ερώτηση µάλιστα βάζοντας και άλλους
τριάντα έξι -αν δεν κάνω λάθος- συναδέλφους της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης να την προσυπογράψουν µε την οποία κλονίζει
ευθέως την εµπιστοσύνη της κοινωνίας στο εθνικό σύστηµα
υγείας, όταν κατηγορεί ότι στις µονάδες εντατικής θεραπείας ερ-
γάζονται ανεκπαίδευτοι υγειονοµικοί οι οποίοι εµµέσως πλην
σαφώς ευθύνονται για τη θνητότητα. Νοµίζω ότι δεν περιποιεί
τιµή σε κανέναν να ισχυρίζεται ότι το Εθνικό Σύστηµα Υγείας µε
τους εργαζόµενούς του προκαλεί τη θνητότητα. 

Η γνώµη µου είναι ότι το εθνικό σύστηµα υγείας διαχρονικά
απαρτίζεται από ανθρώπους που δίνουν τον καλύτερό τους
εαυτό, που προσφέρει υπηρεσίες ανεξαρτήτως του ποια κυβέρ-
νηση βρίσκεται κάθε φορά στα πράγµατα και νοµίζω ότι το να
υπαινίσσεται ειδικά το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
ότι το ΕΣΥ δεν λειτουργεί σωστά, κλονίζει πραγµατικά την εµπι-
στοσύνη της ελληνικής κοινωνίας. Άρα µάλλον θράσος και υπο-
κρισία κρύβεται στην ερώτηση του προηγούµενου συναδέλφου. 

Το νοµοσχέδιο έρχεται όµως να υπηρετήσει τη δηµόσια υγεία
πληρώνοντας τη δωρεά του Κοινωφελούς Ιδρύµατος «Σταύρος
Νιάρχος» προς το δηµόσιο για την προµήθεια και εγκατάσταση
προηγµένων ιατροτεχνολογικών µηχανηµάτων στα πανεπιστη-
µιακά νοσοκοµεία Ηρακλείου, Ιωαννίνων, Λάρισας και Αλεξαν-
δρούπολης. Και µε την τροποποίηση της σύµβασης δωρεάς
χρηµατοδοτείται η προµήθεια και εγκατάσταση ειδικού κτιριακού
εξοπλισµού και η διαµόρφωση κατάλληλων υποδοµών για τη λει-
τουργία του νέου ακτινολογικού εξοπλισµού. Οι τοµογράφοι εκ-
ποµπής ποζιτρονίων είναι µηχανήµατα µε υψηλές τεχνικές
απαιτήσεις λειτουργίας αλλά και ασφάλειας, οπότε είναι ανα-
γκαία η εκπόνηση πλήρων µελετών για την εγκατάστασή τους
όπως και η έγκαιρη προσαρµογή των υπαρχουσών υποδοµών
στα πανεπιστηµιακά νοσοκοµεία για να υποδεχθούν αυτούς τους
νέους τοµογράφους τεχνολογίας αιχµής. 

Είναι ένα έργο που ξεπερνά τα 7 εκατοµµύρια ευρώ και ανα-
µένεται να ολοκληρωθεί µέχρι τον Φεβρουάριο του 2022 µε προ-
φανή οφέλη για τους ασθενείς της περιφέρειας που αδυνατούν
να προσέλθουν για τα PET στα µεγάλα κέντρα της Αθήνας και
της Θεσσαλονίκης. 

Στο νοµοσχέδιο όµως περιλαµβάνονται και επείγουσες διατά-
ξεις ελέω πανδηµίας, όπως η παράταση των συµβάσεων εργα-
σίας του προσωπικού στο Υπουργείο Υγείας καθώς και γιατρών
στον ΕΟΔΥ ή οικογενειακών γιατρών, την πρόσληψη γιατρών
ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου που θα καλύψουν έκτακτες
ανάγκες των νοσοκοµείων, την πρόσληψη και νέου επικουρικού
προσωπικού στο δηµόσιο σύστηµα υγείας, την επίταξη ειδικού
νοσοκοµειακού εξοπλισµού και αναλώσιµων υλικών για το ΕΣΥ
όπως και την υγειονοµική κάλυψη των ανασφάλιστων και ευάλω-
των οµάδων. 

Το παρόν νοµοσχέδιο όµως δεν περιορίζεται µόνο σε αυτά τα
µέτρα, περιέχει και σειρά άλλων διατάξεων µε έντονο κοινωνικό
χαρακτήρα, όπως την παράταση της δυνατότητας διενέργειας
δωρεάν ελέγχων για COVID - 19, την έκδοση µηνιαίων ή επανα-
λαµβανόµενων συνταγών χρονίως πασχόντων και την αποστολή
στο σπίτι φαρµάκων που έχουν ανάγκη οι ευπαθείς συµπολίτες
µας. 

Κύριε Πρόεδρε, όλες αυτές οι διατάξεις και σωστά συµπλη-
ρώνονται µε τροπολογίες - προσθήκες του Υπουργείου Υγείας
για την αντιµετώπιση του κορωνοϊού. Ξεχωρίζω την παρέµβαση
του Θάνου Πλεύρη για τα µονοκλωνικά αντισώµατα και τη βελ-
τίωση του πλαισίου για τον υποχρεωτικό εµβολιασµό προσωπι-
κού σε κοινωνικές υπηρεσίες. 

Όπως είπε ο Υπουργός κατά τη συνεδρίαση της επιτροπής για
τα µονοκλωνικά, κάποιοι τα έχουν παρουσιάσει ως πανάκεια -το
ακούσαµε εδώ και προηγουµένως και µε χαρά µπορώ να πω ότι
είδα τουλάχιστον παγωµάρα στα βλέµµατα των συναδέλφων του
ΣΥΡΙΖΑ- που θα έλυνε όλα τα ζητήµατα. Και φυσικά κάτι τέτοιο
είναι δυστυχώς πολύ µακριά από την πραγµατικότητα. Μακάρι
να ήταν αλήθεια αλλά δεν είναι. Και είναι αλήθεια λοιπόν πως µια
στάση όπως αυτή του κ. Πολάκη που επιµένει µε τα µονοκλωνικά
αντισώµατα σαν µαγική λύση, δίνει λάθος µήνυµα στους πολίτες.
Δεν πρέπει λοιπόν να λέµε «πήγαινε να αρρωστήσεις, αλλά µην
ανησυχείς γιατί θα πάρεις ένα φάρµακο και µάλιστα χωρίς έγ-
κριση». Εµείς λέµε: «Εµβολιάσου για να µην νοσήσεις και κινδυ-
νεύσεις». 

Όµως παρά το γεγονός ότι ακόµα η θεραπεία µε τα µονοκλω-
νικά αντισώµατα δεν έχει πάρει όλες τις αναγκαίες εγκρίσεις, το
ότι είχε θετικά αποτελέσµατα σε πρόσφατες κλινικές δοκιµές
οδήγησε στην εισαγωγή από το Υπουργείο Υγείας της πρόβλε-
ψης χορήγησής τους σε συγκεκριµένες περιπτώσεις πρώιµης νό-
σησης ασθενών COVID. Η διάταξη δίνει στο κράτος τη
δυνατότητα να αγοράζει µονοκλωνικά αντισώµατα, αν και είναι
ακόµα σε αρχικό στάδιο έγκρισης, µε στόχο την κατά προτεραι-
ότητα χρησιµοποίησή τους σε περιπτώσεις ασθενών µε βαριά
υποκείµενα νοσήµατα. Είναι µια προσπάθεια να πάρουµε το µέ-
γιστο θεραπευτικό όφελος από τα µονοκλωνικά χωρίς να δηµι-
ουργούµε υπερβολικές προσδοκίες από τη χρήση τους. 

Η άλλη σηµαντική ρύθµιση για τον κορωνοϊό αφορά την επέ-
κταση του υποχρεωτικού εµβολιασµού σε όλο το προσωπικό των
κέντρων πιστοποίησης αναπηρίας. Πρόκειται για µέτρο επίσης
επιβεβληµένο λόγω της ευπάθειας των ατόµων που εξυπηρε-
τούνται απ’ αυτά τα κέντρα.

Επίσης, εξαιρούνται από την υποχρέωση εµβολιασµού τα
άτοµα µε αναπηρία, τα οποία αδυνατούν να υποβληθούν στη δια-
δικασία του εµβολιασµού όχι λόγω κινδύνου, αλλά για πρακτι-
κούς λόγους, όπως σε βαριές περιπτώσεις αυτισµού, νοητικής
στέρησης και επιληψίας.

Κύριε Υπουργέ, προς την κατεύθυνση γενικότερης ενίσχυσης
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας κινούνται και άλλες διατάξεις
της τροπολογίας, όπως είναι η παράταση συµβάσεων του υπη-
ρετούντος επικουρικού προσωπικού µέχρι το τέλος του Μαρτίου
του 2022, αλλά και κίνητρα για αναισθησιολόγους και εφηµερίες.

Ιδιαίτερα, η δυνατότητα µετακίνησης αναισθησιολόγων του
ΕΣΥ σε νοσοκοµεία εκτός Αττικής για εφηµερίες, αποζηµιούµε-
νες µάλιστα µε 250 ευρώ ηµερησίως -ένα ποσό πολύ µεγαλύτερο
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από το ισχύον- και η επέκταση του ίδιου κινήτρου και σε ιδιώτες
αναισθησιολόγους είναι πολύ σηµαντική.

Και το κυριότερο, όµως, είναι ότι το Υπουργείο σχεδιάζει ανά-
λογα µε τις ανάγκες που θα προκύψουν να επεκτείνει αυτό το κί-
νητρο για εφηµερίες και σε άλλες ειδικότητες, όπως εντατικο-
λόγοι, πνευµονολόγοι και παιδίατροι.

Κλείνοντας, θέλω να αναφερθώ σε δύο δεσµεύσεις του Πρω-
θυπουργού πριν από λίγες µέρες στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλο-
νίκης που γίνονται σήµερα πράξη: Με υπουργικές τροπολογίες
υλοποιούνται δύο πολύ σηµαντικά οικονοµικά µέτρα που αφο-
ρούν τη µεγάλη κοινωνική πλειοψηφία.

Το πρώτο αφορά στην αύξηση του αφορολογήτου για τις γο-
νικές παροχές από τις 150.000 ευρώ που είναι σήµερα στις
800.000 ευρώ. Ουσιαστικά παύει το απαράδεκτο καθεστώς της
διπλής φορολόγησης της περιουσίας που µε κόπο έφτιαξαν οι
εργαζόµενοι γονείς για να βοηθήσουν τα παιδιά τους.

Και το δεύτερο εξίσου σηµαντικό οικονοµικό και κοινωνικό
µέτρο είναι η επιδότηση της οικιακής κατανάλωσης φυσικού αε-
ρίου και ηλεκτρικής ενέργειας χαµηλής τάσης. Πρόκειται για
κρατική παρέµβαση συγκράτησης του ενεργειακού κόστους που
θα καλύψει αναδροµικά τις καταναλώσεις από 1η Σεπτεµβρίου
και θα αφορά όλους τους λογαριασµούς χαµηλής τάσης νοικο-
κυριών και επιχειρήσεων.

Υπογραµµίζω πως αυτός ο µηχανισµός θα έχει µόνιµο χαρα-
κτήρα, χρηµατοδοτώντας στο µέλλον και άλλες δράσεις, ώστε
να διασφαλιστεί πως οι τιµές των ενεργειακών προϊόντων θα δια-
τηρούνται σε επίπεδα προσιτά για το σύνολο των καταναλωτών.

Αυτά τα µέτρα για τους πολλούς είναι που δείχνουν ότι η Νέα
Δηµοκρατία παραµένει το κόµµα των πολλών, µια παράταξη που
συνεχίζει να υπηρετεί τη χώρα και το γενικό συµφέρον, στηρί-
ζοντας και την κοινωνία, αλλά προπαντός τη δηµόσια υγεία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Μαραβέγια.

Κωνσταντίνος κατεβαίνει, Κωνσταντίνος ανεβαίνει και τον λόγο
έχει ο κ. Κωνσταντίνος Μπλούχος από τη Νέα Δηµοκρατία.

Και τώρα που χαλαρώσατε, να σας πω και κάτι: Όσον αφορά
αυτή τη δήλωση του προέδρου του «Εδεσσαϊκού» που επικαλεί-
στε πολλοί Βουλευτές, επειδή τη δήλωση την κάνει σε εµένα, δεν
είναι ο πρόεδρος, είναι ο γενικός γραµµατέας της «ΠΑΕ Εδεσ-
σαϊκός». Τότε πρόεδρος ήταν ο κ. Κωνσταντινίδης. Για διευκρί-
νιση το λέω.

ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Καλά κάνετε και το λέτε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Η κ. Αυγέρη το ξέρει

γιατί ο πατέρας της ασχολείται µε αθλητικά.
Ορίστε, κύριε Μπλούχο, σας ακούµε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προσέρχοµαι τώρα στο Βήµα

µε την ιδιότητα του Βουλευτή, αλλά επειδή µας βάζει ο κ. Πολά-
κης πάντα να µιλούµε και µε την ιδιότητά µας την επαγγελµατική,
ως γιατρός του ΕΣΥ.

ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Εσείς είστε και ποιητής!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Τα αφήνουµε τα ποιητικά σή-

µερα, θα µιλήσουµε πιο πεζά.
Και αυτό το λέω διότι φλυαρία περί νεοφιλελευθερισµού στις

συζητήσεις της επιτροπής -όσο παρακολούθησα, αλλά και εδώ-
θολώνει το µήνυµα, θολώνει την Κυβερνητική πρόθεση και προ-
σφέρει µια φιλόξενη επώαση του µηδενιστικού αυγού.

Τελειώνω, κυρία Αυγέρη.
Ξεκινάµε, λοιπόν. Προσωπικό πολλών ταχυτήτων στο ΕΣΥ:

ΙΔΟΧ, ΟΑΕΔ, επικουρικό και ό,τι άλλο και φυσικά, το µόνιµο. Πώς
και από πότε υφίστανται αυτές οι κατηγοριοποιήσεις; Πότε τους
βάλαµε αυτούς µέσα; Πότε µπήκαν στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας
και µε ποια προοπτική µπήκαν; Και τι εκάµατε εσείς γι’ αυτούς;
Γιατί δεν µπήκαν τώρα όλοι, είναι εδώ και οι Υπουργοί µας -έτσι;-
µπήκαν επί ηµερών του ΣΥΡΙΖΑ και ενδεχόµενα και πιο νωρίτερα
και κάποιοι έχουν παγιδευτεί τώρα εκεί µέσα. Και τώρα έρχεστε
όλοι και ζητάτε οριζόντιες -δεν ξέρω εγώ συνταγµατικές ή µη-
µονιµοποιήσεις.

Και λέω εγώ για κάποιες κατηγορίες από αυτές, γιατί δεν τα

κάµατε εσείς και µε ποιον τρόπο θα τα κάνατε εσείς;
Και δεν ξέρω αν µας περνάει από το µυαλό ότι για να εξασφα-

λίσουµε κάποια ποιότητα σε αυτό το έρµο το ΕΣΥ χρειάζονται
αξιολογικά κριτήρια, διότι ποιότητα χωρίς αξιολογικό κριτήριο
δεν εξασφαλίζεται. Άρα επιλέξτε: Θέλετε όρους ποιότητας
στους ασθενείς του ΕΣΥ, ναι ή όχι; Το «µονιµοποιήστε τώρα
όλους!» τι θα εξασφαλίσει; Ή µάλλον ποιους θα ικανοποιήσει; Τι
υποκρισία -λέω εγώ- είναι αυτή! Και αυτό τελικά τι σηµαίνει; Ότι
εµείς δεν αναγνωρίζουµε την προσφορά όλων αυτών των ανθρώ-
πων που στάθηκαν και στήριξαν το Εθνικό Σύστηµα Υγείας και
εξακολουθούν να το στηρίζουν, ενώ εσείς την αναγνωρίζετε;

Για τις καλύψεις γενικότερα στο ΕΣΥ, κάποια στιγµή µίλησε η
εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ για τη µη στήριξη των υποδοµών. Τώρα
να γίνουµε λίγο σοβαροί: Υπάρχουν απτά πολλά παραδείγµατα
και εγώ προκαλώ κάποιους από εσάς για επίσηµες επισκέψεις
σε πολλά περιφερειακά νοσοκοµεία µε πλήρη ανασυγκρότησή
τους αναφορικά µε το κτηριακό, τις υλικοτεχνικές υποδοµές
τους, τον ιατροτεχνολογικό εξοπλισµό τους. Φαίνονται αυτά, τα
βλέπουν οι ασθενείς, τα βλέπουν αυτοί που δουλεύουν. Σας προ-
καλώ και σας προσκαλώ!

ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Πάµε µαζί στη Δράµα!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Φυσικά! Μα, στη Δράµα είµαι

εγώ. Ναι, ξέρετε πού στοχεύετε, καλά κάνετε, αλλά εγώ σας προ-
σκαλώ και προσκαλώ και τον κ. Ξάνθο και όλους σας, φυσικά και
τον Υπουργό µας κάποια στιγµή.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Εγώ έχω έρθει ήδη!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Να περπατήσουµε µαζί, λοι-

πόν!
Ακούστε: Για τις καλύψεις γενικότερα στο ΕΣΥ, είπαµε για τη

µη στήριξη των υποδοµών. Είναι απίστευτο αυτό και δεν είναι
αυτά που έχουν γίνει τα τελευταία δύο χρόνια και αυτά που
έχουν µπει σε διαδικασία -ξέρετε- από χρηµατοδοτήσεις µέσω
προγραµµάτων -ΕΣΠΑ για παράδειγµα, περιφερειακών ή άλλες
καλύψεις- αυτά που θα γίνουν. Μιλάµε για την απολυτότητα
στους εξοπλισµούς. Το προσπερνάµε.

Για το προσωπικό, τις νοσηλευτικές καλύψεις, µήπως δεν γνω-
ρίζετε -πάλι ελάτε στη Δράµα και σε όποιες άλλες περιοχές θέ-
λετε, αλλά και σε κέντρα- ότι τα ιδιωτικά κέντρα ψάχνουν
προσωπικό που δεν το βρίσκουν; Γιατί; Γιατί το µεγαλύτερο πο-
σοστό αυτών που ήταν στο ελεύθερο επάγγελµα ή έξω έχει
απορροφηθεί όλο στο ΕΣΥ µε αυτές τις µη ενισχύσεις που λέτε
εσείς, αυτές τις δέκα, δώδεκα χιλιάδες, πόσο προσωπικό έχει
µπει αυτή τη στιγµή.

Μήπως δεν γνωρίζετε ότι κατηγορίες Νοσηλευτικής, όπως ΤΕ
και ΠΕ στις περιφέρειες, αλλά και στα κέντρα δεν υπάρχουν στις
λίστες για να απορροφηθούν; Εγώ έχω εγκριτική στο δικό µου
το ταπεινό νοσοκοµείο δεκαπέντε ΠΕ και ΤΕ και δεν υπάρχει κα-
νένας για να απορροφήσω. Άµα τους βρείτε εσείς, τους παίρ-
νουµε ευχαρίστως, γιατί οι εγκριτικές υπάρχουν.

Ας µιλήσουµε για τις ΜΕΘ, γιατί ειπώθηκαν πολλά και λίγο µε
πυροτεχνήµατα. Πολλές προκηρύξεις υπάρχουν από τις ΜΕΘ,
αυτές που πρόσφατα έγιναν το προηγούµενο διάστηµα. Δεν γνω-
ρίζετε όλοι ότι κυρίως ανακυκλώθηκε υπάρχον προσωπικό στο
ΕΣΥ από νοσοκοµείο σε νοσοκοµείο, χωρίς να έχουµε πραγµατι-
κούς νεοεισερχόµενους, ενώ υπάρχουν οι προκηρύξεις;

Μίλησε κάποια στιγµή ο πρώην Υπουργός για νέα στρατηγική,
την οποία δεν τη βλέπει προφανώς σε εµάς. Κάποια στιγµή,
όµως, άκουσα εξαίρετο συνάδελφο γιατρό -της γραµµής, προ-
φανώς του ΣΥΡΙΖΑ- σε πρόσφατη επίσκεψη κλιµακίου της Μεί-
ζονος µε τον πρώην Υπουργό σε νοσοκοµείο της περιφέρειας να
απαντάει σε αντίστοιχη ερώτηση, όταν ρωτήθηκαν τι θα έκαναν
διαφορετικό: «Εµείς στον ΣΥΡΙΖΑ θα τα κάναµε όλα διαφορετικά,
όλα!». Και φυσικά, χειροκροτήθηκε και από εσάς.

Διερωτώµαι -δεν θα αναφέρω ποιο είναι το ταπεινό νοσοκο-
µείο- ποιος το παρέδωσε στην κατάσταση που είναι σήµερα; 

Εµείς κυβερνούµε δύο χρόνια και µιλάµε για υποδοµές, πώς
είναι το νοσοκοµείο και τι υποδοµές έχει. Δηλαδή, το πήραµε
εµείς, το φτιάξαµε και το φτιάξαµε κακώς; Και τι έγινε σε εκείνο
το ταπεινό νοσοκοµείο αναφορικά µε τις υποδοµές του δηλαδή,
τους ζωτικούς του χώρους -που δεν υπήρχαν και δεν υπάρχουν-
και τι θα κάνατε εσείς σήµερα σε εκείνο το ταπεινό επαρχιακό
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νοσοκοµείο; Θα το ξαναχτίζατε σε µια νύχτα; Μιλάµε για δύ-
σκολη περιοχή, για ένα ταπεινό νοσοκοµείο µικροµεσαίο. Θα
εξασφαλίζατε εσείς σε µία νύχτα ζωτικούς χώρους για τις κλινι-
κές COVID-19 και όλους τους χώρους που χρειάζεται ένα ταλαι-
πωρηµένο -όπως φυσικά εσείς και όλες οι προηγούµενες
διοικήσεις το παρέδωσαν- νοσοκοµείο; 

Αναφέρθηκε κάποια στιγµή ο πρώην Υπουργός ότι χρειάζεται
νέα υγειονοµική στρατηγική, η οποία δεν θα δίνει έµφαση µόνο
στον εµβολιασµό. Και παρακάτω στην ίδια του αναφορά διερω-
τάται τι θα κάνουµε τελικά µε αυτό το 25% των ανεµβολίαστων
υπερηλίκων. Είναι αντιφατικό. Και δεν αναγνωρίζει νέα στρατη-
γική υγειονοµική στην πρόληψη της διασποράς, λέτε. Μα, η πρό-
ληψη της διασποράς είναι αυτός καθαυτός ο εµβολιασµός, κύριε
Ξανθέ, στην καλή επιδηµιολογική επιτήρηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Συγγνώµη, αλλά πώς γίνεται αυτό; Προτείνετέ το πώς θα µπο-
ρέσει να γίνει αυτό. Στην προνοσοκοµειακή διαχείριση, µε ποι-
ους, κύριε πρώην Υπουργέ; Με τι µέσα; Εννοείτε την εµπλοκή
της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας που εσείς κάνατε; Δεν ξέ-
ρουµε, όµως τι κάνατε, γιατί εγώ τα τελευταία πολλά χρόνια αυτό
που έχω δει όσον αφορά την πρωτοβάθµια υγεία -και όλοι ξέ-
ρουµε πως είναι σ’ αυτά τα επίπεδα που είναι, τουλάχιστον αυτό
το αναγνωρίζουµε όλοι-, είναι ένα παζλ από κέντρα υγείας, από
γιατρούς σε κέντρα υγείας, σε αγροτικά ιατρεία, σε πολυϊατρεία
ή ιδιώτες, ένα παζλ προσφοράς πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας. Αλλά πώς;

Αφού λοιπόν, δεν έχετε δει καµµία στρατηγική, ποια στρατη-
γική επί του πρακτέου προτείνετε εσείς; Εγώ θα παρακαλούσα -
γιατί δεν το έχω δει ειλικρινά- µια πρακτική µετάφραση γόνιµη
αυτών που λέτε. Εξειδικεύστε αυτό που λέτε, διαφωτίστε µας και
ενδεχοµένως να τα αξιοποιήσουµε. Σαφέστατα έχετε καλές προ-
τάσεις. Γνωρίζετε το σύστηµα, όπως όλοι γνωρίζουµε, πάρα
πολύ καλά. Αλλά εξειδικεύστε το. 

Αναφερθήκατε στο να γίνει και ένα restart στους εµβολια-
σµούς. Και δεν βλέπετε καµµία σοβαρή στρατηγική και επεξερ-
γασία φυσικά και σε αυτό. Και αναρωτιέµαι: ο ΣΥΡΙΖΑ ανέλαβε
πιο στοχευµένες δράσεις όλο το προηγούµενο διάστηµα; Δεν
σας κατηγορώ ευθέως ότι υπονοµεύσατε την προσπάθεια των
εµβολιασµών. Δεν το κάνω. Δεν είστε κυβέρνηση µεν, είστε όµως
µία πολιτική παράταξη µε κυβερνητική εµπειρία και θα µπορού-
σατε αντί για διαρκή άγονη κριτική να συµβάλετε µε δράσεις πει-
θούς. Κάνατε κάτι; 

Και φυσικά στη σύγχυση και τον ανορθολογισµό του ΣΥΡΙΖΑ
και µπροστά στην παντογνωστική και υπερβατική προσέγγιση
από τον πρώην Αναπληρωτή Υπουργό, εγώ θα δώσω την καλύ-
τερη απάντηση µάλλον διά στόµατος του πρώην Υπουργού που
είναι παρών, τον κ. Ξανθό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και ολοκληρώστε πα-
ρακαλώ µε αυτό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Την ανοχή σας, κύριε Πρό-
εδρε. Ανεχθήκατε τον κ. Πολάκη. Εγώ τουλάχιστον µιλάω και
αργά.

Ζητά ο κύριος Υπουργός τη νέα στρατηγική, την υγειονοµική,
την ενσωµάτωση και πολύ καλά αναφέρει στο θεραπευτικό οπλο-
στάσιο των συναδέλφων µας ιατρών, νέων θεραπευτικών σχηµά-
των, τα οποία εγκρίνονται σιγά, σιγά από τους διεθνείς
εγκριτικούς οργανισµούς. Άψογα. Αυτή είναι η απάντηση. Τώρα,
γιατί ο κ. Πολάκης -και δεν ξέρω ποια επίσηµα στοιχεία είπε πως
θα καταθέσει, αλλά δεν κατέθεσε- µε ιδιαίτερη αυθαιρεσία, θα
µπορούσα να πω, λέει ότι θα έσωζε έξι χιλιάδες ζωές, αυτό δεν
είναι µόνο επιστηµονικός λαϊκισµός, είναι ενδεχόµενα κακοήθεια. 

Εγώ εδώ έχω -δεν θα τα καταθέσω, θα τα καταθέσω κάποια
άλλη στιγµή, µε άλλη αφορµή- τα πρόσφατα guidelines και το
µάνατζµεντ στην αντιµετώπιση των ασθενών µε COVID από το
IDSA. Στις πρόσφατες λοιπόν κατευθυντήριες οδηγίες εδώ -γιατί
εδώ αν προκαλούµαστε να µιλάµε επιστηµονικά πρέπει να δί-
νουµε σαφείς επιστηµονικές απαντήσεις και όχι να κάνουµε µπα-
καλίστικη αριθµητική- πουθενά δεν υπάρχει κέρδος και όφελος
επιβίωσης τόσο εντυπωσιακό, που θα έσωζε αυτές τις έξι χιλιά-
δες που επικαλείται ο κ. Πολάκης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, ολο-
κληρώστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Την ανοχή σας, παρακαλώ.
Εδώ είναι επίσηµα στοιχεία. Και ξέρετε η δύναµη των αποδεί-

ξεων σε µας µετριέται καθαρά επιστηµονικά. Είναι έξι τυχαιοποι-
ηµένες προοπτικές µελέτες, κύριε Ξανθέ, ένα πάνελ και βγάζουν
τις συγκεκριµένες κατευθυντήριες οδηγίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε µε αυτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Ισχυρές αποδείξεις και τι προ-

τείνουν. Δεν θα τα καταθέσω τώρα. Θα έρθει η ώρα να είναι
παρών και ο κ. Πολάκης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Όχι, όχι, όχι. Σας παρακαλώ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εγώ σας παρακαλώ!

Έχετε µιλήσει πέντε λεπτά παραπάνω.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Ένα λεπτό να ολοκληρώσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το ίδιο θα µου ζητή-

σουν και οι άλλοι. Δεν γίνεται, σας παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Είναι πολλά αυτά που πρέπει

να ειπωθούν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το καταλαβαίνω. Τι να

κάνουµε όµως; Αυτός είναι ο χρόνος. Αυτός είναι ο Κανονισµός.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Μην µε διακόπτετε σας παρα-

καλώ, να ολοκληρώσω. Σας αγαπώ και σας σέβοµαι, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ σας αγαπώ και
σας σέβοµαι, περισσότερο από εσάς. Αλλά δεν γίνεται, έτσι είναι
ο Κανονισµός!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Θα πω κάτι τελευταίο. Την
ανοχή σας, παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Την έχετε την ανοχή
µου! Μην µου το λέτε αυτό! Δώδεκα λεπτά µιλάτε!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Απευθύνοµαι στον Υπουργό
µας, αλλά και στους συναδέλφους. Πρέπει να χαιρετίσουν την
προσπάθεια που κάνουµε και πιστεύω ότι θα συνεχιστεί αυτή η
προσπάθεια, όσον αφορά την αντιµετώπιση του προβλήµατος
των άγονων θέσεων, των άγονων ειδικοτήτων, ένα χρόνιο πρό-
βληµα, χρόνιες παθογένειες. Και κακώς σπεκουλάρεται όπως
σπεκουλάρεται από την Αντιπολίτευση το συγκεκριµένο πρό-
βληµα.

Και η ενίσχυση αυτή, το κίνητρο που δίνεται δηλαδή µε την
τροπολογία των 250 ευρώ που είναι γενναίο κίνητρο, για να
υπάρχει και να επικρατεί ένα αίσθηµα δικαίου πρέπει να προσαρ-
µοστεί στο αµέσως επόµενο διάστηµα -είναι και πρότασή µου,
κύριε Υπουργέ- και να αφορά την υπερεφηµέρευση των υπαρ-
χόντων γιατρών στα περιφερειακά κυρίως νοσοκοµεία, οι οποίοι
δίνουν το «είναι» τους. Θα πρέπει δηλαδή για την υπερεφηµέ-
ρευση πέραν από τις κανονικές τους εφηµερίες να έχουν την ίδια
αποζηµίωση. Αυτή είναι η πρόταση. Πιστεύω µε τις συζητήσεις
που έχουµε κάνει πως την έχετε αποδεχθεί και στο επόµενο διά-
στηµα θα προχωρήσουµε σ’ αυτό. Και φυσικά, όχι µόνο για τους
αναισθησιολόγους αλλά και για τις υπόλοιπες ειδικότητες αυτή
τη στιγµή που στενάζουν, όπως είναι η παθολογία, οι γιατροί στις
µονάδες εντατικής θεραπείας και οι πνευµονολόγοι που είναι
στην πρώτη γραµµή. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ ευχαριστώ. Με

στεναχωρήσατε, να το ξέρετε.
Δεν σας αρέσει αυτό που κάνει ο κ. Πολάκης, αλλά επικαλείστε

µετά τον χρόνο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Εγώ τον απόλαυσα τον κ. Πο-

λάκη. Αλλά ζήτησα την ανοχή σας στον αντίστοιχο χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεκατέσσερα λεπτά

έκανε ο κ. Πολάκης, δεκατρία λεπτά και σαράντα δευτερόλεπτα
εσείς. Ποια η διαφορά.

Τον λόγο έχει η κ. Καφαντάρη από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ θα προσπαθήσω να είµαι συνοπτική. Δεν µπορώ όµως πριν

ξεκινήσω την τοποθέτησή µου γι’ αυτό το νοµοσχέδιο, για το σο-
βαρό ζήτηµα της δηµόσιας υγείας, να µην πω δύο πράγµατα, τα
οποία θεωρώ είναι της επικαιρότητας και πρέπει να λέγονται.
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Πρώτα απ’ όλα θα ήθελα να πω ότι δυστυχώς έναν χρόνο πε-
ρίπου µετά την καταδικαστική απόφαση για την εγκληµατική ορ-
γάνωση, τη Χρυσή Αυγή, βλέπουµε ότι εκκολάπτεται σταδιακά
το αυγό του φιδιού και στη βόρεια Ελλάδα και στη Θεσσαλονίκη
µε αυτά που ζήσαµε και ζούµε τις τελευταίες µέρες. 

Θεωρώ πολιτικά απαράδεκτη και δηµοκρατικά, επιτρέψτε µου,
απαράδεκτη τη λογική των ίσων αποστάσεων η οποία τηρείται
από την πλευρά της Κυβέρνησης, των στελεχών της και κορυ-
φαίων στελεχών της και τη λογική αυτή του Πόντιου Πιλάτου.
Αυτό δεν έχει να κάνει µε τα κόµµατα, δεν είναι στενό κοµµατικό
ζήτηµα, αλλά είναι θέµα δηµοκρατίας. Και η δηµοκρατία σ’ αυτόν
τον τόπο έχει ιστορία. Ο δηµοκρατικός λαός µας θα αποµονώσει
και αυτά τα ακροδεξιά φασιστικά µορφώµατα, αλλά βέβαια θα
φέρει και µια προοδευτική αλλαγή σε επίπεδο διακυβέρνησης
που αν µη τι άλλο πρώτα απ’ όλα θα διασφαλίζει τη δηµοκρατία
σ’ αυτόν τον τόπο. 

Το δεύτερο που θέλω να πω έχει να κάνει µε τους συµπολίτες
µας στην Κρήτη, στο Ηράκλειο, όπου λίγες µέρες µετά τον σει-
σµό ακόµα βρίσκονται στις λάσπες και µέσα σε σκηνές. Μπορεί
να είναι λίγοι. Είναι ένας λόγος παραπάνω. Στην Κρήτη των δύο
εκατοµµυρίων τουριστών περίπου που την επισκέπτονται κάθε
χρόνο και µε πάνω από εκατόν εξήντα - εκατόν εβδοµήντα χιλιά-
δες κλίνες δεν έχει βρεθεί ακόµα λύση να στεγαστούν αυτοί οι
άνθρωποι. 

Το νέο Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας που διθυραµβικά ο
κ. Μητσοτάκης ανακοίνωσε και είναι υπό ίδρυση και στελέχωση
-βέβαια είναι ένα άλλο ζήτηµα, δεν θα αναφερθώ εδώ στο πώς
και το γιατί- πραγµατικά θα κριθεί στη διαχείριση αυτής της κρί-
σης. Γιατί η διαχείριση αυτής της κρίσης δείχνει κάποια πράγ-
µατα. Δεν θα πω κάτι παραπάνω.

Έρχοµαι στο σχέδιο νόµου. Κύριε Υπουργέ, εκπροσωπείτε την
Κυβέρνηση φυσικά αυτή τη στιγµή και τοποθετούµαι συνολικά.
Ως Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη απέτυχε παντε-
λώς στη διαχείριση της πανδηµίας. Τα ίδια τα στοιχεία δείχνουν
ακριβώς αυτό το πράγµα. Το να είµαστε δεύτεροι µετά τη Βουλ-
γαρία σε θανάτους ανά εκατοµµύριο δεν αποτελεί τιµή για τη
χώρα µας. Αποτύχατε µε τους επικοινωνιακούς χειρισµούς και
τις πολιτικές σας ακόµα και στο κοµµάτι του εµβολιασµού που
όλοι νοµίζω συµφωνούµε ότι είναι βασικό στοιχείο και όπλο για
την αντιµετώπιση αυτής της πανδηµίας. 

Χρησιµοποιήσατε το θέµα των εµβολιασµών για να υλοποιήσετε
τα σχέδιά σας, τα οποία είχατε εξαγγείλει και προεκλογικά -κανείς
δεν ήξερε τότε, βέβαια, για πανδηµία σαφώς- για την ιδιωτικοποί-
ηση µεγάλου κοµµατιού του δηµόσιου συστήµατος υγείας, απλά
γιατί είναι στο DNA σας το ιδιωτικό και η απέχθεια σε ό,τι δηµόσιο.
Δεν θα αναφερθώ για την ενέργεια, για στη ΔΕΗ, για τη ΔΕΠΑ, για
τον ΔΕΔΔΗΕ, για όλα αυτά τα οποία κάνετε, αλλά η λογική αυτή
της ιδιωτικοποίησης είναι πραγµατικά µέσα σας. 

Και µάλιστα, ο Πρωθυπουργός, ο κ. Μητσοτάκης, µέσα στην
πανδηµία, πρόσφατα, πριν από δυο τρεις - µήνες, επανέφερε το
ζήτηµα των ΣΔΙΤ στα δηµόσια νοσοκοµεία. Εσείς, µε ζήλο υλο-
ποιείτε αυτή τη λογική. Έχουµε, λοιπόν, ιδιώτες στο ΕΣΥ, στα δη-
µόσια νοσοκοµεία, εργολάβους στα νοσοκοµεία που
αναλαµβάνουν πολλές δουλειές πλέον, όχι µόνο τοµέα καθαρι-
σµού ή φύλαξης κ.λπ., αλλά και σε καίρια µέρη και στοιχεία ενός
δηµόσιου νοσοκοµείου. Και µάλιστα, µην µας πείτε ότι οι εργο-
λάβοι µπορεί να στοιχίζουν λιγότερο. Εγώ θα σας αναφέρω χα-
ρακτηριστικά για τον «Ευαγγελισµό» ότι 2 εκατοµµύρια τον
χρόνο εξοικονοµήθηκαν µε τις ατοµικές συµβάσεις που έγιναν
από στον τοµέα καθαρισµού, φύλαξης κ.λπ., σε σχέση µε τους
εργολάβους. Εσείς γενικά τους επαναφέρετε.

Συγγνώµη, όµως, πώς να σας πιστέψει κανείς, κύριε Υπουργέ;
Στις 22 Σεπτεµβρίου επισκεφτήκαµε τη Θεσσαλονίκη και είπατε:
«Ήρθαµε για προληπτικούς λόγους. Δεν υπάρχει θέµα µέτρων».
Από τις 30 Σεπτεµβρίου η Θεσσαλονίκη είναι σε ένα µίνι lock-
down. Αναφερθήκατε, βέβαια, στο ότι ο ΕΟΠΥΥ πρέπει να λει-
τουργεί σαν ιδιωτική ασφαλιστική εταιρεία. Η δε πρώτη
τροπολογία την οποία καταθέσατε ως Υπουργός είχε να κάνει µε
εξυπηρέτηση ιδιωτικών συµφερόντων και ΣΔΙΤ στα νοσοκοµεία. 

Να µην πούµε και για τις πατέντες των εµβολίων -αναφέροµαι
συνολικά για την Κυβέρνηση για το θέµα της πατέντας- ή για το

ζήτηµα των µονοκλωνικών που συζητάµε και σήµερα. Λοιδορή-
θηκε ο ΣΥΡΙΖΑ, λοιδορήθηκε ο Αλέξης Τσίπρας, λοιδορήθηκαν
Υπουργοί µας γι’ αυτά τα ζητήµατα τα οποία εκ των υστέρων τα
κάνετε. Έχετε αποτύχει. 

Συνεχίζεται η εργασιακή οµηρία των εργαζοµένων µε µέσα στα
δηµόσια νοσοκοµεία, µε συµβάσεις ιδιωτικού δικαίου ορισµένου
χρόνου και όπως είπατε παρατείνονται οι επικουρικοί µέχρι τις
31-3-2022 λόγω εκτάκτων αναγκών της πανδηµίας. Πώς ξέρετε
ότι θα τελειώσει πανδηµία τότε; Βέβαια, θα πω ότι κι εκεί έχετε
πέσει έξω. Ο κ. Μητσοτάκης έλεγε στις αρχές του καλοκαιριού:
«Διανύουµε το τελευταίο µίλι για την πανδηµία». Πόσα µίλια
έχουµε διανύσει όλο αυτό το διάστηµα, κύριε Υπουργέ;

Ποια είναι, όµως, η κατάσταση στα δηµόσια νοσοκοµεία σή-
µερα; Εγώ θα αναφερθώ στη δυτική Αθήνα και θα αναφερθώ ει-
δικά στο «Αττικό Νοσοκοµείο» που δείχνει αυτή τη λογική της
ιδιωτικοποίησης που σταδιακά επιτελείται. Υπάρχει µία επιτροπή
για τον καινούργιο οργανισµό που είχε δέκα χρόνια να γίνει. Με
ποια κριτήρια, όµως, έγινε εξωθεσµικά αυτή η επιτροπή, µε συµ-
µετοχή αν θέλετε και ιδιωτών και πανεπιστηµιακών, νοµίζω χωρίς
συµµετοχή του Υπουργείου Υγείας και φυσικά των τοπικών φο-
ρέων, εργαζοµένων κ.λπ., για να φτιάξει το νέο καταστατικό
χάρτη του νοσοκοµείου; Αυτό είναι ένα σοβαρό ζήτηµα.

Ιδιώτες από το πρόγραµµα «Σταύρος Νιάρχος», κύριε
Υπουργέ, µέσα στο «Αττικό Νοσοκοµείο» κάνουν απογραφή πα-
γίων. Αυτό είναι πάρα πολύ σοβαρό ζήτηµα. Ιδιωτική εταιρεία χει-
ρίζεται το αρχείο. Εδώ µιλάµε και για προσωπικά δεδοµένα και
ιατρικά απόρρητα και χίλια δυο πράγµατα. Ιδιώτες το λογιστήριο,
εκτός από φύλαξη καθαριότητα κ.λπ.. Επίσης, όταν τελειώνει η
σύµβαση ΙΔΟΧ προσλαµβάνεται µε επιλογή προσωπικό από το
ίδιο το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Βέβαια, να µην πω για το λοιµωδών και την «Αγία Βαρβάρα»,
το αποπαίδι της δυτικής Αθήνας για σας και τις πολιτικές σας
χρόνων, που έδειξε την αξία του µέσα στην πανδηµία. Έλεγε ο
κ. Κοντοζαµάνης ότι θα διασυνδεθεί µε το «Αττικό». Κανείς δεν
ξέρει τι συµφέροντα παίζονται κι εκεί και δεν αναβαθµίζεται το
νοσοκοµείο για να παίξει τον σοβαρό ρόλο στην υποβαθµισµένη
και παραγκωνισµένη από εσάς δυτική Αθήνα. 

Απαιτούνται προσλήψεις µόνιµου προσωπικού. Εµείς σαν ΣΥ-
ΡΙΖΑ -Προοδευτική Συµµαχία και ο Αλέξης Τσίπρας στη Θεσσα-
λονίκη µίλησε για την ανάληψη της διακυβέρνηση της χώρας από
µία δηµοκρατική προοδευτική κυβέρνηση. Άµεσα θα γίνουν πεν-
τέµισι χιλιάδες προσλήψεις στον τοµέα της υγείας, ο µισθός του
ιατρού θα ξεκινά από τις 2.000, θα γίνουν σε βάθος τριετίας δέκα
χιλιάδες προσλήψεις υγειονοµικού προσωπικού, ενώ θα βρεθεί
τρόπος µονιµοποίησης αυτών των υγειονοµικών που βάζανε
πλάτη πραγµατικά µέσα στην πανδηµία.

Γιατί, πραγµατικά -και εδώ έρχοµαι να απαντήσω στον συνά-
δελφό της Νέας Δηµοκρατίας που µίλησε πριν για ποιότητα- δεν
µπορεί να υπάρξει ποιότητα συστήµατος υγείας χωρίς το ανα-
γκαίο προσωπικό. Αυτό είναι το πρώτο. 

Συζητάµε, λοιπόν, ένα νοµοσχέδιο τώρα το οποίο έχει να κάνει
µε τροποποίηση σύµβασης για την δωρεά του Ιδρύµατος «Σταύ-
ρος Νιάρχος» η οποία έγινε το 2018 επί ΣΥΡΙΖΑ και εδώ το δια-
χειρίζεστε µε τέτοιον τρόπο ώστε µία δωρεά κοινής ωφέλειας να
γίνεται ιδιωτική. Αυτή τη στιγµή αποκλείετε δηµόσια νοσοκοµεία
από την παραγωγή ραδιοφαρµάκων.

Όλα αυτά κάποιον εξυπηρετούν. Εξυπηρετούν φυσικά τους
ιδιώτες. Αυτοί είστε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας! Η δηµόσια
υγεία για σας δεν είναι δικαίωµα του κάθε πολίτη, αλλά είναι εµ-
πόρευµα για λίγους φίλους και «αρίστους». 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε την κ.
Καφαντάρη. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Βασίλειος - Πέτρος Σπανάκης από τη
Νέα Δηµοκρατία και να ετοιµάζεται η κ. Βρυζίδου από τη Νέα
Δηµοκρατία.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα έχουµε 1η Οκτωβρίου.
Από σήµερα µπορούν οι πατεράδες, οι παππούδες, οι γιαγιάδες,
οι µανάδες να µεταβιβάσουν, να δώσουν το ακίνητο στο παιδί
τους, στο εγγόνι τους χωρίς φόρο. Κι αυτό είναι µια σηµαντική
διάταξη που φέρνει αυτή η Κυβέρνηση. Αυτό έχει να κάνει µε τον
σεβασµό που δείχνει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας στην
ελληνική οικογένεια. Διότι διαχρονικά, από την ίδρυσή της, αυτή
η παράταξη σέβεται την ελληνική οικογένεια, σέβεται την ελλη-
νική περιουσία και είναι εδώ για να προχωρήσει την Ελλάδα
µπροστά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Υγείας που έχει ως βασικό αντικείµενο
την αναβάθµιση των δοµών της δηµόσιας υγείας, ενώ στο δεύ-
τερο µέρος του περιλαµβάνει τις απαραίτητες παρατάσεις δια-
τάξεων λόγω COVID, καθώς και κάποια µέτρα περαιτέρω
προώθησης και διευκόλυνσης των εµβολιασµών. 

Κυρώνεται η τροποποίηση της σύµβασης δωρεάς του Ιδρύµα-
τος «Σταύρος Νιάρχος» προς το ελληνικό δηµόσιο και συγκεκρι-
µένα για το Έργο VI. Η επιµέρους αυτή σύµβαση αποτελεί τµήµα
του µνηµονίου συνεργασίας από το 2018, µεταξύ του ελληνικού
δηµοσίου και του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος», για την ενί-
σχυση και αναβάθµιση των υποδοµών στον τοµέα της υγείας.
Αποτελεί, δε, παράδειγµα της καλής συνεργασίας δηµοσίου και
ιδιωτικού τοµέα. 

Κι έχουµε πολλά τέτοια παραδείγµατα δωρεών από σηµαντι-
κούς ευεργέτες από τη σύσταση του ελληνικού κράτους. Θα
έπρεπε, µάλιστα, να δώσουµε κίνητρα και να ενισχύσουµε περισ-
σότερο τον θεσµό των δωρεών για όλους. 

Χθες, συζητάγαµε και ψηφίσαµε ένα νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων στο οποίο, µεταξύ
άλλων, περιλαµβάνονταν ρυθµίσεις για την αποϊδρυµατοποίηση
των ανηλίκων, ώστε να µην παραµένουν σε δοµές και ιδρύµατα,
καθώς επίσης και ρυθµίσεις για την κακοποίηση και παραµέληση
των παιδιών. Και το αναφέρω επειδή υπάρχουν σήµερα ιδρύµατα
και δοµές φιλοξενίας και φροντίδας βρεφών, παιδιών και εφή-
βων, που επιτελούν πραγµατικά σπουδαίο έργο, αλλά µε πολύ
µεγάλες δυσκολίες. Τα πιο πολλά αντιµετωπίζουν σοβαρά προ-
βλήµατα στην κάλυψη των λειτουργικών τους αναγκών. Έχουν
µεγάλη ανάγκη από την εξεύρεση πόρων και θα µπορούσαµε να
θεσπίσουµε γενναία φορολογικά κίνητρα στους δωρητές που
επιθυµούν να προσφέρουν. Και πρέπει να το κάνουµε ακόµη πε-
ρισσότερο. Άλλωστε, για το θέµα αυτό είχα καταθέσει και σχε-
τική ερώτηση µετά από επισκέψεις στην «Αυλή Του Παιδιού»
στον Υµηττό, στο «Πρότυπο Εθνικό Οικοτροφείο» στην Καλλιθέα,
στη «Στέγη Θηλέων, ο Άγιος Αλέξανδρος» στο Παλαιό Φάληρο
και σε πολλά άλλα ιδρύµατα της εκλογικής µου περιφέρειας. 

Η δωρεά που συζητάµε σήµερα αφορά την προµήθεια και εγ-
κατάσταση ειδικού ιατρικού εξοπλισµού στα νοσοκοµεία της Λά-
ρισας, της Αλεξανδρούπολης, του Ηρακλείου και των Ιωαννίνων,
καθώς και τη χρηµατοδότηση για τη διαµόρφωση και υλοποίηση
κατάλληλων υποδοµών για την εγκατάσταση και λειτουργία του
ειδικού ιατρικού εξοπλισµού. 

Κατόπιν συζητήσεων µεταξύ του ιδρύµατος και του ελληνικού
δηµοσίου έκριναν πως το ελληνικό δηµόσιο δεν µπορεί να εκπο-
νήσει εγκαίρως σχετικές µελέτες και τεχνικές εργασίες, όπως
είχε αναλάβει την υποχρέωση. Αποφασίστηκε, κατόπιν αιτήµατος
του ελληνικού δηµοσίου -και το οποίο αίτηµα το ίδρυµα το έκανε
δεκτό- να αναλάβει το κοµµάτι αυτό το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρ-
χος», προκειµένου να µην υπάρξουν µεγάλες καθυστερήσεις
στην ολοκλήρωση του έργου. Από την πλευρά του το ελληνικό
δηµόσιο δεσµεύτηκε να αναλάβει τη συντήρηση του ιατρικού
εξοπλισµού για ικανό χρονικό διάστηµα µετά την εγκατάστασή
του. 

Από τους επιµέρους όρους θα αναφέρω την υποχρέωση του
ιδρύµατος να µεριµνά προκειµένου οι προµηθευτές να παρά-
σχουν στο προσωπικό λειτουργίας του έργου δωρεάν εκπαί-
δευση στη χρήση του ειδικού ιατρικού εξοπλισµού. Από την
πλευρά του το κάθε νοσοκοµείο αναλαµβάνει την υποχρέωση να
µεριµνήσει έγκαιρα για την επιλογή και διάθεση του προσωπικού
προς εκπαίδευση και την εφεξής αξιοποίησή του για τη λειτουρ-
γία του ειδικού ιατρικού εξοπλισµού. Ο εξοπλισµός θα παραµένει

πάντοτε στην κυριότητα και κατοχή του νοσοκοµείου εντός των
ορισθέντων χώρων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς, βιώνουµε ακόµη τις
συνέπειες της πανδηµίας, όµως έχουµε µπει σταδιακά σε συν-
θήκες κανονικότητας µε κάποια περιοριστικά αλλά αναγκαία
µέτρα όπου χρειάζεται. Και είναι ευχή όλων και πρέπει να κά-
νουµε ό,τι είναι δυνατόν γι’ αυτό, ώστε να µην χρειαστεί να
µπούµε ξανά σε lockdown. Και για τον λόγο αυτό επεκτείνουµε
χρονικά κάποια µέτρα, όπου αυτό φυσικά κρίνεται αναγκαίο. 

Στην κατεύθυνση αυτή κινείται το δεύτερο µέρος του σηµερι-
νού νοµοσχεδίου στο οποίο έχουµε µια σειρά παρατάσεων σε
ρυθµίσεις. Ενδεικτικά θα αναφέρω ότι παρατείνονται µέχρι το
τέλος του έτους µία σειρά συµβάσεων εργασίας, όπως οι συµ-
βάσεις του προσωπικού διαφόρων ειδικοτήτων, που υπηρετεί
στην κεντρική υπηρεσία του Υπουργείου Υγείας, των ιατρών του
ΕΟΔΥ που έχουν τοποθετηθεί, καθώς και οι συµβάσεις έργου και
παροχής ανεξάρτητων υπηρεσιών επαγγελµατιών υγείας διαφό-
ρων ειδικοτήτων και διοικητικού προσωπικού, οι συµβάσεις του
ΕΟΔΥ για υπηρεσίες φύλαξης και καθαριότητας, εστίασης και
σίτισης. Παρατείνεται η ισχύς των υφιστάµενων συµβάσεων των
οικογενειακών ιατρών και των ασκούντων καθήκοντα οικογενει-
ακού γιατρού ιδιωτών ιατρών, ενώ ρυθµίζεται και η µηνιαία απο-
ζηµίωσή τους. Επίσης, παρατείνει η δυνατότητα άµεσης
πρόσληψης ιατρών όλων των ειδικοτήτων οι οποίοι βρίσκονται
υπό διορισµό αλλά δεν έχει εκδοθεί ακόµη η απόφαση τοποθέ-
τησής τους. Άλλες παρατάσεις µέχρι 31-12-21 αφορούν στη ρύθ-
µιση για την υπερωριακή απασχόληση του προσωπικού του
ΕΟΔΥ, στη δυνατότητα σύναψης συµβάσεων για την υλοποίηση
της πράξης δηµιουργίας δικτύου νοσηλευτών για κατ’ οίκον υπη-
ρεσίες νοσηλευτικής φροντίδας και λήψη δειγµάτων από πιθανά
κρούσµατα COVID-19, στην αποστολή φαρµάκων σε ασθενείς
και ευπαθείς οµάδες οι οποίες βρίσκονται σε περιορισµό. Συνε-
χίζεται η δυνατότητα αποδοχής δωρεών από ιδιώτες και πάσης
φύσεως νοµικά πρόσωπα προς τον ΕΟΔΥ. Επίσης, παρατείνεται
η σύναψη συµβάσεων για την ενίσχυση των δοµών της πρωτο-
βάθµιας φροντίδας υγείας, καθώς και η παράταση της υγειονο-
µικής κάλυψης ανασφάλιστων και ευάλωτων κοινωνικών οµάδων
που χρήζουν νοσηλείας. Έχουµε και µια σειρά -και ολοκληρώνω,
κύριε Πρόεδρε- αντίστοιχων ρυθµίσεων και στις δύο τροπολο-
γίες του Υπουργείου Υγείας. 

Τέλος, αλλά όχι λιγότερο σηµαντικό, είναι και το τέταρτο
µέρος που περιλαµβάνει τις ρυθµίσεις για την ενίσχυση των εµ-
βολιασµών. Παρέχονται διευκολύνσεις ώστε να ενταχθούν στο
εθνικό εµβολιαστικό πρόγραµµα ευάλωτες ή αποκλεισµένες κοι-
νωνικές οµάδες, πολίτες από τρίτες χώρες, άστεγοι και γενικό-
τερα άνθρωποι που έχουν περιορισµένη πρόσβαση στο σύστηµα
υγείας και αυτό είναι πολύ σηµαντικό. Έτσι, παρέχεται η δυνα-
τότητα ένταξης στο εµβολιαστικό πρόγραµµα των δήµων µέσω
των δηµοτικών ιατρείων, φορέων της κοινωνίας, οργανώσεων µη
κερδοσκοπικού χαρακτήρα. Αυτή είναι µια πρακτική που προτεί-
νεται και από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή ως ιδιαίτερα αποτελεσµα-
τική. Επίσης, έχουµε τη διεύρυνση των διοικητικών δοµών, πέραν
των ΚΕΠ, για τη χορήγηση προσωρινού ΑΜΚΑ και ψηφιακού πι-
στοποιητικού COVID. 

Δεν πρέπει όµως να παραλείψουµε τις τροπολογίες και ειδικά
την τροπολογία του Υπουργείου Οικονοµικών µε τις ρυθµίσεις
για τη στήριξη των πληγέντων από τους πρόσφατους σεισµούς
στην Κρήτη. Άµεσα το Υπουργείο ενεργοποιεί τον µηχανισµό
προκειµένου να αποκατασταθούν οι ζηµιές και να στηριχθούν οι
πληγέντες, όσο το δυνατόν ταχύτερα. Αλλά δεν πρέπει να παρα-
λείψουµε και τη δεύτερη τροπολογία του Υπουργείου Οικονοµι-
κών, στην οποία µεταξύ άλλων περιλαµβάνεται και η αύξηση του
αφορολογήτου στις 800.000 για γονικές παροχές και δωρεές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω πως επί της αρχής
είναι ένα νοµοσχέδιο µε το οποίο συµφωνούµε όλοι. Άλλωστε,
όπως ανέφερα και στην αρχή, αφορά αποκλειστικά στην ενί-
σχυση των δοµών δηµόσιας υγείας, καθώς και σε µέτρα για την
όσο το δυνατόν µεγαλύτερη εµβολιαστική κάλυψη. Είναι ανα-
γκαίο να πετύχουµε τον στόχο. Βλέπουµε τις τελευταίες ηµέρες
την έξαρση των κρουσµάτων, κυρίως, στη βόρεια Ελλάδα και
πρέπει να προστατέψουµε τόσο τη δηµόσια υγεία αλλά και την
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οικονοµία, διότι η αντιµετώπιση της πανδηµίας συνδέεται άµεσα
µε το µέλλον της ελληνικής οικονοµίας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Σπανάκη.

Καλείται στο Βήµα η κ. Παρασκευή Βρυζίδου από τη Νέα Δη-
µοκρατία και µετά έχει τον λόγο ο κ. Αλεξιάδης.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΒΡΥΖΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµο-

σχέδιο αναφέρεται σε άλλη µια δωρεά του Ιδρύµατος «Σταύρος
Νιάρχος» για το ελληνικό δηµόσιο, για τα νοσοκοµεία µας, για
τα θέµατα της υγείας. 

Πριν από δύο χρόνια αποφασίστηκε και χρηµατοδοτείται από
το ίδρυµα η οργάνωση τεσσάρων κέντρων µε ιατρικό εξοπλισµό
που αφορά τοµογραφίες σε σύνθετα ιατρικά προβλήµατα, στη
διάγνωση σύνθετων περιστατικών καρκίνου, που είναι ιδιαίτερα
βαρύνουσας σηµασίας για όλη τη χώρα και για όλους τους ασθε-
νείς.

Αυτή, λοιπόν, η σύµβαση, µε ιδιαίτερη επιµέλεια, παρακολου-
θείται µε σκοπό να ολοκληρωθεί και µάλιστα σε σύντοµο χρονικό
διάστηµα, µέχρι τον Φεβρουάριο του ’22. Σε αυτή την πορεία δια-
πιστώθηκε ότι υπήρχαν ενδεχόµενες καθυστερήσεις στην υπο-
χρέωση του δηµοσίου να συντάξει τις τεχνικές εκθέσεις και να
ετοιµάσει τους χώρους όπου ο ήδη υπάρχων προµηθευτής του
εξοπλισµού θα τοποθετούσε τα µηχανήµατα. 

Αυτό προέκυψε, γιατί οι διαδικασίες καθυστερούν στο δηµόσιο
και τις ανέλαβε ο ίδιος ο προµηθευτής, έτσι ώστε να τις έχουµε
σε σύντοµο χρονικό διάστηµα και να µπορέσει να ολοκληρωθεί
ένα πολύ σηµαντικό έργο, το οποίο θα προσφέρει στη δηµόσια
υγεία. 

Το δεύτερο κοµµάτι, το οποίο αφορά το παρόν νοµοσχέδιο,
έχει να κάνει µε τις παρατάσεις των επικουρικών γιατρών. Κι εδώ,
θα ήθελα να κάνω µία σηµαντική τοποθέτηση για το ιατρικό και
νοσηλευτικό προσωπικό των νοσοκοµείων, γιατί εδώ σ’ αυτή την
Αίθουσα, κυρίως από την Αντιπολίτευση, ασκήθηκε κριτική για
το αν υπάρχει επάρκεια γιατρών και νοσηλευτών. 

Θέλω να κάνουµε µία αναδροµή τα τελευταία πέντε χρόνια και
να καταγράψουµε τι ακριβώς συνέβαινε στα δηµόσια νοσοκο-
µεία. Προκηρύσσονταν θέσεις, οι οποίες δεν καλύπτονταν από
γιατρούς. Γιατί; Γιατί δεν υπήρξε η ανάλογη πρόβλεψη, ώστε να
µπορέσουν οι γιατροί αυτοί να πάνε σε αποµακρυσµένα περιφε-
ρειακά νοσοκοµεία. Υπήρξαν ελλείψεις γιατρών και δεν λειτουρ-
γούσαν ΜΕΘ. Υπήρξαν κενά σε σηµαντικές κλινικές σε πολλά
νοσοκοµεία, όπως και προσωπικά γνωρίζω από την δική µου πε-
ριφερειακή ενότητα, από τον δικό µου νοµό. Επίσης, υπήρξαν
ελλείψεις νοσηλευτών σε µία περίοδο που δεν υπήρχε ούτε ο κο-
ρωνοϊός ούτε οι δυσµενείς συνθήκες που έχουµε να αντιµετωπί-
σουµε σήµερα. 

Και τώρα, πώς έχει η όλη κατάσταση; Άµεσα, επί θητείας της
Νέας Δηµοκρατίας, τρεις χιλιάδες οκτακόσιες προσλήψεις µόνι-
µων και γιατρών είναι δροµολογηµένες. Οι δύο χιλιάδες γιατροί
ήδη έχουν τοποθετηθεί και λειτουργούν στα νοσοκοµεία. Σήµερα
είναι σε εξέλιξη πέντε χιλιάδες τριακόσιες θέσεις γιατρών, που
έχουν προκηρυχθεί. Επίσης, πολλοί επικουρικοί γιατροί, καθώς
και νοσηλευτές, έχουν στελεχώσει τις δοµές και τα νοσοκοµεία. 

Όσον αφορά τις ελλείψεις, ακόµη και σήµερα, που µας έχουν
φύγει κάποιοι νοσηλευτές και γιατροί λόγω διαθεσιµότητας,
επειδή είναι ανεµβολίαστοι, και πάλι άµεσα το Υπουργείο έχει µε-
λετήσει τα κενά και τα καλύπτει είτε µε το να καλεί επικουρικούς
γιατρούς που είναι σε αναµονή και νοσηλευτές είτε µε την πα-
ράταση που ψηφίζουµε σήµερα εδώ µέχρι το τέλος Μαρτίου του
’22. 

Επίσης, στον ΕΟΔΥ δίνεται παράταση στους γιατρούς και όλες
τις παράλληλες δράσεις, στη φύλαξη, στην καθαριότητα, στη σί-
τιση. Έτσι, λοιπόν, τα νοσοκοµεία και οι δοµές λειτουργούν -και
λειτουργούν!- µε έναν τρόπο επαρκή. Αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν
προσπαθούµε, δεν παρακολουθούµε όλοι την κατάσταση καθη-
µερινά, διότι µας ενδιαφέρει η κάθε µέρα να είναι ασφαλής για
τους πολίτες και οπωσδήποτε υπάρχει ένα ζήτηµα µε τους για-
τρούς και µε κάποιες ειδικότητες.

Το πρώτο ήταν να είναι δελεαστικές περισσότερο οι θέσεις.
Ήδη γίνεται µε το παρόν νοµοσχέδιο, αλλά βέβαια παρακολου-
θούµε τις εξελίξεις και οφείλουµε να συµβάλουµε ακόµη περισ-
σότερο προς αυτή την κατεύθυνση. Γιατί όντως τα νοσοκοµεία
και οι κλινικές έχουν σηµασία και λειτουργούν σωστά όταν έχουν
επάρκεια γιατρών και νοσηλευτών. 

Τέλος, θέλω να αναφερθώ στο µεγάλο ζήτηµα του εµβολια-
σµού, που επίσης έχουν γίνει πάρα πολλά σχόλια για το αν
υπήρξε επαρκής ενηµέρωση ή αν πείστηκε ο κόσµος να εµβο-
λιαστεί, αν έχει εµβολιαστεί µεγάλος αριθµός ανθρώπων, πολι-
τών και γενικότερα αν πήγε καλά η όλη διαδικασία. 

Εγώ πρέπει να πω ότι πρέπει να παρατηρήσουµε όλη την εξέ-
λιξη από την αρχή µέχρι σήµερα. Έχει εµβολιαστεί ένας πολύ
µεγάλος αριθµός συµπολιτών µας. Ήδη έχουν προστατευθεί από
δύσκολες καταστάσεις οµάδες ηλικιωµένων ή ευπαθών οµάδων.

Και σήµερα έρχεται και άλλο ένα µέτρο, το οποίο είχε τις δυ-
σκολίες του, αλλά έχει δροµολογηθεί να εξελιχθεί και αυτό.
Αφορά τους ανθρώπους που ήταν άστεγοι, πολίτες που δεν είχαν
ΑΜΚΑ και δεν µπορούσαν να εµβολιαστούν. Υπάρχει η ανάλογη
πρόβλεψη. Μπορεί να εκδοθεί προσωρινό ΑΜΚΑ και σ’ αυτούς
τους πολίτες, µέσα από τα ΚΕΠ, έτσι ώστε να µπορέσουν άµεσα
να εµβολιαστούν. Υπάρχει µέριµνα, λοιπόν, για όλους τους πο-
λίτες που το επιθυµούν. Δεν εµβολιάζονται αυτοί που δεν είναι
προσωπική τους επιλογή. Όµως, δεν αποκλείεται κανείς και
υπάρχει αγώνας και προσπάθεια να οικοδοµηθεί το τείχος προ-
στασίας προς όλες τις κατευθύνσεις, για να µπορέσουµε να
έχουµε ένα ασφαλές αύριο. 

Η σηµερινή Κυβέρνηση δείχνει ιδιαίτερη µέριµνα και ευαισθη-
σία στα νοικοκυριά και στους οικονοµικά ασθενέστερους. Το χθε-
σινό νοµοσχέδιο που έγινε νόµος, έδωσε βαρύτητα στα άτοµα
µε αναπηρία. Έδωσε σηµασία στα νέα ζευγάρια που δεν είχαν
τη δυνατότητα να πληρώσουν τη γυναίκα που θα κρατούσε τα
παιδιά τους τις ώρες εργασίας. Προστατεύει τους νέους από την
κακοποίηση, όταν είναι σε διάφορα ιδρύµατα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Όλα αυτά δείχνουν την ευαισθησία, δείχνουν τη µέριµνα µιας
Κυβέρνησης, η οποία φροντίζει προς όλες τις κατευθύνσεις και
κυρίαρχα διασφαλίζει στα εθνικά θέµατα την ακεραιότητα της
χώρας µας, µε την ιστορική συµφωνία που έγινε µε τη Γαλλία και
την οποία πρέπει να αναφέρουµε, γιατί είναι πολύ σηµαντική. Εί-
µαστε περήφανοι, όχι µόνο επειδή είµαστε Βουλευτές ή εγώ προ-
σωπικά της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά κυρίως γιατί είµαστε
Έλληνες. 

Όλα αυτά πρέπει να τα επισηµάνουµε και, κυρίως, θα πρέπει
να συστρατευτούµε στην προσπάθεια να στηρίξουµε τις κοινω-
νικές δοµές, τους ευάλωτους συµπολίτες µας, για να έχουµε ένα
ισχυρό, αλλά και ιδιαίτερα ευαίσθητο κοινωνικό κράτος.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-

ριστούµε.
Ο κ. Αλεξιάδης έχει τον λόγο.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Με το δίκιο σας, κύριε Πρόεδρε, στο τέλος της οµιλίας θα µου

κάνετε παρατήρηση, όχι για τον χρόνο της οµιλίας µου -θα προ-
σπαθήσω να είµαι συνεπής- αλλά ως προς το περιεχόµενό της,
διότι αυτά που θα πω δεν είναι για την ουσία του νοµοσχεδίου.
Άλλωστε, µε πλήρη πολιτική επάρκεια οι εκπρόσωποί µας έχουν
µιλήσει και θα µιλήσουν.

Θα µιλήσω για τις τροπολογίες του Υπουργείου Οικονοµικών
σε αυτό το νοµοσχέδιο. Δεν θα ξαναθυµηθώ το τι µας λέγατε για
«επιτελικό κράτος», ότι είστε κυβέρνηση των «αρίστων», πόσο
οργανωµένοι είστε, τι προγραµµατισµό έχετε, πώς τα καταφέρ-
νετε όλα τέλεια! Αυτά είναι πλέον ανέκδοτο, δεν γελούν ούτε οι
δικοί σας δηµοσιογράφοι. Δεν γελάει κανένας µε αυτά.

Να θυµίσω, όµως, ότι το Υπουργείο Οικονοµικών είναι ένα ση-
µαντικό Υπουργείο στον δηµόσιο τοµέα, δεν είναι ένα Υπουργείο
δευτέρας ή τρίτης κατηγορίας. Όλα τα Υπουργεία έχουν σηµα-
σία, αλλά το Υπουργείο Οικονοµικών -επειδή στηρίζονται όλα τα
άλλα Υπουργεία ως προς τον προϋπολογισµό στο Υπουργείο Οι-
κονοµικών- πρέπει να έχει έναν στοιχειώδη προγραµµατισµό.
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Έγιναν οι εξαγγελίες του Πρωθυπουργού στη ΔΕΘ. Το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών, λοιπόν, αντί να φέρει ένα φορολογικό νοµο-
σχέδιο ή ένα νοµοσχέδιο που να περιλαµβάνει όλα αυτά τα
µέτρα και να γίνει ουσιαστική συζήτηση στη Βουλή, ακριβώς
επειδή κατάλαβε τη µεγάλη πολιτική «πατάτα» που κάνατε µε τα
µέτρα υπέρ των «εχόντων και κατεχόντων», µε τα µέτρα ταξικής
µεροληψίας και όχι φορολογικής δικαιοσύνης που φέρατε, δεν
φέρνει νοµοσχέδιο, αλλά τι κάνει; Φέρνει τροπολογίες. Άρα εγώ
σήµερα θα µιλήσω αναγκαστικά επί των τροπολογιών, διότι αρ-
νείστε, φοβάστε τον διάλογο ως Κυβέρνηση στα θέµατα φορο-
λογικής πολιτικής -το έχω πει πάρα πολλές φορές εδώ- και
φέρνετε συνεχώς τροπολογίες ως Υπουργείο Οικονοµικών. 

Ήρθε τροπολογία χθες του Υπουργείου Οικονοµικών µε τρία
άρθρα, στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εργασίας, σε τελείως
άσχετο νοµοσχέδιο. Τροπολογία που κατατέθηκε από 29 Σεπτεµ-
βρίου, αλλά που συζητείται σήµερα στο νοµοσχέδιο αυτό του
Υπουργείου Οικονοµικών. Δύο τροπολογίες δεκαπέντε άρθρων.
Σε αυτό το νοµοσχέδιο δε, αν καθίσει κάποιος και δει τις τροπο-
λογίες, ως σύνολο άρθρων, έχουν περάσει τα τριάντα έξι άρθρα
του νοµοσχεδίου. Τέτοιο επιτελικό κράτος δεν έχω ξαναδεί.

Ερχόµαστε, όµως, τώρα στην ουσία του νοµοσχεδίου και
επειδή θα µε ρωτήσουν εδώ όχι οι έχοντες φορολογική γνώση -
αυτοί το έχουν καταλάβει εδώ και πολλές µέρες- αλλά όσοι µας
ακούν και προέρχονται από τον ιατρικό κλάδο, θέλω να πω το
εξής:

Μην ψάξετε πουθενά στα δεκαπέντε άρθρα των τροπολογιών
του Υπουργείου Οικονοµικών να βρείτε 1 ευρώ φορολογική ελά-
φρυνση για τους υγειονοµικούς, για τους δασκάλους, για τους
εκπαιδευτικούς, για τους αστυνοµικούς, για τους εργαζόµενους
γενικά στον δηµόσιο τοµέα. Δεν υπάρχει πουθενά τέτοιο πράγµα. 

Βεβαίως µε τη µείωση της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης στον
ιδιωτικό τοµέα οι εργαζόµενοι στον τοµέα της υγείας στον ιδιω-
τικό τοµέα, δηλαδή µεγαλοστελέχη ιδιωτικών ασφαλιστικών εται-
ρειών, µεγαλοστελέχη φαρµακευτικών εταιρειών ή ιδιωτικών
κλινικών ή άλλοι οι οποίοι δεν έχουν ανάγκη φορολογικής ελά-
φρυνσης γιατί έχουν τεράστια εισοδήµατα, βεβαίως και θα δουν
µεγάλη ελάφρυνση. Στον δηµόσιο τοµέα δεν βρίσκετε 1 ευρώ να
ελαφρύνετε φορολογικά.

Κι εδώ, κύριε Υπουργέ της Υγείας, είναι δική σας ευθύνη διότι
εσείς δεχθήκατε να έρθει αυτή η τροπολογία στο νοµοσχέδιο
σας κι έπρεπε να απαιτήσετε να υπάρχει τουλάχιστον µέχρι ένα
όριο εισοδήµατος για τους εργαζόµενους στα δηµόσια νοσοκο-
µεία που χειροκροτούµε και χάρη σε αυτούς έγινα καλά κι εγώ,
έγιναν καλά και άλλοι εδώ µέσα, που σε αυτούς προστρέχουµε
και αυτοί είναι το στήριγµά µας, να υπάρχει 1 ευρώ φορολογική
επιβάρυνση, αφού έχετε ένα τόσο µεγάλο καλάθι παροχών από
τη ΔΕΘ και αφού αυτοί που έχουν τη δυνατότητα θα δουν τις
ελαφρύνσεις. 

Το ξαναλέω, λοιπόν: Ελαφρύνατε αυτούς για τους οποίους εν-
διαφέρεστε ταξικά. Δεν ελαφρύνατε καθόλου στους εργαζόµε-
νους στα δηµόσια νοσοκοµεία και αυτό είναι µία πολιτική επιλογή
της Κυβέρνησης, αλλά, κύριε Υπουργέ της Υγείας, βαρύνει και
εσάς, διότι εσείς το δεχθήκατε αυτό. Έχετε τη δυνατότητα -και
εµείς να το χειροκροτήσουµε- µέχρι να τελειώσει η συνεδρίαση
να φέρετε νοµοτεχνική βελτίωση και να επεκτείνετε την κατάρ-
γηση της εισφοράς αλληλεγγύης τουλάχιστον στους εργαζόµε-
νους στα δηµόσια νοσοκοµεία. Δεν λέω για τους «αγαπηµένους»
σας αστυνοµικούς, στρατιωτικούς και τα λοιπά. Αυτά είναι για
όταν σας φωνάζουν για καµµιά πίτα σε καµµιά ένωση. Κάντε
αυτό τουλάχιστον για τους εργαζόµενους στα δηµόσια νοσοκο-
µεία, στον δηµόσιο τοµέα υγείας. 

Εµείς θα καταψηφίσουµε την τροπολογία 1091/161, όχι γιατί
δεν έχει και θετικά άρθρα µέσα. Επιλέξατε να τη φέρετε µε
µορφή τροπολογίας, δηλαδή ή την υπερψηφίζουµε ή την κατα-
ψηφίζουµε. Αν τη φέρνατε µε τη µορφή των άρθρων σε ένα νο-
µοσχέδιο θα τη συζητούσαµε. Αλλά δεν τολµά η Νέα Δηµοκρατία
να κάνει διάλογο στα φορολογικά θέµατα. Δεν τολµά ούτε µέσα
στη Βουλή ούτε έξω από τη Βουλή. Επιλέγετε τους µονολόγους
σε βολικά κανάλια και βολικές ερωτήσεις. 

Εµείς, λοιπόν, θα την καταψηφίσουµε διότι δεν µπορούµε να
αποδεχθούµε τη λογική αυτών των µέτρων και εµείς έχουµε µία

άλλη λογική µέτρων και θέλουµε να ελαφρυνθεί η µεγάλη πλει-
οψηφία του ελληνικού λαού. Θέλουµε δίκαιη φορολογική επιβά-
ρυνση και όχι άδικη φορολογική επιβάρυνση όπως η δική σας. 

Και περιµένουµε κάποια απάντηση κάποια στιγµή από την Κυ-
βέρνηση γιατί καταψήφισε την τροπολογία µας για τη µείωση του
ειδικού φόρου κατανάλωσης ενεργειακών προϊόντων, που θα
ελαφρύνει όλους, µαζί και τους τους εργαζόµενους στον δηµό-
σιο τοµέα υγείας. 

Θα υπερψηφίσουµε, βεβαίως, την τροπολογία 1089/160, διότι
αυτονόητα έχει θετικές διατάξεις σε σχέση µε τους σεισµούς και
τις άλλες καταστροφές. 

Δύο παρατηρήσεις και θα κλείσω. Σε σχέση πρώτα απ’ όλα µε
αυτό το οποίο ακούστηκε µε τόσο δραµατικό τόνο από προλα-
λήσαντα εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας, επειδή έχει και εκείνος
και εγώ τη γνώση κι επειδή έχουµε και ιστορική µνήµη εδώ πέρα,
να έρχεται Νέα Δηµοκρατία-ΠΑΣΟΚ, ΠΑΣΟΚ-Νέα Δηµοκρατία
και να µας µιλούν για επιβάρυνση στην περιουσία; Έλεος! Το
ποιες πολιτικές δυνάµεις πήραν τους φόρους περιουσίας από τα
650 εκατοµµύρια ευρώ περίπου τον χρόνο και τους πήγαν στα
3,4 δισεκατοµµύρια ευρώ, ψάξτε τους από αυτή τη µεριά της Αί-
θουσας, όχι από εκεί. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν η πρώτη κυβέρνηση που από τότε που έγινε ο
ΕΝΦΙΑ δεν τον αύξησε ούτε 1 ευρώ για κάθε έτος και ήταν η
πρώτη κυβέρνηση που τον µείωσε σε πολύ µεγάλο ποσοστό το
2019 και µετά ακολούθησαν οι τελευταίες και οι επόµενες µει-
ώσεις. 

Και κλείνοντας, επειδή φαντάζοµαι ότι θα έρθει ο Υπουργός
Οικονοµικών, ο οποίος σε προηγούµενη οµιλία µου σε άλλο νο-
µοσχέδιο έκανε ένα κοινοβουλευτικό ατόπηµα την ώρα που µι-
λούσα και είπα ένα παράδειγµα, µου είπε: «Όλα λάθος» και έχει
καταγραφεί στα Πρακτικά. Εγώ, ξέρετε, µπορεί να έκανα την εγ-
χείρηση, αλλά ξεχνάω µετά από µια εικοσαετία. Μέχρι τότε τα
θυµάµαι. 

Ξαναλέω το παράδειγµα: Εργαζόµενος µισθωτός µε χαµηλό
µισθό ο οποίος παίρνει 1.000 ευρώ τον µήνα, θα πάει να αγορά-
σει ένα αυτοκίνητο 25.000 ευρώ και θα του πει η εφορία «τεκµή-
ριο απόκτησης περιουσιακού στοιχείου» και αν δεν έχει παππού
ή πατέρα, που να του περισσεύουν στη φορολογική δήλωση
ποσά για δωρεές, θα πληρώσει τεκµήριο. Ενώ ο γιος ενός στε-
λέχους φαρµακευτικής εταιρείας -λέµε ένα τυχαίο παράδειγµα-
που θέλει να πάρει το κότερο των τριακοσίων χιλιάδων για να
κάνει τα γούστα του, θα του δώσει ο πατέρας του 300 χιλιάρικα,
δεν θα πληρώσει 1 ευρώ φόρο και θα πάει να κάνει αυτό που
πρέπει να κάνει. Αυτό είναι για σας φορολογική δικαιοσύνη; 

Κύριε Υπουργέ επί της Υγείας, κάντε έστω και τώρα µία ρύθ-
µιση να βοηθήσετε τους εργαζόµενους στη δηµόσια υγεία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε τώρα µε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Καραθανασόπουλο και αµέσως
µετά µε τον κ. Κεγκέρογλου.

Ορίστε, κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Εκτιµούµε ότι µια αντιπαράθεση για τα διάφορα θεραπευτικά

σχήµατα στο επίπεδο του Κοινοβουλίου συγκαλύπτει την ουσία,
κρύβει τη µεγάλη εικόνα και συµβάλλει στην αναπαραγωγή δια-
φόρων σκοταδιστικών απόψεων για τα εµβόλια τα οποία κυκλο-
φορούν αυτό το διάστηµα. Βεβαίως, εξελίσσεται µέσα στην
επιστήµη, η έρευνα, η συζήτηση, χωρίς να παραγνωρίζεται το γε-
γονός ότι η έρευνα στον καπιταλισµό αποτελεί εργαλείο για τη
θωράκιση της κερδοφορίας των επιχειρηµατικών οµίλων και την
εµπορευµατοποίηση των λαϊκών αναγκών, όµως η αποσπασµα-
τική χρησιµοποίηση διαφόρων τέτοιων ερευνών ή αποτελεσµά-
των ερευνάς οδηγεί στον ανορθολογισµό, αυτόν προάγει και
συγκαλύπτει την ουσία. 

Ποια είναι η ουσία της σηµερινής κατάστασης; Δεν είναι άλλη
από την κατάσταση στο δηµόσιο σύστηµα υγείας, το οποίο βρι-
σκόταν υπό κατάρρευση και µε την εκδήλωση της πανδηµίας φά-
νηκε η γύµνια του. Με την πανδηµία είχαµε νοσοκοµεία µιας
νόσου και πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας ουσιαστικά ανύπαρκτη.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΑ’ - 1 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2021 21211



Νοσοκοµεία τα οποία είχαν τεράστιες ελλείψεις κτηριακές, σε
εξοπλισµό, σε ΜΕΘ, σε ιατρονοσηλευτικό προσωπικό. Και, βε-
βαίως, αυτό δεν είναι αποτέλεσµα της τελευταίας περιόδου ούτε
άρχισε τα µνηµόνια. Βεβαίως µε τα µνηµόνια επιδεινώθηκε η κα-
τάσταση εξαιτίας των µνηµονίων, αλλά το να ισχυριζόµαστε µόνο
αυτό συγκαλύπτει την πραγµατική αιτία και καλλιεργεί αυταπά-
τες. 

Πότε άρχισε επί της ουσίας το ξήλωµα και τα τεράστια προ-
βλήµατα; Άρχισε επί της ουσίας τη δεκαετία του 1990 και µετά
τις ανατροπές του σοσιαλισµού, του σοσιαλιστικού συστήµατος
και η αιτία ήταν δεν ήταν άλλη παρά η όλο και µεγαλύτερη εµ-
πορευµατοποίηση της υγείας. Και όλοι σας, όλα τα άλλα κόµ-
µατα αυτό αποδέχεστε, την υγεία ως εµπόρευµα. Δεν διαφωνείτε
σ’ αυτό. Και αυτό στηρίξατε όταν κληθήκατε κάθε φορά να ανα-
λάβετε τη διακυβέρνηση και το ΠΑΣΟΚ, ΚΙΝΑΛ και η Νέα Δηµο-
κρατία βεβαίως και ο ΣΥΡΙΖΑ.

Τι σηµαίνει εµπορευµατοποίηση της υγείας; Θα πω ορισµένα
βασικά . Πρώτον, το ότι τα νοσοκοµεία πρέπει να λειτουργούν
µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια το αποδεχθήκατε όλοι σας στη
λογική του κόστους-οφέλους, να έχουν ίδιους πόρους. Τα απο-
γευµατινά ιατρεία αν δεν κάνω λάθος στη δεκαετία του 1990
µπήκαν στα νοσοκοµεία, επί πληρωµής για να κάνουν εξετάσεις
οι ασφαλισµένοι. Ήρθε η µείωση βεβαίως της κρατικής χρηµα-
τοδότησης στα νοσοκοµεία, το κλείσιµο των νοσοκοµείων. Στο
όνοµα του εξορθολογισµού της δαπάνης έκλεισαν νοσοκοµεία
και η κυρίως των λοιµωδών νόσων, γιατί έχουµε ξεµπερδέψει µε
τις πανδηµίες. Πόσο κοντόφθαλµη είναι αυτή η αντίληψη που
υποτάσσει τα πάντα στη λογική του κόστους-οφέλους και στην
εµπορευµατοποίηση.

Και έκλεισε η συγκυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας - ΠΑΣΟΚ
τα νοσοκοµεία των λοιµωδών νόσων, που η λειτουργία τους σή-
µερα θα ήταν καθοριστική στην πανδηµία και ο ΣΥΡΙΖΑ έκλεισε
το Νοσοκοµείο Θώρακος στην Πάτρα που αντίστοιχα η λειτουρ-
γία του θα έπαιζε σηµαντικό ρόλο στις σηµερινές συνθήκες.

Δεύτερον, όχι µόνο η εµφάνιση αλλά και η τεράστια µεγέ-
θυνση του ιδιωτικού τοµέα, µια µεγέθυνση η οποία είναι συνυ-
φασµένη µε τη συρρίκνωση του δηµόσιου τοµέα, γιατί δεν θα
µπορούσε να γίνει διαφορετικά. Ένα ρωµαλέο δηµόσιο σύστηµα
υγείας χωρίς ελλείψεις και προβλήµατα δεν θα άφηνε χώρο για
να αναπτυχθεί και να µεγαλουργήσει ένας ιδιωτικός τοµέας.

Τρίτο στοιχείο της εµπορευµατοποίησης η επίθεση στα δικαιώ-
µατα των εργαζοµένων στα νοσοκοµεία. Η επίθεση αυτή σχετί-
ζονταν µε την εντατικοποίηση της εργασίας, µε τη διευθέτηση
του χρόνου εργασίας των ιατρών επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και τα
ωράρια- λάστιχα, µε τις µειώσεις των µισθών που πάνω από 30%
έχασαν οι γιατροί τα τελευταία χρόνια, µε τις χιλιάδες κενές θέ-
σεις εργασίας, ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού µε βάση
τα οργανογράµµατα και όχι µε βάση τις ανάγκες τις πραγµατι-
κές, πολλαπλές σχέσεις εργασίας, συµβάσεις ορισµένου χρό-
νου, συµβάσεις έργου, επικουρικοί οι οποίοι, ειρήσθω εν
παρόδω, καλύπτονται από τους ίδιους πόρους των νοσοκοµείων,
ενώ όλοι οι υπόλοιποι συµβασιούχοι µέσα από διάφορα προ-
γράµµατα πληρώνονται. Βεβαίως, µέσα στα ίδια τα νοσοκοµεία
παραχώρηση λειτουργιών σε ιδιώτες από την καθαριότητα, από
τη σίτιση, τη φύλαξη και τα τελευταία χρόνια έχουµε τις συµπρά-
ξεις δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα µε το Νοσοκοµείο Θήρας στη
Σαντορίνη που είναι µια τέτοια µορφή, καθώς επίσης και το νέο
Νοσοκοµείο Παίδων στην Κοµοτηνή που η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας µετέτρεψε τη σύµβαση που είχε υπογραφεί µε το
«Νιάρχος» στη δηµιουργία ενός νοµικού προσώπου ιδιωτικού δι-
καίου.

Έτσι φτάσαµε στη σηµερινή κατάσταση, για να αντιµετωπίσει
η Κυβέρνηση την πανδηµία µε µια εγκληµατική πολιτική. Αυτή η
εγκληµατική πολιτική ξεκινάει πρώτα απ’ όλα από τα πρωτό-
κολλα-λάστιχο και από τις τεράστιες αντιφάσεις: στα µέσα µαζι-
κής µεταφοράς δεν κολλάει, στις πλατείες κολλάει, στον
συγχρωτισµό στα εργοστάσια, στις επιχειρήσεις, στα σουπερ-
µάρκετ δεν κολλάει, στις πλατείες κολλάει! Πρωτόκολλα-λάστιχο
που εξυπηρετούσαν τις επιχειρήσεις για να µη λάβουν τα απα-
ραίτητα µέτρα υγιεινής και ασφάλειας στους χώρους δουλειάς
και µετατράπηκαν σε εστίες υπερµετάδοσης της πανδηµίας οι

µεγάλες επιχειρήσεις. Πρωτόκολλα-λάστιχα στον τουρισµό προς
όφελος των µεγαλοξενοδόχων και των διαφόρων tour operator.
Πρωτόκολλα-λάστιχο στις µεταφορές προς όφελος των αεροπο-
ρικών εταιρειών, προς όφελος των εφοπλιστών και των ακτο-
πλόων στη χώρα µας.

Δεύτερον, δεν προχώρησε στη θωράκιση των νοσοκοµείων µε
προσλήψεις µόνιµου προσωπικού, µε µονιµοποίηση όλων των
συµβασιούχων, µε τον απαραίτητο εξοπλισµό και τη δηµιουργία
νέων ΜΕΘ απαραίτητων για την αντιµετώπιση της πανδηµίας
στον βαθµό που χρειάζονται και απαιτούνται. Δεν προχώρησε
στο άνοιγµα των κλειστών νοσοκοµείων. Αντίθετα, αυτά τα οποία
έκανε, να µεταφέρει προσωπικό από το ένα νοσοκοµείο στο
άλλο, για να καλύψει κάποιες τρύπες δηµιουργώντας πηγάδια
από εκεί που φεύγανε, προχώρησε σε συγχωνεύσεις κλινικών,
στη µετατροπή των νοσοκοµείων µιας νόσου σε βάρος των χρό-
νιων πασχόντων στην καλύτερη µόνο περίπτωση. Εγκατέλειψε
την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας στη µοίρα της. Το µόνο το
οποίο έβαλε ως προµετωπίδα είναι το εµβόλιο.

Βεβαίως για το ΚΚΕ τα εµβόλια είναι κατάκτηση της επιστήµης
και είναι ένα σηµαντικό όπλο, αλλά δεν φτάνει µόνο το εµβόλιο
για να κερδίσεις τον πόλεµο. Εµείς είµαστε, βεβαίως, ως κόµµα
υπέρ του καθολικού εµβολιασµού και µάλιστα ένας καθολικός
εµβολιασµός που θα επιτρέπει τη χρήση όλων των εµβολίων που
έχουν αδειοδοτηθεί σε παγκόσµιο επίπεδο και όχι µόνο αυτών
που κυκλοφορούν στη χώρα µας των διαφόρων πολυεθνικών.

Δεύτερον, έπρεπε να έχει οργανωθεί µια επιστηµονική συζή-
τηση στα νοσοκοµεία, σε χώρους δουλειάς. Επιστηµονική συζή-
τηση δεν γίνεται από τα παράθυρα των τηλεοπτικών εκποµπών
για να ξεπεραστούν οι όποιοι ενδοιασµοί, οι όποιες φοβίες. Τέ-
τοιου είδους επιστηµονική συζήτηση δεν έγινε πουθενά.

Τρίτον, εξατοµικευµένη προσέγγιση για τον καθέναν αν θα
µπορεί και πιο εµβόλιο να κάνει. Αυτοί οι οποίοι έχουν πρόβληµα
στο να κάνουν το εµβόλιο θα χρειάζονταν να προχωρήσουν σε
εξετάσεις που θα παρέχονταν δωρεάν από το κράτος, διάφορες
αλλεργίες που προκαλούν παρενέργειες και βεβαίως η εξαίρεση
από το εµβόλιο θα ήταν σαφής και για λόγους υγείας. Ο εµβο-
λιασµός αυτός θα είχε στη συνέχεια έναν φάκελο παρακολούθη-
σης του ίδιου του εµβολιασµένου για όσο διάστηµα απαιτείται
από τον γιατρό της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, µε κατα-
γραφή του συνόλου των συµπτωµάτων και των περιστατικών και
µελέτη του σε επιστηµονική βάση. Αυτό τι απαιτούσε; Αυτή η λο-
γική απαιτούσε µια πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας παντού που
θα λειτουργεί σε εικοσιτετράωρη βάση και θα αποσυµφορεί βε-
βαίως και τα νοσοκοµεία.

Η Κυβέρνηση τι έκανε; Η Κυβέρνηση, βεβαίως, µε όλες αυτές
τις αντιφάσεις τις οποίες έχει στην πολιτική της καλλιέργησε τον
ανορθολογισµό. Δεύτερον, προχώρησε σε απειλές, σε τιµωρη-
τική προσέγγιση -όσοι δεν κάνουν εµβόλιο, πρέπει να πληρώνουν
ή να αναστέλλεται αν είναι νοσηλευτές, ιατροί η σχέση εργασίας
τους-, καλλιεργώντας τον κοινωνικό αυτοµατισµό.

Έτσι, λοιπόν, η υποχρεωτικότητα, την οποία επέβαλε για τους
νοσηλευτές και το προσωπικό του υγειονοµικού τοµέα, επί της
ουσίας αξιοποιήθηκε αφ’ ενός µεν ως ένα αντεργατικό εργαλείο
για να προχωρήσει σε αναστολή συµβάσεων. Δεύτερον, αξιοποι-
ήθηκε και ως εργαλείο για να επιταχυνθούν οι κυβερνητικοί σχε-
διασµοί στον τοµέα της υγείας, για να συγχωνευτούν κλινικές
στα νοσοκοµεία, να προχωρήσει σε συγχώνευση σε µόνιµη βάση
κλινικών και να προχωρήσει σε συγχώνευση νοσοκοµείων, όπως
δήλωσε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός ότι είναι παραλογισµός να
υπάρχουν δύο νοσηλευτικά ιδρύµατα στον ίδιο νοµό και ταυτό-
χρονα να εξυπηρετήσει τις συµπράξεις δηµόσιου και ιδιωτικού
τοµέα.

Εσείς, λοιπόν, επί της ουσίας, Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, Κί-
νηµα Αλλαγής και λοιποί είσαστε µε τη συνύπαρξη δηµόσιου και
ιδιωτικού τοµέα. Η συνύπαρξη έδειξε σήµερα πόσο "αγγελική"
είναι στην περίοδο της πανδηµίας, όπου επί της ουσίας το δηµό-
σιο σύστηµα υγείας κατέρρευσε και ο ιδιωτικός τοµέας αβγάτισε
τα κέρδη του. Τόσο πολύ µεγάλη σύµπραξη µπορεί να υπάρξει
και συνύπαρξη, αρµονική!

Εσείς, λοιπόν, µε αυτή τη συνύπαρξη είστε µε την εµπορευµα-
τοποίηση της υγείας. Εµείς ως ΚΚΕ είµαστε µε την καθολικότητα

21212 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



στην πρόσβαση της υγείας. Η υγεία δικαίωµα και αγαθό. Από
αυτή την άποψη δεν χωράει στη δικιά µας λογική και πρόταση
κανείς ιδιωτικός τοµέας.

Για το νοµοσχέδιο αναφέρθηκε αναλυτικά ο εισηγητής µας.
Επιτρέψτε µου στον χρόνο της δευτερολογίας, τον οποίο θα
αξιοποιήσω, να αναφερθώ στην τροπολογία του Υπουργείου Οι-
κονοµικών κατά κύριο λόγο. Θα την καταψηφίσουµε την τροπο-
λογία αυτή του Υπουργείου Οικονοµικών ως ΚΚΕ και θα την
καταψηφίσουµε για πολύ συγκεκριµένους λόγους. Αυτή η διά-
ταξη αφορά την αύξηση στις 800.000 ευρώ κατ’ άτοµο του αφο-
ρολόγητου των δωρεών των γονικών παροχών. Δηλαδή, σε µια
τετραµελή οικογένεια αν οι δύο γονείς δώσουν στα δύο παιδιά
από τέσσερις διαφορετικές γονικές παροχές µιλάµε για
1.600.000 ευρώ. Δεν ξέρω για 1.600.000 ευρώ, αλλά και για
100.000 ευρώ ένας άνεργος µπορεί να µεταβιβάσει κάτι στο
παιδί του; Ένας ωροµίσθιος µπορεί να τον βοηθήσει να αγοράσει
πατίνι, όχι ποδήλατο; Ένας ο οποίος βρίσκεται σε αναστολή ερ-
γασίας, µπορεί να µεταβιβάσει το οτιδήποτε ή να έχει τα οποι-
αδήποτε περιουσιακά στοιχεία;

Τι είναι αυτή η διάταξη; Ποιον εξυπηρετεί; Είναι φανερό ότι
εξυπηρετεί την οικονοµική ολιγαρχία. Με αυτόν τον τρόπο λέτε
ότι τα πάντα µπορούν να µεταβιβαστούν. Με αυτόν τον τρόπο
µπορούν να µεταβιβάσουν αφορολόγητα επιχειρήσεις στα παιδιά
τους. Διευκολύνεται η µεταβίβαση επιχειρήσεων. Διευκολύνεται
η µεταβίβαση έργων υψηλής αξίας. Διευκολύνεται η µεταβίβαση
ακινήτων υψηλής αξίας, µετρητών υψηλής αξίας. τους διευκολύ-
νετε αφορολόγητα.

Ποιος ωφελείται λοιπόν; Τα οικονοµικά και τα έσοδα του προ-
ϋπολογισµού; Εξυπηρετούνται και ανακουφίζονται τα λαϊκά
στρώµατα που στενάζουν από τη φοροµπηχτική πολιτική της Κυ-
βέρνησης, από τον ΕΝΦΙΑ, από τους ειδικούς φόρους στα βα-
σικά είδη, από τον ΦΠΑ; Όχι βέβαια. Εξυπηρετούνται οι πολλοί
µεγάλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι, η οικονοµική ολιγαρχία και διευ-
κολύνονται στους σχεδιασµούς τους οποίους έχουν. 

Από αυτή την άποψη, λοιπόν και η επόµενη διάταξη που ου-
σιαστικά καταργεί αυτόν τον τυπικό φόρο του 1% για τη συγχώ-
νευση επιχειρήσεων, επί της ουσίας διευκολύνει τη µεγέθυνση
των επιχειρηµατικών οµίλων. Διευκολύνει τη συγχώνευση των µι-
κρότερων επιχειρήσεων, άρα τη µεγέθυνση του κεφαλαίου και
τη δράση του. 

Για να αντιµετωπίσετε την ακρίβεια υπάρχουν δύο διατάξεις.
Η µία είναι για το τέλος συνδροµητών κινητής τηλεφωνίας. Τον
µειώνετε για τρεις µήνες -αν έχετε τον θεό σας!- µέχρι τον Δε-
κέµβρη, δηλαδή, από 12% στο 10%. Η µείωση είναι µόνο 2%. Αν
έχετε τον θεό σας! Και το προβάλλετε αυτό ως µεγάλο εργαλείο
για την αντιµετώπιση της ακρίβειας; Η άλλη είναι η δηµιουργία
του Ταµείου Ενεργειακής Μετάβασης, του οποίου τα έσοδα θα
προκύπτουν µέσα από το εµπόριο ρύπων του θερµοκηπίου.
Ποιος θα πληρώνει αυτούς τους ρύπους; Τα λαϊκά στρώµατα. Οι
λαϊκοί καταναλωτές. 

Επί της ουσίας, δηλαδή, κάνετε αφαίµαξη µε τα τέλη ρύπων
που έχουν διπλασιαστεί το τελευταίο διάστηµα, στα λαϊκά στρώ-
µατα για να δώσετε κάποια ψίχουλα σε αυτούς οι οποίοι έχουν
καταναλώσει ως 300 κιλοβατώρες. Και τι τους δίνετε; Τι τους επι-
στρέφετε; Εννέα ευρώ. Ως 9 ευρώ για 300 κιλοβατώρες. Δηλαδή,
ένα ελάχιστο ποσό από την τεράστια αύξηση της ηλεκτρικής
ενέργειας. Βεβαίως µια αύξηση της ηλεκτρικής ενέργειας δεν
ήρθε ουρανοκατέβατη. Ήταν το αποτέλεσµα µακροχρόνιων εγ-
κληµατικών πολιτικών στα πλαίσια της απελευθέρωσης της ηλε-
κτρικής ενέργειας, της ιδιωτικοποίησης της ΔΕΗ, της πράσινης
µετάβασης, την οποία αποδέχεστε όλοι σας και στο φυσικό αέριο
ως µεταβατικό καύσιµο σε βάρος του λιγνίτη. Αυτό είναι το απο-
τέλεσµα της ακρίβειας.

Τι πρότεινε το ΚΚΕ; Πρότεινε την κατάργηση του ΦΠΑ και του
ειδικού φόρου κατανάλωσης στα καύσιµα, στην ενέργεια, στις
τηλεπικοινωνίες και στο νερό. Η απάντηση-χλευασµός της Κυ-
βέρνησης χθες που απέρριψε την τροπολογία του ΚΚΕ ήταν ότι
όλα αυτά δεν τα επιτρέπει η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
είναι αντίθετη µε τους κανονισµούς. 

Επί της ουσίας, λοιπόν, επιβεβαιώνετε ότι προτεραιότητα για
την Κυβέρνηση, όχι µόνο για τη σηµερινή αλλά για οποιαδήποτε

κυβέρνηση ευρωµονόδροµου, είναι η εξυπηρέτηση των πολιτι-
κών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και όχι η αντιµετώπιση της ενερ-
γειακής φτώχειας που µαστίζει ευρύτατα τα λαϊκά στρώµατα.
Αυτή έχετε ως προτεραιότητα. Αυτή, ακριβώς, την πολιτική υπη-
ρετείτε. 

Όταν για την απώλεια των πόρων που θα έχει ο κρατικός προ-
ϋπολογισµός µέσα από αυτή την κατάργηση, σας κάναµε προ-
τάσεις συγκεκριµένες, εσείς τις χλευάσατε γιατί ακριβώς
έρχονται σε αντίθεση µε τις στρατηγικές επιλογές της σηµερινής
και των προηγούµενων κυβερνήσεων. Ποια δηλαδή; Να πληρώ-
σουν οι µεγάλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι, η µεγάλη κινητή και ακί-
νητη περιουσία και να καταργηθεί το 2,5% που πάει κάθε χρόνο
από τον κρατικό προϋπολογισµό για νατοϊκές δαπάνες και νατοϊ-
κούς εξοπλισµούς. Μόνο και µόνο από την κατάργηση αυτών των
πέντε δισεκατοµµυρίων που δίνουµε κάθε χρόνο για τις νατοϊκές
δαπάνες θα υπερκαλυπτόταν η απώλεια εσόδων και από τον
ΦΠΑ και από τον ειδικό φόρο κατανάλωσης, αλλά και από τον
ΕΝΦΙΑ, που λέµε ότι πρέπει να καταργηθεί για την κατοικία που
καλύπτει στεγαστικές ανάγκες της λαϊκής οικογένειας. Μόνο και
µόνο από την κατάργηση των νατοϊκών εξοπλισµών θα µπορού-
σαν να είχαν αντιµετωπιστεί. Όµως εσείς είστε στοχοπροσηλω-
µένοι σε αυτή την κατεύθυνση. 

Τέλος, την τροπολογία για την αποκατάσταση των πληγέντων
από τους σεισµούς στην Κρήτη τη θεωρούµε ανεπαρκέστατη.
Δεν µπορούµε να την ψηφίσουµε ως ΚΚΕ. Βεβαίως, θα µιλήσει
πιο αναλυτικά ο Μανώλης Συντυχάκης που είναι από την περιοχή.
Εγώ θα περιοριστώ σε τρεις επισηµάνσεις. 

Πρώτον, γιατί δεν αντιµετωπίζει άµεσα τις στεγαστικές ανάγ-
κες όλων αυτών που βγήκαν έξω από τα σπίτια τους; Δεν µπορεί
να βγάλουν τον χειµώνα στις σκηνές. Δεύτερον, γιατί δεν προ-
χωρά στην πλήρη αποκατάσταση, στο 100%, δηλαδή, χωρίς εκ-
πτώσεις, προσηµειώσεις και προϋποθέσεις των ζηµιών που
υπέστησαν τα λαϊκά νοικοκυριά και οι µικροµεσαίοι της περιοχής,
τόσο για την επισκευή όσο και για την κατασκευή κατοικίας αλλά
και των επαγγελµατικών τους χώρων. Και, τρίτον, στην άµεση και
πλήρη αποκατάσταση του συνόλου των απαραίτητων υποδοµών
για να µπορέσει να οµαλοποιηθεί η λειτουργία στην περιοχή και
η ζωή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα πάρετε
χρόνο και από το επόµενο νοµοσχέδιο; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Τελείωσα, κύριε Πρό-
εδρε, ακριβώς τώρα. 

Ευχαριστώ πολύ και για την ανοχή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να είστε

καλά.
Συνεχίζουµε µε τον κ. Κεγκέρογλου, Κοινοβουλευτικό Εκπρό-

σωπο του Κινήµατος Αλλαγής. 
Θα συνεχίσουµε µε τον κ. Παπαδόπουλο, την κ. Χρηστίδου,

την Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο του ΜέΡΑ25 κ. Αδαµοπούλου,
τον κ. Θραψανιώτη, τον κ. Φάµελλο, τον Υπουργό, τον κ. Ξανθό,
τον κ. Θεοχάρη. 

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

θα µου επιτρέψετε σήµερα να µιλήσω όχι µόνο ως Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής και Γραµµατέας της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας αλλά και ως Αρκαλοχωρίτης, που γεν-
νήθηκα, µεγάλωσα και βίωσα τον καθηµερινό µόχθο, τα προβλή-
µατα, τις δυσκολίες, τις χαρές, τις λύπες, τους συγχωριανούς
µου που είναι απλοί άνθρωποι, περήφανοι, φιλόξενοι, άνθρωποι
της προόδου και της δηµιουργίας. Οι αναµνήσεις µου είναι πάντα
ζωντανές και µε καθοδηγούν σε όλη µου την πορεία. 

Όµως πρέπει να πούµε ότι ο φονικός σεισµός προκάλεσε ερεί-
πια. Είναι ανάµεικτα τα συναισθήµατα όταν βγαίνω σ’ αυτό το
Βήµα. Από τη µια πρέπει να µιλήσω πολιτικά. Από την άλλη µιλώ
και συναισθηµατικά για το χωριό µου. Είναι ένας τόπος που φι-
λοξενεί ανθρώπους που προέρχονται από εσωτερική µετανά-
στευση του προηγούµενου αιώνα, αλλά και παιδιά, εγγόνια
προσφύγων της Μικράς Ασίας. Δεν είµαστε πορφυρογέννητοι.
Δεν γεννηθήκαµε µε το ασηµένιο κουταλάκι στο στόµα. Αυτό δεν
σηµαίνει ότι δεν διαπνεόµαστε από αρχές, αξίες, ήθος. Με αυτά
πορευτήκαµε και πορευόµαστε.
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Τα όνειρα, παρά τα συντρίµµια, υπάρχουν, για έναν καλύτερο
τόπο, για µια καλύτερη κοινωνία και γι’ αυτά θέλω να µιλήσω.
Υπήρξαν οι προειδοποιήσεις του εγκέλαδου τέσσερις µήνες
τώρα, υπήρξαν οι δικές µας ανησυχίες που είχαν τη µορφή έν-
τονου κοινοβουλευτικού ελέγχου και όχι µόνο. Βεβαίως, υπάρ-
χουν πράγµατα που δεν µπορούσαµε να κάνουµε, να
σταµατήσουµε τον σεισµό, αλλά και πράγµατα που µπορούσαµε
να έχουµε κάνει και δεν τα κάναµε. Η φωτεινή εξαίρεση γι’ αυτά
που µπορούσαν να γίνουν και έγιναν είναι η εκπαίδευση των µα-
θητών όλων των σχολείων που έγινε από τον ΟΑΣΠ και πράγµατι
είχαµε µια οργανωµένη εκκένωση. Και πρέπει να δώσουµε τα
συγχαρητήριά µας στον ΟΑΣΠ. Δυστυχώς δεν υπήρξε κάτι άλλο. 

Ο σεισµός των 6 Ρίχτερ στις 27 Σεπτεµβρίου λόγω της έλλει-
ψης προετοιµασίας και ετοιµότητας προκάλεσε περισσότερα
προβλήµατα. Θα έχετε ακούσει ότι η επιτάχυνση του σεισµού
ήταν πρωτόγνωρη για τα ελληνικά δεδοµένα και παρ’ ότι το νού-
µερο, είτε το 5,8 είτε το 6,1, φαίνεται να µην είναι µεγάλο, το έδα-
φος, παραδείγµατος χάριν, στην περιοχή του Αρκαλοχωρίου,
υποχώρησε κατά δεκατέσσερα εκατοστά, σύµφωνα µε τους επι-
στήµονες, πράγµα πρωτοφανές γι’ αυτό το µέγεθος. Ο σεισµός
ήταν επιφανειακός, ήταν κάτω από τον πολεοδοµικό ιστό του Αρ-
καλοχωρίου.

Ίσως να µην είναι γνωστό στο ευρύ κοινό ότι ο Δήµος Μινώα -
Πεδιάδας είναι ο τρίτος µεγαλύτερος µετά το Ηράκλειο, στην πε-
ριοχή του οποίου κατασκευάζεται το νέο αεροδρόµιο. Είναι ο τρί-
τος, γιατί έχουµε την τουριστική περιοχή του Δήµου Χερσονήσου
κ.λπ.. 

Σήµερα που µιλάµε, στους οικισµούς που επλήγησαν το 85%
περίπου των σπιτιών -φαίνεται και από τις εκτιµήσεις- είναι µη
κατοικήσιµα. Πάνω από χίλια τετρακόσια κτήρια, καταστήµατα,
σχολεία, υπηρεσίες είναι λαβωµένα και πρέπει να ελεγχθούν το
επόµενο διάστηµα. Οι συνεχιζόµενοι µετασεισµοί -συνεχίζεται το
φαινόµενο- ολοκληρώνουν το καταστροφικό έργο, γιατί είναι από
τέσσερα και πάνω ορισµένοι. 

Ενδεικτικά αναφέρω ότι µε τα χθεσινά δεδοµένα -σήµερα θα
έχουν αλλάξει, γιατί πολυάριθµα συνεργεία καταγράφουν ζηµιές-
από τις εννιακόσιες ενενήντα πέντε κατοικίες, που ελέγχθησαν,
οι επτακόσιες εβδοµήντα δύο κρίνονται µη κατοικήσιµες, ενώ το
ένα τρίτο περίπου των σχολικών αιθουσών κρίθηκε ακατάλληλο. 

Ανάλογες ζηµιές υπάρχουν σε µικρότερη έκταση στον Δήµο
Αρχανών - Αστερουσίων, που επλήγησαν κι εκεί οι συγκεκριµένοι
οικισµοί, και µεµονωµένα, βεβαίως, υπάρχουν προβλήµατα σε
όλη την ευρύτερη περιοχή µέχρι και τον Δήµο Χερσονήσου. 

Όλοι οι εµπλεκόµενοι, εργαζόµενοι, εθελοντές, υπάλληλοι, αι-
ρετοί και απλοί πολίτες, καταβάλλουν αγόγγυστα µεγάλη και φι-
λότιµη προσπάθεια αυτές τις µέρες. Ήµουνα κοντά τους και
µπορώ να σας µεταφέρω την αγωνία τους και την πολύωρη κα-
θηµερινά προσφορά τους. Βέβαια, πρέπει να πούµε ότι και οι
προσφορές φορέων, επιχειρήσεων, συνανθρώπων, εθελοντών,
οµάδων, οργανώσεων είναι πάρα πολύ σηµαντικές και συγκινη-
τικές και θέλω και απ’ αυτό το Βήµα να εκφράσω µέσα από την
καρδιά µου ευγνωµοσύνη και ευχαριστίες. 

Σήµερα έχει προτεραιότητα- τι άλλο θα µπορούσε να ήταν;- η
στήριξη των πληγέντων και των αστέγων τόσο σε επίπεδο υλικής
παροχής όσο και σε επίπεδο κάλυψης υπηρεσιών υγείας, ψυχο-
λογικής στήριξης µέσα σε ένα δύσκολο περιβάλλον, που προ-
σπαθούµε να στεγάσουµε τους ανθρώπους πολλές φορές
οµαδικά και έχουµε και κανόνες που πρέπει και λόγω της πανδη-
µίας να τηρούνται. 

Τα προβλήµατα πολλά. Οι άνθρωποι που επλήγησαν δικαιούν-
ται µία αξιοπρεπή διαβίωση και, µάλιστα, εν όψει του χειµώνα
που έρχεται. Εκτός από τα ενοικιαζόµενα διαµερίσµατα και τα
ξενοδοχεία, απαιτείται µεγάλος αριθµός οικίσκων. 

Και πρέπει να πω ότι δεν µε ικανοποιεί η απάντηση που έλαβα
σήµερα από το Υπουργείο ότι προωθούνται τριάντα τρεις οικί-
σκοι που θα είναι τις επόµενες µέρες στην περιοχή και θα συµ-
πληρωθούν µε ενενήντα ακόµη µε διαγωνισµό που θα κάνει,
δηλαδή σύνολο εκατό είκοσι τρεις, γιατί, απ’ ότι γνωρίζω, ο
δήµος έχει ζητήσει τετρακόσιους είκοσι οικίσκους. Είναι µια τε-
ράστια διαφορά και πρέπει να υπάρξει εξήγηση. Ή το Υπουργείο
στερείται των στοιχείων για τις ανάγκες ή ο δήµος έχει δώσει

υπερβολικό νούµερο. Πάντως, και τα δύο δεν µπορούν να
ισχύουν. Πρέπει να υπάρξει συνεργασία για να δούµε τι θα κά-
νουµε. Οι άνθρωποι θα µείνουν αυτές τις µέρες χωρίς στέγη. 

Πρέπει να επιταχυνθούν οι έλεγχοι στα σπίτια και τα κτήρια,
ώστε να µπορέσουν οι πληγέντες να διεκδικήσουν αυτά που δι-
καιούνται -για τα οποία θα µιλήσω παρακάτω όπου αναφέρεται
η τροπολογία- γρήγορα και χωρίς γραφειοκρατία και χωρίς προ-
βλήµατα. Αν έχει ολοκληρωθεί η εκτίµηση της ζηµιάς, δεν θα
υπάρχουν προβλήµατα για το σε ποια κατηγορία ανήκει ή ο ίδιος
ο παθών δεν θα προσδιορίζει τον βαθµό ζηµιάς που έχει. Θα έχει
προσδιοριστεί από τα κλιµάκια. Άρα, αυτή η δουλειά, αν πάει
πολύ γρήγορα, θα βοηθήσει. 

Πρέπει, βεβαίως, να ολοκληρωθεί άµεσα ο έλεγχος στα δηµό-
σια κτήρια και τα καταστήµατα για να οµαλοποιηθεί η οικονοµική
και κοινωνική ζωή, να υπάρχει οµαλή τροφοδοσία, λειτουργία
των καταστηµάτων. 

Ως προς το µεγάλο θέµα των σχολείων, είναι αναγκαίο να λει-
τουργήσουν άµεσα, σε προσωρινές αίθουσες όσον αφορά τα
σχολεία που έχουν χτυπηθεί, που είναι ακατάλληλα. Και θα ανα-
φερθώ πάλι στη σηµερινή συζήτηση που είχα µε τον Υφυπουργό.
Δεν γνωρίζει ακόµα, όπως µου είπε, πόσα τελικά σχολεία και αί-
θουσες θα χρειαστεί να καλυφθούν µε οικίσκους και αίθουσες
που θα πρέπει να µεταφερθούν. 

Αυτό είναι ένα πρόβληµα όταν δεν το γνωρίζουµε. Πρέπει
άµεσα να σταλούν αυτές οι αίθουσες. Τα παιδιά δεν µπορούν να
δουλέψουν µε τηλεκπαίδευση, αφού δεν έχουν στέγη τα περισ-
σότερα. Και, επιπλέον, το εκπαιδευτικό και µαθησιακό κενό µέσα
στην πανδηµία είναι πολύ µεγάλο και δεν πρέπει να επιβαρυνθεί
ακόµα περισσότερο. 

Το αστυνοµικό τµήµα έχει χτυπηθεί. Για τη στοιχειώδη λειτουρ-
γία του, όπως και για την υπηρεσία συγκοινωνιών που είναι εκεί,
θα πρέπει να υπάρξουν οικίσκοι- γραφεία, όχι κατάργηση ή µε-
ταφορά. Είναι ένα θέµα. 

Τα µέτρα στήριξης που ανακοινώθηκαν από την Κυβέρνηση
και νοµοθετούνται µε την τροπολογία που κατέθεσε το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών, και όταν εξαγγέλθηκαν και βλέποντάς τα µε
την τροπολογία, κινούνται στη σωστή κατεύθυνση. Όµως, θα
πρέπει να υπάρξει µια διεύρυνση αυτών των µέτρων σε σχέση
κυρίως µε τα προσκόµµατα που µπαίνουν. Σε καµµία περίπτωση
δεν µπορούν να αντιµετωπίσουν µε επάρκεια το πρόβληµα από
µόνα τους τα µέτρα και θα εξηγήσω παρακάτω τι εννοώ. 

Υπάρχουν «γκρίζες» διατάξεις και ρήτρες που µπορεί να ακυ-
ρώσουν τη θετικότητα των µέτρων. Ο Υπουργός πρέπει να διευ-
κρινίσει σήµερα και να το δει ο ίδιος σχετικά µε τη ρήτρα που
αναφέρεται στην παράγραφο 3 του άρθρου 2 και συγκεκριµένα
αν το πλαφόν του 80% επί του ποσού βάσει του οποίου γίνεται ο
υπολογισµός του ΕΝΦΙΑ αφορά µόνο την προκαταβολή ή αν
αφορά και συνολικά τη στεγαστική συνδροµή. Διότι αν αφορά
στη στεγαστική συνδροµή, τότε τα πράγµατα θα αποδειχθούν
πάρα πολύ δύσκολα για τους ανθρώπους. Αυτό το ποσό δεν έχει
καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα. Η περιοχή δεν είναι στο
σύστηµα του σύγχρονου αντικειµενικού προσδιορισµού και άρα
δεν µπορεί να γίνει βάσει αυτού, θα µπει από του χρόνου. Δεν
µπορεί να γίνει αυτό σήµερα. Και µε δεδοµένο ότι οι αντικειµενι-
κές αξίες έχουν αυξηθεί λόγω του µεγάλου έργου του αεροδρο-
µίου που γίνεται, νοµίζω ότι δεν πρέπει να υπάρχει αντιστοιχία.
Το ξεκαθαρίζω. Αν αφορά στην προκαταβολή, δεν θα υπάρχουν
προβλήµατα και προφανώς η ψήφιση της τροπολογίας θα είναι
µε «ναι» και από εµάς. 

Επιπλέον προβλήµατα της ίδιας τροπολογίας. Πρέπει να συµ-
πληρωθεί η τέταρτη παράγραφος του άρθρου 2, κύριε Θεοχάρη,
που προβλέπει για τις δευτερεύουσες κατοικίες για όταν ιδιο-
χρησιµοποιούνται ή εκµισθώνονται σε τρίτους. Όµως, δεν προ-
βλέπει όταν παραχωρούνται δωρεάν ή όταν φιλοξενούνται
συγγενικά πρόσωπα. Αυτό είναι µια παράλειψη, θα έχουµε µπερ-
δέµατα. Πρέπει να γίνει συµπλήρωση. Νοµίζω µπορεί να µπει µε
νοµοτεχνική βελτίωση. 

Ο χαρακτηρισµός «εγκαταλελειµµένο» δεν µπορεί να είναι
υποκειµενικός, ποιος θα τον προσδιορίσει, µε ποιον τρόπο. Θέλει
διευκρίνιση. Μπορεί να γίνει, βεβαίως, µε την ΚΥΑ που προβλέ-
πεται. 
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Δεν υπάρχει πρόβλεψη για την απώλεια εισοδήµατος στους
επαγγελµατίες, σε αυτούς που έχουν επιχειρήσεις, που κατα-
στρέφεται η κτηριακή υποδοµή, το κτήριο το οποίο ενοικιάζουν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα πάρω και µέρος της δευτεροµιλίας, κύριε Πρόεδρε.
Παίρνει την αποζηµίωση, βεβαίως -και καλά κάνει- ο ιδιοκτήτης

για να το ανοικοδοµήσει. Ο ίδιος, όµως, παίρνει αποζηµίωση
µόνο για το εµπόρευµα ή τον τεχνολογικό εξοπλισµό, αλλά δεν
παίρνει για την απώλεια εισοδήµατος που θα έχει, γιατί δεν θα
έχει επαγγελµατική στέγη και για ένα σηµαντικό διάστηµα. Είναι
ένα έλλειµµα αυτό. 

Η τροπολογία παραπέµπει σε τρεις κοινές υπουργικές αποφά-
σεις διαφόρων Υπουργείων προκειµένου να υλοποιηθεί και πρέ-
πει να εκδοθούν άµεσα αυτές, άλλως δεν θα προχωρήσει η
διαδικασία. 

Επιπλέον, δεν βρήκα πουθενά τη διάταξη για τρίχρονη απαλ-
λαγή από τον ΕΝΦΙΑ των σεισµόπληκτων ακινήτων. Βεβαίως,
όµως, πρέπει να πω ότι ο Υφυπουργός κ. Βεσυρόπουλος µε δια-
βεβαίωσε σε επικοινωνία που είχαµε ότι θα τη φέρει τις επόµενες
µέρες. Εµπιστευόµαστε τη διαβεβαίωσή του, γιατί ήταν και αυτός
που αµέσως έβγαλε την υπουργική απόφαση για την αναστολή
των φορολογικών υποχρεώσεων για έξι µήνες αµέσως µόλις
υπήρξε αυτή η δυνατότητα. 

Δεν παραλείπω να τονίσω, όµως, ότι ήταν αρνητική εξέλιξη η
κατάργηση της καταβολής του άµεσου βοηθήµατος των 600
ευρώ. Έλειψε την πρώτη εβδοµάδα και τη δεύτερη και την τρίτη
αυτό το 600άρι από τους ανθρώπους για τα πράγµατα της κα-
θηµερινότητας που καλούνται να αντιµετωπίσουν. Γιατί καταρ-
γήθηκε το βοήθηµα των 600 ευρώ; Αυτό ήταν το πρόβληµα;
Δίδεται προκαταβολή, µου απάντησε ο Υπουργός, στη στεγα-
στική συνδροµή. Θα δοθεί µετά από είκοσι µέρες. Μα, τις πρώτες
εβδοµάδες είναι το πρόβληµα. Οι άνθρωποι έχουν αυτή την
ανάγκη. Δεν είναι σωστό αυτό που έγινε.

Έχουµε πολύ δρόµο ακόµα µέχρι να υπάρξει ανακούφιση των
πληγέντων. Ο Δήµος Μινώα - Πεδιάδας αλλά και οι οικισµοί του
Δήµου Αρχανών - Αστερουσίων χρειάζονται ένα ολοκληρωµένο
σχέδιο και µια οργανωµένη ανασυγκρότηση µε αναπτυξιακή προ-
οπτική και τους καλύτερους κοινωνικούς, οικονοµικούς και περι-
βαλλοντικούς όρους. Αυτό ήταν και το συµπέρασµα από τη
σύσκεψη που είχαµε τη δεύτερη µέρα µετά τον σεισµό, µε τη
συµµετοχή της Προέδρου µας Φώφης Γεννηµατά, που ήρθε στο
Αρκαλοχώρι και συζητήσαµε µε τους αρµόδιους φορείς. Τι ση-
µαίνει αυτό; Αυτό σηµαίνει ότι καλή η ενίσχυση που θα δώσει η
πολιτεία για την αποκατάσταση, την ανοικοδόµηση ενός κτηρίου,
ενός σπιτιού που έχει καταρρεύσει πλήρως, αλλά για να γίνει
αυτό στους οικισµούς που δεν έχουν σχέδιο, που έχουµε σοκά-
κια των δύο και δυόµισι µέτρων, που έχουµε επικάλυψη της µιας
µε την άλλη ιδιοκτησία στην ανωδοµή, δεν µπορεί να οικοδοµη-
θεί. Χρειάζονται νέα υπόβαθρα στους οικισµούς αυτούς, χρει-
άζεται νέα χάραξη και αυτό πρέπει να γίνει οργανωµένα. 

Πρότεινα στον Πρωθυπουργό, όταν ήρθε, την ανάγκη αυτού
του σχεδιασµού του συνολικού και, βεβαίως, τη µετεγκατάσταση
ορισµένων οικισµών και σίγουρα των Ρουσοχωρίων. Τα Ρουσο-
χώρια είναι ένας οικισµός που είναι στην άκρη του διαδρόµου
του νέου αεροδροµίου. Δεν νοείται να χτιστούν σπίτια καινούργια
µε αυτή τη χρηµατοδότηση που θα δοθεί -εάν ολοκληρωθούν τα
πράγµατα όπως ελπίζουµε και θα δοθούν αυτά τα χρήµατα- και
να είναι στην άκρη του αεροδροµίου, όπου η αξία των ακινήτων
αυτών πέφτει αµέσως και που είχαµε συζητήσει από την εποχή
που µπήκε σε τροχιά το αεροδρόµιο ότι ο οικισµός αυτός, ούτως
η άλλως, πρέπει να µετεγκατασταθεί. 

Άρα περιµένουµε τις επόµενες µέρες πρωτοβουλία του
Υπουργείου Υποδοµών και Περιβάλλοντος. Εξάλλου, στον κ. Κα-
ραγιάννη ανέθεσε επιτόπου ο κ. Μητσοτάκης την ευθύνη για να
προχωρήσει η εξέταση αυτής της πρότασης για τη µετεγκατά-
σταση του οικισµού. 

Αν η Κυβέρνηση δεν συνεργαστεί και δεν στηρίξει τους αυτο-
διοικητικούς και τους τοπικούς φορείς, δεν τους παράσχει, δη-
λαδή, την οικονοµική και τεχνική βοήθεια, αλλά και τη νοµική και
τη θεσµική, δεν θα µπορούν να εκδοθούν ούτε καν οικοδοµικές

άδειες. Εάν δεν υπάρξει πρόβλεψη για νέα υπόβαθρα, όπως σας
είπα, δεν θα υπάρξει αποτέλεσµα. 

Ακόµη και στο Αρκαλοχώρι, που είναι µια σύγχρονη πόλη µεν,
αλλά έχει και ένα παλιό τµήµα, όπου αυτό υπέστη το πλήγµα,
έχουµε ρυµοτοµούµενα. Τώρα, λοιπόν, που κατέρρευσε και θα
πάει να εκδώσει την άδεια, το ρυµοτοµούµενο δεν µπορεί να οι-
κοδοµηθεί. Πρέπει να ολοκληρωθεί το σχέδιο, να του δώσει αν-
τικατάσταση του οικοπέδου αλλού και να πάει στο νέο οικόπεδο
να χτίσει. Αυτό δεν γίνεται αυτόµατα. Υπάρχει µία υπογραφή, λοι-
πόν, που πρέπει να µπει ακόµα, για να δηµοσιευθεί το πολεοδο-
µικό σχέδιο, όχι τώρα, επτά χρόνια τώρα και δεν µπαίνει, δεν
δηµοσιεύεται. Και δεν ξέρω γιατί. Δεν έχω καταλάβει. Επτά ερω-
τήσεις έχω κάνει και δεν έχω βγάλει συµπέρασµα γιατί. Είναι ένα
θέµα. Γενικό Πολεοδοµικό Σχέδιο Αρκαλοχωρίου. 

Συγκεκριµένα, λοιπόν, χρειάζονται τα εξής:
Πρώτον, τάχιστη εκπόνηση του ειδικού χωρικού σχεδίου µε

προτεραιότητα στους οικισµούς που επλήγησαν. Είναι το ειδικό
χωρικό που έπρεπε να έχει γίνει ούτως η άλλως στην ευρύτερη
περιοχή του αεροδροµίου, για να προσδιοριστούν οι χρήσεις γης
και να προλάβουµε την άναρχη ανάπτυξη λόγω του αεροδρο-
µίου. Τώρα επιβάλλεται. Τώρα ήρθε από τα πράγµατα να επιβλη-
θεί. Ήδη είναι από τα πρώτα που το Υπουργείο Περιβάλλοντος
έχει ανακοινώσει. Πρέπει, όµως, στις προδιαγραφές του να λάβει
υπ’ όψιν τις νέες συνθήκες. Αυτή είναι η διαφορά.

Δεύτερον, µετεγκατάσταση των οικισµών, όπως σας είπα, και
οπωσδήποτε του οικισµού Ρουσοχωρίων, που είναι και οµόθυµη
η άποψη των κατοίκων που το ζητάνε. 

Τρίτον, δηµιουργία ενός πρότυπου οικισµού: Είναι µια ιδέα να
δηµιουργηθεί ένας πρότυπος οικισµός, στον οποίο θα έχουν τη
δυνατότητα -αφού σχεδιαστεί και δοθούν οικόπεδα- να οικοδο-
µήσουν αυτοί που θα πάρουν ενισχύσεις από οποιονδήποτε οι-
κισµό και δεν τους επιτρέπεται εκεί για οποιοδήποτε πρόβληµα
να οικοδοµήσουν. Να µπορούν, λοιπόν, µέσα στο πλαίσιο ενός
πρότυπου οικισµού στη χωρική περιοχή που θα µελετηθεί, να
πάει κάποιος να κάνει νέο σπίτι για να ξεφύγει από τα προβλή-
µατα που δηµιουργούνται από τους οικισµούς χωρίς σχέδιο.

Άµεση δηµοσίευση του Πολεοδοµικού Σχεδίου Αρκαλοχωρίου-
όπως σας είπα- και προώθηση του Πολεοδοµικού Σχεδίου Κα-
στελίου. 

Τέταρτον, µικροζωνική µελέτη της ευρύτερης περιοχής µε τον
ΟΑΣΠ συντονιστή. Ήδη συζητήθηκε και µε την περιφέρεια. Πρέ-
πει οι επιστηµονικοί φορείς και τα ερευνητικά ινστιτούτα να συµ-
µετέχουν, να µελετήσουν την περιοχή. Μας ξεπέρασε η φύση,
είπαν οι επιστήµονες και ευθέως ο κ. Λέκκας ως Πρόεδρος του
ΟΑΣΠ, εκφράζοντας το σύνολο της επιστηµονικής κοινότητας,
διότι η άποψη ότι δεν υπήρχε άλλος σεισµός µεγαλύτερος από
αυτόν της 24ης Ιουλίου, ήταν οµόφωνη απόφαση της Επιτροπής
Εκτίµησης. Άρα δεν είναι προσωπικό θέµα. Το ότι, όµως, µας ξε-
πέρασε η φύση, δεν σηµαίνει ότι δεν είµαστε καλοί επιστήµονες.
Σηµαίνει ότι δεν είχαµε όλα τα δεδοµένα να αποφασίσουµε. Πώς
έχεις τα δεδοµένα; Εάν κάνεις αυτή τη µελέτη για την περιοχή,
να δούµε τα αίτια, να δούµε πώς συµπεριφέρθηκε από τον πρώτο
σεισµό, από τον δεύτερο, να εξαχθούν συµπεράσµατα, να γίνει
µικροζωνική µελέτη και να ληφθεί υπ’ όψιν στις κατασκευές. 

Πέµπτον, µια πρόταση: Θα κληθούν να βγάλουν άδειες οικο-
δοµής. Να απαλλάσσονται οι άδειες οικοδοµής για τα σπίτια της
ανοικοδόµησης από κάθε είδους παράβολο και κόστος.

Έκτον, ελάφρυνση της ενεργειακής δαπάνης των σεισµόπλη-
κτων της ευρύτερης περιοχής για τα επόµενα χρόνια µέσω του
θεσµού, του Virtual Net Metering, µε επιδότηση έργων µέσω των
ενεργειακών κοινοτήτων που καλύπτουν την ευρύτερη περιοχή.
Αυτό θα είναι µια σηµαντική βοήθεια και ιδιαίτερα στους ανθρώ-
πους µε χαµηλά εισοδήµατα, που δεν µπορούν να αντεπεξέλ-
θουν στο µεγάλο κόστος ενέργειας, ιδιαίτερα τώρα που όχι απλά
έχει τσιµπήσει, έχει εκτοξευθεί στα ύψη.

Έβδοµη πρόταση: Η κατά προτεραιότητα ένταξη των σεισµό-
πληκτων, αλλά και των πυρόπληκτων περιοχών, που το προηγού-
µενο διάστηµα πήραµε αποφάσεις, στο νέο «Εξοικονοµώ κατ’
οίκον». Οι περιοχές αυτές δεν πρέπει να µπουν µε τη λογική
«όποιος έχει γρηγορότερο χέρι να πατήσει το πλήκτρο». Πρέπει
να µπουν αποκλειστικά κατά προτεραιότητα, µε ένα επιπλέον
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ποσό, χωρίς να πειραχτεί, βεβαίως, το πλάνο το οποίο ήδη κινεί-
ται προς υλοποίηση. 

Όγδοη πρόταση που αφορά τον Δήµο Μινώα Πεδιάδας: Έχει
ψηφιστεί µια διάταξη στον ν.4674/2020, το άρθρο 123 συγκεκρι-
µένα, που ρυθµίζει τα ζητήµατα της απαλοιφής τόκων και προ-
σαυξήσεων στους δήµους που τηρούν τις ρυθµίσεις και αυτή η
ΚΥΑ που προβλέπεται, δεν έχει ακόµα εκδοθεί. 

Θα παρακαλέσω τους Υπουργούς Εσωτερικών και Οικονοµι-
κών, αφορά το τον σεισµόπληκτο πλέον Δήµο Μινώα - Πεδιάδας,
να εκδώσουν αυτή την απόφαση επιτέλους. Και η διάταξη αυτή,
η τροπολογία ήταν µετά από πρόταση δικιά µας. Αλλά είναι ήδη
ενάµιση χρόνο και δεν έχει υλοποιηθεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το επιτελικό κράτος της Κυβέρ-
νησης δεν κατάφερε ούτε αυτή τη φορά να αποκτήσει αξιοπιστία
και την εµπιστοσύνη των πολιτών. Και το λέω µε τη θετική
πλευρά. Δεν θέλω να πω τι απέτυχε. Θέλω να πω τι δεν πέτυχε.
Δεν πέτυχε. Ήταν ευκαιρία. Δεν αδικώ όµως γιατί µεµονωµένες
ενέργειες Υπουργών υπήρξαν, συγκεκριµένοι Υπουργοί. Αλλά
υπήρξαν και σοβαρές απουσίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Απουσιάζει η ενιαία πολιτική και
κυρίως η συνέργεια. Εντάξει, δεν θέλω να αναφερθώ στα προ-
ηγούµενα. Από τη «Μήδεια», τον κορωνοϊό, σεισµούς, «Ιανό» και
τα υπόλοιπα πώς αντιµετωπίστηκαν και πόσα είναι ακόµα πίσω.
Στο Δαµάσι εγκαινιάστηκε το σχολείο, αλλά δυστυχώς δεν υπάρ-
χουν εξελίξεις για τη σεισµόπληκτη περιοχή γύρω από το σχο-
λείο. Η Κυβέρνηση, λοιπόν, οφείλει να διορθώσει την πολιτική
της αν έχει τη βούληση και αν µπορεί. Οι πραγµατικές ανάγκες
είναι µακριά ακόµα από τις επιλογές τις οποίες κάνει η Κυβέρ-
νηση. 

Αυτό που θέλω να πω τελειώνοντας είναι ότι είµαστε και θα εί-
µαστε παρόντες κι όχι απλοί επισκέπτες στον τόπο µας, δίπλα
στους συµπολίτες µας που δοκιµάζονται και βιώνουν τα δύσκολα
και µε τις παρεµβάσεις µας θέλουµε και θα απαιτήσουµε να υλο-
ποιηθούν και αυτά τα οποία έχουν εξαγγελθεί αλλά και όσα είναι
αναγκαία και δεν περιλαµβάνονται στο πλάνο της Κυβέρνησης
µέχρι τώρα. Ολοκληρωµένο σχέδιο για οργανωµένη ανασυγκρό-
τηση της περιοχής προκειµένου πραγµατικά να προχωρήσει η
ανοικοδόµηση, η αποκατάσταση των σεισµόπληκτων και να γίνει
αυτό πάνω σε σύγχρονες υποδοµές και νέα κτήρια σύγχρονων
προδιαγραφών. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε. Ξέρετε όµως ότι ως Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος πήρατε και την πρωτολογία και τη δευτερολογία
και την τριτολογία! 

Συνεχίζουµε µε το κ. Αθανάσιο Παπαδόπουλο από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Καλό είναι να υπάρξει έµ-

πρακτη αποδοχή των προτάσεων που ακούσαµε λίγο πριν από
τον κ. Κεγκέρογλου, όπως και από άλλους οµιλητές που επικαι-
ροποιούν τα ζητήµατα αυτά της αντιµετώπισης όλων των σεισµο-
παθών. Και νοµίζω ότι από την πλευρά της Κυβέρνησης πρέπει
να δοθούν συγκεκριµένες απαντήσεις. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, καλοδεχούµενες και οι νέες δωρεές
του Ιδρύµατος «Νιάρχος» για τα πανεπιστηµιακά νοσοκοµεία της
Αλεξανδρούπολης, του Ηρακλείου, της Λάρισας, των Ιωαννίνων,
για βελτίωση του εξοπλισµού τους σε µια περίοδο που τα νοση-
λευτήρια του δηµόσιου συστήµατος υγείας δέχονται τροµακτική
πίεση. Πολλά κυρίως στη βόρεια Ελλάδα και στη δυτική Ελλάδα
και στα νησιά βρίσκονται στα όρια της κατάρρευσης. Οι ΜΕΘ, οι
παιδιατρικές κλινικές ασφυκτιούν, ακυρώνονται χειρουργεία,
αδυνατούν να εκπληρωθούν οι εφηµερίες σε πάρα πολλά νοσο-
κοµεία χωρίς αυθαίρετες µετακινήσεις. Και συνολικά δεν υπάρχει
ικανοποιητική ανταπόκριση στα καθήκοντα που έχουν τα νοση-
λευτήρια του εθνικού συστήµατος υγείας, όταν βλέπουµε το συ-
νολικό έργο που πρέπει να κάνουν. Οι δωρεές των ιδρυµάτων και
άλλων χορηγών προς το ΕΣΥ είναι χρήσιµες, καθώς η χρηµατο-
δότηση του εθνικού συστήµατος υγείας από τον κρατικό προ-

ϋπολογισµό είναι καθηλωµένη σε επίπεδα κάτω του 5% του ΑΕΠ. 
Έχει τεράστια ευθύνη η Κυβέρνηση που δεν αξιοποιεί την παγ-

κόσµια ευαισθησία για τις επιπτώσεις της εφιαλτικής κρίσης της
πανδηµίας στη ζωή της ανθρωπότητας, προκειµένου να ενισχύ-
σει τις δοµές της δηµόσιας υγείας, της πρόληψης, της ολοκλη-
ρωµένης ιχνηλάτησης, της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, της
επείγουσας περίθαλψης, των νοσοκοµείων, των τµηµάτων επει-
γόντων περιστατικών, των ΜΕΘ, της νοσηλείας στο σπίτι, της
αποκατάστασης της υγείας. Έχει τεράστια ευθύνη γιατί δεν αξιο-
ποίησε καλύτερα και τους πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης για
ανάγκες θωράκισης του εθνικού συστήµατος υγείας, καθώς και
στα ευρωπαϊκά όργανα διαπιστώνεται τώρα ότι οι επιδηµίες, οι
αναδυόµενες απειλές για την υγεία, ο καρκίνος, τα καρδιαγγει-
ακά νοσήµατα, τα ατυχήµατα, η γήρανση, η κλιµατική αλλαγή, οι
συνθήκες εργασίας απαιτούν αντίστοιχη οργάνωση σε επίπεδο
υπηρεσιών υγείας σε ευρωπαϊκό και εθνικό επίπεδο.

Έχει ακόµα µεγαλύτερες ευθύνες γιατί δεν αξιοποιεί τις καλές
πρακτικές µε τις οποίες άλλες ευρωπαϊκές χώρες αντιµετώπισαν
πολύ καλύτερα το δεύτερο, τρίτο και τέταρτο κύµα της πανδη-
µίας στο επίπεδο της ολοκληρωµένης ιχνηλάτησης και του αναν-
τικατάστατο ρόλου της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. Να
θυµίσουµε τα παραδείγµατα της Φινλανδίας, της Νορβηγίας, της
Ισλανδίας, της Τσεχίας και ορισµένες χώρες που ανακοινώνουν
ότι η πανδηµία έπαψε πια να αποτελεί σοβαρή απειλή για το σύ-
στηµα υγείας, όπως είναι η Δανία και η Πορτογαλία, που έφθα-
σαν σε επίπεδο εµβολιασµού χωρίς να κάνουν καταναγκασµό
άνω του 80% των πολιτών τους. 

Η ανέµελη τραγική διαχείριση της πανδηµίας από την Κυβέρ-
νηση αντανακλάται στον αριθµό των νεκρών ανά ένα εκατοµµύ-
ριο κατοίκους. Έχουµε υπερδιπλάσιο αριθµό νεκρών σε σχέση
µε τον ευρωπαϊκό µέσο όρο 54,11 ανά ένα εκατοµµύριο κατοίκων
έναντι 15,84 στην Ευρωπαϊκή Ένωση και είµαστε η τρίτη χειρό-
τερη χώρα σε θανάτους µετά τη Βουλγαρία και την Ουκρανία. 

Και το ζήτηµα που αφορά όλους µας και την Κυβέρνησή ασφα-
λώς είναι τι ακριβώς συµπεράσµατα βγάζουµε. Τι δεν έγινε καλά;
Τι µπορούσαµε να κάνουµε καλά; Οι παρατάσεις συµβάσεων που
προωθεί το νοµοσχέδιο στις επείγουσες ρυθµίσεις για την αντι-
µετώπιση της πανδηµίας είναι επιβεβληµένες οι περισσότερες.
Εξοργίζει όµως η κυβερνητική εµµονή για ΕΣΥ-ΣΔΙΤ στον εργα-
στηριακό τοµέα, στις υποστηρικτικές υπηρεσίες, στα χειρουρ-
γεία, στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, αγνοώντας την
αναγκαιότητα για δηµόσιες δοµές και κυρίως για µόνιµες προσ-
λήψεις λειτουργών του εθνικού συστήµατος υγείας.

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης
έκανε ολοφάνερο το σχέδιο της Νέας Δηµοκρατίας για ανεξέ-
λεγκτη εισβολή συµφερόντων στα νοσοκοµεία, για συγχωνεύ-
σεις, καταργήσεις, για εµπορευµατοποίηση, ιδιωτικοποίηση του
εθνικού συστήµατος υγείας. Και νοµίζω ότι η κριτική που µας
έκανε από την πλευρά του το ΚΚΕ πως όλοι σκεφτόµαστε το
εθνικό σύστηµα υγείας µε την εικόνα σύµπραξης δηµόσιου και
ιδιωτικού τοµέα µάς αδικεί. Γιατί η δική µας λογική είναι η ποι-
οτική και ολοκληρωµένη αντιµετώπιση των αναγκών του εθνικού
συστήµατος υγείας που µπορεί να γίνει µε συµπληρωµατικό
ρόλο του ιδιωτικού τοµέα και όχι µε συµπράξεις και όχι µε ει-
σβολή συµφερόντων.

Στις επείγουσες ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση του τέταρτου
κύµατος της πανδηµίας έπρεπε να περιλαµβάνονται και ορι-
σµένα ζητήµατα, καθώς εκείνο που συζητιέται έντονα είναι:
«Εσείς τι θα κάνατε καλύτερα;». Και αυτή η πρόκληση αφορά
απαντήσεις σε πολύ συγκεκριµένο επίπεδο: Δωρεάν συνταγο-
γράφηση µοριακών και ταχέων τεστ σε όλους -εµβολιασµένους
και ανεµβολίαστους- καθώς η προάσπιση της δηµόσιας υγείας
αποτελεί και συνταγµατική ευθύνη του κράτους, λήψη πρόσθε-
των µέτρων για το ασφαλές άνοιγµα σχολείων και πανεπιστη-
µίων, για τις µετακινήσεις στα µέσα µαζικής µεταφοράς, για τους
χώρους υπερµετάδοσης, τα εργοστάσια, για τους ναούς, τις εκ-
κλησιαστικές λειτουργίες. Και έχουµε σοβαρά ζητήµατα µπρο-
στά µας. Και η Θεσσαλονίκη που υπέφερε στο προηγούµενο
κύµα, είναι σώφρον να δούµε τι ακριβώς κάνουµε για την αντι-
µετώπιση αυτών των ζητηµάτων σε συνεργασία πάντα και µε
τους υπεύθυνους της Εκκλησίας. 
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Η προµήθεια των µονοκλωνικών αντισωµάτων και άλλων νεό-
τερων σκευασµάτων ανοσοτροποποιητικών φαρµάκων που ανα-
κοινώνονται και µε µελέτες στην Ελλάδα για όλους τους
ασθενείς που τα χρειάζονται, είναι απαραίτητη. 

Το είχαµε συζητήσει, αγαπητοί συνάδελφοι, στην Επιτροπή
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων αυτό το ζήτηµα, όταν συζητούσαµε το
πρόγραµµα «Η Ε.Ε. για την Υγεία». Το ζήτηµα µιας ολιστικής πα-
ρέµβασης και µε τις πατέντες, αλλά και µε τον εµβολιασµό όλων,
καθώς και προσφύγων, µεταναστών, όλων εκείνων που θα µπο-
ρούσαν να γίνουν αίτιοι υπερµετάδοσης, είναι πάρα πολύ σο-
βαρό ζήτηµα και το είδαµε σε σχέση και µε την έγκαιρη
παρέµβαση της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και της Ελλάδας για
να κάνουµε προµήθεια εκείνων των φαρµάκων που έµπρακτα
αποδίδουν. Και είναι γεγονός πως εκεί που χρησιµοποιήθηκαν
βλέπουµε τώρα, καθώς παίρνουν επίσηµη αδειοδότηση, ότι έφε-
ραν πολύ καλά αποτελέσµατα, άριστα αποτελέσµατα όταν χρη-
σιµοποιήθηκαν έγκαιρα και αυτό να γίνεται ανεξάρτητα του
κόστους. Γιατί πολλοί λένε «θα ξοδέψουµε πολλά». Αξίζει κάτι
περισσότερο από την ανθρώπινη ζωή; Να βάζουν ζητήµατα κό-
στους προµήθειας µονοκλωνικών σκευασµάτων και άλλων;

Ενίσχυση των κινητών µονάδων υγείας, των κέντρων υγείας,
των τοπικών µονάδων υγείας µε οικογενειακούς γιατρούς και
οµάδες υγείας από νοσηλευτές, επισκέπτες υγείας, κοινωνικούς
λειτουργούς, του δικτύου για υπηρεσίες υγείας, νοσηλεία στο
σπίτι, εµβολιασµό χρονίως πασχόντων, ηλικιωµένων και ευάλω-
των. 

Ανάπτυξη της ιατρικής συνεργασίας και της σχολιατρικής. 
Άµεση προκήρυξη πέντε χιλιάδων πεντακοσίων µόνιµων θέ-

σεων λειτουργών του ΕΣΥ. Άµεση, τώρα! Γιατί τις ανακοίνωσε ο
κ. Μητσοτάκης -µην το ξεχνάµε- και στη Διεθνή Έκθεση Θεσσα-
λονίκης για τέσσερις χιλιάδες νοσηλευτές πέρυσι. Δεν τις έκανε
η Κυβέρνηση. 

Η µονιµοποίηση όλων των εµβολιασµένων επικουρικών και
συµβασιούχων µαχητών του Εθνικού Συστήµατος Υγείας στην
παρούσα φάση και όλων όσοι -αποδεδειγµένα, γιατί µπήκαν και
κριτήρια αξιολόγησης- δοκιµάστηκαν. Τους λέµε όλους «µαχητές
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας» και έτσι είναι. Πρέπει να το
δούµε αυτό σε σχέση µε την αξιοποίηση και των ανεµβολίαστων,
µε αυστηρά µέτρα προφύλαξης και λήξη της αναστολής εργα-
σίας, γιατί τους χρειαζόµαστε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε σας παρακαλώ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Κλείνω…
Πρέπει, λοιπόν, ζητήµατα τα οποία για µας είναι θέµατα προ-

τεραιοτήτων να τα δούµε άµεσα, να δούµε την άµεση θεσµοθέ-
τηση κινήτρων και για τους αναισθησιολόγους αλλά και για
επειγοντολόγους, νεφρολόγους, ογκολόγους, πνευµονολόγους,
παιδιάτρους, κυτταρολόγους, που τους χρειαζόµαστε, για τις
άγονες περιοχές και τις άγονες προκηρύξεις θέσεων, την τολ-
µηρή αποδοχή αύξησης αποδοχών των λειτουργών του ΕΣΥ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, παρακαλώ κλείστε. Έχετε φθάσει στα δέκα λεπτά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Κλείνω µε συγκεκριµένες
προτάσεις. 

Επίσης, να δούµε τον σχεδιασµό για αύξηση των δαπανών του
κρατικού προϋπολογισµού το 2022 κατά 500 εκατοµµύρια ευρώ
τουλάχιστον, αύξηση των κονδυλίων για την υγεία στην πρόταση
για το Ταµείο Ανάκαµψης κατά 1 εκατοµµύριο ευρώ, ενίσχυση
του ΕΟΠΥΥ για να µπορεί να δει και αύξηση των πράξεων που
χρηµατοδοτεί και µείωση των δαπανών για ευάλωτα στρώµατα
σε ιδιωτικές δαπάνες, ενίσχυση του ΕΚΑΒ, σταδιακή οργάνωση
αυτού που θέλουµε, του νέου και ολοκληρωµένου ΕΣΥ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ….

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Και κλείνω µε το εξής, που
αφορά και εσάς και όλους όσοι ακούν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όλα µας
αφορούν, αλλά...

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτά που δεν κάνει η «ανέ-
µελη» νεοφιλελεύθερη Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, θα
µπορούσε να τα κάνει µια ισχυρή συµµαχική προοδευτική κυβέρ-

νηση, που οφείλουµε να προετοιµάσουµε όλοι όσοι διακηρύσ-
σουµε την αναγκαιότητα της εναλλακτικής προοδευτικής διακυ-
βέρνησης. 

Ευχαριστώ πολύ και ελπίζω να πήρατε κι εσείς το µήνυµα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εµένα δεν
µε αφορά αυτό, γιατί δεν το ήξερα κιόλας...

Θέλετε, κύριε Βεσυρόπουλε, να πάρετε τον λόγο; Θα σας τον
δώσω αµέσως µετά. 

Συνεχίζουµε τώρα µε την κ. Ραλλία Χρηστίδου. Μετά θα µιλή-
σει η κ. Αδαµοπούλου, αµέσως µετά ο κ. Βεσυρόπουλος, αν
θέλει, και µετά ο κ. Φάµελλος, ο Υπουργός, ο κ. Ξανθός, ο κ. Θε-
οχάρης και ο κ. Συντυχάκης. 

Κυρία Χρηστίδου, έχετε τον λόγο. 
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την αρχή του ξεσπάσµατος

της πανδηµίας, τότε που χειροκροτούσατε τους υγειονοµικούς,
αν θυµάστε, είχαµε πει ότι µέσα από ένα τόσο αρνητικό γεγονός,
όπως είναι η πανδηµία, γεννιόταν ίσως µια µοναδική ευκαιρία για
το κράτος αλλά και υποχρέωση για την Κυβέρνησή σας να προ-
κύψει έστω και αντανακλαστικά κάτι καλό, δηλαδή η ενίσχυση, ο
εκσυγχρονισµός του ΕΣΥ, του Εθνικού Συστήµατος Υγείας.
Έγινε ξεκάθαρο σε όλες τις χώρες ότι χωρίς εθνικά συστήµατα
υγείας δεν υπάρχει δυνατότητα για σωστή διαχείριση της παν-
δηµίας. Θεωρητικά και εσείς υιοθετήσατε αυτή τη λογική, αυτή
τη θέση, µιας και το πρώτο lockdown έγινε ακριβώς γι’ αυτόν τον
λόγο. Κλείστηκε ο κόσµος στα σπίτια του πολύ απλά για να δώ-
σουµε χρόνο να ενισχυθεί το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Ωστόσο, δύο χρόνια έχουν περάσει από το ξέσπασµα της παν-
δηµίας και το Εθνικό Σύστηµα Υγείας είναι πιο αδύναµο από
ποτέ. Και ο µόνος λόγος γι’ αυτό είναι η ιδεοληπτική επιµονή σας
να µην το ενισχύσετε µε µόνιµο, αποτελεσµατικό και ανταποδο-
τικό τρόπο, πολύ απλά γιατί δεν θέλετε αυτάρκεις κρατικές
δοµές υγείας, δεν θέλετε οργάνωση, δεν θέλετε µονιµότητα, δεν
θέλετε προοπτική. Προτιµάτε έκτακτα δήθεν µέτρα, λύσεις προ-
σωρινές, µε απευθείας αναθέσεις, χρήµατα που αναλώνονται µια
και έξω, στη λογική της επείγουσας ανάγκης, χωρίς να αφήνουν
µια παρακαταθήκη στο σύστηµα προκειµένου να γίνουν συµπρά-
ξεις δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα. Είναι επωφελές αυτό για το
δηµόσιο, για το δηµόσιο συµφέρον, για το δηµόσιο αγαθό της
υγείας; Έχει ωφελήσει έστω και λίγο η λογική αυτή της έκτακτης
ανάγκης της πανδηµίας; Όχι φυσικά, και το αποδεικνύουν και τα
νούµερα του COVID που έχουν αρχίσει και τραβούν ξανά πάλι
την ανηφόρα. Το αποδεικνύει και το πρόσφατο lockdown στη βό-
ρεια Ελλάδα, στις Περιφερειακές Ενότητες Θεσσαλονίκης, Κιλ-
κίς, Χαλκιδικής και Λάρισας. Οι απογοητευτικοί αριθµοί των
εµβολιασµένων δηλώνουν την αποτυχία του εµβολιαστικού σας
προγράµµατος και το Εθνικό Σύστηµα Υγείας είναι σε χειρότερη
κατάσταση από ό,τι το παραλάβατε δύο χρόνια πριν, παρά τα
ουκ ολίγα χρήµατα που έχετε διαθέσει µε απευθείας, αδιαφανείς
αναθέσεις.

Επιλέξατε να κρατήσετε τον ιδιωτικό τοµέα non COVID ουσια-
στικά σε ολόκληρη την πανδηµική κρίση και ως τώρα µε τεράστιο
κοινωνικό κόστος, ενώ στα δύσκολα το Εθνικό Σύστηµα Υγείας
αφήνεται µόνο, απαξιωµένο από εσάς τους ίδιους. Τα όποια κον-
δύλια διαθέτει επιδιώκετε µε διάφορες δικαιολογίες να εκχωρη-
θούν σε µεγαλοϊδιώτες. 

Έρχεστε σήµερα µε ένα νοµοσχέδιο που αλλάζει τον χαρα-
κτήρα µιας ολόκληρης δωρεάς και κατά την προσφιλή σας τα-
κτική το καταθέτετε µεσάνυχτα Παρασκευής για να συζητηθεί
στις επιτροπές Δευτέρα, προκειµένου να αποφύγετε τις αντιδρά-
σεις. Σε τι συνίσταται αυτή η νοµοθετική σας πρωτοβουλία; Παίρ-
νετε µια δωρεά που έγινε προς όφελος του δηµοσίου επί ΣΥΡΙΖΑ
και την τροποποιείτε για να αποδώσει οφέλη τελικά σε ιδιώτες.
Η αρχική σύµβαση της 6ης Σεπτεµβρίου 2018 του έργου της δω-
ρεάς του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» αφορούσε στην προµή-
θεια και στη συνέχεια την εγκατάσταση µηχανηµάτων, καθώς και
τη δηµιουργία µονάδων παραγωγής ραδιοφαρµάκων. Ως στόχο
είχε τον εκσυγχρονισµό και την αναβάθµιση των υπηρεσιών
υγείας που παρέχονταν από τα περιφερειακά νοσοκοµεία της
χώρας, µε ταυτόχρονη απεµπλοκή τους από τα µονοπώλια του
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ιδιωτικού τοµέα. Με το που ανέλαβε ο νέος Υπουργός αντί να δει
τα προβλήµατα του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, τι έκανε;
Έσπευσε να τροπολογήσει τον 4667/2020.

Δεν σας ενδιαφέρει η εξυγίανση του δηµόσιου συστήµατος
υγείας. Δεν σας ενδιαφέρει η καταπολέµηση της αισχροκέρ-
δειας. Δεν σας ενδιαφέρει το θέµα µε τις υπερτιµολογήσεις των
ραδιοφαρµάκων. Είναι προφανές αυτό. Συνεχίζετε µε τις µεθο-
δεύσεις σας τις απαράδεκτες πρακτικές εκµετάλλευσης σε
βάρος της δηµόσιας υγείας και σε βάρος των ασφαλιστικών τα-
µείων. 

Ξέρετε τι λείπει από όλη αυτή τη συλλογιστική που παραθέ-
σατε στο Κοινοβούλιο όλες τις προηγούµενες µέρες; Λείπουν οι
ξεκάθαρες αποδείξεις των όσων ισχυρίζεστε. Δεν είναι δυνατόν
να ζηµιώνετε το δηµόσιο σύστηµα υγείας, να του στερείτε την
πρόσβαση σε πολύ οικονοµικότερα φάρµακα και την αποφυγή
του µονοπωλίου. Δεν γίνεται να γίνονται πανάκριβες απευθείας
αναθέσεις εργασιών επειδή δήθεν δεν µπορεί να ανταποκριθεί
το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Και φυσικά όλες αυτές οι αποφάσεις σας δεν τεκµηριώνονται
πουθενά. Και να ξεκαθαρίσουµε κάτι: Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν είναι ενάντια
στην ιδιωτική πρωτοβουλία, σε καµµία περίπτωση, αλλά όχι εις
βάρος του δηµοσίου συµφέροντος, όχι χωρίς διαφάνεια, όχι
χωρίς εξορθολογισµό, τόσο των αναγκών όσο και των δαπανών. 

Πάµε τώρα και στο δεύτερο µέρος. Οι διατάξεις στο δεύτερο
µέρος αφορούν σε παρατάσεις διατάξεων έκτακτου χαρακτήρα,
που ψηφίστηκαν για την αντιµετώπιση της πανδηµίας και υπάρχει
σε αυτές η λογική που υπάρχει σχεδόν παντού, η λογική της προ-
χειρότητας. Θέλετε να µας εξηγήσετε γιατί µετά από δύο χρόνια
από το ξέσπασµα του COVID συνεχίζετε να επιµένετε να νοµο-
θετείτε έκτακτα µέτρα, µε παράταση για άλλους τρεις µήνες, µε
παράταση για άλλους έξι µήνες; Δεν λύνεται κανένα πρόβληµα
µε τις παρατάσεις. Αυτό που γίνεται είναι ότι µένουν όλοι σε µια
διαρκή επισφάλεια, αιχµάλωτοι των πολιτικών σας διαθέσεων,
ενώ δεν υπάρχει ανακούφιση για τους ταλαιπωρηµένους ασθε-
νείς ούτε προοπτική για τους υγειονοµικούς και φυσικά κανένα
συγκεκριµένο σχέδιο για την υγεία. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ εδώ και καιρό έχει µιλήσει για την επανίδρυση του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας, έχει µιλήσει για επενδύσεις σε υπο-
δοµές, έχει µιλήσει για προσλήψεις µόνιµου προσωπικού, δεκα-
πέντε χιλιάδες προσλήψεις, προκειµένου να βελτιωθούν οι
υπηρεσίες και να έχει περισσότερες εφεδρείες, ακριβώς γι’
αυτόν τον λόγο, για τις έκτακτες ανάγκες, όπως αυτές που ζούµε
τώρα µε τον COVID. 

Εσείς αντίθετα προκρίνετε παρατάσεις συµβάσεων εργασίας,
µετακινήσεις προσωπικού, αναστολές εργασίας, διενέργεια προ-
µηθειών κατά παρέκκλιση των υφιστάµενων διατάξεων, τη διά-
θεση κλινών και προσωπικού από ιδιώτες, οι οποίοι φυσικά θα
αµειφθούν πλουσιοπάροχα, και την εξέταση δειγµάτων από ιδιω-
τικούς παρόχους. Διότι ελπίζετε ότι τα προβλήµατα του ΕΣΥ θα
παραµείνουν και θα χρονίζουν κι έτσι θα δηµιουργούνται βολικές
δικαιολογίες για να φέρετε κι άλλες ιδιωτικοποιήσεις, να αφή-
σετε, δηλαδή, τα νοσοκοµεία να είναι νοσοκοµεία της µιας
νόσου, ενώ τα «καθαρά» περιστατικά θα προωθούνται, µε τον
έναν ή µε τον άλλο τρόπο, στον ιδιωτικό τοµέα.

Κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
το όραµα της Νέας Δηµοκρατίας για το κοινωνικό κράτος δεν το
βλέπουµε πρώτη φορά, το έχουµε δει και στα σχολεία, το έχουµε
δει και στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, το έχουµε δει και
στη λογική της κοινωνικής πρόνοιας, το έχουµε δει στο ασφαλι-
στικό, το έχουµε δει στα εργασιακά, το έχουµε δει παντού. Και
ποιο είναι αυτό το όραµα; Είναι µη ορατό, δεν υπάρχει, δεν υφί-
σταται. 

Περισσεύει, όµως, ο κυνισµός στην προκειµένη περίπτωση,
καθώς µιλάµε για ένα Υπουργείο µε τεράστιο κοινωνικό ρόλο,
ιδιαίτερα στη συγκεκριµένη συγκυρία, το οποίο, αφού αντικειµε-
νικά απέτυχε στη διαχείριση της πανδηµίας, µε πιο πρόσφατο
παράδειγµα την αποτυχία στον επαρκή εµβολιασµό των συµπο-
λιτών µας και ενώ ανασχηµατίστηκε συνολικά, λόγω ακριβώς
αυτής της αποτυχίας, η νέα ηγεσία, αντί να κάνει οτιδήποτε άλλο
από τα τόσα επείγοντα που υπάρχουν, δίνει δείγµα γραφής
σπεύδοντας για ΣΔΙΤ. 

Μπορεί οι ιδιωτικοποιήσεις να είναι η αγαπηµένη σας απάν-
τηση σε κάθε ερώτηση, αλλά σε αυτόν το διάλογο έχει και ο κό-
σµος δικαίωµα λόγου, ο κόσµος που καταλαβαίνει και τι κάνετε
στην υγεία και πώς προσπαθείτε να τον παγιδεύσετε. Κι αυτός ο
κόσµος µε την πρώτη ευκαιρία θα σας δώσει την απάντηση που
σας πρέπει και θα πει την τελευταία του λέξη στις εκλογές, στις
επόµενες εκλογές.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εµείς
ευχαριστούµε.

Τον λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπροσώπους του ΜέΡΑ25
κ. Αδαµόπουλου, αµέσως µετά ο κ. Θραψανιώτης, µετά ο κ. Φά-
µελλος, ο Υπουργός, ο κ. Ξανθός, ο κ. Θεοχάρης και ο κ. Συντυ-
χάκης. 

Κυρία Αδαµοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Συζητάµε, λοιπόν, σήµερα µια κύρωση σύµβασης. Δεν πρόκειται

για µια καινοφανή σύµβαση. Είναι ουσιαστικά παράταση υφιστά-
µενων µέτρων. Παρακολουθούµε µια θλιβερή µεταµνηµονιακή
πραγµατικότητα. Η Κυβέρνηση, αντί να προστατεύσει το δηµόσιο
αγαθό της υγείας, όπως οφείλει βάσει του Συντάγµατος, εξ ιδίων
πόρων, βασίζεται σε δωρεές, σε outsourcing, στην ιδιωτική πρω-
τοβουλία, στη φιλανθρωπική δράση ιδιωτών, των ολιγαρχών, τους
οποίους βεβαίως και ξέρουµε ότι ευνοεί, µιας και είναι η προσφι-
λής, η αγαπηµένη τάξη, στην οποία παρέχει και τα γνωστά προ-
νόµια. 

Το λέω αυτό, γιατί βρισκόµαστε στο κατώφλι ενός νέου κύµα-
τος πανδηµίας. Αναµένουµε τα δείγµατα της επόµενης και µεθε-
πόµενης εβδοµάδας, σε σχέση µε τον αντίκτυπο που θα έχει
υγειονοµικά στο ιικό φορτίο το άνοιγµα των σχολείων. Διότι
ακούσαµε την κ. Παγώνη σε τηλεοπτική εκποµπή να εκφράζεται
µε περισσή απαισιοδοξία ως προς τον αντίκτυπο αυτό, ως προς
τις υγειονοµικές συνέπειες και δεδοµένου ότι επίσης ήδη κά-
ποιες πόλεις της βόρειας Ελλάδας έχουν χαρακτηριστεί "κόκκι-
νες", οι τέσσερις εξ αυτών, Θεσσαλονίκη, Κιλκίς, Χαλκιδική και
Λάρισα. Βρίσκονται ήδη υπό καθεστώς απαγορευτικού τοπικού
lockdown. Μιλάµε για πόλεις οι οποίες έχουν πολύ µικρότερο
πληθυσµό από την Αθήνα. Η Θεσσαλονίκη χαρακτηριστικά έχει
µόνο το ένα τέταρτο του πληθυσµού, κι όµως έχει περίπου το
80% των κρουσµάτων σε αντιστοιχία µε την Αθήνα. 

Κι εµείς εδώ τώρα µιλάµε για συµβάσεις, για δωρεές, αλλά δεν
ακούσαµε πραγµατικά από τον Υπουργό Υγείας να αναφέρει
συγκεκριµένο σχεδιασµό, να κάνει κάποιες συγκεκριµένες εξαγ-
γελίες και ανακοινώσεις για την ενίσχυση και τη θωράκιση του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας, για τις προσλήψεις στις οποίες θα
προβεί, πώς θα καλύψει τα σαράντα πέντε χιλιάδες κενά που
υπάρχουν αυτή τη στιγµή σε οργανικές θέσεις, τι θα γίνει µε τις
µονάδες εντατικής θεραπείας, πόσες έχουµε, πόσες σχεδιάζετε
να φτιάξετε, πότε και πώς θα φτάσουµε τον ευρωπαϊκό µέσο
όρο, τι ιατρικό εξοπλισµό έχετε προµηθευτεί και πώς επιτέλους
θα ενισχύσουµε την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας. 

Ήδη στη Θεσσαλονίκη µιλάµε για πληρότητα 90%, επειδή ανα-
φέρθηκα στις µονάδες εντατικής θεραπείας. Και, βέβαια, τα λέω
όλα αυτά γιατί; Διότι έρχονται εδώ οι υγειονοµικοί και κατακε-
ραυνώνουν κυριολεκτικά την Κυβέρνηση, κατακεραυνώνουν την
πολιτική της, τη µέχρι τώρα διαχείριση της πανδηµίας, λέγοντας
κατ’ αρχάς ότι ήγγικεν η ώρα για την αναδιάρθρωση και το ξε-
πούληµα του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Με ταχείς ρυθµούς
ετοιµάζεται, λένε, η Κυβέρνηση να ανοίξει διάπλατα τις πόρτες
του ΕΣΥ στους λιποτάκτες µεγαλοκλινικάρχες αλλά και να ικα-
νοποιήσει ποικίλα ιδιωτικά συµφέροντα, που κάθε άλλο παρά
εξυπηρετούν το αγαθό της δηµόσιας υγείας. 

Έχει πολύ µεγάλη σηµασία ότι δεν τα λέω εγώ, τα λένε εκπρό-
σωποι της ΟΕΝΓΕ. Χαρακτηριστικά τα λέει ο κ. Γιώργος Σιδέρης,
ο οποίος είναι µέλος του γενικού συµβουλίου της ΟΕΝΓΕ, ο
οποίος λέει τα εξής, µετά τις δηλώσεις του Υπουργού Υγείας τις
προηγούµενες µέρες περί ιδιωτικού τοµέα. Λέει ο κ. Σιδέρης: «Αν
και έδειξε απροθυµία ο ιδιωτικός τοµέας να συµβάλει στην αντι-
µετώπιση της πανδηµίας, για τον κ. Πλεύρη ο ιδιωτικός τοµέας
µπορεί να βοηθήσει, ειδικά εκεί όπου υπάρχουν τα κενά. Αντί λοι-
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πόν -συνεχίζει, όπως σας λέγαµε όλο αυτό το διάστηµα- να επι-
τάξουν τον ιδιωτικό τοµέα -τώρα µάλιστα έρχονται και τον απο-
ζηµιώνουν, όπως είδα, µε την τροπολογία που φέρνετε σήµερα-
αντί να τον επιτάξουν, όπως δικαιούνταν σε καταστάσεις κρίσης,
τον προφύλαξαν, έδωσαν διπλή αποζηµίωση, τον αποζηµιώνουν
πάλι σήµερα τον ιδιωτικό τοµέα, απέσπασαν γιατρούς του Εθνι-
κού Συστήµατος Υγείας για να βοηθήσουν τον ιδιωτικό τοµέα. Κι
αυτό γιατί; Διότι όλα τα νοσοκοµεία µετατράπηκαν σε νοσοκο-
µεία µιας νόσου, σε νοσοκοµεία COVID, οπότε έφυγαν όλοι για
τον ιδιωτικό τοµέα, εξασφαλίζοντας λοιπόν επιπλέον στον ιδιω-
τικό τοµέα και πελατεία, ακριβώς λόγω αυτής της µετατροπής.
Κι αυτό για να θησαυρίζου -συνεχίζει- σε βάρος της υγείας και
της ζωής του λαού.». Όλα αυτά δείχνουν, όχι µόνο εύνοια, αλλά
και σταθερό προσανατολισµό στην κερδοφορία του ιδιωτικού
τοµέα, µε κόστος στις ζωές των ανθρώπων.

Ως προς τις αναστολές η πρόεδρος των νοσοκοµειακών για-
τρών της Δράµας αναφέρει χαρακτηριστικά ότι το µέτρο της ανα-
στολής των υγειονοµικών ήταν µια πίεση επιπλέον για να
αποδυναµωθούν περισσότερο τα νοσοκοµεία, γιατί γνώριζαν πολύ
καλά ότι δεν θα βρεθούν εργαζόµενοι για να καλύψουν τα κενά.

Δεν ενισχύθηκε το εθνικό σύστηµα υγείας και τώρα τι κάνουµε;
Ερχόµαστε και ζητάµε από τους ιδιώτες να δωρίζουν. Δεν ενισχύ-
θηκε το σύστηµα, όπως θα έπρεπε και είναι προφανώς πολιτική
βούληση, γιατί δεν µπορεί, λέει η κ. Κιούρτεβε, να µην υπάρχουν
λεφτά. Τόσα δισεκατοµµύρια διακινούνται, Ταµείο Ανάκαµψης,
ΝΑΤΟ, επιχορηγήσεις. Άρα αποτελεί πολιτική επιλογή, όταν στη
µέγιστη ανάγκη επιλέγεις να µην ενισχύσεις.

Το έδαφος, βέβαια, συνεχίζει ο κ. Σιδέρης, είχε στρωθεί από τα
προηγούµενα χρόνια. Γιατί; Γιατί δεν είναι µόνο οι συµπράξεις του
δηµοσίου και του ιδιωτικού τοµέα. Δεν είναι, λέει, µόνο οι συγχω-
νεύσεις, είναι ότι και ο ίδιος ο ΕΟΠΠΥ, η λειτουργία του ΕΟΠΥΥ
προσιδιάζει σε µία ιδιωτική ασφαλιστική εταιρεία. Είναι, επίσης, η
οικονοµική και διοικητική αυτοτέλεια των νοσοκοµείων. Είναι και
το γεγονός -και αυτό θέλει πολύ µεγάλη προσοχή, έκαναν βέβαια
µία νύξη και προηγούµενοι συνάδελφοι- το άνοιγµα µιας σειράς
δραστηριοτήτων µέσα στα ίδια τα νοσοκοµεία, µέσα στις δηµόσιες
µονάδες υγείας προς γιατρούς, έτσι ώστε οι ίδιοι οι γιατροί στα
ιδιωτικά νοσοκοµεία να λειτουργούν ως ιδιώτες. Και γιατί το λέει
αυτό; Διότι, από εκεί που περιµέναµε, λέει, στα νοσοκοµεία να κά-
νουµε ένα χειρουργείο µήνες, τώρα στα νοσοκοµεία θα το προ-
γραµµατίζουν νωρίτερα οι γιατροί, θα καθιερώσουν τα απογευµα-
τινά χειρουργεία και θα λένε στον ασθενή εκεί που θα σου κοστίσει
3.500 µε 5.000 ευρώ η εγχείρηση, τώρα θα πληρώσεις 1.500 ευρώ.
Θα δουλέψει ο γιατρός του ΕΣΥ και θα πάρει και την ιδιωτική του
αµοιβή. 

Να, λοιπόν, µε πόσους τρόπους πραγµατικά έχετε ανοίξει τον
δρόµο προς την ιδιωτικοποίηση. Αποδυνάµωση, συρρίκνωση του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας, απόσπαση γιατρών στα ιδιωτικά θε-
ραπευτήρια, άρα απόσπαση και του πελατολογίου µε το να µετα-
τρέψουµε τα νοσοκοµεία µόνο σε COVID. Και συνεχίζουν οι
υγειονοµικοί, λέγοντας ότι έπρεπε στον τοµέα της πρόληψης τόσο
καιρό να εφαρµοστεί αυτό που λέγαµε και ως ΜέΡΑ25 ιχνηλάτηση
µε µαζικά δωρεάν test και να αποµονωθούν τα κρούσµατα, µε
σκοπό να µη γίνει διασπορά. 

Το δεύτερο που έπρεπε να γίνει είναι η ενίσχυση της πρωτο-
βάθµιας φροντίδας υγείας, για ποιον λόγο όµως; Να γίνει, ώστε
εκτός από την ιχνηλάτηση, την αποµόνωση κ.λπ. να αναλάβει και
την ιατρονοσηλευτική παρακολούθηση, µόνο και µόνο γιατί µε
αυτόν τον τρόπο θα αποφόρτιζε κατά κάποιον τρόπο και τα νοσο-
κοµεία. Δεν θα ήταν τα νοσοκοµεία αποκλειστικά υπεύθυνα για
την περίθαλψη.

Ακριβώς, λοιπόν, επειδή δεν ενισχύθηκε και η πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας και υπήρχε µία συµπίεση στα νοσοκοµεία, αναγ-
κάζονταν να στέλνουν οι υγειονοµικοί τους ασθενείς στα σπίτια
τους. Στην ίδια την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας θα µπορούσε
να ανατεθεί, λένε, ακόµη και η φαρµακοεπαγρύπνηση σε σχέση
µε τον εµβολιασµό, η παρακολούθηση και καταγραφή των επιπλο-
κών. 

Όλα αυτά, όµως, τι προϋποθέτουν; Προϋποθέτουν επαρκές
προσωπικό, εξοπλισµό και εξειδικευµένο προσωπικό. Όχι µόνο
δεν υπήρχε το επαρκές προσωπικό και δεν υπήρχε το κατάλληλο

προσωπικό που να αντιστοιχεί στον αριθµό των ασθενών, αλλά σε
µία εφηµερία, λένε, υπήρχε ένας γιατρός και δυο-τρεις νοσηλευ-
τές για τριάντα ή πενήντα άτοµα. Ένας γιατρός, επαναλαµβάνω,
και δύο-τρεις νοσηλευτές για τριάντα ή για πενήντα άτοµα. Αυτό
τι σηµαίνει; Αυτό σηµαίνει υποθεραπεία. Και τι σηµαίνει υποθερα-
πεία; Σηµαίνει ότι ασφυκτιούν οι µονάδες εντατικής θεραπείας, ότι
γεµίζουν και έτσι ακριβώς φτάσαµε στο σηµείο που φτάσαµε, µε
τόσους θανάτους και µε τόσους διασωληνωµένους. Αυξάνονταν
οι ΜΕΘ και το προσωπικό δεν έφθανε. Δεν ήταν ούτε καν εξειδι-
κευµένο το προσωπικό, ακριβώς γιατί δεν φροντίσατε να προβείτε
στις προσλήψεις που σας λέγαµε τόσον καιρό. Και έρχονται τώρα
συνάδελφοι από τη Νέα Δηµοκρατία, που είναι και γιατροί, και µας
λένε για νέες προκηρύξεις για µονάδες εντατικής θεραπείας,
χωρίς νεοεισερχόµενους και ότι τα ιδιωτικά κέντρα δεν βρίσκουν,
λέει, γιατρούς, όταν τόσοι γιατροί από το Εθνικό Σύστηµα Υγείας,
από τα νοσοκοµεία, µεταφέρονταν στα ιδιωτικά θεραπευτήρια.
Όλα για να προστατεύσουµε τον ιδιωτικό τοµέα! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Θα συνεχίσω, κύριε Πρόεδρε. Ίσως χρειαστώ χρόνο και από
την τριτολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχίστε.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ.
Ως προς το εµβολιαστικό πλάνο, εγώ θα µιλήσω απλά για τα

µαγειρέµατα που κάνετε σε σχέση µε τους αριθµούς. Δεν θεωρώ
τον εαυτό µου αρµόδιο, για να µιλήσω, να προτρέψω δηµοσίως
ή να αποτρέψω τον κόσµο από το να κάνει εµβόλιο. Γι’ αυτό
θεωρώ ότι είναι αρµόδιοι µόνο οι γιατροί, µόνο η ιατρική κοινό-
τητα. Οι Βουλευτές που είναι γιατροί καλά κάνουν και εκφράζον-
ται. Εγώ δεν θα κάνω τέτοιου είδους αντιποίηση αρχής, αλλά
µιλάω τελείως προσωπικά. Δεν το θεωρώ δικαίωµά µου ηθικό,
νόµιµο, γιατί κοιτάω και την ευθύνη που έχω σε σχέση µε τα λε-
γόµενά µου. Θα πω, όµως, για το εµβολιαστικό πλάνο ότι µαγει-
ρεύετε τα νούµερα. Μιλάτε για 70% εµβολιασµένων, όταν µόλις
το 61% έχει κάνει την πρώτη δόση. Βγαίνει ο Υπουργός και λέει
«όποιος έκανε µία δόση θα κάνει και τη δεύτερη». Δηλαδή, αυτό
σηµαίνει ότι είναι πλήρως εµβολιασµένοι. Άρα σηµαίνει ότι
όποιος έχει κάνει την πρώτη δόση µπορεί να πάρει και πιστοποι-
ητικό εµβολιασµού, αφού θεωρεί ότι µε την πρώτη δόση είναι εµ-
βολιασµένοι. Αυτό δείχνει µία έλλειψη σοβαρότητας, η οποία δεν
συνάδει ούτε καν και µε τις εκθέσεις που κάνει ο ΕΟΔΥ. Παίζετε
µε τις λέξεις. Και βεβαίως, είναι λογικό ο λαός να µη σας παίρνει
στα σοβαρά, όχι µόνο µε τα µαγειρέµατα που κάνετε, αλλά και
µε το γεγονός ότι εφαρµόζετε διχαστικές τακτικές, αυταρχικά
µέτρα, αναστολές συµβάσεων για τους υγειονοµικούς που δεν
εµβολιάζονται, διαθεσιµότητα, εξαγορά συνειδήσεων για τους
νέους µε τα 50 GΒ και τα 150 ευρώ. Πραγµατικά, το ερώτηµα
είναι: Πώς περιµένετε να γίνει κάτι µε τέτοιου είδους πολιτικές,
µε τέτοια διχαστική τακτική, µε τέτοια µέτρα καταναγκασµού κυ-
ριολεκτικά; Αντί να προβείτε σε ενηµερωτικές καµπάνιες, ενερ-
γοποιώντας τους ιατρικούς µηχανισµούς, την ιατρική κοινότητα
και τους εκπροσώπους της Φαρµακολογίας, οι οποίοι είναι οι
µόνοι αρµόδιοι για να πείσουν τον κόσµο, πώς προβαίνετε σε αυ-
ταρχικά µέτρα; Αυταρχικά µέτρα, τα οποία θα κλιµακωθούν
ακόµη περισσότερο και µε τη διάταξη που φέρνετε για τη δια-
σπορά ψευδών ειδήσεων στον Ποινικό Κώδικα. Ειδήσεις, λέει,
µέσω διαδικτύου που θα κλονίζουν την εµπιστοσύνη του κοινού
στη δηµόσια υγεία. Πώς θα κρίνεται αυτό και πώς θα ερµηνεύε-
ται; Τι σηµαίνει αυτό, δηλαδή; Μονοµέρεια στην πληροφόρηση;
Φίµωση της πληροφορίας που δεν θέλουµε να περάσει;

Προχωρώ λίγο στο θέµα της θεραπείας, γιατί φέρατε µια τρο-
πολογία για τα µονοκλωνικά αντισώµατα. Κατ’ αρχάς, να πω ότι
και εγώ από την πλευρά µου εδώ και αρκετούς µήνες είχα κατα-
θέσει ερώτηση για το πότε σκοπεύατε να φέρετε αυτή τη θερα-
πεία. Χαρακτηριστικά σάς λέω ότι τον Απρίλιο είχα καταθέσει µία
επίκαιρη ερώτηση. Η Κυβέρνηση κώφευε και απαντούσε τελείως
αόριστα και προσχηµατικά, ότι δεν είναι αποτελεσµατικά, ότι κο-
στίζουν πολύ. Θυµήθηκε τώρα, κατόπιν εορτής, ενώ έχουµε χιλιά-
δες νεκρούς και θα µπορούσαν να είχαν αποφευχθεί τουλάχιστον
οι µισοί θάνατοι, όπως λένε οι έρευνες -δεν το λέω εγώ προσω-
πικά-, να φέρει τώρα τα µονοκλωνικά αντισώµατα. Τα ερωτήµατα
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τα οποία εγώ έχω να θέσω προς εσάς, κυρία Υφυπουργέ, γιατί
δεν είναι εδώ κύριος Υπουργός, είναι τα εξής. Α, µόλις ήρθε ο
κύριος Υπουργός. Πρώτον, γιατί η Γερµανία από 24 Ιανουαρίου
τα προµηθεύτηκε πληρώνοντας 400 εκατοµµύρια ευρώ και εµείς
από τον Φεβρουάριο απλώς, λέει, παρακολουθούµε τις εξελίξεις; 

Παρεµπιπτόντως, κύριε Υπουργέ, επειδή δώσατε µία απάν-
τηση στον κ. Πολάκη συγκεκριµένα, όταν µίλησε για τα µονοκλω-
νικά, είπατε ότι ανακλήθηκαν τα µονοκλωνικά κάποιας εταιρείας;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ανακλήθηκαν,
για να πάνε σε καινούργια θεραπεία και πηγαίνοντας σε καινούρ-
για θεραπεία, επανεγκρίθηκαν µετά.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Άρα είναι εγκεκριµένα, δεν
έχουν ανακληθεί. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κανένα δεν έχει
εγκριθεί, όλα είναι σε πειραµατικό στάδιο. Θα σας εξηγήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, θα τα εξηγήσετε µετά. Τι είναι αυτό τώρα;

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε, θα τα
εξηγήσει αργότερα. Με συγχωρείτε, γιατί εγώ ξεκίνησα τον διά-
λογο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχίστε,
κυρία Αδαµοπούλου.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Εν πάση περιπτώσει, θα πω τι
κατάλαβα εγώ και µπορείτε να απαντήσετε. Κατάλαβα ότι έχουν
ανακληθεί τα µονοκλωνικά αντισώµατα κάποιας εταιρείας. Αυτό
που γνωρίζω είναι ότι αυτά τα οποία είχε παραγγείλει η Γερµανία
στις 24 Ιανουαρίου δεν έχουν ανακληθεί. Γιατί, λοιπόν, ενώ στις
24 Ιανουαρίου τα προµηθεύτηκε η Γερµανία, εµείς ερχόµαστε
τώρα κατόπιν εορτής και ενώ µπορούσε να αποσοβηθεί ο κίνδυ-
νος τόσων χιλιάδων θανάτων;

Και επίσης, δηλώσατε σε µία εκποµπή στον «ΣΚΑΪ» -διαψεύστε
µε αν κάνω λάθος- ότι η αρµόδια επιτροπή θα επιλέξει µε αυ-
στηρά κριτήρια και πρωτόκολλα σε ποιες περιπτώσεις θα απευ-
θύνονται τα µονοκλωνικά αντισώµατα. Θα ήθελα λίγο στην
τοποθέτησή σας να εξειδικεύσετε τι ακριβώς εννοείτε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Διαβάστε την
τροπολογία.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Φαντάζοµαι δεν αναφέρεστε
στο ότι θα αποκλειστούν από τα µονοκλωνικά αντισώµατα π.χ. οι
ανεµβολίαστοι. Το ρωτάω αυτό. Θέλω απάντηση. Διότι και οι
υγειονοµικοί έχουν τοποθετηθεί κάθετα εναντίον αυτής της λο-
γικής. Αυτό είναι διαλογή, είναι κοινωνικός δαρβινισµός -αν
εφαρµοστεί, επαναλαµβάνω- και είναι και άλλο ένα µέτρο απο-
κλεισµού, καταναγκασµού και αυταρχισµού. 

Επίσης, θέλω να αναφερθώ σε µία θεραπεία, σε µία έρευνα
που γίνεται από την Αιµατολογική Κλινική στο νοσοκοµείο «Πα-
πανικολάου» στη Θεσσαλονίκη. Έχουµε µία καταπληκτική Αιµα-
τολογική Κλινική. Οι άνθρωποι φαίνεται ότι έχουν θεαµατικά
αποτελέσµατα µε θεραπευτικά σχήµατα Τ-λεµφοκύτταρα, µε
καρκινοπαθείς µάλιστα ανοσοκατεσταλµένους. Πρόκειται για µία
πολλά υποσχόµενη προσπάθεια, την οποία οφείλετε να στηρί-
ξετε επιχορηγώντας τη, γιατί καταλαβαίνουµε ότι έχετε µία αλ-
λεργία, έχετε µία τάση περιφρόνησης, πρακτική µάλλον, δεν
είναι καν τάση, µια πρακτική περιφρόνησης του Εθνικού Συστή-
µατος Υγείας, να µη φθάνει όµως και στα όρια της εµπάθειας,
όταν έχουµε να κάνουµε µε εξαιρετικές έρευνες και όχι να προ-
σφεύγουν οι γιατροί και όλοι οι ερευνητές στους ιδιώτες πάλι για
τέτοιου είδους έρευνες. Μιλάµε για καρκινοπαθείς. 

Βέβαια, τον ρυθµό τον έχει δώσει ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, ο
οποίος στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης δεν βγήκε να κάνει
καµµία εξαγγελία για προσλήψεις για ενίσχυση του Εθνικού Συ-
στήµατος Υγείας, για τους υγειονοµικούς, για την πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας, παρά το γεγονός ότι είµαστε ουραγοί κυριολε-
κτικά στην Ευρώπη στις δηµόσιες δαπάνες υγείας. Αντίθετα,
ακούσαµε για αστυνοµικούς, για στρατιωτικούς, ακούσαµε για
φρεγάτες. Ακούσαµε τον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο να λέει ότι οι
αστυνοµικοί, επειδή είναι πάρα πολύ καλά εκπαιδευµένοι και
είναι αναντικατάστατοι λόγω του ρόλου τους, δεν χρειάζεται να
είναι εµβολιασµένοι, λες και τους υγειονοµικούς τούς βρίσκουµε
στα γαριδάκια. Δηλαδή βρίσκονται πάρα πολύ εύκολα οι υγει-
ονοµικοί και θα πρέπει να τους θέτουµε σε διαθεσιµότητα εκ του

γεγονότος ότι δεν εµβολιάζονται, σαν να αναπληρώνονται τα
κενά, που τα κενά βλέπουµε πώς αναπληρώνονται. Έχουµε εδώ
την ενδυνάµωση του ιδιωτικού τοµέα. 

Θα τελειώσω µε δύο πράγµατα. Το ένα είναι ότι υπάρχουν ορι-
σµένα δηµοσιεύµατα, δεν ξέρω αν ισχύουν. Θα ήθελα απλά την
επιβεβαίωση ή τη διάψευση εκ µέρους του κυρίου Υπουργού. Σε
κάποια έντυπα, λοιπόν, κυκλοφορεί ότι αναµένεται η παραίτηση
του Προέδρου του ΕΟΔΥ. Επειδή πρόκειται για έναν άνθρωπο
παραδοσιακά στον κύκλο υποστηρικτών του Πρωθυπουργού, θα
ήθελα να ρωτήσω αν θα κάνετε αποδεκτή την παραίτησή του ή
αν θα παλέψετε µε νύχια και µε δόντια για να µην παραιτηθεί. Αν
δεν τη δεχθείτε την παραίτησή του, σηµαίνει ότι έχει κάνει άριστα
το έργο του. Αν την δεχθείτε, αυτό αποτελεί οµολογία αποτυχίας
εκ µέρους της Κυβέρνησης, διότι µιλάµε για τον Πρόεδρο του
ΕΟΔΥ, άρα µιλάµε για ένα µείζον πολιτικό ζήτηµα. 

Και τελειώνω κρούοντας τον κώδωνα του κινδύνου για την κα-
τάσταση που επικρατεί στα νοσοκοµεία της Δράµας και της Κα-
βάλας. Μάλιστα, ο συνάδελφος από τη Δράµα που ανέβηκε να
µιλήσει δεν είπε τίποτα για την κατάσταση στο νοσοκοµείο της
περιφέρειάς του. Τα νοσοκοµεία λειτουργούν µε σοβαρότατες
δυσλειτουργίες. Ελλοχεύουν πολύ µεγάλοι κίνδυνοι και αυτό
διότι βρίσκονται ήδη ενενήντα έξι υγειονοµικοί σε αναστολή. Ενε-
νήντα έξι άτοµα µάλλον, όχι ενενήντα έξι υγειονοµικοί, ενενήντα
έξι άτοµα σε αναστολή. Από αυτά οι εξήντα είναι νοσηλευτές, οι
τέσσερις γιατροί, οι υπόλοιποι τραυµατιοφορείς και διοικητικό
προσωπικό. 

Έχει µείνει, λοιπόν, ένας τραυµατιοφορέας να καλύπτει ολό-
κληρο το νοσοκοµείο και να καλύπτει την κλινική για τα ύποπτα,
το Παθολογικό, τα χειρουργεία, ενώ -αυτό είναι και το τραγελα-
φικό, πού έχουµε φτάσει- υπάρχουν καταγγελίες από τον πρό-
εδρο των εργαζοµένων ότι ο τραυµατιοφορέας το πρωί, λέει,
χρονοµετράται πόση ώρα κάνει να παραδώσει τον ασθενή, να
µεταφέρει τον ασθενή, από την ώρα που θα τον παραλάβει µέχρι
το Ακτινολογικό για αξονική. 

Μιλάµε για συνθήκες µεσαιωνικές, απάνθρωπες. Μιλάµε για
εργασιακή γαλέρα. Και όλα αυτά διότι, κύριε Υπουργέ, δεν έχουν
γίνει προσλήψεις. Μιλάµε για εκατόν εβδοµήντα έξι κενά από το
2019 που παρέλαβε η Κυβέρνηση. Έχουν γίνει πενήντα προσλή-
ψεις, οι οποίες έγιναν σε αντικατάσταση πενήντα ατόµων που
συνταξιοδοτήθηκαν, δεν ήταν δηλαδή ούτε καν έξτρα προσλή-
ψεις για να ενισχυθούν ακόµη περισσότερο τα νοσοκοµεία. 

Θα ήθελα την απάντησή σας για όλα αυτά και να µας πείτε σε
ποιες ενέργειες σκοπεύετε να προβείτε για να καλυφθούν όλα
αυτά τα κενά, όχι µόνο στα νοσοκοµεία τα συγκεκριµένα, γενι-
κότερα στο ΕΣΥ. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Κυρία συνάδελφε, έχετε πάρει τον χρόνο της πρωτολογίας,
της δευτερολογίας και της τριτολογίας ως Κοινοβουλευτική Εκ-
πρόσωπος. 

Τώρα ακολουθεί ο κ. Εµµανουήλ Θραψανιώτης από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και αµέσως ο κ. Φάµελλος και ο Υπουργός. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Ελπίζω, αν δεν µε φτάσει ο χρόνος, να µου επιτρέψετε να δανει-
στώ λίγο από µια επόµενη οµιλία. 

Να ξεκινήσω µε τον καταστροφικό σεισµό που έπληξε την
Κρήτη και ιδιαίτερα την περιοχή του Δήµου Μινώα Πεδιάδος και
να επισηµάνω ότι προτεραιότητα θα πρέπει να είναι η γρήγορη
και πλήρης αποκατάσταση των ζηµιών που έπαθαν οι κάτοικοι,
οι κατοικίες και οι υποδοµές. Εδώ δεν υπάρχει χώρος ούτε για
τσιγγουνιές αλλά ούτε και για πλειοδοσία. Όσο πιο γρήγορα και
µε σπουδή γίνει η αποκατάσταση, τόσο το καλύτερο θα είναι για
τους κατοίκους. 

Να µου επιτρέψετε επίσης να κάνω µια αναφορά στην τροπο-
λογία που αφορά το αφορολόγητο για τη γονική παροχή. Άλλος
συνάδελφος της Πλειοψηφίας είπε «για πρώτη φορά». Άλλος
είπε «από το πρώτο ευρώ». Άλλος είπε «για την πλειοψηφία». Ούτε
για πρώτη φορά είναι το αφορολόγητο ούτε την πλειοψηφία
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αφορά αυτή η τροπολογία. Είναι γνωστό ότι µέχρι 150.000 ευρώ
η γονική παροχή είναι αφορολόγητη. Είναι επίσης γνωστό ότι
µέχρι 150.000 ευρώ ακίνητη περιουσία δηλώνει περίπου το 85%.
Αν υπολογίσουµε και εκείνους οι οποίοι δεν δηλώνουν καθόλου
περιουσία, γύρω στις πεντακόσιες χιλιάδες, ανεβαίνουµε γύρω
στο 87% των Ελλήνων πολιτών οι οποίοι έχουν περιουσία µέχρι
150.000 ή δεν έχουν καθόλου. Άρα, λοιπόν, η τροπολογία αφορά
ένα ποσοστό της τάξης του 13%. Δεν είναι αυτή πάντως η πλει-
οψηφία που αναφέρουν οι οµιλητές. 

Το παρόν σχέδιο νόµου που συζητούµε σήµερα, εκτός από τα
άρθρα και τις τρίµηνες παρατάσεις, που θα µπορούσε να τις χα-
ρακτηρίσει κάποιος και ως το «µαρτύριο της σταγόνας», το ουσια-
στικό µέρος του νοµοσχεδίου αφορά µία ακόµα τροπολογία της
δωρεάς του Κοινωφελούς Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος». Η
δωρεά αυτή ύψους περίπου 350 εκατοµµυρίων ευρώ -όσο ήταν
τα διαθέσιµα αποθεµατικά που αφήσατε στα ταµεία του κράτους
σαν κυβέρνηση το 2015 ποντάροντας στην «αριστερή παρέν-
θεση»- αρχικά προέβλεπε µία επένδυση της τάξης διακοσίων εκα-
τοµµυρίων και την ανακαίνιση ενός µόνο νοσοκοµείου, του
«Ευαγγελισµού». 

Μετά από συζητήσεις µε την τότε ηγεσία του Υπουργείου
Υγείας κατέληξε στην υπογραφή της τελικής συµφωνίας το 2018
µεταξύ του Προέδρου του Κοινωφελούς Ιδρύµατος «Σταύρος
Νιάρχος» κ. Δρακόπουλο και του τότε Πρωθυπουργού, του Προ-
έδρου του ΣΥΡΙΖΑ, Αλέξη Τσίπρα, για να φθάσουµε στο τελικό
προαναφερθέν ποσό.

Είναι γεγονός, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι οι δω-
ρεές δεν µπορούν να υποκαθιστούν τη συνταγµατικά κατοχυρω-
µένη υποχρέωση του κράτους να µεριµνά για την προστασία της
υγείας των πολιτών. Η συγκεκριµένη δωρεά, όµως, να θυµίσουµε,
ήρθε να καλύψει ανάγκες του δηµόσιου συστήµατος υγείας, ενός
συστήµατος υπό κατάρρευση και σε περίοδο που η χώρα αδυνα-
τούσε να τις καλύψει, λόγω της χρεοκοπίας και των αυστηρών πε-
ριοριστικών µέτρων που επιβλήθηκαν µε πλαφόν στις δαπάνες για
την υγεία και περιορισµό στις προσλήψεις. Μία πρόσληψη για
πέντε αποχωρήσεις, που ήταν το αποτέλεσµα των πολιτικών που
εφαρµόσατε τότε.

Η αρχική συµφωνία, λοιπόν, προέβλεπε, ως γνωστόν, την προ-
µήθεια και εγκατάσταση ιατρικού εξοπλισµού PET SCAN στα νο-
σοκοµεία Ηρακλείου, Ιωαννίνων, Λάρισας και Αλεξανδρούπολης,
την παραγωγή ραδιοφαρµάκων στα νοσοκοµεία Ηρακλείου, Ιωαν-
νίνων, Λάρισας και στο «Παπαγεωργίου» Θεσσαλονίκης, που τώρα
µε την τροποποίηση της σύµβασης εξαιρείται, προφανώς, για
χάρη των ιδιωτών.

Είπε ο εισηγητής της Πλειοψηφίας ότι αυτό γίνεται µε τη σύµ-
φωνη γνώµη του ιδρύµατος. Με τη σύµφωνη γνώµη, προφανώς,
του ιδρύµατος έγινε και η µετατροπή του νέου Νοσοκοµείου Κο-
µοτηνής από νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου σε νοµικό πρό-
σωπο ιδιωτικού δικαίου, µια εµβληµατική επένδυση στην περιοχή
από πολλές απόψεις. Όµως, µε σύµφωνη γνώµη έγινε και η αύ-
ξηση από τις 200.000.000 ευρώ στις 450.000.000 ευρώ, που τότε
αφορούσε την ενίσχυση του δηµόσιου συστήµατος υγείας. Τώρα
οι αφαιρέσεις που γίνονται γίνονται προς χάριν των ιδιωτών. Είπε
κάποιος οµιλητής ότι τα ραδιοφάρµακα αφορούν έναν µόνο πα-
ραγωγό στην Ελλάδα και άρα λογικό είναι να προστατεύεται.

Τώρα πάλι ακυρώνετε σηµαντικές πρωτοβουλίες, όπως αυτές
της παραγωγής των ραδιοφαρµάκων, αλλά και πρωτοβουλίες
άλλες που είχε πάρει ο ΣΥΡΙΖΑ τότε, όπως την εγκατάσταση πα-
ραγωγής οξυγόνου στα διάφορα νοσοκοµεία της χώρας, µεταξύ
των οποίων της Κρήτης. Πέντε στην Κρήτη. Ευτυχώς, προλάβαµε
και εγκαταστάθηκαν δύο µονάδες, µία στα Χανιά και µία στον Άγιο
Νικόλαο, από τα πέντε προβλεπόµενα νοσοκοµεία. Να σηµειώσω
ότι η εγκατάσταση στον Άγιο Νικόλαο, της τάξης των 200.000
ευρώ, προβλέπεται να αποσβεστεί σε τρία χρόνια, µε κέρδος πε-
ρίπου 50.000 ευρώ τον χρόνο.

Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα µε προσοχή προχθές να επανα-
λαµβάνετε την άποψη του κ. Μητσοτάκη ότι η δωρεά του Κοινω-
φελούς Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» αποτελεί συνεργασία
δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα, ΣΔΙΤ δηλαδή. Πραγµατικά, θα
ήθελα να µου εξηγήσετε τι είναι το ΣΔΙΤ. Το Κοινωφελές Ίδρυµα,
ο δωρητής δηλαδή, σκοπεύει να πάρει πίσω χρήµατα; Σκοπεύει

να συµµετάσχει στο διοικητικό συµβούλιο; Ή µήπως εννοείτε
όπως είναι, παραδείγµατος χάριν, το τµήµα Χερσόνησος - Νεά-
πολη για τον Βόρειο Οδικό Άξονα; Βέβαια, υπάρχει και µια υπόνοια
εδώ ότι µιλάτε για ΣΔΙΤ, επειδή σκοπεύετε, ίσως, µετά την ολο-
κλήρωση της δωρεάς, να µπει µέσα ο ιδιωτικός τοµέας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ο τρόπος, όµως, αντιµετώπισης των προβληµάτων των εργα-
ζοµένων, όπως φάνηκε και από τις τοποθετήσεις των εκπροσώπων
των φορέων στην ακρόαση των φορέων, δεν είναι και ο πιο σω-
στός. Στον Νοµό Λασιθίου η κατάσταση συνεχώς επιδεινώνεται,
βαδίζοντας από το κακό στο χειρότερο. Η αναστολή των µη εµβο-
λιασµένων οδήγησε στην εξαντλητική εργασία των υπολοίπων, ιδι-
αίτερα ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού, παραβιάζοντας
κατάφωρα την ευρωπαϊκή οδηγία εργασίας, µε αποτέλεσµα να
υπάρξουν δυσάρεστες εξελίξεις µεταξύ των εργαζοµένων. Οµα-
δικές παραιτήσεις γιατρών, απαράδεκτες συµπεριφορές στους
εργαζόµενους, απειλές και µηνύσεις µεταξύ γιατρών και διοίκη-
σης, κάτι που δεν συµφέρει καθόλου τη δηµόσια υγεία. Αυξάνεται,
έτσι, ακόµα περισσότερο ο κίνδυνος µε την αναστολή του ειδικευ-
µένου προσωπικού, όπως τονίστηκε στην επιτροπή κατά την ακρό-
αση των φορέων, για την υγεία των ασθενών, ιδιαίτερα όσων
έχουν ανάγκη ιατρικής περίθαλψης. Επισηµάνθηκε, επίσης, σε πε-
ριπτώσεις υψηλών ποσοστών εµβολιασµού και τηρουµένων των
πρωτοκόλλων προστασίας ότι µπορεί να βρεθούν λύσεις. Η ανα-
στολή είναι το τελευταίο σκαλοπάτι, η κατάληξη της ανικανότητας
διαχείρισης ενός προβλήµατος.

Στον Νοµό Λασιθίου, επίσης, στο σύνολο των εργαζοµένων, ια-
τρικό, νοσηλευτικό και λοιπό προσωπικό, το ποσοστό εµβολια-
σµού βρίσκεται στο 92%. Ωστόσο, λόγω υποστελέχωσης σε
ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό, ακόµα και το ελάχιστο ποσο-
στό ανεµβολίαστων προκαλεί δυσλειτουργία, µε αποτέλεσµα ανα-
στολή ιατρικών πράξεων και οικονοµικές δυσλειτουργίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, αν
µου επιτρέπετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν το
βλέπω.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ: Τραγική ειρωνεία η Καρδιο-
λογική Κλινική στον Άγιο Νικόλαο, όπου βραβεύθηκε από τα
Health Care Business Awards για τις υπηρεσίες στον Νοµό Λα-
σιθίου, συγχωνεύτηκε µε την Παθολογική Κλινική, µε τον σύλ-
λογο εργαζοµένων να σχολιάζει ότι, δυστυχώς, η πολιτική της
Νέας Δηµοκρατίας αυτή την κλινική που βραβεύθηκε την έχει µε-
τατρέψει σε φάντασµα. Να σηµειωθεί ότι το ίδιο νοσοκοµείο βρα-
βεύθηκε το 2019 για τη συνολική του προσφορά στον τοµέα
υγείας. Να θυµίσω ότι τότε κυβέρνηση ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ.

Τελειώνοντας, η ενίσχυση του δηµόσιου συστήµατος υγείας
και η δωρεάν πρόσβαση σε αυτό αποτελούν προτεραιότητα του
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. Στο πρόγραµµά µας περιλαµ-
βάνονται η αύξηση των δαπανών για την υγεία από το 5% στο
7% του ΑΕΠ, ώστε να φθάσει στον µέσο όρο των χωρών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, µισθολογικά και εργασιακά κίνητρα για τους
εργαζόµενους µε στόχο αξιοπρεπείς µισθούς για την κάλυψη
των αναγκών στη δηµόσια υγεία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε. Φτάσατε στα δέκα λεπτά, και δεν σας
κρατάω από το επόµενο νοµοσχέδιο.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα πάρει

τον λόγο για ένα λεπτό ο Υπουργός για κάποιες νοµοτεχνικές
βελτιώσεις. Αµέσως µετά ο κ. Φάµελλος.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Απλώς, κατα-

θέτω κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις στο Σώµα, για να µπορέ-
σουν οι υπηρεσίες να τις εντάξουν. Θα τις πω και κατά την οµιλία
µου.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας κ. Αθανάσιος Πλεύρης
καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές
βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Φά-
µελλε, έχετε τον λόγο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, παίρνω τον

λόγο να τοποθετηθώ για την τροπολογία η οποία έχει έρθει για
τη λεγόµενη επιδότηση του κόστους ηλεκτρικού ρεύµατος.

Κατ’ αρχάς οφείλω να πω ότι υπάρχει µια απαράδεκτη διαδι-
κασία. Με τροπολογία του Υπουργείου Οικονοµικών, στο πόδι
κυριολεκτικά, χωρίς καµµία ενηµέρωση, χωρίς προφανώς να τη
συζητήσουµε µε φορείς, µε τους παραγωγούς ή έστω εδώ οι
Βουλευτές, χωρίς να έχει παρουσιαστεί από Υπουργούς -ακόµα
και τώρα αναρωτιόµαστε τι είναι αυτό που έχει έρθει-, έχει έρθει
µία πρόταση η οποία παραπέµπει όλη αυτή την υποτιθέµενη ανα-
κοίνωση του κ. Μητσοτάκη σε υπουργική απόφαση.

Εδώ υπάρχει ένα ζήτηµα: Εµείς πού µπορούµε να κάνουµε
ερωτήσεις; Οι πολίτες πού µπορεί να κάνουν ερωτήσεις; Ποιος
µπορεί να απαντήσει αν η κατανάλωση, παραδείγµατος χάριν
του Αυγούστου, που έρχεται ήδη σε λογαριασµούς, περιλαµβά-
νεται ή αν η κατανάλωση του Ιανουαρίου περιλαµβάνεται; Από
πού θα λείψουν τα λεφτά;

Ας τα πάρουµε, όµως, από την αρχή. Ο κ. Μητσοτάκης, λοιπόν,
στη Διεθνή Έκθεση πριν από είκοσι µέρες είπε: «Το Ταµείο Ενερ-
γειακής Μετάβασης θα καλύψει το 80% των αυξήσεων. Η Ελ-
λάδα είναι η πρώτη χώρα που το συγκροτεί. Θα έχει καλύψει
τουλάχιστον το 80%», άρα και παραπάνω, «για όλους τους κατα-
ναλωτές και από τριακόσιες έως εξακόσιες KWh το µηνιαίο κό-
στος δεν θα υπερβαίνει τα 2 ευρώ.». Αυτό δήλωνε ο κ.
Μητσοτάκης στη Διεθνή Έκθεση.

Τρεις µέρες µετά ο κ. Σκρέκας σε συνέντευξη Τύπου αναίρεσε
και κατέρριψε ό,τι είπε ο κ. Μητσοτάκης. Εκεί, λοιπόν, µίλησε ότι
όλη αυτή η συζήτηση είναι για τα 9 ευρώ τον µήνα. Και ενώ θα
περίµενε κάποιος ότι τουλάχιστον αυτό έστω θα ερχόταν σήµερα
µε περιγραφή, ούτε αυτό έρχεται, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
σήµερα µε περιγραφή.

Προσέξτε πόσο λανθασµένη είναι αυτή η προσέγγιση της Κυ-
βέρνησης. Αν λάβετε υπ’ όψιν ότι η ρήτρα για την περίπτωση των
καταναλωτών της ΔΕΗ υπολογίζεται για τα ποσά που υπερβαί-
νουν στη χονδρική τιµή τα 50 ευρώ τη MWh και λάβετε υπ’ όψιν
ότι η τιµή εκκαθάρισης τον Αύγουστο έφτασε στα 122 ευρώ -70
ευρώ πάνω από τα 50 ευρώ- και τον Σεπτέµβριο κινείται σε ακόµα
υψηλότερα επίπεδα και σήµερα 1η Οκτωβρίου είναι στα 168
ευρώ, καταλαβαίνετε πλέον για τι επιβαρύνσεις µιλάµε. Δεν µπο-
ρεί αυτό το µέτρο να δώσει απαντήσεις στους ανθρώπους,
στους καταναλωτές που έχουν σοβαρό ζήτηµα στα νοικοκυριά
τους, όσον αφορά το κόστος ηλεκτρικού ρεύµατος.

Η ρήτρα υπολογίζεται µε βάση την κατανάλωση του προηγού-
µενου µήνα. Άρα οι λογαριασµοί που έρχονται τώρα έχουν υπο-
λογιστεί µε βάση τις µέσες τιµές του Ιουλίου. Φαντάζεστε ποιο
θα είναι το βήµα αύξησης κάθε χρόνο, κάθε µήνα; 

Εµείς έχουµε υπολογίσει ότι θα υπάρχει µια αύξηση της επι-
βάρυνσης στη ρήτρα από 15% ως 25% τον µήνα. Και εδώ µιλάµε
για ένα εργαλείο το οποίο δεν έχει παρουσιαστεί, δεν έχει ποσο-
τικοποιηθεί, δεν έχει µιλήσει κανένας για ποιους µήνες ως κατα-
νάλωση αφορά και, προφανώς, δεν το γνωρίζουν οι
καταναλωτές.

Με τα στοιχεία που έχουµε στη διάθεσή µας, τα νοικοκυριά
της χαµηλότερης κατανάλωσης θα επιβαρυνθούν µε ποσά που
προφανώς υπερβαίνουν τα 15 ευρώ µε 20 ευρώ τον µήνα σε συν-
τελεστή 46% κόστος για τον Οκτώβριο, ενώ στα νοικοκυριά που
έχουν µέση κατανάλωση οι αυξήσεις θα φτάσουν το 57% και οι
λογαριασµοί θα έχουν αύξηση που θα ξεπερνά τα 35 ευρώ τον
µήνα, όχι το δίµηνο.

Σε αυτή την τροπολογία που έχει έρθει σήµερα η Κυβέρνηση
δεν λέει τίποτα. Αναφέρεται σε ένα ταµείο το οποίο θα ιδρυθεί
µε πόρους από τα δικαιώµατα ρύπων, µε έναν διαχειριστή που
θα επιδοτεί τους καταναλωτές χαµηλής τάσης.

Ερώτηµα: Οι υπόλοιποι καταναλωτές; Για παράδειγµα -και
είναι εδώ και ο Υφυπουργός Οικονοµικών- οι καταναλωτές του
αγροτικού τοµέα; Το αρδευτικό δίκτυο; Οι δήµοι; Οι δηµοτικές
επιχειρήσεις ύδρευσης; Η βιοτεχνία; Οι επαγγελµατίες; Τα αρ-
τοποιεία; Όλα αυτά δεν περιλαµβάνονται µέσα. 

Το αποτέλεσµα είναι ότι το ντόµινο αυξήσεων, που ξεκίνησε
πολύ νωρίτερα από την υπόλοιπη Ευρώπη, µε ευθύνη της Κυβέρ-
νησης, γιατί έχει αφήσει αρρύθµιστη την αγορά και γιατί γίνονται
παιχνίδια χειραγώγησης τιµών, θα έχει επίπτωση από το ψωµί
µέχρι το νερό και θα περιορίσει την πρόσβαση των πολιτών σε
βασικά αγαθά λόγω κόστους και θα οδηγήσει σε αδιέξοδο πλη-
θώρα επαγγελµατιών και τον αγροτικό κόσµο. 

Όλα αυτά όµως δεν µπορούµε να τα συζητήσουµε εδώ, γιατί
παραπέµπονται σε µία υπουργική απόφαση. Δεν υπάρχει κανείς
να µας δώσει απαντήσεις, ούτε οι αρµόδιοι Υπουργοί. Δεν γνω-
ρίζουµε τι θα γίνει µετά τον Ιανουάριο. Δεν γνωρίζουµε τι θα γίνει
µε τις καταναλώσεις του Αυγούστου. Δεν γνωρίζουµε πόσα είναι
τα ποσά τα οποία θα δοθούν. 

Και οφείλουµε να ρωτήσουµε από πού προέρχονται αυτά τα
ποσά, διότι υπάρχει δέσµευση από τον πλειστηριασµό των δι-
καιωµάτων αερίου του θερµοκηπίου. Ρωτάµε από πού θα λεί-
ψουν και µας λένε ότι δεν θα λείψουν πουθενά. Η Κυβέρνηση,
δηλαδή, σκόπευε να µην τα χρησιµοποιήσει; Τα δικαιώµατα αυτά
χρησιµοποιούνται για την εξοικονόµηση ενέργειας, για την αν-
θεκτικότητα στην κλιµατική αλλαγή, για την επιδότηση των ανα-
νεώσιµων πηγών ενέργειας. Αν η Κυβέρνηση δηλώνει ότι δεν θα
λείψουν από πουθενά, πάει να πει ότι είχε σκοπό να µην κάνει τί-
ποτα απ’ όλα αυτά. Δεν ισχύει αυτό προφανώς. Άρα από κάπου
θα λείψουν. 

Και πού τα χρησιµοποιεί η Κυβέρνηση; Παίρνει, λοιπόν, έσοδα
από έναν λογαριασµό για την πράσινη µετάβαση, για την ανθε-
κτικότητα της κοινωνίας, ακόµη και για έργα προστασίας και
προσαρµογής, για να επιδοτήσει την ακρίβεια. Δεν παρεµβαίνει
στην ακρίβεια. Δεν διαχειρίζεται την αγορά. Δεν αξιοποιεί τη ΔΕΗ
-και θα πω και γι’ αυτό κάτι µετά-, αλλά χρηµατοδοτεί την ακρί-
βεια. Και είναι πολύ πιθανό να δηµιουργήσει ένα νέο έλλειµµα
στον λογαριασµό των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, όπως
έκανε ο κ. Χατζηδάκης µε ρυθµίσεις που έκανε στο τέλος του
2019, κάτι που οδήγησε σε χαράτσι και στο πετρέλαιο κίνησης
και στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και ποιος ξέρει πού αλλού
θα µας φέρνουν λογαριασµό. 

Αυτή είναι η κατάσταση. Η Ελλάδα παρακολουθεί τις εξελίξεις
αγκοµαχώντας, µένει πίσω στην ενεργειακή µετάβαση και ένα
νέο κύµα ακρίβειας έρχεται να απειλήσει τους καταναλωτές.
Αυτή είναι η τροµερή επιτελικότητά σας; Είκοσι µέρες µετά την
εξαγγελία του Πρωθυπουργού δεν γνωρίζει η Κυβέρνηση να πει
στους καταναλωτές -ας αφήσει τον ΣΥΡΙΖΑ- τι πρόκειται να κάνει
και πώς θα υποστηρίξει την κατανάλωση αυτή τη στιγµή;

Και είναι προφανές ότι αυτό δηµιουργεί επίπτωση και σε όλους
τους µικροµεσαίους, σε όλους τους επαγγελµατικούς κλάδους
και σε όλα τα νοικοκυριά. Απορρίψατε, όµως, ταυτόχρονα χθες
την τροπολογία που καταθέσαµε για τη µείωση του ειδικού
φόρου κατανάλωσης, που ήταν ένα συγκεκριµένο µέτρο, χρηµα-
τοδότηση από τη µεριά του κράτους και µείωση του κόστους και
για τη θέρµανση και για τις µετακινήσεις, ένα ενεργειακό εργα-
λείο. Αυτό το απορρίψατε. Κάτι αντίστοιχο όµως έγινε στην Ισπα-
νία, όπου εκεί κατέβασε η Κυβέρνηση στο χαµηλότερο δυνατό
τον ειδικό φόρο κατανάλωσης. 

Εγκλωβίζετε όµως την Ελλάδα. Εγκλωβίζετε και την οικονοµία
και την κοινωνία σε ένα αδιέξοδο. Διότι το πρόβληµα που έχουµε
σήµερα στην ενεργειακή αγορά οφείλεται και στο ότι έχετε οδη-
γήσει τη χώρα σε έλλειµµα ενεργειακής στρατηγικής. Για παρά-
δειγµα, η απολιγνιτοποίηση µετέφερε την κατανάλωση προς το
φυσικό αέριο, το οποίο είναι εισαγόµενο και πολύ ακριβό -εννοώ
την ηλεκτροπαραγωγή- και δεσµεύει τη χώρα µε ιδιωτικές µονά-
δες φυσικού αερίου, ενώ ταυτόχρονα έχετε οδηγήσει και σε ένα
µπάχαλο τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, διότι δεν έχετε κάνει
το ειδικό χωροταξικό πλαίσιο για τις ΑΠΕ, διότι δεν έχετε προ-
χωρήσει τις ρυθµίσεις για τις περιοχές «NATURA» και γιατί πα-
γώσατε τις ενεργειακές κοινότητες. Άρα οι πολίτες, οι
επαγγελµατίες, η βιοµηχανία, ο τουρισµός και οι δήµοι δεν έχουν
εργαλεία για να έχουν φθηνότερο ρεύµα στις περιοχές τους και
πράσινο, δηλαδή από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ταυτόχρονα, η χώρα µας γίνεται πρωταθλήτρια στο κόστος
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ενέργειας και ιδιωτικοποιεί τα ενεργειακά της εργαλεία. Αυτό
είναι το άκρον άωτον! Η απάντηση της Κυβέρνησης στην ενερ-
γειακή κρίση και στην ακρίβεια είναι να πουλήσει το 100% του
δικτύου φυσικού αερίου, το 49% του δικτύου διανοµής ηλεκτρι-
κής ενέργειας, να παραχωρήσει τη διοίκηση των Ελληνικών Πε-
τρελαίων και να εκχωρήσει, να ιδιωτικοποιήσει εκχωρώντας,
χωρίς έσοδα το 17% της ΔΕΗ, χάνοντας την πλειοψηφία στον
ενεργειακό πυλώνα της χώρας. Αυτό είναι ένα εγκληµατικό
λάθος, γιατί παραχωρεί την περιουσία του ελληνικού λαού, πα-
ραχωρεί την περιουσία της χώρας µας και χάνουµε ένα βασικό
εργαλείο που θα µας υποστήριζε και στη µετάβαση στην πράσινη
ενέργεια και στη βιοµηχανία και στην οικονοµική ανάπτυξη, αλλά
και στα νοικοκυριά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε, πρέπει να ολοκληρώσετε. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Όλα αυτά τα κάνετε έξω από τη Βουλή, µε µια διαδικασία αύ-

ξησης µετοχικού κεφαλαίου µε σοβαρές ευθύνες στο διοικητικό
συµβούλιο αλλά και στους αρµόδιους Υπουργούς. Αυτό είναι τε-
λικά το πλάνο της Κυβέρνησης.

Οι αυξήσεις που µπήκαν από τον Σεπτέµβρη του 2019 είχαν
στόχο, µόνο και µόνο, να έρθουν σήµερα να πουλήσουν τη ΔΕΗ.
Και το κόστος το έχει πληρώσει ήδη η ελληνική κοινωνία. Ήταν
500 εκατοµµύρια αύξηση αυτή που έκανε η Κυβέρνηση τον Σε-
πτέµβριο του 2019. Και θυµίζω ότι µετά από τεσσεράµισι χρόνια,
η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ κατόρθωσε να µην αυξήσει ούτε ένα
ευρώ την τιµή του ηλεκτρικού ρεύµατος. 

Αυτή είναι η διαφορά µας. Εµείς έχουµε πετύχει δηµόσιο
έλεγχο στους ενεργειακούς φορείς και καµµία αύξηση του ρεύ-
µατος και εσείς προχωρήσατε σε αυξήσεις και ταυτόχρονα σε
ιδιωτικοποίηση µε πολλά ρουσφέτια σε γαλάζια παιδιά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, πρέπει να ολοκληρώσετε. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Αυτή την περίοδο, λοιπόν, εµείς πα-
ραµένουµε µ’ ένα ερώτηµα: Τελικά θα διευκρινίσει η Κυβέρνηση
ποιο είναι το εργαλείο υποστήριξης των καταναλωτών; Διότι
αυτή η τροπολογία είναι πρόχειρη και, µάλιστα, είναι και κενή και
µε πολλούς κινδύνους. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-
νάδελφοι, θέλω να σας πω κάτι για να φτιάξουµε τη διαδικασία.
Είχαµε συνεννοηθεί κάποια πράγµατα και πρέπει να τα δούµε.

Πρώτον, θα µιλήσει ο κύριος Υπουργός. Αµέσως µετά θα µι-
λήσει ο κ. Ξανθός, το οποίο δεν µπορώ να το αλλάξω. Μετά είναι
να µιλήσει ο κ. Θεοχάρης. 

Κύριε Βεσυρόπουλε, εάν θέλετε, συνεννοηθείτε µε τον κ. Θε-
οχάρη να µιλήσετε είτε λίγο πριν είτε λίγο µετά, πρέπει να το
δείτε. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Πρέπει να µιλήσω για τις τροπολογίες, για να τοποθετηθούν και
οι συνάδελφοι µετά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, εγώ θέλω να τοποθετηθούν. Όµως, δεν µπορώ να
αφήσω…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Μα, είχαµε συνεννοηθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία. 
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λαµβάνω τον λόγο για να ανα-

φερθώ στις δύο τροπολογίες που κατατέθηκαν από το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών. Η πρώτη τροπολογία µε γενικό αριθµό 1089
και µε ειδικό αριθµό 160 ενεργοποιεί θεσµικά τα µέτρα στήριξης
της κοινωνίας και της οικονοµίας που εξήγγειλε ο Πρωθυπουρ-
γός στην 85η Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης. 

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης είναι ο Πρωθυπουργός της πράξης,
των έργων, της αξιοπιστίας. Το γεγονός αυτό δεν αποτελεί απλά
δική µου διαπίστωση, αλλά αποτυπώνεται ευρέως στην εικόνα
που έχει η κοινωνία για τον Πρωθυπουργό.

Η ενίσχυση του πολιτικού κεφαλαίου του Κυριάκου Μητσοτάκη
αλλά και της Κυβέρνησής µας µετά από δύο και πλέον χρόνια
κυβερνητικής θητείας και υπό το βάρος της διαχείρισης κρίσιµων
και οριακών καταστάσεων αποτελεί ένα ισχυρό πολιτικό µήνυµα.
Αντιλαµβάνοµαι τη δύσκολη θέση στην οποία έχει περιέλθει το
κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Είναι εµφανής η αµηχα-
νία που δείχνει απέναντι στα µέτρα κοινωνικού χαρακτήρα που
έλαβε, λαµβάνει και θα συνεχίσει να λαµβάνει η Κυβέρνηση. Απέ-
ναντι στις µειώσεις φόρων που συνεχίζονται και θα συνεχίσουν
να αποτελούν την πρώτη µας επιλογή όταν υπάρχει διαθέσιµος
δηµοσιονοµικός χώρος. Απέναντι στις µεγάλες διπλωµατικές επι-
τυχίες που αναβαθµίζουν τον γεωπολιτικό ρόλο και τη θέση της
χώρας. 

Αναφέροµαι στην αµυντικού και στρατηγικού χαρακτήρα συµ-
φωνία µε τη Γαλλία, µία συµφωνία που αγκαλιάζεται από όλους
τους Έλληνες και έχει την υπογραφή της Κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας και τη σφραγίδα του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μη-
τσοτάκη. 

Αυτή η Κυβέρνηση δεν ήλθε για να κάνει απλή διαχείριση, απο-
κοµµένη από τους πολίτες και τα προβλήµατά τους. Στέκεται
δίπλα στους πολίτες και αυτό αποτυπώνεται στο περιεχόµενο
της τροπολογίας, η οποία συνδέεται, όπως ανέφερα, µε τα µέτρα
στήριξης της κοινωνίας και της οικονοµίας που εξήγγειλε ο Πρω-
θυπουργός στην 85η Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης.

Με το άρθρο 1 της τροπολογίας η στόχευση είναι σαφής: Η
διευκόλυνση των φορολογούµενων πολιτών. Ο στόχος αυτός
υπηρετείται µε τη νοµοθετική ρύθµιση για την καταβολή του
ΕΝΦΙΑ για το έτος 2021 σε έξι ισόποσες µηνιαίες δόσεις, ενώ πα-
ρέχεται η δυνατότητα καταβολής της πρώτης και της δεύτερης
δόσης µέχρι την τελευταία εργάσιµη µέρα του Οκτωβρίου του
2021.

Με το άρθρο 2 ενεργοποιείται ένα µέτρο στήριξης του πρω-
τογενούς τοµέα. Αναφέροµαι στον ΦΠΑ για τις ζωοτροφές, που
από το 13% µειώνεται στο 6%. Παράλληλα, επεκτείνεται η εφαρ-
µογή του µειωµένου συντελεστή ΦΠΑ 13% στις µεταφορές, τον
καφέ και τα µη αλκοολούχα ποτά, καθώς και στους κινηµατογρά-
φους και το τουριστικό πακέτο έως τον Ιούνιο του 2022. 

Ένα ακόµη ουσιαστικό µέτρο στήριξης µιας επαγγελµατικής
οµάδας που έχει πληγεί ιδιαίτερα από τις επιπτώσεις της πανδη-
µίας είναι η µείωση του ΦΠΑ στα γυµναστήρια και σε όσες σχο-
λές χορού δεν απαλλάσσονται από τον ΦΠΑ από το 24% στο 13%
έως τον Ιούνιο του 2022.

Στο άρθρο 3 της τροπολογίας περιλαµβάνεται ένα γενναίο
µέτρο στήριξης της ελληνικής οικογένειας. Αναφέροµαι στην αύ-
ξηση του αφορολόγητου ορίου για τις δωρεές και τις γονικές πα-
ροχές. Το αφορολόγητο αυξάνεται στις 800.000 ευρώ και αφορά
στη µεταβίβαση µε γονική παροχή ή δωρεά κάθε είδους περιου-
σιακού στοιχείου από κάθε γονέα σε κάθε τέκνο, από παππού ή
γιαγιά σε κάθε εγγόνι, µεταξύ συζύγων ή προσώπων που έχουν
συνάψει σύµφωνο συµβίωσης και από κάθε τέκνο σε κάθε γονέα. 

Το ίδιο αφορολόγητο όριο των 800.000 ευρώ ισχύει και για τις
χρηµατικές γονικές παροχές ή δωρεές, µε την προϋπόθεση η συ-
ναλλαγή να γίνεται µέσω των χρηµατοπιστωτικών ιδρυµάτων.
Ωφελούµενοι δεν είναι µόνο όσοι έχουν µεγάλη ακίνητη περιου-
σία. Απέδειξα µε παραδείγµατα και στοιχεία το προηγούµενο διά-
στηµα το όφελος που υπάρχει για τη µικρή και µεσαία ακίνητη
περιουσία, που είναι και ο κύριος όγκος των ωφελούµενων από
το συγκεκριµένο µέτρο.

Με το άρθρο 4 προχωρούµε στη µείωση του συντελεστή του
φόρου συγκέντρωσης κεφαλαίου κατά 50%. 

Με το άρθρο 5 παρατείνεται έως τις 30 Ιουνίου η αναστολή
επιβολής του τέλους συνδροµητικής τηλεόρασης, κάτι που ση-
µαίνει ότι µειώνεται το ποσό των λογαριασµών που καλούνται να
καταβάλουν οι συνδροµητές. Υπενθυµίζω ότι το τέλος αυτό
ανέρχεται στο 10% του µηνιαίου λογαριασµού.

Παράλληλα, µε το άρθρο 6 µειώνονται οι συντελεστές του τέ-
λους συνδροµητών κινητής τηλεφωνίας και του τέλους καρτοκι-
νητής τηλεφωνίας στο 10% από 12% έως 20% που κυµαινόταν
µέχρι σήµερα, ανάλογα µε το ύψος του µηνιαίου λογαριασµού,
ενώ καταργούνται τα συγκεκριµένα τέλη για τους νέους έως εί-
κοσι εννέα ετών. Είναι ένα ακόµη θετικό µέτρο που ενισχύει και

21226 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



διευκολύνει την πρόσβαση των νέων ανθρώπων στις τηλεπικοι-
νωνιακές υπηρεσίες και ταυτόχρονα µειώνει το κόστος αυτών
των υπηρεσιών για το σύνολο των πολιτών. 

Η δεύτερη τροπολογία του Υπουργείου Οικονοµικών µε γενικό
αριθµό 1091 και ειδικό 161 αφορά στη θέσπιση µέτρων στήριξης
και κοινωνικής αρωγής για τους πληγέντες από τον πρόσφατο
σεισµό στην Κρήτη, στη συνέχεια των ανακοινώσεων του Πρω-
θυπουργού. 

Με το πρώτο άρθρο της τροπολογίας προβλέπεται η επέκταση
της πλατφόρµας arogi.gov.gr, ώστε να ενεργοποιηθούν και να
χορηγηθούν µέσω αυτής οι ενισχύσεις για τους πληγέντες, όπως
ακριβώς έγινε και για τους πληγέντες από τις πυρκαγιές του κα-
λοκαιριού. Στόχος µας είναι η απλοποίηση των διαδικασιών µέσω
της χρήσης ψηφιακών τεχνολογιών, ώστε η στήριξη να φτάσει
άµεσα στους πληγέντες από τον πρόσφατο σεισµό. 

Το δεύτερο άρθρο της τροπολογίας αναφέρεται στις οικονο-
µικές ενισχύσεις που θα χορηγηθούν άµεσα στους σεισµόπλη-
κτους. Όπως εξήγγειλε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, προβλέπεται
η χορήγηση πρώτης αρωγής έναντι της στεγαστικής συνδροµής
σε ιδιοκτήτες επαγγελµατικών εγκαταστάσεων, κατοικιών και λοι-
πών κτηρίων που έχουν πληγεί από τον σεισµό. Το ύψος της
αρωγής κυµαίνεται από 3.000 ευρώ έως 14.000 ευρώ, ανάλογα
µε το µέγεθος των εκτιµώµενων ζηµιών στα κτήρια. Επισηµαίνω
ότι το τελικό δικαιούµενο ποσό της στεγαστικής συνδροµής κα-
θορίζεται και χορηγείται από το Υπουργείο Υποδοµών και Μετα-
φορών. Τονίζω επίσης ότι η αίτηση θα υποβληθεί ηλεκτρονικά
στην ίδια πλατφόρµα, ενώ θα εκδοθεί κοινή υπουργική απόφαση
των Υπουργών Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης και Υποδοµών και Μεταφορών που θα καθο-
ρίζει όλες τις σχετικές λεπτοµέρειες.

Με το άρθρο 3 της τροπολογίας προβλέπεται η χορήγηση
πρώτης αρωγής για αποζηµίωση οικοσκευής σε όσους τα σπίτια
τους υπέστησαν ζηµιές. Το µέγεθος της οικονοµικής ενίσχυσης
κυµαίνεται από 2.000 ευρώ έως 6.000 ευρώ, ανάλογα µε το µέ-
γεθος των ζηµιών στην κατοικία.

Το άρθρο 4 προβλέπει τη χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης
για την αποκατάσταση ζηµιών σε εξοπλισµό και µέσα παραγω-
γής προς επιχειρήσεις και µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα φορείς,
η οποία θα κυµαίνεται από 2.000 ευρώ έως 8.000 ευρώ, ανάλογα
µε το µέγεθος των ζηµιών. Στο µέτρο συµπεριλαµβάνονται και οι
αγροτικές εκµεταλλεύσεις που υπέστησαν ζηµιές.

Με το άρθρο 5 στο πλαίσιο της χρηστής δηµοσιονοµικής δια-
χείρισης αντιµετωπίζονται περιπτώσεις ψευδούς δήλωσης για τις
οποίες προβλέπεται η επιστροφή των χρηµάτων στο δηµόσιο. 

Το άρθρο 6 της τροπολογίας καθιστά σαφές ότι οι ενισχύσεις
πρώτης αρωγής σε ιδιοκτήτες σπιτιών, νοικοκυριά και επιχειρή-
σεις είναι αφορολόγητες, ανεκχώρητες και ακατάσχετες στα
χέρια του δηµοσίου ή τρίτων, δεν υπόκεινται σε οποιαδήποτε
κράτηση, τέλος ή εισφορά, δεν δεσµεύονται και δεν συµψηφί-
ζονται µε βεβαιωµένα χρέη προς τη φορολογική διοίκηση, το δη-
µόσιο και τα πιστωτικά ιδρύµατα. Επίσης, δεν υπολογίζονται στα
εισοδηµατικά όρια για την καταβολή οποιασδήποτε παροχής κοι-
νωνικού ή προνοιακού χαρακτήρα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως ανέφερα και χθες στην
Ολοµέλεια για την απαλλαγή των σεισµόπληκτων περιοχών της
Κρήτης από τον ΕΝΦΙΑ, ισχύουν τα εξής: Πρώτον, για το 2021
εφαρµόζεται η απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ µε βάση τις γενικές δια-
τάξεις, δηλαδή µε βάση το άρθρο 3 του ν.4223/2013. Δεύτερον,
για τα έτη 2022 και 2023 ενεργοποιείται άµεσα νοµοθετική διά-
ταξη για την απαλλαγή των σεισµόπληκτων από τον ΕΝΦΙΑ µε
την ολοκλήρωση της οριοθέτησης της σεισµόπληκτης περιοχής
από το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών, δηλαδή συνολικά
η απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ θα είναι τριετής για τα έτη 2021,
2022 και 2023, όπως ακριβώς νοµοθετήθηκε για τις υπόλοιπες
περιοχές που επλήγησαν από σεισµό.

Τέλος, το άρθρο 7 της τροπολογίας απλοποιεί τη διαδικασία
διαχείρισης των φερτών υλικών που προκύπτουν από τον καθα-
ρισµό των υδατορεµάτων στο πλαίσιο των αντιπληµµυρικών
έργων. Τα φερτά αυτά υλικά κατόπιν διαλογής µπορούν να χρη-
σιµοποιηθούν σε δηµόσια έργα από τους Οργανισµούς Τοπικής
Αυτοδιοίκησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το περιεχόµενο και των δύο τρο-
πολογιών πρέπει να τύχει διακοµµατικής στήριξης και συναίνεσης,
καθώς περιλαµβάνουν µέτρα που ωφελούν το σύνολο της κοινω-
νίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, σας ευχαριστούµε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να
θέσω µια ερώτηση στον κύριο Υπουργό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακαλώ,
έχετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Με βάση την τοποθέτησή σας για την τροπολογία, κύριε

Υπουργέ, θα ήθελα να σας ρωτήσω κάτι. Κατέθεσα βέβαια το ερώ-
τηµα όταν µίλησα. 

Το δεύτερο άρθρο στην παράγραφο 3 της τροπολογίας, που
αφορά τα µέτρα στο Ηράκλειο, αναφέρεται σ’ ένα πλαφόν 80%
επί του ποσού βάσει του οποίου υπολογίζεται ο ΕΝΦΙΑ. Αυτό το
πλαφόν του 80% αφορά µόνο την προκαταβολή ή και το συνολικό
ποσό συνδροµής; Θα ισχύσει δηλαδή και στο συνολικό ποσό συν-
δροµής;

Το δεύτερο ερώτηµα αφορά στην παράγραφο 4. Λέτε ότι για
τις δευτερεύουσες κατοικίες εντάσσονται εκείνες που είτε ιδιο-
χρησιµοποιούνται είτε εκµισθώνονται σε τρίτους. Δεν έχετε βάλει
αυτές που παραχωρούνται σε συγγενικά πρόσωπα για χρήση, για
φιλοξενία, αυτές που παραχωρούνται δωρεάν. Λείπει αυτό. Μπο-
ρεί µε νοµοτεχνική βελτίωση να µπει. «Χρησιµοποιούνται είτε εκ-
µισθώνονται είτε παραχωρούνται δωρεάν προς χρήση.». Αυτό
είναι δηλωµένο προφανώς στη φορολογική δήλωση.

Το τρίτο είναι ότι απουσιάζει οποιοδήποτε µέτρο για τους επαγ-
γελµατίες, που δεν είναι ιδιόκτητη η επαγγελµατική στέγη, αλλά
λόγω της ζηµιάς που υπέστησαν θα µείνουν για µεγάλο διάστηµα
χωρίς εισόδηµα. Δεν υπάρχει τίποτα γι’ αυτούς.

Ευχαριστώ.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Φά-

µελλε, θέλετε να κάνετε µία ερώτηση;
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Μήπως θέλει να απαντήσει πρώτα

στον κ. Κεγκέρογλου;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όχι, να

απαντήσει και στους δύο µαζί.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ακούσαµε την παρουσίαση εκ µέρους σας της

τροπολογίας του Υπουργείου Οικονοµικών. Αναφερθήκατε στα
πρώτα άρθρα.

Όµως, κύριε Πρόεδρε, δεν έχουµε ακούσει τίποτα για τα άρθρα
7 και 8. Θα θέλαµε, λοιπόν, να µας πείτε ποια είναι η εισήγηση του
Υπουργείου για τα άρθρα 7 και 8 της τροπολογίας. Εγώ θα σας
κάνω δύο ερωτήσεις. Δεν χρειάζονται παραπάνω. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Μίλησα για όλα τα άρθρα.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Όχι, δεν µιλήσατε για το 7 και το 8.
Εγώ θα σας κάνω δύο ερωτήσεις.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Πείτε µου ποια τροπολογία από τις δύο. Πείτε µου τον αριθµό.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Με συγχωρείτε. Η τροπολογία είναι
η 1089. 

Την ερώτηση θα την κάνω όσο γίνεται πιο απλή. Είναι αρµοδιό-
τητας του Υπουργείου Περιβάλλοντος που την υποβάλλουν στο
Υπουργείο Οικονοµικών. Για αυτό ρωτάω τον Υπουργό. Δεν έχει
έρθει κάποιος άλλος.

Ρωτώ, λοιπόν, όσον αφορά το Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης:
Την κατανάλωση ποιων µηνών θα υποστηρίξει αυτό το εργαλείο;
Δηλαδή, οι καταναλωτές για ποιους µήνες θα ελαφρυνθούν; Διότι
λέτε ότι συγκροτείται αυτό το ταµείο για τη χορήγηση επιδότησης
λογαριασµού. Είναι η τροπολογία που υπογράφεται και υποβάλ-
λεται στο Υπουργείο Οικονοµικών. Στο άρθρο, λοιπόν, 8 παράγρα-
φος 3 λέει ότι θα πιστώνεται στους λογαριασµούς επιδότηση. 
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Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι: Για την κατανάλωση ποιων µηνών
θα µπει αυτή η επιδότηση; Ποιο είναι το ποσό στο οποίο αντι-
στοιχεί ως δηµόσια επιβάρυνση; Και τι προβλέπεται για την επι-
πλέον δαπάνη που σας περιγράψαµε ότι θα υπερβαίνει κατά
πολύ τα 9 ευρώ τον µήνα για τους επόµενους µήνες;

Αυτή είναι η ερώτηση και ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Στον κ. Φάµελλο απάντησα στις τροπολογίες σε ό,τι αφορά στο
Υπουργείο Οικονοµικών και στα φορολογικά θέµατα. Για τα υπό-
λοιπα θα έρθει ο αρµόδιος Υπουργός να απαντήσει στην τροπο-
λογία.

Για εσάς, κύριε Κεγκέρογλου, το 80% αφορά την προκατα-
βολή και µόνο. Είναι ξεκάθαρο. Για το άλλο, για τις δωρεές µε
ενηµέρωσε ο κ. Θεοχάρης, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.
Μόλις ήρθα. Θα το δούµε τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Απλώς
θέλω να απευθυνθώ στην Κυβέρνηση και θέλω να πω το εξής,
γιατί το Προεδρείο δεν δίνει απλά τον λόγο. Πρέπει να έρθει κά-
ποιος αρµόδιος.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Να µας απαντήσει.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνει η συνεδρίαση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-

καλώ, ακούστε µε λίγο. 
Εγώ δεν µπορώ να πω. Πρέπει να έρθει, όµως, κάποιος αρµό-

διος να απαντήσει σε θέµατα που δεν ξέρει κάποιος άλλος να
απαντήσει. Αυτό είναι νοµίζω µια υποχρέωση απέναντι στο Κοι-
νοβούλιο. 

Σας παρακαλώ, κύριε Υπουργέ και κύριε Υφυπουργέ, να συ-
νεννοηθείτε και ελπίζω να µας ακούει και η Γενική Γραµµατεία
της Κυβέρνησης, ώστε να έρθει κάποιος να απαντήσει στα ερω-
τήµατα από τη στιγµή που ο Υπουργός, ο Υφυπουργός λέει ότι
«εγώ δεν µπορώ να απαντήσω». Καλώς λέει. Έχουµε χρόνο, αρ-
κετό χρόνο. Η διαδικασία θα πάρει ακόµα δύο µε τρεις ώρες. Να
έρθει κάποιος αρµόδιος να απαντήσει. 

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κυρίες και κύριοι

Βουλευτές, υποχρεωτικά σε µια συζήτηση του νοµοσχεδίου του
Υπουργείου Υγείας µιλήσαµε και για γενικότερα θέµατα υγείας.
Οπότε θα προσπαθήσω να αναφερθώ σε όλα όσα έθεσαν οι συ-
νάδελφοι, για να δοθούν και απαντήσεις. 

Πρώτα από όλα, έγινε µια πολύ µεγάλη κουβέντα για τους εµ-
βολιασµούς. Για τους εµβολιασµούς, λοιπόν, θα σας πω ποια
είναι η πραγµατικότητα, την οποία την έχουµε πει και επειδή συ-
νεχώς επαναφέρεται η ίδια κουβέντα και κατά πόσο υπάρχει ή
δεν υπάρχει υποχρεωτικότητα. 

Τα νούµερα, τα οποία τα έχουµε δώσει, είναι ότι είµαστε στο
61% προς 62% µε την πρώτη δόση στον γενικό πληθυσµό και στο
58%. Στον ενήλικο πληθυσµό είµαστε άνω του 70%. Στους πλη-
θυσµούς άνω των εξήντα ετών είµαστε άνω των 80%. Και υπάρ-
χουν περιοχές της χώρας που, πράγµατι, έχουν µικρότερη
εµβολιαστική κάλυψη. 

Και εδώ πέρα κάνω µια έκκληση και θα ήθελα άπαντες να εί-
µαστε σύµφωνοι σε αυτό το σκέλος, ώστε να δώσουµε το µή-
νυµα, διότι τα στοιχεία είναι συγκεκριµένα: Όπου είναι πιο
χαµηλά η εµβολιαστική κάλυψη, αντιστοίχως είναι και περισσό-
τερα τα κρούσµατα και αναλογικά πολύ περισσότερες οι νοση-
λείες.

Όταν καθηµερινά ερχόµαστε και λέµε από όποιο βήµα βρε-
θούµε ότι µέσα στις ΜΕΘ βρίσκεται 90% κόσµος που προέρχεται
από ανεµβολίαστους ενήλικες, δηλαδή προέρχεται από το 30%
των ανεµβολίαστων το 90% στις ΜΕΘ και µόλις το 10% είναι εµ-
βολιασµένοι και προέρχεται από το 70% που είναι εµβολιασµένοι.
Είναι καταλυτικά τα στοιχεία. 

Άρα κατάφερε η Κυβέρνηση και είχε ένα συγκεκριµένο εµβο-
λιαστικό πρόγραµµα που είχε ένα αποτέλεσµα, να µπορεί ο κα-
θένας να κλείνει ραντεβού, να πηγαίνει και να εξυπηρετείται
άµεσα. Κατάφερε να έχει επάρκεια σε εµβόλια και µε την επάρ-
κεια αυτή όποιος ήθελε µπόρεσε να εµβολιαστεί, αν εξαιρέσουµε

τους πρώτους µήνες, που υπήρχε ένα συνολικό πρόβληµα στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. Και τα καταφέραµε αυτά γιατί ακολουθή-
σαµε ακριβώς το πρόγραµµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και κα-
ταφέραµε να δοµήσουµε έναν συγκεκριµένο µηχανισµό.

Η υποχρεωτικότητα και µε ξεκάθαρο τρόπο αφορούσε απο-
κλειστικά και µόνο τους υγειονοµικούς. Το λέω γιατί λέτε αν η
υποχρεωτικότητα έφερε ή δεν έφερε αποτέλεσµα. Και στους
υγειονοµικούς έφερε και αποτέλεσµα, διότι από το 80% που βρι-
σκόταν έχουν βρεθεί αυτή τη στιγµή άνω του 90%. Δεν γίνεται
κουβέντα για να επεκταθεί οποιαδήποτε άλλη υποχρεωτικότητα
για να λέτε.

Προσπάθησε, λοιπόν, η Κυβέρνηση και µε καµπάνια και µε ένα
άρτιο εµβολιαστικό πρόγραµµα το οποίο είχε να δώσει τη δυνα-
τότητα σε όποιον θέλει να εµβολιαστεί να εµβολιαστεί και, πα-
ράλληλα, προσπάθησε να πείσει και άπαντες µε ένα ξεκάθαρο
µήνυµα. 

Αυτά είναι τα νούµερα και συνεχώς και καθηµερινά προσπα-
θούµε να τα βελτιώνουµε και να δίνουµε τα σαφή νούµερα. 

Το θολό µήνυµα το έδιναν άλλοι είτε όταν άφηναν υπονοού-
µενα για τα εµβόλια ή όταν θεωρούσαν µε κατά βάση θεωρίες
συνωµοσίας ότι για κάποιον λόγο υπάρχουν κάποιες θεραπείες
τις οποίες δεν φέρνουµε εδώ πέρα. Και αυτό ακούστηκε και σή-
µερα πάλι. 

Και θα ξεκινήσω από αυτό για να τελειώνουµε. Είδατε και τη
στιχοµυθία που είχα µε τον κ. Πολάκη. Μας εγκάλεσε κιόλας και
αναφέρθηκε σε γράµµα συγκεκριµένης φαρµακευτικής εται-
ρείας. Του ζήτησα να καταθέσει πού βρήκε την επιστολή της
συγκεκριµένης φαρµακευτικής εταιρείας.

Με έναν ξεκάθαρο τρόπο λέµε, για να κλείσουµε αυτό το θέµα:
Όπως για τα εµβόλια, η χώρα µας ακολούθησε την ίδια πορεία
και για όλες τις θεραπείες που υπήρχαν. Για τα µονοκλωνικά  αν-
τισώµατα ακολουθήσαµε την ίδια πορεία. Μπήκαµε στο πρό-
γραµµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης για προµήθειες. Και στη
διάρκεια αυτού του προγράµµατος, που τρέχει από τον Φε-
βρουάριο του 2021, έχουν γίνει συγκεκριµένα βήµατα και συγ-
κεκριµένες παραγγελίες, στις οποίες έχουµε δεσµευθεί, από
τρεις εταιρείες οι οποίες είχαν µονοκλωνικά  αντισώµατα και
υπάρχει και µία τέταρτη, η οποία δεν είχε µπει ακόµα στο πρό-
γραµµα η χώρα µας. Ακολουθήσαµε, λοιπόν, την πορεία που
ακολουθήσαµε για τα εµβόλια, για να υπάρχει η ασφάλεια.

Και στη συγκεκριµένη εταιρεία που αναφέρθηκε ο κ. Πολάκης
για την επιστολή τού είπα ότι από τον FDA υπήρξε τον Απρίλιο
ανάκληση για τη µία από τις δύο δραστικές ουσίες λόγω αποτε-
λεσµατικότητας και ζήτησαν να υπάρχουν δύο δραστικές ουσίες
για να γίνει µαζί. Άρα υπήρχε µια δυναµική διαδικασία. 

Και εσείς, λοιπόν, τι λέτε και ειδικά όταν το λένε αυτοί που είναι
κατά των εµβολίων ή βάζουν προβληµατισµό για τα εµβόλια ότι
δήθεν είναι σε πειραµατικό στάδιο; Λέτε ότι έπρεπε αυτές τις θε-
ραπείες, χωρίς να έχουν καµµία ερευνητική αξιοποίηση, χωρίς
να έχουν καταλήξει σε ένα συµπέρασµα, να τις φέρουµε µαζικά
εκτός της διαδικασίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Να επιλέγαµε,
δηλαδή, µια διαδικασία µόνοι µας. Και τι θεραπείες να φέρναµε
τελικά; Συγκεκριµένες, πολύ λίγες οι οποίες βρίσκονται. 

Όµως, εσείς τώρα που βάζετε τις ενστάσεις για τα εµβόλια
εάν ήρθαν γρήγορα, εάν έχουν δοκιµαστεί όσο πρέπει να δοκι-
µαστούν, ενώ έχουν περάσει από όλες τις κλινικές δοκιµές και
έχουν δοκιµαστεί σε δισεκατοµµύρια κόσµο αυτή τη στιγµή, ενώ
θέτετε ενστάσεις εκεί πέρα, για τα µονοκλωνικά αντισώµατα -
που είναι ακόµα σε πειραµατικό στάδιο- θεωρείτε ότι είναι η πα-
νάκεια. 

Ακολουθήσαµε, λοιπόν, την ορθή πορεία και όταν τελικά
έχουµε τις µελέτες, αφού παραµένουν σε πειραµατικό στάδιο -
δεν έχει πάρει έγκριση, η έγκριση αναµένεται να παρθεί προς τα
τέλη του χρόνου από τον EMA, αλλά έχουµε πλέον θεραπευτικά
πρωτόκολλα τρίτης φάσης-, ερχόµαστε και λέµε ότι τώρα, ναι,
φέρνουµε και το νοµοθετικό πλαίσιο για να τα εισαγάγουµε όταν
κρίνουµε ότι πρέπει να εισαχθούν, µε βάση πάλι την ασφάλεια. 

Και του εξήγησα και πριν ότι χρειαζόταν το νοµοθετικό πλαί-
σιο, διότι επειδή είτε µε κλινική δοκιµή είτε µε την πρώιµη πρό-
σβαση θα έπρεπε τα χρήµατα να τα βάλουν οι εταιρείες, ενώ
τώρα πρέπει να τα πάρουµε. Άρα µπαίνει το κράτος.
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Όσον αφορά και το δεύτερο το οποίο ειπώθηκε και το άκουσα
από την Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο του ΜέΡΑ25, η τροπολο-
γία το λέει αυτό που λέγατε, ότι χρειάζεται ένα όργανο για να
κρίνει αποκλειστικά και µόνο µε τη θεραπευτική ανάγκη που έχει
ο καθένας. 

Διαβάστε την τροπολογία. Είπατε εδώ πέρα ότι θα έρθουµε
εµείς και θα εξαιρέσουµε κάποιον ή άλλον. Θα είναι ένα όργανο
και θα πει: Πρέπει να δίνεται σε αυτές τις ηλικίες. Πρέπει να δί-
νεται σε αυτούς οι οποίοι θα έχουν κάποιο συγκεκριµένο πρό-
βληµα. Διότι αυτά είναι θεραπείες που δίνονται στο πολύ πρώιµο
στάδιο και πρέπει να δοθούν σε ανθρώπους οι οποίοι θα κινδυ-
νεύσουν παραπάνω και αν πληρούν τις προϋποθέσεις βάσει της
επιστηµονικής αξίας. 

Δεν υπάρχει κάποιο κοινωνικό κριτήριο, αν αυτό εννοείτε. Αν
είχατε διαβάσει την τροπολογία, δεν θα χρειαζόταν να ρωτήσετε.
Όπως βλέπετε τις συνεντεύξεις µου στα κανάλια, να διαβάζετε
και τις τροπολογίες που κατατίθενται. 

Πάµε λίγο παρακάτω. Έγινε µια ολόκληρη κουβέντα για το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας και τι έχει γίνει στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας σε προσωπικό. Ρωτήσατε όλοι. Προκήρυξη Φεβρουαρίου
του 2020 εννιακόσιες σαράντα τρεις θέσεις, τον Ιούλιο ογδόντα
δύο θέσεις, τον Σεπτέµβριο τετρακόσιες θέσεις -διακόσιες για
ΜΕΘ-, τον Φεβρουάριο του 2021 εννιακόσιες τριάντα εννέα θέ-
σεις, τον Σεπτέµβριο του 2021 πεντακόσιες τριάντα τέσσερις θέ-
σεις. 

Άνω των τριών χιλιάδων θέσεων έχουν προκηρυχθεί και άνω
των δύο χιλιάδων ατόµων, µόνιµοι γιατροί, βρίσκονται στο σύ-
στηµα συν δύο χιλιάδες εκατό επικουρικοί. Παράλληλα, υπάρχει
συνολικά δώδεκα χιλιάδες επικουρικό προσωπικό, κατά βάση νο-
σηλευτές και λοιπό προσωπικό, ενώ και στις κλίνες ΜΕΘ -το γνω-
ρίζετε και το έχουµε πει- από τις πεντακόσιες πενήντα που ήταν
περίπου, φτάσαµε τις χίλιες τριακόσιες και όποτε έχουµε
ανάγκη, τις αναπτύσσουµε και έχουµε αυτόν τον αριθµό. 

Αυτή λοιπόν ήταν η προσπάθεια που έγινε στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας και εδώ πέρα αυτό το λέµε γιατί σχετίζεται και µε ένα
τµήµα της τροπολογίας που έρχεται, ότι κάνουµε ανανέωση του
επικουρικού προσωπικού και µε ειλικρίνεια είπαµε στον κόσµο
ότι µέσα από τις προκηρύξεις και µε τη συγκεκριµένη µοριοδό-
τηση που θα υπάρξει, που θα είναι συνταγµατικά ανεκτή, δίνεται
η δυνατότητα στον κόσµο που βρέθηκε µέσα στο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας ως επικουρικός, να γίνει και µόνιµος βάσει των
προκηρύξεων που βγαίνουν και είναι δυναµικές. Συνεχώς βγαί-
νουν. Τώρα θα βγει η προκήρυξη για τις τέσσερις χιλιάδες θέσεις
νοσηλευτών και για εννιακόσιες δέκα ακόµα θέσεις λοιπού προ-
σωπικού. Αυτά λέµε ότι είναι να βγουν µέσα στο έτος. 

Άρα έγινε µια ολόκληρη προσπάθεια να στηριχθεί το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας και στηρίχθηκε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Δεν
θα µπω σε λογική τι γινόταν και τι γίνεται. Δεν είναι αυτή η ουσία
του Υπουργού Υγείας. Η ουσία του Υπουργού Υγείας είναι να
σας πει σήµερα πώς έχουν τα δεδοµένα αυτά και στη µεγάλη
κουβέντα την οποία γίνεται, γιατί προκηρύξεις βγαίνουν. Πράγ-
µατι, πολλές προκηρύξεις βγαίνουν άγονες γιατί οι γιατροί δεν
πάνε να πάρουν τις θέσεις, δεν ενδιαφέρονται. 

Και η Αναπληρώτρια Υπουργός, η κ. Γκάγκα, ήδη µαζεύει ένα
πλαίσιο από κίνητρα συγκεκριµένα που πρέπει να δοθούν και πι-
στεύουµε ότι σε λίγο καιρό θα είµαστε έτοιµοι να το παρουσιά-
σουµε, ώστε πραγµατικά αυτές τις θέσεις -που όλοι οι Βουλευτές
το πρώτο πράγµα που λέτε όταν έρχεστε στα γραφεία είναι ότι
προκηρύσσονται θέσεις, αλλά οι θέσεις, ειδικά σε συγκεκριµένα
σηµεία, δεν καλύπτονται- ευελπιστούµε ότι µε τα κίνητρα τα
οποία θα δώσουµε θα τις καλύψουµε.

Έγινε, λοιπόν, η κουβέντα για την υποχρεωτικότητα. Είπαµε
ότι οι αναστολές που βγήκαν οι άνθρωποι λόγω ακριβώς της
στάθµισης µεταξύ του ατοµικού δικαιώµατος της επιλογής αλλά
και της δηµόσιας υγείας -εκεί ήταν το µόνο πλαίσιο στο οποίο
µπήκαµε στο κοµµάτι της υποχρεωτικότητας- καλύφθηκαν από
εσωτερικό κόσµο, από τρίµηνες συµβάσεις που γίνονται αυτή τη
στιγµή και µπορούν να είναι για άλλους τρεις µήνες. Υπήρχε η
κάλυψη και από τη δυνατότητα που υπάρχει από τον ιδιωτικό
τοµέα και αντιστοίχως δίνουµε και τη δυνατότητα σε όποιον εµ-
βολιαστεί να επιστρέψει άµεσα στο σύστηµα.

Και τώρα στο παρόν νοµοσχέδιο έρχεται τροπολογία, ειδικά
σε µια ειδικότητα που παρουσιάζεται το µεγαλύτερο πρόβληµα,
που είναι οι αναισθησιολόγοι, και αφ’ ενός δίνουµε στους ανθρώ-
πους οι οποίοι βρίσκονται στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας τη δυνα-
τότητα να κάνουν σε άλλες µονάδες εφηµερίες είτε να
εργαστούν κανονικά έχοντας για την εφηµερία 250 ευρώ και αν-
τίστοιχα ζητάµε από τον ιδιωτικό τοµέα να έρθουν να κάνουν
εφηµερίες ιδιώτες γιατροί, παίρνοντας αυτή την αµοιβή των 250
ευρώ, που είναι ένα σοβαρό κίνητρο για να µπορέσει κάποιος να
βοηθήσει το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Αυτό έχει µια ευρύτερη και ενδιαφέρουσα κουβέντα, σχετικά
και µε τη σύµβαση ως σύµβαση που ξέφυγε από το νόηµα της
σύµβασης και υποχρεωτικά µπήκαµε πάλι στο τι φιλοσοφία έχει
ο καθένας για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Μας είπατε από εδώ
ότι προσπαθούµε να ανοίξουµε την πόρτα για την ιδιωτικοποί-
ηση.

Εµείς έχουµε µια ξεκάθαρη θέση. Πιστεύουµε στη στήριξη του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας και γι’ αυτόν τον λόγο έχουν γίνει
όλες αυτές οι κινήσεις, τις οποίες σάς ανέφερα, που είναι παρα-
καταθήκη για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Αντίστοιχα όµως δεν έχουµε ιδεοληψίες να µη βλέπουµε τον
ιδιωτικό τοµέα και πολλές φορές όσοι έρχονται εδώ πέρα µιλούν
προσβλητικά απέναντι σε γιατρούς και νοσηλευτές που έχουν
δώσει και τη δική τους µάχη στον ιδιωτικό τοµέα. Έχω ακούσει
και τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να λέει ότι κα-
θόντουσαν οι ιδιώτες και δούλευε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Δηλαδή αυτοί που έπαιρναν τα περιστατικά που δεν µπορούσε
να εξυπηρετήσει το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, που έπαιρναν δη-
λαδή περιστατικά non COVID και έπαιρναν καρδιές, έπαιρναν
τραύµατα, έπαιρναν τροχαία, αυτοί όλοι καθόντουσαν, δεν έκα-
ναν ιατρική δουλειά! Οι γιατροί και οι νοσηλευτές που ήταν µέσα
στις ΜΕΘ του ιδιωτικού τοµέα, που ήταν κι αυτές γεµάτες µε πε-
ριστατικά που έστελνε ο δηµόσιος τοµέας, δεν έκαναν δουλειά!
Αυτές οι κλινικές που µπήκαν στο σύστηµα εφηµεριών του ΕΣΥ
δεν έκαναν δουλειά αυτοί οι ιδιώτες! Αυτοί που πήραν και COVID
περιστατικά δεν έκαναν δουλειά!

Για ποιον λόγο πρέπει να τα βλέπουµε όλα εµµονικά και δεν
µπορείτε να αντιληφθείτε ότι στο πρόγραµµά µας µε έναν ξεκά-
θαρο τρόπο λέµε ότι το αγαθό της υγείας είναι δηµόσιο και αν
µπορούµε αυτό το αγαθό της υγείας που είναι δηµόσιο να το δί-
νουµε, είτε από τις κρατικές δοµές είτε από τον ιδιωτικό τοµέα,
καλύπτουµε τη συνταγµατική υποχρέωση; Γιατί πρέπει να είναι
ανταγωνιστικός ο δηµόσιος µε τον ιδιωτικό τοµέα και δεν είναι
δύο τοµείς που συµπληρώνονται και µπορούν να λειτουργούν;

Και εκεί πέρα σίγουρα θα υπάρχει µια πλήρης διαφωνία γιατί
για µας αυτό είναι και δίδαγµα της πανδηµίας, που έδειξε ότι όλη
η χώρα έγινε µια ολόκληρη υγειονοµική περιφέρεια και µπορέ-
σαµε να δούµε ότι παίρναµε από οπουδήποτε θέλαµε την καλύ-
τερη υπηρεσία, για να µπορούµε να στηρίξουµε τους πολίτες. 

Άρα ας φύγουµε από αυτές τις ιδεοληψίες. Μη νοµίζετε αυτό
το οποίο λέτε «από την πίσω πόρτα». Εµάς είναι ξεκάθαρες οι
θέσεις µας. Ό,τι είναι να έρθει και τα ΣΔΙΤ και οι συµπράξεις και
η συµβολή του ιδιωτικού και του δηµόσιου τοµέα και οι συνερ-
γασίες θα έρθουν καθαρά, γιατί είναι κάτι το οποίο το έχουµε
πει, το λέµε στον ελληνικό λαό και το πιστεύουµε. 

Για τη συγκεκριµένη, λοιπόν, σύµβαση, πρώτα απ’ όλα, δεν
µπήκε κανείς να συζητήσει -όλοι οι φορείς ήταν υπέρ- γιατί το
µόνο το οποίο κάνει, στην πραγµατικότητα, είναι προπαρασκευα-
στικά και τεχνικά έργα. Αντί να τα κάνει το δηµόσιο, τα κάνει ο
πάροχος. Αυτό συζητούσαµε.

Ό,τι άλλο συζητήθηκε εδώ πέρα σχετικά µε το «Νιάρχος»,
αφορούσε προηγούµενες συµβάσεις που έχει συζητηθεί κατά
πολύ. Ακούµε για το µονοπώλιο των ραδιοφαρµάκων. Αναφερ-
θήκαµε και σε αυτό και στην επιτροπή αναφέρθηκα: 700 ευρώ
ήταν το ραδιοφάρµακο και 700 ευρώ ήταν και επί πέντε χρόνια
που ήταν κυβέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ και λίγο πριν από τις εκλογές
έγινε η διαπραγµάτευση, έπεσε το ποσό και η σύµβαση υπογρά-
φηκε µετά. Και αυτή τη στιγµή µιλάµε για συµβάσεις που είναι
πολύ µικρότερες, είναι περί τα 300 ευρώ, και πλέον έχει αλλάξει
η λογική κατά πόσο χρειάζεται ή όχι όταν υπάρχει παραπάνω αν-
ταγωνισµός και υπάρχουν και εταιρείες και άρα παίρνεις κάτι
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φθηνότερο. Όµως, δεν ήταν θέµα της σηµερινής συζήτησης. Το
βάλατε και αυτό. 

Ένα επόµενο κοµµάτι πάρα πολύ σηµαντικό του νοµοσχεδίου,
πέρα από την επέκταση της σύµβασης µε το «Νιάρχος» στα θέ-
µατα των τεχνικών µελετών, ήταν µια σειρά από παρατάσεις, στις
οποίες αναφερθήκαµε. Αναφερθήκαµε µε ιδιαιτερότητα στην πα-
ράταση του επικουρικού προσωπικού και υπάρχει µια σειρά από
επιπλέον παρατάσεις που ήρθαν. 

Έγινε µια κριτική ότι πράγµατι το νοµοσχέδιο ήρθε τελευταία
στιγµή. Το εξήγησα και αυτό στην επιτροπή, ότι η άλλη επιλογή
θα ήταν να ερχόταν το Υπουργείο να έφερνε σε ένα άλλο νοµο-
σχέδιο όλα αυτά που συζητάµε σήµερα µε µία τροπολογία και
να µην είχε κατεβάσει τη σύµβαση του «Νιάρχος» και τότε λογικά
πάλι θα κάνατε κριτική ότι έρχονται τελευταία στιγµή.

Φροντίσαµε να κατατεθεί το νοµοσχέδιο, οι τροπολογίες να
έρθουν πριν από τη συζήτηση. Δεν ήρθε από το Υπουργείο
Υγείας οποιαδήποτε τροπολογία κατά τη διάρκεια της συζήτη-
σης. Είχα ενηµερώσει και για τις τροπολογίες, προκειµένου να
γνωρίζουµε ακριβώς τι συζητάµε σήµερα.

Ένα θέµα το οποίο αναπτύχθηκε, µε µια µεγάλη ιδιαιτερότητα
οφείλω να πω στην επιτροπή, έχει να κάνει µε το εξής: Δέχτηκα
κριτική και από τις δύο πλευρές. Δέχτηκα και από την Ελληνική
Λύση, δέχτηκα και από τον ΣΥΡΙΖΑ και από το ΜέΡΑ25, µε δια-
φορετική κατεύθυνση. Αυτό το θέµα έχει να κάνει, λοιπόν, µε τον
προσωρινό ΑΜΚΑ, που θα το εξηγήσουµε. Είναι δυνατότητα σε
παραπάνω υπηρεσίες να εκδίδουν τον προσωρινό ΑΜΚΑ που
µπορεί να τον παίρνει κάποιος. 

Εκεί πέρα δέχτηκα την κριτική από την Ελληνική Λύση ότι ξαφ-
νικά θέλω να δώσω προσωρινό ΑΜΚΑ σε όλους τους παράνο-
µους µετανάστες, για να µείνουν στη χώρα. Από την Αριστερά
δέχτηκα κριτική ότι δεν τους δίνω τον ΑΜΚΑ να µπορούν να µπαί-
νουν να κάνουν τις υπηρεσίες στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Είναι και το επόµενο άρθρο, το οποίο αναφέρει ότι αυτοί οι άν-
θρωποι πρέπει να συµµετάσχουν στο εµβολιαστικό πρόγραµµα
και πρέπει να συµµετάσχουν αφ’ ενός διότι είναι σηµαντικό για
τους ίδιους να εµβολιαστούν, αφ’ ετέρου είναι σηµαντικό για τη
δηµόσια υγεία, γιατί αυτοί οι άνθρωποι βρίσκονται εδώ πέρα και
θα πρέπει και αυτοί να συµβάλλουν στο τείχος ανοσίας. Άρα είναι
ευεργετικό και για τους ίδιους, είναι ευεργετικό και για την κοι-
νωνία.

Και προφανώς, τη στιγµή που πάει να εµβολιαστεί κάποιος, αν
εκτελεστεί οποιαδήποτε απέλαση σε βάρος του, δεν θα πάει να
εµβολιαστεί. Επίσης, αν δεν δραστηριοποιηθούν σ’ αυτό το πρό-
γραµµα ΜΚΟ, όπως είναι οι «Γιατροί Χωρίς Σύνορα», δηλαδή
αξιόπιστες ΜΚΟ -δεν αναφερόµαστε γενικώς και αορίστως-, θα
είναι πάρα πολύ δύσκολο να δείξουνε εµπιστοσύνη και να πάνε
σε µια εµβολιαστική δοµή. 

Άρα τι είπαµε; Ούτε καµµία ξαφνική χορήγηση χάρης ούτε
αναστολή από την εκτέλεση δικαστικών ή άλλων αποφάσεων που
υπάρχουν ή διοικητικών αποφάσεων απέλασης. Το µόνο που
λέµε είναι ότι κατά τη στιγµή που δηµιουργείται και λειτουργεί
το πρόγραµµα δεν µπορεί να εκτελεστεί απόφαση. 

Και εκεί πέρα, όλες οι µη κυβερνητικές οργανώσεις έθεσαν
θέµα ότι είναι µια σωστή ρύθµιση. Μπορεί να θέλανε κάτι παρα-
πάνω. 

Υπήρξε, µάλιστα, η δυσπιστία ή -αν θέλετε- η κριτική ότι αυτή
τη ρύθµιση τη φέρνει ο υποφαινόµενος Υπουργός, που έχω συγ-
κεκριµένες θέσεις και για το µεταναστευτικό και για τους πρό-
σφυγες. Και λέει: «Πώς µπορεί αυτός ο Υπουργός να τη φέρνει;
Κρύβεται κάτι άλλο.». 

Το είπα και στον κ. Ξανθό, ο οποίος αναφέρθηκε. Προφανώς,
πιστεύουµε, όπως και η Νέα Δηµοκρατία, στην ελεγχόµενη µε-
ταναστευτική ροή. Από εκεί και πέρα, υπάρχουν θέµατα στα
οποία λειτουργούµε µε βάση το Διεθνές Δίκαιο. Αυτές, λοιπόν,
οι ρυθµίσεις είναι σωστές και πρέπει να τις ψηφίσετε.

Και θα σας πω και κάτι, επειδή καλά είναι να ψάχνετε σε δη-
λώσεις, όπως ψάχνετε, αλλά κάποια στιγµή πρέπει να έρθουµε
στις πράξεις, τι κάνει ο καθένας όταν βρίσκεται στη θέση και να
κρίνεται από αυτά που κάνει στη θέση που είναι. Σας το λέω
αυτό, γιατί βρήκα και ένα άλλο ενδιαφέρον και θα ήθελα τη θέση
όσων πάλι και σ’ αυτά τα θέµατα µε έχουν κρίνει για τις θέσεις

µου και τις αντιλήψεις µου, εάν αυτό το οποίο ζητώ είναι σωστό
ή λάθος. Θα ήθελα να τοποθετηθούν όσοι θα ανέβουν πάνω.  

Υπέπεσε στην αντίληψή µου το ιστορικό αιµοδότη το οποίο σή-
µερα µοιράζεται για να δώσει αίµα κάποιος εθελοντής αιµοδό-
της. Ακούστε, γιατί κυβερνήσατε πέντε χρόνια και εσείς. Αυτά,
βέβαια, είναι έντυπα από το 1980, αλλά πέντε χρόνια θα υπέπε-
σαν και στη δική σας αντίληψη. Ποιος δεν µπορεί να δώσει αίµα;
Πρώτον, όποιος έχει έστω και µία οµοφυλοφιλική σχέση από το
1977. Αυτό το πράγµα -και ερωτώ και τα κόµµατα της Αριστεράς
και όλους- θεωρείτε ότι είναι κάτι που πρέπει να παραµένει στα
έγγραφά µας;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Όχι. 
ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Παραµένει όµως. 
Σας ενηµερώνω, λοιπόν, ότι στις 24 Σεπτεµβρίου απέστειλα

στον πρόεδρο του Εθνικού Κέντρου Αιµοδοσίας αίτηµα του
Υπουργού Υγείας που υπογράφω ο ίδιος, όπου αναφέρω επί
λέξει: «Στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων σας όπως εξετάσετε
άµεσα τροποποίηση του εγγράφου που αφορά το ιστορικό αιµο-
δότη που χορηγείται από τους φορείς εθελοντικής αιµοδοσίας
αναφορικά µε την ενηµέρωση του εκάστου αιµοδότη. Ειδικό-
τερα, όπως εξετάσετε την τροποποίηση φράσεων, ερωτήσεων,
διατυπώσεων, οι οποίες δεν ανταποκρίνονται στα σηµερινά κοι-
νωνικά και ιατρικά δεδοµένα, έτσι ώστε να διασφαλίζεται η ορθή
ενηµέρωση και, ταυτόχρονα, η ασφάλεια της διαδικασίας. Χαρα-
κτηριστικά επισηµαίνω την περίπτωση 1 του εντύπου ενηµέρω-
σης, όπου αναφέρεται ότι όποιος έχει έστω και µία οµοφυλο-
φιλική σχέση από το 1977 δεν µπορεί να είναι αιµοδότης, το
οποίο προφανώς χρήζει επανεξέτασης. Σε κάθε περίπτωση, να
µε ενηµερώσετε εγγράφως σχετικά µε τις ενέργειες στις οποίες
έχετε προβεί ή θα προβείτε στο µέλλον σχετικά.». Και συστήθηκε
ήδη µια επιτροπή να επανεξετάσει συνολικά τα έντυπα –γιατί έχει
και άλλα µέσα-, προκειµένου να έχουµε ένα σύγχρονο έντυπο. 

Τι θα πει τώρα κάποιος; Ότι ξαφνικά έπαψε να είναι συντηρη-
τικός ο Πλεύρης, όπως ήταν; Δεν θα πει κάτι τέτοιο κάποιος, γιατί
σε ένα τέτοιο πλαίσιο –φαντάζοµαι- όσοι είναι εδώ µέσα, οποι-
αδήποτε θέση και αν είχαν, είτε σε σύµφωνα συµβίωσης είτε οτι-
δήποτε, καταλαβαίνουν ότι µια τέτοια φράση δεν µπορεί να
υπάρχει σε ένα τέτοιο έντυπο.

Έρχοµαι, λοιπόν, και σας λέω: Εσείς που είστε προοδευτικοί
έναντι αυτής της Κυβέρνησης και έναντι ειδικά του συγκεκριµέ-
νου Υπουργού τον οποίο χαρακτηρίζετε, τι κάνατε για να αλλά-
ξετε αυτό το έγγραφο; Κάνατε κάτι; Πέντε χρόνια κυβερνούσατε.
Δεν έχω δει -να σας πω την αλήθεια- ούτε ερώτηση να έχει γίνει
σε αυτό.

Συνεπώς στα θέµατα των δικαιωµάτων, καλές είναι οι πορείες,
καλές είναι οι διεκδικήσεις, αλλά πιο σηµαντικές είναι οι πράξεις.
Ο καθένας µας έχει εδώ πέρα την ιδεολογία του. Ο καθένας έρ-
χεται και αναπτύσσει τα επιχειρήµατά του. Όταν βρεθεί, όµως,
στη θέση ευθύνης κρίνεται γι’ αυτά τα οποία έχει κάνει.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, λοιπόν, είναι ένα καλό νοµοσχέ-
διο που ενισχύει ακόµα περισσότερο το Εθνικό Σύστηµα Υγείας
µε τις δυνατότητες που έχουµε µε τις συµπράξεις µε το Ίδρυµα
«Σταύρος Νιάρχος» και έχει µια σειρά από άλλες δυνατότητες
που βοηθούν τη χώρα µας να αντεπεξέλθει απέναντι στην παν-
δηµία. Αναφερθήκαµε στο πώς έχουµε στηρίξει και το εµβολια-
στικό κίνηµα, πόσο έχουµε στηρίξει και το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας. Από εκεί και πέρα, υπάρχουν και δυο-τρεις ιδιαιτέρως
θετικές διατάξεις. Φτιάχνουµε το πλαίσιο να έρθουν τα µονοκλω-
νικά αντισώµατα, αλλά έχουµε εντάξει µέσα στις νοµοτεχνικές
που θα δείτε και άλλες θεραπείες. Γιατί θα διαβάσατε κιόλας ότι
υπάρχουν και άλλες θεραπείες σε κλινικές δοκιµές και χάπι συγ-
κεκριµένο, οπότε να έχουµε αυτή τη δυνατότητα, όταν θα φτά-
σουν αυτές οι θεραπείες, να είναι σε ένα πλαίσιο που να µπορούν
να συζητηθούν, να ενταχθούν µε τη διαδικασία της πρώιµης πρό-
σβασης. Έχει την επέκταση των επικουρικών για ένα χρονικό διά-
στηµα, µέσα στο οποίο θα προσπαθήσουµε να δούµε µία
συνολική λύση του θέµατος που έχει προκύψει, µαζί µε την Ανα-
πληρώτρια Υπουργό την κ. Γκάγκα. Έχει και το κοµµάτι ότι δί-
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νουµε τη δυνατότητα σε ιδιώτες ιατρούς αλλά και σε αναισθη-
σιολόγους του δηµοσίου τοµέα να πληρώνονται πολύ καλύτερα
µια εφηµερία, προκειµένου να συνδράµουν το σύστηµα.

Με αυτές τις σκέψεις, πιστεύω ότι επί της αρχής τουλάχιστον
θα έπρεπε όλοι να είχατε υπερψηφίσει το νοµοσχέδιο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο για λίγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Γιατί θέλετε τον

λόγο;
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Θα παρακαλούσα να µου δώ-

σετε τον λόγο, γιατί υπήρξε µία δήλωση εκ µέρους του κυρίου
Υπουργού επί προσωπικού µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν ήµουν από την
αρχή, αλλά σας εµπιστεύοµαι και έχετε τον λόγο να εξηγήσετε
ποια είναι η δήλωση η οποία προκαλεί αυτή την παρέµβασή σας.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ. 
Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, δεν σας δίνω το δικαίωµα να δη-

µιουργείτε ψευδείς εντυπώσεις δηλώνοντας ότι δεν έχω διαβάσει
την τροπολογία. Απεναντίας, εσείς δεν ακούσατε την ερώτησή
µου. Δεν ήσασταν ούτε καν από την αρχή της τοποθέτησής µου.
Ήρθατε προς τα τέλη και την ώρα που µιλούσα απλά γράφατε,
κοιτούσατε το κινητό σας κ.λπ..

Αυτό το οποίο ρώτησα είναι αν αληθεύει ότι η επιτροπή που
προβλέπεται στην τροπολογία θα εισηγηθεί κάποιοι να προµη-
θευτούν τα µονοκλωνικά και κάποιοι να αποκλειστούν, µε ποια
κριτήρια θα γίνουν αυτοί οι αποκλεισµοί κι αν αληθεύει ότι θα
προτιµηθούν αυτοί που είναι εµβολιασµένοι έναντι αυτών που
δεν είναι εµβολιασµένοι. Δεν µου απαντήσατε σε τίποτα από
αυτά. Απεναντίας, µου είπατε να διαβάσω την τροπολογία και να
δω ότι προβλέπει τη συγκεκριµένη επιτροπή. Ρώτησα, γιατί
υπάρχουν δηµοσιεύµατα που λένε ότι θα γίνει συγκεκριµένη δια-
λογή. 

Σας ρωτώ αυτό εκ των προτέρων, πριν την εισήγηση της επι-
τροπής, διότι είναι γνωστό τοις πάσι ότι οι επιτροπές οι αρµόδιες
για τη διαχείριση της πανδηµίας ήταν εργαλειοποιηµένες εκ µέ-
ρους της Κυβέρνησης και δέχονταν κατευθύνσεις οι οποίες πη-
γάζουν και εκπορεύονται από τις δικές σας ιδεοληψίες. Το λέω,
επειδή µας κατηγορείτε και για ιδεοληψίες.

Και προς θεού, απαντήστε σε αυτά που σας ρώτησα για τα νο-
σοκοµεία της Καβάλας και της Δράµας. Να µην ασχολούµαστε
µόνο µε αυτά τα θέµατα. Γιατί δεν είπατε τίποτα για τα κενά ούτε
πώς θα καλυφθούν ούτε τι προσλήψεις θα κάνετε ούτε πώς πο-
ρεύεστε από δω και πέρα, για να καλύψετε τα κενά τα οποία δη-
µιουργήσατε.

Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής: Αν είναι δυ-
νατόν να περηφανεύεστε µε την τοποθέτησή σας για το ότι «ναι,
θα φέρουµε και συµπράξεις δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα, θα
φέρουµε τον ιδιωτικό τοµέα»! 

Γιατί περηφανεύεστε, κύριε Υπουργέ; Για το ότι παραβιάζετε
το Σύνταγµα; Για το ότι παραβιάζετε τη συνταγµατική υποχρέ-
ωση του κράτους να µεριµνά για την προστασία της δηµόσιας
υγείας; Για τη συρρίκνωση των δηµόσιων αγαθών και τα ξεπου-
λήµατά τους; Γι’ αυτό περηφανεύεστε; Και είστε και νοµικός! Λυ-
πάµαι πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο να απαντήσετε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Τάχιστα, για να
µη δηµιουργούνται παρερµηνείες. 

Διαβάζω απλώς την τροπολογία:
«α) Με απόφαση του Υπουργείου Υγείας, που εκδίδεται µετά

από γνώµη της Εθνικής Επιτροπής Προστασίας Δηµόσιας Υγείας
έναντι του COVID-19 κατόπιν εισήγησης της Επιτροπής Αντιµε-
τώπισης Έκτακτων Συµβάντων Δηµόσιας Υγείας από λοιµογό-
νους παράγοντες, θεσπίζεται, ανά φάρµακο, θεραπευτικό
πρωτόκολλο, µε το οποίο καθορίζονται τα κριτήρια επιλεξιµότη-
τας των ασθενών (ενδεικτικά, νοσηλευόµενοι ή µη, προσδιορι-
σµός οµάδων υψηλού κινδύνου, στάδιο εξέλιξης της νόσου), η
ένδειξη για κάθε άλλο αναγκαίο στοιχείο. 

β) Για τη θέσπιση θεραπευτικού πρωτοκόλλου λαµβάνεται υπ’
όψιν η επιστηµονική γνώµη της Επιτροπής Φαρµάκων Ανθρώπι-
νης Χρήσης του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Φαρµάκων (Ε.Μ.Α.),
τα τρέχοντα επιδηµιολογικά και επιστηµονικά δεδοµένα, η προσ-
δοκώµενη αποτελεσµατικότητα έναντι των εκάστοτε µεταλλά-
ξεων του ιού SARS-COV2 και η εξάντληση ή απροσφορότητα
των εν λόγω κατηγοριών των διαθέσιµων εγκεκριµένων θερα-
πειών».

Σε αυτή, λοιπόν, την τροπολογία, την οποία να δεχτώ ότι δια-
βάσατε –δεν έχω πρόβληµα, αν αυτό σας προσέβαλε- βλέπετε
ότι υπονοείται οτιδήποτε άλλο εκτός από αµιγώς επιστηµονικά
κριτήρια;

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Οι ερµηνείες είναι…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν είναι ερµη-

νείες. Εσείς είπατε πράγµατα τα οποία δεν έχουν βάση. Είπατε
ότι θα επιλέξουµε να το παίρνουν οι εµβολιασµένοι ή οι µη εµβο-
λιασµένοι. Στο τέλος θα µας πείτε ότι θα το δίνουµε και µε κοι-
νωνικά κριτήρια. 

Είχαµε ακούσει στην αρχή ότι θα το παίρνουν µόνο όσοι έχουν
χρήµατα γιατί είναι ακριβές οι θεραπείες. Ακούστε, λοιπόν. Όταν
θα έρθουν, και δωρεάν θα το παίρνει ο κόσµος και τα κριτήρια,
αντί να τα βγάζει ο Υπουργός, θα τα βγάζει µια επιτροπή µε βάση
αποκλειστικά και µόνο επιστηµονικά στοιχεία πού πρέπει να δο-
θούν τα συγκεκριµένα φάρµακα, αν µε το καλό µπορούν να κά-
νουν τη δουλειά που ελπίζουµε, δηλαδή ότι στο πρώιµο στάδιο
θα αντιµετωπίζουν την ασθένεια. Και θα έρθουν, όταν πλέον εί-
µαστε ασφαλείς ως προς το πλαίσιο των µελετών που έχουν γίνει
ότι θα πρέπει να δοθούν στους πολίτες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ανδρέας Ξανθός 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, κλείνουµε σιγά-

σιγά τη συζήτηση. Ο κύριος Υπουργός προηγουµένως επέδειξε
µια απολογητική διάθεση. Εµείς εντοπίσαµε όντως στη συζήτηση
στις επιτροπές την πολιτική παραδοξότητα ένας άνθρωπος ο
οποίος έχει γνωστή πολιτική διαδροµή στον ακροδεξιό χώρο και
κατά καιρούς έχει εκφράσει ακραίο ρατσιστικό, ξενοφοβικό και
µισαλλόδοξο λόγο, να εισηγείται µέτρα που διευκολύνουν του-
λάχιστον στο επίπεδο του εµβολιασµού την πρόσβαση των προ-
σφύγων, των µεταναστών, των ανθρώπων χωρίς χαρτιά που ζουν
στη χώρα µας. Προφανώς υπάρχει και πολιτική ορθότητα και θε-
σµική ωριµότητα. Ελπίζω, όντως, να πρόκειται για µια µετα-
στροφή επί της ουσίας.

Προφανώς, αυτή η εκκρεµότητα µε το χαρτί του ΕΚΕΑ στα
κέντρα αιµοδοσιών πρέπει να αντιµετωπιστεί και µπράβο σας
που το επιλύετε, γιατί ήταν µια εκκρεµότητα από τα παλιά που
δεν είχε διορθωθεί.

Αυτό, όµως, που είναι το πιο σηµαντικό, κύριε Υπουργέ, είναι
ότι η προηγούµενη κυβέρνηση που δεν κατάφερε, δεν πρόλαβε
να βγάλει αυτό το χαρτί από την κυκλοφορία, µε τον ν.4368/2016
έδωσε εγγυηµένη πρόσβαση –ακριβώς επειδή εµφορούνταν από
τις αρχές του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας για την καθολικό-
τητα και την ισότητα στη φροντίδα- και στους ανασφάλιστους
πολίτες, αλλά και στους αιτούντες άσυλο, στους ανθρώπους οι
οποίοι διαβιούν στα κέντρα υποδοχής και ταυτοποίησης µετανα-
στών και υπό προϋποθέσεις στους ανθρώπους που είχαν προ-
βλήµατα κατοχής νοµιµοποιητικών εγγράφων.

Αντιµετωπίστηκε έτσι ένα τεράστιο θεσµικό πρόβληµα πρό-
σβασης σε υπηρεσίες υγείας. Κάναµε και παρεµβάσεις στις επι-
τροπές, όπως σας είπα, καθολικού εµβολιασµού του παιδικού
προσφυγικού πληθυσµού. Αποτρέψαµε εξάρσεις λοιµωδών νο-
σηµάτων, όπως της ιλαράς. Εµβολιάσαµε τα µεγάλα «camp»
στους µεγάλους καταυλισµούς, όπως στην Ειδοµένη, στη Μόρια,
κ.λπ.. Έτσι, πραγµατικά, αποφύγαµε να µετατραπεί το προσφυ-
γικό πρόβληµα σε πρόβληµα δηµόσιας υγείας. Δεν έγινε πρό-
βληµα δηµόσιας υγείας το προσφυγικό στην προηγούµενη
περίοδο, παρά τις τροµερές ροές που είχαµε, επειδή ακριβώς
υπήρξαν αυτές οι παρεµβάσεις.

Το θέµα πλέον δεν είναι µόνο οι άνθρωποι αυτοί να έχουν πρό-
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σβαση στα εµβόλια. Με την υπόλοιπη υγειονοµική φροντίδα τι
γίνεται; Εµείς καταφέραµε να βγάλουµε τρία ευρωπαϊκά προ-
γράµµατα αξίας 80 εκατοµµυρίων ευρώ µε εξαιρετική απορρο-
φητικότητα, το τελευταίο εκ των οποίων, δηλαδή το πρόγραµµα
«PHILOS ΙΙ», λήγει στο τέλος του Δεκέµβρη. Αυτό προέβλεπε και
υγειονοµικές δοµές µέσα στους καταυλισµούς και στους χώρους
φιλοξενίας και στήριξη των όµορων δηµόσιων δοµών της περιο-
χής, δηλαδή των κέντρων υγείας και των νοσοκοµείων. Άρα
υπήρχε και µια προσπάθεια ανταποδοτικότητας και στον τοπικό
πληθυσµό, µε επιπλέον γιατρούς, νοσηλευτές, µαίες, ψυχολό-
γους, κ.λπ.. 

Σας προκάλεσα στην επιτροπή να µας πείτε τι θα κάνετε µε
αυτό το πρόγραµµα. Δεν έχω ακούσει κουβέντα να λέει ο ΕΟΔΥ.
Δεν έχω ακούσει κουβέντα να λέει το Υπουργείο Υγείας. Ποιος
ασχολείται µε αυτά τα θέµατα; Θα ασχοληθεί επιτέλους το
Υπουργείο Υγείας µε την υγεία των προσφύγων, χωρίς την οποία,
όπως λέει και ο ΠΟΥ, δεν υπάρχει προστασία της δηµόσιας
υγείας; Αυτό είναι το κρίσιµο ερώτηµα. 

Η εικόνα η µεγάλη -γιατί νοµίζω ότι αυτό απασχολεί την κοι-
νωνία- όσον αφορά την υγειονοµική κρίση στην Ελλάδα είναι ότι
είµαστε ξανά σε µία περίοδο επισφάλειας, µεγάλης ανασφάλειας
και αβεβαιότητας. Έχουµε σταθερά υψηλά ποσοστά και κατα-
γραφές ηµερήσιων κρουσµάτων. Οι σκληροί δείκτες της πανδη-
µίας, όπως τους λέµε, έχουν επιδεινωθεί δραµατικά τους
τελευταίους µήνες. Ειπώθηκαν και προηγουµένως. Είµαστε πια
στις πρώτες θέσεις της Ευρώπης–µε αρνητικό τρόπο- και όσον
αφορά την αυξητική τάση των κρουσµάτων και όσον αφορά τους
θανάτους ανά εκατοµµύριο πληθυσµού. Βεβαίως είµαστε πολύ
πίσω πια και στο κοµµάτι των εµβολιασµών. Σχεδόν δέκα µονά-
δες είναι η διαφορά µας από τον µέσο όρο της Ευρώπης.

Άρα το θέµα εδώ δεν είναι να κριθεί η τεχνική αρτιότητα ενός
προγράµµατος, κύριε Υπουργέ, το αν δηλαδή ήταν καλή η ψη-
φιακή του υποστήριξη, η οργάνωση των χώρων, κ.λπ.. Προφανώς
έγινε µια µεγάλη προσπάθεια και συνέβαλαν και οι άνθρωποι του
ΕΣΥ και οι Ένοπλες Δυνάµεις και άλλα συναρµόδια Υπουργεία. Το
θέµα είναι ότι εκ του αποτελέσµατος κρίνεται προβληµατική αυτή
η υποτιθέµενη εκστρατεία-επιχείρηση «ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ», η οποία
όπως σας έχω ξαναπεί πάρα πολλές φορές, έδινε και το λάθος
µήνυµα –και έχει συνειδητοποιηθεί αυτό από την κοινωνία- ότι ως
εµβολιαζόµενος παίρνω και ένα διαβατήριο ελευθερίας και στη
συνέχεια κυκλοφορώ χωρίς περιορισµούς και χωρίς άλλα µέτρα
προστασίας της ατοµικής και της δηµόσιας υγείας. Αυτό ήταν
λάθος µήνυµα κι έχει επιτείνει το κλίµα δυσπιστίας και αβεβαιότη-
τας που είναι βασικό και εµποδίζει ένα µεγάλο κοµµάτι της κοινω-
νίας να κάνει το κρίσιµο βήµα για να εµβολιαστεί.

Βεβαίως, αυτό το εµβολιαστικό πρόγραµµα, το κατά τα άλλα
επιτυχηµένο και πρότυπο σε όλη την Ευρώπη, άφησε ανεµβολία-
στο το 25% του πληθυσµού ειδικής προτεραιότητας, ειδικής ευα-
λωτότητας, άνω των εξήντα ετών, όταν το αντίστοιχο ποσοστό
στην Ευρώπη σε αυτές τις ηλικιακές οµάδες είναι της τάξης του
95%. 

Αυτό, λοιπόν, είναι αποτυχία και πρέπει να το αναγνωρίσετε.
Πρέπει να πάµε σε ένα «restart», σε µια καινούργια στρατηγική,
σε µια πιο στοχευµένη παρέµβαση, για να πιάσουµε ξανά τις
οµάδες που έµειναν πίσω. Συζητάµε τώρα –και σωστά- αν θα κά-
νουµε την τρίτη δόση και για τους υγειονοµικούς και για τους
ανοσοκατεσταλµένους και για τους άνω των εξήντα ετών. Με αυ-
τούς τους εκατοντάδες χιλιάδες αυτών των ηλικιών που δεν
έχουν κάνει καµµία δόση, τι θα κάνουµε; Αυτό είναι το κρίσιµο
ερώτηµα. Μη πάµε πάλι µε την εύκολη λύση των πρόθυµων να
εµβολιαστούν, γιατί θα διαπιστώσουµε ξανά σε λίγο καιρό το
αδιέξοδο. Θα µαζευτεί ξανά κόσµος τώρα στα εµβολιαστικά κέν-
τρα, θα αρχίσουν να δείχνονται ωραία πλάνα στις τηλεοράσεις,
αλλά το δοµικό πρόβληµα του συστήµατος δεν θα έχει αντιµε-
τωπιστεί.

Καθυστερήσατε πάρα πολύ την υπόθεση των κατ’ οίκον εµβο-
λιασµών. Σας το λέγαµε από τους πρώτους µήνες. Καθυστερή-
σατε πάρα πολύ τον εµβολιασµό των οµάδων ειδικής
ευαλωτότητας, όπως είναι οι πρόσφυγες, οι µετανάστες, αλλά
και οι Ροµά, οι τοξικοεξαρτηµένοι, οι άστεγοι, οι φυλακισµένοι.
Είναι τραγικά χαµηλά τα ποσοστά σε αυτούς τους πληθυσµούς.

Αρχίζει, λοιπόν, ξανά το αφήγηµα της επιτυχίας, για να το πούµε
έτσι. 

Νοµίζω ότι πραγµατικά αυτό που χρειαζόµαστε είναι αγωγή
υγείας, οργανωµένο, ολοκληρωµένο και σοβαρό σχέδιο αγωγής
υγείας. Αυτό έπρεπε να γίνει από την αρχή. Δεν έγινε. Δεν
υπήρξε µια σοβαρή κοινωνική έρευνα που να εντοπίσει τα προ-
βλήµατα και να εξηγήσει τις αποκλίσεις από τον µέσο όρο της
χώρας στις διαφορετικές περιοχές της χώρας, στις διαφορετικές
ηλικίες, στις διαφορετικές κοινωνικές και επαγγελµατικές οµά-
δες, στα διαφορετικά µορφωτικά επίπεδα, στη διαφορετική χω-
ροταξία -αστικά κέντρα, ενδοχώρα, ορεινοί πληθυσµοί. Τίποτα
για όλα αυτά δεν έγινε, ώστε να πάµε στοχευµένα µε άλλη επι-
κοινωνιακή στρατηγική και να πείσουµε, όπως έκαναν άλλες σο-
βαρές οργανωµένες χώρες της Ευρώπης οµοειδείς µε µας,
όπως η Πορτογαλία -αναφέρθηκε νοµίζω και ο κ. Παπαδόπουλος
προηγουµένως- οι οποίες τα έχουν καταφέρει εξαιρετικά στους
εµβολιασµούς -82% πλήρως εµβολιασµένοι σήµερα οι Πορτογά-
λοι- και βεβαίως οι δείκτες βελτιώνονται και δεν έχουν καµµία
σχέση µε τη δική µας εικόνα και µε τους ηµερήσιους θανάτους
και όλα αυτά.

Άρα υπάρχουν τεράστιες προκλήσεις που είναι µπροστά και
δυστυχώς η Κυβέρνηση δείχνει να επαναπαύεται, να εφησυχάζει
και να επαίρεται ότι τα κάνει όλα καλά. Συνεχίζετε το ίδιο βιολί
δηλαδή που είχατε από την αρχή της πανδηµίας. Και πάντα η εύ-
κολη λύση φυσικά είναι η µετάθεση ευθυνών. Όταν κάτι δεν πάει
καλά, φταίει η νεολαία, φταίνε οι ανεύθυνοι, φταίει και η Αντιπο-
λίτευση. Το ακούσαµε σε αυτή την Αίθουσα. Ο ΣΥΡΙΖΑ, η Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση, λέει, κάνει υγειονοµικό σαµποτάζ στη
χώρα! Το είπε Υπουργός αυτό. Δεν θυµάµαι αν το έχει πει και ο
ίδιος ο Πρωθυπουργός, αλλά Υπουργός το έχει πει. Αυτά είναι
απαράδεκτα πράγµατα και δείχνουν ότι δεν έχετε καταλάβει τί-
ποτα από το τι σηµαίνει µια κρίση δηµόσιας υγείας. Δεν έχετε
καταλάβει τίποτα από το πώς ξεπερνιούνται αυτές οι κρίσεις, που
απαιτούν κοινωνικές και πολιτικές συναινέσεις. Δεν έχετε κατα-
λάβει τίποτα από την τεράστια συζήτηση που γίνεται διεθνώς,
που λέει ότι χρειαζόµαστε στη νέα φάση, που έχουµε αναζωπύ-
ρωση, έχουµε νέα στελέχη µεταλλαγµένα πιο µεταδοτικά, µια
νέα υγειονοµική στρατηγική η οποία θα δίνει έµφαση όχι µόνο
στον εµβολιασµό, που είναι σαφώς η κρίσιµη παρέµβαση πρω-
τογενούς πρόληψης, αλλά θα δίνει έµφαση και στην καλή επιδη-
µιολογική επιτήρηση και στον έλεγχο της διασποράς στην
κοινότητα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα πάρω και τη δευτερολογία µου.
Επίσης, θα δίνει έµφαση στην προνοσοκοµειακή διαχείριση

των κρουσµάτων και όχι στην αποκλειστική διοχέτευσή τους στα
νοσοκοµεία. Θα δίνει έµφαση στους κρίσιµους κρίκους των νο-
σοκοµείων, που είναι τα τµήµατα επειγόντων περιστατικών, οι
κλινικές λοιµώξεων, οι κλινικές COVID, οι οποίες πρέπει -ανοίγω
µία σύντοµη παρένθεση- πρέπει να θεσµοθετηθούν και να ενσω-
µατωθούν στους οργανισµούς των νοσοκοµείων και να αποκτή-
σουν αυτόνοµη στελέχωση από εδώ και πέρα για να υπάρξει
πραγµατική παρακαταθήκη στο σύστηµα, και φυσικά οι ΜΕΘ και
οι ΜΕΘ COVID, τα τµήµατα µετανοσοκοµειακής φροντίδας και
παρακολούθησης για το σύνδροµο long COVID -αυτή είναι η µε-
γάλη πρόκληση διεθνώς-, η αναδιοργάνωση των υπηρεσιών δη-
µόσιας υγείας της χώρας, η αποκεντρωµένη δοµή του ΕΟΔΥ και
η περιφερειακή του οργάνωση, η ιατρική της εργασίας, η περι-
βαλλοντική υγεία. Αυτές είναι οι µεγάλες προκλήσεις που έχει
φέρει πανδηµία στο προσκήνιο.

Ακούσατε, αγαπητοί συνάδελφοι, τίποτα για όλα αυτά; Κά-
ναµε, λέει, προσλήψεις και αυξήσαµε τα κρεβάτια στις ΜΕΘ.
Πρώτον, το να αυξήσεις τα κρεβάτια εντατικής σε µία περίοδο
παγκόσµιας πανδηµίας όπου όλα τα συστήµατα υγείας πιέζονται
και σε αυτό το πεδίο υπήρχε υστέρηση προφανώς και έπρεπε να
γίνει και καλώς έχει γίνει. Βεβαίως δεν έχει γίνει στον βαθµό που
το έχετε πει, ότι έχουν υπερδιπλασιαστεί κ.λπ.. Έχουν προστεθεί
κάποιες εκατοντάδες -κυρίως από ιδιωτικές δωρεές- κλίνες ΜΕΘ
και στο «Σωτηρία» και σε άλλα νοσοκοµεία -η κ. Γκάγκα τα ξέρει
πάρα πολύ καλά αυτά-, αλλά βεβαίως υπάρχει ένα σοβαρό πρό-
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βληµα στελέχωσης µε µόνιµο και κυρίως έµπειρο προσωπικό.
Αυτό είναι το κρίσιµο ζήτηµα. 

Και το βασικό θέµα γενικά, επειδή συζητάµε και για δωρεές
ιδιωτών αυτή την περίοδο και επενδύσεις στο ΕΣΥ, στον εξοπλι-
σµό, στις κτηριακές εγκαταστάσεις κ.λπ., αγαπητοί συνάδελφοι
και αγαπητοί Υπουργοί, δεν είναι µόνο οι υποδοµές. Υπάρχουν
χρηµατοδοτικά ευρωπαϊκά εργαλεία που µπορούν να αξιοποι-
ηθούν για να κάνουµε µια σοβαρή παρέµβαση εκεί και να µη χρει-
αζόµαστε ούτε ιδιωτικές δωρεές -καλοδεχούµενες και αυτές-
αλλά κυρίως να µη χρησιµοποιείται το επιχείρηµα ότι διά των
ΣΔΙΤ θα λύσουµε προβλήµατα ανεπάρκειας του κράτους στο να
φτιάξει καινούργιες υποδοµές. Αυτό που είναι το µεγάλο θέµα
και πονάει το σύστηµα είναι το ανθρώπινο δυναµικό. Αυτό είναι
το κρίσιµο θέµα.

Έχετε, λοιπόν, στρατηγική για το ανθρώπινο δυναµικό στο σύ-
στηµα υγείας; Κατά την άποψή µας όχι. Η λογική σας είναι ότι η
πανδηµία είναι µία µπόρα, η οποία θα πρέπει να περάσει και να
κλείσει γρήγορα αυτή η εκκρεµότητα, να ξεπεράσουµε λίγο αυτό
το διάλειµµα αναγκαστικού κρατισµού, στο οποίο κινηθήκατε και
να πάτε ξανά στη γνωστή γραµµή ότι το ΕΣΥ είναι σπάταλο και
αντιπαραγωγικό και πρέπει να το ανοίξουµε στην αγορά, να του
βάλουµε την κουλτούρα του ιδιωτικού τοµέα, να δώσουµε χώρο
σε ιδιώτες να επενδύσουν, να βάλουν τις ασφαλιστικές κ.λπ..
Αυτό είναι το βασικό σας αφήγηµα. Τώρα, µε τη νέα πολιτική ηγε-
σία, αυτό το αφήγηµα έρχεται µε πιο καθαρό και θαρρετό τρόπο.

Ο κ. Κικίλιας έλεγε κατ’ επανάληψη στο παρελθόν µε κάθε ευ-
καιρία: «Είµαι θεµατοφύλακας της δηµόσιας περίθαλψης». Ο κ.
Κοντοζαµάνης έλεγε «τα ΣΔΙΤ µην τα ιδεολογικοποιείτε, ένα χρη-
µατοδοτικό εργαλείο είναι το οποίο θα βοηθήσει το δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας». Τα λέτε εσείς αυτά, κύριε Πλεύρη;
Συνυπογράφετε αυτές τις τοποθετήσεις; Θεωρείτε και εσείς τον
εαυτό σας θεµατοφύλακα της δηµόσιας περίθαλψης ή θεωρείτε
τον εαυτό σας έναν άνθρωπο ο οποίος θα ρυθµίσει και θα δώσει
χώρο και θα βρει ισορροπίες ανάµεσα στον δηµόσιο και τον ιδιω-
τικό τοµέα; Αυτό είναι το κρίσιµο πολιτικό ερώτηµα και νοµίζω
ότι η απάντηση είναι προφανής. Δεν έχετε την πολιτική βούληση.
Δεν την είχατε ποτέ. Γι’ αυτό και όταν ανέλαβε η Νέα Δηµοκρατία
µέχρι να ενσκήψει η πανδηµία στη χώρα, τον Μάρτιο δηλαδή του
2020, δεν είχε γίνει τίποτα στο σύστηµα υγείας, δεν είχε προστε-
θεί ούτε ένα κρεβάτι ΜΕΘ, είχαν παγώσει οι προσλήψεις που εί-
χαµε δροµολογήσει εµείς. Είχαµε εκατόν ογδόντα έτοιµες θέσεις
γιατρών στα ΤΕΠ που είχαν αναπεµφθεί και οι οποίες καθυστέ-
ρησαν ένα εξάµηνο για να γίνει ο διορισµός γιατί ήταν στο γρα-
φείο του Υπουργού και λόγω των εκλογών ανεστάλη ο
διορισµός. Τίποτα δεν είχε γίνει. Ίσα ίσα που είχατε ξεκινήσει
µαζί µε τον φιλικά προσκείµενο σε σας Πανελλήνιο Ιατρικό Σύλ-
λογο την κουβέντα πώς θα δώσουµε χώρο στους ιδιώτες, τα
ΣΔΙΤ κ.λπ.. Αυτή ήταν η συζήτηση. Η πανδηµία, βεβαίως, αυτή τη
νεοφιλελεύθερη γραµµή την περιθωριοποίησε. Κατά την άποψή
µου της αφαίρεσε όλα τα επιχειρήµατα και αναγκαστικά την
έβαλε στο περιθώριο. Τώρα έχω την αίσθηση ότι επιχειρείτε να
την επαναφέρετε.

Για τις παρατάσεις έχουµε πει. Κατ’ αρχάς είναι και προβλη-
µατικό το ότι δίνετε µια πεντάµηνη παράταση. Συνήθως οι παρα-
τάσεις είναι υποπολλαπλάσια του έτους. Είναι εξάµηνες, ετήσιες
ή και παραπάνω. Θεωρώ ότι ούτως η άλλως είναι λάθος το σήµα
ότι µέχρι 31 Μαρτίου και πέραν τούτου ουδέν. Το λέτε και µε ένα
πολύ αυστηρό τρόπο στη διατύπωση. Δεν πρόκειται να δοθεί πα-
ράταση. Έχετε την εκτίµηση ότι θα έχουµε ξεµπερδέψει µε την
πανδηµία µέχρι 31 Μαρτίου; Σας το είχα θέσει το ερώτηµα αυτό
από πέρυσι. Αυτή η ιστορία, λοιπόν, των τρίµηνων παρατάσεων
πρέπει να τελειώσει. Βάλτε µία ρύθµιση που θα λέει ότι όσο διά-
στηµα όλος ο κόσµος είναι σε καθεστώς πανδηµίας, υπό τη γνω-
µοδότηση και πιστοποίηση του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας,
θα παρατείνονται αυτές οι συµβάσεις. 

Δεν µπορείτε να επιτρέψετε διαρροή ανθρώπινου δυναµικού
κρίσιµου, την ώρα της αιχµής της υγειονοµικής κρίσης. Δυστυ-
χώς όµως το κάνατε µε τις αναστολές. Έχουν φύγει έξι µε επτά
χιλιάδες άνθρωποι. Πέρα από την κοινωνική αγριότητα να βρε-
θούν χωρίς εισόδηµα οικογένειες ανθρώπων που µέχρι τώρα
τους χειροκροτούσαν όλοι και αναγνώριζαν τη συµβολή τους, η

δυσλειτουργία είναι τεράστια και είναι ντροπή πραγµατικά -το
επισήµανε και η εισηγήτριά µας αυτό- να βγαίνει ο κ. Πέτσας ή ο
κ. Σκέρτσος -δεν είµαι σίγουρος- και να λέει ότι δεν πήγαµε, λέει,
σε υποχρεωτικότητα στα Σώµατα Ασφαλείας γιατί το κενό θα
ήταν δυσαναπλήρωτο.

Ενώ δηλαδή το κενό στο σύστηµα υγείας δεν είναι δυσανα-
πλήρωτο; Έχετε πάει σε κανένα νοσοκοµείο αυτόν τον καιρό,
που έχει υποστεί µια διαρροή του 5%, του 10% του ανθρώπινου
δυναµικού του, να δείτε την τροµερή δυσκολία και την απογοή-
τευση και την πίεση των υπόλοιπων εργαζοµένων που επιβαρύ-
νονται µε τις βάρδιες, µε τα νυχτερινά, µε τις αργίες, µε τις
εφηµερίες αυτών που έχουν αποχωρήσει; Έχετε πάει να δείτε
πραγµατικά αν είναι προετοιµασµένο το σύστηµα υγείας εν όψει
της αιχµής του τρίτου κύµατος;

Και για να τελειώσουµε και µε τη συνεργασία µε τις ιδιωτικές
κλινικές, εάν στις επόµενες µέρες, τώρα που πλησιάζει στο 100%
η πληρότητα των ΜΕΘ στη Θεσσαλονίκη, δεν παρουσιάσετε σχέ-
διο επίταξης των µεγάλων ιδιωτικών θεραπευτηρίων της κεντρι-
κής Μακεδονίας και της Θεσσαλονίκης, µηδενός εξαιρουµένου,
και όχι κάποιες µικροµεσαίες κλινικές χρεοκοπηµένες που δεν
µπορούσαν να περιθάλψουν κανέναν, όπως έγινε στο δεύτερο
κύµα, πραγµατικά αυτό θα είναι εγκληµατική ανευθυνότητα. Σας
το λέµε από τώρα. Αντίστοιχα πρέπει να γίνει και στο λεκανοπέ-
διο της Αττικής. Δεν είναι δυνατόν την ώρα της µάχης κάποιοι να
είναι εκτός πυρών. Και τα πυρά κυρίως στις αιχµές των κυµάτων,
κύριε Υπουργέ, είναι τα περιστατικά COVID δυστυχώς. Το ΕΣΥ
κατεβάζει ρολά για όλα τα υπόλοιπα περιστατικά, ο ιδιωτικός το-
µέας βγάζει λεφτά και ο κόσµος αυτή την περίοδο, αυτόν τον
καιρό συστηµατικά πληρώνει πολλά λεφτά από την τσέπη του
και για να κάνει τους απαραίτητους διαγνωστικούς ελέγχους
επειδή ακριβώς επιλέξατε να µη βάλετε να συνταγογραφούνται
και να αποζηµιώνονται από τον ΕΟΠΥΥ, µε κλινικά και επιδηµιο-
λογικά κριτήρια, οι απαραίτητες διαγνωστικές εξετάσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Ξανθέ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Ολοκληρώνω και σας ευχαριστώ. 
Κατ’ αρχάς για µας είναι σηµαντικό να οικοδοµηθεί ένα σθε-

ναρό κοινωνικό και πολιτικό µέτωπο ανάµεσα στους υγειονοµι-
κούς, στους συλλόγους των ασθενών, στις τοπικές κοινωνίες,
στις προοδευτικές δυνάµεις, για να υπερασπιστούµε το δηµόσιο
σύστηµα υγείας και να διεκδικήσουµε την ποιοτική αναβάθµισή
του και την αναδιοργάνωσή του µε βάση τις νέες ανάγκες της
πανδηµίας που έχουν έρθει στο προσκήνιο. Αυτό είναι το ένα. 

Και το δεύτερο είναι το εξής. Επειδή πάντα σε αυτές τις συζη-
τήσεις έρχεται το θέµα «και πού θα βρεθούν τα λεφτά;» και τού
αν έχουµε τα δηµοσιονοµικά περιθώρια να αναβαθµίσουµε το ια-
τρικό µισθολόγιο, να δώσουµε κίνητρα στις άγονες περιοχές και
στις άγονες ειδικότητες, που δεν είναι µόνο η αναισθησιολογία,
και να συγκρατήσουµε το brain drain, να κρατήσουµε στην Ελ-
λάδα τους νέους γιατρούς -δίνετε κίνητρα για τους νέους, αλλά
για τους νέους γιατρούς, για τους νέους επαγγελµατίες υγείας,
για τους νέους επιστήµονες δεν λέτε τίποτα- εάν λοιπόν αρχίζει
η συζήτηση για το πού θα βρεθούν τα λεφτά, εγώ θα σας δώσω
πέραν των δηµοσιονοµικών πλαισίων, τα οποία έχουν χαλαρώσει
και των πρωτογενών πλεονασµάτων που δεν τηρούνται και της
δηµοσιονοµικής επιτροπείας που δεν υπάρχει και όλα αυτά, κι
ένα άλλο επιχείρηµα. Όπως στη δηµόσια συζήτηση στη χώρα
αυτόν τον καιρό δεν τέθηκε από κανέναν ή από ελάχιστους -είναι
πολύ µειοψηφικό- το πού θα βρεθούν τα λεφτά για να πάρει η
χώρα µας φρεγάτες και Rafale, έτσι κατά την άποψή µου δεν
πρέπει να τίθεται το ερώτηµα πού θα βρεθούν τα λεφτά για να
προσλάβουµε γιατρούς και νοσηλευτές, να τους ανταµείψουµε
αξιοπρεπώς και να επενδύσουµε στο δηµόσιο σύστηµα υγείας,
για να αποδείξουµε ότι έχουµε καταλάβει την ανάγκη θωράκισής
του και την ανάγκη αξιοπρεπούς φροντίδας των ανθρώπων. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Ξανθό.

Τον λόγο τώρα θα πάρει η Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας κ.
Γκάγκα, για µία παρέµβαση.
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Κυρία Υπουργέ, ειλικρινά συγγνώµη που
πρέπει να φύγω, αλλά θα χάσω την πτήση µου.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Δεν
υπάρχει κανένα θέµα.

Θα ήθελα να πω δύο λόγια σαν γιατρός που δουλεύω στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας επί τριάντα χρόνια, που το πονάω και που
σαφώς θέλω να πηγαίνουν όλα καλά. 

Όπως ξέρετε, στην Ιατρική κάνουµε έξι χρόνια βασικές σπουδές
και τις κάνουµε δωρεάν, τις πληρώνει το ελληνικό δηµόσιο. Και
όταν λέµε «το ελληνικό δηµόσιο» εννοούµε τους φόρους που πλη-
ρώνουµε όλοι µας. Δεν βγαίνουν τα λεφτά από τα δέντρα. Τα
λεφτά είναι αυτά που παράγουµε όλοι εµείς δουλεύοντας. Σπου-
δάζουµε, λοιπόν, τους γιατρούς µας έξι χρόνια και µετά τους λέµε:
υποβάλετε κάπου να κάνετε ειδικότητα. Και δεν µιλάω για τώρα,
µιλώ για όσα χρόνια είµαι εγώ στο επάγγελµα, δεν θυµάµαι ποτέ
να έγινε κανείς προγραµµατισµός για τις ειδικότητες. Δεν θυµάµαι
ποτέ να έγινε κάποιο συγκεκριµένο, ολοκληρωµένο σχέδιο για την
παιδεία. Και τώρα λέµε «γιατί δεν έχουµε αναισθησιολόγους;». Δεν
έχουµε αναισθησιολόγους γιατί όλα αυτά τα χρόνια δεν σκεφτή-
καµε να κάνουµε αναισθησιολόγους και να υπάρχει ένα σύστηµα
όπως έχει ο Στρατός: Θέλω τόσους ορθοπεδικούς, θέλω τόσους
χειρουργούς, θέλω τόσους ΩΡΛ, θέλω τόσους παθολόγους, να
πούµε κι εµείς ως ελληνικό δηµόσιο ότι αυτούς τους γιατρούς θέ-
λουµε. Σπουδάζουµε τους ανθρώπους να γίνουν γιατροί, χαιρό-
µαστε πάρα πολύ που είναι γιατροί, το κάνουµε γιατί θέλουµε να
είναι γιατροί, θέλουµε να τους σπουδάσουµε, αλλά θέλουµε και
υπηρεσίες υγείας για όλους τους Έλληνες.

Άρα το ένα πράγµα είναι ότι πρέπει να οργανώσουµε. Η οργά-
νωση της υγείας και της εκπαίδευσης δεν γίνεται από τον έναν
µήνα στον άλλον. Για να γίνει κάποιος αναισθησιολόγος θέλει
πέντε χρόνια. Εγώ δεν θυµάµαι λοιπόν τα προηγούµενα πέντε ή
τα προηγούµενα δέκα χρόνια να είπε κάποιος «αυτοί θα γίνουν
αναισθησιολόγοι» ή «αυτές είναι οι θέσεις Αναισθησιολογίας,
αυτές είναι οι θέσεις Δερµατολογίας, αυτές είναι οι θέσεις Πα-
θολογίας». Το κάνουµε τώρα. Έχουµε κάνει ήδη ένα σχέδιο µε
το ΚΕΣΥ για το πώς θα είναι µετά την Ιατρική η εκπαίδευση. Θα
είµαστε εδώ και θα τα δείτε.

Άρα το σχέδιο υπάρχει. Δεν γίνεται τίποτα από τη µια µέρα
στην άλλη, όπως καταλαβαίνετε, ειδικά στην Ιατρική που οι σπου-
δές είναι δώδεκα, δεκαπέντε χρόνια, κάπου εκεί. Άρα υπάρχει
σχέδιο και για την ένταξη στις ειδικότητες και για το προσωπικό,
αλλά αυτή τη στιγµή πρέπει να δούµε πώς θα λειτουργήσουµε
µε αυτό το προσωπικό σε συνθήκες τελείως διαφορετικές. Γιατί
εγώ στα τριάντα χρόνια που δουλεύω αυτό που περάσαµε τον
τελευταίο ενάµιση χρόνο δεν το θυµάµαι. Και πράγµατι δουλέ-
ψαµε πολύ παραπάνω και πράγµατι το σύστηµα αυτή τη στιγµή
θέλει πολύ περισσότερο προσωπικό απ’ ό,τι ελπίζω θα θέλει σε
δύο χρόνια ή απ’ ό,τι ήθελε δύο χρόνια πριν. 

Το δεύτερο πράγµα που θέλω να θυµόσαστε, γιατί κάνουµε
πάρα πολλή αντιπολίτευση για το δηµόσιο σύστηµα και το ιδιω-
τικό σύστηµα, είναι ότι η Ελλάδα έχει τον µεγαλύτερο ιδιωτικό
τοµέα στην Ευρώπη και τον είχε µε όλες τις κυβερνήσεις.
Έχουµε περίπου 50% του κόστους της υγείας στον ιδιωτικό
τοµέα. Δεν είναι κακό. Είναι κακό να βάζουµε ταµπέλες. Είναι
κακό να λέµε σε γιατρούς που έχουν κάνει τις ίδιες σπουδές, που
έχουν κάνει τον ίδιο κόπο, ότι η δική σου υπογραφή δεν είναι
καλή και η δική µου είναι. Δεν το πίστευα ποτέ ούτε νεαρή επι-
µελήτρια ούσα ούτε πανεπιστηµιακή ότι πρέπει να ξαναγράψω
τη συνταγή του συναδέλφου στο ΙΚΑ γιατί η δική του συνταγή
δεν µετράει και η δική µου µετράει.

Άρα υπάρχουν παθογένειες στο σύστηµα, που σαφώς πρέπει
να τις αλλάξουµε. Υπάρχει αξιολόγηση για κάθε πράξη που κά-
νουµε είτε στον ιδιωτικό τοµέα είτε στον δηµόσιο τοµέα. Και εδώ
στη Βουλή έχουµε πολλούς γιατρούς που δουλεύουν στον ιδιω-
τικό τοµέα. Δεν είναι λιγότερο καλοί γιατροί. 

Άρα νοµίζω ότι αυτά πρέπει να τα θυµόµαστε και ανοιχτό-
µυαλα και µαζί να προχωρήσουµε σε ένα καλύτερο σύστηµα. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε την κυρία Υπουργό.

Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Χάρης Θεοχάρης. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Σας ευχαριστώ πάρα
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για κάποιο λόγο ανέβηκαν οι
τόνοι σε ένα σχέδιο νόµου που κατά την άποψή µου θα έπρεπε
να ήµασταν όλοι µας πολύ πιο συναινετικοί, γιατί αν το πάρουµε
κοµµάτι κοµµάτι, τις πρόνοιές του, τα άρθρα του, δεν είµαι σί-
γουρος ότι θα διαφωνήσουµε σε πολλά και γι’ αυτό έχει και πολύ
ενδιαφέρον να ακούσουµε -γιατί δεν το ακούσαµε κατά τη διάρ-
κεια των συζητήσεων- ποια άρθρα θα ψηφίσετε και ποια όχι. Γιατί
πολύ φοβάµαι ότι σήµερα έχουµε πολύ κακό για το τίποτα, που
θα έλεγε και ο Σαίξπηρ. Φωνάζετε, προσπαθείτε να δηµιουργή-
σετε ιδεολογικές διαφορές ή οτιδήποτε άλλο και τελικά τα πε-
ρισσότερα από αυτά τα άρθρα θα πρέπει να ψηφιστούν. Θα
µιλήσω γιατί το πιστεύω αυτό το πράγµα, όσο µπορώ πιο συναι-
νετικά. 

ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Αν είναι να χάσουν οι άνθρωποι
τις δουλειές τους εννοείται…

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Εννοείται λοιπόν. Χαίροµαι
που συµφωνείτε µαζί µου ότι τελικά θα τα ψηφίσετε τα άρθρα…

ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Περιµένετε να δείτε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ:…και όλη αυτή τη φασαρία

που ακούµε, το σήκωµα των τόνων δεν το καταλαβαίνω για ποιο
λόγο συµβαίνει. Εξάλλου σήµερα συζητάµε ένα ξεκάθαρο νοµο-
σχέδιο και νοµίζω ότι δεν είναι και πολύπλοκο.

Ας πούµε όµως -ξεκινώντας είπα ότι θα µιλήσω πιο αναλυτικά
για τα κοµµάτια του νοµοσχεδίου- κι ας θέσουµε και τις ιδεολο-
γικές αν θέλετε διαφορές. Γιατί δεν συζητάµε σήµερα για το αν
θέλουµε ιδιωτικό τοµέα, αν θέλουµε δηµόσιο τοµέα.

Στην πραγµατικότητα έχουµε διαφορές εκεί, ιδεολογικές και
ουσιαστικές. Διότι εµείς µιλάµε για το λεγόµενο «νέο δηµόσιο»,
όπως ακριβώς το αναφέρει και η βιβλιογραφία των µεθόδων δι-
οίκησης και ειδικότερα η βιβλιογραφία των µεθόδων δηµόσιας
διοίκησης. Διότι το νέο δηµόσιο αξιολογείται, χωρίς να κρύβει
την αποτυχία του, για να διορθώνεται, το νέο δηµόσιο συνεργά-
ζεται µε τον ιδιωτικό τοµέα αλλά και µε τους πολίτες, στους οποί-
ους φέρεται µε σεβασµό και µε διάθεση συνεργασίας, το νέο
δηµόσιο ενεργοποιεί την κοινωνία των πολιτών, ώστε µε περισ-
σότερους πόρους να φέρει περισσότερα αποτελέσµατα. 

Εξάλλου το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» δεν είναι ιδιωτικός το-
µέας, είναι η κοινωνία των πολιτών. Το ανέφερε µάλιστα κι ο κ.
Παπαδόπουλος ότι δεν µιλάµε για συνεργασία δηµόσιου και ιδιω-
τικού τοµέα. Όλες λοιπόν αυτές οι φανφάρες δεν έχουν καµµία
σχέση µε αυτό το νοµοσχέδιο.

Το δηµόσιο, όπως εσείς το οραµατίζεστε, είναι αυτό που κα-
θυστερεί και που δικαιολογείται, που πολιτικολογεί ενδεχοµένως,
αλλά δεν παράγει. Δεν παράγει αποτέλεσµα χάριν των πολιτών.
Κρατήστε λοιπόν εσείς τις ιδέες σας, θα µας επιτρέψετε όµως
να κρατήσουµε κι εµείς τις δικές µας. Αυτό το νοµοσχέδιο πραγ-
µατικά κινείται προς αυτή τη συγκεκριµένη κατεύθυνση. 

Ας δούµε λοιπόν πολύ απλά, πολύ συγκεκριµένα, µε δεδοµένα,
µε επιχειρήµατα, τι κάνει. Πρώτα απ’ όλα, θα ξεκινήσω από τις
τροπολογίες του Υπουργείου Οικονοµικών, που είναι αυτές που
φέρνουν επιτέλους, µέσα σε είκοσι µέρες, σε πολύ σύντοµο χρο-
νικό διάστηµα, την υλοποίηση των εξαγγελιών του Πρωθυπουρ-
γού στη ΔΕΘ. Μιλάµε για τις γονικές παροχές, µιλάµε για τη
µείωση των φόρων συγκέντρωσης κεφαλαίου κ.λπ.. Νοµίζω ότι
τις ξέρετε, ξέρει όλος ο ελληνικός λαός τις εξαγγελίες αυτές και
βλέπετε ότι η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη είναι η Κυ-
βέρνηση η οποία εξαγγέλλει και υλοποιεί ακριβώς αυτά λέει. 

Μάλιστα τα χρήµατα αυτά δεν έρχονται από υπερφορολό-
γηση, αλλά έρχονται από την επιτυχία, από το υπεραποτέλεσµα
της ανάπτυξης, ανάπτυξη που ήρθε φυσικά από την πολύ σηµαν-
τική, πολύ ουσιαστική επιτυχία του τουρισµού φέτος. Η επιτυχία
αυτή ήρθε µάλιστα µετά από ένα συγκεκριµένο σχέδιο, µε στό-
χευση, µε επαγγελµατισµό, µε µεγάλη συντονισµένη προσπάθεια
ιδιωτικού και δηµοσίου τοµέα. Πάλι αυτή η συνεργασία είναι στο
κέντρο και έφερε τη χώρα µας να είναι ένα παγκόσµιο υπό-
δειγµα. Αυτά τα οφέλη η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη
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έχει υποσχεθεί ότι θα τα επιστρέψει στους πολίτες. Αυτή είναι η
δέσµευσή µας και αυτή την τηρούµε. 

Τώρα τέθηκε από τον κ. Φάµελλο και το θέµα του ταµείου
αυτού. Προφανώς οι λεπτοµέρειές του θα καθοριστούν από τις
υπουργικές αποφάσεις αλλά και το γεγονός ότι δεν προσδιορί-
ζεται ακριβώς το ποσό του ταµείου είναι γιατί η Κυβέρνηση,
ακόµα και τώρα, θα εξετάσει όλα τα δηµοσιονοµικά περιθώρια
και όλα τα δεδοµένα της αύξησης των τιµών, ώστε να ενισχύσει
και µε το τελευταίο ευρώ που έχει τη δηµοσιονοµική δυνατότητα
να στηρίξει τα νοικοκυριά. Για αυτόν τον λόγο δεν έχουµε σή-
µερα το τελικό ποσό, ώστε να εξαντληθούν µέχρι το τελευταίο
ευρώ, όπως είπα, τα δηµοσιονοµικά αυτά περιθώρια. 

Βέβαια ο κ. Φάµελλος έκανε µια κριτική και για τη ΔΕΗ και νο-
µίζω ότι είναι λίγο κρίµα να συζητάµε και να µας κουνάτε και το
δάκτυλο για τη ΔΕΗ, την οποία οδηγήσατε στο χείλος της κατα-
στροφής. Και µας λέτε ότι δίνουµε το 17% τώρα και δεν παίρ-
νουµε και χρήµατα. Διότι αυτό ήταν που είχατε συµφωνήσει
εσείς, εσείς είχατε συµφωνήσει την ιδιωτικοποίηση αυτού του
17%. Και η Κυβέρνηση τι κάνει; Γιατί η ιδιωτικοποίηση του 17%
τι θα έκανε; Θα άφηνε τη ΔΕΗ πρωταγωνιστή στους παλιούς τρό-
πους παραγωγής ενέργειας και δεν θα είχε κανένα πρόγραµµα
ανάπτυξης στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. 

Ενώ τώρα η Κυβέρνηση ενισχύει τη ΔΕΗ και την κάνει πρωτα-
γωνιστή της επόµενης ηµέρας της ενεργειακής παραγωγής.
Γιατί θα έχει τα απαραίτητα αυτά κεφάλαια, ώστε να µπορέσει
να είναι πρωταγωνιστής και στην επόµενη µέρα της χώρας µας.
Αυτή είναι στην πράξη η πολιτική της Κυβέρνησης και σε αυτόν
τον τοµέα. 

Τι άλλο κάνει αυτό το νοµοσχέδιο; Φέρνει µια σύµβαση. Μας
είπατε για το ΣΔΙΤ κ.λπ.. Φέρνει µια σύµβαση, η οποία αλλάζει σε
πολύ συγκεκριµένα σηµεία. Εγώ θα έλεγα, κύριε Υπουργέ, ότι οι
αλλαγές που φέρνει αυτή η τροποποίηση της σύµβασης είναι αυ-
τονόητες και θα πρέπει να την ακολουθήσετε ως µοντέλο και σε
επόµενες συµβάσεις που ενδεχοµένως θα φέρετε. Διότι το
σωστό είναι το έργο το οποίο θέλει να προσφέρει στο ελληνικό
δηµόσιο το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» να το ολοκληρώνει, να
µην έχει εξαρτήσεις από την ΚΤΥΠ, από υπηρεσία του δηµοσίου,
από υπογραφές δεξιά κι αριστερά και να το παραδίδει πολύ πιο
γρήγορα, όπως θα το παραδώσει σε δύο χρόνια αντί πέντε, για
τη συντήρηση και τη λειτουργία του από το δηµόσιο, ώστε να ξέ-
ρουµε ότι χωρίς κατακερµατισµούς θα δουλεύει.

Διότι έχουµε δει το έργο της υλοποίησης προµηθειών, οι
οποίες κάθονται και αραχνιάζουν και δεν λειτουργούν, ακριβώς
επειδή κατακερµατίζεται αυτό το έργο. Αυτό είναι το πραγµατικό
µοντέλο που θα έπρεπε από την αρχή να είχαν αυτού του είδους
οι συµβάσεις, να ολοκληρώνεται πλήρως, να παραδίδονται και
µετά να λειτουργεί. 

Κι αυτό, αν θέλετε, µας φέρνει και στη συζήτηση που άνοιξε ο
κ. Ξανθός για την ιδιωτικοποίηση πάλι του δηµοσίου. Το είπε
στην πραγµατικότητα κι ο Υπουργός προηγουµένως, ο κ. Πλεύ-
ρης. Τι είναι το δηµόσιο αγαθό; Είναι η πρόσβαση του πολίτη
στην υγεία, είναι η δωρεάν πρόσβαση του πολίτη στην υγεία ή
µε κάποια µικρή συµµετοχή, ένα εύλογο κόστος που δεν του δη-
µιουργεί αποκλεισµό από την πρόσβαση αυτή. Αυτό πρέπει να
διασφαλιστεί και θα διασφαλιστεί και όχι µόνο οι Υπουργοί
Υγείας, αλλά όλη η Κυβέρνηση και όλη η Κοινοβουλευτική
Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας είναι οι θεµατοφύλακες της δη-
µόσιας υγείας. 

Το αν όµως το ΕΣΥ παίρνει υπηρεσίες ή παίρνει προϊόντα από
τον ιδιωτικό τοµέα, αυτό είναι ζήτηµα οργάνωσης και λειτουρ-
γίας του ίδιου του ΕΣΥ. Δηλαδή πού φτάνει αυτό το αποτέλεσµα;
Και τα στυλό που χρησιµοποιεί πρέπει να παράγονται σε δηµόσια
εργοστάσια; Πρέπει να µην µπορεί να πάρει υπηρεσίες να βάφει
τα κτήριά του; Πρέπει οι δηµόσιοι υπάλληλοι να τα βάφουν; Εκεί
κρίνεται αν είναι δηµόσιο το σύστηµα υγείας ή από το αν παρέ-
χεται και στον τελευταίο Έλληνα πολίτη; Αυτό λέει η Νέα Δηµο-
κρατία και εκεί είναι η διαφορά µας. Αυτή πραγµατικά είναι µία
διαφορά που πρέπει να την καταλάβει κι ο τελευταίος Έλληνας
πολίτης.

Τώρα, φέρνοντας µια σύµβαση η οποία αλλάζει τα ελάχιστα,
κάνετε µια κριτική για την προηγούµενη τροποποίηση της σύµ-

βασης του Φεβρουαρίου του 2020. Συζητάµε τώρα το θέµα της
νοµοθετικής ρύθµισης του Φεβρουαρίου του 2020, για το αν θα
έπρεπε να παραχθούν ή να αγοραστούν τα ραδιοϊσότοπα; Αυτό
είναι το θέµα της συζήτησης; Κι αυτό είναι ένα δυναµικό θέµα.
Διότι µε την τιµή που αγοράζατε εσείς στα 700 ευρώ πράγµατι
έπρεπε να τα παραγάγουµε, θα ήταν φθηνότερο. Με την τιµή
όµως να αγοράζει το σύστηµα υγείας τώρα, τα 330 περίπου
ευρώ, καλύτερα να τα αγοράζει. Κι αν αύριο αλλάξουν οι συνθή-
κες για τον οποιοδήποτε λόγο, βεβαίως ο Υπουργός Υγείας θα
πάει να διαπραγµατευτεί να φτιαχτούν µονάδες παραγωγής
µέσα στα νοσοκοµεία και να παράγονται τα φάρµακα. Αντί να
είστε υπόλογοι γιατί αγοράζετε µε αυτές τις τιµές τόσον καιρό,
µας συζητάτε ότι τάχα µου ξεπουλάµε ή όχι. 

Συζητάµε στο δεύτερο µέρος ένα άλλο κοµµάτι ρυθµίσεων,
για το οποίο δεν καταλαβαίνω ακριβώς πού έγκειται η διαφωνία.
Φέρνουµε ρυθµίσεις που έχουν ήδη περάσει και που ισχύουν και
τις παρατείνουµε, ώστε να ισχύουν µέχρι ενός εύλογου διαστή-
µατος, που θεωρούµε ότι ακόµα η πανδηµία θα υπάρχει στη
χώρα µας. Αν κάποια στιγµή χρειαστεί και νέα παράταση θα
δοθεί νέα παράταση. Υπάρχει περίπτωση να έχουµε πανδηµία
και να µη συνεχίζουν αυτές οι έκτακτες διαδικασίες, είτε λέγονται
διαδικασίες πρόσληψης είτε λέγονται διαδικασίες διανοµής των
φαρµάκων σε ευπαθείς οµάδες κ.λπ..

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα πάρω φυσικά και τον χρόνο της δευτερο-
λογίας και της τριτολογίας µου.

Αν λοιπόν υπάρχει ένα ζήτηµα, θα ήταν να µας πείτε ποια από
αυτές τις διατάξεις απέτυχε ή για ποιον λόγο. Στην πραγµατικό-
τητα αυτές οι διατάξεις ενίσχυσαν το Εθνικό Σύστηµα Υγείας –το
είπε και ο κ. Ξανθός- και µάλιστα µε αυτόν τον τρόπο καταρρίφθη-
καν και όλα τα επιχειρήµατα υπέρ της ιδιωτικοποίησης του Εθνι-
κού Συστήµατος Υγείας.

Άρα στην πραγµατικότητα συµφωνείτε µε αυτές τις διατάξεις,
διότι ενίσχυσαν το σύστηµα υγείας. Άρα, λοιπόν, πρέπει να παρα-
ταθούν για όσο καιρό χρειάζονται. Και εάν κάποιες από αυτές στην
πραγµατικότητα είναι ουσιώδεις διατάξεις που πρέπει να παρα-
µείνουν µονιµότερα, µε τις κατάλληλες αλλαγές είµαι σίγουρος
ότι θα τις φέρει το σύστηµα υγείας. Άρα, και εκεί, σε εκείνο το ση-
µείο, δεν βλέπω πού είναι η διαφωνία.

Υπάρχει ένα επόµενο κοµµάτι διατάξεων που είναι πάρα πολύ
ενδιαφέρον και πολύ σηµαντικό, από το άρθρο 29 και µετά, που
νοµίζω ότι απαντάει και στην όλη αυτή η συζήτηση περί δεξιάς
στροφής, συντηρητισµού, νεοσυντηρητισµού, νεοφιλελευθερι-
σµού και οτιδήποτε άλλο. Βελτιώνονται οι διαδικασίες για την έκ-
δοση του προσωρινού ΑΜΚΑ και των πιστοποιητικών µε ένταξη
περισσότερων δοµών, δοµών που θα επιτρέψουν και στους ευά-
λωτους να ολοκληρώσουν αυτές τις απαραίτητες πια διαδικασίες
και ουσιαστικά θα εντάξουν αυτές τις κοινωνικές οµάδες µέσα στις
διαδικασίες οι οποίες είναι αναγκαίες για την αντιµετώπιση της
πανδηµίας.

Είναι αναγκαίο και για τους ευάλωτους αλλά και για άλλες οµά-
δες. Θα δώσω εδώ -είµαι σίγουρος ότι ο κ. Πλεύρης δεν το ξέρει,
γιατί δεν το έζησε- το εξής στοιχείο. Το καλοκαίρι είχαµε προβλή-
µατα και συνεργαστήκαµε όσο µπορούσαµε και στα ζητήµατα του
εµβολιασµού, γιατί είχαµε πολίτες τρίτων χωρών στη χώρα µας,
εκπροσώπους ταξιδιωτικών γραφείων του εξωτερικού, Ρωσίας,
Βρετανίας, Γερµανίας, Γαλλίας και άλλων χωρών, οι οποίοι µένουν
και παραµένουν µε άδειες παραµονής και εργασίας στη χώρα µας
για διάστηµα έξι ή οκτώ µηνών, όσο διαρκεί όλη η περίοδος, και
δεν είχαν τη δυνατότητα να εµβολιαστούν στη χώρα τους.
Έπρεπε, λοιπόν, να πάρουν ΑΜΚΑ για να µπορέσουν να εµβολια-
στούν και αυτό είχε πολλές δυσλειτουργίες, γιατί δεν µπορούσαν
να το ολοκληρώσουν τα ΚΕΠ µε τον κατάλληλο τρόπο. Έρχεστε,
λοιπόν, -και εγώ θα σας έλεγα ότι νωρίτερα έπρεπε να είχε έρθει
το Υπουργείο Υγείας- να φέρετε αυτού του είδους τη διάταξη. Φυ-
σικά, λοιπόν, εµβολιασµός και στις ευάλωτες κοινωνικές οµάδες
και σε τρίτους, χωρίς να υπάρχει κανένας φόβος κίνησης διαδικα-
σιών σε περίπτωση οποιασδήποτε παρατυπίας µε τα χαρτιά τους.
Σε αυτό θα έπρεπε, όχι απλώς να συµφωνούµε, αλλά να το ψηφί-
σουµε όλοι και µε το δεξί και µε το αριστερό χέρι.
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Δεν βλέπω, λοιπόν, ούτε εδώ για ποιο λόγο υπάρχει διαφωνία
και το µόνο που άκουσα είναι: «Πώς είναι δυνατόν ο Υπουργός
Υγείας να το φέρει µε την ιδεολογική αντίληψη που έχει;». Η Νέα
Δηµοκρατία είναι το κόµµα που ένωσε τα δύο µεγάλα κοινωνικά
ρεύµατα της Δεξιάς και του Κέντρου, την κεντροδεξιά παράταξη,
και βλέπετε ότι εδώ, σε αυτό το σηµείο, συναντώνται ένας συν-
τηρητισµός που συµπονά και ένα κέντρο που δεν κρίνει και αγ-
καλιάζει τη διαφορετικότητα. Συναντιούνται εδώ και ελπίζω σε
αυτές τις διατάξεις να σας συναντήσουµε και εσάς. Και εδώ θα
πρέπει να απαντήσετε, όχι σε µένα, αλλά στον ελληνικό λαό.

Δύο λόγια τώρα για την υπόλοιπη κριτική, διότι, όπως -νοµίζω-
απέδειξα, το ίδιο το νοµοσχέδιο θα έπρεπε να είναι ένα συναινε-
τικό νοµοσχέδιο, να τελειώναµε πολύ γρήγορα, καθότι θα έπρεπε
να συµφωνήσετε σε όλα. Διαφωνείτε µόνο και µόνο για να δια-
φωνείτε. 

Δυο λόγια, λοιπόν, για άλλου είδους κριτική που ακούστηκε σε
σχέση κυρίως µε την πανδηµία, για το εάν η διαχείριση είναι
καλή, εάν ο εµβολιασµός θα έπρεπε να προχωρήσει πιο γρήγορα
ή όχι. Η διαχείριση της πανδηµίας είναι µια δυναµική διαδικασία.
Η χώρα µας, είτε το θέλετε είτε όχι, όσο και να πετροβολάτε -το
κάνατε και στον τουρισµό, στο άνοιγµά του και τώρα πια που
έχουµε γίνει παγκόσµιο υπόδειγµα ισορροπίας ανοίγµατος της
οικονοµίας και του τουρισµού και διαχείριση της πανδηµίας είστε
διπλά υπόλογοι για αυτή την αντίδραση που είχατε- κατάφερε
να αντιµετωπίσει µε επάρκεια και καλύτερα πάντως από το µέσο
όρο των περισσότερων ευρωπαϊκών χωρών αυτήν την πανδηµία.
Το Εθνικό Σύστηµα Υγείας δεν κατέρρευσε, όπως κατέρρευσε
σε χώρες µε πολύ καλύτερα και ισχυρότερα συστήµατα υγείας.
Στη χώρα µας δεν κατέρρευσε. Τα µέτρα που παίρνουµε θα είναι
δυναµικά, θα αλλάζουν από περιοχή σε περιοχή, ανάλογα µε τα
δεδοµένα. Αυτό κάναµε και αυτό πρέπει να συνεχίσουµε να κά-
νουµε. Όµως, µε την πρόοδο των εµβολιασµών -τα νούµερα είναι
συγκεκριµένα από τον Υπουργό- µε την ενίσχυση των δοµών
υγείας, η οποία µπορεί να ενισχυθεί ακόµα περισσότερο -το εί-
δαµε σε προηγούµενα κύµατα-, η πανδηµία είναι σχετικά υπό
έλεγχο. Δεν βαίνει αυξανόµενη, ίσα-ίσα τις τελευταίες εβδοµά-
δες έχει και µια σταθεροποίηση και µάλλον µία µικρή πτώση
προς τα κάτω. 

Όµως, είναι αλήθεια πως υπάρχει µια ευρύτερη κόπωση λόγω
των πολλαπλών πρωτοκόλλων και γι’ αυτό είναι καιρός για µια
απλοποίηση των µέτρων, ώστε να είναι πιο κατανοητά και πιο εύ-
κολα εφαρµόσιµα. Είµαι σίγουρος ότι η Κυβέρνηση που έχει δεί-
ξει έως τώρα εξαιρετικά αντανακλαστικά από την αρχή της
πανδηµίας, θα το πράξει και αυτό σύντοµα καθώς σιγά-σιγά βαί-
νουµε προς το τέλος αυτής της πανδηµίας. Αυτό θέλουµε να πι-
στεύουµε, αν δεν υπάρχουν άλλες εξελίξεις, υγειονοµικές,
µεταλλάξεις κ.λπ..

Τώρα, όσον αφορά τα εµβόλια, το γεγονός ότι είχαµε ένα
άψογα οργανωµένο σύστηµα το λένε όλοι. Υπάρχει το ζήτηµα
της αντίστασης ή των ανθρώπων που δεν θέλουν να κάνουν εµ-
βόλιο. Η Κυβέρνηση έκανε πολλαπλές ενέργειες σε πολλά πεδία,
ώστε να µπορέσει να βοηθήσει τον κόσµο και να διευκολύνει να
κάνουν το εµβόλιο, γιατί καµµιά φορά ακόµα και η ευκολία παίζει
το ρόλο της σε στατιστικό επίπεδο, αλλά και να προσπαθήσει να
πείσει κατά το δυνατόν τους πολίτες να εµβολιαστούν, γιατί αυτό
πραγµατικά είναι το πιο ασφαλές για αυτούς. 

Το ερώτηµα, βέβαια, είναι τι έκανε ιδιαίτερα η Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση, ποια ήταν η στάση της; Όταν η Κυβέρνηση έκανε
εκστρατείες προβολής για να πείσει τον κόσµο, την κατηγορούσε
για διαπλοκή, λες και οι εκστρατείες προβολής δεν πρέπει να γί-
νουν από τα µέσα ενηµέρωσης, η ενηµέρωση πρέπει να γίνει από
άλλα µέσα που δεν ενηµερώνουν. Όταν έδινε κίνητρα -ακόµα και
σήµερα το ακούσαµε-, µιλούσαν για εξαγορά συνειδήσεων. Κι
αυτό λάθος! Όταν έκανε την υποχρεωτικότητα, εφηύρε την προ-
αιρετική υποχρεωτικότητα και ακόµα και σήµερα και ο κ. Ξανθός,
που συνήθως είναι µετρηµένος, λέει όχι στην αναστολή. 

Το µέτρο της υποχρεωτικότητας πέτυχε. Ξέρετε γιατί πέτυχε;
Γιατί έπεισε και τον κ. Πολάκη να κάνει εµβόλιο. Μόνο γι’ αυτό
άξιζε! Μήπως, µιας και ανέφερα τον κ. Πολάκη, βοηθήσετε την
εκστρατεία µε το παράδειγµά σας; Μήπως σπεύσατε να πείτε ξε-
κάθαρα σε κάθε πολίτη ότι πρέπει να εµβολιαστεί; Όχι. Face-

book: Γιατί δεν πρέπει να εµβολιαστούµε, γιατί τα εµβόλια είναι
ακόµα πειραµατικά και δεν ξέρω και εγώ τι άλλο. Ούτε στο πα-
ράδειγµα αυτό βοηθήσατε και φθάσατε να υποστηρίξετε µε την
ψήφο σας ακόµα και αυτούς που παρανοµούν, δίνοντας πλαστά
πιστοποιητικά. 

ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Ντροπή σας! Είναι ντροπή αυτά
που λέτε τώρα!

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ακόµα και αυτό δεν το ψη-
φίσατε. Ακόµα και αυτό, το πιο αυτονόητο δεν το ψηφίσατε.

ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Είστε ψεύτης!
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κρίµα, γιατί θα ήταν µια

ευκαιρία να συνταχθείτε µε τη σωστή µεριά της ιστορίας.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Κλείνω µε δύο λόγια, γιατί αναφέρθηκε στα µονοκλωνικά ο κ.

Πολάκης και έδωσε και κάποια νούµερα. Τα στρογγυλοποιώ
τώρα. Πενήντα πέντε χιλιάδες κρούσµατα στους άνω των εξήντα
πέντε ετών από την αρχή του έτους και εννιά χιλιάδες θάνατοι
και εάν είχαµε µόνο είκοσι χιλιάδες µονοκλωνικά και τα ρίχναµε,
θα είχαµε γλυτώσει εξήµισι χιλιάδες από αυτούς τους θανάτους,
γιατί έχουν 70% αποτελεσµατικότητα.

Είναι όλα αυτά λανθασµένα. Και είναι λανθασµένα για δύο λό-
γους. Είναι λανθασµένα, γιατί τα µονοκλωνικά δεν δουλεύουν,
όταν τα συµπτώµατα έχουν πια προχωρήσει πολύ, πρέπει να τα
δώσεις νωρίς, που σηµαίνει ότι πρέπει να τα δώσεις σε όλους,
και στους πενήντα πέντε χιλιάδες για να µπορέσεις να γλιτώσεις.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Έλεος! Τι είναι αυτά που λέτε τώρα;

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Σταµατάω και ολοκλη-
ρώνω.

Εν πάση περιπτώσει, είναι λανθασµένα και είναι απλός λαϊκι-
σµός να δίνουµε τέτοια στοιχεία, σε κάθε περίπτωση.

Θα κλείσω λέγοντας ότι ακόµα και όταν µας κατηγορείτε για
νεοφιλελευθερισµό και νεοσυντηρητισµό, οµολογείτε πως φέρ-
νουµε τουλάχιστον το νέο µέσα σε αυτή την κατηγορία. Δυστυ-
χώς εµείς βλέπουµε παλαιοκοµµατισµό και παλαιολαϊκισµό σε
όλα αυτά που ακούσαµε. Λίγο ενδιαφέρουν όλα αυτά τον ελλη-
νικό λαό, σας διαβεβαιώ. Γι’ αυτό δεν θέλω να τα τονίζω. Αυτό
που ενδιαφέρει τους πολίτες είναι τα προβλήµατά τους και οι λύ-
σεις και δυστυχώς δεν φαίνεται να προτείνετε ρεαλιστικές λύσεις
ή να κατανοείτε καν τα προβλήµατα. Γι’ αυτό η προαναγγελθείσα
κατάρρευση της Νέας Δηµοκρατίας –µας την είπατε και στη
ΔΕΘ- δεν φαίνεται σε καµµία δηµοσκόπηση, γι’ αυτό και δεν ζη-
τάτε και εκλογές. Τα πράγµατα είναι ξεκάθαρα σαν το φως του
ήλιου. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Θεοχάρη. 

Τον λόγο τώρα έχει, αφού τακτοποιηθεί υγειονοµικά το Βήµα,
ο Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μανώ-
λης Συντυχάκης. 

Ορίστε, κύριε Συντυχάκη. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Θα αναφερθώ στην τροπολογία που κατέθεσε η Κυβέρνηση

για την παροχή κρατικής αρωγής για την αντιµετώπιση των συ-
νεπειών από τον σεισµό στην Κρήτη.

Κατ’ αρχάς, εκφράζουµε τα ειλικρινή συλλυπητήρια στην οι-
κογένεια του άτυχου συντοπίτη Ιάκωβου Τζαγκαράκη που έχασε
τη ζωή του εν ώρα εργασίας. Ευτυχώς δεν θρηνήσαµε περισσό-
τερα θύµατα. Αν ο σεισµός ήταν σε ώρες ύπνου µε αυτή την έν-
ταση και µε αυτή τη συγκεκριµένη επιτάχυνση βαρύτητας,
σίγουρα θα µιλούσαµε για ανείπωτη τραγωδία µε πάρα πολλούς
νεκρούς. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι εικόνες από την Κρήτη συγ-
κλονίζουν. Η πραγµατικότητα δεν µπορεί να περιγραφεί µε λόγια.
Τεράστιες υλικές ζηµιές σε δεκάδες χωριά των Δήµων Μινώα Πε-
διάδας και Αρχανών Αστερουσίων, στην κωµόπολη του Αρκαλο-
χωρίου, σε κατοικίες, σχολικά κτίρια, επαγγελµατικές στέγες,
δηµόσιες και ιδιωτικές υποδοµές, εκκλησίες, στάνες, δρόµους,
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γέφυρες και ό,τι άλλο µπορεί να φανταστεί κανείς. Ολόκληρες
οικογένειες, βιοπαλαιστές άνθρωποι είδαν να µετατρέπονται σε
χαλάσµατα οι κόποι µιας ζωής. Βρέθηκαν ξεσπιτωµένοι από τη
µία στιγµή στην άλλη, καθώς και οι µετανάστες εργάτες γης. Με
λίγα λόγια, βοµβαρδισµένο τοπίο, µε την κατάσταση για τους σει-
σµόπληκτους να χειροτερεύει, τους κατοίκους να βρίσκονται σε
απόγνωση, ενώ ο καιρός στην περιοχή χειροτερεύει. Αρχίζουν οι
βροχές. 

Ο σεισµός άφησε το αποτύπωµά του σε όλη την περιφερειακή
ενότητα Ηρακλείου µέχρι και το οροπέδιο Λασιθίου. Το µυαλό
όλων βέβαια πάει στην πόλη του Ηρακλείου -κρατήστε το αυτό-
, µια πόλη εκατόν πενήντα χιλιάδων κατοίκων που είναι από µόνη
της µια οικιστική ωρολογιακή βόµβα, µε σαράντα χιλιάδες αυ-
θαίρετα. Είναι µια πόλη µε σηµαντικά ανοικτά οικιστικά ζητήµατα.
Σας προειδοποιούµε: Αναλάβετε τις ευθύνες σας. 

Το χάλι αυτό το διαµορφώσατε όλοι όσοι κυβερνήσατε δια-
χρονικά αυτόν τον τόπο. Παίξατε µικροκοµµατικά παιχνίδια µε
τον λαϊκό κόσµο για να τον έχετε στο χέρι αντί να κάνετε τις ανα-
γκαίες επεκτάσεις πόλεων, να χτίσουν νόµιµα οι άνθρωποι, µε
σχέδιο και ποιοτικά υλικά. Το ΤΕΕ Ανατολικής Κρήτης σε πρό-
σφατη µελέτη του αναφέρει ότι µόνο στην παλιά πόλη του Ηρα-
κλείου καταγράφηκαν περισσότερα από επτακόσια κτήρια τα
οποία θεωρούνται επικίνδυνα. 

Είχε το θράσος ο κύριος Πρωθυπουργός, ερχόµενος στο Αρ-
καλοχώρι, να κουνήσει το δάκτυλο στους χιλιάδες πληγέντες
επιρρίπτοντάς τους την ευθύνη για το πώς δοµήθηκαν οι περιο-
χές αυτές. Ντροπή. Η υπόσχεσή του ότι θα ξαναφτιαχτεί το Αρ-
καλοχώρι από την αρχή δεν είναι πυροτέχνηµα. Δεν υιοθετούµε
αυτή την άποψη ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. Απλώς η Κυ-
βέρνηση δράττει την ευκαιρία, την ανοικοδόµηση του Αρκαλο-
χωρίου την εντάσσει στον συνολικό επενδυτικό σχεδιασµό της
περιοχής, στην αλλαγή χρήσεων γης µε βάση το νέο αεροδρό-
µιο. Ωφελούµενοι θα βγουν από αυτήν την υπόθεση οι επιχειρη-
µατικοί όµιλοι και θα επιταχυνθεί η καταστροφή της περιοχής. 

Ποια, λοιπόν, είναι η κοινή συνισταµένη των παραπάνω κατα-
στροφών από τους σεισµούς που ζήσαµε; Είναι η εγκληµατική
απουσία αντισεισµικής, αντιπυρικής, αντιπληµµυρικής θωράκι-
σης διαχρονικά όλων των κυβερνήσεων. Το 75% των δοµηµένων
κτηρίων που είναι κατασκευασµένα πριν το ’85 παραµένει ανέ-
λεγκτο, όπως σχολεία, νοσοκοµεία, κέντρα υγείας, άλλες δηµό-
σιες υποδοµές, µε τραγικές συνέπειες για τον λαό. 

Τα 5,8 ρίχτερ έβγαλαν στην επιφάνεια µε τον πιο τραγικό
τρόπο ότι ο λαός είναι ανοχύρωτος στα φυσικά φαινόµενα. Δεν
υπάρχει ολοκληρωµένο αντισεισµικό σχέδιο, µέτρα πρόληψης,
χρηµατοδότηση και υλοποίηση έργων για την κάλυψη άµεσων,
βραχυπρόθεσµων, µακροπρόθεσµων αναγκών των σεισµοπλή-
κτων. Δεν υπάρχει προετοιµασία και εκπαίδευση του πληθυσµού
µε ασκήσεις, εξασφάλιση ανοιχτών χώρων συγκέντρωσης και
άλλα πολλά. 

Όλες οι κυβερνήσεις αποφεύγουν την πρόληψη και έργα αν-
τισεισµικής, αντιπληµµυρικής, αντιπυρικής προστασίας, διότι
έχουν κόστος. Κρύβουν συστηµατικά ότι δεν αποτελούν προτε-
ραιότητα, διότι δεν είναι επιλέξιµα από την Ευρωπαϊκή Ένωση
γιατί δεν αφήνουν το ποσοστό κέρδος που θέλουν οι επιχειρη-
µατικοί όµιλοι. Δηλαδή η ανθρώπινη ζωή µπαίνει στο ζύγι κό-
στους-οφέλους. Ακόµα όµως και αν επιλεγούν, επιφυλάσσονται
πενιχρές αποζηµιώσεις µε κόφτες και προϋποθέσεις, µε µεγάλες
καθυστερήσεις και δόσεις στην εκταµίευση σε όσους κατορθώ-
σουν βέβαια να περάσουν όλα αυτά τα εµπόδια της γραφειοκρα-
τίας. 

Κατ’ αρχάς, η τροπολογία δεν καλύπτει όλους τους πληγέντες.
Καλύπτει τους πληγέντες -και θα πω παρακάτω- του σεισµού της
27ης Σεπτεµβρίου. Δεν κάνει καµµία απολύτως αναφορά για τον
σεισµό της 24ης Ιουλίου στην ίδια περιοχή, αποτέλεσµα του ίδιου
σεισµικού φαινοµένου. Το ερώτηµα είναι γιατί δεν εντάσσονται
οι πληγέντες στις 24ης Ιουλίου σε αυτές τις διατάξεις της συγκε-
κριµένης τροπολογίας. 

Τα µέτρα κρατικής αρωγής που καταθέσατε, κατά την άποψή
µας, είναι ανεπαρκή, γι’ αυτό και ψηφίζουµε «παρών». Δεν κατα-
ψηφίζουµε, δεν υπερψηφίζουµε. Ψηφίζουµε «παρών» ακριβώς
γιατί είναι ανεπαρκή. Πολλές διατάξεις έχουν παγίδες που δεν

εξασφαλίζουν ή θα δυσκολέψουν την αποζηµίωση των πληγέν-
των στο 100% των ζηµιών για κατοικίες που είναι ολοσχερώς κα-
τεστραµµένες, επαγγελµατικές στέγες και τον εξοπλισµό τους. 

Υπάρχει αρνητική πείρα επίσης από τη Λέσβο και την Ελασ-
σόνα. Ερώτηµα: Διασφαλίζετε ότι η στεγαστική συνδροµή µε το
80% επιχορήγηση και το 20% άτοκο δάνειο, ανεξάρτητα από τα
γεωλογικά δεδοµένα της περιοχής, θα αποδοθούν στο ακέραιο;
Το ρωτάµε διότι η αντιµετώπιση των προβλέψεων σχετικά µε
επαπειλούµενες ζηµιές παραµένει ασαφής. Υπάρχει το παρά-
δειγµα του Δήµου Πλατανιά Χανίων που η στεγαστική συνδροµή
του 80% συν 20% για πληµµυροπαθείς πήγε περίπατο, αφού δεν
µπορούν να εκδώσουν άδεια λόγω των γεωλογικών µελετών που
το απαγορεύουν. 

Πάµε παρακάτω. Κρατικός µηχανισµός. Υπαρκτός ή ανύπαρ-
κτος; Υπαρκτός µόνο επικοινωνιακά. Συνδυασµός σέλφι µε
ρακές. Στηµένες πόζες στα φλας των φωτογραφικών µηχανών,
στις τηλεοπτικές κάµερες. Κι όµως, αν δεν ήταν η αλληλεγγύη,
η εθελοντική προσφορά του απλού κόσµου, κοινωνικών φορέων
και συνδικάτων, δεν θα κουνιόταν φύλλο. Κατά τα άλλα, ο βασι-
λιάς είναι γυµνός.

Εδώ και τέσσερις µήνες έντονης σεισµικής δραστηριότητας
στην περιοχή µε καταγεγραµµένα τότε εκατόν έξι µη κατοικήσιµα
κτήρια από τα εκατόν εβδοµήντα πέντε, η Κυβέρνηση αρνήθηκε
να κηρύξει τον Δήµο Μινώα Πεδιάδας σε κατάσταση εκτάκτου
ανάγκης. Το κόµµα µας είχε καταθέσει αναφορές και ερωτήσεις,
καλώντας την Κυβέρνηση να πάρει άµεσα µέτρα ανακούφισης
των κατοίκων, να αποζηµιωθούν, προληπτικά µέτρα αντιµετώπι-
σης ενός ενδεχόµενου µεγάλου σεισµού. Τίποτα. Συναντούσαµε
τοίχο και αδιαφορία.

Χαρακτηρίζατε, κύριοι της Κυβέρνησης, τις ζηµιές ως απλές
ρωγµές και φυσική φθορά. Η φύση όµως εν τω µεταξύ προειδο-
ποιούσε. Σας έλεγε: Πάρτε µέτρα αντισεισµικής προστασίας εδώ
και τώρα. Εσείς σφυρίζατε αδιάφορα. Δεν σας ξεπλένει όµως
ούτε ο Νιαγάρας ούτε οι στηµένες κάµερες των τηλεοράσεων
και τα επικοινωνιακά κόλπα.

Ό,τι και αν κάνετε, δεν είναι ικανά να κρύψουν αυτό το µέγε-
θος της καταστροφής ούτε τη γύµνια του κρατικού µηχανισµού
και τις εγκληµατικές ευθύνες διαχρονικά όλων των κυβερνήσεων,
όταν την ίδια στιγµή και σε χρόνο µηδέν δίνετε δισεκατοµµύρια
στους πράσινους µεγαλοεπενδυτές, στους στρατιωτικούς νατοϊ-
κούς εξοπλισµούς και στις φρεγάτες.

Εν τω µεταξύ, έχουν περάσει περισσότερα από τρία εικοσιτε-
τράωρα από τον ισχυρό σεισµό και ο κόσµος είναι ακόµα στις
σκηνές. Κρατικός µηχανισµός και συντονισµός ανύπαρκτος.
Ακόµη αναζητούν τους οικίσκους, για να στεγάσουν τους πυρό-
πληκτους, για την παροχή στοιχειωδών µέσων διαβίωσης και
υγειονοµικής περίθαλψης. Υπάρχει έλλειψη υπαλλήλων σε δή-
µους, περιφέρεια, Υπουργεία, µηχανικοί, πολεοδόµοι, τεχνικοί να
κάνουν άµεση καταγραφή των ζηµιών σε όλους τους οικισµούς
για την παροχή πρώτων βοηθειών σε σίτιση, στέγαση, υγειονο-
µική περίθαλψη, τροφοδοσία υλικών. Προσωπικό ελλιπές έως
ανύπαρκτο. Το λιγοστό προσωπικό που υπάρχει δέχεται απί-
στευτη σωµατική και ψυχική κούραση. Άυπνοι µε υπερωρίες και
εξαντλητικά ωράρια, για να τρέξουν τους ελέγχους.

Σε κάθε περίπτωση, η Κυβέρνηση συνειδητά αρνείται να επι-
κεντρωθεί σε αυτά που το ΚΚΕ θεωρεί επιβεβληµένα και αφορά
το σύνολο των πληγέντων και από τους δύο σεισµούς που ανέ-
φερα.

Στη λήψη άµεσων µέτρων για την ασφάλεια και την προστασία
των κατοίκων και των εργαζοµένων από τις ζηµιές που προκά-
λεσε ο σεισµός, αλλά και από τους κινδύνους που δηµιουργούν
οι ισχυροί µετασεισµοί και είναι ακόµη σε εξέλιξη.

Στην ενηµέρωση των κατοίκων για την ασφαλή διανοµή τους
στις αναγκαίες υποδοµές. Πρέπει να φύγουν άµεσα από τις σκη-
νές, έπρεπε χθες, και να ικανοποιηθεί το αίτηµα του Δήµου
Μινώα για τη χορήγηση τετρακοσίων είκοσι προκατασκευασµένα
οικίσκων για την προσωρινή µετεγκατάστασή τους, µέχρι την
ανακατασκευή των σπιτιών τους.

Στην ενίσχυση των κέντρων υγείας, των περιφερειακών ια-
τρείων και του «Βοήθεια στο Σπίτι» µε επιπλέον µόνιµο προσω-
πικό, για να αντιµετωπιστούν θέµατα υγείας και προστασίας από
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την πανδηµία των αστέγων, των ταλαιπωρηµένων κατοίκων.
Να τηρηθούν όλα τα υγειονοµικά πρωτόκολλα και να υπάρξει

ειδική µέριµνα για τους υπερήλικες και τις ευπαθείς οµάδες.
Να διασφαλιστεί ότι οι εργαζόµενοι δεν θα εργαστούν στους

χώρους δουλειάς για όσο διάστηµα η πολιτική προστασία καλεί
τους κατοίκους να µείνουν εκτός κατοικίας.

Να επιταχυνθεί η καταγραφή των ζηµιών µε ενισχυµένα κλιµά-
κια ελεγκτών και άµεση πρόσληψη επιπλέον προσωπικού.

Να υπάρξει γρήγορη αποκατάσταση ζηµιών και 100% αποζη-
µίωση αυτών που έπαθαν ζηµιά, χωρίς να αποκλειστεί κανείς
λόγω γραφειοκρατικών και νοµικών ερµηνειών, χωρίς να επιβα-
ρυνθούν µε το κόστος των παραβόλων.

Επιπλέον, να υπάρξουν ανθρώπινες συνθήκες διαβίωσης για
αυτούς που θα παραµείνουν έξω από τα σπίτια τους και παράλ-
ληλα, άµεσα µέτρα πρόληψης αντισεισµικής θωράκισης και προ-
στασίας.

Αν, τέλος, οι κάτοικοι, κατά τη γνώµη µας, δεν πάρουν την υπό-
θεση στα χέρια τους, δεν πρόκειται η πολιτεία να καλύψει αυτές
τις απώλειες. Μόνο ο λαός τελικά µπορεί να σώσει τον λαό, σε
συµπόρευση µε το ΚΚΕ. Προέχει τώρα η οργάνωση της πάλης,
η έµπρακτη αλληλεγγύη, η διεκδίκηση µέτρων πραγµατικής ανα-
κούφισης και αποκατάστασης αλλά και προστασίας από ανά-
λογα φαινόµενα που σίγουρα θα συµβούν στην πορεία.

Σε αυτή την υπόθεση οι δυνάµεις οι δικές µας, του ΚΚΕ, βρί-
σκονται στην πρώτη γραµµή, ήταν στην πρώτη γραµµή από την
πρώτη στιγµή των σεισµών, όπως θα κάνουµε και στο µέλλον,
όποτε χρειαστεί, για να υπερασπίσουµε τα λαϊκά συµφέροντα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Συντυχάκη.
Τον λόγο τώρα θα πάρουν συνάδελφοι οι οποίοι βρίσκονται µε

τη διαδικασία Webex. Πρώτος είναι ο συνάδελφος Βουλευτής
από τη Νέα Δηµοκρατία, ο κ. Βασίλειος Γιόγιακας. Παράκληση
προς όλους, επειδή δεν ακούτε το κουδούνι, να βάλετε το ρολόι
δίπλα σας, ώστε να βλέπετε τον χρόνο των επτά λεπτών.

Κύριε Γιόγιακα, µας ακούτε;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Σας ακούω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έχετε τον λόγο για

επτά λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τις συζη-

τήσεις, τη σηµερινή και των προηγούµενων ηµερών, φαίνεται ότι
δεν υπάρχουν σοβαρές επί της ουσίας αντιρρήσεις για το περιε-
χόµενο του νοµοσχεδίου. Και επειδή ακριβώς το νοµοσχέδιο
αυτό δεν προσφέρεται για αντιπολιτευτικές κορώνες, η συζή-
τηση επεκτάθηκε σε γενικότερα θέµατα του συστήµατος υγείας,
όπως οι ανάγκες σε προσωπικό. Ανάγκες υπάρχουν πάντα, υπήρ-
χαν και θα υπάρχουν.

Μολαταύτα, οφείλουµε να αναγνωρίσουµε ότι έχει γίνει και
βρίσκεται σε εξέλιξη µία σηµαντική προσπάθεια για να ενισχυθεί
το ανθρώπινο δυναµικό του ΕΣΥ. Πάνω από τέσσερις χιλιάδες
θέσεις µόνιµων και επικουρικών γιατρών έχουν καλυφθεί τα τε-
λευταία δύο χρόνια και έχουν ανακοινωθεί δύο προκηρύξεις για
τέσσερις χιλιάδες θέσεις νοσηλευτικού προσωπικού και εννιακό-
σιες δέκα θέσεις για λοιπό προσωπικό. Σε αυτά πρέπει να προ-
σθέσουµε την ανανέωση τεσσάρων χιλιάδων συµβασιούχων,
µέσω προγράµµατος του ΟΑΕΔ.

Είναι ενδεικτικό ότι την τελευταία διετία στη Θεσπρωτία καλύ-
φθηκαν δεκαπέντε µόνιµες θέσεις γιατρών σε κρίσιµες ειδικότη-
τες, καθώς και δεκάδες θέσεις επικουρικού προσωπικού,
γιατρών, νοσηλευτών και άλλων ειδικοτήτων. Στελεχώθηκε και
λειτούργησε για πρώτη φορά η µονάδα αυξηµένης φροντίδας
στο Γενικό Νοσοκοµείο Φιλιατών, άρτια εξοπλισµένη, στα πρό-
τυπα των µονάδων εντατικής θεραπείας. Δηµιουργείται σταθµός
του ΕΚΑΒ στο νοσοκοµείο, ενώ έχει εγκριθεί η δηµιουργία µονά-
δας ψυχικής υγείας για ενηλίκους µε το νέο ΕΣΠΑ.

Και όπως είπε και κύριος Υπουργός και επαναλαµβάνω µε τη
σειρά µου σε κάθε ευκαιρία, είναι µία προσπάθεια που συνεχίζε-
ται διαρκώς.

Ένα σηµαντικό µέρος της ενίσχυσης, τόσο σε ανθρώπους,
όσο σε εξοπλισµό και υποδοµές, ήρθε για να µείνει. Αυτό ισχύει

για τη δωρεά του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» για την προµή-
θεια και εγκατάσταση του ιατροτεχνολογικού εξοπλισµού
PET/CT στα πανεπιστηµιακά νοσοκοµεία Ηρακλείου, Ιωαννίνων,
Λάρισας και Αλεξανδρούπολης. Μαζί µε τη διαµόρφωση των
υπόλοιπων κτηριακών και άλλων υποδοµών, αναβαθµίζονται τέσ-
σερα µεγάλα νοσοκοµεία που εξυπηρετούν τους πολίτες της ευ-
ρύτερης περιφέρειας και όχι µόνο, όπως συµβαίνει µε την
Ήπειρο και το Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο Ιωαννίνων σε όλη την
Ήπειρο.

Το ότι ο προµηθευτής θα αναλάβει να ολοκληρώσει τις µελέ-
τες, την κατασκευή των χώρων και την εγκατάσταση των µηχα-
νηµάτων υπό τον συντονισµό κτηριακών υποδοµών, είναι µία
κίνηση πραγµατισµού, µε σκοπό την ταχύτερη ολοκλήρωση του
έργου. Ας µη χάνουµε, λοιπόν, το δάσος κοιτάζοντας το δέντρο.

Σχετικά µε την παράταση της ισχύος διαφόρων ρυθµίσεων για
την αντιµετώπιση της πανδηµίας και επειδή λέχθηκαν διάφορα
για την περιορισµένη διάρκεια των παρατάσεων, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, είναι έκτακτα µέτρα για τη διαχείριση µιας κα-
τάστασης έκτακτης ανάγκης. Επειδή αυτή η κατάσταση
εξελίσσεται και αλλάζει συνεχώς, είναι λογικό να µην µπορούν
να αναπροσαρµόζονται και να αναθεωρούνται τέτοιες διατάξεις.
Δεν είναι έλλειψη προβλεπτικότητας. Είναι ευελιξία.

Η ουσία είναι ότι όλοι συµφωνούµε για την ανάγκη των παρα-
τάσεων και µάλιστα, ρυθµίσεων που αγκαλιάζουν εκείνους τους
συµπολίτες µας που έχουν τη µεγαλύτερη ανάγκη. Θα αναφέρω
ενδεικτικά την παράταση της υγειονοµικής κάλυψης ανασφαλί-
στων και ευάλωτων κοινωνικών οµάδων που χρήζουν νοσηλείας,
ανεξαρτήτως ασθενείας, την έκδοση µηνιαίων ή επαναλαµβανό-
µενων συνταγών χρονίως πασχόντων και την αποστολή στο σπίτι
φαρµάκων που έχουν ανάγκη οι ασθενείς και οι ευπαθείς οµάδες
που βρίσκονται σε περιορισµό.

Αναγκαία είναι, επίσης, η τροπολογία που έφερε ο κύριος
Υπουργός, µε την οποία παρατείνονται για έξι µήνες, ως το τέλος
Μαρτίου 2022, οι συµβάσεις όλου του επικουρικού προσωπικού
που λήγουν στις 30 Οκτωβρίου.

Η προσφορά όλων όσοι εργάζονται στο ΕΣΥ επί θητεία είναι
πολύτιµη. Από την άλλη, όµως, η πρόσληψη µόνιµου προσωπικού
πρέπει να είναι σύµφωνη µε το Σύνταγµα και τους νόµους. Αυτό
σηµαίνει διαδικασίες µέσω ΑΣΕΠ. Είναι, εποµένως, άδικο, πρώτα
απ’ όλα για τους ίδιους τους συµβασιούχους ορισµένου χρόνου,
να καλλιεργούµε λάθος προσδοκίες.

Σε ό,τι αφορά τώρα το τρίτο µέρος του νοµοσχεδίου µε την
ένταξη κοινωνικών υπηρεσιών, πέρα από τα ΚΕΠ, για τη χορή-
γηση προσωρινού ΑΜΚΑ ή ψηφιακού πιστοποιητικού COVID-19
σε ειδικές κατηγορίες δικαιούχων, αντιµετωπίζεται ένα πρόβληµα
που είχαµε επισηµάνει από το ξεκίνηµα του εµβολιαστικού προ-
γράµµατος, κυρίως σε περιπτώσεις Ελλήνων οµογενών, οι οποίοι
επιθυµούσαν να εµβολιαστούν στη χώρα µας.

Θετική και µε προφανή σκοπό είναι η δυνατότητα που δίνεται
σε οργανώσεις και φορείς της κοινωνίας των πολιτών, καθώς και
στα δηµοτικά ιατρεία να διενεργούν εµβολιασµούς.

Επισηµαίνω µε τη σειρά δύο σηµεία που αναφέρθηκαν από φο-
ρείς κατά την ακρόασή. Το ένα είναι η ταυτοποίηση της ιατρικής
ειδικότητας αυτών που είναι υπεύθυνοι για τον εµβολιασµό από
τους κατά τόπους ιατρικούς συλλόγους και το άλλο, ενηµερω-
τική καµπάνια σε ειδικές οµάδες πληθυσµού, κυρίως προς τους
συνανθρώπους µας που δεν έχουν τα απαραίτητα νοµιµοποι-
ητικά έγγραφα ότι µπορούν να εµβολιαστούν, χωρίς την απειλή
της εφαρµογής κάποιου αναγκαστικού µέτρου απέλασης ή απο-
µάκρυνσης. 

Όπως είπα και στην αρχή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το
παρόν νοµοσχέδιο προστέθηκε µεταξύ άλλων στο πρόγραµµα
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ». Οφείλουµε, ωστόσο, να είµαστε ξεκάθαροι και να
µην µπερδεύουµε τα πράγµατα, επιχειρησιακά, δηλαδή, οργα-
νωτικά και διοικητικά. Το πρόγραµµα είναι υποδειγµατικό, ίσως
σε βαθµό πρωτόγνωρο για τα ελληνικά µέτρα. Και αυτό αναγνω-
ρίστηκε διεθνώς. 

Υπάρχουν περιθώρια να εµβολιαστούν περισσότεροι συµπο-
λίτες µας. Σαφώς και υπάρχουν. Και γίνεται κάθε δυνατή προ-
σπάθεια γι’ αυτό µε διάφορους τρόπους. Αντιλαµβάνεστε ότι
αυτό δεν εξαρτάται µόνο από κεντρικά σχεδιασµένες καµπάνιες.
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Οι πολίτες σήµερα αντλούν πληροφόρηση και διαµορφώνουν
άποψη από πολλές πηγές. Το συµπαγές και καθαρό µήνυµα που
αναζητούµε είναι ευθύνη πολλών και διαφορετικών παραγόντων.
Και ασφαλώς σε αυτό δεν βοηθούν όσοι νοµίζουν ότι κάνουν αν-
τιπολίτευση τροφοδοτώντας τον σκεπτικισµό για τα εµβόλια ή
ιδεολογικοποιώντας µια ιατρική πράξη, όπως είναι ο εµβολια-
σµός.

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι στηρίζουµε και υπερψηφίζουµε το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Καλό σας βράδυ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Γιόγιακα και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο έχει ο Βουλευτής του Κινήµατος Αλλαγής κ. Μπρου-

χάν Μπαράν για επτά λεπτά. 
ΜΠΟΥΡΧΑΝ ΜΠΑΡΑΝ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η κύρωση της από 26-7-2021 τροποποίησης και της από 6-9-

2018 Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος «Κοινωφελές
Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρχος» και του Ελληνικού Δηµοσίου για
την υλοποίηση του Έργου VI εν µέσω της τεράστιας υγειονοµι-
κής κρίσης και πανδηµίας, την οποία και διανύουµε είναι ζωτικής
σηµασίας. Και αυτό δεν µπορεί κανείς να το αµφισβητήσει. 

Γνωρίζετε άλλωστε πολύ καλά πως οι υποδοµές και η λειτουρ-
γία πολλών νοσοκοµείων ανά την περιφέρεια δεν είναι πλέον αν-
τάξιες των νέων ιατρικών προκλήσεων και περιστατικών. Έχω να
παραθέσω άλλωστε εξ ιδίας γνώσης το παράδειγµα του Γενικού
Νοσοκοµείου Ξάνθης, περιφέρεια την οποία και εκπροσωπώ, το
οποίο δυσκολεύεται να εξυπηρετήσει ακόµη και την τοπική κοι-
νωνία. Εκτός της σωρείας προβληµάτων που έχουν ανακύψει σε
διάφορες νευραλγικές κλινικές του, υπάρχει τεράστια έλλειψη
αναισθησιολόγων και δεν είναι δυνατή η επαρκής στελέχωση της
µονάδας εντατικής θεραπείας µε ιατρικό προσωπικό. Το ΕΚΑΒ
βρίσκεται στα όρια της κατάρρευσης και απαιτείται η άµεση ενί-
σχυσή του, καθώς και πολλά άλλα προβλήµατα, τα οποία έχω
επισηµάνει µε τις ερωτήσεις που ήδη έχω καταθέσει και οι οποίες
στο σύνολό τους παραµένουν ακόµη αναπάντητες, ενώ γνωρί-
ζετε πάρα πολύ καλά το αδυσώπητο κτύπηµα που έχει δεχθεί ο
νοµός µου. 

Παρ’ όλα αυτά, όµως, για πολλοστή φορά διαπιστώνουµε µετά
λύπης πως το παρόν νοµοσχέδιο είναι ένα νοµοσχέδιο παρατά-
σεων και έκτακτων διατάξεων για την αντιµετώπιση του COVID-
19 που δεν εισάγουν κάτι νέο στη διαχείριση της πανδηµίας,
αλλά και στην προώθηση των εµβολιασµών. Σταµατήστε, επιτέ-
λους, να νοµοθετείτε µε παρατάσεις και µετακινήσεις. Το ζήτηµα
των διαρκών παρατάσεων πρέπει να λάβει ένα τέλος. Δεν αρκούν
µόνο τα σύγχρονα φαινοµενικά νοσοκοµεία, τα οποία βρίσκονται
σε αγρανάπαυση, αλλά για να πάρουν µπρος οι µηχανές απαι-
τείται ο βασικός υγειονοµικός πυρήνας. Και αυτός είναι ο έµψυ-
χος, είναι το υγειονοµικό προσωπικό, το οποίο έχει επιτελέσει το
καθήκον του µε αυταπάρνηση και αυτοθυσία, το οποίο έχετε µα-
τώσει και το πετάτε δεξιά και αριστερά σαν µπαλάκι, γεµίζοντας
το µε ψεύτικες ελπίδες και υποσχέσεις. 

Η Κυβέρνηση ακόµη και τώρα, µετά τον άνισο αγώνα των υγει-
ονοµικών στις δηµόσιες δοµές υγείας ενάντια στον ιό εξακολου-
θεί να µένει πιστή στις εµµονές της και επιχειρεί µε ηµίµετρα και
προχειρότητες να καλύψει τα κενά των νοσοκοµείων µε προσω-
ρινή απασχόληση ιδιωτών γιατρών αντί για µόνιµο προσωπικό.
Πείτε µας όµως τι κάνετε και τι έχετε κάνει για όλον τον υπόλοιπο
πληθυσµό αυτού του τόπου, ο οποίος εξουθενωµένος εκτός
ορίων και υγειονοµικών αντοχών αιµορραγεί ψυχικά. 

Είναι επιβεβληµένη η ανάγκη ενός στρατηγικού σχεδιασµού
για την ψυχολογική στήριξη της κοινωνίας και κυρίως, των αν-
θρώπων που εργάζονται σε δοµές υγείας, αλλά και των ασθενών
που βιώνουν πρωτόγνωρες συνθήκες. Δεν διαθέτετε ένα ρεαλι-
στικό σχέδιο για την αντιµετώπιση της πανδηµίας, καθώς επί δε-
καοκτώ µήνες έχετε αποκλείσει την τοπική αυτοδιοίκηση από
αυτή, όπως και τους ιατρικούς συλλόγους, ενώ ήδη τώρα ξεκι-
νάτε να νοµοθετείτε για να κινητοποιήσετε τις κινητές µονάδες
του ΕΟΔΥ για τον εµβολιασµό των ευάλωτων κοινωνικών οµά-
δων, όπως είναι οι άστεγοι συµπολίτες µας, οι µετανάστες, οι
Ροµά, οι εξαρτηµένοι από ναρκωτικές ουσίες κ.λπ.. 

Έχει ήδη χαθεί, όµως, πολύτιµος χρόνος, κύριοι της Κυβέρνη-

σης. Αυτό που χρειάζεται και που εµείς απαιτούµε είναι ένα
εθνικό σχέδιο για τη στήριξη του τόπου µας και την έξοδο από
την κρίση µε τρόπο άµεσο και ουσιαστικό.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία, ο κ. Παναγιώτης Κουρουµπλής. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, θα

ήθελα να ξεκινήσω µε µία αναφορά σ’ ένα θέµα το οποίο µε έχει
ενοχλήσει και προσωπικά. Αφορά τη δίωξη του καθηγητή Δηµή-
τρη Κούβελα, ενός πανεπιστηµιακού, µε µια διαδικασία η οποία
δεν συνάδει µε το δηµοκρατικό µας πολίτευµα -εγώ θα του πω-
και µία Κυβέρνηση εκλεγµένη µε δηµοκρατικό τρόπο. Θα ήθελα
αυτό το θέµα, κύριε Υπουργέ, να το διερευνήσετε. 

Κύριοι Υπουργοί, επιστρέφουµε σε ένα καθεστώς ανασφά-
λειας. Οι προσεγγίσεις πολύ ψύχραιµων αναλυτών καταλήγουν
στο συµπέρασµα ότι αυτή η ανασφάλεια επανέρχεται, γιατί
υπάρχουν οι παλινωδίες, τα λάθη και οι αδυναµίες στην επικοι-
νωνιακή πολιτική, ώστε να καµφθούν στον µεγαλύτερο δυνατό
βαθµό οι δισταγµοί που εκδήλωσαν πολίτες, οι οποίοι έχει απο-
δειχθεί ότι δεν είναι όλοι της ίδιας άποψης, είτε είναι πολιτικοί
είτε είναι θρησκευτικοί είτε είναι άλλου κοινωνικού χαρακτήρα.
Είναι άνθρωποι διαφορετικών καταβολών και καταγωγών και που
σ’ έναν µεγάλο βαθµό, τουλάχιστον σ’ ένα µεγάλο ποσοστό, οι
άνθρωποι αυτοί έχουν ορισµένους δισταγµούς. Και αυτό δεν
συµβαίνει µόνο στην Ελλάδα, συµβαίνει και αλλαχού. Άρα, ο τρό-
πος ίσως µε τον οποίο προσεγγίστηκε το ζήτηµα αυτό δεν ήταν
πάντα ο καλύτερος και δεν έφερε και το καλύτερο αποτέλεσµα. 

Γι’ αυτό µε τη νέα προσπάθεια -γιατί απ’ ότι φαίνεται έχουµε
δρόµο µπροστά µας και µε την τρίτη δόση του εµβολίου- καλό
θα είναι να περιοριστεί η αυτάρκεια και η αυταρέσκεια που σας
διακατέχει. Ακούστε τους ανθρώπους της Αντιπολίτευσης, και
της Αξιωµατικής και της ευρύτερης Αντιπολίτευσης, γιατί είναι
ένα θέµα που -εγώ δεν θα διστάσω να πω- ενδιαφέρει τουλάχι-
στον µε την ίδια ένταση όλους µας εδώ µέσα. Νοµίζω ότι σε αυτά
τα ζητήµατα πρέπει να υπάρχει αυτού του είδους η προσέγγιση. 

Επίσης, θα ήθελα να κάνω µια αναφορά στους υγειονοµικούς.
Ο τρόπος που έφυγαν από τα νοσοκοµεία θεωρώ ότι είναι ένας
λαθεµένος τρόπος και θα ήταν µια ευκαιρία να βρείτε έναν και-
νούργιο τρόπο προσέγγισης και επανόδου αυτών των ανθρώ-
πων, γιατί δεν είναι και τόσο εύκολη διαδικασία το να προσλάβεις
έναν γιατρό. 

Κύριε Υπουργέ, πολλές φορές τους έχουµε χειροκροτήσει
όλοι µαζί, γιατί αυτό το γερασµένο, κουρασµένο, ταλαιπωρηµένο
από τις οικονοµικές κρίσεις της χώρας τα τελευταία χρόνια, απο-
ψιλωµένο σύστηµα, παρά ταύτα σήκωσε όλο το βάρος και µας
έβγαλε ως λαό και ως χώρα µε αξιοπρέπεια στον διεθνή χώρο.
Αρεσκόµαστε, λοιπόν, να αναφέρουµε στα διάφορα φόρα τις
προσπάθειες και τα αποτελέσµατα στην Ελλάδα, αλλά τους αν-
θρώπους αυτούς φαίνεται ότι τους θέλουµε µόνο γι’ αυτή την
υπόθεση και όχι να αναγνωρίσουµε την προσφορά τους έµπρα-
κτα, δίνοντάς τους τα βαρέα και ανθυγιεινά.

Σε τελική ανάλυση, κύριε Υπουργέ και κυρία Υπουργέ, που
είστε και νέοι στη θέση, ο κ. Μητσοτάκης που τέλος πάντων όπου
πάει µε τον τρόπο που επιθυµεί να επικοινωνεί τα πράγµατα λέει
ότι δίνει αυτά που δίνει, καταργήστε την εισφορά αλληλεγγύης
στους υγειονοµικούς. Ας σας έδινε ως νέους Υπουργούς ένα
δώρο να κάνατε στους ανθρώπους που είναι οι άµεσοι συνεργά-
τες σας.

Επιχειρείτε, λοιπόν, τώρα κάποια πράγµατα στον βωµό αυτής
της πίστης που έχετε για τον ιδιωτικό τοµέα. Θα κάνω ορισµένες
παρατηρήσεις, κύριε Υπουργέ, για την προσπάθεια ενός µικτού
συστήµατος, όπως θέλετε να το λέτε, ιδιωτικού και δηµόσιου
τοµέα, λες και είναι επιχείρηση αυτό. Είναι ένα άλλο ζήτηµα η
υγεία σε σχέση µε άλλους τοµείς της οικονοµίας. Αφήνετε και πάλι
τις µεγάλες µονάδες της Θεσσαλονίκης του ιδιωτικού τοµέα, κύριε
Υπουργέ, στο απυρόβλητο. Γιατί; Γιατί δεν πρέπει να αναλάβουν
και οι ΜΕΘ τους ένα µέρος του COVID, των ανθρώπων που ενδε-
χοµένως θα τους αγγίξει και πάλι αυτή η ιστορία του ιού; 
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Θα σας πω και κάτι για να το ψάξετε. Προσέξτε µη σκάσει στα
χέρια σας µια υπόθεση που αφορά ανθρώπους που πέθαναν σε
µονάδες που δεν ήταν ΜΕΘ και εδώ σταµατάω. Ψάξτε το. 

Θέλω επίσης να σας πω σε ό,τι αφορά το σύστηµα υγείας ότι
το σύστηµα έχει ανάγκη από στελέχωση. Ακούω τους Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας να λένε θα πάρουµε τέσσερις χιλιάδες.
Δεν έχει ανάγκη µόνο από τέσσερις χιλιάδες το σύστηµα. Το ξέ-
ρετε αυτό καλύτερα από εµένα, κύριοι Υπουργοί. Το σύστηµα τα
τελευταία δέκα χρόνια λόγω της οικονοµικής κρίσης και λόγω
της συνταξιοδοτικής ωρίµανσης ανθρώπων που ουσιαστικά είχαν
ξεκινήσει τη θεµελίωσή του έχει µεγάλες απώλειες. Θέλει πολύ
µεγάλη «αιµοδότηση» το σύστηµα. Θέλει ροή συνεχή. Θα ήταν
µια έξυπνη κίνηση γι’ αυτούς τους ανθρώπους που προσελήφθη-
σαν αυτά τα δύο χρόνια της πανδηµίας να µετατραπούν οι συµ-
βάσεις τους τουλάχιστον σε αορίστου χρόνου. Θα
αντιµετωπίσετε σοβαρότατα προβλήµατα, γιατί από την αρχή,
όταν ξεκίνησε η πανδηµία, ήταν αστείο αυτό που έγινε τότε, γιατί
δεν την υπολογίσατε σωστά, δεν την προβλέψατε σωστά, στο
βάθος της και η πρώτη ανακοίνωση της Κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας και του αρµόδιου Υπουργείου ήταν τριακόσιοι άν-
θρωποι για τρεις µήνες. Αυτή ήταν η αντίληψη που είχατε για το
σύστηµα.

Εγώ σας λέω, λοιπόν, ότι αυτή η ιστορία των ΣΔΙΤ δεν θα «περ-
πατήσει». Δεν θέλω να κάνω τον προφήτη. Εσείς φιλοδοξείτε.
Εγώ να δεχτώ καλοπροαίρετα τη φιλοδοξία ότι αυτό µπορεί να
δώσει διέξοδο. Εάν δεν υπάρξει οργανωµένη µε όποιον τρόπο
κριθεί εδώ µέσα από έναν διάλογο παρέµβαση στην κοινότητα
προληπτικής και µετανοσοκοµειακής παρέµβασης, ώστε, πραγ-
µατικά, να αναχαιτιστεί, να προλάβουµε και τις επιδηµίες και τις
πανδηµίες, δεν κάνουµε τίποτα. 

Θα κάνω και ένα προσωπικό βήµα πιο πέρα. Αν δεν κάνουµε
αξιολόγηση η οποία θα έχει µέσα και τους ασθενείς για να έχουν
λόγο, αυτό το σύστηµα δεν µπορεί να φτάσει εκεί που όλοι φι-
λοδοξούµε, εκεί που πρέπει να φτάσει. Αν µιλήσουµε γι’ αυτή την
υπόθεση της αξιολόγησης, θα πούµε ότι πρέπει να έχει το κύρος
των πανελλήνιων εξετάσεων.

Κύριε Υπουργέ, υπάρχει και ένα ζήτηµα που αφορά τους σει-
σµούς και θέλω να ακούσει καλά η Βουλή αυτό που θα πω. Είµα-
στε µια χώρα σεισµογενής. Δυστυχώς κάθε χρόνο έχουµε
καταστροφές. 

Μήπως θα πρέπει επιτέλους εδώ όλοι µαζί, κύριε Πρόεδρε, µε
την πρωτοβουλία του Προεδρείου να κάνουµε έναν διάλογο για
τη δηµιουργία ενός ασφαλιστικού φορέα, όπως συµβαίνει σε
άλλες χώρες, όπως η Τουρκία, που θεωρούµε ότι είναι µια χώρα
που είναι πίσω σε πολλά πράγµατα και όµως σ’ αυτόν τον τοµέα
έχει έναν φορέα που χωρίς καµµία δυσκολία αποκαθιστά τις ζη-
µιές που γίνονται από τους σεισµούς; Έχουµε εµπειρία στην Ελ-
λάδα για το πόσα χρόνια χρειάζεται να περάσουν για να ιαθούν
αυτού του είδους οι πληγές.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε τις διατάξεις που αφορούν την υπό-
θεση των γονικών παροχών. Η Κυβέρνηση θα µπορούσε να πε-
ριορίσει αυτές τις παροχές µέχρι 350.000 και τα χρήµατα αυτά
που θα χάσει τώρα το κράτος δίνοντάς τα στους έχοντες και κα-
τέχοντες, γιατί δεν περιορίζεται µόνο στην υπόθεση της γονικής
παροχής ακινήτου. Πάει και πιο πέρα. 

Ποιος άνθρωπος, κύριε Πρόεδρε, κύριε Θανάση Μπούρα, που
πραγµατικά σε ξέρω και µε ξέρεις, έχει τη δυνατότητα για
800.000; Ποια λαϊκή οικογένεια είναι αυτή που έχει τη δυνατό-
τητα να δίνει γονικές παροχές των 800.000 ευρώ; Άρα οι έχοντες
και κατέχοντες θα κερδίσουν απ’ αυτή την υπόθεση. Αν, λοιπόν,
περιορίζατε το ποσό αυτό στις 300.000, ακόµα και στις 350.000
ευρώ και τα υπόλοιπα χρήµατα έµπαιναν στην υγεία, να είστε βέ-
βαιοι ότι θα είχαµε επιτελέσει µέγα έργο, πραγµατικά χρήσιµο
για την κοινωνία.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε κι

εµείς τον κ. Κουρουµπλή.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Σκρέκας προκειµένου να τοπο-

θετηθεί επί της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 1089 και ειδικό
160.

Πόσο χρόνο θα χρειαστείτε, κύριε Υπουργέ;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε, γιατί θα µιλήσω µόνο
για δύο άρθρα, το άρθρο 7 και το άρθρο 8, για τα οποία έχουµε
κάνει αρκετά µεγάλη συζήτηση στη Βουλή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καλώς. Έχετε τον
λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Τα άρθρα αυτά αφορούν τη δυνατότητα να αξιοποιήσουµε πό-
ρους που έρχονται από το σύστηµα δηµοπρασιών δικαιωµάτων
εκποµπών διοξειδίου του άνθρακα, αερίου του θερµοκηπίου,
ώστε µέσα από ένα ειδικό ταµείο το οποίο συστήνουµε, το ταµείο
για την ενεργειακή µετάβαση, να κατευθυνθούν αυτοί οι πόροι
ώστε να εξοµαλύνουµε, να απαλύνουµε και να απορροφήσουµε
το µεγαλύτερο κοµµάτι των ανατιµήσεων οι οποίες παρατηρούν-
ται στις τιµές ηλεκτρικής ενέργειας.

Θα ήθελα να ενηµερώσω τις Ελληνίδες και τους Έλληνες Βου-
λευτές ότι αυτή τη στιγµή, δυστυχώς, µαίνεται µια τεράστια ενερ-
γειακή κρίση σε επίπεδο πλανήτη, η οποία έχει χτυπήσει
ιδιαίτερα την Ευρώπη. Αυτό αφορά, βέβαια, την τροµακτική αύ-
ξηση στις τιµές φυσικού αερίου που σήµερα η τιµή του φυσικού
αερίου έχει τετραπλασιαστεί και παραπάνω σε σχέση µε τις τιµές
στην αρχή της χρονιάς.

Επίσης, το ίδιο συµβαίνει και σε ό,τι αφορά τις τιµές στις εκ-
ποµπές διοξειδίου του άνθρακα. Και αυτές οι τιµές έχουν τετρα-
πλασιαστεί πάλι σε σχέση µε το προηγούµενο έτος. 

Αυτά τα δύο έχουν ωθήσει τις τιµές ηλεκτρικής ενέργειας σε
εκρηκτική αύξηση στην Ευρώπη. Να σηµειώσω ότι προχθές στην
Ιταλία έσπασε το ρεκόρ των 200 ευρώ η κάθε ηλεκτρική MWh, η
οποία πωλούνταν σε τιµές χονδρικής. Έφτασε τα 207 ευρώ. Στην
Ελλάδα να πούµε ότι την ίδια µέρα είχε 132 ευρώ χονδρεµπορική
τιµή η ηλεκτρική MWh.

Ερχόµαστε, λοιπόν, εµείς και πρώτοι στην Ευρώπη συστή-
νουµε ένα ταµείο για την ενεργειακή µετάβαση, όπου εκεί θα
συγκεντρώνονται πόροι, όπως περιγράφουµε εδώ στο άρθρο 8,
οι οποίοι προκύπτουν από τους πλειστηριασµούς δικαιωµάτων
εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου, αλλά και όχι µόνο από εκεί.
Δίνεται η δυνατότητα και άλλα περιβαλλοντικά τέλη αλλά και ο
ίδιος ο κρατικός προϋπολογισµός να χρηµατοδοτούν αυτό το τα-
µείο, το οποίο θα λειτουργήσει από εδώ και πέρα και τα επόµενα
χρόνια που επιδιώκουµε να πετύχουµε αυτή την «πράσινη» ενερ-
γειακή µετάβαση, ως ένας αποσβεστικός µηχανισµός, ώστε όταν
έχουµε τέτοιες εξαιρετικές καταστάσεις όπου υπάρχουν τέτοιες
εξαιρετικές συνθήκες που ωθούν και σπρώχνουν τις τιµές ηλε-
κτρικής ενέργειας σε δυσθεώρητα ύψη να ερχόµαστε να αξιο-
ποιούµε αυτό το ταµείο, ώστε να στηρίζουµε τους Έλληνες
καταναλωτές και, βέβαια, κυρίως τα πιο αδύναµα νοικοκυριά και
τα πιο ευάλωτα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Παρακαλώ, κύριε

Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο για ένα δευτερόλεπτο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ναι, κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Θέλω µόνο να πω

ότι αποδέχοµαι όλες τις υπουργικές τροπολογίες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καλώς το δηλώνετε

για να ξέρουµε και εµείς.
Συνεχίζουµε τώρα µε τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας,

τον κ. Ιάσονα Φωτήλα.
Ορίστε, κύριε Φωτήλα, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό ψήφιση

νοµοσχέδιο συνιστά ακόµη µία κύρωση σύµβασης µεταξύ του
ελληνικού δηµοσίου και του κοινωφελούς Ιδρύµατος «Σταύρος
Νιάρχος».

Κατ’ αρχάς, είµαστε ευγνώµονες προς το Ίδρυµα «Σταύρος
Νιάρχος», που µε τις προσφορές και τη συνεργασία του αποδει-
κνύει τη µεγάλη και διαχρονική συνεισφορά του στην ελληνική
πολιτεία. 
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Η πολύτιµη και πολύπλευρη αρωγή του και στον τοµέα της
υγείας στη χώρα µας επεκτείνεται τώρα στην αναβάθµιση των
υγειονοµικών δοµών, καθώς, επίσης, και στη συνολική ενίσχυση
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, γιατί εµείς γνωρίζουµε ότι το
δηµόσιο συµφέρον µπορεί να εξυπηρετηθεί εξίσου καλά τόσο
από το δηµόσιο όσο και από τον ιδιωτικό τοµέα. Και αυτό το απέ-
δειξε κατά κύριον λόγο η συνεργασία δηµόσιου και ιδιωτικού
τοµέα στον χώρο της υγείας, γιατί η πανδηµία COVID κατέδειξε
την ανάγκη σύµπραξης του δηµοσίου µε τους ιδιώτες γιατρούς
και νοσηλευτές, προκειµένου το σύστηµα υγείας µας να λειτουρ-
γήσει ενιαία και οργανωµένα και να σταθεί όρθιο µέσα σε αυτή
τη δύσκολη και πρωτόγνωρη υγειονοµική συγκυρία.

Δυστυχώς, οι όποιες διαφωνίες στο θέµα της συνεργασίας του
δηµοσίου µε τον ιδιωτικό τοµέα στην υγεία είναι απότοκος της
µικροπολιτικής και των ιδεοληψιών της Αντιπολίτευσης. 

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη θέτοντας ως βασική
της προτεραιότητα τη διασφάλιση της δηµόσιας υγείας δεν θα
επέτρεπε σε αυτού του είδους τις ιδεοληψίες να επισκιάσουν την
ποιότητα των υπηρεσιών προς τους ασθενείς. Στην Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας πιστεύουµε ότι το κράτος έχει την υπο-
χρέωση να παρέχει δωρεάν ποιοτική περίθαλψη και για τον
σκοπό αυτό είναι ιδιαιτέρως σηµαντική και η συµβολή του ιδιω-
τικού τοµέα. 

Άλλωστε, ο ιδιωτικός τοµέας µη ξεχνάµε ότι διέθεσε ολόκλη-
ρες δοµές για τη στήριξη του Εθνικού Συστήµατος Υγείας στη
µάχη κατά της πανδηµίας. Ήδη από τον Φεβρουάριο του 2020
είχε διαθέσει κλίνες ΜΕΘ. Πολλοί ήταν και οι ιδιώτες γιατροί οι
οποίοι στήριξαν το σύστηµα υγείας της χώρας εθελοντικά. Σε
όλη τη διάρκεια του υγειονοµικού πολέµου τόσο ο δηµόσιος όσο
και ο ιδιωτικός τοµέας ένωσαν τις δυνάµεις τους και έπεσαν σύσ-
σωµοι στη µάχη κατά της πανδηµίας.

Οι δύο τοµείς, δηµόσιος και ιδιωτικός, δεν είναι ανταγωνιστές
στον χώρο της υγείας αλλά συµπληρώνουν ο ένας τον άλλον.
Εµείς το αντιλαµβανόµαστε αυτό και συµβάλλουµε στην προ-
σπάθεια σύµπραξης των δύο τοµέων προς όφελος όλων. Αυτή η
σχέση συνεργασίας, η οποία έχει ήδη ξεκινήσει, θα συνεχιστεί
και στη µετά-COVID εποχή µε πολλαπλά οφέλη, γιατί εµείς τις
πιστεύουµε αυτές τις σχέσεις και δεν τις κάνουµε εξ ανάγκης.

Άλλωστε, δεν θα βαρεθώ ποτέ να το λέω -ίσως κάποιοι βαρε-
θούν να το ακούν- ότι αυτό που καθιστά ένα σύστηµα υγείας δη-
µόσιο δεν είναι ποιος την παρέχει αλλά ποιος την λαµβάνει και
ποιος την πληρώνει. Και σε αυτό το µοντέλο χωράνε όλοι ανε-
ξαιρέτως.

Σε αυτό το πλαίσιο θα ήθελα να εξάρω την ιδιαιτέρως σηµαν-
τική τροπολογία που αφορά τους αναισθησιολόγους, οι οποίοι
θα µπορούν να πληρώνονται µε 250 ευρώ για κάθε εφηµερία σε
κάποιο περιφερειακό νοσοκοµείο και η οποία απευθύνεται και σε
ιδιώτες αναισθησιολόγους. 

Ενισχύουµε το ΕΣΥ δίνοντας λύσεις σε χρόνια προβλήµατα,
αφού η έλλειψη στη συγκεκριµένη ειδικότητα προϋπήρχε της
αναστολής καθηκόντων των υγειονοµικών. Θωρακίζουµε το ΕΣΥ,
ώστε να είµαστε σε ετοιµότητα και να αντιµετωπίσουµε επαρκώς
ένα πιθανό νέο κύµα της πανδηµίας.

Το παρόν νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι, είναι άµεσα συνυφα-
σµένο µε τη διαχείριση της πανδηµίας, την επίτευξη µεγαλύτε-
ρου ποσοστού εµβολιασµού και, κατά συνέπεια, την προστασία
της δηµόσιας υγείας.

Συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης που µας κατηγο-
ρείτε ότι νοµοθετούµε διά της παρατάσεως δίχως να λαµβά-
νουµε µόνιµα µέτρα, δεν γνωρίζετε ότι το Σύνταγµα απαγορεύει
τη µονιµοποίηση εδώ και δεκαπέντε χρόνια και ότι οι µόνιµες
προσλήψεις µπορούν να γίνουν πλέον µέσω ΑΣΕΠ; Να αγνοή-
σουµε ή να παρακάµψουµε τις συνταγµατικές διατάξεις; Οι πα-
ρατάσεις όλων των συµβάσεων είναι συµβατές µε τις διατάξεις
του Συντάγµατος και είναι απολύτως αναγκαίες για τη διαχείριση
της πανδηµίας το προσεχές διάστηµα. 

Έχετε λίγη υποµονή. Έρχονται και οι προκηρύξεις και η βού-
ληση και του Υπουργού και της Κυβέρνησης είναι η µοριοδότηση
σε όλους όσους έχουν στηρίξει το σύστηµα µε επικουρικές σχέ-
σεις πάντα, όµως, στο πλαίσιο της νοµιµότητας και της συµβα-
τότητας µε το Συµβούλιο της Επικρατείας, ακριβώς για να

διασφαλίσουµε τα δικαιώµατα και τις προσδοκίες αυτών των αν-
θρώπων.

Παράλληλα, παρατείνεται η υγειονοµική κάλυψη των ανασφά-
λιστων και ευάλωτων κοινωνικών οµάδων που χρήζουν νοσηλείας
ανεξαρτήτως της ασθένειάς τους. Και σε αυτό το σηµείο να
υπενθυµίσω ότι η εφαρµογή της κάλυψης των ανασφάλιστων ξε-
κίνησε επί Νέας Δηµοκρατίας.

Επιπλέον, στο παρόν νοµοσχέδιο περιέχονται διατάξεις για τη
µεγαλύτερη δυνατή εµβολιαστική κάλυψη των ευάλωτων κοινω-
νικών οµάδων, κυρίως, πολιτών τρίτων χωρών ή ανιθαγενών. Και
πώς επιτυγχάνεται αυτό; Με τη δυνατότητα των ΜΚΟ, των φο-
ρέων της Κοινωνίας των Πολιτών και οργανώσεων µη κερδοσκο-
πικού χαρακτήρα, όπως, επίσης, και των δηµοτικών ιατρείων να
συµµετέχουν στην εµβολιαστική διαδικασία και την επιχείρηση
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ».

Με αυτόν τον τρόπο στοχεύουµε στην προσέλκυση των άστε-
γων, των παράτυπων µεταναστών, οι οποίοι δεν προσεγγίζουν
εύκολα το σύστηµα υγείας, αλλά επισκέπτονται ευκολότερα τα
ιατρεία των ΜΚΟ και των δήµων. Είναι το στοίχηµα που πρέπει
να κερδίσουµε, ώστε να χτίσουµε το τείχος ανοσίας.

Συνολικά, κυρίες και κύριοι, είναι ένα νοµοσχέδιο που συµβάλ-
λει στην αποτελεσµατική αντιµετώπιση της πανδηµίας, στην προ-
στασία των ευάλωτων κοινωνικών οµάδων και του κοινωνικού
συνόλου συλλήβδην.

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη έχει σχέδιο, το εφαρ-
µόζει µέρα µε τη µέρα και συνεχίζει δυναµικά την ενίσχυση της
προσπάθειας και της µάχης κατά της πανδηµίας του κορωνοϊού.

Κλείνοντας, απλά αναρωτιέµαι τι ήθελε να πει ο κ. Κουρουµ-
πλής µε το ξεκίνηµα της οµιλίας του, σε σχέση µε κάποια εξέ-
ταση που έχει διατάξει και που έχει ζητήσει ένας εισαγγελέας
για κάποια υπόθεση. Τι εννοεί; Να τραβήξουµε το αυτί του κυ-
ρίου εισαγγελέα; Να του πούµε γιατί; Να µπούµε και να κάνουµε
παρέµβαση στη δουλειά του; Δεν τα κάνουµε εµείς αυτά. Η δι-
καιοσύνη είναι ανεξάρτητη να κάνει το έργο της, όταν την αφή-
νουν οι πολιτικοί. Εµείς την αφήνουµε. Ας την αφήσετε και εσείς
κάποια στιγµή να κάνει ελεύθερη το έργο της.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Φωτήλα για τη συνέπεια στον χρόνο.
Και ολοκληρώνουµε τον κατάλογο των οµιλητών-Βουλευτών

µε τη Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, την κ. Μαρία Κεφάλα, η
οποία έχει και τον λόγο για επτά λεπτά.

ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νοµοσχέ-
διο που συζητάµε σήµερα κυρώνουµε ακόµη µια σύµβαση µε-
ταξύ του ελληνικού δηµοσίου και του Ιδρύµατος «Σταύρος
Νιάρχος».

Έχοντας προγενέστερα αποδεχτεί την προµήθεια και την εγ-
κατάσταση ειδικού ιατρικού εξοπλισµού στα Νοσοκοµεία των
Ιωαννίνων, του Ηρακλείου, της Λάρισας και της Αλεξανδρούπο-
λης, αλλά και την προµήθεια και την εγκατάσταση κτηριακού εξο-
πλισµού, ερχόµαστε σήµερα και κυρώνουµε µία διορθωτική
κίνηση σχετικά µε τις διαδικασίες αναβάθµισης δοµών υγείας της
χώρας µας. 

Το ίδρυµα µε τις προσφορές του και µέσω της στενής συνερ-
γασίας του µε την ελληνική πολιτεία αποτελεί πολύ σηµαντικό
αρωγό στην αναβάθµιση των δοµών του συστήµατος υγείας.
Είναι ένα παράδειγµα υγιούς συνεργασίας κράτους και ιδιωτικής
πρωτοβουλίας. 

Στο υπόλοιπο µέρος του νοµοσχεδίου, εισάγουµε διατάξεις οι
οποίες σχετίζονται µε τις έκτακτες συνθήκες που αντιµετωπί-
ζουµε λόγω της πανδηµίας, διατάξεις που θα βοηθήσουν στην
επίτευξη µεγαλύτερου ποσοστού εµβολιασµών σε ευαίσθητες
κοινωνικές οµάδες. Σκοπός δεν είναι άλλος από την αποτελεσµα-
τικότερη διαχείριση της πανδηµίας. 

Ακολουθεί ένα πολύ σηµαντικό τρίµηνο για την πορεία της
υγειονοµικής κατάστασης στη χώρα µας. Έχουµε κερδίσει πολ-
λές µάχες. Ωστόσο, ο πόλεµος µε τον κορωνοϊό δεν έχει ακόµη
ολοκληρωθεί. 

Για τον λόγο αυτό παρατείνουµε τις συµβάσεις εργασίας των

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΑ’ - 1 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2021 21241



21242 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ιατρών, νοσηλευτών και λοιπού προσωπικού, τη δυνατότητα της
µετατροπής χρήσης κλινών σε µονάδες εντατικής θεραπείας και
µονάδες αυξηµένης φροντίδας, αλλά και την υγειονοµική κά-
λυψη ανασφάλιστων και ευάλωτων κοινωνικών οµάδων που χρή-
ζουν νοσηλείας, ανεξαρτήτως ασθένειας. 

Επιδιώκουµε τη µεγαλύτερη δυνατή εµβολιαστική κάλυψη
ευάλωτων κοινωνικών οµάδων, κυρίως πολιτών τρίτων χωρών ή
ανιθαγενών. Τροποποιούµε το νοµοθετικό πλαίσιο έτσι ώστε να
µπορούν και άλλες διοικητικές δοµές εκτός των ΚΕΠ να εκδίδουν
και να χορηγούν προσωρινό Αριθµό Μητρώου Κοινωνικής Ασφά-
λισης ή ψηφιακό πιστοποιητικό COVID-19 σε ειδικές κατηγορίες
δικαιούχων. Με το µέτρο αυτό επιτυγχάνουµε την ευελιξία στη
χορήγηση προσωρινού ΑΜΚΑ ή πιστοποιητικού εµβολιασµού, κυ-
ρίως σε ευάλωτες κοινωνικές οµάδες, οι οποίες δεν έχουν τη δυ-
νατότητα να προσέρχονται αυτοπροσώπως στα ΚΕΠ και δεν
διαθέτουν τις απαραίτητες ψηφιακές δεξιότητες για να αιτηθούν
ηλεκτρονικά την έκδοσή του αλλά και την αποσυµφόρηση των
ΚΕΠ. 

Δίνουµε τη δυνατότητα σε µη κυβερνητικές οργανώσεις, φο-
ρείς της Κοινωνίας των Πολιτών και οργανώσεις µη κερδοσκοπι-
κού χαρακτήρα, όπως επίσης και στα δηµοτικά ιατρεία να
συµµετέχουν στο επιχειρησιακό σχέδιο εµβολιασµού. Προσπα-
θούµε να προσελκύσουµε µε τον τρόπο αυτό κοινωνικές οµάδες
που δεν προσεγγίζονται εύκολα από το σύστηµα υγείας, όπως
οι άστεγοι και οι παράτυποι µετανάστες. Ρυθµίζουµε, δηλαδή,
ζητήµατα ώστε να επιτευχθεί η µεγαλύτερη δυνατή εµβολιαστική
κάλυψη του πληθυσµού, ώστε να αντιµετωπίσουµε ακόµη πιο
αποτελεσµατικά την πανδηµία, να αναχαιτίσουµε τον κορωνοϊό
και να προστατεύσουµε το υπέρτατο αγαθό. Την υγεία! 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τις πρόσφατες τροπολογίες
που κατατέθηκαν στο παρόν νοµοσχέδιο αποδεικνύουµε ότι εί-
µαστε συνεχώς δίπλα στην ελληνική οικογένεια, δίπλα στην ελ-
ληνική κοινωνία. 

Ένα ακόµη ευνοϊκό µέτρο, µία ακόµη εξαγγελία του Πρωθυ-
πουργού στη ΔΕΘ που γίνεται πράξη µέσα σε σύντοµα χρονικό
διάστηµα: Επιδοτούµε την κατανάλωση φυσικού αερίου. Παρέ-
χουµε τη δυνατότητα της επιδότησης αυτής στους οικιακούς κα-
ταναλωτές η οποία θα πιστώνεται στους λογαριασµούς των
δικαιούχων ως έκπτωση από τους προµηθευτές φυσικού αερίου. 

Αυξάνουµε, επίσης, το αφορολόγητο όριο των γονικών παρο-
χών και των δωρεών σε συγγενείς πρώτης κατηγορίας από τις
150.000 ευρώ στις 800.000 ευρώ.

Επεκτείνουµε την ισχύ του µειωµένου συντελεστή ΦΠΑ από
24% σε 13% έως τον Ιούνιο του 2022 για µεταφορές, καφέ, µη
αλκοολούχα ποτά, κινηµατογράφους, σχολές χορού, γυµναστή-
ρια και τουριστικό πακέτα. 

Μειώνουµε το ΦΠΑ των ζωοτροφών που προορίζονται για
ζωική παραγωγή από το 13% στο 6%, αλλά και από την 1η Οκτω-

βρίου 2021 µειώνουµε κατά 50% το φόρο στη συγκέντρωση κε-
φαλαίου. 

Η προηγούµενη κυβέρνηση ταυτίστηκε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, µε τον κρατισµό και την άρνηση της ιδιωτικής πρωτο-
βουλίας. Εµείς θέλουµε τη συµµετοχή των ιδιωτών στην
εξυπηρέτηση του δηµοσίου συµφέροντος. Ενθαρρύνουµε την
ιδιωτική πρωτοβουλία. Το πώς αντιµετώπισε η προηγούµενη κυ-
βέρνηση τους ιδιώτες το είδαµε τα προηγούµενα χρόνια. 

Η δική µας πολιτική είναι εντελώς διαφορετική. Εµείς στηρί-
ζουµε τη συνεργασία του κράτους µε τους ιδιώτες γιατί µας εν-
διαφέρει η πρόοδος, µας ενδιαφέρει η παροχή των καλύτερων
υπηρεσιών υγείας, σε όλους, στο χαµηλότερο κόστος. Η υγεία
είναι δηµόσιο αγαθό. Είναι το υπέρτατο αγαθό για κάθε άν-
θρωπο. Δηµόσιο αγαθό δεν σηµαίνει όµως κρατικό αγαθό. Δη-
µόσιο αγαθό σηµαίνει αγαθό στο οποίο δικαιούνται και µπορούν
να έχουν πρόσβαση όλες οι Ελληνίδες και όλοι οι Έλληνες. 

Νοµοθετούµε για όλους και, πάνω απ’ όλα, για τους πιο αδύ-
ναµους πολίτες, για εκείνους που δεν έχουν τη δυνατότητα να
πληρώνουν ιδιωτικές υπηρεσίες υγείας. 

Παραλάβαµε µια δηµόσια υγεία σε δύσκολη κατάσταση. Μέσα
σε δύο χρόνια, στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας πραγµατοποιήθηκαν
πάνω από δύο χιλιάδες προσλήψεις σε µόνιµο προσωπικό ιατρών
και πάνω από δύο χιλιάδες προσλήψεις σε επικουρικούς ιατρούς. 

Δίνουµε µια µάχη κατά της πανδηµίας κράτος και πολίτες µαζί.
Αυτή τη στιγµή έχει εµβολιαστεί κοντά στο 70% του ενήλικου
πληθυσµού. Το 80% των πολιτών οι οποίοι είναι άνω των εξήντα
ετών είναι πλήρως εµβολιασµένο. Με το πρόγραµµα «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΑ» βήµα-βήµα διασφαλίζουµε όλο και σε µεγαλύτερο βαθµό
την ανοσολογική προστασία των πολιτών έναντι της απειλητικής
λοίµωξης. Η αποτελεσµατική διαχείριση της πανδηµίας είναι συ-
νυφασµένη και µε την αναβάθµιση του συστήµατος υγείας στη
χώρα µας. 

Στόχος είναι να προστατεύσουµε τη δηµόσια και την ατοµική
υγεία. Στόχος µας είναι να προστατεύσουµε κάθε πολίτη, κάθε
ανθρώπινη ζωή. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Κεφάλα και για τη συνέπεια στο χρόνο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρόεδρε,

παρακαλώ τον λόγο για µία νοµοτεχνική βελτίωση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Είναι µια τυπική

νοµοτεχνική της τροπολογίας του Υπουργείου Οικονοµικών.
Απλώς την καταθέτω. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας κ. Αθανάσιος Πλεύρης
καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική
βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να φωτο-
τυπηθεί και να διανεµηθεί στους συναδέλφους. 

Πάµε τώρα σε έναν κύκλο δευτερολογιών για όσους εκ των ει-
σηγητών και ειδικών αγορητών το επιθυµούν, αλλά όλους σας
είδα να σκαλίζετε τα χαρτιά σας! Θα παρακαλέσω θερµά να τη-
ρηθεί ο χρόνος των πέντε λεπτών. 

Θα ξεκινήσουµε από την ειδική αγορήτρια του ΜέΡΑ25 κ.
Μαρία Απατζίδη.

Ορίστε, κυρία Απατζίδη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς να αναφερθώ στην τροπολογία για την Κρήτη, που

την θεωρούµε ανεπαρκή ως ΜέΡΑ25.
Επί του νοµοσχεδίου, ως ΜέΡΑ25, δεν µπορούµε παρά να ψη-

φίσουµε «παρών» από θέσεως αρχής. Προφανώς και είναι θετικό
το ότι εµφανίζονται υπό µορφή δωρεάς κάποιοι απολύτως απα-
ραίτητοι πόροι για τον πολύπαθο τοµέα της υγείας. 

Αυτό που είναι όλως αρνητικό είναι η εξωτερική ανάθεση του
outsourcing που έχει βρεθεί σε θέση να πραγµατοποιεί ενάντια
στο άρθρο 21 του Συντάγµατος. Υπάρχουν δύο αιτίες γι’ αυτό.
Αφ’ ενός είναι τα µνηµόνια και η µείωση των δηµόσιων οικονοµι-
κών που επέφεραν και αφετέρου η ιδεολογία της Νέας Δηµοκρα-
τίας περί µικρότερου κράτους, ακόµα και αν αυτό σηµαίνει πως
τις δαπάνες για τη δηµόσια υγεία τις αναλαµβάνει εν όλω ή εν
µέρει η φιλανθρωπία των ιδιωτών. 

Το κράτος έχει βρεθεί στη θέση να έχει απόλυτη ανάγκη δω-
ρεές του ιδιωτικού τοµέα, για να διατηρήσει υποτυπωδώς ζων-
τανή µια παραπαίουσα δηµόσια υγεία. Είναι όµως απαράδεκτο
η λειτουργία του κράτους και οι υπηρεσίες που υποχρεούται να
παρέχει στους πολίτες να εξαρτώνται από τη φιλανθρωπική διά-
θεση του κάθε ολιγάρχη, ο οποίος από τη µία απολαµβάνει πλη-
θώρα προνοµίων και από την άλλη έχει το προσωπείο του
ευεργέτη. 

Η θεµελιώδης αντίθεσή µας σε αυτή την τροπή των πραγµά-
των µάς οδηγεί στο «παρών», παρόλο που έχουµε επίγνωση των
φοβερών αναγκών, στην κάλυψη των οποίων συµµετέχει η εν
λόγω σύµβαση. Καλοδεχούµενη η κάθε δωρεά, ιδίως όταν καλύ-
πτει επείγουσες και πραγµατικές ανάγκες. Γι’ αυτό και ψηφί-
ζουµε «παρών» αντί για «όχι». 

Εφιαλτική όµως η µεταµνηµονιακή πραγµατικότητα µιας
χώρας που, σε σύγκρουση µε το Σύνταγµά της, δεν µπορεί παρά
να φροντίσει µε τους ίδιους πόρους την υγεία των πολιτών της
και επαφίεται στην φιλανθρωπία των ιδιωτών. Γι’ αυτό όπως είπα
ψηφίζουµε «παρών» αντί για «ναί». 

Όµως, δεν έχουν νόηµα οι λεπτοµέρειες της συµφωνίας γιατί
δεν αµφισβητούµε το ότι οι ανάγκες αυτές που έρχεται να καλύ-
ψει είναι πραγµατικές. Υπογραµµίζουµε ακριβώς το ότι οι ανάγ-
κες που έρχεται να καλύψει είναι όντως αληθινές, αλλά αυτό
φανερώνει και την κατάσταση της χώρας και το αποτέλεσµα
πάρα πολύ συγκεκριµένων πολιτικών επιλογών κατά την τελευ-
ταία µνηµονιακή περίοδο. 

Όσον αφορά στις παρατάσεις διατάξεων για την αντιµετώπιση
της COVID-19, αναγνωρίζουµε την ανάγκη για αυτές τις παρα-
τάσεις. Αναγνωρίζουµε όµως και τις κυβερνητικές ευθύνες για
την αντιµετώπιση πανδηµίας που έχουν οδηγήσει σε αδιέξοδο. 

Η Κυβέρνηση αρνείται να λάβει ουσιαστικά µέτρα µόνιµου χα-
ρακτήρα, όσον αφορά στην υγεία. Έχει στο πίσω µέρος του µυα-
λού της τη διάλυση και το ξεπούληµα της δηµόσιας και δωρεάν
υγείας. Καταφεύγει σε συνεχείς παρατάσεις µέτρων κατά το
«βλέποντας και κάνοντας» και ελπίζει πως η λύση θα έρθει νοµο-
τελειακά κάποια στιγµή µόνη της και ότι η ίδια χρειάζεται να
λάβει µόνο προσωρινά µέτρα µε χαρακτηριστικά µπαλώµατα. 

Ως προς το τέταρτο µέρος που αφορά στη δυνατότητα εµβο-
λιασµού παράτυπων µεταναστών και άλλων ευάλωτων πληθυ-
σµιακών οµάδων, το θετικό αυτό µέτρο που το επιτάσσει η κοινή
λογική, όπως είπα και στην πρωτολογία µου, ελήφθη στην Ελ-
λάδα µε πάρα πολύ µεγάλη καθυστέρηση σε σχέση µε άλλες ευ-
ρωπαϊκές χώρες. Για να πληροφορηθούν αυτοί οι άνθρωποι,
χρειάζεται καλή επικοινωνία και, βεβαίως, θα χρειαστεί και να πε-
ράσει και στις γλώσσες των παράτυπων µεταναστών που ενδε-
χοµένως δεν οµιλούν ελληνικά, αλλά, κυρίως, να καλλιεργηθεί
ένα κλίµα εµπιστοσύνης. 

Και αυτό είναι τώρα πολύ δύσκολο εξαιτίας δύο ετών λανθα-
σµένης κυβερνητικής πολιτικής. Έστω και τώρα, όµως, την τε-
λευταία κυριολεκτικά στιγµή χρειάζεται γίνει µια κυβερνητική
καµπάνια πειθούς. Όµως, η παρούσα Κυβέρνηση δεν αντιµετω-
πίζει µε πειθώ κανέναν, ούτε τους ίδιους τους  Έλληνες πολίτες
και µόνιµους κατοίκους. 

Έχουµε ένα γεγονός που δεν µπορεί να αµφισβητηθεί. Την κα-
θήλωση του εµβολιαστικού προγράµµατος και αυτή οφείλεται στο
γεγονός ότι η Κυβέρνηση µε την αυτοδικαίωση και τον αυτοθαυ-
µασµό της αλλά και τον πατερναλισµό έχει φουντώσει τον αντιεµ-
βολιασµό. Τον έχει καταστήσει ιδεολογικό θέµα. Σε ορισµένες
περιπτώσεις τον έχει κάνει να µοιάζει µε στάση αξιοπρέπειας ή και
αντίστασης απέναντι στον αυταρχισµό της. Όταν ο Πρωθυπουρ-
γός ο ίδιος ονοµάζει ψεκασµένους όσους δεν εµβολιάζονται, όταν
η Κυβέρνηση τούς καθιστά πολίτες δεύτερης κατηγορίας οι οποίοι
θα πρέπει να αιµορραγήσουν οικονοµικώς σε ένα σύγχρονο
απαρτχάιντ, τότε είναι εύκολο να συµβεί µια ηρωοποίηση των αν-
τιεµβολιαστών, για την οποία ευθύνεται η ίδια η Κυβέρνηση. 

Δυστυχώς, φοβόµαστε ότι και σ’ αυτό το θέµα η Κυβέρνηση
θα µας ακούσει πάλι πολύ αργά, όπως συνέβη και µε το ζήτηµα
του εµβολιασµού των παράτυπων µεταναστών. Η λύση είναι,
όµως, δηµοκρατική, πειθώ και στους µετανάστες και στους Έλ-
ληνες και παντού για τον εµβολιασµό. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε για τη συνέπεια στο χρόνο.
Να κάνω µια ανακοίνωση, µέχρι να ετοιµαστεί το Βήµα για την

επόµενη ειδική αγορήτρια: 
Οι Υπουργοί Εξωτερικών, Οικονοµικών, Εθνικής Άµυνας,

καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών και Εξωτερι-
κών κατέθεσαν την 1-10-2021 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της Συµ-
φωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και
της Κυβέρνησης της Γαλλικής Δηµοκρατίας για την εγκαθίδρυση
στρατηγικής εταιρικής σχέσης για τη συνεργασία στην άµυνα και
την ασφάλεια.»

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Και τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια της Ελληνικής Λύσης, η

κ. Μαρία Αθανασίου για πέντε λεπτά. 
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα µου επι-

τρέψετε να µιλήσω έξι λεπτά, γιατί έχω ετοιµάσει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν θα επι-

τρέψω. Δεν υπάρχουν περιθώρια. Παράκληση θέρµη. Έχετε
πάρει όλοι και στην πρωτολογία αρκετό χρόνο.

ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, δεν έχω πάρει. Δεν
έχω φτάσει ούτε στα δεκαπέντε λεπτά. Γι’ αυτό το ζήτησα. Δεν
πειράζει.

Κύριε Υπουργέ, µας αναγκάσατε να βγούµε εκτός θέµατος
στην κριτική σας επί του παρόντος νοµοσχεδίου, καθώς ο εξο-
πλισµός των νοσοκοµείων αναντίρρητα είναι εξόχως σηµαντικός
και απαραίτητος, πλην όµως είναι απαραίτητο και το υγειονοµικό
προσωπικό που θα το χειρίζεται και θα εξυπηρετεί τους πάσχον-
τες. Αφήστε, λοιπόν, κατά µέρος την προπαγάνδα περί κακής
Μείζονος και Ελάσσονος Αντιπολίτευσης και καλής και καλοκά-
γαθης Κυβέρνησης και δείτε την αλήθεια. 

Θα ξεκινήσω µε τις ερωτήσεις του Κοινοβουλευτικού Εκπρο-
σώπου µας κ. Βιλιάρδου, για τις οποίες δεν απαντήσατε. Και µην
τις παίρνετε σαν παρατηρήσεις. Ερωτήσεις είναι.

Πρώτη ερώτηση. Το νοµοσχέδιο του Ιουλίου περιλαµβάνει τη
δωρεά εκατόν πενήντα πέντε ΜΕΘ και δεκαεννιά ΜΑΦ σε δεκα-
πέντε νοσοκοµεία λόγω της πανδηµίας. Αλήθεια, λειτουργούν
αυτές οι ΜΕΘ;

Δεύτερη ερώτηση. Το Φεβρουάριο του 2021 δόθηκαν από το
Ίδρυµα «Νιάρχος» δωρεά στον «Ευαγγελισµό» είκοσι νέες κλίνες
ΜΕΘ, όµως το νοσοκοµείο διαφοροποίησε ξαφνικά τις τεχνικές
προδιαγραφές του έργου αλλάζοντας έτσι και τον τελικό ανά-
δοχο, ενώ έξι µήνες µετά οι νέες κλίνες ΜΕΘ αγνοούνται. 

Τρίτη ερώτηση. Κάτι σχετικά ανάλογο συνέβη και µε τη δωρεά
της κ. Αγγελοπούλου, µε την οποία δόθηκαν περίπου 2,4 εκατοµ-
µύρια για δεκαοκτώ κλίνες ΜΕΘ στο «Παπανικολάου», χωρίς
όµως να έχει διατεθεί ακόµα προσωπικό, οπότε δεν λειτουργούν.
Ισχύει;
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Τέταρτη ερώτηση όσον αφορά τις αεροδιακοµιδές «Νιάρχος».
Αφού ξεκίνησαν οι πτήσεις της Air Νιάρχος-ΕΚΑΒ, γιατί ανανεώ-
νονται οι συµβάσεις µε ιδιώτες; Δεν είναι αρκετές; Αφού αφο-
ρούσε δύο νέα αεροσκάφη και επισκευή δύο υφισταµένων
ελικοπτέρων 26,24 εκατοµµυρίων ευρώ.

Πέµπτη ερώτηση. Εκτός αυτού, δώρισε τελικά η «AEGEAN»
στο δηµόσιο το ATR που είχε υποσχεθεί, έτσι ώστε να µετατρα-
πεί για αεροδιακοµιδές του ΕΚΑΒ; 

Έκτη ερώτηση. Περαιτέρω, η δωρεά των 7,5 εκατοµµυρίων
έχει κόστος, αν διαβάσει κανείς τους όρους που θέτει το Ίδρυµα
«Νιάρχος». Για παράδειγµα, κάλυψη του κόστους του ξενοδοχει-
ακού εξοπλισµού που απαιτείται για την ολοκλήρωση του έργου,
διαµόρφωση των κατάλληλων συνθηκών για την παράδοση των
χώρων που θα εγκατασταθεί ο ειδικός ιατρικός εξοπλισµός. Εν-
τούτοις, όµως, το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους δεν το έχει πο-
σοτικοποιήσει. Γιατί; Επαφίεστε στις δωρεές του Ιδρύµατος
«Σταύρος Νιάρχος» για υγειονοµικό εξοπλισµό και αφήνετε το
ΕΣΥ κυριολεκτικά στο έλεος του Θεού και στο φιλότιµο των
λίγων εναποµεινάντων γιατρών και νοσηλευτών, τους οποίους
µάλιστα τιµωρείτε µε την υποβολή του υποχρεωτικού εµβολια-
σµού και τους στέλνετε, αν δεν συµµορφωθούν σε αναστολή ερ-
γασίας. Γιατί; 

Όταν µάλιστα ο αριθµός των διασωληνωµένων πέφτει το ίδιο
και οι θάνατοι, γιατί εσείς εµµένετε στον εµβολιασµό; Και µη µας
πείτε, επειδή τάχα αυξάνονται τα κρούσµατα. Γιατί γνωρίζετε
ήδη, κυρία Υφυπουργέ, ως γιατρός ότι το να υπάρχουν µεταλ-
λάξεις, το να αυξάνονται τα κρούσµατα χωρίς αύξηση ευτυχώς
των διασωληνωµένων σηµαίνει ότι ο ιός αρχίζει να εξασθενεί.
Παρ’ όλα αυτά, εσείς υιοθετείτε µέτρα τιµωρητικού χαρακτήρα,
ειδικά απέναντι στους υγειονοµικούς, στους ήρωες που χειρο-
κροτούσατε στην αρχή της πανδηµίας. 

Και είναι τέτοια η εµµονή σας στα εµβόλια -προκλητική και
αδηφάγα, θα τη χαρακτήριζα- που είστε έτοιµοι να εµβολιάσετε
ακόµα και παιδιά πέντε ως δώδεκα ετών και εφήβους δώδεκα
έως δεκαεπτά ετών µε εµβόλια, που τους είναι άχρηστα, αφού
οι συγκεκριµένες ηλικίες δεν νοσούν σοβαρά. 

Οι δε µετακινήσεις προσωπικού λόγω κορωνοϊού αποδεικνύον-
ται επικίνδυνες, όταν κεντρικά νοσοκοµεία της Αττικής αντιµετω-
πίζουν ελλείψεις γιατρών και εκ τούτου ακυρώνονται τακτικά
χειρουργεία. 

Ακολούθως, επτακόσιοι πάσχοντες µε οµόζυγο β-µεσογειακή
αναιµία, που µεταγγίζονται στο Νοσοκοµείο Παίδων, υποµεταγ-
γίζονται λόγω έλλειψης αίµατος, θέµα γνωστό από την εποχή του
κ. Σαµαρά, που έχει τελευταία επιδεινωθεί, µε τους πάσχοντες
να πρέπει να προσέρχονται δύο φορές την εβδοµάδα στο νοσο-
κοµείο για την αναγκαία µετάγγιση αίµατός τους, αν οι εν λόγω
µεταγγίσεις δεν αναβληθούν, µε τους ασθενείς αυτούς να συνω-
στίζονται αναπόφευκτα και µε τις κλινικές να διαχειρίζονται δι-
πλάσιο όγκο ασθενών. 

Αναφερθήκατε στον αγώνα για την αντιµετώπιση της πανδη-
µίας που έδωσαν οι ιδιώτες γιατροί. Να σας θυµίσουµε ότι εξα-
ναγκάστηκαν να συµµετάσχουν µετά τις αλλεπάλληλες
εκκλήσεις αρχικά, κατόπιν απειλής επίταξης τους από τον πρώην
Υπουργό Υγείας κ. Κικίλια. Επίσης, να θυµίσουµε ότι οι κλινικάρ-
χες δέχτηκαν να δώσουν κλίνες, αφού πρώτα εξασφαλίσατε τις
αποζηµιώσεις τους.

Ως προς τα λοιπά άρθρα του νοµοθετήµατος, µε το άρθρο 32
για τη διευκόλυνση που παρέχετε στους λάθρα εισερχόµενους,
εφόσον εµβολιαστούν, δηλαδή τη µη εκτέλεση της απέλασή
τους, δεν λάβαµε καµµία πειστική απάντηση ούτε καν αποσαφη-
νίστηκε αυτή η επίµαχη και επικίνδυνη διάταξη. Θα ρωτήσω το
γιατί βρίσκονται ακόµα εδώ µετανάστες για τους οποίους έχει
εκδοθεί άδεια απέλασης και πρέπει να τους εµβολιάσουµε κιό-
λας. Δεν θα έπρεπε να είναι στις χώρες τους; Όχι διότι δεν έχετε
πρόθεση. Δεν µας πείθουν οι απαντήσεις σας, δυστυχώς. 

Αναφορικά µε την επικαιροποίηση των κατηγοριών αιµοδοτών,
θα σας απαντήσω ως γιατρός ότι ορθώς διατηρείτο ως σήµερα
αυτός ο αποκλεισµός των ατόµων µε οµοφυλοφιλική σχέση από
το 1977, διότι ο τρόπος ζωής αυτών των ανθρώπων τούς εκθέτει
σε αυξηµένο κίνδυνο για µόλυνση από ιούς όπως το AIDS, η ηπα-
τίτιδα Β, ηπατίτιδα C, κυτταροµεγαλοϊό, που στο λεγόµενο πα-

ράθυρο της νόσου δεν είναι δυνατό να ανιχνευθούν, µε αποτέ-
λεσµα να υπάρχουν αυξηµένες πιθανότητες να µεταδώσουν τη
νόσο στους µεταγγιζόµενους.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µόνο µε αυτό το τελευταίο. Όσον
αφορά στα µονοκλωνικά αντισώµατα, στη Φλόριντα των ΗΠΑ µε
εικοσι πέντε εκατοµµύρια πληθυσµό και πολύ τουρισµό, σε µια
πολιτεία που δεν εφάρµοσε πολλούς περιορισµούς ούτε φυσικά
το ψηφιακό πιστοποιητικό, σε ένα µόνο µήνα που διατέθηκαν τα
µονοκλωνικά αντισώµατα µειώθηκαν κατά 70% οι εισαγωγές στα
νοσοκοµεία σύµφωνα µε τον κυβερνήτη της, όπως θα καταθέ-
σουµε και στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μαρία Αθανασίου καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Αθανασίου. 
Το λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού

Κόµµατος Ελλάδος και Αντιπρόεδρος της Βουλής, ο κ. Γιώργος
Λαµπρούλης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Όπως είπα και στην πρωτολογία µου, θα αξιοποιούσα τον
χρόνο της δευτερολογίας για δύο τροπολογίες του Υπουργείου
Υγείας και µόνο. Για τις άλλες τροπολογίες τοποθετήθηκε ο Κοι-
νοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος. Και είµαστε υποχρεωµένοι,
πέρα από την όποια τοποθέτηση για το κάθε άρθρο, να πούµε
και την πρόθεση ψήφου µας, γιατί η ψήφος που θα κληθούµε σε
λίγο να δώσουµε στις τροπολογίες θα είναι στο σύνολο της τρο-
πολογίας, ενώ υπάρχουν αντιρρήσεις είτε θετικές προσεγγίσεις
σε άρθρα των τροπολογιών. 

Συνεπώς, στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1092 και ειδικό
162  στο άρθρο 1, που αναφέρεται στη ανανέωση γνωµατεύσεων
χρονίως πασχόντων, θα ήµασταν θετικοί. 

Στο άρθρο 2, θα ψηφίζαµε «παρών». Συµφωνούµε µε την πα-
ράταση του χρόνου εµβολιασµού κατ’ οίκον. Δεν συµφωνούµε -
και στο παρελθόν αντίστοιχα τοποθετηθήκαµε- µε την εµπλοκή
των ιδιωτών. Και εδώ αναδεικνύονται οι τεράστιες ελλείψεις δια-
χρονικά και η τραγική κατάσταση η οποία υπάρχει στην πρωτο-
βάθµια φροντίδα υγείας. 

Στο άρθρο 3, θα ψηφίζαµε θετικά. Δίνει µέσω της παράτασης
τη δυνατότητα διενέργειας εµβολιασµών κατά του COVID από
τον ΕΟΔΥ. 

Το άρθρο 4, µε τα ζητήµατα της υποχρεωτικότητας των εµβο-
λιασµών θα το καταψηφίζαµε. 

Στο άρθρο 5, που αφορά τη διενέργεια από τους ΟΤΑ Α’ και
Β’ βαθµού θα ψηφίζαµε «παρών».

Το άρθρο 6, που αφορά τη διάθεση των τεστ για έλεγχο
COVID, θα το καταψηφίζαµε. Εδώ ρυθµίζει την πώληση αυτδια-
γνωστικών, τεστ, τα self test, µέχρι και από σουπερµάρκετ.

Το άρθρο 7 για τα µονοκλωνικά, θα το ψηφίζαµε, θα ήµασταν
θετικοί.

Το άρθρο 8 θα το καταψηφίζαµε, διότι πρόκειται για τις γνω-
στές ακριβοπληρωµένες συµβάσεις µε τους επιχειρηµατίες της
υγείας και όχι για επίταξη χωρίς αποζηµίωση των επιχειρηµατιών.

Αντίστοιχα, για την παράταση δωρεάν στα νοσοκοµεία από δή-
µους και περιφέρειες στο άρθρο 9, θα πηγαίναµε προς το
«παρών».

Συνεπώς, στο σύνολο της τροπολογίας είµαστε «κατά», διότι
βαραίνουν στην αρνητική ψήφο µας τα άρθρα 4 και 8 της τρο-
πολογίας.

Έρχοµαι στη δεύτερη τροπολογία µε γενικό αριθµό 1093 και
ειδικό 163.

Το άρθρο 1, θα το καταψηφίζαµε, αν ήταν ξέχωρο. Στην ουσία
παρατείνει χρονικά τη δυνατότητα πρόσληψης επικουρικού προ-
σωπικού στο Υπουργείο Υγείας και στον ΙΦΕΤ. Πρόκειται στην
ουσία για υλοποίηση της πολιτικής, στα πλαίσια φυσικά της
στρατηγικής και της παρούσας Κυβέρνησης για επέκταση των
ελαστικών σχέσεων εργασίας ορισµένου χρόνου και πάει λέγον-
τας. 
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Εδώ, η ανάγκη που αναδεικνύεται είναι για πρόσληψη µόνιµου,
πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης προσωπικού. Το γεγο-
νός ότι αυτή η ρύθµιση της τροπολογίας επανέρχεται για πολ-
λοστή φορά -διότι δεν είναι η πρώτη φορά- αποδεικνύει ότι το
πρόβληµα της υποστελέχωσης αυτών των υπηρεσιών δεν λύνε-
ται, αφού η ανάγκη πρόσληψης µόνιµου και επαρκούς προσωπι-
κού είναι σε αντίθεση µε την πολιτική µείωσης του εργατικού
κόστους, µε την πολιτική λειτουργίας αυτών των υπηρεσιών µε
τους κανόνες της αγοράς που απαιτούν στην ουσία φθηνούς και
ευέλικτους εργαζόµενους.

Το άρθρο 2, θα το καταψηφίζαµε αν ήταν µόνο του, ξέχωρο,
διότι προβλέπει την πρόσληψη επικουρικού προσωπικού για-
τρών, νοσηλευτών και λοιπού προσωπικού στις µονάδες υγείας
και επιπρόσθετα προβλέπει και τις µετακινήσεις προσωπικού από
µονάδα σε µονάδα. Αυτό γίνεται µε την επίκληση των εκτάκτων
αναγκών που κατά τη γνώµη µας αποτελεί πρόσχηµα και δεν
είναι η πρώτη φορά. Αυτή η επιχειρηµατολογία έρχεται από πέ-
ρυσι στη βάση αυτών των ελαστικών µορφών εργασίας προσλή-
ψεων από την Κυβέρνηση.

Σχετικά τώρα µε την πανδηµία, η πανδηµία δεν έγινε χθες,
αυτές τις µέρες. Έχει δύο χρόνια περίπου. Σ’ αυτά τα δύο, δυό-
µισι χρόνια, λοιπόν, γιατί δεν προσλαµβάνατε το αναγκαίο µόνιµο
προσωπικό στις δηµόσιες µονάδες υγείας; Και τώρα έρχεται η
Κυβέρνηση και φυσικά αξιοποιεί την πανδηµία ως επιχείρηµα,
έχοντας δηλαδή ως κριτήριο την πανδηµία, να προχωρήσει το
νέο ΕΣΥ, µε βαθύτερη εµπορευµατοποίηση των εργασιών του
και µε αντίστοιχη προσαρµογή στους κανόνες επιχειρηµατικότη-
τας που θέτουν µεταξύ άλλων και οι εργαζόµενοι µε αυτές τις
προσωρινές εργασιακές σχέσεις και µε το στοιχείο της κοινωνι-
κότητας, δηλαδή την πολιτική που προεκτείνει τα µέτρα αυτά
που νοµοθετήθηκαν και υλοποιήθηκαν από όλες τις προηγούµε-
νες κυβερνήσεις εδώ και πάρα πολλά χρόνια.

Το άρθρο 3, αν ήταν µόνο του, θα το ψηφίζαµε. Σχετίζεται µε
την αποζηµίωση των εργαζοµένων του ΕΚΑΒ.

Στο άρθρο 4, που προβλέπει την παράταση των συµβάσεων
των εργαζοµένων στα δηµόσια νοσοκοµεία, στα πανεπιστηµιακά,
στους εποπτευόµενους φορείς από το Υπουργείο Υγείας, στην
πρωτοβάθµια, στον ΕΟΠΥΥ, στον ΕΟΦ, κ.λπ., µέχρι 31-3-2022
επίσης θα ήµασταν θετικοί. Το κριτήριο που θέτουµε γι’ αυτό το
άρθρο της τροπολογίας και τη θετική µας ψήφο αν ήταν µόνο
του, είναι ότι θα συνεχίσουν αυτοί οι εργαζόµενοι έστω να εργά-
ζονται αυτό το ολιγόµηνο διάστηµα έως τις 31-3-2022. Μέσω
αυτής της διάταξης αναδεικνύεται η ανάγκη µόνιµης πρόσληψης
αλλά και πρόσληψης όλου αυτού του προσωπικού που πλέον
έχει αποκτήσει εµπειρία. Μονιµοποίηση, λοιπόν, όλων αυτών
χωρίς όρους και προϋποθέσεις. 

Αναφορικά µε όλα αυτά που ακούσαµε και στην επιτροπή περί
Συντάγµατος, εσείς δεν το ψηφίσατε το Σύνταγµα; Εσείς δεν αλ-
λάξατε τα του Συντάγµατος; Εσείς δεν βάλατε τη διάταξη που
απαγορεύει ρητά να µετατρέπονται οι εργασιακές σχέσεις ορι-
σµένου χρόνου σε αορίστου χρόνου; Κι έρχεστε τώρα και επικα-
λείσθε το Σύνταγµα και µας βγαίνετε κι από πάνω, ενώ οι
ανάγκες του λαού µας είναι τέτοιες που ο λαός µας βογκάει και
τραβάει τα πάνδεινα; Ζει µια τραγωδία ενάµιση, δύο χρόνια
τώρα, για να µην πω για τα προηγούµενα χρόνια. Η υποκρισία
δεν έχει πάτο!

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 5, που αφορά την πρόσθετη αµοιβή
των αναισθησιολόγων, θα πηγαίναµε στο «παρών», αν ήταν και
αυτό ξέχωρο. 

Κι εδώ έχουµε να παρατηρήσουµε τα εξής, κύριε Πρόεδρε:
Πρώτον, δεν µετακινούνται µόνο οι αναισθησιολόγοι, αλλά και οι
γιατροί άλλων ειδικοτήτων. Αυτοί γιατί εξαιρούνται; Δεύτερον,
µε αυτή την πρόσθετη αµοιβή δεν αντιµετωπίζεται το τεράστιο
κενό που δηµιουργείται στην υγειονοµική µονάδα προέλευσης
του υποχρεωτικά µετακινούµενου, όπως επίσης δεν αντιµετωπί-
ζεται το πρόβληµα ότι ο µετακινούµενος αναισθησιολόγος κατά
κανόνα µπορεί να εφηµερεύει ακόµη και όλες τις µέρες του
µήνα. Τρίτον, γιατί η Κυβέρνηση δεν προχωρά άµεσα και µε συ-
νοπτικές διαδικασίες στην πρόσληψη µόνιµου, πλήρους και απο-
κλειστικής απασχόλησης προσωπικού –δεν µιλάµε µόνο για την
ειδικότητα της αναισθησιολογίας, αλλά και άλλων ειδικοτήτων-

προκειµένου να καλυφθούν οι ανάγκες; Τώρα εφαρµόζεται η πο-
λιτική «µισοκλείνω µια τρύπα, ανοίγω άλλες πέντε, έξι». Τέταρ-
τον, η Κυβέρνηση επιδιώκει µε αυτή την πρόσθετη παροχή να
περάσει άβρεχτο και φθηνά όλο το αντιλαϊκό πλαίσιο της πολιτι-
κής της στην υγεία, δηλαδή της υποχρηµατοδότησης, της υπο-
στελέχωσης και της εµπορευµατοποίησης. Γι’ αυτό, θα πάµε στο
«παρών» σε αυτό. 

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 6, θα ψηφίζαµε «κατά». Η Κυβέρνηση
επικαλείται το υπαρκτό πρόβληµα έλλειψης αναισθησιολόγων και
τις καθυστερήσεις των χειρουργείων και γι’ αυτό προχωρά σε
συµβάσεις µε ιδιώτες αναισθησιολόγους. 

Ποιος το δηµιούργησε το πρόβληµα; Η Κυβέρνηση και από
κοινού µε όλες τις προηγούµενες κυβερνήσεις! Εδώ έχετε κηρύ-
ξει εµπάργκο µία δεκαετία σχεδόν σε µόνιµες προσλήψεις στο
δηµόσιο σύστηµα υγείας. Επίσης, από κοινού όλες οι κυβερνή-
σεις φροντίσατε για τα χάλια του δηµόσιου συστήµατος υγείας,
το οποίο µετετράπη σε σύστηµα µιας νόσου και µε τις γνωστές
κατευθύνσεις για µείωση των χειρουργείων ακόµη και κατά 80%.
Τα θυµάστε αυτά.

Τώρα επικαλείσθε το αποτέλεσµα αυτής της πολιτικής που
ασκήσατε κατά των µέτρων που πήρατε και αυτά τα ανάγετε ως
την αιτία του προβλήµατος. Δεν χρηµατοδοτείτε, δεν κάνετε µό-
νιµες προσλήψεις, δεν σχεδιάζετε την εκπαίδευση γιατρών ειδι-
κοτήτων εκεί που υπάρχει έλλειψη όλα αυτά τα χρόνια και,
ουσιαστικά, εφαρµόζετε κι εσείς όλα αυτά τα µέτρα που δηµι-
ουργούν το πρόβληµα, προκειµένου να γίνει αποδεκτή ως ανα-
γκαία η στόχευσή σας να προχωρήσει η είσοδος των ιδιωτών
στις δηµόσιες µονάδες υγείας. 

Στο άρθρο 7, κύριε Πρόεδρε, που παρατείνει τις συµβάσεις
εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου της Γενικής Γραµ-
µατείας Πολιτικής Προστασίας, θα ψηφίζαµε «υπέρ».

Με βάση αυτά, στο σύνολο της τροπολογίας θα πάµε στο
«παρών».

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Θα κάνω µια ακόµα ανακοίνωση.
Οι Υπουργοί Μεταναστευτικής Πολιτικής, Οικονοµικών, Ανά-

πτυξης και Επενδύσεων, Εξωτερικών, Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Προστασίας του Πο-
λίτη, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών,
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας, καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικο-
νοµικών, Εξωτερικών και Εσωτερικών, κατέθεσαν την 1-10-2021
σχέδιο νόµου: «Κύρωση Συµβατικών Κειµένων αναφορικά µε το
Διεθνές Κέντρο για την Ανάπτυξη Μεταναστευτικής Πολιτικής
(ICMPD)»

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Τον λόγο τώρα έχει για τη δευτερολογία του ο ειδικός αγορη-

τής του Κινήµατος Αλλαγής κ. Φραγγίδης.
Ορίστε, κύριε Φραγγίδη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Θα είµαι σύντοµος. Εξάλλου, για το

νοµοσχέδιο και για τις τροπολογίες έχουν τοποθετηθεί τόσο ο
εισηγητής, όσο και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινή-
µατος. 

Θα ήθελα, όµως, να σταθώ σε δύο σηµεία µε βάση τη γενική
κατάσταση που υπάρχει στην Ελλάδα σήµερα γενικά, αλλά ιδι-
αίτερα στη βόρεια Ελλάδα που είναι τραγική. Το λέω αυτό διότι
ο κορωνοϊός έχει οδηγήσει όλους τους νοµούς στη Θεσσαλονίκη
και όλους τους νοµούς της κεντρικής Μακεδονίας στο «κόκκινο»

Ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι αγκοµαχούν τα νοσοκοµεία της
Θεσσαλονίκης γιατί η νοσηλεία των βαριών περιστατικών γίνεται
στη Θεσσαλονίκη, οι κλίνες ΜΕΘ είναι σχεδόν όλες γεµάτες και
η κατάσταση είναι απελπιστική, γιατί δυστυχώς το ποσοστό των
πολιτών που δεν έχουν εµβολιαστεί είναι πάρα πολύ µεγάλος. 

Εδώ, λοιπόν, δεν µπορεί, δυστυχώς, η Κυβέρνηση να επαινεί
τον εαυτό της για την όλη πορεία του εµβολιασµού. Ξέρουµε
πάρα πολύ καλά ότι είµαστε από τις τελευταίες χώρες στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση όσον αφορά τον εµβολιασµό. Έχουµε πολύ χα-
µηλά ποσοστά εµβολιασµένων πολιτών, αυτά τα χαµηλά
ποσοστά γίνονται πηγές για τις µεταλλάξεις και, βεβαίως, γίνον-
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ται αιτία για να νοσούν σήµερα πάρα πολλοί πολίτες και το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας να βρίσκεται σε πολύ δύσκολη κατά-
σταση.

Στη συζήτηση, λοιπόν, όλη αυτή ακούγονται διάφορα πράγ-
µατα. Πιστεύω όταν συζητούµε για το θέµα της πανδηµίας και
την αντιµετώπισή της πρέπει να είµαστε όλοι πάρα πολύ προσε-
κτικοί, γιατί ξέρετε ότι ό,τι λέµε εδώ µέσα πολλές φορές γίνονται
στοιχεία που µπορούν να ενισχύσουν και αυτούς που σήµερα δεν
έχουν εµβολιαστεί. Το λέω αυτό διότι πιάνονται από µια κουβέντα
που, δυστυχώς, πολλές φορές δεν µπορούν να την ερµηνεύσουν
κατάλληλα και οδηγούνται σε αποτελέσµατα λαθεµένα. 

Γιατί το λέω αυτό; Έγινε πολλή συζήτηση σε σχέση µε τα µο-
νοκλωνικά αντισώµατα και τον εµβολιασµό. Πρέπει να είναι ξε-
κάθαρο ότι το κύριο όπλο σήµερα αντιµετώπισης της πανδηµίας
του κορωνοϊού είναι το εµβόλιο. Επικουρικά ναι, µπορεί να παί-
ξουν ρόλο και τα µονοκλωνικά αντισώµατα. Όµως τα µονοκλω-
νικά αντισώµατα είναι ακόµα στο στάδιο της έρευνας ακόµα
σήµερα, των µελετών. Βέβαια τα πρώτα αποτελέσµατα είναι
πολύ ενθαρρυντικά, γιατί φαίνεται ότι τα µονοκλωνικά αντισώ-
µατα µειώνουν τη νοσηλεία των πολιτών κατά 70%-71%, µει-
ώνουν τις µέρες που έχουν συµπτώµατα και µειώνουν και το ιικό
φορτίο. Ναι, αλλά όµως και λόγω της δυσκολίας της παραγωγής
τους, της έλλειψης δηλαδή που υπάρχει και διότι ακόµα δεν είναι
τελικές όλες οι µελέτες πρέπει να είµαστε προσεκτικοί και να µην
τα βάζουµε σε αντιπαράθεση, ότι τα µονοκλωνικά αντισώµατα
είναι καλύτερα από το εµβόλιο. Κύριο όπλο που µπορεί να
έχουµε σήµερα στα χέρια µας και µπορούµε να προωθήσουµε
είναι το εµβόλιο. Πρέπει να εµβολιαστεί ο κόσµος. 

Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να σας πω ένα στοιχείο σε σχέση
µε τη χρήση των µονοκλωνικών αντισωµάτων. Όταν θα δοθεί η
ευκαιρία στη χώρα µας -και ελπίζω να είναι σύντοµα αυτό- τότε
τα µονοκλωνικά αντισώµατα κατά την άποψή µας δεν πρέπει να
χορηγηθούν µόνο στην Αθήνα ή στη Θεσσαλονίκη, αλλά ισοµε-
ρώς πρέπει να δοθεί η δυνατότητα σε όλες τις ΥΠΕ της Ελλάδας
να µπορούν να τα χρησιµοποιούν στις κατάλληλες περιπτώσεις
και στους ανθρώπους που τα χρειάζονται. 

Το δεύτερο στοιχείο που θα ήθελα να πω είναι σε σχέση µε
τους γιατρούς και την έλλειψη του ιατρικού προσωπικού. Βέβαια
υπάρχει και το νοσηλευτικό προσωπικό. Και εκεί είναι µεγάλη η
έλλειψη. Ξέρετε, όµως, ότι ο πυρήνας της λειτουργίας του συ-
στήµατος υγείας είναι ο γιατρός και γύρω από τον γιατρό κινεί-
ται όλο το σύστηµα, το νοσηλευτικό, το παραϊατρικό και όλα τα
άλλα. Εάν δεν υπάρχει ο γιατρός, δεν µπορεί να λειτουργήσει
µια κλινική. Γιατί το λέω αυτό; Είπατε στην τοποθέτησή σας ότι
διορίσατε πάνω από τέσσερις χιλιάδες γιατρούς. Ναι, έτσι είναι.
Κάπου εκεί είναι, τέσσερις χιλιάδες διακόσιοι, αν δεν κάνω
λάθος, από τους οποίους οι δύο χιλιάδες εκατόν ογδόντα εννιά
είναι όλα αυτά τα χρόνια πριν και µε την πανδηµία που έγιναν µε
προκηρύξεις και οι δύο χιλιάδες είναι οι επικουρικοί γιατροί. Οι
επικουρικοί γιατροί δεν µονιµοποιούνται. Άρα είναι σε ένα στάδιο
αµφισβήτησης για τους ίδιους και δεν προτιµούν να πάνε να δου-
λέψουν στα νοσοκοµεία. Σε αυτή την περίπτωση τουλάχιστον θα
έπρεπε κατά την άποψή µας να µην είναι η σύµβαση ενός ή δύο
ετών αλλά να είναι πέντε ετών για να µπορούν οι άνθρωποι να
κάνουν τον δικό τους και τον οικογενειακό τους προγραµµατι-
σµό. 

Και, δεύτερον, να σας πω, κύριε Υπουργέ, ότι αυτοί οι γιατροί
δεν φαίνονται. Υπάρχουν τόσες ελλείψεις και µε αυτούς που
βγαίνουν στη σύνταξη που δεν φαίνονται. Έχουµε τις ελλείψεις,
λοιπόν, σε ειδικότητες όπως οι αναισθησιολόγοι, οι εντατικολό-
γοι, οι πνευµονολόγοι, για να πω τις τρεις κυρίαρχες ειδικότητες
που σήµερα χρειάζονται ειδικά στις µονάδες εντατικής θερα-
πείας. Και, βεβαίως, άκουσα και τη συνάδελφο κυρία Υπουργό
προηγουµένως σε σχέση µε τις ειδικότητες και τον τρόπο µε τον
οποίο πρέπει να παίρνουν ειδικότητα οι γιατροί. Είναι όντως ένα
χρόνιο πρόβληµα το οποίο χρειάζεται σίγουρα αντιµετώπιση.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Φραγγίδη.
Τον λόγο έχει η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-

χία, κ. Θεοδώρα Αυγέρη.

ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Και εγώ, κύριε Πρόεδρε, είχα
την ευκαιρία ως εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
να τοποθετηθώ στην πρώτη µου οµιλία σε σχέση µε µία διάταξη
της κύρωσης της τροποποιηθείσας σύµβασης µε το Ίδρυµα
«Σταύρος Νιάρχος», αλλά και µε το δεύτερο µέρος του νοµοσχε-
δίου, αυτές τις τριάντα επτά διατάξεις που στην ουσία είναι πα-
ρατάσεις συµβάσεων και θεµάτων που ρυθµίζονται λόγω της
παράτασης της πανδηµίας του COVID-19. Εξάλλου για τα θέ-
µατα των τροπολογιών τοποθετήθηκαν και οι συνάδελφοί µου
Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, αλλά και ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

Σέβοµαι και την κούραση του Προεδρείου και εκτιµώ και την
παρουσία του Υπουργού όλη αυτή την εβδοµάδα σε πολύ ταχείς
ρυθµούς και συµπυκνωµένους παράλληλα, αλλά θα ήθελα να
επισηµάνω, κύριε Υπουργέ, ότι ήταν δική σας αυτή η επιλογή να
έρθει αυτό το νοµοσχέδιο ξηµερώµατα Σαββάτου και µέσα σε
αυτό το πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα να χρειάζεται να συζη-
τήσουµε και να τοποθετηθούν µαζί µε εµάς και οι φορείς για θέ-
µατα για τα οποία δεν έχουµε επιληφθεί όλο αυτό το διάστηµα
και που, κυρίως, εντείνουν και παρατείνουν οι συνθήκες της παν-
δηµίας. 

Αναφερθήκαµε και σε αυτή την κακή νοµοθέτηση και την αντι-
κοινοβουλευτική διαδικασία µε την οποία και εσείς συµφωνή-
σατε, αλλά φάνηκε ότι µπορεί να ήταν και λίγο προσχηµατική
αυτή η συµφωνία από πλευράς σας γιατί ήρθαν τροπολογίες,
πέντε στον αριθµό, εκ των οποίων οι δύο αφορούν τα θέµατα
υγείας, µία αφορά σε θέµατα δικαιοσύνης, µία αφορά στη ρύθ-
µιση των προβληµάτων που προέκυψαν από τη µεγάλη σεισµική
δόνηση και τη µετασεισµική ακολουθία στην Κρήτη και οι άλλες
αφορούν σε ζητήµατα της οικονοµίας, αλλά δεν δόθηκε η δυνα-
τότητα τόσο στο Σώµα του ελληνικού Κοινοβουλίου και στα αρ-
µόδια τµήµατα να καθίσουν να συζητήσουν για διατάξεις για τις
οποίες ενδεχοµένως να υπάρχουν αντιρρήσεις και για κάποιες
να υπάρχουν θετικές απόψεις. 

Αυτό προέκυψε και στην περίπτωση της τροπολογίας µε γε-
νικό αριθµό 1089, της τροπολογίας που φέρνει µια σειρά ζητη-
µάτων, που εξειδικεύουν στην ουσία τις οικονοµικές εξαγγελίες
του Πρωθυπουργού στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης για τις
φοροελαφρύνσεις, αλλά και ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε
το µεγάλο θέµα της ακρίβειας της ενέργειας, τα οποία λογικά θα
έπρεπε να εισαχθούν σε ξεχωριστό νοµοσχέδιο από το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών και σε ένα άλλο νοµοσχέδιο από το Υπουργείο
Ενέργειας και Περιβάλλοντος. 

Μάλιστα ρωτήθηκε ο εισηγητής της τροπολογίας -ήταν εδώ ο
κύριος Υφυπουργός Οικονοµικών- για το θέµα της επιδότησης
του ρεύµατος, για το πόσων µηνών κατανάλωση θα αφορά και
ποιο θα είναι το κόστος που αυτή θα αφορά. Ήταν ξεκάθαρη και
προφανής η αµηχανία του Υφυπουργού που δεν ήξερε να απαν-
τήσει, γιατί προφανέστατα δεν αφορά τον δικό του τοµέα ευθύ-
νης, πόσω µάλλον αν σκεφθείτε ότι ο Υπουργός που εισηγείται
αυτή την τροπολογία και την υπογράφει δεν ήξερε να απαντήσει.
Ο Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος προσπάθησε να απαντή-
σει λέγοντας ότι δεν υπάρχει απάντηση γιατί ακόµα εκτιµάται το
ύψος αυτής της δηµοσιονοµικής δαπάνης. Μετά από αρκετή
ώρα, κατά τις 7.10’ το απόγευµα, ήρθε ασθµαίνοντας ο αρµόδιος
Υπουργός για να καλύψει αυτή την προφανή αµηχανία του Υφυ-
πουργού Οικονοµικών, αλλά δεν µας έκανε σοφότερους και σο-
φότερες. Δεν απάντησε. Στην ουσία επανέλαβε, ανάγνωσε ξανά
τη συγκεκριµένη διάταξη της τροπολογίας. 

Τα ερωτήµατα κατά συνέπεια παραµένουν αναπάντητα. Ποιων
µηνών κατανάλωση αφορά αυτή η επιδότηση; Γιατί ήδη έρχονται
λογαριασµοί του Αυγούστου υψηλοί; Γιατί δεν περιλαµβάνονται
αγρότες και επαγγελµατίες, όπως φούρνοι και ζαχαροπλαστεία,
σε αυτή τη ρύθµιση; Πόσο κοστίζει τελικά αυτή η δαπάνη; Πότε
θα το ξέρετε;

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να σταθώ σε δύο πράγ-
µατα. Το ένα αφορά σ’ αυτό που σας κάλεσα στο τέλος της πρω-
τοµιλίας µου να απαντήσετε και δεν απαντήσατε αν θα το κάνετε
και θεωρώ ότι είναι πολύ κοµβικό µιας και είστε ένας νέος Υπουρ-
γός, νέα πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Υγείας. Ποιο είναι το
υγειονοµικό σας σχέδιο για την αντιµετώπιση του τέταρτου και
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σφοδρότατου κύµατος της πανδηµίας στη Θεσσαλονίκη και σε
άλλες περιοχές της βόρειας Ελλάδας και σε όλη τη χώρα;

Ζήσαµε την τραγική εµπειρία των εγκληµατικών επιλογών και
λαθών σας κατά το δεύτερο κύµα της πανδηµίας ακριβώς έναν
χρόνο πριν στη Θεσσαλονίκη. Είχαµε επισηµάνει την απουσία
αυτού του συντονισµένου σχεδίου. Είχαµε µιλήσει για επιµέρους
θέµατα, όπως ήταν το ότι δεν υπήρχε ένα σχέδιο ένταξης µέσα
σε αυτό το σχέδιο που δεν το γνώριζε κανείς, δεν υπήρχε δια-
φάνεια και λογοδοσία των µεγάλων ιδιωτικών κλινικών από τη
µάχη του COVID-19 και όχι από το να παίρνουν καθαρά περιστα-
τικά µε διπλή αποζηµίωση την ηµέρα για τη ΜΕΘ, πράγµα που
γίνεται ακόµα και σήµερα. Τα καθαρά περιστατικά φεύγουν από
τα δηµόσια νοσοκοµεία και πηγαίνουν σε ιδιωτικές κλινικές να
χειρουργούνται. Δεν έχουµε ούτε αυτή την αποτίµηση του περ-
σινού παραδείγµατος και εγκλήµατος από την πλευρά σας ούτε
ένα σχέδιο κατατεθειµένο, υπογεγραµµένο από κάποιον συγκε-
κριµένο, να ξέρουµε ποιος το εισηγείται και ποιος έχει την ευ-
θύνη γι’ αυτό. Και µην κρύβεστε πίσω από ακαταδίωκτα. 

Σέβοµαι πάρα πολύ αυτό που είπατε κλείνοντας την οµιλία
σας, ότι θέλετε να κριθείτε από τις πράξεις σας και όχι από τα
λόγια σας. Το λέτε ως νοµικός, γιατί συνήθως αυτές είναι που
αξιολογούνται και ποινικά. Αυτό να το πείτε όµως στον κύριο
Υπουργό της Δικαιοσύνης που φέρνει ένα άκρως λογοκριτικό νο-
µοσχέδιο σε σχέση µε την αξιολόγηση των ιδεών και των από-
ψεων. 

Αλλά θα ήθελα να σας πω κλείνοντας το εξής: όταν θα φύγετε
από αυτό το Υπουργείο µην επιστρέψετε στις ίδιες ιδέες αλλά
να κρατήσετε αυτές τις πράξεις τις οποίες κάνετε ως Υπουργός
Υγείας. Γιατί εκτός από τις πράξεις που µπορεί να είναι εµπρη-
στικές ή ένα βιτριόλι που µπορεί να είναι καυστικό, πιο εµπρη-
στική και πιο καυστική µπορεί να είναι µια φράση ή ένας λόγος.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Αυγέρη. 
Τον λόγο τώρα έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νε-

οκλής Κρητικός. 
ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα είµαι λακωνικός

όπως πάντα. 
Η υγεία βλέπετε πόσο ευαίσθητος χώρος είναι και νοµίζω ότι

πέρα από τις αντιθέσεις περισσότερο πρέπει να δούµε τις συγ-
κλίσεις όλων των πολιτικών δυνάµεων, της συντριπτικής πλειοψη-
φίας, γιατί ο εχθρός σήµερα είναι αόρατος και είναι ένας αυτή
τη στιγµή: ο κορωνοϊός.

Θα συµφωνήσω µε τον κ. Φραγγίδη ότι ένας είναι ο µηχανι-
σµός µας, που είναι το εµβόλιο. Ως γιατρός δεν θα τοποθετηθώ

για τα µονοκλωνικά. Υπάρχει επιστηµονική κοινότητα η οποία
αποφασίζει και νοµίζω ότι δεν πρέπει να παραπλανούµε τον
κόσµο, γιατί ο κόσµος ακούει πολύ προσεκτικά τι βγαίνει από
αυτή την Αίθουσα. Γι’ αυτό, λοιπόν, όλοι µαζί πρέπει να συµπλεύ-
σουµε και να υπερψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο που νοµίζω
ότι είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Κύριε Υπουργέ, θέλετε να πάρετε τον λόγο και να κλείσετε

εσείς τη συζήτηση;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Όχι, κύριε Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καλώς.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση της από 26.7.2021
τροποποίησης και αντικατάστασης της από 3.6.2019 επιµέρους
Σύµβασης Δωρεάς για το Έργο VI της από 6.9.2018 Σύµβασης
Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος “Κοινωφελές Ίδρυµα Σταύρος Σ.
Νιάρχος” και του Ελληνικού Δηµοσίου για την ενίσχυση και ανα-
βάθµιση των υποδοµών στον τοµέα της υγείας και των παραρ-
τηµάτων της και άλλες επείγουσες διατάξεις για την
αντιµετώπιση της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19». 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Σας επισηµαίνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή του
νοµοσχεδίου, τριάντα έξι άρθρα, πέντε τροπολογίες, το ακροτε-
λεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα τα άρθρα, τις τροπολογίες,
το ακροτελεύτιο άρθρο και το σύνολο του νοµοσχεδίου. Αφού
καταχωρήσετε την ψήφο σας, έχετε τη δυνατότητα να την ελέγ-
ξετε ή και να την αναθεωρήσετε έως τη λήξη της ψηφοφορίας. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΑ’ - 1 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2021 21249

Κύρωση της από 26.7.2021 τροποποίησης και αντικατάστα-
σης της από 3.6.2019... για το Έργο VI της από 6.9.2018... µε-

ταξύ του Ιδρύµατος "Κοινωφελές Ίδρυµα Σταύρος Σ.
Νιάρχος"...του κορωνοϊού COVID-19

Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο πρώτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο δεύτερο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο τρίτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο τέταρτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο πέµπτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο έκτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο έβδοµο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο όγδοο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο ένατο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο δέκατο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο ενδέκατο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο δωδέκατο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο δέκατο τρίτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο δέκατο τέταρτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο δέκατο πέµπτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο δέκατο έκτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο δέκατο έβδοµο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ



Άρθρο δέκατο όγδοο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο δέκατο ένατο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο εικοστό ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο εικοστό πρώτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο εικοστό δεύτερο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο εικοστό τρίτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο εικοστό τέταρτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο εικοστό πέµπτο όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο εικοστό έκτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο εικοστό έβδοµο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο εικοστό όγδοο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο εικοστό ένατο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο τριακοστό ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο τριακοστό πρώτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο τριακοστό δεύτερο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο τριακοστό τρίτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο τριακοστό τέταρτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο τριακοστό πέµπτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο τριακοστό έκτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Υπ. τροπ. 1087/159 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
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Υπ. τροπ. 1089/160 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Υπ. τροπ. 1091/161 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Υπ. τροπ. 1092/162 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI

Υπ. τροπ. 1093/163 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση της από 26.7.2021 τρο-
ποποίησης και αντικατάστασης της από 3.6.2019 επιµέρους Σύµ-
βασης Δωρεάς για το Έργο VI της από 6.9.2018 Σύµβασης
Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος “Κοινωφελές Ίδρυµα Σταύρος Σ.
Νιάρχος” και του Ελληνικού Δηµοσίου για την ενίσχυση και ανα-
βάθµιση των υποδοµών στον τοµέα της υγείας και των παραρ-
τηµάτων της και άλλες επείγουσες διατάξεις για την αντιµε-
τώπιση της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19» έγινε δεκτό
κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, επί των άρ-
θρων και στο σύνολο και έχει ως εξής:

«Κύρωση της από 26.7.2021 τροποποίησης και αντικατάστα-
σης της από 3.6.2019 επιµέρους Σύµβασης Δωρεάς για το
Έργο VI της από 6.9.2018 Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύ-
µατος «Κοινωφελές Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρχος» και του Ελλη-
νικού Δηµοσίου για την ενίσχυση και αναβάθµιση των
υποδοµών στον τοµέα της υγείας και των Παραρτηµάτων της
και άλλες επείγουσες διατάξεις για την αντιµετώπιση της παν-
δηµίας του κορωνοϊού COVID-19

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΜΕΡΟΣ ΠΡΩΤΟ
ΚΥΡΩΣΗ ΤΗΣ ΑΠΟ 26.7.2021 ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΑ-

ΤΑΣΤΑΣΗΣ ΤΗΣ ΑΠΟ 3.6.2019 ΕΠΙΜΕΡΟΥΣ ΣΥΜΒΑΣΗΣ ΔΩΡΕΑΣ
ΓΙΑ ΤΟ ΕΡΓΟ VI ΤΗΣ ΑΠΟ 6.9.2018 ΣΥΜΒΑΣΗΣ ΔΩΡΕΑΣ ΜΕ-
ΤΑΞΥ ΤΟΥ ΙΔΡΥΜΑΤΟΣ «ΚΟΙΝΩΦΕΛΕΣ ΙΔΡΥΜΑ ΣΤΑΥΡΟΣ Σ.
ΝΙΑΡΧΟΣ» ΚΑΙ ΤΟΥ ΕΛΛΗΝΙΚΟΥ ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ
ΚΑΙ ΑΝΑΒΑΘΜΙΣΗ ΤΩΝ ΥΠΟΔΟΜΩΝ ΣΤΟΝ ΤΟΜΕΑ ΤΗΣ ΥΓΕΙΑΣ
ΚΑΙ ΤΩΝ ΠΑΡΑΡΤΗΜΑΤΩΝ ΤΗΣ

Άρθρο πρώτο
Κύρωση της από 26.7.2021 τροποποίησης και αντικατάστασης

της από 3.6.2019 επιµέρους Σύµβασης Δωρεάς για το Έργο VI
της από 6.9.2018 Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος «Κοι-
νωφελές Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρχος» και του Ελληνικού Δηµο-
σίου για την ενίσχυση και αναβάθµιση των υποδοµών στον τοµέα
της υγείας και των Παραρτηµάτων της

ΜΕΡΟΣ ΔΕΥΤΕΡΟ
ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ ΤΗΣ ΠΑΝ-

ΔΗΜΙΑΣ ΤΟΥ ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ COVID-19
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’- ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΚΕΝΤΡΙΚΗΣ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ ΤΟΥ

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΥΓΕΙΑΣ
Άρθρο δεύτερο Παράταση συµβάσεων προσωπικού ΙΔΟΧ στην

Κεντρική Υπηρεσία του Υπουργείου Υγείας λόγω κορωνοϊού
COVID-19

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’- ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΕΘΝΙΚΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ ΔΗΜΟΣΙΑΣ
ΥΓΕΙΑΣ (Ε.Ο.Δ.Υ.)

Άρθρο τρίτο Παράταση ισχύος ρυθµίσεων του Ε.Ο.Δ.Υ. για
την αντιµετώπιση εκτάκτων αναγκών λόγω  του κορωνοϊού COVID-
19

Άρθρο τέταρτο Παράταση ισχύος συµβάσεων εργασίας ιδιω-
τικού δικαίου ορισµένου χρόνου του Ε.Ο.Δ.Υ. για υπηρεσίες φύ-
λαξης και καθαριότητας και κάλυψη αναγκών εστίασης και σίτισης

Άρθρο πέµπτο Παράταση ανάθεσης υπηρεσιών από τον
Ε.Ο.Δ.Υ. για την εξέταση δειγµάτων σε ιδιωτικούς παρόχους

Άρθρο έκτο Παράταση ισχύος της ρύθµισης για την υπε-
ρωριακή απασχόληση προσωπικού Ε.Ο.Δ.Υ.

Άρθρο έβδοµο Παράταση ισχύος της ρύθµισης για την πρόσ-
ληψη προσωπικού Ε.Ο.Δ.Υ.

Άρθρο όγδοο Παράταση ισχύος της διάθεσης ιατρικού προ-
σωπικού Ε.Ο.Δ.Υ. σε Μονάδες Ειδικών Λοιµώξεων

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’- ΠΑΡΑΤΑΣΗ ΙΣΧΥΟΣ ΑΛΛΩΝ ΕΚΤΑΚΤΩΝ ΡΥΘΜΙ-
ΣΕΩΝ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΥΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ ΤΗΣ
ΠΑΝΔΗΜΙΑΣ ΤΟΥ ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ COVID-19

Άρθρο ένατο Όροι χρήσης δοκιµασιών ταχέων µοριακών
ελέγχων (rapid test) και υποχρέωση ηλεκτρονικής καταγραφής
στο Εθνικό Μητρώο Ασθενών COVID-19

Άρθρο δέκατο Δυνατότητα σύναψης συµβάσεων για την
υλοποίηση της πράξης «Δηµιουργία δικτύου νοσηλευτών για κατ’
οίκον υπηρεσίες νοσηλευτικής φροντίδας και λήψη δειγµάτων βιο-

λογικού υλικού από πρόσωπα πιθανά κρούσµατα κορωνοϊού
COVID-19»

Άρθρο ενδέκατο  Διαδικασία χορήγησης φαρµάκων εκτός εγ-
κεκριµένων ενδείξεων σε νοσούντες από τον κορωνοϊό COVID-19
από θεράποντες ιατρούς

Άρθρο δωδέκατο  Διαδικασία αποστολής φαρµάκων σε ευπα-
θείς οµάδες και σε ασθενείς που βρίσκονται σε περιορισµό

Άρθρο δέκατο τρίτο  Κατ’ οίκον ή εξ αποστάσεως παροχή ια-
τρικών υπηρεσιών των συµβεβληµένων ιατρών του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. και
ιατρών της Π.Φ.Υ. προς ασθενείς µε κορωνοϊό COVID-19

Άρθρο δέκατο τέταρτο   Συµβάσεις και µηνιαία αποζηµίωση οι-
κογενειακών ιατρών

Άρθρο δέκατο πέµπτο Συµβάσεις εργασίας ορισµένου
χρόνου ιατρών για την αντιµετώπιση εκτάκτων αναγκών λόγω του
κορωνοϊού COVID-19

Άρθρο δέκατο έκτο  Μετακίνηση ιατρικού, νοσηλευτικού και λοι-
πού βοηθητικού προσωπικού

Άρθρο δέκατο έβδοµο  Εισαγωγή µετουσιωµένης αιθυλικής αλ-
κοόλης και δωρεάν διάθεσή της για ιατρικούς σκοπούς ή για την
παρασκευή αντισηπτικών

Άρθρο δέκατο όγδοο  Μετατροπή χρήσης κλινών για την κατα-
πολέµηση της διασποράς του κορωνοϊού COVID-19

Άρθρο δέκατο ένατο  Διάθεση χώρων και προσωπικού για την
καταπολέµηση της διασποράς του κορωνοϊού COVID-19

Άρθρο εικοστό Επίταξη ειδικού νοσοκοµειακού εξοπλισµού,
µέσων ατοµικής προστασίας και φαρµάκων για την καταπολέµηση
της διασποράς του κορωνοϊού COVID-19 και αποζηµίωση της χρή-
σης του προς επίταξη εξοπλισµού

Άρθρο εικοστό πρώτο  Χρήση πλωτών µέσων για τη διακοµιδή
διά θαλάσσης ασθενών

Άρθρο εικοστό δεύτερο Χρήση αεροσκαφών για τη διενέρ-
γεια αεροδιακοµιδών ασθενών

Άρθρο εικοστό τρίτο  Σύναψη δηµοσίων συµβάσεων για την αν-
τιµετώπιση του κορωνοϊού COVID-19

Άρθρο εικοστό τέταρτο Διάθεση ειδικού εξοπλισµού Μ.Ε.Θ.
και Μ.Α.Φ. και έκτακτη ανάπτυξη κλινών Μ.Ε.Θ. και Μ.Α.Φ. λόγω
εκτάκτων αναγκών δηµόσιας υγείας

Άρθρο εικοστό πέµπτο Διαδικασία αποδοχής δωρεών
Άρθρο εικοστό έκτο  Διενέργεια ελέγχων φορείας του κορω-

νοϊού COVID-19
Άρθρο εικοστό έβδοµο Υγειονοµική κάλυψη ανασφάλιστων

και ευάλωτων κοινωνικών οµάδων
Άρθρο εικοστό όγδοο Απλοποίηση διαδικασιών παροχής

υπηρεσιών υγείας
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’ - ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΟΥ ΠΡΟΓΡΑΜ-

ΜΑΤΟΣ ΕΜΒΟΛΙΑΣΜΟΥ ΚΑΙ ΤΗΝ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ ΣΧΕΤΙΚΩΝ ΖΗ-
ΤΗΜΑΤΩΝ

Άρθρο εικοστό ένατο  Χορήγηση προσωρινού Α.Μ.Κ.Α. από
άλλες διοικητικές δοµές φορέων της Γενικής Κυβέρνησης - Τρο-
ποποίηση των παρ. 3 και 6 του άρθρου 248 του ν. 4782/2021

Άρθρο τριακοστό  Χορήγηση Ψηφιακού Πιστοποιητικού COVID-
19 από άλλες διοικητικές δοµές φορέων της Γενικής Κυβέρνησης
- Τροποποίηση των παρ. 3 και 7 του άρθρου πρώτου της από
30.5.2021 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου

Άρθρο τριακοστό πρώτο  Εµβολιασµός ευάλωτων κοινωνικών
οµάδων από φορείς της κοινωνίας των πολιτών

Άρθρο τριακοστό δεύτερο  Ρυθµίσεις για τη συµµετοχή πολιτών
τρίτων χωρών ή ανιθαγενών στο Εθνικό Επιχειρησιακό Σχέδιο Εµ-
βολιασµών κατά του COVID-19

Άρθρο τριακοστό τρίτο Παράταση Εθνικής Εκστρατείας
Εµβολιασµού κατά του κορωνοϊού COVID-19

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’ - ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΤΙ-
ΜΕΤΩΠΙΣΗ ΤΗΣ ΠΑΝΔΗΜΙΑΣ ΤΟΥ ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ COVID-19 

Άρθρο τριακοστό τέταρτο  Συµβάσεις καθαριότητας, απολύ-
µανσης και φύλαξης του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων
- Τροποποίηση του άρθρου ενενηκοστού τρίτου του ν. 4812/2021

Άρθρο τριακοστό πέµπτο  Ρύθµιση για την αντιµετώπιση εκτά-
κτων αναγκών καθαριότητας και φύλαξης του νοµικού προσώπου
δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Πανελλήνια Έκθεση Λαµίας»,
λόγω της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19  

Άρθρο τριακοστό έκτο  Παράταση ισχύος ρύθµισης των προ-
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ϋποθέσεων διάθεσης προϊόντων δειγµατισµού
Άρθρο τριακοστό έβδοµο  Ανανέωση µηνιαίων και επαναλαµ-

βανόµενων γνωµατεύσεων χρονίως πασχόντων - Παράταση
ισχύος της παρ. 2 του άρθρου 45 του  ν. 4764/2020

Άρθρο τριακοστό όγδοο Δυνατότητα κατ’ οίκον εµβολια-
σµού των δικαιούχων πολιτών - Παράταση ισχύος της παρ. 2 του
άρθρου 52Α του ν. 4764/2020

Άρθρο τριακοστό ένατο Δυνατότητα διενέργειας εµβολια-
σµών κατά του κορωνοϊού COVID-19 από τον Ε.Ο.Δ.Υ. - Παράταση
ισχύος του άρθρου 58 του    ν. 4764/2020

Άρθρο τεσσαρακοστό Υποχρεωτικότητα εµβολιασµού σε µονά-
δες κοινωνικής πρόνοιας - Τροποποίηση του άρθρου 206 του ν.
4820/2021

Άρθρο τεσσαρακοστό πρώτο Διενέργεια δοκιµασιών ταχέων
µοριακών ελέγχων (rapid test) από τους Ο.Τ.Α. α’ βαθµού - Τρο-
ποποίηση της παρ. 3 του άρθρου 98 του ν. 4796/2021

Άρθρο τεσσαρακοστό δεύτερο  Επιπλέον σηµεία διάθεσης αυ-
τοδιαγνωστικής δοκιµασίας ελέγχου της νόσησης από κορωνοϊό
COVID-19 µε κρατική µέριµνα - Παράταση ισχύος του άρθρου εξη-
κοστού όγδοου του  ν. 4812/2021

Άρθρο τεσσαρακοστό τρίτο  Πρώιµη πρόσβαση («παρηγορη-
τική χρήση») σε µονοκλωνικά αντισώµατα ή λοιπά φάρµακα για
την αντιµετώπιση του κορωνοϊού COVID-19

Άρθρο τεσσαρακοστό τέταρτο Αποζηµίωση ιδιωτικών κλινικών
και θεραπευτηρίων, που δεσµεύθηκαν αναγκαστικά για την κά-
λυψη εκτάκτων αναγκών δηµόσιας υγείας από την έξαρση του κο-
ρωνοϊού COVID-19 - Παράταση ισχύος του άρθρου πεντηκοστού
τρίτου του ν. 4812/2021

Άρθρο τεσσαρακοστό πέµπτο Δωρεές Ο.Τ.Α., Κ.Ε.Δ.Ε., ΕΝ.Π.Ε.,
Π.Ε.Δ. σε νοσοκοµεία, λοιπές δηµόσιες υγειονοµικές µονάδες,
Ν.Π.Δ.Δ., ιδρύµατα και αστικές µη κερδοσκοπικές εταιρείες κοι-
νωφελούς σκοπού - Παράταση ισχύος της παρ. 6 του άρθρου 74
του ν. 4745/2020

Άρθρο τεσσαρακοστό έκτο  Πρόσληψη επικουρικού προσωπι-
κού στην Κεντρική Υπηρεσία του Υπουργείου Υγείας και στην ΙΦΕΤ
Α.Ε. - Παράταση ισχύος του άρθρου τεσσαρακοστού πέµπτου του
ν. 4771/2021

Άρθρο τεσσαρακοστό έβδοµο  Πρόσληψη επικουρικού ιατρι-
κού, νοσηλευτικού και λοιπού βοηθητικού προσωπικού - Παρά-
ταση ισχύος του άρθρου 9 του ν. 4790/2021

Άρθρο τεσσαρακοστό όγδοο  Μετακινήσεις εκτός έδρας του
προσωπικού του ΕΚΑΒ - Αντικατάσταση της παρ. 2 του άρθρου 2
της υποπαρ. Δ.9 της παρ. Δ του άρθρου 2 του ν. 4336/2015

Άρθρο τεσσαρακοστό ένατο  Συµβάσεις επικουρικού προσωπι-
κού

Άρθρο πεντηκοστό  Μετακίνηση ιατρικού προσωπικού ειδικό-
τητας αναισθησιολογίας και αποζηµίωση της εικοσιτετράωρης
εφηµεριακής απασχόλησης - Τροποποίηση του άρθρου 29 του ν.
4816/2021

Άρθρο πεντηκοστό πρώτο  Αποζηµίωση ιδιωτών ιατρών ειδικό-
τητας αναισθησιολογίας

Άρθρο πεντηκοστό δεύτερο Παράταση καταληκτικής ηµεροµη-
νίας συµβάσεων προσωπικού Ι.Δ.Ο.Χ. της Γενικής Γραµµατείας
Πολιτικής Προστασίας-Τροποποίηση του άρθρου 49 του ν.
4807/2021

Άρθρο πεντηκοστό τρίτο  Επείγουσες ρυθµίσεις για τη λειτουρ-
γία των πολιτικών δικαστηρίων

ΜΕΡΟΣ ΤΡΙΤΟ
ΕΠΕΙΓΟΝΤΑ ΜΕΤΡΑ ΓΙΑ ΤΗ ΣΤΗΡΙΞΗ Της ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ ΚΑΙ

ΤΩΝ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΩΝ
Άρθρο πεντηκοστό τέταρτο  Πληρωµή Ενιαίου Φόρου Ιδιοκτη-

σίας Ακινήτων έτους 2021 - Τροποποίηση της παρ. 1 του άρθρου
8 του ν. 4223/2013

Άρθρο πεντηκοστό πέµπτο  Υπερµειωµένος και µειωµένος συν-
τελεστής Φόρου Προστιθέµενης Αξίας για συγκεκριµένα αγαθά
και υπηρεσίες - Τροποποίηση του Παραρτήµατος ΙΙΙ του Κώδικα
Φόρου Προστιθέµενης Αξίας και της παρ. 2 του άρθρου 11 του ν.
4690/2020

Άρθρο πεντηκοστό έκτο Αύξηση αφορολόγητου ποσού δω-
ρεών και γονικών παροχών περιουσιακών στοιχείων, χρηµατικών
ποσών  - Τροποποίηση του άρθρου 44 του ν. 2961/2001

Άρθρο πεντηκοστό έβδοµο  Μείωση του συντελεστή του φόρου
συγκέντρωσης κεφαλαίου - Τροποποίηση του άρθρου 21 του ν.
1676/1986

Άρθρο πεντηκοστό όγδοο  Παράταση αναστολής επιβολής τέ-
λους συνδροµητικής τηλεόρασης - Τροποποίηση του άρθρου 12
του ν. 4728/2020

Άρθρο πεντηκοστό ένατο  Μείωση των συντελεστών του τέλους
συνδροµητών κινητής τηλεφωνίας και του τέλους καρτοκινητής
τηλεφωνίας και κατάργηση των τελών αυτών για τους νέους µέχρι
29 ετών  - Τροποποίηση του άρθρου 12 του ν. 2579/1998

Άρθρο εξηκοστό  Συµπλήρωση του προσδιορισµού κατανοµής
εσόδων από πλειστηριασµούς δικαιωµάτων εκποµπών αερίων
θερµοκηπίου για τα έτη 2021 έως 2030 - Τροποποίηση του άρθρου
25 του ν. 3468/2006

Άρθρο εξηκοστό πρώτο Σύσταση Ειδικού Λογαριασµού µε
την ονοµασία «Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης» Χορήγηση επιδό-
τησης λογαριασµού ηλεκτρικής ενέργειας και φυσικού αερίου σε
καταναλωτές

ΜΕΡΟΣ ΤΕΤΑΡΤΟ
ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ ΤΩΝ ΣΥΝΕ-

ΠΕΙΩΝ ΑΠΟ ΤΟΝ ΣΕΙΣΜΟ ΤΗΣ 27ης.9.2021 ΣΤΗΝ ΚΡΗΤΗ
Άρθρο εξηκοστό δεύτερο  Επέκταση της ηλεκτρονικής πλατ-

φόρµας για την κρατική αρωγή
Άρθρο εξηκοστό τρίτο  Εφάπαξ έκτακτη χορήγηση οικονοµικής

ενίσχυσης για κτιριακές εγκαταστάσεις και κατοικίες φυσικών ή
νοµικών προσώπων, έναντι στεγαστικής συνδροµής

Άρθρο εξηκοστό τέταρτο  Εφάπαξ έκτακτη χορήγηση οικονο-
µικής ενίσχυσης φυσικών προσώπων για αποζηµίωση οικοσκευής

Άρθρο εξηκοστό πέµπτο  Εφάπαξ έκτακτη χορήγηση οικονοµι-
κής ενίσχυσης επιχειρήσεων και µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα
φορέων, έναντι επιχορήγησης για την αντιµετώπιση ζηµιών

Άρθρο εξηκοστό έκτο Συµψηφισµός και επιστροφή ποσών έκτα-
κτης οικονοµικής ενίσχυσης σε φυσικά και νοµικά πρόσωπα

Άρθρο εξηκοστό έβδοµο   Αφορολόγητο και ακατάσχετο των
ενισχύσεων προς τους πληγέντες

Άρθρο εξηκοστό όγδοο Παραχώρηση φερτών υλικών σε
Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης

ΜΕΡΟΣ ΠΕΜΠΤΟ
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο εξηκοστό ένατο Έναρξη ισχύος 

ΜΕΡΟΣ ΠΡΩΤΟ 

ΚΥΡΩΣΗ ΤΗΣ ΑΠΟ 26.7.2021 ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗΣ 
ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΑΤΑΣΤΑΣΗΣ ΤΗΣ ΑΠΟ 3.6.2019 

ΕΠΙΜΕΡΟΥΣ ΣΥΜΒΑΣΗΣ ΔΩΡΕΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΕΡΓΟ VI 
ΤΗΣ ΑΠΟ 6.9.2018 ΣΥΜΒΑΣΗΣ ΔΩΡΕΑΣ ΜΕΤΑΞΥ 

ΤΟΥ ΙΔΡΥΜΑΤΟΣ «ΚΟΙΝΩΦΕΛΕΣ ΙΔΡΥΜΑ ΣΤΑΥΡΟΣ Σ. ΝΙΑΡ-
ΧΟΣ» ΚΑΙ ΤΟΥ ΕΛΛΗΝΙΚΟΥ ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ

ΚΑΙ ΑΝΑΒΑΘΜΙΣΗ ΤΩΝ ΥΠΟΔΟΜΩΝ ΣΤΟΝ ΤΟΜΕΑ 
ΤΗΣ ΥΓΕΙΑΣ ΚΑΙ ΤΩΝ ΠΑΡΑΡΤΗΜΑΤΩΝ ΤΗΣ 

Άρθρο πρώτο 
Κύρωση της από 26.7.2021 τροποποίησης 

και αντικατάστασης της από 3.6.2019 επιµέρους 
Σύµβασης Δωρεάς για το Έργο VI της από 6.9.2018 

Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος «Κοινωφελές
Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρχος» και του Ελληνικού 

Δηµοσίου για την ενίσχυση και αναβάθµιση 
των υποδοµών στον τοµέα της υγείας 

και των Παραρτηµάτων της

Κυρώνεται και αποκτά ισχύ νόµου η από 26.7.2021 τροποποί-
ηση και αντικατάσταση της από 3.6.2019 επιµέρους σύµβασης
δωρεάς για το Έργο VI της από 6.9.2018 Σύµβασης Δωρεάς µε-
ταξύ του Ιδρύµατος «Κοινωφελές Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρχος»
και του Ελληνικού Δηµοσίου για την ενίσχυση και αναβάθµιση
των υποδοµών στον τοµέα της υγείας, η οποία επιµέρους σύµ-
βαση κυρώθηκε µε τον ν. 4618/2019 (Α’ 38), καθώς και τα συνηµ-
µένα σε αυτήν Παραρτήµατα, που υπεγράφησαν µεταξύ των
ανωτέρω µερών για την υλοποίηση της δωρεάς του Ιδρύµατος,
το κείµενο των οποίων έχει ως ακολούθως:
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(Το κείµενο της επιµέρους σύµβασης, καθώς και τα συνηµµένα
σε αυτήν Παραρτήµατα, βρίσκονται σε ηλεκτρονική µορφή στη
διαδικτυακή πύλη της Βουλής, λόγω µεγάλου όγκου)

ΜΕΡΟΣ ΔΕΥΤΕΡΟ
ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ 

ΤΗΣ ΠΑΝΔΗΜΙΑΣ ΤΟΥ ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ 
COVID-19 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΚΕΝΤΡΙΚΗΣ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ 

ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΥΓΕΙΑΣ

Άρθρο δεύτερο 
Παράταση συµβάσεων προσωπικού ΙΔΟΧ 
στην Κεντρική Υπηρεσία του Υπουργείου 

Υγείας λόγω κορωνοϊού COVID-19

Οι συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου
(ΙΔΟΧ) προσωπικού διαφόρων ειδικοτήτων στην Κεντρική Υπη-
ρεσία του Υπουργείου Υγείας, που έχουν συναφθεί βάσει της
παρ. 3 του άρθρου 17 της από 11.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού
Περιεχοµένου (Α’ 55), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 2 του ν.
4682/2020 (Α’ 76), δύνανται να παραταθούν, µε απόφαση του αρ-
µοδίου οργάνου του Υπουργείου Υγείας, έως τις 31 Δεκεµβρίου
2021. Η παράταση των συµβάσεων δεν µεταβάλλει τον χαρα-
κτήρα της σχέσης εργασίας, βάσει της οποίας προσλήφθηκαν οι
απασχολούµενοι στις θέσεις αυτές και δεν προσµετράται στο
ανώτατο χρονικό διάστηµα των είκοσι τεσσάρων (24) µηνών κατά
την έννοια των άρθρων 5, 6 και 7 του π.δ. 164/2004 (Α’ 134).

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’ 
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΕΘΝΙΚΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ 

ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΥΓΕΙΑΣ (Ε.Ο.Δ.Υ.)

Άρθρο τρίτο 
Παράταση ισχύος ρυθµίσεων του Ε.Ο.Δ.Υ. 
για την αντιµετώπιση εκτάκτων αναγκών 

λόγω του κορωνοϊού COVID-19

1. Οι συµβάσεις εργασίας ορισµένου χρόνου των ιατρών που
έχουν τοποθετηθεί και αυτών που τοποθετούνται εφεξής κατ’
εφαρµογή του τεσσαρακοστού έκτου άρθρου της από 20.3.2020
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 68), η οποία κυρώθηκε
µε το άρθρο 1 του       ν. 4683/2020 (Α’ 83), και της παρ. 1 του
τριακοστού δεύτερου άρθρου της από 30.3.2020 Πράξης Νοµο-
θετικού Περιεχοµένου (Α’ 75), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1
του ν. 4684/2020 (Α’ 86), παρατείνονται από τη λήξη τους έως
την 31η Δεκεµβρίου 2021. Η παράταση των συµβάσεων δεν µε-
ταβάλλει τον χαρακτήρα της σχέσης εργασίας, βάσει της οποίας
προσλήφθηκαν οι απασχολούµενοι στις θέσεις αυτές και δεν
προσµετράται στο ανώτατο χρονικό διάστηµα των είκοσι τεσσά-
ρων (24) µηνών κατά την έννοια των άρθρων 5, 6 και 7 του
π.δ. 164/2004 (Α’ 134).

2. Οι συµβάσεις έργου και παροχής ανεξάρτητων υπηρεσιών
επαγγελµατιών υγείας διαφόρων ειδικοτήτων και διοικητικού
προσωπικού, που έχουν συναφθεί κατ’ εφαρµογήν της παρ. 2
του άρθρου δεύτερου της από 25.2.2020 Πράξης Νοµοθετικού
Περιεχοµένου (Α’ 42), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν.
4682/2020 (Α’ 76), καθώς και των συµβάσεων έργου και παροχής
ανεξάρτητων υπηρεσιών επαγγελµατιών υγείας διαφόρων ειδι-
κοτήτων και διοικητικού προσωπικού, που έχουν συναφθεί κατ’
εφαρµογήν της παρ. 3 του άρθρου δέκατου έβδοµου του ν.
4737/2020 (Α’ 204) διάρκειας τεσσάρων (4) µηνών, παρατείνονται
αυτοδικαίως από τη λήξη τους έως την 31η Δεκεµβρίου 2021,
ανεξαρτήτως του χρόνου λήξης τους. Η παρούσα καταλαµβάνει
και συµβάσεις που έληξαν µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος,
εφόσον συνέτρεξαν οι ανωτέρω συνθήκες και προϋποθέσεις.

Άρθρο τέταρτο 
Παράταση ισχύος συµβάσεων εργασίας ιδιωτικού 

δικαίου ορισµένου χρόνου του Ε.Ο.Δ.Υ. 
για υπηρεσίες φύλαξης και καθαριότητας 
και κάλυψη αναγκών εστίασης και σίτισης

Συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου, που
έχει συνάψει ο Ε.Ο.Δ.Υ. για τις ανάγκες φύλαξης και καθαριότη-
τας των κτιρίων της ευθύνης του και των περιβάλλοντων αυτών
χώρων, καθώς και για τις ανάγκες εστίασης και σίτισης, παρα-
τείνονται από τη λήξη τους έως την 31η Δεκεµβρίου 2021. Η πα-
ράταση των συµβάσεων δεν µεταβάλλει τον χαρακτήρα της
σχέσης εργασίας, βάσει της οποίας προσλήφθηκαν οι απασχο-
λούµενοι στις θέσεις αυτές και δεν προσµετράται στο ανώτατο
χρονικό διάστηµα των είκοσι τεσσάρων (24) µηνών κατά την έν-
νοια των άρθρων 5, 6 και 7 του                π.δ. 164/2004 (Α’ 134).

Άρθρο πέµπτο 
Παράταση ανάθεσης υπηρεσιών από τον Ε.Ο.Δ.Υ. 

για την εξέταση δειγµάτων σε ιδιωτικούς παρόχους

Η ισχύς του άρθρου δωδέκατου της από 14.3.2020 Πράξης
Νοµοθετικού Περιεχοµένου  (Α’ 64), η οποία κυρώθηκε µε το
άρθρο 3 του  ν. 4682/2020 (Α’ 76), ως προς την ανάθεση υπηρε-
σιών από τον Ε.Ο.Δ.Υ. για την εξέταση δειγµάτων σε ιδιωτικούς
παρόχους, παρατείνεται από τη λήξη της έως την 31η Δεκεµ-
βρίου 2021.

Άρθρο έκτο
Παράταση ισχύος της ρύθµισης για την υπερωριακή 

απασχόληση προσωπικού Ε.Ο.Δ.Υ.

Η ισχύς του άρθρου 11 του ν. 4790/2021 (Α’ 48), ως προς την
υπερωριακή απασχόληση προσωπικού του Ε.Ο.Δ.Υ., παρατείνε-
ται από τη λήξη της έως την 31η Δεκεµβρίου 2021.

Άρθρο έβδοµο
Παράταση ισχύος της ρύθµισης για την πρόσληψη 

προσωπικού Ε.Ο.Δ.Υ.

Η ισχύς της παρ. 3 του άρθρου δέκατου έβδοµου του  ν.
4737/2020 (Α’ 204), ως προς τη δυνατότητα πρόσληψης ιατρικού,
νοσηλευτικού και λοιπού βοηθητικού προσωπικού του Ε.Ο.Δ.Υ.,
παρατείνεται από τη λήξη της έως την 31η Δεκεµβρίου 2021.

Άρθρο όγδοο
Παράταση ισχύος της διάθεσης ιατρικού προσωπικού

Ε.Ο.Δ.Υ. σε Μονάδες Ειδικών Λοιµώξεων

Η ισχύς του άρθρου 66 του ν. 4764/2020 (Α’ 256), ως προς τη
διάθεση του ιατρικού προσωπικού του Ε.Ο.Δ.Υ. σε Μονάδες Ει-
δικών Λοιµώξεων Νοσοκοµείων του Ε.Σ.Υ., παρατείνεται από τη
λήξη της έως την 31η Δεκεµβρίου 2021.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’ 
ΠΑΡΑΤΑΣΗ ΙΣΧΥΟΣ ΑΛΛΩΝ ΕΚΤΑΚΤΩΝ ΡΥΘΜΙΣΕΩΝ 

ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΥΓΕΙΑΣ 
ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ ΤΗΣ ΠΑΝΔΗΜΙΑΣ 

ΤΟΥ ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ COVID-19

Άρθρο ένατο 
Όροι χρήσης δοκιµασιών ταχέων µοριακών ελέγχων (rapid
test) και υποχρέωση ηλεκτρονικής καταγραφής στο Εθνικό

Μητρώο Ασθενών COVID-19

Η ισχύς του άρθρου τριακοστού πρώτου του  ν. 4737/2020 (Α’
204), ως προς τους όρους χρήσης δοκιµασιών ταχέων µοριακών
ελέγχων (rapid test) και την υποχρέωση ηλεκτρονικής καταγρα-
φής στο Εθνικό Μητρώο Ασθενών COVID-19, παρατείνεται από
τη λήξη της έως την 31η Δεκεµβρίου 2021.
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Άρθρο δέκατο
Δυνατότητα σύναψης συµβάσεων για την υλοποίηση της

πράξης «Δηµιουργία δικτύου νοσηλευτών 
για κατ’ οίκον υπηρεσίες νοσηλευτικής φροντίδας 

και λήψη δειγµάτων βιολογικού υλικού από 
πρόσωπα πιθανά κρούσµατα κορωνοϊού COVID-19»

Η ισχύς της παρ. 2 του άρθρου τεσσαρακοστού τέταρτου της
από 20.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 68), η
οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του                 ν. 4683/2020  (Α’
83), ως προς τη σύναψη συµβάσεων για την υλοποίηση της πρά-
ξης «Δηµιουργία δικτύου νοσηλευτών για κατ’ οίκον υπηρεσίες
νοσηλευτικής φροντίδας και λήψη δειγµάτων βιολογικού υλικού
από πρόσωπα πιθανά κρούσµατα κορωνοϊού COVID-19», παρα-
τείνεται από τη λήξη της έως την 31η Δεκεµβρίου 2021.

Άρθρο ενδέκατο 
Διαδικασία χορήγησης φαρµάκων εκτός εγκεκριµένων 
ενδείξεων σε νοσούντες από τον κορωνοϊό COVID-19 

από θεράποντες ιατρούς

Η ισχύς του άρθρου τριακοστού έβδοµου της από 30.3.2020
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 75), η οποία κυρώθηκε
µε το άρθρο 1 του ν. 4684/2020 (Α’ 86), ως προς τη διαδικασία
χορήγησης φαρµάκων εκτός εγκεκριµένων ενδείξεων σε νοσούν-
τες από τον κορωνοϊό COVID-19 από θεράποντες ιατρούς, πα-
ρατείνεται από τη λήξη της έως την 31η Δεκεµβρίου 2021.

Άρθρο δωδέκατο
Διαδικασία αποστολής φαρµάκων σε ευπαθείς οµάδες 

και σε ασθενείς που βρίσκονται σε περιορισµό

Η ισχύς του άρθρου πεντηκοστού πρώτου της από 20.3.2020
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 68), η οποία κυρώθηκε
µε το άρθρο 1 του ν. 4683/2020 (Α’ 83), ως προς τη διαδικασία
αποστολής φαρµάκων σε ευπαθείς οµάδες και σε ασθενείς που
βρίσκονται σε περιορισµό, παρατείνεται από τη λήξη της έως την
31η Δεκεµβρίου 2021.

Άρθρο δέκατο τρίτο 
Κατ’ οίκον ή εξ αποστάσεως παροχή ιατρικών 

υπηρεσιών των συµβεβληµένων ιατρών του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. 
και ιατρών της Π.Φ.Υ. προς ασθενείς 

µε κορωνοϊό COVID-19

Η ισχύς της παρ. 1 των άρθρων δέκατου έκτου και δέκατου
έβδοµου της από 13.4.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου
(Α’ 84), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4690/2020 (Α’
104), ως προς τη δυνατότητα κατ’ οίκον ή εξ αποστάσεως παρο-
χής ιατρικών υπηρεσιών των ιατρών του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. και των ια-
τρών της Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας (Π.Φ.Υ.) σε
ασφαλισµένους και ανασφάλιστους ασθενείς, παρατείνεται από
τη λήξη της έως την 31η Δεκεµβρίου 2021.

Άρθρο δέκατο τέταρτο 
Συµβάσεις και µηνιαία αποζηµίωση 

οικογενειακών ιατρών 

1. Η ισχύς των υφιστάµενων συµβάσεων των οικογενειακών ια-
τρών των άρθρων 6 και 11 του ν. 4486/2017 (Α’ 115) και των
ασκούντων καθήκοντα οικογενειακού ιατρού ιδιωτών ιατρών, πα-
ρατείνεται από τη λήξη της έως την 31η Δεκεµβρίου 2021, ανε-
ξαρτήτως του χρόνου λήξης τους, µε τους ίδιους όρους.

2. Η µηνιαία αποζηµίωση των ιατρών της παρ. 1 ορίζεται για
το χρονικό διάστηµα από 1ης.10.2021 έως 31.12.2021 στο ποσό
των δύο χιλιάδων (2.000) ευρώ κατ’ ανώτατο όριο. 

Άρθρο δέκατο πέµπτο 
Συµβάσεις εργασίας ορισµένου χρόνου ιατρών 

για την αντιµετώπιση εκτάκτων αναγκών 
λόγω του κορωνοϊού COVID-19

Η διάρκεια των συµβάσεων εργασίας ορισµένου χρόνου των
ιατρών που έχουν τοποθετηθεί και αυτών που θα τοποθετηθούν
έως τις 31.12.2021, κατ’ εφαρµογήν του τεσσαρακοστού έκτου
άρθρου της από 20.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου
(Α’ 68), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4683/2020 (Α’
83) και της παρ. 1 του τριακοστού δεύτερου άρθρου της από
30.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 75), η οποία
κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4684/2020 (Α’ 86), παρατείνεται
από τη λήξη της έως την 31η Δεκεµβρίου 2021. Η παράταση των
συµβάσεων δεν µεταβάλλει τον χαρακτήρα της σχέσης εργα-
σίας, βάσει της οποίας προσλήφθηκαν οι απασχολούµενοι στις
θέσεις αυτές και δεν προσµετράται στο ανώτατο χρονικό διά-
στηµα των είκοσι τεσσάρων (24) µηνών κατά την έννοια των άρ-
θρων 5, 6 και 7 του π.δ. 164/2004 (Α’ 134). Η δυνατότητα άµεσης
πρόσληψης των ιατρών όλων των ειδικοτήτων, οι οποίοι βρίσκον-
ται υπό διορισµό, αλλά δεν έχει εκδοθεί ακόµη η απόφαση το-
ποθέτησής τους από το Υπουργείο Υγείας, κατ’ εφαρµογήν της
παρ. 2 του άρθρου τριακοστού δεύτερου της από 30.3.2020
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου, η οποία κυρώθηκε µε το
άρθρο 1 του ν. 4684/2020, ισχύει έως την 31η Δεκεµβρίου 2021.

Άρθρο δέκατο έκτο
Μετακίνηση ιατρικού, νοσηλευτικού 
και λοιπού βοηθητικού προσωπικού

Η ισχύς του άρθρου δεύτερου της από 25.2.2020 Πράξης Νο-
µοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 42), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο
1 του ν. 4682/2020 (Α’ 76), κατά το µέρος που αφορά σε µετακί-
νηση ιατρικού, νοσηλευτικού και λοιπού βοηθητικού προσωπι-
κού, παρατείνεται από τη λήξη της έως την 31η Δεκεµβρίου
2021.

Άρθρο δέκατο έβδοµο
Εισαγωγή µετουσιωµένης αιθυλικής αλκοόλης 

και δωρεάν διάθεσή της για ιατρικούς σκοπούς 
ή για την παρασκευή αντισηπτικών

1. Η ισχύς του άρθρου εικοστού τρίτου της από 20.3.2020
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 68), η οποία κυρώθηκε
µε το άρθρο 1 του ν. 4683/2020 (Α’ 83), ως προς τις προϋποθέ-
σεις εισαγωγής µετουσιωµένης αιθυλικής αλκοόλης, παρατείνε-
ται από τη λήξη της έως την 31η Δεκεµβρίου 2021.

2. Η ισχύς του άρθρου 17 του ν. 4690/2020 (Α’ 104), ως προς
τη δωρεάν διάθεση αιθυλικής αλκοόλης προς το Υπουργείο
Υγείας από νόµιµους κατόχους και από τα αζήτητα αποθέµατα
της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων για χρήση από νοσο-
κοµεία, θεραπευτήρια και λοιπά ιδρύµατα του Δηµοσίου για ια-
τρικούς σκοπούς ή για την παρασκευή αντισηπτικών,
παρατείνεται από τη λήξη της έως την 31η Δεκεµβρίου 2021.

Άρθρο δέκατο όγδοο
Μετατροπή χρήσης κλινών για την καταπολέµηση 

της διασποράς του κορωνοϊού COVID-19

Η ισχύς του άρθρου τριακοστού της από 30.3.2020 Πράξης
Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 75), η οποία κυρώθηκε µε το
άρθρο 1 του ν. 4684/2020 (Α’ 86), ως προς τη µετατροπή χρήσης
κλινών για την καταπολέµηση της διασποράς του κορωνοϊού
COVID-19, παρατείνεται από τη λήξη της έως την 31η Δεκεµ-
βρίου 2021.
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Άρθρο δέκατο ένατο
Διάθεση χώρων και προσωπικού 

για την καταπολέµηση της διασποράς 
του κορωνοϊού COVID-19

1. Η ισχύς του άρθρου τέταρτου της από 25.2.2020 Πράξης
Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 42), η οποία κυρώθηκε µε το
άρθρο 1 του ν. 4682/2020 (Α’ 76), ως προς την αναγκαστική διά-
θεση χώρων στο Δηµόσιο για την κάλυψη αναγκών δηµόσιας
υγείας, παρατείνεται από τη λήξη της έως την 31η Δεκεµβρίου
2021.

2. Η ισχύς της παρ. 2 του άρθρου 86 του ν. 4745/2020 (Α’ 214),
ως προς τη διάθεση επιµέρους χώρων ιδιωτικών θεραπευτηρίων,
δοµών υγείας, παρόχων υπηρεσιών υγείας, κέντρων αποκατά-
στασης, καθώς και ιατρικού, νοσηλευτικού, βοηθητικού προσω-
πικού ιδιωτικών παρόχων υπηρεσιών υγείας προς το Δηµόσιο,
παρατείνεται από τη λήξη της έως την 31η Δεκεµβρίου 2021.

Άρθρο εικοστό 
Επίταξη ειδικού νοσοκοµειακού εξοπλισµού, 
µέσων ατοµικής προστασίας και φαρµάκων 

για την καταπολέµηση της διασποράς του κορωνοϊού 
COVID-19 και αποζηµίωση της χρήσης του 

προς επίταξη εξοπλισµού

H ισχύς της παρ. 2 του άρθρου έκτου της από 14.3.2020 Πρά-
ξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 64), η οποία κυρώθηκε µε το
άρθρο 3 του ν. 4682/2020 (Α’ 76), ως προς τη δυνατότητα επίτα-
ξης ειδικού νοσοκοµειακού εξοπλισµού, µέσων ατοµικής προ-
στασίας και φαρµάκων για την καταπολέµηση της διασποράς
του κορωνοϊού COVID-19, παρατείνεται από τη λήξη της έως την
31η Δεκεµβρίου 2021.

Άρθρο εικοστό πρώτο
Χρήση πλωτών µέσων για τη διακοµιδή 

διά θαλάσσης ασθενών

H ισχύς του τριακοστού πρώτου άρθρου της από 30.3.2020
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 75), η οποία κυρώθηκε
µε το άρθρο 1 του ν. 4684/2020 (Α’ 86), ως προς τη διάθεση, οι-
κειοθελή προσφορά και επίταξη πλωτών µέσων για τη διακοµιδή
δια θαλάσσης ασθενών νοσούντων µε κορωνοϊό COVID-19, πα-
ρατείνεται από τη λήξη της έως την 31η  Δεκεµβρίου 2021.

Άρθρο εικοστό δεύτερο
Χρήση αεροσκαφών για τη διενέργεια 

αεροδιακοµιδών ασθενών

Η ισχύς της παρ. 1 του άρθρου δεύτερου του   ν. 4693/2020
(Α’ 116), ως προς τη διάθεση, οικειοθελή προσφορά και επίταξη
αεροσκαφών για τη διενέργεια αεροδιακοµιδών ασθενών, παρα-
τείνεται από τη λήξη της έως την 31η Δεκεµβρίου 2021.

Άρθρο εικοστό τρίτο
Σύναψη δηµοσίων συµβάσεων 

για την αντιµετώπιση του κορωνοϊού COVID-19

1. Η ισχύς του άρθρου τρίτου της από 25.2.2020 Πράξης Νο-
µοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 42), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο
1 του ν. 4682/2020 (Α’ 76), ως προς τη σύναψη δηµοσίων συµ-
βάσεων για τις προµήθειες υγειονοµικού υλικού, φαρµάκων και
µέσων προστασίας, παρατείνεται από τη λήξη της έως την 31η
Δεκεµβρίου 2021.

2. Η ισχύς του άρθρου 22 του ν. 4683/2020, ως προς την ισχύ
συµβάσεων µεταξύ του Εθνικού Οργανισµού Παροχής Υπηρε-
σιών Υγείας (Ε.Ο.Π.Υ.Υ.) και παρόχων του, κατά την περίοδο της
διάδοσης του κορωνοϊού COVID-19, παρατείνεται από τη λήξη
της έως την 31η Δεκεµβρίου 2021.

3. Η ισχύς του άρθρου τριακοστού τέταρτου της από
30.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’75), η οποία κυ-

ρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4684/2020 (Α’ 86), ως προς τη σύ-
ναψη δηµοσίων συµβάσεων του Εθνικού Κέντρου Αιµοδοσίας
(Ε.ΚΕ.Α.), παρατείνεται από τη λήξη της έως την 31η Δεκεµβρίου
2021.

4. Η ισχύς της παρ. 1 του άρθρου δέκατου της από 10.8.2020
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 157), η οποία κυρώθηκε
µε το άρθρο 1 του ν. 4722/2020 (Α’ 177), ως προς την διενέργεια
προµηθειών από Υγειονοµικές Περιφέρειες ως Κεντρικές Αρχές
Αγορών για την αντιµετώπιση του κορωνοϊού COVID-19, παρα-
τείνεται από τη λήξη της έως την 31η Δεκεµβρίου 2021.

5. Η ισχύς του άρθρου ενδέκατου της από 10.8.2020 Πράξης
Νοµοθετικού Περιεχοµένου , η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1
του ν. 4722/2020, ως προς τη διενέργεια προµηθειών ιατροτε-
χνολογικών τεστ για την αντιµετώπιση του κορωνοϊού COVID-19,
παρατείνεται από τη λήξη της έως την 31η Δεκεµβρίου 2021.

6. Η ισχύς του άρθρου πέµπτου της από 10.8.2020 Πράξης Νο-
µοθετικού Περιεχοµένου, η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του
ν. 4722/2020, ως προς τις έκτακτες προµήθειες ανταλλακτικών
για το Εθνικό Κέντρο Άµεσης Βοήθειας (Ε.Κ.Α.Β.), παρατείνεται
από τη λήξη της έως την 31η Δεκεµβρίου 2021.

7. Η ισχύς του άρθρου 48 του ν. 4753/2020 (Α’ 227), ως προς
τη σύναψη δηµοσίων συµβάσεων για την κάλυψη εκτάκτων αναγ-
κών σε εξοπλισµό νοσηλείας και την παροχή υπηρεσιών, παρα-
τείνεται από τη λήξη της έως την 31η Δεκεµβρίου 2021.

8. Η ισχύς του άρθρου 31 του ν. 4764/2020 (Α’ 256), ως προς
τη σύναψη συµβάσεων για τις δοµές της Πρωτοβάθµιας Φροντί-
δας Υγείας, παρατείνεται από τη λήξη της έως την 31η Δεκεµ-
βρίου 2021.

Άρθρο εικοστό τέταρτο 
Διάθεση ειδικού εξοπλισµού Μ.Ε.Θ. και Μ.Α.Φ.
και έκτακτη ανάπτυξη κλινών Μ.Ε.Θ. και Μ.Α.Φ. 

λόγω εκτάκτων αναγκών δηµόσιας υγείας

Η ισχύς του άρθρου δέκατου τρίτου της από 10.8.2020 Πρά-
ξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 157), η οποία κυρώθηκε µε
το άρθρο 1 του ν. 4722/2020 (Α’ 177), ως προς τη διάθεση ειδι-
κού εξοπλισµού Μονάδων Εντατικής Θεραπείας (Μ.Ε.Θ.) και Μο-
νάδων Αυξηµένης Φροντίδας (Μ.Α.Φ.) και την έκτακτη ανάπτυξη
κλινών Μ.Ε.Θ. και Μ.Α.Φ. λόγω έκτακτων αναγκών δηµόσιας
υγείας, παρατείνεται από τη λήξη της έως την 31η Δεκεµβρίου
2021.

Άρθρο εικοστό πέµπτο
Διαδικασία αποδοχής δωρεών

1. Η ισχύς του άρθρου όγδοου της από 14.3.2020 Πράξης Νο-
µοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 64), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο
3 του ν. 4682/2020 (Α’ 76), ως προς τη διαδικασία αποδοχής δω-
ρεών ειδών ειδικού νοσοκοµειακού εξοπλισµού πάσης φύσεως,
µέσων ατοµικής προστασίας και φαρµάκων πάσης φύσεως, πα-
ρατείνεται από τη λήξη της έως την 31η Δεκεµβρίου 2021.

2. Η ισχύς της παρ. 1 του άρθρου πεντηκοστού όγδοου της
από 20.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 68), η
οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4683/2020 (Α’ 83), ως προς
τη διαδικασία χρηµατικών δωρεών για απευθείας προµήθεια νο-
σοκοµειακού εξοπλισµού για την καταπολέµηση της διασποράς
του κορωνοϊού COVID-19, παρατείνεται από τη λήξη της έως την
31η Δεκεµβρίου 2021.

3. Η ισχύς του άρθρου δέκατου τρίτου της από 13.4.2020 Πρά-
ξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 84), η οποία κυρώθηκε µε το
άρθρο 1 του ν. 4690/2020 (Α’ 104), ως προς τη διαδικασία απο-
δοχής δωρεών προς τον Εθνικό Οργανισµό Δηµόσιας Υγείας για
την καταπολέµηση του κορωνοϊού COVID-19, παρατείνεται από
τη λήξη της έως την 31η Δεκεµβρίου 2021.

4. Η παρ. 1 του άρθρου 59 του ν. 4764/2020 (Α’256) ως προς
την αποδοχή από τον Υπουργό Υγείας δωρεών για τον εµβολια-
σµό κατά του κορωνοϊού COVID-19, παρατείνεται από τη λήξη
της έως τις 31.12.2021.
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Άρθρο εικοστό έκτο 
Διενέργεια ελέγχων φορείας του κορωνοϊού COVID-19

1. Η ισχύς του άρθρου 73 του ν. 4761/2020 (Α’ 248), ως προς
τη διενέργεια ελέγχων φορείας του κορωνοϊού COVID-19 για επι-
δηµιολογικούς λόγους, παρατείνεται από τη λήξη της έως την
31η Δεκεµβρίου 2021. 

2. α) Η παρ. 1 του άρθρου 3 του ν. 4790/2021 (Α’ 48) τροπο-
ποιείται ως προς τον χρόνο υποβολής των υπόχρεων για κατά-
ταξη στις Ένοπλες Δυνάµεις σε µοριακό έλεγχο ανίχνευσης
(τεστ PCR) του κορωνοϊού COVID-19 και διαµορφώνεται ως
εξής: 

«1. Οι υπόχρεοι για κατάταξη στις Ένοπλες Δυνάµεις, υποβάλ-
λονται υποχρεωτικά σε µοριακό έλεγχο ανίχνευσης (τεστ PCR)
του κορωνοϊού COVID-19 εντός εβδοµήντα δύο (72) ωρών πριν
από την ηµεροµηνία κατάταξής τους.»

β) Η ισχύς του άρθρου 3 του ν. 4790/2021 παρατείνεται από
τη λήξη της έως την 31η Δεκεµβρίου 2021.

Άρθρο εικοστό έβδοµο
Υγειονοµική κάλυψη ανασφάλιστων 
και ευάλωτων κοινωνικών οµάδων

1. Η ισχύς του άρθρου 47 του ν. 4753/2020 (Α’ 227), ως προς
την υγειονοµική κάλυψη ανασφάλιστων και ευάλωτων κοινωνικών
οµάδων των παρ. 1 και 2 του άρθρου 33 του ν. 4368/2016 (Α’ 21),
που χρήζουν νοσηλείας, ανεξαρτήτως της φύσης της ασθένειας
τους, παρατείνεται από τη λήξη της έως την 31η Δεκεµβρίου
2021.

2. Η ισχύς του άρθρου πεντηκοστού τέταρτου της από
20.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 68), η οποία
κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4683/2020 (Α’ 83), ως προς τη
δυνατότητα ένταξης των απόρων και ανασφάλιστων ασθενών µε
χρόνια νεφρική ανεπάρκεια τελικού σταδίου σε συµβεβληµένες
µε τον Εθνικό Οργανισµό Παροχής Υπηρεσιών Υγείας µονάδες
αιµοκάθαρσης του ιδιωτικού τοµέα για τη διενέργεια τακτικών
αιµοκαθάρσεων, παρατείνεται έως την 31η Δεκεµβρίου 2021.

Άρθρο εικοστό όγδοο
Απλοποίηση διαδικασιών παροχής υπηρεσιών υγείας 

1. Η ισχύς του άρθρου πεντηκοστού τρίτου της από 20.3.2020
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 68), η οποία κυρώθηκε
µε το άρθρο 1 του ν. 4683/2020 (Α’ 83), ως προς τη διαδικασία
επανέκδοσης γνωµατεύσεων στο πληροφοριακό σύστηµα υπο-
βολής δαπανών του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. e-dapy, παρατείνεται έως την 31η
Δεκεµβρίου 2021.

2. Η ισχύς των προθεσµιών της παρ. 3 του άρθρου 20 του ν.
4683/2020 (Α’ 83), ως προς τη θεώρηση παραπεµπτικών κατά την
περίοδο διάδοσης του κορωνοϊού COVID-19, παρατείνεται έως
την 31η Δεκεµβρίου 2021.

3. Η ισχύς του άρθρου εικοστού τρίτου του  ν. 4737/2020 (Α’
204), ως προς τη διαδικασία επανέκδοσης συνταγών στο σύ-
στηµα ηλεκτρονικής συνταγογράφησης και έγκρισης φαρµάκων
µέσω του Συστήµατος Ηλεκτρονικής Προέγκρισης, παρατείνεται
έως την 31η Δεκεµβρίου 2021.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’ -
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ 

ΤΟΥ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΟΣ ΕΜΒΟΛΙΑΣΜΟΥ 
ΚΑΙ ΤΗΝ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ ΣΧΕΤΙΚΩΝ ΖΗΤΗΜΑΤΩΝ

Άρθρο εικοστό ένατο
Χορήγηση προσωρινού Α.Μ.Κ.Α. από άλλες διοικητικές
δοµές φορέων της Γενικής Κυβέρνησης - Τροποποίηση 

των παρ. 3 και 6 του άρθρου 248 του ν. 4782/2021 

1. Στην παρ. 3 του άρθρου 248 του ν. 4782/2021 (Α’ 36) προστί-
θεται δεύτερο εδάφιο αναφορικά µε τη δυνατότητα χορήγησης
προσωρινού Α.Μ.Κ.Α. και από άλλες διοικητικές δοµές φορέων
της Γενικής Κυβέρνησης και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Για τη χορήγηση του προσωρινού Α.Μ.Κ.Α. το φυσικό πρό-
σωπο, που δεν διαθέτει Α.Φ.Μ. ή Δελτίο Αστυνοµικής Ταυτότη-
τας, δύναται να αιτείται τη χορήγηση προσωρινού Α.Μ.Κ.Α. στα
Κέντρα Εξυπηρέτησης Πολιτών (Κ.Ε.Π.) µε την προσκόµιση ενός
από τα ακόλουθα έγγραφα: α) Ειδικού Δελτίου Ταυτότητας Οµο-
γενούς, β) ληξιαρχικής πράξης γέννησης, γ) διαβατηρίου, δ)
προσωρινού ή οριστικού τίτλου διαµονής και ε) άλλου εγγράφου
ταυτοποίησης και καταχωρούνται όσα από τα στοιχεία της παρ.
3 προκύπτουν από τα ανωτέρω έγγραφα ταυτοποίησης. Ο προ-
σωρινός Α.Μ.Κ.Α. δύναται να χορηγείται και από τις κοινωνικές
υπηρεσίες, τα Κέντρα Κοινότητας και τα Κέντρα Ένταξης Μετα-
ναστών των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (ΟΤΑ) α’ βαθ-
µού, χωρίς απαίτηση αυτοπρόσωπης παρουσίας των
ενδιαφερόµενων, καθώς και από άλλες διοικητικές δοµές φο-
ρέων της Γενικής Κυβέρνησης κατά την έννοια της περ. β της
παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143), εκτός από αυτές
του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη.» 

2. Στην παρ. 6 του άρθρου 248 του ν. 4782/2021 προστίθενται
δεύτερο και τρίτο εδάφιο και η παρ. 6 διαµορφώνεται ως εξής:

«6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εργασίας και Κοινωνι-
κών Υποθέσεων, Υγείας, Εσωτερικών, Ψηφιακής Διακυβέρνησης
και Μετανάστευσης και Ασύλου, δύναται να καθορίζονται οι ει-
δικότερες κατηγορίες δικαιούµενων προσώπων, ο χρόνος απε-
νεργοποίησης του προσωρινού Α.Μ.Κ.Α. ή µετάπτωσής του σε
περίπτωση έκδοσης Α.Μ.Κ.Α. ή Π.Α.Α.Υ.Π.Α., η διαδικασία που
ακολουθείται στα Κέντρα Εξυπηρέτησης Πολιτών (Κ.Ε.Π.) και να
ρυθµίζεται κάθε συναφής τεχνική ή άλλη λεπτοµέρεια για την
εφαρµογή του παρόντος. Με όµοια απόφαση, καθορίζονται οι ει-
δικότερες κατηγορίες δικαιούµενων προσώπων για τα οποία χο-
ρηγείται προσωρινός Α.Μ.Κ.Α. από τις κοινωνικές υπηρεσίες, τα
Κέντρα Κοινότητας και τα Κέντρα Ένταξης Μεταναστών των ΟΤΑ
α’ βαθµού, η διαδικασία που ακολουθείται, καθώς και κάθε άλλη
ειδικότερη ή τεχνική λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του δευτέ-
ρου εδαφίου της παρ. 3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών του
πρώτου εδαφίου και του κατά περίπτωση αρµόδιου υπουργού,
δύναται να καθορίζεται η διοικητική δοµή άλλου φορέα της Γε-
νικής Κυβέρνησης κατά την έννοια της περ. β’ της παρ. 1 του άρ-
θρου 14 του ν. 4270/2014 για τη χορήγηση του προσωρινού
Α.Μ.Κ.Α., η διαδικασία που ακολουθείται, καθώς και κάθε άλλη,
ειδικότερη ή τεχνική λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του δευτέ-
ρου εδαφίου της παρ. 3.» 

Άρθρο τριακοστό 
Χορήγηση Ψηφιακού Πιστοποιητικού COVID-19 

από άλλες διοικητικές δοµές φορέων της Γενικής 
Κυβέρνησης - Τροποποίηση των παρ. 3 και 7 

του άρθρου πρώτου της από 30.5.2021 
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου

1. Το τρίτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου πρώτου της από
30.5.2021 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 87), η οποία κυ-
ρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4806/2021 (Α’ 95) τροποποιείται,
προκειµένου να είναι δυνατή η χορήγηση του Ψηφιακού Πιστο-
ποιητικού COVID-19 και από άλλες διοικητικές δοµές φορέων της
Γενικής Κυβέρνησης, πέραν των Κέντρων Εξυπηρέτησης Πολιτών
(Κ.Ε.Π.), και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Το Ψηφιακό Πιστοποιητικό COVID-19 εκδίδεται µέσω ειδικής
ηλεκτρονικής πλατφόρµας που λειτουργεί στην Ενιαία Ψηφιακή
Πύλη της Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr) και φέρει µοναδικό ανα-
γνωριστικό αριθµό και κρυπτογραφική ψηφιακή υπογραφή, µε
βάση την οποία ελέγχεται η εγκυρότητά του. Για την είσοδο στην
πλατφόρµα απαιτείται αυθεντικοποίηση του φυσικού προσώπου-
χρήστη µε τη χρήση των κωδικών-διαπιστευτηρίων της Γενικής
Γραµµατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων Δηµόσιας Διοίκησης
(Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ.) του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης (taxis-
net). Το ανωτέρω Πιστοποιητικό µπορεί να χορηγείται και από τα
Κέντρα Εξυπηρέτησης Πολιτών (Κ.Ε.Π.), τις κοινωνικές υπηρεσίες,
τα Κέντρα Κοινότητας και τα Κέντρα Ένταξης Μεταναστών των
ΟΤΑ α’ βαθµού, την Υπηρεσία Υποδοχής και Ταυτοποίησης του
Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου, τα Προαναχωρησιακά
Κέντρα (ΠΡΟ.ΚΕ.ΚΑ.), τα Καταστήµατα Κράτησης του Υπουρ-
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γείου Προστασίας του Πολίτη, καθώς και άλλες διοικητικές δοµές
φορέων της Γενικής Κυβέρνησης κατά την έννοια της περ. β’ της
παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143).

2. Στην παρ. 7 του άρθρου πρώτου της από 30.5.2021 Πράξης
Νοµοθετικού Περιεχοµένου, η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του
ν. 4806/2021, προστίθενται τρίτο και τέταρτο εδάφια και η παρ. 7
διαµορφώνεται ως εξής: 

«7. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υγείας και Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης ρυθµίζονται τα τεχνικά και οργανωτικά ζητήµατα για
τη λειτουργία της ηλεκτρονικής πλατφόρµας, την ασφάλεια της
επεξεργασίας των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα και τη δια-
σύνδεσή της µε πρόσθετα πληροφοριακά συστήµατα φορέων του
δηµόσιου τοµέα και καθορίζονται το ειδικότερο περιεχόµενο του
Ψηφιακού Πιστοποιητικού COVID-19, τυχόν συµπληρωµατικά µη
προσωπικά στοιχεία που µπορεί να περιλαµβάνονται σε αυτό, οι
περιπτώσεις και η διαδικασία χορήγησης του Πιστοποιητικού από
τα Κ.Ε.Π., καθώς και κάθε αναγκαία, τεχνική ή άλλη λεπτοµέρεια
για την εφαρµογή του παρόντος. Με όµοια απόφαση δύνανται να
γίνονται αποδεκτά, ως ειδικότερα πιστοποιητικά, για την εκπλή-
ρωση του σκοπού της παρ. 1, οι βεβαιώσεις της παρ. 6, καθώς και
βεβαιώσεις ή πιστοποιητικά εµβολιασµού, υποβολής σε διαγνω-
στικό έλεγχο ή νόσησης από τον κορωνοϊό COVID-19, που έχουν
εκδοθεί από άλλα κράτη, υπό τους ειδικότερους όρους και τις
προϋποθέσεις που περιέχονται στην απόφαση. Με κοινή απόφαση
των Υπουργών Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Υγείας, Προ-
στασίας του Πολίτη, Εσωτερικών, Μετανάστευσης και Ασύλου και
Ψηφιακής Διακυβέρνησης, καθορίζονται οι ειδικότερες κατηγο-
ρίες δικαιούµενων προσώπων για τα οποία χορηγείται Ψηφιακό
Πιστοποιητικό COVID-19 από τις κοινωνικές υπηρεσίες, τα Κέντρα
Κοινότητας και τα Κέντρα Ένταξης Μεταναστών των ΟΤΑ α’ βαθ-
µού, την Υπηρεσία Υποδοχής και Ταυτοποίησης, τα Προαναχωρη-
σιακά Κέντρα (ΠΡΟ.ΚΕ.Κ.Α.) και τα Καταστήµατα Κράτησης, η
διαδικασία που ακολουθείται, καθώς και κάθε άλλη ειδικότερη ή
τεχνική λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του τρίτου εδαφίου της
παρ. 3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υγείας, Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης και του κατά περίπτωση συναρµόδιου υπουργού δύ-
ναται να καθορίζονται άλλες διοικητικές δοµές φορέων της
Γενικής Κυβέρνησης κατά την έννοια της περ. β’ της παρ. 1 του
άρθρου 14 του ν. 4270/2014  από τις οποίες δύναται να χορηγείται
το Ψηφιακό Πιστοποιητικό COVID-19, οι ειδικότερες κατηγορίες
δικαιούµενων προσώπων, η διαδικασία που ακολουθείται, καθώς
και κάθε άλλη ειδικότερη ή τεχνική λεπτοµέρεια για την εφαρµογή
του τρίτου εδαφίου της παρ. 3.»  

Άρθρο τριακοστό πρώτο
Εµβολιασµός ευάλωτων κοινωνικών οµάδων 

από φορείς της κοινωνίας των πολιτών

1. Στο Εθνικό Πρόγραµµα Εµβολιασµών κατά του κορωνοϊού
COVID-19 για τον εµβολιασµό ευάλωτων κοινωνικών οµάδων µε
περιορισµένη πρόσβαση σε κοινωνικά και δηµόσια αγαθά, εντάσ-
σονται Δήµοι µέσω των Δηµοτικών Ιατρείων τους και µη κυβερνη-
τικές οργανώσεις, φορείς της κοινωνίας των πολιτών και
οργανώσεις µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα. Οι µη κυβερνητικές
οργανώσεις, οι φορείς της κοινωνίας των πολιτών και οι οργανώ-
σεις µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα που δηλώνουν ενδιαφέρον για
τη συµµετοχή στο Εθνικό Πρόγραµµα Εµβολιασµών, συµβάλλον-
ται µε το Υπουργείο Υγείας µετά από δηµόσια πρόσκληση.

2. Αρµόδιοι φορείς για τον συντονισµό της διαδικασίας εµβο-
λιασµού ευάλωτων κοινωνικών οµάδων µε περιορισµένη πρό-
σβαση σε κοινωνικά και δηµόσια αγαθά κατά του κορωνοϊού
COVID-19 της παρ. 2 είναι η Γενική Γραµµατεία Υποδοχής Αιτούν-
των Άσυλο του Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου και η Γε-
νική Γραµµατεία Κοινωνικής Αλληλεγγύης και Καταπολέµησης της
Φτώχειας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων
υπό τον συντονισµό της Γενικής Γραµµατείας Δηµόσιας Υγείας.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υγείας, Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Εσωτερικών και
Μετανάστευσης και Ασύλου, ρυθµίζονται ειδικότερα θέµατα
εφαρµογής της παρούσας, ιδίως ως προς τον τρόπο υποβολής
ενδιαφέροντος για τη συµµετοχή στο πρόγραµµα από πλευράς

των µη κυβερνητικών οργανώσεων, των φορέων της κοινωνίας των
πολιτών και των οργανώσεων µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα, τις
υποχρεώσεις τους, το συµβατικό περιεχόµενο συνεργασίας τους,
τη δυνατότητα κάλυψης µέρους του λειτουργικού κόστους συµ-
µετοχής τους σε περίπτωση που απαιτείται µετακίνηση, τον τρόπο
διάθεσης των εµβολίων προς αυτούς και τον τρόπο και τον χρόνο
καταγραφής του διενεργηθέντος εµβολιασµού στο Εθνικό Μη-
τρώο Εµβολιασµών κατά του κορωνοϊού COVID-19.

Άρθρο τριακοστό δεύτερο 
Ρυθµίσεις για τη συµµετοχή πολιτών τρίτων χωρών 

ή ανιθαγενών στο Εθνικό Επιχειρησιακό Σχέδιο 
Εµβολιασµών κατά του COVID-19

Πολίτες τρίτων χωρών ή ανιθαγενείς που διαµένουν χωρίς τις
νόµιµες διατυπώσεις εντός της ελληνικής επικράτειας ή εναντίον
των οποίων έχει εκδοθεί απόφαση απέλασης ή επιστροφής δεν
υπόκεινται σε εκτέλεση αναγκαστικών µέτρων αποµάκρυνσης
κατά τη συµµετοχή τους στο Εθνικό Επιχειρησιακό Σχέδιο Εµβο-
λιασµών κατά του κορωνοϊού COVID-19 και συγκεκριµένα κατά
την απόδοση του Προσωρινού Αριθµού Μητρώου Κοινωνικής
Ασφάλισης (Π.Α.Μ.Κ.Α.), τον προγραµµατισµό της διενέργειας του
εµβολιασµού κατά του κορωνοϊού COVID-19, τη διενέργεια του
εµβολιασµού κατά του κορωνοϊού COVID-19 και τη διαδικασία έκ-
δοσης της σχετικής βεβαίωσης εµβολιασµού και του ψηφιακού πι-
στοποιητικού COVID-19. Οµοίως, η προσκόµιση στοιχείων
προσώπων για την απόδοση Προσωρινού Αριθµού Μητρώου Κοι-
νωνικής Ασφάλισης (Π.Α.Μ.Κ.Α.) περιορίζεται αποκλειστικά στους
σκοπούς του προγραµµατισµού της διενέργειας του Εθνικού Επι-
χειρησιακού Σχεδίου Εµβολιασµών κατά του κορωνοϊού COVID-
19, της έκδοσης βεβαίωσης και Ψηφιακού Πιστοποιητικού
εµβολιασµού, της παραλαβής αυτοδιαγνωστικών δοκιµασιών
ελέγχου της νόσησης από κορωνοϊό COVID-19 (self-test), απαγο-
ρευόµενης οποιασδήποτε άλλης χρήσης ή αξιοποίησής τους.

Άρθρο τριακοστό τρίτο
Παράταση Εθνικής Εκστρατείας Εµβολιασµού 

κατά του κορωνοϊού COVID-19

Η ισχύς του άρθρου 74 του ν. 4761/2020 ( Α’ 248), ως προς την
Εθνική Εκστρατεία Εµβολιασµού κατά του κορωνοϊού COVID-19,
παρατείνεται από τη λήξη της έως την 31η  Δεκεµβρίου 2021.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’  -
ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ ΤΗΣ ΠΑΝΔΗΜΙΑΣ 
ΤΟΥ ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ COVID-19 

Άρθρο τριακοστό τέταρτο 
Συµβάσεις καθαριότητας, απολύµανσης και φύλαξης του

Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων - 
Τροποποίηση του άρθρου ενενηκοστού τρίτου 

του ν. 4812/2021

Στο άρθρο ενενηκοστό τρίτο του ν. 4812/2021 (Α’110), τροπο-
ποιούνται το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 και η παρ. 2 ως προς τη
χρονική διάρκεια ισχύος της παράτασης των συµβάσεων ιδιωτι-
κού δικαίου ορισµένου χρόνου προσωπικού και υπηρεσιών κα-
θαριότητας, απολύµανσης και φύλαξης των κτιρίων του
Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων και το άρθρο ενενηκο-
στό τρίτο διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο ενενηκοστό τρίτο
Συµβάσεις υπηρεσιών καθαριότητας, απολύµανσης 
και φύλαξης των κτιρίων του Υπουργείου Παιδείας 

και Θρησκευµάτων

1. Συµβάσεις Ιδιωτικού Δικαίου Ορισµένου Χρόνου προσωπι-
κού, που απασχολείται κατά τη δηµοσίευση του παρόντος για τις
ανάγκες καθαριότητας, απολύµανσης και φύλαξης των κτιρίων
του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων, παρατείνονται για
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λόγους δηµόσιας υγείας έως τη σύναψη των συµβάσεων µετά
την ολοκλήρωση των διαδικασιών πρόσληψης ή των διαγωνιστι-
κών διαδικασιών ανάθεσης των συναφών υπηρεσιών και σε κάθε
περίπτωση όχι πέραν της 31ης Δεκεµβρίου 2021 για την κάλυψη
των ανωτέρω αναγκών. Η παράταση των συµβάσεων δεν µετα-
βάλλει τον χαρακτήρα της σχέσης εργασίας, βάσει της οποίας
προσλήφθηκαν οι απασχολούµενοι στις θέσεις αυτές και δεν
προσµετράται στο ανώτατο χρονικό διάστηµα των είκοσι τεσσά-
ρων (24) µηνών κατά την έννοια των άρθρων 5, 6 και 7 του π.δ.
164/2004 (Α’134).

2. Συµβάσεις υπηρεσιών καθαριότητας, απολύµανσης και φύ-
λαξης των κτιρίων του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων,
οι οποίες έχουν συναφθεί στο πλαίσιο του άρθρου εικοστού
έκτου της από 14.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’
64), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 3 του ν. 4682/2020 (Α’76),
παρατείνονται αυτοδικαίως από τη λήξη τους έως την 31η Δε-
κεµβρίου 2021.»

Άρθρο τριακοστό πέµπτο
Ρύθµιση για την αντιµετώπιση εκτάκτων αναγκών 

καθαριότητας και φύλαξης του νοµικού προσώπου 
δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Πανελλήνια 

Έκθεση Λαµίας», λόγω της πανδηµίας 
του κορωνοϊού COVID-19 

Η ισχύς της παρ. 1 του άρθρου 101 του ν. 4764/2020 (Α’259),
ως προς την αντιµετώπιση εκτάκτων αναγκών καθαριότητας και
φύλαξης του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την επω-
νυµία «Πανελλήνια Έκθεση Λαµίας», λόγω της πανδηµίας του κο-
ρωνοϊού COVID-19, παρατείνεται έως την 31η Δεκεµβρίου 2021.

Άρθρο τριακοστό έκτο
Παράταση ισχύος ρύθµισης των προϋποθέσεων 

διάθεσης προϊόντων δειγµατισµού

Η ισχύς του άρθρου δέκατου ένατου της από 20.3.2020 Πρά-
ξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 68), η οποία κυρώθηκε µε το
άρθρο 1 του ν. 4683/2020 (Α’ 83), ως προς τις προϋποθέσεις διά-
θεσης προϊόντων δειγµατισµού, παρατείνεται έως την 31η Δε-
κεµβρίου 2021.

Άρθρο τριακοστό έβδοµο
Ανανέωση µηνιαίων και επαναλαµβανόµενων 

γνωµατεύσεων χρονίως πασχόντων - Παράταση 
ισχύος της παρ. 2 του άρθρου 45 του ν. 4764/2020

Η ισχύς της παρ. 2 του άρθρου 45 του ν. 4764/2020 (Α’256),
ως προς την ανανέωση των µηνιαίων και επαναλαµβανόµενων
γνωµατεύσεων χρονίως πασχόντων, που παρατάθηκε µε το
άρθρο 51 του ν. 4812/2021 (Α’ 110) από τη λήξη της έως την 30ή
Σεπτεµβρίου 2021, παρατείνεται από τη λήξη της έως την 31η
Δεκεµβρίου 2021.

Άρθρο τριακοστό όγδοο
Δυνατότητα κατ’ οίκον εµβολιασµού 

των δικαιούχων πολιτών - Παράταση ισχύος 
της παρ. 2 του άρθρου 52Α του ν. 4764/2020

Η ισχύς της παρ. 2 του άρθρου 52Α του ν. 4764/2020 (Α’256),
ως προς την υλοποίηση του Εθνικού Προγράµµατος Εµβολια-
σµών κατά του κορωνοϊού COVID-19 για τον εµβολιασµό κατ’
οίκον δικαιούχων πολιτών, παρατείνεται από τη λήξη της έως την
31η Δεκεµβρίου 2021.

Άρθρο τριακοστό ένατο
Δυνατότητα διενέργειας εµβολιασµών κατά 
του κορωνοϊού COVID-19 από τον Ε.Ο.Δ.Υ. - 

Παράταση ισχύος του άρθρου 58 του ν. 4764/2020

Η ισχύς του άρθρου 58 του ν. 4764/2020 ως προς τη διενέρ-
γεια εµβολιασµών κατά του κορωνοϊού COVID-19 από τον

Ε.Ο.Δ.Υ., που παρατάθηκε µε το άρθρο 57 του     ν. 4812/2021
(Α’ 110) από τη λήξη της έως την 30ή Σεπτεµβρίου 2021, παρα-
τείνεται από τη λήξη της έως την 31η Δεκεµβρίου 2021.

Άρθρο τεσσαρακοστό
Υποχρεωτικότητα εµβολιασµού σε µονάδες 

κοινωνικής πρόνοιας - Τροποποίηση 
του άρθρου 206 του ν. 4820/2021

Στο άρθρο 206 του ν. 4820/2021 (Α’130): α) η περ. α’ της παρ.
1α τροποποιείται, ώστε να µην καταλαµβάνονται από αυτήν τα
Κέντρα Διηµέρευσης Ηµερήσιας Φροντίδας, τα οποία προβλέ-
πονται ρητά στην περ. ια’ της παρ. 1α, β) στην περ. β’ ο όρος «ει-
δικές ανάγκες» αντικαθίσταται από τον όρο «αναπηρία», γ) η περ.
στ’ της παρ. 1α τροποποιείται, προκειµένου να ενταχθούν στο
πεδίο εφαρµογής της και οι ανοικτές δοµές των Κέντρων Κοινω-
νικής Πρόνοιας του άρθρου 9 του   ν. 4109/2013 (Α’16), δ) η παρ.
1β τροποποιείται, ώστε να αποσαφηνιστεί ότι ως νεοεισερχόµε-
νοι στις δοµές της παρ. 1α νοούνται και οι ωφελούµενοι των ανοι-
κτών δοµών, να προβλεφθεί ότι κάθε νεοεισερχόµενος στις
δοµές της παρ. 1α αρκεί να έχει πραγµατοποιήσει την πρώτη ή
τη µοναδική δόση εµβολιασµού, και να εξαιρεθούν από την υπο-
χρέωση εµβολιασµού οι νοσηλευόµενοι στις µονάδες της περ.
α’ της παρ. 1α, ε) η παρ. 2 τροποποιείται µε την προσθήκη του
προσωπικού των Κέντρων Πιστοποίησης Αναπηρίας (ΚΕ.Π.Α.)
στο υποχρεωτικά εµβολιαζόµενο προσωπικό, στ) στην παρ. 4
προστίθεται τρίτο εδάφιο, ζ) στην περ. β’ της παρ. 6 µετά τη
φράση «Στον εργοδότη που απασχολεί προσωπικό» προστίθεται
οι λέξεις «ή παρέχει υπηρεσίες σε ωφελούµενους», και το άρθρο
206 διαµορφώνεται ως εξής:    

«Άρθρο 206
Υποχρεωτικότητα εµβολιασµού

1.α. Για επιτακτικούς λόγους προστασίας της δηµόσιας
υγείας, εµβολιάζεται υποχρεωτικά κατά του κορωνοϊού COVID-
19 όλο το προσωπικό των ιδιωτικών, δηµόσιων και δηµοτικών µο-
νάδων φροντίδας ηλικιωµένων και φροντίδας ατόµων µε
αναπηρία (ιατρικό, παραϊατρικό, νοσηλευτικό, διοικητικό και υπο-
στηρικτικό προσωπικό), ήτοι:

(α) Κέντρα Αποθεραπείας - Αποκατάστασης Κλειστής Νοση-
λείας, Κέντρα Αποθεραπείας - Αποκατάστασης Ηµερήσιας Νο-
σηλείας και Ελάχιστες Μονάδες Ιατρικής Αποκατάστασης του
άρθρου 15 του π.δ. 395/1993 (Α’ 166).

(β) Στέγες Υποστηριζόµενης Διαβίωσης για άτοµα µε αναπη-
ρία του άρθρου 30 του ν. 2072/1992.

(γ) Στέγες Αυτόνοµης Διαβίωσης Ατόµων µε Ειδικές Ανάγκες
της απόφασης του Υπουργού Υγείας και Πρόνοιας υπό στοιχεία
Π4β/οικ.4681/1996 (Β’ 825).

(δ) Μονάδες Φροντίδας Ηλικιωµένων της παρ. 5 του άρθρου
1 του ν. 2345/1995 (Α’213).

(ε) Θεραπευτήρια Χρονίως Πασχόντων του π.δ. 631/1974
(Α’271).

(στ) Κέντρα Κοινωνικής Πρόνοιας του άρθρου 9 του ν.
4109/2013 (Α’16), στις οποίες φιλοξενούνται ηλικιωµένοι ή άτοµα
µε αναπηρία.

(ζ) Ιδρύµατα περίθαλψης χρονίως πασχόντων του άρθρου 28
του Ενιαίου Κανονισµού Παροχών Υγείας της 31ης Οκτωβρίου
2018 (Β’ 4898).

(η) Οικοτροφεία του άρθρου 30 του Ενιαίου Κανονισµού Πα-
ροχών Υγείας.

(θ) Ειδικά Ιδρύµατα του άρθρου 6 του ν. 861/1979 (Α’2).
(ι) Κέντρα Ηµερήσιας Φροντίδας Ηλικιωµένων της απόφασης

του Υπουργού Υγείας και Πρόνοιας υπό στοιχεία
Π1γ/ΑΓΠ/οικ.14963/2001 (Β’ 1397).

(ια) Κέντρα Διηµέρευσης Ηµερήσιας Φροντίδας της απόφασης
του Υπουργού Υγείας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων
υπό στοιχεία Π4α οικ.4633/1993 (Β’ 789).

(ιβ) Κέντρα Δηµιουργικής Απασχόλησης Παιδιών και Ατόµων
µε Αναπηρία (ΚΔΑΠΑµεΑ) του άρθρου 2 του   ν. 4756/2020
(Α’235), και
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(ιγ) Το προσωπικό που απασχολείται στο πρόγραµµα «Βοήθεια
στο σπίτι».

1.β. Για επιτακτικούς λόγους προστασίας της δηµόσιας υγείας,
κάθε νεοεισερχόµενος φιλοξενούµενος στις ανωτέρω κλειστές
µονάδες και στις µονάδες των περ. β’ και γ’ και κάθε ωφελούµενος
στις ανωτέρω λοιπές ανοιχτές µονάδες πρέπει υποχρεωτικά να
έχει πραγµατοποιήσει την πρώτη ή τη µοναδική δόση εµβολια-
σµού κατά του κορωνοϊού COVID-19 και να ολοκληρώσει τον εµ-
βολιαστικό κύκλο σύµφωνα µε τις προβλεπόµενες διαδικασίες και
στον προβλεπόµενο χρόνο. Από την υποχρέωση του προηγούµε-
νου εδαφίου εξαιρούνται τα πρόσωπα, στα οποία παρέχονται υπη-
ρεσίες από τις δοµές της περ. α’ της παρ. 1.α. 

2. Για επιτακτικούς λόγους προστασίας της δηµόσιας υγείας,
εµβολιάζεται υποχρεωτικά κατά του κορωνοϊού COVID-19 όλο το
προσωπικό (ιατρικό, παραϊατρικό, νοσηλευτικό, διοικητικό και υπο-
στηρικτικό) σε ιδιωτικές, δηµόσιες και δηµοτικές δοµές υγείας
(διαγνωστικά κέντρα, κέντρα αποκατάστασης, κλινικές, νοσοκο-
µεία, δοµές πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, µονάδες νοσηλείας,
Εθνικό Κέντρο Άµεσης Βοήθειας και Εθνικός Οργανισµός Δηµό-
σιας Υγείας), καθώς και στα Κέντρα Πιστοποίησης Αναπηρίας
(ΚΕ.Π.Α.). Η υποχρέωση του πρώτου εδαφίου καταλαµβάνει και
τους φοιτητές προγραµµάτων σπουδών α' και β' κύκλου των Σχο-
λών Επιστηµών Υγείας των Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων
(Α.Ε.Ι.), καθώς και τους σπουδαστές των Ινστιτούτων Επαγγελµα-
τικής Κατάρτισης (Ι.Ε.Κ.) και των Κολλεγίων, οι οποίοι συµµετέ-
χουν σε κάθε είδους εκπαιδευτική διαδικασία που διεξάγεται σε
νοσοκοµεία του Εθνικού Συστήµατος Υγείας (Ε.Σ.Υ.), σε πανεπι-
στηµιακά νοσοκοµεία και σε ιδιωτικές δοµές υγείας.

3. Ως προσωπικό των δοµών των παρ. 1 και 2 νοείται κάθε φυ-
σικό πρόσωπο που παρέχει προς τον φορέα λειτουργίας τους
υπηρεσίες ή εκτελεί έργο µε επαχθή αιτία ή εθελοντικά ή διεξάγει
πρακτική άσκηση στο πλαίσιο εκπαιδευτικής διαδικασίας προ-
γραµµάτων σπουδών δηµόσιων ή ιδιωτικών εκπαιδευτικών δοµών
οποιασδήποτε βαθµίδας, µε φυσική παρουσία εντός των δοµών
αυτών, καθώς και κάθε φυσικό πρόσωπο που παρέχει υπηρεσίες,
µε φυσική παρουσία εντός των ίδιων δοµών, σε νοµικό πρόσωπο,
µε το οποίο είναι συµβεβληµένος ο φορέας λειτουργίας των
δοµών.

4. Δεν υπέχουν την υποχρέωση των παρ. 1 και 2 όσοι έχουν νο-
σήσει και για διάστηµα έξι (6) µηνών από τη νόσηση και όσοι έχουν
αποδεδειγµένους λόγους υγείας που εµποδίζουν τη διενέργεια
του εµβολίου. Οι λόγοι υγείας του πρώτου εδαφίου, στη βάση ει-
δικής λίστας εξαιρέσεων που προσδιορίζει η Εθνική Επιτροπή Εµ-
βολιασµών, εγκρίνονται από τριµελείς επιτροπές ανά υγειονοµική
περιφέρεια, οι οποίες αποτελούνται από ιατρούς του Εθνικού Συ-
στήµατος Υγείας και πανεπιστηµιακούς ιατρούς. Ειδικώς τα άτοµα
µε αναπηρία που αδυνατούν να υποβληθούν στη διαδικασία του
εµβολιασµού για αντικειµενικούς λόγους, που σχετίζεται µε την
πραγµατική τους κατάσταση, ως συνέπεια των παθήσεών τους,
όπως οι βαριές περιπτώσεις αυτισµού και επιληψίας, δύνανται να
εξαιρούνται από την υποχρέωση εµβολιασµού, µε αιτιολογηµένη
εισήγηση του θεράποντος ιατρού τους και κατόπιν έγκρισης από
τις επιτροπές του δεύτερου εδαφίου.

5. Για την εφαρµογή των παρ. 1 και 2 απαιτείται η επίδειξη Ψη-
φιακού Πιστοποιητικού COVID-19 της Ε.Ε. (EU Digital COVID Cer-
tificate EUDCC) του Κανονισµού (ΕΕ) 2021/953 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 14ης Ιουνίου 2021 και του
άρθρου πρώτου της από 30.5.2021 Πράξης Νοµοθετικού Περιε-
χοµένου (Α’87), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του
ν. 4806/2021 (Α’95) µε πληροφορίες σχετικά µε την κατάσταση
του φυσικού προσώπου-κατόχου του όσον αφορά στον εµβολια-
σµό ή στη νόσηση από τον κορωνοϊό COVID-19, ή βεβαίωσης εµ-
βολιασµού της παρ. 5 του άρθρου 55 του ν. 4764/2020 (Α’256), ή
βεβαίωσης θετικού διαγνωστικού ελέγχου της παρ. 1 του άρθρου
5 της υπ’ αριθµ. 2650/10.4.2020 (Β’ 1298) κοινής απόφασης των
Υπουργών Υγείας και Επικρατείας, ή ισοδύναµου πιστοποιητικού
ή βεβαίωσης τρίτης χώρας. Το πιστοποιητικό ή η βεβαίωση του
πρώτου εδαφίου ελέγχεται από τον εργοδότη ή τον υπεύθυνο της
µονάδας µέσω της ειδικής ηλεκτρονικής εφαρµογής της παρ. 1α
του άρθρου 33 του ν. 4816/2021 (Α’118), τηρουµένων και των λοι-
πών διατάξεων του ανωτέρω άρθρου.

6. Ο εκάστοτε εργοδότης ή υπεύθυνος µονάδας οφείλει να ενη-
µερώνει τους εργαζόµενους µε κάθε πρόσφορο µέσο για τις υπο-
χρεώσεις που απορρέουν από το παρόν άρθρο. Στην περίπτωση
της παρ. 1, το υπόχρεο προσωπικό πρέπει να έχει λάβει την πρώτη
ή τη µοναδική δόση έως τις 16 Αυγούστου 2021, η δε ολοκλήρωση
του εµβολιαστικού κύκλου πρέπει να γίνει σύµφωνα µε τις προ-
βλεπόµενες διαδικασίες και στον προβλεπόµενο χρόνο. Στην πε-
ρίπτωση της παρ. 2, το υπόχρεο προσωπικό πρέπει να έχει λάβει
την πρώτη ή τη µοναδική δόση έως την 1η Σεπτεµβρίου 2021, µε
εξαίρεση τους φοιτητές και σπουδαστές που πρέπει να έχουν
λάβει την πρώτη ή τη µοναδική δόση έως την 30ή Σεπτεµβρίου, η
δε ολοκλήρωση του εµβολιαστικού κύκλου πρέπει να γίνει σύµ-
φωνα µε τις προβλεπόµενες διαδικασίες και στον προβλεπόµενο
χρόνο. Στην περίπτωση µη τήρησης της υποχρέωσης αυτής, επέρ-
χονται οι ακόλουθες συνέπειες:

α) Ειδικώς στην περίπτωση εργαζοµένων σε φορείς του δηµο-
σίου τοµέα, υπό την έννοια της περ. (α) της παρ. 1 του άρθρου 14
του ν. 4270/2014 (Α’ 143), που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής
του παρόντος, µε απόφαση του επικεφαλής του φορέα επιβάλλε-
ται, κατά παρέκκλιση κάθε άλλης γενικής ή ειδικής διάταξης, το
ειδικό διοικητικό µέτρο της αναστολής καθηκόντων για επιτακτι-
κούς λόγους προστασίας της δηµόσιας υγείας. Κατά τον χρόνο
αναστολής καθηκόντων, ο οποίος δεν λογίζεται ως χρόνος πραγ-
µατικής δηµόσιας υπηρεσίας, δεν καταβάλλονται αποδοχές. Με
την πραγµατοποίηση της πρώτης ή της µοναδικής δόσης η ανα-
στολή αίρεται µε όµοια απόφαση του φορέα, υπό την προϋπόθεση
της ολοκλήρωσης του εµβολιαστικού κύκλου, σύµφωνα µε τις
προβλεπόµενες διαδικασίες και στον προβλεπόµενο χρόνο.

β) Σε κάθε άλλη περίπτωση πλην της περ. (α) και µέχρι την
πραγµατοποίηση της πρώτης ή της µοναδικής δόσης, όπως επί-
σης σε περίπτωση µη ολοκλήρωσης του εµβολιαστικού κύκλου
σύµφωνα µε τις προβλεπόµενες διαδικασίες και στον προβλεπό-
µενο χρόνο, ο εργοδότης υποχρεούται να µην κάνει δεκτή την πα-
ροχή της εργασίας του εργαζοµένου και απαλλάσσεται από την
υποχρέωση καταβολής αποδοχών για το χρονικό διάστηµα µη πα-
ροχής εργασίας λόγω εφαρµογής του παρόντος. Το προηγούµενο
εδάφιο εφαρµόζεται και σε συµβάσεις έργου, παροχής ανεξαρ-
τήτων υπηρεσιών, καθώς και σε συµβάσεις εξαρτηµένης εργασίας
δανειζόµενου προσωπικού ή προσωπικού που συµβάλλεται µε ερ-
γολάβο. Στον εργοδότη που απασχολεί προσωπικό ή παρέχει υπη-
ρεσίες σε ωφελούµενους κατά παράβαση του παρόντος,
επιβάλλεται διοικητικό πρόστιµο: βα) δέκα χιλιάδων (10.000) ευρώ
για κάθε παράβαση και έως πενήντα χιλιάδων (50.000) ευρώ και,
ββ) σε περίπτωση υποτροπής, που διαπιστώνεται σε επανέλεγχο,
είκοσι χιλιάδων (20.000) ευρώ για κάθε παράβαση και έως διακο-
σίων χιλιάδων (200.000) ευρώ. Υπόχρεο εργοδότη, για τους σκο-
πούς εφαρµογής του παρόντος, συνιστά κάθε εργοδότης για το
σύνολο του προσωπικού του, στο οποίο περιλαµβάνεται και το δα-
νειζόµενο σε αυτόν ή το απασχολούµενο σε αυτόν µέσω Εταιρειών
Προσωρινής Απασχόλησης προσωπικό. Κατ’ εξαίρεση, υπόχρεοι
εργοδότες είναι οι πάροχοι υπηρεσιών - εργολάβοι για το προσω-
πικό που απασχολούν σε δοµές ή και φορείς που εµπίπτουν στο
πεδίο εφαρµογής του παρόντος, στο πλαίσιο εκτέλεσης σύµβα-
σης παροχής υπηρεσιών.

γ) Για τους ιδιώτες υπόχρεους, που εργάζονται στις δοµές που
εντάσσονται στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος ως ελεύθεροι
επαγγελµατίες επιβάλλεται διοικητικό πρόστιµο: α) δέκα χιλιάδων
(10.000) ευρώ για κάθε παράβαση και έως πενήντα χιλιάδων
(50.000) ευρώ και, β) σε περίπτωση υποτροπής, που διαπιστώνεται
σε επανέλεγχο, είκοσι χιλιάδων (20.000) ευρώ για κάθε παράβαση
και έως διακοσίων χιλιάδων (200.000) ευρώ.

Στους ελεύθερους επαγγελµατίες που παρέχουν υπηρεσίες
υγείας στις ανωτέρω δοµές, κατά παράβαση του παρόντος, επι-
βάλλονται, επιπλέον, οι ακόλουθες κυρώσεις:

γα) καταγγέλλεται αυτοδικαίως και αζηµίως για το Δηµόσιο,
από την ηµεροµηνία της βεβαίωσης της παράβασης, κάθε σύµ-
βαση του επαγγελµατία µε τον Εθνικό Οργανισµό Παροχής Υπη-
ρεσιών Υγείας (ΕΟΠΥΥ) και τα δηµόσια ασφαλιστικά ταµεία,

γβ) αναστέλλεται η δυνατότητα ηλεκτρονικής συνταγογράφη-
σης του ν. 3892/2010 (Α’ 189), και

γγ) αναστέλλεται η δυνατότητα εκτέλεσης ηλεκτρονικών συν-
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ταγών του ν. 3892/2010.
Οι επαγγελµατίες που παρέχουν ιατρικές υπηρεσίες σε ιδιωτι-

κές δοµές πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας (ιδιωτικά ιατρεία,
φαρµακεία) οφείλουν να επικολλούν στην εξωτερική θύρα της
δοµής έγγραφο µε το οποίο ενηµερώνουν τους ασθενείς ότι όλοι
οι εργαζόµενοι στη δοµή έχουν εµβολιαστεί σε συµµόρφωση µε
το παρόν. Η παράλειψη της τήρησης της υποχρέωσης του προ-
ηγούµενου εδαφίου τιµωρείται µε διοικητικό πρόστιµο ύψους
τριακοσίων (300) ευρώ.

Οι κυρώσεις της παρούσας περίπτωσης ισχύουν για παραβά-
σεις που τελούνται από τη δηµοσίευση του παρόντος.

δ) Στην περίπτωση φοιτητών, ο επικεφαλής της ακαδηµαϊκής
µονάδας και ο διδάσκων κάθε µαθήµατος, καθώς και στην περί-
πτωση των σπουδαστών των Ι.Ε.Κ. και των Κολλεγίων, οι Διοική-
σεις τους και οι εκπαιδευτές των αντίστοιχων µαθηµάτων
υποχρεούνται να µην επιτρέπουν τη συµµετοχή του φοιτητή ή του
σπουδαστή σε κάθε είδους εκπαιδευτική διαδικασία που διεξάγε-
ται εντός των νοσοκοµείων του Ε.Σ.Υ., των πανεπιστηµιακών νο-
σοκοµείων και των ιδιωτικών δοµών υγείας.

7. α) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υγείας, Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων, Εσωτερικών, Ψηφιακής Διακυβέρνησης
και του κατά περίπτωση συναρµόδιου Υπουργού, δύνανται να εξει-
δικεύονται και να επεκτείνονται οι κατηγορίες των προσώπων που
υποχρεούνται σε εµβολιασµό, να καθορίζονται η διαδικασία και ο
χρόνος διενέργειας του εµβολιασµού, καθώς και τυχόν προτεραι-
οποίηση, η παρακολούθηση και ο τρόπος ελέγχου της συµµόρ-
φωσης µε την υποχρέωση, οι ειδικότεροι όροι προστασίας των
προσωπικών δεδοµένων και προβλέπεται κάθε άλλη αναγκαία λε-
πτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόντος. Με την ίδια ή όµοια
απόφαση δύνανται να εξειδικεύονται οι προβλεπόµενες κυρώσεις,
να καθορίζονται οι αρµόδιες αρχές για την εφαρµογή του παρόν-
τος και τα αρµόδια όργανα ελέγχου και επιβολής κυρώσεων, η
διαδικασία ελέγχων και βεβαίωσης των παραβάσεων, η διαδικασία
και ο τρόπος επιβολής κυρώσεων, βεβαίωσης και είσπραξης διοι-
κητικών προστίµων, ο τρόπος, ο χρόνος και οι συνέπειες άρσης
των κυρώσεων και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή
του παρόντος.

β) Με απόφαση του Υπουργού Υγείας εξειδικεύονται οι περι-
πτώσεις και η διαδικασία απαλλαγής από την υποχρέωση εµβο-
λιασµού για ιατρικούς λόγους και καθορίζονται άλλες αναγκαίες
λεπτοµέρειες για την εφαρµογή της παρ. 4.

8. Η εφαρµογή του παρόντος άρθρου επαναξιολογείται έως τις
31.10.2021.»

Άρθρο τεσσαρακοστό πρώτο
Διενέργεια δοκιµασιών ταχέων µοριακών ελέγχων (rapid

test) από τους Ο.Τ.Α. α’ βαθµού - Τροποποίηση της παρ. 3
του άρθρου 98 του ν. 4796/2021

Η παρ. 3 του άρθρου 98 του ν. 4796/2021 (Α’63) τροποποιείται
ως προς τον χρόνο λήξης ισχύος της παρ. 3 του άρθρου 10 της
από 11.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’55), η
οποία κυρώθηκε µε το άρθρο δεύτερο του ν. 4682/2020 (Α’76),
και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Για την προµήθεια ταχέων µοριακών ελέγχων (rapid test),
εφόσον ο Ε.Ο.Δ.Υ. ή το Υπουργείο Υγείας ή η Γενική Γραµµατεία
Πολιτικής Προστασίας δεν διαθέτουν σε έναν Ο.Τ.Α. α’ βαθµού
τον αναγκαίο αριθµό δοκιµασιών ταχέων µοριακών ελέγχων
(rapid test), η παρ. 3 του άρθρου 10 της από 11.3.2020 Πράξης
Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’55), η οποία κυρώθηκε µε το
άρθρο δεύτερο του ν. 4682/2020 (Α’76), διατηρείται σε ισχύ έως
και την 31η Δεκεµβρίου 2021.»

Άρθρο τεσσαρακοστό δεύτερο
Επιπλέον σηµεία διάθεσης αυτοδιαγνωστικής 

δοκιµασίας ελέγχου της νόσησης από κορωνοϊό COVID-19
µε κρατική µέριµνα - Παράταση ισχύος 

του άρθρου εξηκοστού όγδοου του ν. 4812/2021

Η ισχύς της παρ. 1 του άρθρου εξηκοστού όγδοου του ν.
4812/2021 (Α’110), ως προς τα επιπλέον σηµεία διάθεσης αυτο-

διαγνωστικής δοκιµασίας ελέγχου της νόσησης από κορωνοϊό
COVID-19, παρατείνεται από τη λήξη της έως την 31η Δεκεµ-
βρίου 2021. 

Άρθρο τεσσαρακοστό τρίτο
Πρώιµη πρόσβαση («παρηγορητική χρήση») 

σε µονοκλωνικά αντισώµατα ή λοιπά φάρµακα 
για την αντιµετώπιση του κορωνοϊού COVID-19

1. Η χορήγηση στην Ελλάδα µη εγκεκριµένων µονοκλωνικών
αντισωµάτων ή λοιπών φαρµάκων, τα οποία προορίζονται για την
πρόληψη της βαριάς νόσησης σε επιβεβαιωµένους COVID-19
ασθενείς που εµπίπτουν στο άρθρο 2 της απόφασης του Υπουρ-
γού Υγείας υπό στοιχεία ΔΥΓ3α/Γ.Π.85037/10/2011 (Β’ 558) και
για τα οποία έχει εκδοθεί επιστηµονική γνώµη της Επιτροπής
Φαρµάκων Ανθρώπινης Χρήσης του Ευρωπαϊκού Οργανισµού
Φαρµάκων (Ε.Μ.Α.), είναι δυνατή µόνον στο πλαίσιο οµαδικού
προγράµµατος πρώιµης πρόσβασης, υπό τις ακόλουθες προ-
ϋποθέσεις:

α) Με απόφαση του Υπουργού Υγείας, που εκδίδεται µετά από
γνώµη της Εθνικής Επιτροπής Προστασίας της Δηµόσιας Υγείας
έναντι του COVID-19 κατόπιν εισήγησης της Επιτροπής Αντιµε-
τώπισης Εκτάκτων Συµβάντων Δηµόσιας Υγείας από Λοιµογό-
νους Παράγοντες θεσπίζεται, ανά φάρµακο, θεραπευτικό
πρωτόκολλο, µε το οποίο καθορίζονται τα κριτήρια επιλεξιµότη-
τας των ασθενών (ενδεικτικά, νοσηλευόµενοι ή µη, προσδιορι-
σµός οµάδων υψηλού κινδύνου, στάδιο εξέλιξης της νόσου), η
ένδειξη και κάθε άλλο αναγκαίο στοιχείο. 

β) Για τη θέσπιση του θεραπευτικού πρωτοκόλλου λαµβάνεται
υπόψη η επιστηµονική γνώµη της Επιτροπής Φαρµάκων Ανθρώ-
πινης Χρήσης του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Φαρµάκων (Ε.Μ.Α.),
τα τρέχοντα επιδηµιολογικά και επιστηµονικά δεδοµένα, η προσ-
δοκώµενη αποτελεσµατικότητα έναντι των εκάστοτε µεταλλά-
ξεων του ιού SARS - COV2 και η εξάντληση ή απροσφορότητα
των εν λόγω κατηγοριών των διαθέσιµων εγκεκριµένων θερα-
πειών. 

γ) Το πρόγραµµα που καταθέτει στον ΕΟΦ ο υπεύθυνος οµα-
δικού προγράµµατος πρώιµης πρόσβασης ενόψει της χορήγη-
σης της οικείας άδειας δεν µπορεί να είναι ευρύτερο του ως άνω
θεραπευτικού πρωτοκόλλου.

2. Κατά παρέκκλιση των προβλεποµένων στην υπουργική από-
φαση υπό στοιχεία ΔΥΓ3α/Γ.Π.85037/10/2011, η κάλυψη της σχε-
τικής δαπάνης βαρύνει το Δηµόσιο.

3. Κατά τα λοιπά εφαρµόζεται η απόφαση του Υπουργού
Υγείας υπό στοιχεία ΔΥΓ3α/Γ.Π.85037/10/2011.

Άρθρο τεσσαρακοστό τέταρτο
Αποζηµίωση ιδιωτικών κλινικών και θεραπευτηρίων, 

που δεσµεύθηκαν αναγκαστικά για την κάλυψη 
εκτάκτων αναγκών δηµόσιας υγείας 

από την έξαρση του κορωνοϊού COVID-19 - Παράταση
ισχύος του άρθρου πεντηκοστού τρίτου του ν. 4812/2021

Στο άρθρο πεντηκοστό τρίτο του ν. 4812/2021 (Α’110): α) το
πρώτο εδάφιο τροποποιείται ως προς το απώτατο χρονικό όριο
ισχύος, β) το δεύτερο εδάφιο τροποποιείται, ώστε να συµπλη-
ρωθεί η έννοια της ακατάσχετης αποζηµίωσης, και το άρθρο πεν-
τηκοστό τρίτο διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο πεντηκοστό τρίτο 
Αποζηµίωση ιδιωτικών κλινικών και θεραπευτηρίων, 

που δεσµεύθηκαν αναγκαστικά για την κάλυψη εκτάκτων 
αναγκών δηµόσιας υγείας από την έξαρση 

του κορωνοϊού COVID-19

Εφόσον εξακολουθεί να υφίσταται άµεσος κίνδυνος από τη
διασπορά του κορωνοϊού COVID-19 και σε κάθε περίπτωση όχι
πέραν της 31ης.12.2021, για τον καθορισµό της αποζηµίωσης
χρήσης των ιδιωτικών κλινικών και θεραπευτηρίων, που δεσµεύ-
θηκαν αναγκαστικά και εν συνόλω από το Δηµόσιο για την κά-
λυψη της έκτακτης και επιτακτικής ανάγκης δηµόσιας υγείας και
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προστασίας του κοινωνικού συνόλου από την έξαρση του κορω-
νοϊού COVID-19, κατ’ εφαρµογή της παρ. 2 του άρθρου τέταρτου
της από 25.2.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου, η οποία
κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4682/2020 (Α’76), λαµβάνεται
υπόψη ο µέσος όρος των εκκαθαρισµένων υποβολών για νοση-
λεία και διαγνωστικές εξετάσεις προς τον Ε.Ο.Π.Υ.Υ. κατά τους
προηγούµενους δώδεκα (12) µήνες, µε αναγωγή στο χρονικό
διάστηµα της αναγκαστικής διάθεσης της εκάστοτε δεσµευόµε-
νης καθολικά ή εν µέρει επιχείρησης στο Δηµόσιο. Η αποζηµίωση
του πρώτου εδαφίου είναι ακατάσχετη στα χέρια του Δηµοσίου
ή τρίτων, κατά παρέκκλιση κάθε γενικής ή ειδικής διάταξης, δεν
δεσµεύεται και δεν συµψηφίζεται µε βεβαιωµένα χρέη στη Φο-
ρολογική Διοίκηση και το Δηµόσιο εν γένει, τους δήµους και τα
νοµικά τους πρόσωπα, τις περιφέρειες, τα ασφαλιστικά ταµεία
ή τα πιστωτικά ιδρύµατα και αφορολόγητη.»

Άρθρο τεσσαρακοστό πέµπτο
Δωρεές Ο.Τ.Α., Κ.Ε.Δ.Ε., ΕΝ.Π.Ε., Π.Ε.Δ. 

σε νοσοκοµεία, λοιπές δηµόσιες υγειονοµικές 
µονάδες, Ν.Π.Δ.Δ., ιδρύµατα και αστικές 

µη κερδοσκοπικές εταιρείες κοινωφελούς σκοπού - 
Παράταση ισχύος της παρ. 6 του άρθρου 74 

του ν. 4745/2020

Η ισχύς της παρ. 6 του άρθρου 74 του ν. 4745/2020 (Α’214),
σχετικά µε τη διενέργεια δωρεών των δήµων και των περιφε-
ρειών, της Κεντρικής Ένωσης Δήµων Ελλάδος (Κ.Ε.Δ.Ε.), της
Ένωσης Περιφερειών Ελλάδος (ΕΝ.Π.Ε.) και των Περιφερειακών
Ενώσεων Δήµων (Π.Ε.Δ.) σε νοσοκοµεία, λοιπές δηµόσιες υγει-
ονοµικές µονάδες, Ν.Π.Δ.Δ., ιδρύµατα και αστικές µη κερδοσκο-
πικές εταιρείες κοινωφελούς σκοπού, παρατείνεται από τη λήξη
της έως την 31η Δεκεµβρίου 2021.

Άρθρο τεσσαρακοστό έκτο
Πρόσληψη επικουρικού προσωπικού στην Κεντρική 

Υπηρεσία του Υπουργείου Υγείας και στην ΙΦΕΤ Α.Ε. - 
Παράταση ισχύος του άρθρου τεσσαρακοστού πέµπτου 

του ν. 4771/2021

Η ισχύς του άρθρου τεσσαρακοστού πέµπτου του  ν.
4771/2021 (Α’16) ως προς την πρόσληψη επικουρικού προσωπι-
κού στην Κεντρική Υπηρεσία του Υπουργείου Υγείας και στο Ιν-
στιτούτο Φαρµακευτικής Έρευνας και Τεχνολογίας (Ι.Φ.Ε.Τ.
Α.Ε.), παρατείνεται από τη λήξη της έως την 31η Δεκεµβρίου
2021.

Άρθρο τεσσαρακοστό έβδοµο
Πρόσληψη επικουρικού ιατρικού, νοσηλευτικού 
και λοιπού βοηθητικού προσωπικού - Παράταση 

ισχύος του άρθρου 9 του ν. 4790/2021

Η ισχύς του άρθρου 9 του ν. 4790/2021 (Α’48) ως προς την
πρόσληψη επικουρικού ιατρικού, νοσηλευτικού και λοιπού βοη-
θητικού προσωπικού, παρατείνεται από τη λήξη της έως την 31η
Δεκεµβρίου 2021. 

Άρθρο τεσσαρακοστό όγδοο
Μετακινήσεις εκτός έδρας του προσωπικού του ΕΚΑΒ - 

Αντικατάσταση της παρ. 2 του άρθρου 2 της υποπαρ. Δ.9 
της παρ. Δ του άρθρου 2 του ν. 4336/2015

Τα εδάφια τέταρτο και πέµπτο της παρ. 2 του άρθρου 2 της
υποπαρ. Δ.9 της παρ. Δ του άρθρου 2 του   ν. 4336/2015 (Α’ 94)
τροποποιούνται, προκειµένου να διευρυνθεί το πεδίο εφαρµογής
στις µετακινήσεις του προσωπικού του Ε.Κ.Α.Β. για την εκτέλεση
υπηρεσίας, ανεξαρτήτως του χρησιµοποιούµενου µέσου, και η
παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος νόµου δεν εµπίπτουν
οι µετακινήσεις εκτός έδρας του πάσης φύσης προσωπικού που
απασχολείται για τις ανάγκες προγραµµάτων ή έργων (ερευνη-
τικών, αναπτυξιακών κ.λπ.) του Ιδρύµατος Κρατικών Υποτροφιών

(Ι.Κ.Υ.), των ερευνητικών και τεχνολογικών φορέων και των
Ε.Λ.Κ.Ε. των Α.Ε.Ι., που χρηµατοδοτούνται αποκλειστικά από την
Ευρωπαϊκή Ένωση ή από διεθνείς οργανισµούς ή ιδιωτικά κον-
δύλια ή κληροδοτήµατα ή ίδιους πόρους, εφόσον η σχετική δα-
πάνη καλύπτεται από τα προγράµµατα ή τα έργα αυτά, για τις
ανάγκες των οποίων µετακινούνται.

Στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος δεν εµπίπτουν επίσης οι
πάσης φύσης µετακινήσεις του Υπουργού Μετανάστευσης και
Ασύλου, που δεν υπόκεινται σε περιορισµό ηµερών κατ’ έτος.
Μετακινήσεις εκτός έδρας που έχουν πραγµατοποιηθεί το έτος
2016 από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής
Ανασυγκρότησης αρµόδιο για θέµατα µεταναστευτικής πολιτι-
κής και τον Υπουργό Μεταναστευτικής Πολιτικής, καθ’ υπέρβαση
του ορίου ηµερών που τίθεται από τις ανωτέρω διατάξεις, θεω-
ρούνται νόµιµες. Οι δαπάνες για τις µετακινήσεις αυτές δύναται
να πληρωθούν σε βάρος των πιστώσεων του τρέχοντος ή και του
επόµενου οικονοµικού έτους του Υπουργείου Μεταναστευτικής
Πολιτικής, κατά την προβλεπόµενη διαδικασία, τηρουµένων των
λοιπών προϋποθέσεων νοµιµότητας και κανονικότητας των δα-
πανών αυτών.

Επίσης, δεν εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος
νόµου οι µετακινήσεις εκτός έδρας του µόνιµου ή µε σύµβαση
ιδιωτικού δικαίου οποιασδήποτε µορφής, προσωπικού του
Ε.Κ.Α.Β., οι οποίοι µετακινούνται εκτός έδρας ανεξαρτήτως
µέσου για την εκτέλεση υπηρεσίας στις βάσεις αεροδιακοµιδών
του Ε.Κ.Α.Β.. Οι λεπτοµέρειες της εφαρµογής του προηγούµε-
νου εδαφίου ρυθµίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οι-
κονοµικών και Υγείας.»

Άρθρο τεσσαρακοστό ένατο
Συµβάσεις επικουρικού προσωπικού

1. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 24 του ν.
4715/2020 (Α’149) τροποποιείται ως προς το χρονικό διάστηµα
παράτασης των συµβάσεων που εντάσσονται στο πεδίο εφαρ-
µογής της και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Για την αντιµετώπιση έκτακτων αναγκών από την εµφάνιση
και διάδοση του κορωνοϊού COVID-19 όλες οι ενεργές κατά την
έναρξη ισχύος του παρόντος συµβάσεις επικουρικού προσωπι-
κού των κλάδων ιατρικού, νοσηλευτικού και πάσης φύσεως λοι-
πού προσωπικού των νοσοκοµείων του Ε.Σ.Υ., των δοµών
πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, των εποπτευόµενων φορέων
του Υπουργείου Υγείας, του Γ.Ν. Θεσσαλονίκης «Γ. Παπαγεωρ-
γίου», των στρατιωτικών νοσοκοµείων, του Νοσηλευτικού Ιδρύ-
µατος Μετοχικού Ταµείου Στρατού (Ν.Ι.Μ.Τ.Σ.), καθώς και των
Πανεπιστηµιακών Νοσοκοµείων αρµοδιότητας του Υπουργείου
Παιδείας και Θρησκευµάτων, δύναται να παρατείνονται από τη
λήξη τους και για χρονικό διάστηµα που δεν υπερβαίνει την
31η.3.2022. Για την υλοποίηση των ανωτέρω µεριµνά ο Διοικητής
κάθε επιµέρους φορέα, οι δε αναγκαίες πιστώσεις καλύπτονται
κατόπιν ισόποσης επιχορήγησης από τον Κρατικό Προϋπολογι-
σµό. Η παράταση των συµβάσεων δεν µεταβάλλει τον χαρα-
κτήρα της σχέσης εργασίας, βάσει της οποίας προσλήφθηκαν οι
απασχολούµενοι στις θέσεις αυτές.». 

2. Η παρ. 2 του άρθρου εικοστού του ν. 4737/2020 (Α’ 204)
τροποποιείται ως προς το χρονικό σηµείο λήξης των συµβάσεων
και την πρόβλεψη δυνατότητας συνεπικουρίας του έργου του
Ε.Ο.Φ., προστίθεται νέο δεύτερο εδάφιο και η παρ. 2 διαµορφώ-
νεται ως εξής:

«2. Συµβάσεις εργασίας Ιδιωτικού Δικαίου Ορισµένου Χρόνου
λοιπού, πλην ιατρών, επικουρικού προσωπικού του Ε.Ο.Π.Υ.Υ.
και του Ε.Ο.Φ., διαφόρων ειδικοτήτων, δυνάµει της υπό στοιχεία
Γ4β/Γ.Π. οικ. 50604/4.7.2018 κοινής απόφασης των Υπουργών
Οικονοµικών, Υγείας και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, δύναται
να παρατείνονται από τη λήξη τους έως την 31η.3.2022 µε τους
ίδιους όρους, προκειµένου να συνεπικουρούν το έργο του Εθνι-
κού Οργανισµού Παροχής Υπηρεσιών Υγείας (Ε.Ο.Π.Υ.Υ.) και του
Εθνικού Οργανισµού Φαρµάκων (Ε.Ο.Φ.). Η παράταση των συµ-
βάσεων δεν µεταβάλλει τον χαρακτήρα της σχέσης εργασίας,
βάσει της οποίας προσλήφθηκαν οι απασχολούµενοι στις θέσεις
αυτές.» 
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Άρθρο πεντηκοστό
Μετακίνηση ιατρικού προσωπικού ειδικότητας 

αναισθησιολογίας και αποζηµίωση 
της εικοσιτετράωρης εφηµεριακής απασχόλησης - 

Τροποποίηση του άρθρου 29 του ν. 4816/2021

Στο άρθρο 29 του ν. 4816/2021 (Α’118), α) στην παρ. 1, τροπο-
ποιείται το πρώτο εδάφιο ως προς το πεδίο εφαρµογής, προστί-
θεται νέο δεύτερο εδάφιο και τροποποιείται το τρίτο εδάφιο,
προκειµένου η πρόσθετη ηµερήσια αποζηµίωση και η αποζηµίωση
της εφηµεριακής απασχόλησης να µην προσµετρώνται στο ανώ-
τατο όριο αποδοχών που προβλέπεται για τους ιατρούς του ΕΣΥ,
β) καταργείται η παρ. 2, γ) τροποποιείται η παρ. 3 ως προς το
πεδίο εφαρµογής, δ) τροποποιείται η ηµεροµηνία στην παρ. 5, και
το άρθρο 29 διαµορφώνεται ως εξής:  

«1. Στους ιατρούς κλάδου ΕΣΥ ειδικότητας αναισθησιολογίας
που µετακινούνται κατ’ εφαρµογή του άρθρου 24 του ν. 3599/2007
(Α’ 176) σε νοσοκοµεία της ιδίας ή άλλης Υγειονοµικής Περιφέ-
ρειας (Υ.Πε), µε εξαίρεση τα νοσοκοµεία της Περιφέρειας Αττικής,
λόγω έκτακτων υπηρεσιακών αναγκών, χορηγείται ως πρόσθετη
αποζηµίωση για κάθε ηµέρα απασχόλησής τους, εξαιρουµένων
των ηµερών που πραγµατοποιούν εικοσιτετράωρη εφηµερία, ποσό
ίσο µε ένα (1) επιπλέον ηµεροµίσθιο, πλέον των µηνιαίων αποδο-
χών τους. Η αµοιβή των ιατρών του πρώτου εδαφίου για την εικο-
σιτετράωρη εφηµεριακή απασχόληση που πραγµατοποιούν στο
πλαίσιο της µετακίνησης ορίζεται κατά παρέκκλιση των κείµενων
διατάξεων στο ποσό των διακοσίων πενήντα (250) ευρώ ανά εφη-
µερία. Η πρόσθετη ηµερήσια αποζηµίωση και η αποζηµίωση της
εφηµεριακής απασχόλησης δεν προσµετρώνται στο ανώτατο όριο
αποδοχών που προβλέπεται για τους ιατρούς του ΕΣΥ. Το χρονικό
διάστηµα της µετακίνησης δεν µπορεί να υπερβαίνει τον έναν (1)
µήνα και καθορίζεται στην απόφαση µετακίνησης.

2. [Καταργείται]
3. Η δαπάνη διαµονής, µετακίνησης, ηµερήσιας αποζηµίωσης,

πρόσθετης αποζηµίωσης, αποζηµίωσης για την εικοσιτετράωρη
εφηµεριακή απασχόληση και συµµετοχής στο λοιπό πρόγραµµα
εφηµεριών των ιατρών της παρ. 1 καταβάλλεται από τον φορέα
υποδοχής. 

4. Με απόφαση του Διοικητή της Υγειονοµικής Περιφέρειας
(Υ.Πε.) ή κοινή απόφαση των Διοικητών των οικείων Υγειονοµικών
Περιφερειών (Υ.Πε.) δύνανται να µετακινούνται σύµφωνα µε τα
ισχύοντα στο παρόν και επικουρικοί ιατροί ειδικότητας αναισθη-
σιολογίας για την κάλυψη έκτακτων υπηρεσιακών αναγκών.

5. Το παρόν έχει εφαρµογή έως την 31η.3.2022.»

Άρθρο πεντηκοστό πρώτο
Αποζηµίωση ιδιωτών ιατρών ειδικότητας 

αναισθησιολογίας

1. Για χρονικό διάστηµα έως την 31η.3.2022, ιδιώτες ιατροί ει-
δικότητας αναισθησιολογίας δύνανται να παρέχουν υπηρεσίες για
την κάλυψη κενών εφηµερίας ιατρών ειδικότητας αναισθησιολο-
γίας των νοσοκοµείων του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, εξαιρου-
µένων των νοσοκοµείων της Περιφέρειας Αττικής, µε την έκδοση
δελτίου παροχής υπηρεσιών για χρονικό διάστηµα έως έξι (6)
µηνών µε δυνατότητα παράτασης για ακόµη έξι (6) µήνες. Η
αµοιβή των ιατρών του πρώτου εδαφίου για την εικοσιτετράωρη
εφηµεριακή απασχόληση ανέρχεται στο ποσό των διακοσίων πε-
νήντα (250) ευρώ ανά εφηµερία. 

2. Σε περίπτωση συµµετοχής των ιδιωτών ιατρών της παρ. 1 σε
διαδικασία επιλογής για την πλήρωση θέσεων ιατρών του Ε.Σ.Υ.,
οι διανυόµενοι µήνες στην παροχή εκ µέρους τους υπηρεσιών
κατά την εφηµερία των νοσοκοµείων σύµφωνα µε την παρ. 1, µο-
ριοδοτούνται σύµφωνα µε τα ισχύοντα για τους επικουρικούς ια-
τρούς των δηµόσιων νοσοκοµείων σε άγονες, νησιωτικές,
προβληµατικές ή αποµακρυσµένες περιοχές. 

3. Η συνεργασία µε ιδιώτες ιατρούς για την παροχή υπηρεσιών
κατά την εφηµερία, σύµφωνα µε τους όρους του παρόντος, εγ-
κρίνεται µε απόφαση του Διοικητή της Υ.Πε., όπου ανήκει το νο-
σοκοµείο, µετά από ειδικά αιτιολογηµένο αίτηµα του διοικητή του
νοσοκοµείου και τη σύµφωνη γνώµη του αρµόδιου διευθυντή της
κλινικής, κατ’ εφαρµογή της παρ. 4 του άρθρου 9 του π.δ. 80/2016

(Α’ 145) όσον αφορά την έκδοση των αποφάσεων ανάληψης υπο-
χρέωσης ή αντίστοιχο αίτηµα του Διοικητή της οικείας Υγειονοµι-
κής Περιφέρειας.

Άρθρο πεντηκοστό δεύτερο
Παράταση καταληκτικής ηµεροµηνίας συµβάσεων 

προσωπικού Ι.Δ.Ο.Χ. της Γενικής Γραµµατείας 
Πολιτικής Προστασίας - Τροποποίηση του άρθρου 49 

του ν. 4807/2021

Το άρθρο 49 του ν. 4807/2021 (Α’ 96) τροποποιείται, ως προς
την καταληκτική ηµεροµηνία παράτασης των συµβάσεων του προ-
σωπικού που υπηρετεί µε σχέση εργασίας Ιδιωτικού Δικαίου Ορι-
σµένου Χρόνου (Ι.Δ.Ο.Χ.) στη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής
Προστασίας και τους λόγους παράτασης αυτών, και διαµορφώ-
νεται ως εξής: 

«Άρθρο 49
Παράταση συµβάσεων προσωπικού της Γενικής

Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας

Οι συµβάσεις προσωπικού της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής
Προστασίας, που υπηρετεί µε σχέση εργασίας Ιδιωτικού Δικαίου
Ορισµένου Χρόνου (Ι.Δ.Ο.Χ.), οι οποίες λήγουν πριν από την ολο-
κλήρωση του τρέχοντος έτους, παρατείνονται από τη λήξη τους
έως την 30ή Ιουνίου 2022, για την κάλυψη της ανάγκης αντιµε-
τώπισης του κινδύνου διασποράς του κορωνοϊού COVID-19, την
αντιµετώπιση υγειονοµικών και πάσης φύσεως κινδύνων, την
πρόληψη δασικών πυρκαγιών και την προετοιµασία του αντιπυ-
ρικού σχεδιασµού της χώρας, καθώς και λοιπών επιχειρησιακών
αναγκών της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας.»

Άρθρο πεντηκοστό τρίτο
Επείγουσες ρυθµίσεις για τη λειτουργία 

των πολιτικών δικαστηρίων

1. Με την επιφύλαξη των άρθρων 237 και 238 ΚΠολΔ στον
πρώτο και δεύτερο βαθµό, όπως και στον Άρειο Πάγο, στη συν-
τοµότερη διαθέσιµη δικάσιµο, ο Πρόεδρος του τµήµατος ή ο
Πρόεδρος του δικαστηρίου κατανέµει χρονικά, εντός της αυτής
ηµέρας, τις εγγεγραµµένες στο πινάκιο ή έκθεµα υποθέσεις και
ο καταµερισµός αυτός µε πρωτοβουλία του γραµµατέα γνωστο-
ποιείται ακολούθως, και πάντως το αργότερο την προηγούµενη
της δικασίµου εργάσιµη ηµέρα, στους διαδίκους ή στους πληρε-
ξούσιους δικηγόρους τους, µε αποστολή ηλεκτρονικού µηνύµα-
τος στον οικείο δικηγορικό σύλλογο, στην Κεντρική Υπηρεσία
του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, εφόσον συµπεριλαµβά-
νονται υποθέσεις µε διάδικο το Ελληνικό Δηµόσιο, και προσθέ-
τως στη διεύθυνση ηλεκτρονικού ταχυδροµείου τους, εφόσον
είναι γνωστή, ή µε ανάρτηση στην πύλη ψηφιακών υπηρεσιών δι-
καστηρίων solon.gov.gr για όσα δικαστήρια και διαδικασίες
έχουν ενταχθεί στο εν λόγω σύστηµα. Η αναβολή µπορεί να
δοθεί και χωρίς παράσταση των πληρεξούσιων δικηγόρων στο
ακροατήριο κατά την εκφώνηση της υπόθεσης από το οικείο πι-
νάκιο ή έκθεµα κατά την ηµέρα της δικασίµου, εφόσον οι δικη-
γόροι αυτοί διατυπώσουν σχετικό αίτηµα µε κοινή ανέκκλητη
δήλωσή τους ή σχετικό κοινό αίτηµα µε αυτοτελείς ανέκκλητες
δηλώσεις τους, οι οποίες υποβάλλονται στην οικεία γραµµατεία
του δικαστηρίου µέσω µηνύµατος ηλεκτρονικού ταχυδροµείου
το αργότερο µέχρι τη δωδεκάτη ώρα της προηγούµενης της δι-
κασίµου εργάσιµης ηµέρας.

2. Στις ίδιες υποθέσεις, εφόσον όλοι οι διάδικοι δεν επιθυµούν
να εξετάσουν κατά τη συζήτηση των υποθέσεων µάρτυρα, µπο-
ρούν να το δηλώσουν στη γραµµατεία του δικαστηρίου µέσω µη-
νύµατος ηλεκτρονικού ταχυδροµείου, το αργότερο µέχρι τη
δωδεκάτη ώρα της προηγούµενης της δικασίµου εργάσιµης ηµέ-
ρας, προκειµένου η συζήτηση της υπόθεσής τους να τεθεί στην
αρχή του πινακίου ή εκθέµατος.

3. Οι διάδικοι µπορούν να προσκοµίσουν ένορκες βεβαιώσεις
που λαµβάνονται ενώπιον δικηγόρου της έδρας του δικαστηρίου
ή της κατοικίας ή της διαµονής του µάρτυρα κατά τη διαδικασία
των άρθρων 422 έως 424 του ΚΠολΔ, όπως αυτή συµπληρώνεται
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µε τα επόµενα εδάφια. Η ένορκη βεβαίωση δεν µπορεί να ληφθεί
ενώπιον των πληρεξουσίων δικηγόρων των διαδίκων. Αµέσως
µετά τη λήψη της ένορκης βεβαίωσης, ο δικηγόρος ενώπιον του
οποίου αυτή δόθηκε, την αποστέλλει ηλεκτρονικά στον δικηγο-
ρικό σύλλογο στον οποίο ανήκει και λαµβάνει ηλεκτρονική από-
δειξη λήψης. Με την ηλεκτρονική απόδειξη η ένορκη βεβαίωση
αποκτά βέβαιη χρονολογία και µοναδικό αριθµό. Ο δικηγόρος
χορηγεί αντίγραφα της ένορκης βεβαίωσης µαζί µε την ως άνω
ηλεκτρονική απόδειξη λήψης. Όµοια αντίγραφα χορηγεί και ο οι-
κείος δικηγορικός σύλλογος µέσω της διαδικτυακής πύλης por-
tal.olomeleia.gr. Τα αρχεία των ένορκων βεβαιώσεων που
λαµβάνονται ενώπιον δικηγόρου κατά την παρούσα, τηρούνται
στους οικείους δικηγορικούς συλλόγους, σύµφωνα µε αποφά-
σεις των διοικητικών τους συµβουλίων. Ένορκες βεβαιώσεις ενώ-
πιον δικηγόρου µπορούν να ληφθούν και για διαφορές ή
υποθέσεις των ειδικών διαδικασιών, της εκούσιας δικαιοδοσίας,
κτηµατολογίου και ασφαλιστικών µέτρων, εφαρµοζοµένων κατά
τα λοιπά των εκάστοτε ειδικότερων διατάξεων.

4. Το παρόν ισχύει από την 1η.10.2021 έως την 31η.12.2021.

ΜΕΡΟΣ ΤΡΙΤΟ
ΕΠΕΙΓΟΝΤΑ ΜΕΤΡΑ ΓΙΑ ΤΗ ΣΤΗΡΙΞΗ 

ΤΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ ΚΑΙ ΤΩΝ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΩΝ

Άρθρο πεντηκοστό τέταρτο
Πληρωµή Ενιαίου Φόρου Ιδιοκτησίας Ακινήτων 

έτους 2021 - Τροποποίηση της παρ. 1 του άρθρου 8 
του ν. 4223/2013

Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 8 του  ν. 4223/2013
(Α’ 287), περί καταβολής του Ενιαίου Φόρου Ιδιοκτησίας Ακινήτων
(ΕΝ.Φ.Ι.Α.) έτους 2021, τροποποιείται µε την παροχή της δυνατό-
τητας καταβολής της πρώτης και της δεύτερης δόσης µέχρι την
τελευταία εργάσιµη ηµέρα του µηνός Οκτωβρίου 2021 και η παρ.
1 διαµορφώνεται ως εξής: 

«1. Ο ΕΝ.Φ.Ι.Α. καταβάλλεται εφάπαξ µέχρι την τελευταία ερ-
γάσιµη, για τις δηµόσιες υπηρεσίες, ηµέρα του επόµενου µήνα
από την έκδοση της πράξης προσδιορισµού φόρου ή σε ισόποσες
µηνιαίες δόσεις, καθεµιά από τις οποίες δεν µπορεί να είναι µικρό-
τερη των δέκα (10) ευρώ, και από τις οποίες η πρώτη δόση κατα-
βάλλεται µέχρι την τελευταία εργάσιµη ηµέρα του επόµενου µήνα
από την έκδοση της πράξης προσδιορισµού φόρου, οι επόµενες
δόσεις µέχρι την τελευταία εργάσιµη ηµέρα κάθε επόµενου µήνα
και η τελευταία δόση καταβάλλεται µέχρι την τελευταία εργάσιµη
ηµέρα του Ιανουαρίου του επόµενου έτους. 

Ειδικά για το έτος 2014, η τελευταία δόση καταβάλλεται µέχρι
την τελευταία εργάσιµη ηµέρα του Φεβρουάριου του έτους 2015.
Εφόσον η πράξη προσδιορισµού του φόρου έχει εκδοθεί µέχρι και
την 31η Ιουλίου 2014, η πρώτη δόση καταβάλλεται µέχρι και την
30ή Σεπτεµβρίου 2014. 

Ποσά φόρου µέχρι ένα (1) ευρώ δεν βεβαιώνονται και δεν είναι
απαιτητά. 

Ειδικά για το έτος 2015, εφόσον η πράξη προσδιορισµού του
φόρου έχει εκδοθεί µέχρι και την 26η του µηνός Οκτωβρίου 2015,
η πρώτη δόση καταβάλλεται µέχρι και την 30ή του µηνός Οκτω-
βρίου 2015. Η τελευταία δόση καταβάλλεται µέχρι και την τελευ-
ταία εργάσιµη ηµέρα του µηνός Φεβρουαρίου του έτους 2016. 

Ειδικά για το έτος 2016 η πρώτη δόση καταβάλλεται µέχρι και
την 30ή Σεπτεµβρίου 2016 και η τελευταία µέχρι και την 31η Ια-
νουαρίου 2017. 

Ειδικά για το έτος 2017 η πρώτη δόση καταβάλλεται µέχρι και
την 29η Σεπτεµβρίου 2017 και η τελευταία µέχρι και την 31η Ια-
νουαρίου 2018. 

Ειδικά για το έτος 2018, εφόσον η πράξη προσδιορισµού του
φόρου εκδοθεί εντός του Σεπτεµβρίου 2018, η πρώτη δόση κατα-
βάλλεται µέχρι και την 30ή Σεπτεµβρίου 2018. 

Ειδικά για το έτος 2019, εφόσον η πράξη προσδιορισµού του
φόρου εκδοθεί µέχρι τη 16η Σεπτεµβρίου 2019, η πρώτη δόση κα-
ταβάλλεται µέχρι και την 30ή Σεπτεµβρίου 2019. 

Ειδικά για το έτος 2020, ο Ενιαίος Φόρος Ιδιοκτησίας Ακινήτων
(ΕΝ.Φ.Ι.Α.) καταβάλλεται σε έξι (6) ισόποσες µηνιαίες δόσεις. Η

πρώτη και η δεύτερη δόση δύνανται να καταβληθούν µέχρι την τε-
λευταία εργάσιµη ηµέρα του µηνός Οκτωβρίου 2020 και καθεµιά
από τις επόµενες, µέχρι την τελευταία εργάσιµη ηµέρα των τεσ-
σάρων (4) επόµενων µηνών. 

Ειδικά για το έτος 2021, ο Ενιαίος Φόρος Ιδιοκτησίας Ακινήτων
(ΕΝ.Φ.Ι.Α.) καταβάλλεται σε έξι (6) ισόποσες µηνιαίες δόσεις. Η
πρώτη και η δεύτερη δόση δύνανται να καταβληθούν µέχρι την τε-
λευταία εργάσιµη ηµέρα του µηνός Οκτωβρίου 2021 και καθεµιά
από τις επόµενες, µέχρι την τελευταία εργάσιµη ηµέρα των τεσ-
σάρων (4) επόµενων µηνών.»

Άρθρο πεντηκοστό πέµπτο
Υπερµειωµένος και µειωµένος συντελεστής Φόρου 

Προστιθέµενης Αξίας για συγκεκριµένα αγαθά 
και υπηρεσίες - Τροποποίηση του Παραρτήµατος ΙΙΙ 

του Κώδικα Φόρου Προστιθέµενης Αξίας 
και της παρ. 2 του άρθρου 11 του ν. 4690/2020

1.  Στo τέλος της παρ. 18 του Κεφαλαίου «Α. ΑΓΑΘΑ»  του Πα-
ραρτήµατος ΙΙΙ του ν. 2859/2000 (Κώδικας Φόρου Προστιθέµενης
Αξίας - Φ.Π.Α, Α’248), περί αγροτικών και κτηνοτροφικών αγαθών
που υπάγονται σε µειωµένο συντελεστή, προστίθενται δύο (2)
εδάφια και η παρ. 18 διαµορφώνεται ως εξής: 

«18. Άχυρα και φλοιοί ακατέργαστων δηµητριακών, έστω και τε-
µαχισµένα, αλεσµένα, συµπιεσµένα ή συσσωµατωµένα µε µορφή
σβόλων. Γογγύλια Σουηδίας (γογγυλοκράµβες), τεύτλα κτηνοτρο-
φικά, ρίζες κτηνοτροφικές, χορτονοµές (FOIN, LUZERNE), τριφύλ-
λια, κτηνοτροφικά λάχανα, χορτονοµές λούπινου, βίκου και
παρόµοια κτηνοτροφικά προϊόντα, έστω και συσσωµατωµένα µε
µορφή σβόλων (Δ.Κ. 1213, 1214). Καλαµπόκι, ΕΧ1005, ΕΧ1103,
ΕΧ1104.  

Ο συντελεστής του φόρου για τα αγαθά της παρούσας ορίζεται
σε έξι τοις εκατό (6%).»

2. Στο τέλος της  παρ. 31 του Κεφαλαίου «Α. ΑΓΑΘΑ» του Πα-
ραρτήµατος ΙΙΙ του ν. 2859/2000, περί βιοµηχανικών ειδών διατρο-
φής που υπάγονται σε µειωµένο συντελεστή, προστίθεται
τελευταίο εδάφιο και η παρ. 31 διαµορφώνεται ως εξής: 

«31. Υπολείµµατα και απορρίµµατα των βιοµηχανικών ειδών δια-
τροφής. Τροφές παρασκευασµένες για ζώα, εξαιρουµένων των
τροφών για σκύλους ή γάτες (Δ.Κ. 2301,2302, 2303, 2304, 2305,
2306, 2307, 2308, ΕΧ 2309).

Ο συντελεστής του φόρου για τα αγαθά της παρούσας ορίζεται
σε έξι τοις εκατό (6%).»

3. Στο τέλος του Κεφαλαίου «Β. ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ» του Παραρτήµα-
τος ΙΙΙ του ν. 2859/2000, περί υπηρεσιών που υπάγονται σε µει-
ωµένο συντελεστή, προστίθενται παρ. 9  και 10 ως εξής:

«9. Η παροχή υπηρεσιών από γυµναστήρια από την 1η.10.2021
έως και την 30ή.6.2022.  

10. Η παροχή υπηρεσιών από σχολές εκµάθησης χορού από
την 1η.10.2021 έως και την 30ή.6.2022 και εφόσον δεν απαλλάσ-
σονται µε το άρθρο 22.»    

4. Η  παρ. 2 του άρθρου 11 του ν. 4690/2020 (Α’104),  τροπο-
ποιείται ως προς τον χρόνο εφαρµογής του µειωµένου ή υπερµει-
ωµένου συντελεστή Φ.Π.Α. ως εξής:

«2.  Οι διατάξεις του Παραρτήµατος ΙΙΙ «Αγαθά και Υπηρεσίες
που υπάγονται σε µειωµένο συντελεστή σύµφωνα µε την παρ.  1
του άρθρου 21» του Κώδικα Φόρου Προστιθέµενης αξίας, ο
οποίος κυρώθηκε µε τον                  ν. 2859/2000, όπως τροποποι-
ούνται από την παρ. 1, εφαρµόζονται από την 1η.6.2020 έως και
την 30η .6.2022.»

5. Το παρόν άρθρο ισχύει από την 1η.10.2021.

Άρθρο πεντηκοστό έκτο
Αύξηση αφορολόγητου ποσού δωρεών και γονικών 

παροχών περιουσιακών στοιχείων, χρηµατικών ποσών  - 
Τροποποίηση του άρθρου 44 του ν. 2961/2001

1. Στο άρθρο 44 του Κώδικα διατάξεων φορολογίας κληρονο-
µιών, δωρεών, γονικών παροχών και κερδών από τυχερά παίγνια,
ο οποίος κυρώθηκε µε το πρώτο άρθρο του ν. 2961/2001 (Α’266):
α) η περ. α) της παρ. 1 επικαιροποιείται, β) προστίθεται στην παρ.
1 νέα εδάφια τρίτο και τέταρτο, γ) η παρ. 2 τροποποιείται ως προς
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την αύξηση του αφορολόγητου ποσού για δωρεές και γονικές πα-
ροχές περιουσιακών στοιχείων και χρηµατικών ποσών και τον µη
συνυπολογισµό αυτών στην αιτία θανάτου κτήση περιουσίας, και
οι ως άνω παράγραφοι διαµορφώνονται ως εξής:

«1. Το υπόλοιπο της περιουσίας, πλην των χρηµατικών ποσών,
που αποκτάται αιτία δωρεάς ή γονικής παροχής, το οποίο αποµένει
µετά την αφαίρεση των εκπτώσεων και απαλλαγών που προβλέ-
πονται στα άρθρα 41 και 43, υποβάλλεται σε φόρο, ο οποίος υπο-
λογίζεται σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 29, οι οποίες
εφαρµόζονται ανάλογα. 

Από τον φόρο που προκύπτει εκπίπτει: α) ο φόρος που αναλογεί
στις προγενέστερες δωρεές και γονικές παροχές, που συνυπολο-
γίζονται σύµφωνα µε το άρθρο 36, µε ανάλογη εφαρµογή των δια-
τάξεων του άρθρου 31, και β) ο φόρος που αποδεδειγµένα
καταβλήθηκε ή οριστικά και τελεσίδικα βεβαιώθηκε στην αλλοδαπή
για τις δωρεές και γονικές παροχές κινητών που έγιναν εκεί, µε
ανάλογη εφαρµογή των διατάξεων του άρθρου 32.

Ειδικά η γονική παροχή ή η δωρεά προς τα πρόσωπα που υπά-
γονται στην Α’ κατηγορία της παρ. 1 του άρθρου 29 οποιουδήποτε
περιουσιακού στοιχείου, καθώς και η γονική παροχή ή η δωρεά
χρηµατικών ποσών προς τα ως άνω πρόσωπα, η οποία διενεργείται
µε µεταφορά χρηµάτων µέσω χρηµατοπιστωτικών ιδρυµάτων, υπό-
κεινται σε φόρο, ο οποίος υπολογίζεται µε συντελεστή δέκα τοις
εκατό (10%), µετά την αφαίρεση εφάπαξ αφορολογήτου ποσού
οκτακοσίων χιλιάδων (800.000) ευρώ. Οι δωρεές και γονικές πα-
ροχές του προηγούµενου εδαφίου δεν συνυπολογίζονται στην
αιτία θανάτου κτήση περιουσίας µεταξύ των αυτών προσώπων. 

2. Η αιτία δωρεάς ή γονικής παροχής κτήση χρηµατικών ποσών,
πλην των προβλεποµένων στην παρ. 1α, υπόκειται σε φόρο, ο
οποίος υπολογίζεται αυτοτελώς µε συντελεστή δέκα τοις εκατό
(10%), προκειµένου για δικαιούχους που υπάγονται στην Α’ κατη-
γορία, µε συντελεστή είκοσι τοις εκατό (20%), προκειµένου για δι-
καιούχους που υπάγονται στη Β’ κατηγορία και µε συντελεστή
σαράντα τοις εκατό (40%), προκειµένου για δικαιούχους που υπά-
γονται στη Γ’ κατηγορία.»

2. Η παρ. 1  εφαρµόζεται για δωρεές και γονικές παροχές, οι
οποίες συστήνονται από την 1η Οκτωβρίου 2021. Για την εφαρ-
µογή του τρίτου και του τέταρτου εδαφίου της παρ. 1 του άρθρου
44 του ν. 2961/2001 (Α’266), όπως τροποποιείται µε την παρ. 1 του
παρόντος, δωρεές και γονικές παροχές που έχουν διενεργηθεί
µέχρι την ηµεροµηνία αυτή, δεν συνυπολογίζονται σύµφωνα µε το
άρθρο 36, περί συνυπολογισµού προγενέστερων δωρεών και γο-
νικών παροχών.   

Άρθρο πεντηκοστό έβδοµο
Μείωση του συντελεστή του φόρου συγκέντρωσης 

κεφαλαίου - Τροποποίηση του άρθρου 21 του ν. 1676/1986

1. Το άρθρο 21 του ν. 1676/1986 (Α’204)  τροποποιείται ως
προς τον ορισµό ποσοστού του φόρου  από ένα τοις εκατό (1%)
στο ήµισυ της µονάδας (0,5%) και το άρθρο 21 διαµορφώνεται
ως εξής:

«'Αρθρο 21 : Συντελεστής του φόρου

Ο φόρος ορίζεται στο ήµισυ της µονάδας ως ποσοστό επί τοις
εκατό (0,5%) στην αξία που φορολογείται.»

2. Η παρ. 1 ισχύει από την 1η.10.2021 και καταλαµβάνει πρά-
ξεις για τις οποίες η φορολογική υποχρέωση γεννάται από την
ηµεροµηνία αυτή και µετά. 

Άρθρο πεντηκοστό όγδοο
Παράταση αναστολής επιβολής τέλους συνδροµητικής 

τηλεόρασης - Τροποποίηση του άρθρου 12 
του ν. 4728/2020

1. Το άρθρο 12 του ν. 4728/2020 (A’ 186) τροποποιείται ως
προς την καταληκτική ηµεροµηνία αναστολής επιβολής τέλους
συνδροµητικής τηλεόρασης και διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 12
Αναστολή επιβολής τέλους συνδροµητικής τηλεόρασης

Αναστέλλεται η επιβολή του τέλους στη συνδροµητική τηλεό-
ραση σύµφωνα µε το άρθρο 54 του ν. 4389/2016 (Α’ 94) για την
περίοδο από 1ης Οκτωβρίου 2020 έως 30 Ιουνίου 2022.» 

2. Η παρ. 1 ισχύει από την 1η.10.2021.

Άρθρο πεντηκοστό ένατο
Μείωση των συντελεστών του τέλους συνδροµητών 

κινητής τηλεφωνίας και του τέλους καρτοκινητής 
τηλεφωνίας και κατάργηση των τελών αυτών 
για τους νέους µέχρι 29 ετών  - Τροποποίηση 

του άρθρου 12 του ν. 2579/1998

1. Στο άρθρο 12 του ν. 2579/1998 (Α’31), α) στην περ. α’ της
παρ. 1 τροποποιούνται το δεύτερο εδάφιο ως προς την κατάρ-
γηση της κλίµακας υπολογισµού µηνιαίου τέλους, το πέµπτο
εδάφιο ως προς την αντικατάσταση της φράσης «την εξεύρεση
του κλιµακίου» από τις λέξεις «τον υπολογισµό» και το έκτο εδά-
φιο ως προς την αντικατάσταση της φράσης «Δηµόσια Οικονο-
µική Υπηρεσία, που είναι αρµόδια για τη φορολογία εισοδήµατός
τους» από τις λέξεις «Φορολογική Διοίκηση», β) στην περ. β’ της
παρ. 1 τροποποιούνται το πρώτο εδάφιο ως προς τη µείωση των
συντελεστών του τέλους συνδροµητών κινητής τηλεφωνίας από
δώδεκα τοις εκατό (12%) σε δέκα τοις εκατό (10%) και το τρίτο
εδάφιο ως προς την αντικατάσταση της φράσης «στις αρµόδιες
για τη φορολογία εισοδήµατός τους Δηµόσιες Οικονοµικές Υπη-
ρεσίες» από τις λέξεις «Φορολογική Διοίκηση», γ) προστίθεται
περ. γ. στην παρ. 1, δ) τροποποιείται η παρ. 2 ως προς το πεδίο
εφαρµογής της, ε) οι παρ. 3, 4 και 5 αντικαθίστανται, στ) καταρ-
γείται η παρ. 6 και το άρθρο διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 12
Επιβολή τέλους συνδροµητών κινητής τηλεφωνίας

1. α. Επιβάλλεται τέλος υπέρ του Δηµοσίου, µε την ονοµασία
«τέλος συνδροµητών κινητής τηλεφωνίας», το οποίο βαρύνει
τους συνδροµητές των επιχειρήσεων παροχής υπηρεσιών κινη-
τής τηλεφωνίας.

Το τέλος αυτό υπολογίζεται προ του φόρου προστιθέµενης
αξίας ως ποσοστό δέκα τοις εκατό (10%) επί κάθε µηνιαίου λο-
γαριασµού κάθε σύνδεσης. 

Εάν ο λογαριασµός εκδίδεται για περισσότερους µήνες επι-
βάλλονται τόσα τέλη όσοι και οι µήνες. Στην περίπτωση αυτή,
για την εξεύρεση του τέλους, ο λογαριασµός επιµερίζεται σε ίσα
µέρη, ανάλογα των µηνών για τους οποίους εκδίδεται, εφόσον
από αυτόν δεν προκύπτει διαφορετικός επιµερισµός.

Για τον υπολογισµό του τέλους λαµβάνεται υπόψη ο συνολι-
κός µηνιαίος λογαριασµός περιλαµβανοµένου και του πάγιου τέ-
λους που εισπράττεται υπέρ της επιχείρησης, χωρίς τον φόρο
προστιθέµενης αξίας. Το τέλος το εισπράττουν οι επιχειρήσεις
παροχής υπηρεσιών κινητής τηλεφωνίας από τους συνδροµητές
και το αποδίδουν στη Φορολογική Διοίκηση, µε µηνιαίες δηλώ-
σεις που υποβάλλονται µέχρι το τέλος του µεθεπόµενου µήνα
από την έκδοση κάθε λογαριασµού, ανεξάρτητα από το χρόνο
που γίνεται η εξόφληση του λογαριασµού.

Από την επιβολή του «τέλους συνδροµητών κινητής τηλεφω-
νίας» εξαιρούνται οι συνδέσεις παροχής ασύρµατης πρόσβασης
στο διαδίκτυο (Internet), εφόσον αφορούν αποκλειστικά και µόνο
συνδέσεις δεδοµένων (data).

β. Επιβάλλεται τέλος υπέρ του Δηµοσίου, µε την ονοµασία
«τέλος καρτοκινητής τηλεφωνίας», το οποίο υπολογίζεται ως πο-
σοστό δέκα τοις εκατό (10%) επί της αξίας του χρόνου οµιλίας
των καρτοκινητών τηλεφώνων. Το τέλος αυτό υπολογίζεται επί
της αξίας του παρεχόµενου χρόνου οµιλίας ή επικοινωνίας, ανε-
ξαρτήτως του τρόπου µε τον οποίο αυτός χορηγείται, προ του
φόρου προστιθέµενης αξίας. Το τέλος αποδίδεται, από τις επι-
χειρήσεις παροχής υπηρεσιών κινητής τηλεφωνίας, στη Φορολο-
γική Διοίκηση. Η απόδοση του τέλους από τις επιχειρήσεις αυτές
γίνεται µε µηνιαίες δηλώσεις µέχρι το τέλος του µεθεπόµενου
µήνα, είτε από την πώληση των καρτών οµιλίας, είτε των καρτών
ανανέωσης του χρόνου οµιλίας ή επικοινωνίας, είτε από την ανα-
νέωση του χρόνου οµιλίας ή επικοινωνίας µε οποιονδήποτε άλλο
τρόπο.
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γ. Το ποσοστό των περ. α’ και β’ της παρ. 1 ορίζεται σε µηδέν
τοις εκατό (0%) για φυσικά πρόσωπα ηλικίας δεκαπέντε (15) έως
και είκοσι εννέα (29) ετών. Από το προηγούµενο εδάφιο καταλαµ-
βάνονται όσοι κατά τη διάρκεια εκάστου έτους εφαρµογής έχουν
συµπληρώσει το δέκατο τέταρτο (14ο) έτος της ηλικίας τους έως
την 31η Δεκεµβρίου του προηγουµένου έτους και δεν έχουν συµ-
πληρώσει το τριακοστό (30ο) έτος της ηλικίας τους έως την ηµε-
ροµηνία αυτή. Για την εφαρµογή της παρούσας δηµιουργείται
ειδική εφαρµογή προσβάσιµη µέσω της ενιαίας ψηφιακής πύλης
της δηµόσιας διοίκησης (gov.gr-ΕΨΠ). Μηδενικός συντελεστής
εφαρµόζεται για µία (1) σύνδεση ή ένα (1) καρτοκινητό ανά δι-
καιούχο, µετά την ολοκλήρωση της εγγραφής στην εφαρµογή των
δικαιούχων ή των εχόντων την επιµέλειά τους σε περίπτωση ανη-
λίκων, από την πρώτη τιµολόγηση σε περίπτωση σύνδεσης συµ-
βολαίου ή από την επόµενη ανανέωση χρόνου οµιλίας σε
περίπτωση σύνδεσης καρτοκινητής. 

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Ψηφιακής
Διακυβέρνησης καθορίζονται οι πληροφορίες που περιλαµβάνον-
ται στην ειδική εφαρµογή, τα υποχρεωτικά στοιχεία που καταχω-
ρίζουν σε αυτή οι δικαιούχοι ή οι έχοντες την επιµέλειά τους σε
περίπτωση ανηλίκων, ο τρόπος αυθεντικοποίησης των χρηστών,
ο υπεύθυνος επεξεργασίας των καταχωριζόµενων δεδοµένων
προσωπικού χαρακτήρα, ο τρόπος, η διαδικασία και οι αναγκαίες
πληροφορίες στις οποίες έχουν πρόσβαση οι πάροχοι υπηρεσιών
κινητής τηλεφωνίας, καθώς και ο τρόπος παροχής της προς τούτο
αίτησης του δικαιούχου ή του έχοντος την επιµέλειά του, τα τε-
χνικά και οργανωτικά µέτρα για τη λειτουργία της εφαρµογής, ο
χρόνος έναρξης υλοποίησης  και παραγωγικής λειτουργίας της,
τα αρµόδια όργανα για την υλοποίηση και κάθε άλλο ζήτηµα σχε-
τικό µε τη διαχείριση, την παρακολούθηση, τη χρηµατοδότηση,
την υλοποίηση, τη λειτουργία και τη διαλειτουργικότητα της εφαρ-
µογής, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρ-
µογή της παρούσας.  

2. Απαλλαγές από φόρους και τέλη που προβλέπονται από τις
ισχύουσες διατάξεις υπέρ ορισµένων προσώπων δεν καταλαµβά-
νουν τα τέλη της προηγούµενης παραγράφου.

3. Η παρ. 1 καταλαµβάνει λογαριασµούς που εκδίδονται και
κάρτες χρόνου οµιλίας ή επικοινωνίας και ανανεώσεις που ενερ-
γοποιούνται από τους καταναλωτές από την 1η.1.2022 και µετά.
Ο µηδενικός συντελεστής εφαρµόζεται  σε λογαριασµούς που εκ-
δίδονται και κάρτες χρόνου οµιλίας ή επικοινωνίας και ανανεώσεις
που ενεργοποιούνται από τους καταναλωτές από την 1η.1.2022
και µετά, σύµφωνα µε την περ. γ’ της παρ. 1. 

4. Με αποφάσεις του Υπουργού Οικονοµικών, κατόπιν εισήγη-
σης του Διοικητή της Α.Α.Δ.Ε., καθορίζονται ο τύπος και το περιε-
χόµενο των δηλώσεων της παρ. 1, οι διαδικασίες, ο χρόνος και
κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόν-
τος.

5. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών, κατόπιν εισήγησης
του Διοικητή της Α.Α.Δ.Ε., καθορίζεται η διαδικασία επιστροφής
ή συµψηφισµού από τη Φορολογική Διοίκηση ποσού τέλους καρ-
τοκινητής τηλεφωνίας, που αποδίδεται λόγω αλλαγής των εφαρ-
µοζόµενων συντελεστών στους παρόχους υπηρεσιών κινητής
τηλεφωνίας.»

Άρθρο εξηκοστό
Συµπλήρωση του προσδιορισµού κατανοµής εσόδων 
από πλειστηριασµούς δικαιωµάτων εκποµπών αερίων 
θερµοκηπίου για τα έτη 2021 έως 2030 - Τροποποίηση 

του άρθρου 25 του ν. 3468/2006

Στην περ. Α.2.1 της παρ. Α.2. του άρθρου 25 του  ν. 3468/2006
(Α’129) αντικαθίσταται η υποπερ. (γ) ως προς τους ειδικότερους
σκοπούς διάθεσης του ποσοστού των εσόδων, τροποποιείται η
υποπερ. (ε) µε την προσθήκη των λέξεων «ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας», προστίθεται υποπερ. (στ) και η περ. Α.2.1. διαµορφώ-
νεται ως εξής:

«Α.2.1. Για την περίοδο 2021 έως 2030, ο Διαχειριστής Α.Π.Ε.
και Εγγυήσεων Προέλευσης (Δ.Α.Π.Ε.Ε.Π. Α.Ε.) διαχειρίζεται
τµήµα των εσόδων από πλειστηριασµούς δικαιωµάτων εκποµπών
αερίων θερµοκηπίου, το οποίο διατίθεται ως ενίσχυση για επιχει-
ρήσεις τοµέων και υποτοµέων που εκτίθενται σε σηµαντικό κίν-

δυνο διαρροής άνθρακα, λόγω του κόστους δικαιωµάτων του συ-
στήµατος εµπορίας δικαιωµάτων εκποµπής αερίων θερµοκηπίου
της Ε.Ε. που µετακυλίεται στις τιµές ηλεκτρικής ενέργειας (ενί-
σχυση για έµµεσο κόστος εκποµπών), σύµφωνα µε όσα ορίζονται
στην Οδηγία 2003/87/ΕΚ, καθώς και τις κατευθυντήριες γραµµές,
σχετικά µε ορισµένα µέτρα κρατικών ενισχύσεων, στο πλαίσιο του
συστήµατος εµπορίας δικαιωµάτων εκποµπής αερίων θερµοκη-
πίου µετά το 2021 (2020/C 317/04).

Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας, κα-
θορίζεται η διαδικασία χορήγησης της ενίσχυσης από τη
Δ.Α.Π.Ε.Ε.Π. Α.Ε., για την περίοδο 2021 έως 2030, για επιχειρήσεις
τοµέων και υποτοµέων που εκτίθενται σε σηµαντικό κίνδυνο διαρ-
ροής άνθρακα, όπως οι δικαιούχοι, το µέγιστο ποσό ενίσχυσης και
η µεθοδολογία χορήγησης της ενίσχυσης.

Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας κα-
τανέµονται ετησίως για την περίοδο 2021 έως 2030 τα έσοδα από
πλειστηριασµούς δικαιωµάτων εκποµπών αερίων θερµοκηπίου,
σύµφωνα µε το άρθρο 15 της υπ’ αριθµ. 181478/965/2017 (Β’
3763) κοινής απόφασης των Υπουργών Οικονοµίας και Ανάπτυξης,
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Υποδοµών και Μεταφορών, όπως
εκάστοτε ισχύει, ως εξής:

(α) Ποσοστό τουλάχιστον 60% των εσόδων αποτελεί πόρο του
Ειδικού Λογαριασµού του άρθρου 143 του  ν. 4001/2011 (Α’ 179).

(β) Ποσοστό των εσόδων, το οποίο καθορίζεται κατ` ανώτατο
όριο µε την απόφαση, καλύπτει τις ανάγκες της ενίσχυσης για επι-
χειρήσεις τοµέων και υποτοµέων που εκτίθενται σε σηµαντικό κίν-
δυνο διαρροής άνθρακα, σύµφωνα µε την απόφαση του δευτέρου
εδαφίου. Ποσό, το οποίο δεν χρησιµοποιείται για τον παραπάνω
σκοπό αποτελεί πόρο του ειδικού λογαριασµού του άρθρου 143
του ν. 4001/2011.

(γ) Ποσοστό των εσόδων, το οποίο καθορίζεται µε την ανωτέρω
απόφαση, διατίθεται για την πραγµατοποίηση έργων και την εξυ-
πηρέτηση ορισµένων από τους σκοπούς, που περιγράφονται στην
Οδηγία 2003/87/ΕΚ και, συγκεκριµένα, κατά προτεραιότητα σε
έργα εξοικονόµησης ενέργειας, για την υποστήριξη χαµηλών και
µεσαίων εισοδηµάτων, σε έργα που αποσκοπούν στη µείωση των
συµβατικών καυσίµων από µεταφορές και δράσεις για την προ-
ώθηση της ηλεκτροκίνησης, σε αντιπυρικά έργα καθαρισµού και
διαχείρισης µε σκοπό τη διατήρηση και αύξηση του αποθέµατος
των δηµόσιων και ιδιωτικών δασών, στην αντιµετώπιση της ενερ-
γειακής ένδειας, στην ενίσχυση του ειδικού διαχειριστικού λογα-
ριασµού Υπηρεσιών Κοινής Ωφέλειας (ΥΚΩ) του άρθρου 55 του
ν. 4001/2011, σε έργα σε αναπτυσσόµενες ή τρίτες χώρες µε
σκοπό τη µείωση των εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου και την
προσαρµογή στην κλιµατική αλλαγή, για την υποστήριξη του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας ως προς την εξυπηρέ-
τηση των στόχων και δράσεων του Εθνικού Σχεδίου για την Ενέρ-
γεια και το Κλίµα, και την αναθεώρηση αυτών όπου απαιτείται,
καθώς και σε έργα για την προστασία, διατήρηση και βελτίωση
του φυσικού περιβάλλοντος. 

Με την ίδια απόφαση καθορίζονται ως φορέας υλοποίησης των
δράσεων είτε το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας είτε φο-
ρέας εποπτευόµενος από το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, καθώς και η διαδικασία µεταφοράς των πόρων στους
ανωτέρω φορείς. Ποσό που δεν χρησιµοποιείται εντός του έτους,
µεταφέρεται για χρήση στα επόµενα έτη έως εξαντλήσεώς του.»

(δ) Ποσοστό των εσόδων, το οποίο καθορίζεται µε την ανωτέρω
απόφαση, διατίθεται σε φορέα ή φορείς εποπτευόµενους από το
Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας για τη χρηµατοδότηση
έργων και δράσεων για την ανάπτυξη βιώσιµων οικονοµικών δρα-
στηριοτήτων χαµηλού ανθρακικού και περιβαλλοντικού αποτυπώ-
µατος, µε στόχο την ενίσχυση και τη σταδιακή διαφοροποίηση των
τοπικών οικονοµιών, καθώς και τη δηµιουργία νέων θέσεων εργα-
σίας στις Περιφερειακές Ενότητες Κοζάνης και Φλώρινας και στον
Δήµο Μεγαλόπολης της Περιφερειακής Ενότητας Αρκαδίας. Με
την απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας καθο-
ρίζονται το ποσοστό των εσόδων, ο φορέας και η διαδικασία χο-
ρήγησης των πόρων. Ποσό που δεν χρησιµοποιείται εντός του
έτους, µεταφέρεται για χρήση στα επόµενα έτη έως εξαντλήσεώς
του.

(ε) Ποσοστό έως ένα τοις εκατό (1%) των εσόδων διατίθεται στο
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Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας για να καλύψει συνδρο-
µές και υποχρεώσεις για θέµατα κλιµατικής αλλαγής, ανανεώσι-
µων πηγών ενέργειας, καθώς και προστασίας της στοιβάδας του
όζοντος, που απορρέουν από διεθνείς συµβάσεις που έχουν υπο-
γραφεί από την Ελληνική Δηµοκρατία, καθώς και από συµµετοχή
σε διεθνείς οργανισµούς.

(στ) Ποσοστό των εσόδων, το οποίο καθορίζεται µε την ανω-
τέρω απόφαση, διατίθεται και για την ενίσχυση του ειδικού λογα-
ριασµού µε την ονοµασία «Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης».»

Άρθρο εξηκοστό πρώτο
Σύσταση Ειδικού Λογαριασµού µε την ονοµασία 

«Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης» -
Χορήγηση επιδότησης λογαριασµού ηλεκτρικής 
ενέργειας και φυσικού αερίου σε καταναλωτές

1. Συστήνεται ειδικός λογαριασµός µε την ονοµασία «Ταµείο
Ενεργειακής Μετάβασης» και ως διαχειριστής του ειδικού λογα-
ριασµού ορίζεται η Δ.Α.Π.Ε.Ε.Π. Α.Ε..

2. Ο ειδικός λογαριασµός της παρ. 1, πέρα από τα έσοδα που
προβλέπονται στην υποπερ. (στ) της περ. Α.2.1 της παρ. Α.2. του
άρθρου 25 του ν. 3468/2006 (Α’129), δύναται να χρηµατοδοτείται
από τον Κρατικό Προϋπολογισµό, καθώς και κατόπιν απόφασης
του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας και από τον Ειδικό
Λογαριασµό Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας (ΑΠΕ) και Συµπα-
ραγωγής Ηλεκτρισµού Θερµότητας Υψηλής Απόδοσης (ΣΗΘΥΑ)
του άρθρου 143 του ν. 4001/2011 (Α’179).

3. Παρέχεται από τον ειδικό λογαριασµό της παρ. 1 επιδότηση
της τιµολογητέας κατανάλωσης ηλεκτρικής ενέργειας και πιστώ-
νεται στους λογαριασµούς των δικαιούχων ως έκπτωση από τους
προµηθευτές ηλεκτρικής ενέργειας. Δικαιούχοι της ανωτέρω επι-
δότησης είναι καταναλωτές χαµηλής τάσης. Με κοινή απόφαση
των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Οικονοµικών
καθορίζονται οι δικαιούχοι καταναλωτές, λαµβάνοντας υπόψη οι-
κονοµικά και κοινωνικά κριτήρια, το ύψος επιδότησης σε ευρώ
ανά µεγαβατώρα (MWh), η διαδικασία, ο τρόπος και ο χρόνος
χορήγησής της, ο χρόνος εκκαθάρισης, η περίοδος κατανάλω-
σης, ανώτατα και κατώτατα όρια καταναλώσεων, καθώς και κάθε
άλλο θέµα σχετικό µε τη χορήγηση της επιδότησης.

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας και Οικονοµικών δύναται να παρέχεται από τον ειδικό λο-
γαριασµό της παρ. 1 επιδότηση της κατανάλωσης φυσικού
αερίου και να πιστώνεται στους λογαριασµούς των δικαιούχων
ως έκπτωση από τους προµηθευτές φυσικού αερίου. Δικαιούχοι
της  επιδότησης είναι οι οικιακοί καταναλωτές φυσικού αερίου.
Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέργειας
και Οικονοµικών καθορίζονται οι δικαιούχοι καταναλωτές, λαµ-
βάνοντας υπόψη οικονοµικά και κοινωνικά  κριτήρια για τη χορή-
γηση της επιδότησης, το ύψος επιδότησης σε ευρώ ανά θερµική
µεγαβατώρα (MWhth), η διαδικασία, ο τρόπος και ο χρόνος χο-
ρήγησής της, ο χρόνος εκκαθάρισης, η περίοδος κατανάλωσης,
ανώτατα και κατώτατα όρια καταναλώσεων, καθώς και κάθε άλλο
θέµα σχετικό µε τη χορήγηση της επιδότησης.

ΜΕΡΟΣ ΤΕΤΑΡΤΟ
ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ 

ΤΩΝ ΣΥΝΕΠΕΙΩΝ ΑΠΟ ΤΟΝ ΣΕΙΣΜΟ 
ΤΗΣ 27ης.9.2021 ΣΤΗΝ ΚΡΗΤΗ

Άρθρο εξηκοστό δεύτερο
Επέκταση της ηλεκτρονικής πλατφόρµας 

για την κρατική αρωγή

Στο πλαίσιο παροχής κρατικής αρωγής για την αντιµετώπιση
των συνεπειών από τον σεισµό που εκδηλώθηκε την 27η Σεπτεµ-
βρίου 2021 σε περιοχές της Κρήτης χρησιµοποιείται η ηλεκτρο-
νική πλατφόρµα µε την ονοµασία «arogi.gov.gr», η οποία
δηµιουργήθηκε µε το άρθρο ένατο της από 13.8.2021 Πράξης
Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 143), η οποία κυρώθηκε µε το
άρθρο 2 του               ν. 4824/2021 (Α’ 156), και η οποία είναι προ-
σβάσιµη µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της δηµόσιας διοί-
κησης (gov.gr-ΕΨΠ) του άρθρου 22 του ν. 4727/2020 (Α’184).

Άρθρο εξηκοστό τρίτο
Εφάπαξ έκτακτη χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης 
για κτιριακές εγκαταστάσεις και κατοικίες φυσικών 

ή νοµικών προσώπων, έναντι στεγαστικής συνδροµής

1. Σε πληγέντα φυσικά και νοµικά πρόσωπα και πληγείσες νο-
µικές οντότητες που περιέρχονται ή περιήλθαν, προσωρινά ή µό-
νιµα, σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης εξαιτίας του σεισµού που
εκδηλώθηκε την 27η Σεπτεµβρίου 2021 σε περιοχές της Κρήτης
για τις οποίες εκδίδονται αποφάσεις κήρυξής τους σε κατάσταση
έκτακτης ανάγκης πολιτικής προστασίας, όπως αυτές εξειδι-
κεύονται µε την κοινή απόφαση της παρ. 9, χορηγείται πρώτη
αρωγή έναντι στεγαστικής συνδροµής µε τη µορφή έκτακτης
εφάπαξ ενίσχυσης, σύµφωνα µε το παρόν.

2. Η πρώτη αρωγή έναντι στεγαστικής συνδροµής παρέχεται
ως εξής:

α) Για ζηµιές σε επαγγελµατικές κτιριακές εγκαταστάσεις που
έχουν πληγεί από τον σεισµό της παρ. 1, παρέχεται στον, κατά
πλήρη ή ψιλή κυριότητα, ιδιοκτήτη των κτιριακών εγκαταστά-
σεων και ανέρχεται:

αα) στο ποσό των δεκατεσσάρων χιλιάδων (14.000) ευρώ, για
κτιριακές εγκαταστάσεις που έχουν υποστεί βαριές βλάβες που
τις καθιστούν επικίνδυνες για χρήση και δεν επιτρέπουν την
άσκηση επιχειρηµατικής δραστηριότητας των στεγαζόµενων επι-
χειρήσεων, συµπεριλαµβανοµένων των αγροτικών και των κτηνο-
τροφικών, πτηνοτροφικών και χοιροτροφικών εκµεταλλεύσεων,

αβ) στο ποσό των οχτώ χιλιάδων (8.000) ευρώ, για κτιριακές
εγκαταστάσεις που έχουν υποστεί σοβαρές βλάβες που τις κα-
θιστούν προσωρινά ακατάλληλες για χρήση, συµπεριλαµβανο-
µένων των αγροτικών και των κτηνοτροφικών, πτηνοτροφικών και
χοιροτροφικών εκµεταλλεύσεων, και

αγ) στο ποσό των τριών χιλιάδων (3.000) ευρώ, για κτιριακές
εγκαταστάσεις που έχουν υποστεί ελαφρές βλάβες, οι οποίες
δεν καθιστούν αδύνατη την άσκηση επιχειρηµατικής δραστηριό-
τητας των στεγαζόµενων επιχειρήσεων, συµπεριλαµβανοµένων
των αγροτικών και των κτηνοτροφικών, πτηνοτροφικών και χοι-
ροτροφικών εκµεταλλεύσεων.

β) Για ζηµιές σε κατοικίες και λοιπά κτίρια µη επαγγελµατικής
χρήσης που έχουν πληγεί από τον σεισµό της παρ. 1, παρέχεται
στους, κατά πλήρη ή ψιλή κυριότητα, ιδιοκτήτες και ανέρχεται:

βα) στο ποσό των δεκατεσσάρων χιλιάδων (14.000) ευρώ, για
κατοικίες ή λοιπά κτίρια µη επαγγελµατικής χρήσης που έχουν
υποστεί βαριές βλάβες, που τα καθιστούν επικίνδυνα για χρήση,

ββ) στο ποσό των οχτώ χιλιάδων (8.000) ευρώ, για κατοικίες ή
λοιπά κτίρια µη επαγγελµατικής χρήσης που έχουν υποστεί σο-
βαρές βλάβες, που τα καθιστούν προσωρινά ακατάλληλα για
χρήση,

βγ) στο ποσό των τριών χιλιάδων (3.000) ευρώ, για κατοικίες
ή λοιπά κτίρια µη επαγγελµατικής χρήσης που έχουν υποστεί
ελαφρές βλάβες, οι οποίες δεν τα καθιστούν ακατάλληλα για
χρήση.

Το συνολικό ποσό πρώτης αρωγής έναντι στεγαστικής συν-
δροµής ανά δικαιούχο δεν µπορεί να υπερβαίνει το ποσό των
εκατόν είκοσι χιλιάδων (120.000) ευρώ.

3. Η έκτακτη εφάπαξ ενίσχυση της παρ. 2 παρέχεται για ζηµιές
σε ιδιοκτησίες φυσικών και νοµικών προσώπων, όπως αυτές προ-
κύπτουν από την τελευταία δήλωση περιουσιακής κατάστασης
(έντυπο Ε9) και δεν δύναται να υπερβαίνει το ογδόντα τοις εκατό
(80%) της κατά πλήρη κυριότητα αξίας του κτίσµατος, όπως αυτή
υπολογίζεται για τον Ενιαίο Φόρο Ιδιοκτησίας Ακινήτων (ΕΝ.Φ.Ι.Α.),
µη λαµβανοµένης υπόψη της παλαιότητας αυτού, µε βάση το πο-
σοστό συνιδιοκτησίας και, σε περίπτωση ψιλής κυριότητας, µε
βάση το ποσοστό συνιδιοκτησίας επί της ψιλής κυριότητας.

4. Η έκτακτη εφάπαξ ενίσχυση της περ. α) της παρ. 2, χορηγεί-
ται σε ιδιοκτήτες των κτιριακών επαγγελµατικών εγκαταστάσεων
που επλήγησαν από τον σεισµό της παρ. 1, εφόσον η κτιριακή εγ-
κατάσταση δεν ήταν εγκαταλελειµµένη και, στην περίπτωση που
πρόκειται για ακίνητο ιδιοκτησίας της επιχείρησης, εφόσον η επι-
χείρηση που επλήγη είναι ενεργή στο Μητρώο της Ανεξάρτητης
Αρχής Δηµοσίων Εσόδων (Α.Α.Δ.Ε.). Την έκτακτη εφάπαξ ενί-
σχυση της περ. β) της παρ. 2, δικαιούνται οι ιδιοκτήτες ακινήτων,
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τόσο για την κύρια, όσο και για τις δευτερεύουσες κατοικίες που
είτε ιδιοχρησιµοποιούνται είτε εκµισθώνονται σε τρίτους. Οι ιδιο-
κτήτες εγκαταλελειµµένων κτιρίων δεν δικαιούνται την έκτακτη
εφάπαξ ενίσχυση.

5. Σε περίπτωση περισσοτέρων του ενός δικαιούχων, συνιδιο-
κτητών, κατά πλήρη ή ψιλή κυριότητα,η αίτηση της παρ. 6 υπο-
βάλλεται από τον καθένα χωριστά και χορηγείται το ποσό της
ενίσχυσης που αντιστοιχεί στο ποσοστό ιδιοκτησίας του καθενός.

6. Για τη χορήγηση της ενίσχυσης, υποβάλλεται αίτηση, η οποία
συνιστά, ταυτοχρόνως, και υπεύθυνη δήλωση του ν. 1599/1986
(Α’75) ως προς την αλήθεια του περιεχοµένου της, µέσω της ψη-
φιακής πλατφόρµας της Α.Α.Δ.Ε. στη διαδικτυακή πύλη
«arogi.gov.gr».

7. Η πληρωµή των δικαιούχων διεκπεραιώνεται µε την υποβολή
της αίτησης και το ποσό καταβάλλεται στον δικαιούχο από τη Γε-
νική Διεύθυνση Οικονοµικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Οικονο-
µικών, στον λογαριασµό IBΑΝ (International Bank Account
Number), όπως αυτός έχει δηλωθεί από τον δικαιούχο στην
Α.Α.Δ.Ε. και βαρύνει τον Προϋπολογισµό Δηµοσίων Επενδύσεων
(Π.Δ.Ε.).

8. Οι ενισχύσεις προς επιχειρήσεις χορηγούνται βάσει των Κα-
νονισµών (ΕΕ) 651/2014, 702/2014 και 1388/2014, πληρουµένων
των προϋποθέσεων που τίθενται σε αυτούς.

9. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Ανάπτυξης
και Επενδύσεων, Ψηφιακής Διακυβέρνησης και Υποδοµών και Με-
ταφορών, µετά από εισήγηση της Κυβερνητικής Επιτροπής Κρα-
τικής Αρωγής του άρθρου 13 του ν. 4797/2021 (Α’ 66),
εξειδικεύονται οι περιοχές στις οποίες εφαρµόζεται το παρόν. Με
την ίδια απόφαση, µετά από εισήγηση του Διοικητή της Α.Α.Δ.Ε.
για θέµατα αρµοδιότητάς της, καθορίζονται οι τεχνικές λεπτοµέ-
ρειες και τα ειδικότερα ζητήµατα για το περιεχόµενο, την υποβολή
της αίτησης, τη διαδικασία και τον τρόπο πληρωµής, την εφαρ-
µογή του ν. 4624/2019 (Α’137) και του Κανονισµού (ΕΕ) 2016/679
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της 27ης
Απριλίου 2016 (Γενικός Κανονισµός για την Προστασία Δεδοµένων
Προσωπικού Χαρακτήρα, ΕΕ L 119), για την προστασία των φυσι-
κών προσώπων έναντι της επεξεργασίας των δεδοµένων προσω-
πικού χαρακτήρα και για την ελεύθερη κυκλοφορία των
δεδοµένων αυτών, επιπλέον στοιχεία ή δικαιολογητικά που απαι-
τούνται κατά περίπτωση, η καταληκτική ηµεροµηνία υποβολής αι-
τήσεων και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή
του παρόντος.

Άρθρο εξηκοστό τέταρτο
Εφάπαξ έκτακτη χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης 
φυσικών προσώπων για αποζηµίωση οικοσκευής

1. Σε πληγέντα φυσικά πρόσωπα που περιέρχονται ή περιήλθαν,
προσωρινά ή µόνιµα, σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης εξαιτίας
του σεισµού που εκδηλώθηκε την 27η Σεπτεµβρίου 2021 σε πε-
ριοχές της Κρήτης, για τις οποίες εκδίδονται αποφάσεις κήρυξής
τους σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης πολιτικής προστασίας,
όπως αυτές εξειδικεύονται µε την κοινή απόφαση της παρ. 8, χο-
ρηγείται πρώτη αρωγή για αποζηµίωση οικοσκευής, σύµφωνα µε
το παρόν.

2. Η ενίσχυση πρώτης αρωγής για αποζηµίωση οικοσκευής
ανέρχεται:

α) στο ποσό των έξι χιλιάδων (6.000) ευρώ, ανά κατοικία, εφό-
σον αυτή έχει υποστεί βαριές βλάβες που την καθιστούν επικίν-
δυνη για χρήση,

β) στο ποσό των τεσσάρων χιλιάδων (4.000) ευρώ, ανά κατοικία,
εφόσον αυτή έχει υποστεί σοβαρές βλάβες που την καθιστούν
προσωρινά ακατάλληλη για χρήση,

γ) στο ποσό των δύο χιλιάδων (2.000) ευρώ, ανά κατοικία, εφό-
σον αυτή έχει υποστεί ελαφρές βλάβες οι οποίες δεν την καθι-
στούν ακατάλληλη για χρήση.

3. Η έκτακτη εφάπαξ ενίσχυση της παρ. 2 χορηγείται στα φυ-
σικά πρόσωπα που χρησιµοποιούν ακίνητα, ως κύρια ή δευτε-
ρεύουσα κατοικία, η οποία έχει πληγεί από το φαινόµενο του
άρθρου 1 και είναι πλήρεις κύριοι ή επικαρπωτές ή µισθωτές, µε
εξαίρεση τους µισθωτές των βραχυχρόνιων µισθώσεων.

4. Σε περίπτωση περισσοτέρων του ενός ιδιοκτητών µε πλήρη
κυριότητα ή περισσότερων του ενός επικαρπωτών, η αίτηση της
παρ. 5 υποβάλλεται από καθέναν και χορηγείται ποσό ενίσχυσης
ανάλογα µε το ποσοστό πλήρους κυριότητας ή επικαρπίας του
καθενός. Σε περίπτωση περισσοτέρων του ενός µισθωτών, η αί-
τηση της παρ. 5 υποβάλλεται από τον µισθωτή που αναφέρεται
πρώτος στη Δήλωση Πληροφοριακών Στοιχείων Μίσθωσης Ακίνη-
της Περιουσίας που έχει υποβληθεί για τη σχετική µίσθωση, στον
οποίο και χορηγείται το ποσό ενίσχυσης. Ειδικά για τις οικοσκευές
µισθωτών ακινήτων, η χορήγηση γίνεται µε βάση την αίτηση που
υποβάλλει ο εκµισθωτής για το ακίνητο αυτό, υπέχοντας σχετική
υποχρέωση.

5. Για τη χορήγηση της ενίσχυσης, υποβάλλεται αίτηση, η οποία
συνιστά, ταυτοχρόνως, και υπεύθυνη δήλωση του ν. 1599/1986
(Α’75), ως προς την αλήθεια του περιεχοµένου της, µέσω της ψη-
φιακής πλατφόρµας της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων
(ΑΑΔΕ) στη διαδικτυακή πύλη «arogi.gov.gr».

6. Η πληρωµή των δικαιούχων διεκπεραιώνεται µε την υποβολή
της αίτησης και το ποσό καταβάλλεται στον δικαιούχο από τη Γε-
νική Διεύθυνση Οικονοµικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Οικονο-
µικών, στον λογαριασµό IBΑΝ (International Bank Account
Number) που έχει δηλωθεί από τον δικαιούχο στην Α.Α.Δ.Ε. και
βαρύνει τον Προϋπολογισµό Δηµοσίων Επενδύσεων.

7. Με την καταβολή της ενίσχυσης ικανοποιείται πλήρως κάθε
δικαίωµα του δικαιούχου που απορρέει από την υπ’ αριθµ.
33862/16.5.2019 κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και
Οικονοµικών (Β’1699).

8. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Ανάπτυξης
και Επενδύσεων, Ψηφιακής Διακυβέρνησης και Εσωτερικών, µετά
από εισήγηση της Κυβερνητικής Επιτροπής Κρατικής Αρωγής του
άρθρου 13 του   ν. 4797/2021 (Α’ 66), εξειδικεύονται οι περιοχές
στις οποίες εφαρµόζεται το παρόν. Με την ίδια απόφαση, µετά
από εισήγηση του Διοικητή της Α.Α.Δ.Ε. για θέµατα αρµοδιότητάς
της, καθορίζονται οι τεχνικές λεπτοµέρειες και τα ειδικότερα ζη-
τήµατα για το περιεχόµενο και την υποβολή της αίτησης, τη δια-
δικασία και τον τρόπο πληρωµής, την εφαρµογή του ν. 4624/2019
(Α’137) και του Κανονισµού (ΕΕ) 2016/679 του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου, της 27ης Απριλίου 2016 (Γενικός
Κανονισµός για την Προστασία Δεδοµένων Προσωπικού Χαρα-
κτήρα, ΕΕ L 119), για την προστασία των φυσικών προσώπων
έναντι της επεξεργασίας των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα
και για την ελεύθερη κυκλοφορία των δεδοµένων αυτών, επιπλέον
στοιχεία ή δικαιολογητικά που απαιτούνται κατά περίπτωση, κυ-
ρώσεις, οι αρµόδιες για τον έλεγχο και την επιστροφή υπηρεσίες,
η καταληκτική ηµεροµηνία υποβολής αιτήσεων και κάθε άλλη ανα-
γκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόντος.

Άρθρο εξηκοστό πέµπτο
Εφάπαξ έκτακτη χορήγηση οικονοµικής 

ενίσχυσης επιχειρήσεων και µη κερδοσκοπικού 
χαρακτήρα φορέων, έναντι επιχορήγησης 

για την αντιµετώπιση ζηµιών

1. Σε πληγείσες επιχειρήσεις και µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα
φορείς που περιέρχονται ή περιήλθαν, προσωρινά ή µόνιµα, σε
κατάσταση έκτακτης ανάγκης εξαιτίας του σεισµού που εκδηλώ-
θηκε την 27η Σεπτεµβρίου 2021 σε περιοχές της Κρήτης, για τις
οποίες εκδίδονται αποφάσεις κήρυξής τους σε κατάσταση έκτα-
κτης ανάγκης πολιτικής προστασίας, όπως αυτές εξειδικεύονται
µε την κοινή απόφαση της παρ. 7, χορηγείται πρώτη αρωγή έναντι
της επιχορήγησης για την αντιµετώπιση ζηµιών του µέρους Α’του
ν. 4797/2021 (Α’66), µε τη µορφή έκτακτης εφάπαξ ενίσχυσης.

2. Η ενίσχυση πρώτης αρωγής έναντι της επιχορήγησης για την
αντιµετώπιση ζηµιών του ν. 4797/2021 παρέχεται σε επιχειρήσεις
και µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα φορείς, συµπεριλαµβανοµένων
και των αγροτικών, κτηνοτροφικών, πτηνοτροφικών και χοιροτρο-
φικών εκµεταλλεύσεων, µε εγκαταστάσεις, που έχουν υποστεί υλι-
κές ζηµιές σε στοιχεία ενεργητικού, όπως εξοπλισµό, πρώτες
ύλες, εµπορεύµατα, µέσα παραγωγής, καθώς και έγγειο κεφά-
λαιο,  αποθηκευµένα προϊόντα, φορτηγά αυτοκίνητα δηµόσιας και
ιδιωτικής χρήσης και αυτοκίνητα επαγγελµατικής χρήσης, κινητές
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µονάδες στέγασης ζώων και ανέρχεται:
α) στο ποσό των οχτώ χιλιάδων (8.000) ευρώ, ανά επιχείρηση ή

φορέα, του οποίου οι εγκαταστάσεις έχουν υποστεί σοβαρές υλι-
κές ζηµιές που τις καθιστούν επικίνδυνες για χρήση και δεν επι-
τρέπουν την άσκηση επιχειρηµατικής δραστηριότητας,

β) στο ποσό των τεσσάρων χιλιάδων (4.000) ευρώ, ανά επιχεί-
ρηση ή φορέα, του οποίου οι εγκαταστάσεις έχουν υποστεί σοβα-
ρές υλικές ζηµιές που καθιστούν προσωρινά µη δυνατή την
άσκηση επιχειρηµατικής δραστηριότητας,

γ) στο ποσό των δύο χιλιάδων (2.000) ευρώ, ανά επιχείρηση ή
φορέα, του οποίου οι εγκαταστάσεις έχουν υποστεί σοβαρές υλι-
κές ζηµιές που δεν καθιστούν µη δυνατή την άσκηση επιχειρηµα-
τικής δραστηριότητας.

3. Την έκτακτη εφάπαξ ενίσχυση της παρ. 2, δικαιούνται οι επι-
χειρήσεις και οι µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα φορείς, συµπερι-
λαµβανοµένων και των αγροτικών, κτηνοτροφικών, πτηνοτρο-
φικών και χοιροτροφικών εκµεταλλεύσεων, που επλήγησαν από
τον σεισµό της παρ.1 µε την προϋπόθεση ότι είναι ενεργές στο
µητρώο της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων (ΑΑΔΕ).

4. Για τη χορήγηση της ενίσχυσης, υποβάλλεται αίτηση, η οποία
συνιστά ταυτοχρόνως και υπεύθυνη δήλωση του ν. 1599/1986
(Α’75) ως προς την αλήθεια του περιεχοµένου της, µέσω της ψη-
φιακής πλατφόρµας της ΑΑΔΕ στη διαδικτυακή πύλη
«arogi.gov.gr».

5. Η πληρωµή των δικαιούχων διεκπεραιώνεται µε µόνη την υπο-
βολή της αίτησης και το ποσό καταβάλλεται στον δικαιούχο από
τη Γενική Διεύθυνση Οικονοµικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Οι-
κονοµικών, στον λογαριασµό IBΑΝ που έχει δηλωθεί από τον δι-
καιούχο στην ΑΑΔΕ και βαρύνει τον Προϋπολογισµό Δηµοσίων
Επενδύσεων.

6. Οι ενισχύσεις προς επιχειρήσεις χορηγούνται βάσει των Κα-
νονισµών (ΕΕ) 651/2014 (L 187) 702/2014 (L 1938) και 1388/2014
(L 369), περί ενισχύσεων.

7. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Ανάπτυξης
και Επενδύσεων, Ψηφιακής Διακυβέρνησης και Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, µετά από εισήγηση της Κυβερνητικής Επι-
τροπής Κρατικής Αρωγής του άρθρου 13 του ν. 4797/2021 (Α’ 66),
εξειδικεύονται οι περιοχές στις οποίες εφαρµόζεται το παρόν. Με
την ίδια απόφαση, µετά από εισήγηση του Διοικητή της ΑΑΔΕ για
θέµατα αρµοδιότητάς της, καθορίζονται οι τεχνικές λεπτοµέρειες
και τα ειδικότερα ζητήµατα για το περιεχόµενο και την υποβολή
της αίτησης, τη διαδικασία και τον τρόπο πληρωµής, την εφαρ-
µογή του ν. 4624/2019 (Α’137) και του Κανονισµού (ΕΕ) 2016/679
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της 27ης
Απριλίου 2016 (Γενικός Κανονισµός για την Προστασία Δεδοµένων
Προσωπικού Χαρακτήρα, L 119), επιπλέον στοιχεία ή δικαιολογη-
τικά που τυχόν θα απαιτηθούν κατά περίπτωση, η καταληκτική
ηµεροµηνία υποβολής αιτήσεων και κάθε άλλη αναγκαία λεπτο-
µέρεια για την εφαρµογή του παρόντος.

Άρθρο εξηκοστό έκτο
Συµψηφισµός και επιστροφή ποσών έκτακτης 

οικονοµικής ενίσχυσης σε φυσικά και νοµικά πρόσωπα

1. Σε περίπτωση ψευδούς δήλωσης ή σε περίπτωση που, κατά
τον έλεγχο από αρµόδια για την εξόφληση και εκκαθάριση του τε-
λικού δικαιούµενου ποσού όργανα, διαπιστωθεί µη τήρηση των
όρων της παρούσας ή ότι ο λαβών την ενίσχυση δεν είναι δικαιού-
χος, πέραν των προβλεπόµενων από άλλες διατάξεις κυρώσεων,
το χορηγηθέν ποσό εφάπαξ έκτακτης οικονοµικής ενίσχυσης για
κτιριακές εγκαταστάσεις και κατοικίες φυσικών ή νοµικών προσώ-
πων έναντι στεγαστικής συνδροµής, εφάπαξ έκτακτης οικονοµικής
ενίσχυσης φυσικών προσώπων για αποζηµίωση οικοσκευής και
εφάπαξ έκτακτης οικονοµικής ενίσχυσης επιχειρήσεων και µη κερ-
δοσκοπικού χαρακτήρα φορέων έναντι επιχορήγησης για την αν-
τιµετώπιση ζηµιών επιστρέφεται υποχρεωτικά προς το Ελληνικό
Δηµόσιο και εισπράττεται κατά τις διατάξεις του Κώδικα Είσπρα-
ξης Δηµοσίων Εσόδων (ΚΕΔΕ, ν.δ. 356/1974, Α’90). Ειδικά για τις
εφάπαξ έκτακτες οικονοµικές ενισχύσεις προς επιχειρήσεις για
κτιριακές εγκαταστάσεις έναντι στεγαστικής συνδροµής και προς
επιχειρήσεις και µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα φορείς έναντι επι-

χορήγησης για την αντιµετώπιση ζηµιών, στις περιπτώσεις του
πρώτου εδαφίου επιβάλλεται η άµεση επιστροφή προς το ελλη-
νικό Δηµόσιο του συνόλου της χορηγηθείσας ενίσχυσης εντόκως
από τη στιγµή που τέθηκε στη διάθεση του δικαιούχου και µέχρι
την πραγµατική επιστροφή του, και σε κάθε περίπτωση σύµφωνα
µε το επιτόκιο ανάκτησης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, όπως αυτό
καθορίζεται σύµφωνα µε την Ανακοίνωσή της σχετικά µε την ανα-
θεώρηση της µεθόδου καθορισµού των επιτοκίων αναφοράς και
προεξόφλησης (2008/C 14/06), εφαρµοζοµένου κατά τα λοιπά του
ΚΕΔΕ.

2. Η εφάπαξ έκτακτη οικονοµική ενίσχυση για κτιριακές εγκα-
ταστάσεις και κατοικίες φυσικών ή νοµικών προσώπων έναντι στε-
γαστικής συνδροµής, συµψηφίζεται µε τη στεγαστική συνδροµή,
όπως αυτή καθορίζεται µετά την υποβολή φακέλου, σύµφωνα µε
τα προβλεπόµενα στην κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµι-
κών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εσωτερικών και Υποδοµών και
Μεταφορών για την οριοθέτηση της πληγείσας περιοχής και τη
χορήγηση στεγαστικής συνδροµής. Σε περίπτωση που δεν κατα-
τεθούν αίτηση και φάκελος για στεγαστική συνδροµή ή ο αιτών
δεν κριθεί δικαιούχος µετά την εξέταση του φακέλου από την αρ-
µόδια υπηρεσία του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών ή το
ποσό στεγαστικής συνδροµής, όπως αυτό θα καθοριστεί από την
τελευταία, είναι µικρότερο από το ποσό που έλαβε ο δικαιούχος,
ως εφάπαξ έκτακτη οικονοµική ενίσχυση για κτιριακές εγκαταστά-
σεις και κατοικίες φυσικών ή νοµικών προσώπων έναντι στεγαστι-
κής συνδροµής, τότε το συνολικό ποσό ενίσχυσης ή το ποσό που
υπερβαίνει το ποσό της στεγαστικής συνδροµής, κατά περίπτωση,
επιστρέφεται στο Ελληνικό Δηµόσιο ως αχρεωστήτως καταβλη-
θέν. Ειδικά για τις επιχειρήσεις, το συνολικό ποσό ενίσχυσης ή το
ποσό που υπερβαίνει το ποσό της στεγαστικής συνδροµής, κατά
περίπτωση, επιστρέφεται εντόκως από τη στιγµή που τέθηκε στη
διάθεση του δικαιούχου και µέχρι την πραγµατική επιστροφή του,
και σε κάθε περίπτωση σύµφωνα µε το επιτόκιο ανάκτησης της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, όπως αυτό καθορίζεται σύµφωνα µε την
Ανακοίνωσή της σχετικά µε την αναθεώρηση της µεθόδου καθο-
ρισµού των επιτοκίων αναφοράς και προεξόφλησης, εφαρµοζο-
µένου κατά τα λοιπά του ΚΕΔΕ.

3. Η εφάπαξ έκτακτη οικονοµική ενίσχυση επιχειρήσεων και µη
κερδοσκοπικού χαρακτήρα φορέων  έναντι επιχορήγησης για την
αντιµετώπιση ζηµιών συµψηφίζεται µε την επιχορήγηση για την
αντιµετώπιση ζηµιών του   ν. 4797/2021 (Α’66). Σε περίπτωση που
δεν υποβληθεί φάκελος ή ο λαβών την ενίσχυση δεν κριθεί δι-
καιούχος από τις αρµόδιες επιτροπές κρατικής αρωγής ή το ποσό
της επιχορήγησης, βάσει της εκτιµώµενης ζηµίας, όπως αυτή  κα-
θορίζεται από τις αρµόδιες επιτροπές κρατικής αρωγής, είναι µι-
κρότερο από το ποσό που έλαβε ο δικαιούχος, ως εφάπαξ έκτακτη
οικονοµική ενίσχυση επιχειρήσεων και µη κερδοσκοπικού χαρα-
κτήρα φορέων έναντι επιχορήγησης για την αντιµετώπιση ζηµιών
του  ν. 4797/2021, τότε το συνολικό ποσό ενίσχυσης ή το ποσό
που υπερβαίνει το ποσό της δικαιούµενης επιχορήγησης, επιστρέ-
φεται στο Ελληνικό Δηµόσιο ως αχρεωστήτως καταβληθέν, εντό-
κως, από τη στιγµή που τέθηκε στη διάθεση του δικαιούχου και
µέχρι την πραγµατική επιστροφή του, και σε κάθε περίπτωση σύµ-
φωνα µε το επιτόκιο ανάκτησης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, όπως
αυτό καθορίζεται σύµφωνα µε την Ανακοίνωσή της σχετικά µε την
αναθεώρηση της µεθόδου καθορισµού των επιτοκίων αναφοράς
και προεξόφλησης, εφαρµοζοµένου κατά τα λοιπά του ΚΕΔΕ.

4. Η Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων λαµβάνει όλα τα ανα-
γκαία µέτρα, σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία, για την είσπραξη
των αχρεωστήτως καταβληθέντων ποσών.

Άρθρο εξηκοστό έβδοµο
Αφορολόγητο και ακατάσχετο των ενισχύσεων 

προς τους πληγέντες

Η εφάπαξ έκτακτη οικονοµική ενίσχυση για κτιριακές εγκατα-
στάσεις και κατοικίες φυσικών ή νοµικών προσώπων έναντι στε-
γαστικής συνδροµής, η εφάπαξ έκτακτη οικονοµική ενίσχυση
φυσικών προσώπων για αποζηµίωση οικοσκευής και η εφάπαξ
έκτακτη οικονοµική ενίσχυση επιχειρήσεων και µη κερδοσκοπι-
κού χαρακτήρα φορέων έναντι επιχορήγησης για την αντιµετώ-
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πιση που καταβάλλεται στα πληγέντα φυσικά ή νοµικά πρόσωπα
ή τις πληγείσες νοµικές οντότητες, επιχειρήσεις και µη κερδο-
σκοπικού χαρακτήρα φορείς που περιέρχονται ή περιήλθαν, προ-
σωρινά ή µόνιµα, σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης εξαιτίας του
σεισµού που εκδηλώθηκε την 27η Σεπτεµβρίου 2021 σε περιοχές
της Κρήτης, ορίζεται ως αφορολόγητη, µη εφαρµοζόµενης της
παρ. 1 του άρθρου 47 του ν. 4172/2013 (Α’167) σε περίπτωση
διανοµής ή κεφαλαιοποίησής της, ανεκχώρητη και ακατάσχετη
στα χέρια του Δηµοσίου ή τρίτων, κατά παρέκκλιση κάθε γενικής
και ειδικής διάταξης, δεν υπόκειται σε οποιαδήποτε κράτηση,
τέλος ή εισφορά, συµπεριλαµβανοµένης και της ειδικής εισφο-
ράς αλληλεγγύης του άρθρου 43Α του ν. 4172/2013 (Α’167), δεν
δεσµεύεται και δεν συµψηφίζεται µε βεβαιωµένα χρέη προς τη
Φορολογική Διοίκηση και το Δηµόσιο εν γένει, τους δήµους, τις
περιφέρειες, τα ασφαλιστικά ταµεία ή τα πιστωτικά ιδρύµατα και
δεν υπολογίζεται στα εισοδηµατικά όρια για την καταβολή οποι-
ασδήποτε παροχής κοινωνικού ή προνοιακού χαρακτήρα.

Άρθρο εξηκοστό όγδοο
Παραχώρηση φερτών υλικών 

σε Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης

Κατά παρέκκλιση του άρθρου 200 του ν. 3463/2006 (Α’114),
για την κατασκευή κάθε απαιτούµενου δηµοσίου έργου (έργα
οδοποιίας, αντιπληµµυρικά, αντισεισµικά) στις πυρόπληκτες,
πληµµυροπαθείς και σεισµόπληκτες περιοχές της χώρας, επιτρέ-
πεται η απευθείας δωρεάν παραχώρηση στις Περιφέρειες και
τους Δήµους των φερτών υλικών, τα οποία προκύπτουν κατά τις
σχετικές εργασίες καθαρισµού των υδατορεµάτων, κατόπιν αί-
τησής τους και µε τη σύµφωνη γνώµη της οικείας Κτηµατικής
Υπηρεσίας.

ΜΕΡΟΣ ΠΕΜΠΤΟ
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο εξηκοστό ένατο
Έναρξη ισχύος 

Η ισχύς του νόµου αυτού αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός εάν ορίζεται διαφορετικά
στις επιµέρους διατάξεις του. 

Αθήνα,.........................2021

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ το Σώµα
να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύ-
ρωση των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο σύνολο του πα-
ραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την

υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών των συνεδριάσεων:
ΡΜΕ’ της Τετάρτης 16 Ιουνίου 2021, ΡΝΓ’ της Τρίτης 29 Ιουνίου
2021, ΡΝΕ’ της Πέµπτης 1 Ιουλίου 2021, ΡΝΣΤ’ της Παρασκευής
2 Ιουλίου 2021, ΡΝΖ’ της Δευτέρας 5 Ιουλίου 2021, ΡΝΗ’ της Τρί-
της 6 Ιουλίου 2021, ΡΝΘ’ της Τετάρτης 7 Ιουλίου 2021, ΡΞ’ της
Πέµπτης 8 Ιουλίου 2021, ΡΞΑ’ της Παρασκευής 9 Ιουλίου 2021,
ΡΞΒ’ της Δευτέρας 12 Ιουλίου 2021, ΡΞΓ’ της Τρίτης 13 Ιουλίου
2021, ΡΞΕ’ της Πέµπτης 15 Ιουλίου 2021, ΡΞΣΤ’ της Παρασκευής
16 Ιουλίου 2021, ΡΞΖ’ της Δευτέρας 19 Ιουλίου 2021, ΡΞΗ’ της
Τρίτης 20 Ιουλίου 2021, ΡΞΘ’ της Τετάρτης 21 Ιουλίου 2021, ΡΟ’
της Πέµπτης 22 Ιουλίου 2021, ΡΟΑ’ της Παρασκευής 23 Ιουλίου
2021, ΡΟΓ’ της Δευτέρας 26 Ιουλίου 2021 (πρωί), ΡΟΔ’ της Δευ-
τέρας 26 Ιουλίου 2021 (απόγευµα), ΡΟΕ’ της Τρίτης 27 Ιουλίου
2021, ΡΟΣΤ’ της Τετάρτης 28 Ιουλίου 2021, ΡΟΖ’ της Πέµπτης
29 Ιουλίου 2021, ΡΟΗ’ της Παρασκευής 30 Ιουλίου 2021, ΡΟΘ’
της Τετάρτης 25 Αυγούστου 2021, ΡΠ’ της Τρίτης 31 Αυγούστου
2021, ΡΠΑ’ της Τετάρτης 1 Σεπτεµβρίου 2021, ΡΠΒ’ της Πέµπτης
2 Σεπτεµβρίου 2021, ΡΠΓ’ της Παρασκευής 3 Σεπτεµβρίου 2021,
ΡΠΔ’ της Δευτέρας 6 Σεπτεµβρίου 2021, ΡΠΕ’ της Τρίτης 7 Σε-
πτεµβρίου 2021, ΡΠΖ’ της Τετάρτης 8 Σεπτεµβρίου 2021 (από-
γευµα), ΡΠΗ’ της Παρασκευής 10 Σεπτεµβρίου 2021, ΡΠΘ’ της
Δευτέρας 13 Σεπτεµβρίου 2021, Ρ’ της Τετάρτης 15 Σεπτεµβρίου
2021, ΡΑ’ της Πέµπτης 16 Σεπτεµβρίου 2021, ΡΒ’ της Παρα-
σκευής 17 Σεπτεµβρίου 2021, ΡΓ’ της Δευτέρας 20 Σεπτεµβρίου
2021, ΡΔ’ της Τρίτης 21 Σεπτεµβρίου 2021, ΡΕ’ της Τετάρτης 22
Σεπτεµβρίου 2021, ΡΣΤ’ της Πέµπτης 23 Σεπτεµβρίου 2021, ΡΖ’
της Παρασκευής 24 Σεπτεµβρίου 2021, ΡΗ’ της Δευτέρας 27 Σε-
πτεµβρίου 2021, ΡΘ’ της Τετάρτης 29 Σεπτεµβρίου 2021, Σ’ της
Πέµπτης 30 Σεπτεµβρίου 2021, ΣΑ’ της Παρασκευής 1 Οκτω-
βρίου 2021 και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυρώνει.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 20.13’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 4
Οκτωβρίου 2021 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: α) ανακοίνωση του προεδρικού διατάγµατος για τη
λήξη των εργασιών της Β’ Συνόδου και β) Αγιασµός για την
έναρξη των εργασιών της Γ’ Συνόδου από τον Μητροπολίτη Κασ-
σανδρείας κ. Νικόδηµο και τα µέλη της Διαρκούς Ιεράς Συνόδου,
σύµφωνα µε τα άρθρα 6 και 8 του Κανονισµού της Βουλής, σύµ-
φωνα µε την ειδική ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.

21270 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΜΥΝΑΣ

5. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ

ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ 

7. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

9. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

11. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

13. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

15. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ
ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

6. ΥΓΕΙΑΣ

8. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

10. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

12. ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΣΗΣ 
ΚΑΙ ΑΣΥΛΟΥ

14. ΝΑΥΤΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

16. ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

17. ΚΛΙΜΑΤΙΚΗΣ ΚΡΙΣΗΣ 
ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ
ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ

19. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

21. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

23. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

18. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

20. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

22. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΥΓΕΙΑΣ

24. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                     ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


